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Pöytäkirja Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Finlands  
Socialdemokratiska Parti rp:n 41. puoluekokouksesta, joka pidet-
tiin Hämeenlinnan Verkatehtaalla 5.-7.6.2008 alkaen ensin mainit-
tuna päivänä klo 10.30. 
 
Puheenjohtajina kokouksessa toimivat Eero Heinäluoma, Tapani 
Hellsten, Jukka Mikkola, Anu Rajajärvi ja Tytti Tuppurainen.  
 
Kokouksen sihteereinä toimivat Riikka-Leena Anttilainen, Reijo 
Jeskanen, Jari Mäkinen, Ari Näätsaari ja Marita Putkonen. 
 
Puoluekokouksen avautuessa oli läsnä 345 edustajaa. 

 
 
 

ENSIMMÄINEN KOKOUSPÄIVÄ 

5. kesäkuuta 2008 kello 10.38 
 
 
1.  KOKOUKSEN AVAUS 
 
Puheenjohtaja Eero Heinäluoma siirtyi puhujapönttöön ja avasi puolue-
kokouksen seuraavin sanoin: 
 
Hyvät toverit, hyvät ystävät, bästa vänner, puoluekokousedustajat! 
 
Ensinnäkin kiitokset Matti Johannes Koivulle, Hämeenlinnan omalle tai-
teilijalle ja kyvylle, jonka upea esitys virittää meitä kolmen päivän hyvään 
kokoustyöskentelyyn. Matilla ja työväenliikkeellä on ollut jo aikaisempi 
kohtaaminen. Nimittäin Viisari-työväentalolla oli mahdollisuus antaa tilo-
jaan Matille käyttöön, kun hän aloitti taiteilijauransa ja harjoittelunsa, jo-
ten tänäkin päivänä työväentalot toimivat myös kulttuurin esiintymis- ja 
syntypaikkoina. Eiköhän anneta aplodit. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraattisen puolueen 41. puoluekokous pide-
tään tärkeällä hetkellä. Kansakunta katsoo jälleen kerran kokoukseem-



5.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

2 

me. Puoluekokoukseltamme odotetaan linjaa kansakunnalle, vaihtoehtoa 
porvarilliselle menolle jo tänään, mutta myös seuraavissa eduskuntavaa-
leissa. 
 
Kokouksemme pidetään ajankohtana, jolloin ihmiset kaipaavat jälleen 
vahvaa oikeudenmukaisuuden, solidaarisuuden, yhteisvastuun ja tasa-
arvon sanomaa, aikana, jolloin kansallisiin ratkaisuihin itse asiassa tarvi-
taan usein ja useimmiten kansainvälinen näkökulma, aikana, jolloin ihmi-
set kysyvät poliittisen johtajuuden perään, aikana, jolloin ihmiset kysyvät, 
kuka sen Reilun Suomen rakentaa. 
 
Hyvät toverit! Puoluekokous on aina täynnä myös paitsi linjavetoa myös 
tärkeitä henkilövalintoja. Kerroin Turussa helmikuussa pidetyssä puolu-
eemme tulevaisuuskonferenssissa, etten tavoittele puolueen puheenjoh-
tajan valtakirjan uusimista täällä Hämeenlinnassa. Sanoin, että otan vas-
tuun vaalituloksesta, ja haluan näin antaa liikkeelle kaikki mahdollisuudet 
katsoa eteenpäin uusiin haasteisiin. Ajatukseni oli, että näin syntyy uusi 
asetelma, liike vapautuu katsomaan eteenpäin ja kohtaamaan uudet 
haasteet, joissa ihmiset meihin luottavat. Päätös ei tietenkään ollut help-
po, mutta sen perusteet olivat mietinnän jälkeen loppujen lopuksi kirkkai-
ta. Ennen muuta kysymys oli siitä, miten koin tuolloin liikkeemme edun. 
Ja niin se on toverit, että liike jatkuu ja aate säilyy, tehtävät ja ihmiset 
vaihtuvat.  
 
Erityinen merkitys on sillä, että pystymme rohkeasti nostamaan kat-
seemme tulevaisuuden horisonttiin, asettamaan uusia tavoitteita, sillä 
peruutuspeilistä ei koskaan löydy vastauksia tulevaisuuden haasteisiin.  
 
Ajattelin silloin kyllä myös aikaisempien vaalien ja vaalitaistelujen koke-
muksia, enkä voinut mitään, että jossain määrin kuunneltuani keskuste-
lua viime vuoden puolella ja vielä alkuvuodestakin, tuli mieleeni toveri 
Pertti Paasion yksi kuolematon lohkaisu, kun hän yksien vaalien yhtey-
dessä esitti puolueen vaalilausetta uusittavaksi uudella tunnuksella ”Tule 
kärsimään kanssamme”. Ajatukseni oli, toverit, että juuri tästä hengestä 
meidän täytyy päästä eroon, jotta voimme olla kansalaisille kiinnostava ja 
uskottava vaihtoehto. 
 
Kun katson tänään kokemuksia kevään keskusteluista ja puheenjohtaja-
paneeleista, ja kun katson sisäistä henkeämme, niin minusta tuntuu, että 
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kyllä, toverit, me olemme astuneet monta askelta eteenpäin. Olemme 
siirtyneet siihen kaikkein tärkeimpään tulevaisuuden hahmottamiseen. 
 
Puheenjohtajakierros on ollut tässä tärkeä. Olen puhunut monien tove-
reiden kanssa, ja jokainen heistä, joka on päässyt kuuntelemaan ehdok-
kaidemme puheita, on ollut erittäin tyytyväinen kuulemaansa. On synty-
nyt kuva siitä, mitä seuraavaksi pitää tehdä, ja tietysti on syntynyt myös 
käsitys ehdokkaista, heidän tavoitteistaan ja ajatuksistaan. 
  
Toverit! Kiitokset näille yhdeksälle puheenjohtajaehdokkaalle. He ovat 
todella laittaneet itsensä likoon tämän kevään aikana, kiertäneet her-
keämättä maata, tavanneet ihmisiä, ottaneet vastaan palautetta. He ovat 
pohjustaneet tätä kokoustamme upealla tavalla.  
 
Toverit! Tämän kokouksen tärkeisiin kysymyksiin kuuluu suunnan anta-
minen liikkeemme uudistamiseen. Olemme tehneet huolellisen ja perin-
pohjaisen valmistelutyön. Aloitimme sen Lahdessa viime syyskuussa, jat-
koimme sitä helmikuussa Turussa, ja tänään kokoonnumme tänne Hä-
meenlinnaan. Siinä välissä on ollut satoja tilaisuuksia. Satoja ja tuhansia 
ihmisiä on ollut liikkeellä pohtimassa, mitä teemme seuraavaksi. 
 
Liikkeemme kehittyy, uudistuu ja elää ajassa.  
 
Edustuksellisen demokratian periaate on kestävä lähtökohta järjestölli-
sessä uudistamisessa. Sitä olemme puolustaneet niin suomalaisen kan-
sanvallan kestävänä periaatteena kuin liikkeemme sisäisen työskentelyn 
ohjaavana ajatuksena. Valitsemme demokraattisella tavalla puoluekoko-
ukseen - niin kuin muihinkin päättäviin elimiin - tulevat päättäjät. Olemme 
ainut suuri puolue, jossa puoluekokousedustajat valitaan laajan jäsenää-
nestyksen kautta. Annamme edustajillemme evästyksen ja valtakirjan, 
mutta tietysti kysymme myös tulosten perään. 
 
Meidän puoluekokouksemme ovat todellisia työskentelykokouksia, täällä 
sosialidemokratian kentän ääni puhuu. Me emme pidä tanssivia kong-
resseja, vaan työkokouksia ja sen joutuu tietysti huomaamaan paitsi 
vanhat konkarit myös uudet tulijat, kun useampi sata sivua tulee postilaa-
tikosta kotiin, kuten tämänkin puoluekokouksen edellä on tapahtunut.  
Mutta tärkeätä on, että puoluekokous näyttää tuon suunnan ja hyväksyy 
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uudet tavoitteet pohjaamaan tulevan puoluekokouskauden ja uuden puo-
luejohdon toimintaa. 
 
Meillä on yhteinen aatemaailma, solidaarisuuden, tasa-arvon ja oikeu-
denmukaisuuden suuret ajatukset. Tämän aatemaailman pohjalta on 
mahdollista löytää keskustelujen, joskus kovienkin väittelyiden jälkeen 
yhteiset johtopäätökset. Joskus äänestetään, mutta aika usein keskuste-
lussa syntyy yhteinen tahto ja yhteinen arvio ilman, että siitä tarvitsee jär-
jestää uusia äänestyksiä. Keskustelu jalostaa, ja toistemme kokemuksis-
ta ja ajatuksista voimme kaikki oppia. Se on myös puoluekokouksemme 
suuri tavoite tälläkin kertaa: löytää yhteinen tahto ja linja, jotta tavoit-
teemme voivat toteutua. 
 
Vaikka nojaamme tähän vuosikymmenten edustuksellisen demokratian 
periaatteeseen, me tarvitsemme muutakin, on tarve vahvistaa jäsenten 
vaikutusmahdollisuuksia, ja siitä olemme käyneet hyvän keskustelun.  
Monipuolisen pohdiskelun jälkeen tälle kokouksellemme esitetään useita 
kehittämisehdotuksia, puoluekokousten rytmin tiivistämistä, osallistuja-
määrän kasvattamista, jäsenistön jatkuvaa aloiteoikeutta, asiakirjaval-
mistelujen avaamista nykyaikaisella tavalla koko jäsenistön vaikuttami-
selle. Se on asia, josta tämän puoluekokouksen valmistelujen yhteydes-
sä jo saimme hyvää kokemusta. Olemme valmiita käyttämään myös jä-
senkyselyjä aikaisempaa enemmän kertomaan laajan jäsenkunnan odo-
tuksista työmme ja tavoitteidemme painopisteistä. 
 
On siis paljon, mitä voidaan tehdä ja samalla säilyttää tämä hienon kol-
lektiivisen keskustelun, yhteisen näkemyksen hakemisen mahdollisuus, 
säilyttää valittujen edustajien vastuu tehdä laajan keskustelun jälkeen 
tarvittavat johtopäätökset ja hakea tällöin näihin päätöksiin mahdollisim-
man laajaa sitoutumista.  
 
Hyvät toverit! Olemme tilanteessa, jossa valtakunnassa tapahtuu. Mei-
dän täytyy olla valmiita kaikkeen, myös uusiin vaaleihin, jos tilanne sitä 
edellyttää. Päätämme täällä puolueen linjan, jota ryhdymme toteutta-
maan välittömästi puoluekokouksen jälkeen. Valitsemme uuden johdon, 
ja tuon johdon taakse ryhmitymme yhtenä miehenä ja naisena, kun ko-
kous päättyy. 
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Sosialidemokraattien yhtenäisyydellä ja toimintakyvyllä on nyt erityisen 
suuri merkitys, kun maan hallitus tuntuu monessa mielessä menettävän 
ohjauskykyään.  
 
Matti Vanhasen johtama hallitus on tällä hetkellä rampa ankka. Hallituk-
sen toimintakyky on vaarassa. Tilanteessa, jossa olemme menossa kohti 
vaikeampia aikoja ja hallitus menettää luottamustaan niin kansalaisten 
kuin elinkeinoelämänkin keskuudessa, on meillä oma erityinen vastuu. 
Sen sijaan, että ongelmia yritettäisiin toden teolla ratkaista, pääministeri 
pakenee milloin pienempien hallituspuolueiden selän taakse, milloin toi-
selle puolelle maailmaa. Kehotan pääministeriä ensi tilassa palaamaan 
kotimaahan ja ottamaan nyt syntyneen poliittisen kriisin ratkaisun tosis-
saan, kriisin, jota pääministeri itse nimitti jo runsas kaksi viikkoa sitten 
vakavaksi kriisiksi. 
 
Oppositio on edelleenkin valmis kuuntelemaan tilannearvion pääministe-
rin ilmoituksen pohjalta eduskunnassa, ja lupaamme tälle ilmoitukselle 
asiallisen käsittelyn. Näemme myös tämän keskustelun keskellä muitakin 
vaihtoehtoja ja toimintalinjoja. Kun keskustan oma kylä on vaalirahoitus-
sotkussa, enemmän kuin tulessa, halutaan lähettää palokuntia sytyttele-
mään naapurikyliin pikku tulipaloja. Tällaisella poltetun maan taktiikalla ei 
kriisiä ratkaista eikä ongelmia poisteta.  
 
Bästa vänner!  
 
Matti Vanhanens regering är nu som bäst som en lam anka. Regering-
ens handlingsförmåga är i fara.  I en situation då vi är på väg mot allt 
svårare tider har regeringen förlorat sitt förtroende i både medborgarnas 
och näringslivets ögon.  I stället för att statsministern på allvar skulle för-
söka lösa problemen gömmer han sig bakom de mindre regeringsparti-
ernas rygg eller reser till andra sidan av världen.  Jag uppmanar statsmi-
nistern att så fort som möjligt återvända till hemlandet och ta sitt ansvar 
för att lösa den uppkomna krisen som han själv för två veckor sedan an-
såg vara allvarlig. Oppositionen är fortfarande beredd att lyssna till 
statsministerns redogörelse i riksdagen och lovar att behandla redogö-
relsen på ett sakligt sätt.  
 
Hyvät toverit! Oppositio on tämän kriisin yhteydessä voinut osoittaa, että 
sen toiminnalla on merkitystä ja vaikutusta. On arvokasta, että oppositi-
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ossa olevat puolueet ovat kaiken kriisin keskellä pystyneet yhtenäiseen 
toimintaan. Ilman tätä päättäväisyyttä ja yhteistä mielipidettä ei olisi syn-
tynyt vaalirahoituslakiin tarpeellisia nopeita tiukennuksia, jotka tämän krii-
sin keskellä ovat harvinainen positiivinen valopilkku. 
 
Hyvät toverit! Samalla kun laitamme uudet suuntaviitat uudelle puolue-
kokouskaudelle ja aina myös tulevien eduskuntavaalien kannalta, on 
syytä muistaa, että teemme täällä myös lähtölaukauksen kunnallisvaa-
leihin. Asetamme haastavan tavoitteen 10 000 hengen ehdokasjoukosta 
lokakuun kunnallisvaaleissa. Runsaat puolet tästä ehdokasjoukosta on 
tänään koossa, joten matkaa tavoitteeseen on vielä. Ja tämän kokouk-
sen tehtäviin tietysti kuuluu juuri kunnallisvaalien ohjelmallisten tavoittei-
den kiinnilyöminen. Siitä lähtee pohja tulevien vaalien jatkovalmisteluille.  
 
Hyvät toverit! Viime puoluekokouksen jälkeen on keskuudestamme pois-
tunut joukko arvostettuja tovereita, kokeneita henkilöitä, liikkeen keskei-
siä vaikuttajia. Unohtamatta ketään ja arvostaen jokaisen edesmenneen 
toverin elämäntyötä haluan erikseen mainita Hillevi Perttusen, Ilkka Vii-
tamiehen, Matti Kavinin, Pertti O. Hyvösen sekä traagisessa helikopteri-
turmassa menehtyneet Matti Kopperin, Ari Segerin ja Pentti O. Vainion.  
Pyydän, että muistamme heitä kaikkia hetken hiljaisuudella. 
 
Hyvät toverit! Voimme kaikki olla iloisia siitä, että tämä kokous lähtee liik-
keelle hyvässä hengessä, yhtenäisellä, avoimella mielellä. Aivan erityi-
sen iloinen olen siitä, että tähän puoluekokoukseen on raivannut tiensä 
kaikkien aikojen ennätyssuuri nuori edustajajoukko. Eiköhän taputeta täl-
le uudelle nuorelle polvelle! Kun huomaan yleisön joukosta vähän ihmet-
televiä katseita, niin toivotan myös vanhat toverit tervetulleeksi puolue-
kokoukseen. Kun tätä suolaista ja makeaa yhdistetään, niin syntyy erin-
omaiset kolme päivää. 
 
Toivotan teidät kaikki yhdessä ja erikseen tervetulleeksi puoluekokouk-
seen. Arvoisat kotimaiset ja kansainväliset kutsuvieraat! Olette sydämel-
lisesti tervetulleita, viihtykää kanssamme nämä kolme päivää! 
 
Toverit! Tehkäämme näistä kolmesta kokouspäivästä eteenpäin suun-
tautuva, tulevaisuutta rakentava, sosialidemokratiaa Suomessa, Euroo-
passa ja maailmalla vahvistava kokonaisuus. Tervetuloa! 
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Julistan Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Finlands Socialdemo-
kratiska Parti rp:n 41. puoluekokouksen avatuksi.  
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 2. 
  
 
2.  KOKOUKSEN LAILLISUUDEN JA 

PÄÄTÖSVALTAISUUDEN TOTEAMINEN  
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Siirrytään esityslistan kohtaan 2. Tode-
taan puoluekokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus. 
 
Koollekutsumistavan laillisuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Pyydän sihteeriä lukemaan puolueen säännöistä puo-
luekokouksen laillisuutta ja päätösvaltaisuutta koskevan kohdan, ilmoi-
tuksen puoluekokouksesta sekä varsinaisen kokouskutsun.  
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja! Puolueen sääntöjen 13 §:n mukaan:  
 
"Puolueen päätäntävaltaa käyttää puoluekokous, ei kuitenkaan niissä 
asioissa, jotka näiden sääntöjen mukaan kuuluvat puoluevaltuustolle tai 
puoluehallitukselle, eikä myöskään niissä asioissa, jotka näiden sääntö-
jen mukaan on ratkaistava jäsenäänestyksellä.  
 
Varsinainen puoluekokous pidetään joka kolmas vuosi, vuoden alkupuo-
liskolla. Kokouspaikasta ja -ajasta päättää puoluehallitus. Varsinaisesta 
puoluekokouksesta on viimeistään kuusi kuukautta ennen puoluekoko-
uksen alkua ilmoitettava puoluelehdissä tai kirjallisella kutsulla puoluejär-
jestöille. Yhdistyslaissa tarkoitettu kokouskutsu on julkaistava puolueleh-
dissä viimeistään kaksi kuukautta ennen kokousta."  
 
Ilmoitus varsinaisesta 41. puoluekokouksesta on toimitettu puoluelehdille 
20.9.2007 seuraavasti kuuluvalla ilmoituksella:  
 
“ILMOITUS PUOLUEKOKOUKSESTA 
 
Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Finlands Socialdemokratiska 
Parti r.p:n 41. varsinainen puoluekokous pidetään Hämeenlinnassa, Ver-
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katehtaalla, Paasikiventie 2, 5.-7. päivänä kesäkuuta 2008 alkaen ensin 
mainittuna päivänä kello 10.30. 
 
Kokouksessa käsitellään puolueen 16 §:n määräämät asiat. 
 
Kokouksessa käsiteltäviksi tarkoitetut aloitteet on tehtävä puolueen 
sääntöjen 14 §:n määräämässä järjestyksessä siten, että ne ovat perillä 
puoluetoimistossa viimeistään joulukuun 31. päivänä 2007. 
 
Helsingissä 20.9.2007 
 
SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTINEN PUOLUE - 
FINLANDS SOCIALDEMOKRATISKA PARTI r.p. 
 
Puoluehallitus 
 
Eero Heinäluoma Maarit Feldt-Ranta 
Eero Heinäluoma Maarit Feldt-Ranta” 
 
Yhdistyslain tarkoittama kokouskutsu varsinaiseen 41. puoluekokouk-
seen on lähetetty puoluetoimistosta puoluelehdille 17. päivänä maalis-
kuuta 2008 ja julkaistu puoluelehdissä 20. päivänä maaliskuuta 2008 
seuraavasti kuuluvalla ilmoituksella:  
 
“PUOLUEKOKOUSKUTSU 
 
Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Finlands Socialdemokratiska 
Parti r.p:n 41. puoluekokous pidetään Hämeenlinnassa, Verkatehtaalla 
5.-7.6.2008 alkaen ensin mainittuna päivänä kello 10.30. 
 
Kokouksessa käsitellään puoluejärjestöille toimitetussa esityskirjassa 
olevat asiat sekä puolueen sääntöjen 16 §:ssä mainitut asiat sekä puolu-
een ja piirijärjestöjen sääntömuutokset. 
 
Helsingissä 13.3.2008 
 
SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTINEN PUOLUE - 
FINLANDS SOCIALDEMOKRATISKA PARTI r.p. 
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Puoluehallitus 
 
Eero Heinäluoma Maarit Feldt-Ranta 
Eero Heinäluoma Maarit Feldt-Ranta” 
 
Edelleen puolueen sääntöjen 14 §:n mukaan: " Puoluekokousaloitteet ja 
puoluehallituksen niistä antamat lausunnot toimitetaan puoluekokous-
edustajille ja puoluejärjestöille. Puoluejärjestöille ne on toimitettava vii-
meistään kaksi kuukautta ennen sen kalenterikuukauden alkua, jona 
puoluekokous pidetään."  
 
Varsinaiselle 41. puoluekokoukselle tehdyt aloitteet ja niihin liittyvät puo-
luehallituksen lausunnot on toimitettu SDP:n kotisivujen kautta puoluejär-
jestöille 29. päivänä maaliskuuta 2008. Tämän lisäksi ne on postitettu 
sen erikseen tilanneille puoluejärjestöille 28. maaliskuuta alkaen. 
  
Puheenjohtaja: Voinemme todeta, että ilmoitus puoluekokouksesta se-
kä varsinainen kokouskutsu puolueen varsinaiseen 41. puoluekokouk-
seen on julkaistu puolueen sääntöjen 13 §:n mainitsemalla tavalla ja 
ajassa.  
 
Todettaneen. Todetaan.  
 
Edelleen voinemme todeta, että puoluekokoukselle tehdyt aloitteet niihin 
liittyvine lausuntoineen on toimitettu puoluejärjestöille puolueen sääntö-
jen 14 §:ssä esitetyllä tavalla ja ajassa.  
 
Todettaneen. Todetaan.  
 
Edustajavaltakirjojen hyväksyminen, edustajien läsnäolon  
ja kokouksen päätösvaltaisuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi otamme puoluehallituksen valitsemien 
puoluekokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunnon. Pyydän sih-
teeriä lukemaan valtakirjojen tarkastajien lausunnon.  
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunto kuu-
luu seuraavasti:  
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"VALTAKIRJOJEN TARKASTUS 
  
Puoluehallituksen nimeäminä puoluekokousedustajien valtakirjojen tar-
kastajina olemme suorittaneet meille uskotun tehtävän ja todenneet puo-
luehallitukselle lähetetyistä puoluekokousedustajien valtakirjoista seu-
raavaa:  
 
Puoluekokouksen osanottajille jaettuun luetteloon merkityt edustajien 
valtakirjat ovat sääntöjen ja puoluehallituksen antamien ohjeiden mukai-
set. Valtakirjojen tai edustajien vaalien suhteen ei ole tehty huomautuk-
sia minkään piirijärjestön tai vaaliyhtymän osalta.  
 
Esitämme, että puoluekokous vahvistaa oheisen luettelon mukaisesti 
puoluekokousedustajien valtuudet.  
 
Helsingissä 29. päivänä toukokuuta 2008.  
 
Puoluehallituksen nimeämät valtakirjojen tarkastajat:  
 
Heli Paasio  Pauli Ruoholahti 
Heli Paasio  Pauli Ruoholahti 
puheenjohtaja 
 
Erkki Vuorenmaa  Tuula Väätäinen 
Erkki Vuorenmaa  Tuula Väätäinen” 
 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet puoluehallituksen valitsemien puolue-
kokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunnon.  
 
Puoluekokous voinee yhtyä valtakirjojen tarkastajien lausuntoon ja vah-
vistaa valittujen puoluekokousedustajien edustajavaltuudet. Valtakirjojen 
tarkastajien lausunto merkittäneen kuulluksi. Valtakirjat ja niistä annettu 
lausunto on täällä puheenjohtajiston pöydällä, mikäli joku haluaa siihen 
tutustua. 
 
Edustajavaltuudet vahvistetaan ja lausunto merkitään kuulluksi.  
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Edustajien läsnäolon toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Esitämme, että tällä kertaa emme järjestäisi nimenhuu-
toa, vaan riittää, että edustajat merkitään pöytäkirjaan sen mukaan kuin 
he ovat kokouskansliaan ilmoittautuneet. 
 
Järjestävän valiokunnan esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Todetaan, että kokouskanslian ilmoituksen mukaan 350 kokousedusta-
jasta on tällä hetkellä läsnä 345 edustajaa ja viittä vielä odotellaan. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
(Luettelo äänioikeutetuista edustajista pöytäkirjan liitteenä 1 ja kokouk-
sen kuluessa tapahtuneet edustajamuutokset liitteenä 2)  
 
Puheenjohtaja: Meillä on täällä mukana – paitsi arvovaltaisia kutsuvie-
raita – myös ahkeraa omaa väkeä. Arvoisat piirien toiminnanjohtajat, 
tässä tulee teille viimeinen ohjeistus nykyiseltä puheenjohtajalta. Huoleh-
tikaa siitä, että nämä viisi ilmoittautuvat tuonne kokouskansliaan tämän 
jälkeen. Kokouskanslia ilmoittaa puolestaan edustajan saapumisesta pu-
heenjohtajistolle.  
 
Kokouksen päätösvaltaisuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Olemme todenneet, että ilmoitus ja varsinainen kutsu 
puolueen 41. puoluekokoukseen on julkaistu puolueen sääntöjen mää-
räämällä tavalla ja ajassa ja että puoluekokoukselle tehdyt aloitteet lau-
suntoineen on toimitettu puoluejärjestöille sääntömääräisessä ajassa.  
 
Kun edelleen olemme kuulleet, että puoluehallituksen valitsemilla puo-
luekokousedustajien valtakirjojen tarkastajilla ei ole ollut mitään huo-
mauttamista valtakirjojen suhteen ja kun 345 edustajaa 350:stä on pai-
kalla, niin voinemme todeta, että 41. varsinainen puoluekokous on lailli-
sesti koolle kutsuttu ja osanottajamäärältään päätösvaltainen käsittele-
mään kokouskutsussa mainitut asiat.  
 
Todettaneen. Todetaan. 
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Todettiin, että Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Finlands 
Socialdemokratista Parti r.p:n 41. puoluekokous on laillisesti kool-
le kutsuttu ja päätösvaltainen. 

 
Puheenjohtaja: Tässä yhteydessä meidän tulee todeta myös muut pu-
he- ja esitysoikeutetut henkilöt. Pyydän sihteeri Ari Näätsaarta lukemaan 
puolueen säännöistä heitä koskevan kohdan.  
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja! Puolueen sääntöjen 15 §:n mukaan: "Pu-
he- ja esitysoikeus puoluekokouksessa on puoluehallituksen jäsenillä, 
puolueen tilintarkastajien puheenjohtajalla ja Sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän puheenjohtajalla sekä Suomen Sosialidemokraattisen 
Puolueen Euroopan parlamentti -valtuuskunnan puheenjohtajalla."  
 
Puheenjohtaja: Järjestävä valiokunta esittää, että myöskään puhe- ja 
esitysoikeutettujen nimenhuutoa ei toimiteta, vaan heidät merkitään pöy-
täkirjaan läsnä olevina sen mukaisesti, kuin he ovat puoluekokouskansli-
assa ilmoittautuneet.  
 
Voidaanko järjestävän valiokunnan esitys hyväksyä? 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
(Luettelo puhe- ja esitysoikeutetuista osanottajista pöytäkirjan liitteenä 3) 
 
Puheenjohtaja: Lisäksi meidän tulee todeta paikalla olevat läsnäolo- ja 
puheoikeutetut henkilöt. Pyydän sihteeriä lukemaan puolueen säännöistä 
heitä koskevan kohdan. 
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja! Puolueen sääntöjen 15 §:n mukaan: 
"Läsnäolo- ja puheoikeus puoluekokouksessa on puoluevaltuuston pu-
heenjohtajalla ja varapuheenjohtajilla, piirijärjestöjen edustajilla, näiden 
sääntöjen 14 §:n 1 momentissa mainituilla sisarjärjestöjen edustajilla, 
Sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän jäsenillä, Suomen Sosialidemo-
kraattisen Puolueen Euroopan parlamentti -valtuuskunnan jäsenillä, val-
tioneuvoston jäseninä olevilla puolueen edustajilla, puoluetoimistoa edus-
tavilla valtuutetuilla toimitsijoilla, piirijärjestöjen toiminnanjohtajilla, puolue-
lehtien päätoimittajilla sekä kotimaisilla ja ulkomaisilla kutsuvierailla."  
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Puheenjohtaja: On kuultu sääntöjen mukainen menettely. Järjestävä va-
liokunta esittää edelleen, että läsnäolo- ja puheoikeutetut henkilötkin 
merkittäisiin ilman nimenhuutoa pöytäkirjaan sen mukaisesti, kuin he 
ovat ilmoittautuneet puoluekokouskansliassa.  
 
Voidaanko järjestävän valiokunnan esitys hyväksyä?  
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Esityslistan kohta 2. on tullut loppuun käsitellyksi. 
 
(Luettelo läsnäolo- ja puheoikeutetuista osanottajista pöytäkirjan liitteenä 
4) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 3.  
 
 
3.  LÄSNÄOLO-OIKEUDEN MYÖNTÄMINEN 

TIEDOTUSVÄLINEIDEN EDUSTAJILLE  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi meidän tulee päättää läsnäolo-oikeuden 
myöntämisestä eri tiedotusvälineiden edustajille kokouksessa.  
 
Puoluehallitus esittää, että tiedotusvälineiden edustajille myönnettäisiin 
läsnäolo oikeus.  
 
Myönnettäneen. Myönnetään.  
 
Toivotan julkisen sanan edustajat tervetulleiksi puoluekokoukseen.  
 
Esityslistan kohta 3. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous myönsi tiedotusvälineiden edustajille läsnäolo-
oikeuden. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 4. 
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4.  KOKOUKSEN ESITYSLISTAN HYVÄKSYMINEN  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi käsitellään kokouksen esityslista ja sen 
hyväksyminen. Jo tässä vaiheessa toivon, että puoluekokous voisi työs-
kennellä esityslistan puitteissa ottaen huomioon kokouksen joustavan 
kulun. Puoluehallituksen esitys puoluekokouksen esityslistaksi on jaettu 
kokousedustajien salkkuihin osana käsiohjelmaa. Listaa ei tarvinne lu-
kea. 
 
Keskustelu esityslistasta alkaa. On pyydetty yksi puheenvuoro. Kalevi 
Olin, Keski-Suomi, ole hyvä. 
 
Kalevi Olin (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Puhuu paikaltaan, joten puhe ei 
kuulu. 
 
Puheenjohtaja: Lähtökohta on se, että asioita ei välttämättä käsitellä 
esityslistan mukaisessa järjestyksessä. Joiltakin osin asiat tuodaan saliin 
eri järjestyksessä. Järjestävä valiokunta tulee esittämään pitkälti sitä me-
nettelyä, johon Kalevi tässä puheenvuorossaan tähtäsi. Tämä asialista ei 
tarkoita sitä, että menisimme kirjaimellisesti tämän listan mukaisessa jär-
jestyksessä. Nämä numerot ovat tärkeitä siltä kannalta, että edustajat 
voivat pyytää puheenvuoron oikeaan kohtaan. Aikataulu elää sen mukai-
sesti, miten asiat valmistuvat. 
 
Todetaan, että esityslista on tullut hyväksytyksi.   
 
Esityslistan kohta 4. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi liitteen mukaisen esityslistan. 
 
(Kokouksen esityslista pöytäkirjan liitteenä 5) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 5. 
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5.  KOKOUKSEN JÄRJESTÄYTYMINEN  
 
Puheenjohtaja: Siirrymme nyt puoluekokouksen järjestäytymiseen ja 
siinä ensiksi kohtaan 5.1. 
 
5.1.  Kokouksen puheenjohtajien vaali  
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus ehdottaa, että kokoukselle valittaisiin esi-
tyslistassa mainitusta määrästä poiketen viisi puheenjohtajaa.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Puoluehallitus ehdottaa puoluekokouksen puheenjohtajiksi seuraavia 
henkilöitä: Eero Heinäluoma, Tapani Hellsten Hämeestä, Jukka Mikkola 
Varsinais-Suomesta, Anu Rajajärvi Uudeltamaalta ja Tytti Tuppurainen 
Oulusta. 
 
Esitys on nähtävissä valkokankaalla, puheenjohtajiston pöydän takana. 
 
Tämä ehdotus voitaneen hyväksyä. Hyväksytään.  
 
Esityslistan kohta 5.1. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokouksen puheenjohtajiksi valittiin Eero Heinäluoma, Ta-
pani Hellsten, Jukka Mikkola, Anu Rajajärvi ja Tytti Tuppurainen. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 5.2. 
 
5.2. Kokouksen sihteerien vaali  
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus ehdottaa, että kokoukselle valittaisiin viisi 
sihteeriä.  
 
Ehdotus voitaneen hyväksyä. Hyväksytään.  
 
Puoluehallitus ehdottaa, että kokouksen sihteereiksi valittaisiin Riikka-
Leena Anttilainen, Reijo Jeskanen, Jari Mäkinen, Ari Näätsaari ja Marita 
Putkonen. 
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Myös tämä esitys on nähtävissä valkokankaalla, puheenjohtajiston pöy-
dän takana. 
 
On kuultu ehdotus. Heidät valittaneen. Valitaan.  
 
Esityslistan kohta 5.2. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokouksen sihteereiksi valittiin Riikka-Leena Anttalainen, 
Reijo Jeskanen, Jari Mäkinen, Ari Näätsaari ja Marita Putkonen. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 5.3.  
 
5.3.  Kokouksen äänestystoimikunnan (6) vaali  
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus ehdottaa, että kokoukselle valittaisiin 
kuusijäseninen äänestystoimikunta, ja he vastaisivat tarvittavasta äänten 
laskusta.  
 
Puoluehallituksen esitys lukumäärästä voitaneen hyväksyä. Hyväksy-
tään.  
 
Puoluehallitus esittää edelleen, että äänestystoimikunnan jäseniksi valit-
taisiin Mia Ilola Varsinais-Suomesta, Arto Lindberg Uudeltamaalta, Tarja 
Tenkula Helsingistä, Veijo Koskinen Keski-Suomesta, Leena Riikilä Poh-
janmaalta ja Riku Pirinen Kymestä. Lisäksi puoluehallitus esittää, että 
äänestystoimikunnan puheenjohtajaksi nimettäisiin Mia Ilola. Myös tämä 
esitys on nähtävissä valkokankaalla, puheenjohtajiston pöydän takana. 
 
Heidät valittaneen. Valitaan.  
 
Esityslistan kohta 5.3. on loppuun käsitelty.  
 

Äänestystoimikuntaan valittiin yksimielisesti Mia Ilola Varsinais-
Suomesta, Arto Lindberg Uudeltamaalta, Tarja Tenkula Helsingis-
tä, Veijo Koskinen Keski-Suomesta, Leena Riikilä Pohjanmaalta ja 
Riku Pirinen Kymestä. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 5.4.  
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5.4.  Kokouksen järjestyssäännön hyväksyminen 
 
Puheenjohtaja: Kokouksen järjestyssääntö pitää sisällään lähinnä asia-
kirjojen käsittelyyn, puheenvuorojen pyytämiseen ja käyttämiseen sekä 
äänestyksiin liittyviä menettelytapaohjeita. Puoluehallituksen esitys ko-
kouksen järjestyssäännöksi on jaettu kokousedustajien salkkuihin. Sitä ei 
tarvinne lähteä tässä lukemaan. Järjestyssäännön pääkohdat ovat näh-
tävillä myös puheenjohtajiston takana olevalla valkokankaalla. 
 
Järjestyssääntö rakentuu aikaisempien puoluekokousten käytännölle. 
Huomaattehan, että puheenvuorojen pituudet ovat alusta lähtien kolmen 
minuutin mittaisia ja että halutessanne tehdä muutosesityksiä kannanot-
toihin tai aloitteista annettujen lausuntojen päätösesityksiin ja saattaa ne 
kyseistä asiaa käsittelevän valiokunnan tietoon, tulee esitys tehdä kirjalli-
sesti kokouskansioihin jaetulla lomakkeella. Näin ehdotukset tulevat va-
liokuntien käsittelyyn. Lomake tulee jättää puheenjohtajistolle tämän päi-
vän aikana klo 18.00 mennessä, kuitenkin sillä poikkeuksella, että sään-
tömuutoksiin liittyvät esitykset tulee tehdä klo 14.00 mennessä. 
 
Tähän liittyy se, että tarkoitus on käsitellä sääntömuutokset jo tämän päi-
vän aikana, jolloin sääntövaliokunta pääsisi työhön heti iltapäivällä. Läh-
tökohtana on, että sääntöjen osalta ne voitaisiin hyväksyä tänään ja ne 
astuisivat voimaan saman tien. 
 
Jaetussa järjestyssääntöluonnoksessa esitetään, että ehdotukset henki-
lövalintoihin pitää tehdä myös tänään torstaina klo 15.00 mennessä, ei 
siis kello 16 mennessä, kuten on siellä jaetussa luonnoksessa. Tämän 
lähtökohtana on, että tämän jälkeen ehdotukset voidaan saattaa kokous-
edustajille tiedoksi, ja näin heille jää aikaa pohdiskeluun ennen vaalien 
suorittamista.  
 
Keskustelu järjestyssääntöesityksestä alkaa. Oliko tähän puheenvuoro-
ja? Ellei, niin keskustelu päättyy. 
 
Tässä yhteydessä on syytä todeta, että aikataulusta on uusi versio, joka 
näkyy taululla. Todetaan vielä tässä yhteydessä äsken mainitsemani ai-
kataulumuutokset. Henkilöesitykset tänään kello 15.00 mennessä ja sit-
ten on sovittu, että puheenjohtajaehdokkaiden esittely tapahtuisi tänään 
kello 16, jossa ehdokkaat käyttävät yhden puheenvuoron, jolloin pää-
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semme puheenjohtajan vaaliin perjantaina kello 10. Ensin on siis pu-
heenjohtajaehdokkaiden esittelypuheenvuorot ja mahdolliset kannatus-
puheenvuorot ja sitten itse vaali.  
 
Samaten muutoksena aikaisempaan, että puoluevaltuusto valittaisiin ko-
konaisuudessaan perjantaina 6.6.2008 ja puoluehallitus vastaavasti siir-
tyisi valittavaksi lauantaina kello 10. 
 
Nämä aikataulumuutokset voitaneen merkitä pöytäkirjaan. Merkitään.  
 
Järjestyssääntö voitaneen hyväksyä. Hyväksytään. 
 
Esityslistan kohta 5.4. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi liitteen mukaisen järjestyssäännön. 
 

(Järjestyssääntö on pöytäkirjan liitteenä 6) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 5.5.  
 
5.5  Kokouksen pöytäkirjan tarkistajien vaali  
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus esittää, että valittaisiin kolme pöytäkirjan 
tarkistajaa.  
 
Voidaanko tämä hyväksyä? Hyväksytään.  
 
Puoluehallituksen ehdotus on, että puoluekokouksesta laadittavan pöy-
täkirjan tarkistajiksi valittaisiin Anna Mäenpää Helsinki, Markus Aaltovirta 
Uusimaa ja Eero Kippola Oulu. 
 
Edellä mainitut henkilöt valittaneen pöytäkirjan tarkistajiksi. Valitaan. 
  
Esityslistan kohta 5.5. loppuun käsitelty, ja samalla koko esityslistan koh-
ta 5.  
 

Puoluekokouksen pöytäkirjan tarkistajiksi valittiin yksimielisesti 
Anna Mäenpää, Markus Aaltovirta ja Eero Kippola. 
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Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 6.  
 
 
6.  MÄÄRÄTÄÄN TILINTARKASTAJIEN PALKKIOT  

SEKÄ PUOLUEKOKOUSEDUSTAJILLE, 
PUOLUEVALTUUSTON SEKÄ 
PUOLUEHALLITUKSEN JÄSENILLE AIHEUTUVIEN 
KULUJEN KORVAUSPERUSTEET 

 
Puheenjohtaja: Pyydän sihteeriä lukemaan puoluehallituksen esityksen. 
 
Sihteeri:  Puoluehallitus esittää, että puoluekokous päättää, 
 
− että tilintarkastajille maksetaan palkkiota esitetyn laskun mukaan, 
 
− että puolue kustantaa varsinaisille puoluekokousedustajille majoituk-

sen kahden hengen hotellihuoneissa, jonka lisäksi edustajat saavat 
kokouspaikalla yhden ruoan ja kahvin/vrk, 

 
− että varsinaisten puoluekokousedustajien matkakulut korvataan hal-

vinta kulkuneuvoa käyttäen ja 
 
− että puoluevaltuuston ja -hallituksen jäsenille ei makseta kokouspalk-

kiota ja matkakulut korvataan halvinta kulkuneuvoa käyttäen. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet puoluehallituksen ehdotuksen. Tämä 
tarkoittaa sitä, että puoluekokouksen osalta kysymys on nykyisen puo-
luekokouksen edustajien kustannusten korvaamisesta, ja muilta osin ky-
symys on ensi puoluekokouskauden puoluevaltuuston ja puoluehallituk-
sen jäsenten korvauksista.  
 
Tällä täsmennyksellä ehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Esityslistan kohta 6. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi yksimielisesti puoluehallituksen esityksen 
palkkioista ja kulujen korvaamisperusteista. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 7.  
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 7.  VALIOKUNTIEN ASETTAMINEN  
 
Puheenjohtaja: Kokousedustajien salkkuihin on jaettu puoluehallituksen 
ehdotus valiokuntien kokoonpanoiksi, niiden puheenjohtajiksi, varapu-
heenjohtajiksi sekä sihteereiksi ja myös nimetty erikseen ne asiakirjat, 
jotka menevät kuhunkin valiokuntaan. Ehdotus on, että ajan säästämi-
seksi hyväksymme kaikkien valiokuntien kokoonpanon sekä valiokuntiin 
lähetettävien asiakirjojen jaon yhdellä kertaa. 
 
Hyväksyttäneen? Hyväksytään. 
 
Tarkoituksena ei ole lukea valiokuntien kokoonpanoa eikä asiakirjajakoa, 
koska tämä aineisto on jaettu kirjallisesti. Onko tähän asiaan puheenvuo-
ropyyntöjä? (pieni äänityskatkos) 
 
Sinkkonen Ilmasto- ja ympäristö –ohjelmavaliokunta, korjataan Saukko-
seksi. 
 
Onko muita puheenvuoroja? Ei ole, joten keskustelu on päättynyt.  
 
Todetaan, että tällä yhdellä muutoksella ehdotus on tullut hyväksytyksi. 
 
Esityslistan kohta on 7. on loppuun käsitelty. 
 

Valiokuntien kokoonpano hyväksyttiin puoluehallituksen esityksen 
mukaisena.  
 

(Luettelo valiokuntien kokoonpanosta pöytäkirjan liitteenä 7) 
 
Puheenjohtaja: Pyydän valittuja kokouksen puheenjohtajia ja sihteereitä 
saapumaan puheenjohtajapöydän taakse siinä järjestyksessä kuin järjes-
tävä valiokunta on alustavasti aikatauluansa suunnitellut.  
 
Kokouksen puheenjohtajaksi siirtyi Anu Rajajärvi kello 11.22. 
 
Puheenjohtaja: Arvoisat puoluekokousedustajat! Kiitän luottamuksesta 
ja toivotan teille kaikille hyvää puoluekokouspäivää. Ennen kuin siirrym-
me kohtaan 8. muutama sana kertauksena tämän päivän ohjelmasta. 
Tässä jo mainittiin, että henkilöehdotukset tulee tehdä jo klo 15.00 men-
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nessä tänään, puoluevaltuuston jäsenistä, puheenjohtajaa lukuun otta-
matta, ei tarvitse tehdä esitystä, koska piirit ovat esityksensä puolueko-
koukselle jättäneet. Henkilöehdotukset voi jättää tänne huomenna pu-
heenjohtajavaalin jälkeen. 
 
Salkkuihin on lisäksi jaettu henkilöehdotuslomakkeita, ja täältä puheen-
johtajistopöydältä niitä saa lisää. Huomioikaa lomakkeita täyttäessänne, 
että siihen tulee täyttää kaikki tiedot. Tämä helpottaa jatkokäsittelyä. 
Tämä lomake on palautettava kokoussalissa olevaan laatikkoon. 
 
Siirrymme poliittisen tilanteen käsittelyyn. Keskustelu on samalla lähete-
keskustelu esityslistan kohtaan 20.1. Sisäpoliittinen julkilausuma sekä 
kohtaan 20.2. Kansainvälinen julkilausuma. 
 
Asiakirjojen käsittely jatkuu ruokailun jälkeen seuraavanlaisessa järjes-
tyksessä. Ensin esitellään SDP uudistuu -ohjelma-asiakirja, seuraavaksi 
Ilmasto- ja ympäristö –ohjelma, sitten  Toimiva kunta – hyvinvoiva kunta-
lainen –ohjelma ja tämän jälkeen Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvin-
vointia –ohjelma. Suomalaisen työn tulevaisuus –ohjelman esittely sisäl-
tyy puheenjohtaja Eero Heinäluoman puheenvuoroon poliittisesta tilan-
nekatsauksesta. 
 
Puheenjohtajaehdokkaat esittäytyvät kello 16.00. Esittelyyn on varattu 
noin tunti, ja klo 17.00 jatketaan muiden asioiden käsittelyä.  
 
Siirrytään esityslistan kohtaan 8. 
 
 
8. POLIITTINEN TILANNE 
 
Suomalaisen työn tulevaisuus –  
sisulla, sydämellä ja osaamisella -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana puheenvuoro poliittisesta tilanteesta, pu-
heenjohtaja Eero Heinäluoma, ole hyvä! 
 
Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Tämä meidän pieni Telluksemme on yhä enemmän muodol-
taan yksi kylä, kylä, jossa kylän yhdeltä reunalta tapahtumat siirtyvät alta 
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aikayksikön kylän toiselle puolelle, kylä, jossa asukkaat tuntevat yhä 
enemmän myös toistensa elämää ja keskinäistä riippuvuutta.  
 
Kun maapallo yhä enemmän kutistuu vaikutuksiltaan, olemme nähneet 
valtaisan muutoksen viime vuosikymmeninä. Globalisaatio on poistanut 
raja-aitoja ja tuonut jokapäiväiseen kanssakäymisen isoksi osaksi mei-
dän kaikkien elämää yli valtakunnan ja mantereen rajojen.  
 
Tänään tosiasia on, toverit, että enemmän kuin koskaan aikaisemmin me 
emme voi tyytyä vain kansalliseen politiikkaan, vaan sosialidemokratian 
täytyy rakentaa oikeudenmukaista politiikkaa koko maailmassa, tuntea 
kansainvälinen vastuunsa, hakeutua yhteistyöhön samoin ajattelevien 
ystävien kanssa Euroopassa, maailmalla, Eurooppa-puolueessamme, in-
ternationaalissa. 
 
Köyhyyden, nälän, suuren epätasa-arvon ja syrjäytymisen ongelmat ovat 
myös meidän ongelmiamme, vaikka ne kaikki eivät näykään täällä meille 
rakkaassa Suomessa.  
  
400 miljoonaa ihmistä elää äärimmäisessä köyhyydessä, dollarin tuloilla 
päivässä, olosuhteissa, jotka ovat edelleenkin häpeällisiä koko ihmis-
kunnalle. Me joudumme tänään sanomaan, että oma panoksemme kehi-
tysyhteistyössä kyllä kertoo sen, kuinka vakavasti otamme tämän maail-
man kaikkein köyhimpien ihmisten auttamisen ja oman vastuumme. 
Vaikka kehitysyhteistyömäärärahamme ovat nousseet, toverit, meillä ei 
ole mitään aihetta ylpeillä suorituksillamme. 
 
Ja mikä pahinta, näyttää selvältä, että Suomi ei tule Vanhasen hallituk-
sen aikana nyt tehdyillä päätöksillä saavuttamaan edes Euroopan unio-
nin minimitavoitetta kehitysyhteistyössä 0,51 prosenttia vuoteen 2010 
mennessä. Näin myös suuri lupauksemme toteuttaa YK:n suosituksen 
mukainen 0,7 prosentin kehitysyhteistyötavoite vuonna 2015 ei ole toteu-
tumassa. 
 
Sanon, että tätä jälkeenjääneisyyttä ei voida enää perustella lamalla ja 
talousvaikeuksilla. Nekin olivat aikoinaan totta, mutta ei tänään. Olemme 
tänään Ruotsin kanssa yhtä varakkaita, kun katsotaan kansantuotetta 
henkeä kohti laskettuna, ja Ruotsi käyttää kehitysyhteisyöhön yhden pro-
sentin kansantuotteesta, ja me olemme alle puolessa prosentissa, 



Ensimmäinen kokouspäivä  
 

 

23 

0,42:ssa-0:43:ssa. Joutuisin sanomaan, että Suomen osalta kyse ei ole 
enää mahdollisuuksista, vaan nyt kyse on, toverit, tahdosta.  
 
Siksi esitänkin, että puolueet sopisivat yhdessä sitovalla tavalla kehitys-
yhteistyöpanostuksen kasvattamisesta kansainvälisten sitoumustemme 
mukaisesti - ensin 0,51 prosenttiin tämän vaalikauden aikana ja seuraa-
vaksi tuohon tärkeään 0,7 prosenttiin vuoteen 2015 tultaessa. Tämän 
sopimuksen mukaiset määrärahat tulisi ottaa sellaisenaan kulloiseenkin 
valtion budjettiehdotukseen ja kehysbudjetteihin. Näin loppuisi ainainen 
epävarmuus siitä, pysymmekö sitoumuksissamme ja otammeko nämä 
asiat tosissamme. 
 
Toivon, että me puoluekokouksessa olemme valmiit sitoutumaan tähän 
tavoitteeseen ja kirjaamaan sen omana ehdotuksenamme muille puolu-
eille, tälle hallitukselle ja myös tuleville hallituksille.  
 
Hyvät toverit! Maailma pienenee, mutta yksi maa omaa erityisen suuren 
merkityksen kaikelle sille, mitä maapallollamme tapahtuu. Yhdysvaltain 
vaikutus on edelleenkin ratkaisevan tärkeä. Seuraamme mielenkiinnolla 
Yhdysvaltain presidentin vaalien kulkua. Tänään tiedämme, että Yhdys-
valtain demokraattien esivaalit näyttävät ratkenneen senaattori Baras 
Obaman hyväksi, ja demokraattien presidenttiehdokkaalla on erinomai-
set mahdollisuudet nousta Yhdysvaltain uudeksi presidentiksi. 
 
Eurooppalainen veljespuolueemme Euroopan Sosialidemokraattinen 
Puolue on tiivistänyt yhteistyötään Yhdysvaltain demokraattien kanssa. 
Meillä on hyvä kanssakäyminen, jossa myös suomalaiset ovat voineet ol-
la mukana. Saatoin toukokuussa Yhdysvaltain vierailullani osaltani va-
kuuttua siitä, että demokraattien ehdokkaan voitto syksyllä pidettävässä 
presidentinvaalissa tulisi merkitsemään myös merkittäviä muutoksia Yh-
dysvaltain ulkopolitiikassa. 
 
Yksipuolisen oman toiminnan sijaan tulisi korostumaan monenkeskisyys, 
halu toimia muiden kanssa. Näin myös Euroopalle avautuu uusi yhteis-
työn mahdollisuus, ja tähän mahdollisuuteen Euroopan unionissa on 
myös syytä ajoissa tarttua ja hakea hyvää yhteistyötä ja kumppanuutta 
uuden Yhdysvaltain hallinnon kanssa. Aivan erityinen merkitys on yh-
dessä asiassa, ja se koskee tätä niin paljon Suomessa puhuttua ilmas-
tomuutosta. 
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Jotta me voimme onnistua maapallon lämpenemisen pysäyttämisessä, 
on välttämätöntä, että Eurooppa saa Yhdysvallat rinnalleen uusiin si-
toumuksiin kasvihuonepäästöjen leikkaamiseksi. Demokraattien keskuu-
dessa tämä viesti on mennyt vahvasti lävitse. Kansalaismielipide Yhdys-
valloissa on hyvää vauhtia kääntymässä. On osavaltioita, jotka ovat otta-
neet käyttöön omia yksipuolisia määräyksiään. Uskon, että demokraatti-
en johdolla Yhdysvaltain uusi hallinto tarttuisi tosissaan myös tähän 
haasteeseen, ja tälle asetamme myös niin täällä Suomessa kuin Euroo-
passa suuria toiveita, sillä Yhdysvaltain ja Euroopan unionin yhteistoi-
minta voisi tehdä aidosti maailmanlaajuisen uuden sopimuksen mahdol-
liseksi. 
 
Hyvät toverit! Suomen turvallisuusasema on tänään vakaa. Eurooppa on 
kylmän sodan päättymisen jälkeen hyvää vauhtia yhdentymässä uudeksi 
keskinäisen yhteistyön ja vaurauden maanosaksi. Vastakkainasettelu on 
vähentynyt, monipuolinen kanssakäyminen on tullut mahdolliseksi, kau-
palliset yhteydet ovat jokapäiväisiä ja - mikä on erityisen arvokasta - 
myös arvoissa on tapahtunut aitoa kehitystä ja lähentymistä. 
  
Euroopan Neuvosto toimii tänään tärkeänä yhdyssiteenä valtioiden välillä 
sitoen valtioita ja kansakuntia asteittain ja lujemmin myös yhteisiin ihmis-
oikeuskäsityksiin ja niiden noudattamiseen. Tämä muutos ei ole tasai-
nen, ja välillä tulee taka-askelia, mutta suunta on kuitenkin vastustama-
ton kohti vahvistuvaa demokratiaa, kansanvaltaa ja ihmisoikeuksien uni-
versaalien arvojen merkityksen tunnustamista.  
 
Kaikki tämä antaa meidän liikkeellemme aivan erityisen suuria mahdolli-
suuksia maanosassamme. Näihin mahdollisuuksiin meidän täytyy tart-
tua, vahvistaen myös EU:n ulkopuolisissa maissa demokraattista kehi-
tystä, luoden siltaa parempaan huomiseen. 
 
Oma turvallisuutemme perustuu tänään yhä enemmän yhteistyöhön ja 
monipuoliseen kanssakäymiseen, ei rajojen asetteluun vaan siltojen ra-
kentamiseen. Yhteistyövaraisuus on hallitsevassa asemassa turvallisuu-
den tuottamisessa. 
 
Jäsenyytemme Euroopan unionissa on merkinnyt myös oman turvalli-
suusajattelumme kehittymistä ja oman asemamme vahvistumista. 
Unionista on syntynyt aito turvallisuusyhteisö, jossa jäsenvaltiot kokevat 
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keskinäistä solidaarisuutta. Uuteen Lissabonin sopimukseen kuuluvat 
turvallisuustakuut ja solidaarisuuslauseke vastaavat pitkälti omaa ajatte-
luamme ja Suomenkin etua. Olemme valmiita sitoutumaan muiden unio-
nimaiden auttamiseen ulkoisen hyökkäyksen sattuessa ja samalla odo-
tamme itsekin saavamme apua, jos sitä tarvitsisimme. 
 
Ja kun sanomme näin, on sitten syytä kyllä olla tietoinen ja lisätä, että 
Eurooppa maanosana on edelleenkin menossa kauemmaksi, ei lähem-
mäksi siitä ajasta, jolloin hyökkäyksen uhka oli mahdollinen. Turvallisuu-
desta puhuminen ei siis tänään tarkoita vanhanaikaista sapelinkalistelua 
eikä suuntaudu ketään vastaan, vaan se merkitsee keskinäisen yhteen-
kuuluvuuden ja riippuvuuden tunnistamista ääneen. 
 
Me demarit voimme olla erityisen iloisia siitä, että olemme viimeisen vuo-
den aikana ottaneet merkittäviä askeleita eteenpäin Pohjoismaiden kes-
kinäisessä yhteistyössä myös puolustuspolitiikan alueella. Kokeneimmat 
toverit muistavat niitä vuosia, jolloin demarien kokouksissa Pohjoismais-
sa tästä aiheesta puhuttiin ja oli monenlaista toivetta kanssakäymisestä. 
Tänään Euroopan muutoksen tuloksena jäät ovat murtuneet ja voimme 
käytännönläheisesti tehdä asioita yhdessä muiden Pohjoismaiden, en-
nen muuta Ruotsin ja Norjan kanssa, saavuttaa kustannushyötyä, mitta-
kaavaetuja, kokea myös yhteisyyttä Pohjoismaiden kesken. 
 
Olemme Naton kanssa rauhankumppanuusyhteistyössä, ja olemme krii-
sinhallintayhteistyössä Afganistanissa ja Kosovossa. Tätä yhteistyötä 
olemme edelleenkin valmiit kehittämään ilman, että se tarkoittaa muutos-
ta jäsenyysajattelussamme. 
 
Seuraava puolustus- ja turvallisuuspoliittinen selonteko valmistuu ensi 
syksynä. Parlamentaarinen seurantaryhmä on omassa työssään erittäin 
pitkällä ja odotamme siltä yhteisiä tuloksia tämän kesäkuun aikana. Sa-
non suoraan, että meillä ei ole nyt mitään tarvetta muuttaa suhdettamme 
sotilasliitto Natoon. Jäsenyys ei nyt ole ajankohtainen eikä tarpeellinen, 
ja selonteko voidaan rakentaa vakiintuneen turvallisuuslinjamme varaan. 
On arvokasta, että tällä linjalla on kansamme enemmistön vahva tuki. 
 
Samalla on selvää, että tulemme seuraamaan omassa turvallisuusympä-
ristössämme ja myös sotilasliitto Natossa tapahtuvaa kehitystä. Vaikka 
emme pidä jäsenyyttä Natossa ajankohtaisena, ja nykyinen linjamme voi 
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hyvin olla kestävä lähtökohta myös ensi vaalikaudelle, niin emme halua 
luovuttaa meille itsenäisenä kansakuntana kuuluvaa oikeutta määritellä 
itse oma liittoutumispolitiikkamme. Jäsenyysoptioon kuuluu, että Suomi 
itse ja itsenäisesti päättää omista ratkaisuistaan. Meillä ei ole mitään syy-
tä palata takaisin kylmän sodan aikaisiin, vanhentuneisiin etupiiriajatte-
luihin, vaan pyrkimyksemme on rakentaa kaikkien kansakuntien valin-
nanoikeudet ja elämisen mahdollisuudet turvaavaa monenkeskistä tur-
vallisuusyhteistyötä.  
 
Toivotamme keskustelun turvallisuuspolitiikassa tervetulleeksi, mutta sa-
nomme myös tässä keskustelussa omat lähtökohtamme.    
 
Hyvät toverit! Vaalirahoitukseen liittyvät epäkohdat ja laiminlyönnit anta-
vat aihetta monenlaisiin vakaviin johtopäätöksiin. 
 
Ensinnäkin: vaalirahoitusta koskevaa lakia on tiukennettava merkittäväs-
ti. Saman tahon samalle ehdokkaalle antamiin avustuksiin tarvitaan sel-
keät katot, jotta valittujen edustajien riippumattomuus voidaan turvata 
kaikissa oloissa. Tämä on tärkeätä myös siltä kannalta, että raha ei pää-
se ratkaisemaan vaalien tulosta. Avustuksia koskeva ilmoitusmenettely 
on syytä laajentaa paitsi ehdokkaisiin myös tuen antajiin.   
 
Toiseksi: lakiin tarvitaan myös seuraamukset ilmoitusvelvollisuuden lai-
minlyönnistä. 
 
Kolmanneksi: selvitykseen on otettava mahdollisuus kampanjakattojen 
asettamiseen, jolla voitaisiin asettaa rajat yhä kalliimmiksi käyville kam-
panjoille ja näin myös vähentää eri ehdokkaiden keskinäistä epätasa-
arvoa. 
 
Uudistukset tulee valmistella nopealla aikataululla niin, että uusi käytäntö 
toteutuu osin jo kunnallisvaaleissa ja kaikki tulokset olisivat uudistuksista 
käytettävissä ensi vuoden aikana. Tämä on välttämätöntä kansalaisten 
luottamuksen palauttamiseksi. 
 
Ja sitten on tämän asian poliittinen puoli. Jokaisella puolueella on tällä 
alueella parannettavaa, mutta poikkeuksellisen paljon korjattavaa löytyy 
istuvasta hallituksesta ja sitä lähellä olevien puolueiden toiminnasta. 
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Kolmasosa hallituksesta on joutunut täydentämään ilmoituksiaan ja osa 
peruuttamaan avustuksiaan. 
 
Erityisen kummalliselta näyttää tämän päivän tiedon valossa Kehittyvien 
Maakuntien Suomi –yhdistyksen toiminta. Tässä on jotenkin kummallisel-
la tavalla menneiden vuosikymmenten sellaista 1950-luvun historiankir-
joituksen tuoksua: kerätään iso potti rahaa yhteen paikkaan ja jaetaan si-
tä keskitetysti. Tällainen rahankeruu ja sen keskittäminen ei ole tervettä 
eikä kuulu nykyaikaiseen avoimeen kansanvaltaan, se tuottaa häiriötilan. 
Tämän tehdyn työn tavoitteista kertoo jotain sekin, että 95 prosenttia täs-
tä rahasta on suunnattu porvarillisille puolueille ja valtaosa keskustalaisil-
le. Rohkeneepa yhdistyksen puuhamies itse mainostaa lehdissä sitä asi-
aa, mikä merkitys tällä tuella on mahtanut olla vaaleissa porvarihallituk-
sen syntyyn.    
 
Kehittyvien Maakuntien Suomen kuurupiilossa aivan liian moni ovi näyt-
tää johtavan Apollonkadulle. Ei siis ihme, jos keskustan hallintopäällikkö-
kin on luullut kyseessä olevan keskustan järjestöperheeseen kuuluvan 
yhdistyksen suostuessaan yhdistyksen tilintarkastustehtäviin.   
 
Keskusta on tässä aikamoisen selvityksen velkaa niin muille puolueille 
kuin kaikille kansalaisille. 
 
Joudun olemaan kriittinen myös pääministerin toimintaan tämän kriisin 
käsittelyssä. Ensin hän julkistaa kyseessä olevan vakavan legitimiteetti-
kriisin. Kun asiat sen jälkeen eivät suinkaan selviä, vaan tulee yhä 
enemmän kysymyksiä ilmaan, pääministeri kieltäytyy selvittämästä asiaa 
eduskunnalle. Meillä on harvinainen tilanne, jossa koko oppositio on pyy-
tänyt pääministerin ilmoitusta, ja pääministeri on ainakin toistaiseksi kiel-
täytynyt sitä antamasta. Sen sijaan lääkkeeksi tiedonantamisen sijaan 
tarjotaan hallituksen luottamuksen mittausta. Sehän on selvää, mihin täl-
lä pyritään, ei itse asian ratkaisuun, vaan hallituksen rivien tiivistämiseen. 
 
SDP on halunnut toimia tämän kriisin selvittelyssä vastuullisella tavalla. 
Emme ole ilakoineet emmekä ylen määrin elämöineet.  
 
Pidämme tärkeänä, että järjestelmässä tehdään muutoksia jo ennen kun-
nallisvaaleja ja että muutoksiin kuuluu myös sopimus vaaleissa annetuil-
le tuelle tulevista katoista. Olemme iloisia siitä, että sitkeiden neuvottelu-
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jen jälkeen saavutimme hallituspuolueiden kanssa ensimmäisen yhteis-
ymmärryksen, eli saatoimme mm. sopia näistä katoista syksyn kunnallis-
vaaleissa suosituksen muodossa. Sen lisäksi tulee lakimuutoksia, ja sen 
lisäksi käynnissä on eurovaaleihin ja tuleviin parlamenttivaaleihin liittyvät 
valmistelut. 
  
Hyvät toverit! Kun pääministeri kieltäytyy antamasta ilmoitusta ja kerto-
masta eduskunnalle, mitä asiassa on tapahtunut, se herättää huomiota. 
Tämän hallituksen toimintaa ei leimaa itsekritiikki ja nöyryys vaan ennen 
muuta vastuun siirtely muille. 
 
Kriisin jatkuessa ei voi myöskään sulkea pois uusien vaalien mahdolli-
suutta. Meillä pitää omassa työssämme ottaa tämä vakavasti huomioon, 
sillä niin paljon uusia asioita on menneiden päivien aikana tässä rahoi-
tusasiassa tullut esille. Siksi tältä kokoukselta vaaditaan, toverit, vastuul-
lista, korkeatasoista, hyvää oppositiopolitiikkaa, vahvaa ohjelmatyötä, 
sellaista ohjelmatyötä, joka voidaan koska tahansa ja milloin tahansa ot-
taa toteutettavaksi myös hallitusvastuusta käsin.  
 
Hyvät toverit! Olemme huolissamme siitä, mitä tapahtuu kansalaisten 
keskuudessa erittäin korkealle ryöpsähtäneen inflaation oloissa. Niin kuin 
elokuussa ennustimme, hallitus ei ole tarttunut tähän inflaatio-
ongelmaan, vaan on päinvastoin laittanut siihen lisää vauhtia. Olemme 
huolissamme eläkeläisten toimeentulosta nousevien hintojen kohdatessa 
pienituloisia väestönosia.  
 
Välittömänä toimena esitämme, että eläkkeisiin tehtäisiin ylimääräinen 
indeksikorotus elokuun alusta lukien. Tästä hyötyisivät myös monet muut 
pienituloiset ryhmät, joiden toimeentulo on sijoittunut kansaneläkkeen ta-
soon, ja tietysti myös kaikki työeläkeläiset. 
 
Hyvät toverit! Me näemme välttämättömäksi vahvan kasvupolitiikan ai-
kaansaamisen ja näemme, että verotuksellakin on tässä merkitystä. Me 
haluamme verotukseen kokonaisuudistuksen yksittäisten ratkaisujen ja 
veropohjaan tehtävien erityispäätösten sijaan.  
 
Iloitsemme suuresti, että kokoomuksen Jyrki Katainen on kiireiltään ehti-
nyt lukea SDP:n puoluekokouspapereista tämän kokonaisverouudistuk-
sen vaatimuksen. Sydäntä lämmittää, että hän on ottanut sen jo omiin 
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nimiinsä pari viikkoa ennen SDP:n puoluekokousta sen jälkeen, kun 
tammikuussa lähetimme nämä asiakirjat julkiseen käsittelyyn. Olemme 
iloisia myös siitä, että hänen silmiinsä sattui myös isommalla fontilla ole-
vat asiat, nimittäin puoluekokouksemme tunnus Reilusta Suomesta näyt-
tää hiipineen myös puheenjohtaja Kataisen lähestymistapaan verouudis-
tuksesta. Hän nimittäin, toverit, kaipaa reilua verouudistusta. Eiköhän ta-
puteta sille! 
 
Nyt voi vain sanoa, että puheenjohtaja Katainen: ei muuta kuin laukaksi 
ja nämä uudistukset toimeksi! Kyllä me annamme tälle tuen, jos lukee 
myös loput, mitä puoluekokous tulee täällä päättämään, ennen kuin lau-
antaina lähdemme täältä pois. 
 
Kun katsoo, mitä hallitus on todellisuudessa tehnyt, joutuu huomaamaan, 
että ei tämä ihan näin kaunista olekaan, sillä hallitus on toiminut juuri 
päinvastoin, kuin mitä me nyt olemme esittäneet ja mitä puheenjohtaja 
Katainen vähän myöhäisherännäisesti on ruvennut kannattamaan. 
 
Vanhasen hallitus on veropäätöksillään syönyt veropohjaa, laatinut uusia 
etuoikeuksia vanhoille rälsseille ja jättänyt verot yhä enemmän tavallisten 
palkansaajain ja eläkeläisten maksettavaksi. Se ei muuten ole reilua. 
 
Verotuksen osalta tämä tie näyttää jatkuvan siten, että kyseenalaisen pe-
rintöveroehdotuksen jälkeen, jossa suuret maatila- ja yritysvarallisuudet 
käytännössä vapautetaan kokonaisuudessaan verotuksesta, Katainen 
tulee seuraavaksi esittämään osinkotuloihin uusia räätälöityjä verohelpo-
tuksia. Samaan aikaan hän puhuu siitä, että meillä on olemassa palkka-
tulojen ja pääomatulojen verotuksen välinen epäkohta. 
 
Verotuksen suuri linja täytyy nyt olla valmius pääomaverotuksen kiristä-
miseen ja verotuksen painopisteen siirtämiseen kohti ympäristöveroja ja 
työn verotuksen pitäminen kohtuullisena. Tämä on meidän suuri linjam-
me, ja siltä pohjalta olemme valmiit keskusteluun ja vaikuttamiseen. Tä-
mäkään uudistus ei voi siirtyä ensi vaalikaudelle, niin kuin puheenjohtaja 
Katainen suunnittelee. Tämä hallitus nimittäin on laivaamassa kaikki isot 
asiansa ensi vaalikaudelle. 
 
Sosiaaliturvauudistusta on tehty kohta jo vuosi, ja on ilmoitettu, että oi-
keastaan sekin tähtää ensi vaalikaudella tehtäviin päätöksiin. Puheenjoh-
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taja Vanhanen meni niin pitkälle, että hän ilmoitti, että tämä uudistus on 
se peruste, miksi hänen pitää jatkaa pääministerinä vuoteen 2015, ja ny-
kyisen hallituspuolueenkin pitää jatkaa vuoteen 2015. Jos tekemättömät 
työt olisivat aito peruste jatkaa hallituksessa, niin tämä hallitushan jatkai-
si koko vuosituhannen. 
 
Verouudistus täytyy laittaa liikkeelle tässä ja nyt asiallisen valmistelun 
jälkeen eikä siirtää odottamaan vuotta 2011 ja asiallisesti ottaen sen jäl-
keistä elämää. Meillä on tarve tehdä oikeita ratkaisuja tänään ja huo-
menna, jotta oikeudenmukaisuus toteutuu ja jotta kansalaiset voivat ko-
kea, että verotuksessa huomioidaan veronmaksukyky ja jotta kansalaiset 
voivat luottaa siihen, että veroja kerätään se määrä, joka tarvitaan ennen 
muuta julkisten palvelujen laadun parantamiseksi. 
 
Hyvät toverit! Olemme käyneet mielenkiintoisen keskustelun yliopistouu-
distuksesta. Tässä asiassa olemme joutuneet esittämään hallitukselle 
epäluottamusta. Me olemme luulleet, että sivistysyliopisto on Suomessa 
laajalti omaksuttu tavoite ja että yliopistolle halutaan turvata autonomia 
niin, että yksityinen raha ei ratkaise yliopistojen menestystä ja siellä ta-
pahtuvaa päätöksentekoa. 
 
Yllättäen tässä maaliskuussa huomasimme, että hallitus hätäpäissään, 
nähdessään, että sillä on ylikireät raamit ja se ei pysty suoriutumaan yli-
opistolle annetuista lupauksista, onkin keksimässä ratkaisuksi yksityisen 
rahan päästämisen yliopistojen sisään, ei lahjoitusrahoina, vaan päätök-
sentekoon oikeuttavana rahana. Kukaan yliopisto ei varmasti vastusta 
mahdollisuutta saada yksityistä rahaa, mutta kysymys on siitä, voiko sillä 
rahalla ostaa päätösvaltaa.  
 
Haluamme, että Suomessa säilyvät korkeatasoiset valtion yliopistot, nii-
den autonomia kasvaa ja lisääntyy, niiden varainhankintakin voi moni-
puolistua, mutta päätöksenteon täytyy olla yliopistolla itsellään eikä niin, 
että luomme yksityisen yliopistojärjestelmän kaikessa hiljaisuudessa ai-
kana, jolloin, toverit, Suomella on enemmän varallisuutta kuin koskaan. 
Olemme 20 miljardia rikkaampia kuin neljä vuotta sitten, joten valtiolla on 
mahdollisuus huolehtia yliopistojen pääomarahoituksesta. 
 
Huomaan, että korkeatasoisen, koko maassa toimivan yliopistoverkon 
tärkeimmät poliittiset ystävät ovat tänään sosialidemokratiassa, sillä kes-
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kusta, jonka kanssa aikoinaan 1960-luvun lopulta lähtien loimme tämän 
vahvan alueyliopistoverkon, on nyt kylmän viileästi kääntänyt kelkkansa. 
Me haluamme sanoa, että myös tasapainoisen aluekehityksen kannalta 
tarvitsemme vahvaa yliopistoverkostoa koko maassa ja kaikkien yliopis-
tojen toimintamahdollisuuksien huolehtimista. Ei voi olla niin, että yksi yli-
opisto ottaa kymmeneksi vuodeksi lähes koko lisärahoituksen, joka yli-
opistokenttään tämän hallituksen raameilla on mahdollisuus käyttää. 
 
Hyvät toverit! Me haluamme, että yhteiskunnassa ei kukaan jää syrjään, 
ja siksi me uskomme osaamiseen ja koulutukseen. Pärjäämisen tulee ol-
la mahdollista kaikille. Siksi puoluekokoukselle esitetään oppivelvolli-
suusiän pidentämistä aluksi vuodella ja myös nuorille räätälöityjä erityis-
toimia, jotta jokainen nuori löytäisi paikkansa ammattitaidon polulla ja 
tässä yhteiskunnassa. Me emme halua hyväksyä sitä, että yksikään alle 
20-vuotias syrjäytyy jo 17- tai 16-vuoden iässä. 
 
Oppivelvollisuusikä on ratkaisu, joka pakottaa viranomaiset tekemään 
kunnolla omat työnsä, mutta samalla se on vahva signaali myös van-
hemmille siitä, että heillä on vielä vastuuta näistä 16-vuotiaista, menevät 
he sitten ammatilliseen koulutukseen, lukioon tai työpajoihin, mutta joka 
tapauksessa elämässään eteenpäin, jotta heille voi tulla ne elämisen 
osaamisen edellytykset, joilla tulevaisuuden Suomea rakennetaan ja jos-
sa jokainen pärjää. 
 
Toverit, me olemme valmiit huolehtimaan siitä, että Suomi on tulevaisuu-
dessakin hyvä maa toimia ja myös yrittää. Tämän pitää olla maa, josta 
voi olla ylpeä niin palkansaaja kuin yrittäjä, niin eläkkeellä oleva kuin 
nuori. Meidän sitoumuksemme on elinkeinoelämälle, että olemme valmiit 
pitämään yritysverotuksen kilpailukykyisenä myös tulevaisuudessa.  Jo-
kainen yritys, joka täällä laajentaa ja luo työpaikkoja, voi luottaa siihen, 
että demarien ollessa vallassa, yrityspolitiikka, elinkeinopolitiikka ja myös 
veropolitiikka yritysten osalta on tempoilematonta ja pitkäjänteistä. Sa-
malla me odotamme, että nämä samat yritykset ovat valmiita myös kan-
tamaan oman yhteiskuntavastuunsa, ei vain sanoissa vaan myös teois-
sa. Siksi esitämme selvitettäväksi työttömyysvakuutusmaksun porrasta-
mista yritysten irtisanomislistojen mukaan. 
 
Silloin henkilöstöstään hyvin huolehtivat yritykset voisivat saada myös 
tästä vastuuntunnostaan hyötyä taloudellisessa mielessä. Se on reilua. 



5.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

32 

Jos pidät henkilöstöstä hyvää huolta, voit saada tulosta aikaan myös al-
haisempien vakuutusmaksujen muodossa. Me toivomme, että työmark-
kinajärjestöt tarttuisivat tähän aloitteeseen ja siitä voisi tulla osa sosiaali-
turvauudistusta ja oikeudenmukaisempaa työelämän politiikkaa. 
 
Täytyy sanoa, että kyllä meillä tänään on huoli niistä ihmisistä, jotka käyt-
tävät monia erittäin ahtaalla olevia kunnallisia palveluja ja niistä ihmisis-
tä, jotka ovat kunnissa töissä kovan työpaineen oloissa. 
 
Me näemme, että tällä rahoituspohjalla, jonka Vanhasen hallitus on nyt 
hyväksynyt ja johon se uppiniskaisesti takertuu, ei ole mahdollista hoitaa 
niitä lupauksia, jotka vuosi sitten eduskuntavaalien yhteydessä annettiin. 
Jos muistatte, niin terveydenhuollon ja vanhustenhoidon lisäsatsaukset 
olivat kaikkien puolueiden, ei yksin meidän, ohjelmassa. Me puhuimme 
niistä eniten, ja me olimme ainut puolue, joka varasi myös rahaa. Nyt 
olemme nähneet, että keskusta ja kokoomus kyllä puhuivat, mutta lom-
pakkoa heillä ei ollut mukana, ei vaalitaistelussa eikä myöskään sen jäl-
keen. 
 
Me sanomme, että terveyden- ja vanhustenhoito tarvitsevat lisää käsipa-
reja, jotta korkealaatuinen hoito voisi toteutua myös käytännössä, jotta 
työntekijät jaksaisivat. Torjumme ajatuksen siitä, että kuntien työntekijöi-
den palkkakehitys terveyden- tai vanhustenhuollossa sidotaan siihen, et-
tä henkilöstön määrää ei saa kasvattaa, vaan sen pitää vähentyä. Ei ole 
mahdollista toimia näin, jos tiedossa on, että meillä on 2016 tultaessa lä-
hes puoli miljoonaa ihmistä enemmän eläkkeellä käyttämässä vanhus-
ten- ja myös terveydenhuollon palveluja. Täytyy olla mahdollisuus huo-
lehtia myös näistä uusista käsipareista. 
 
Me olemme valmiit käyttämään myös rahaa. Samalla kun sanomme, että 
kyllä me tiedämme, että tarvitaan myös uudistuksia, ei ole tarpeen, että 
jokaisesta sairauspoissaolosta lääkärin pitää kirjoittaa sairauspoissaolo-
todistus, ei ole järkeä, ettei vieläkään sähköinen asiointi ole riittävästi 
yleistynyt reseptien käytössä ja monessa muussa asiassa. 
 
Hyvät toverit! Sitten on syytä sanoa, että me haluamme, että peruskunta 
laitetaan kuntoon ja sille kuuluvaan arvoon kansanvaltaisessa päätök-
senteossa. Me emme halua, että kunnallisia voimavaroja käytetään yhä 
enemmän jättimäisen uuden byrokratian synnyttämiseen, sillä tällaisesta 
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himmelihäkkyrästä meillä on jo kokemuksia ja ikävä kyllä tämä keskusta-
johtoinen kuntauudistus on tämän hallituksen aikana hyvää vauhtia kutis-
tumassa jättimäiseksi himmelihäkkyräksi, jossa on kuntainliittoja kuntain-
liittojen päällä. Kuka kansalainen sen jälkeen enää tietää, miten tervey-
denhuollon tai vanhustenhoidon palveluihin voidaan vaikuttaa, jos ne siir-
tyvät yhä kauemmaksi päätöksenteosta. 
 
Hyvät toverit! Porvarihallitus on lyhyessä ajassa muuttanut poliittista 
maantiekarttaa. Yhteinen hallitustaival on tehnyt keskustasta ja kokoo-
muksesta eräänlaiset siamilaiset kaksoset, joista on mahdotonta sanoa, 
kumpi on toisensa oikealla ja kumpi vasemmalla puolella. Keskusta on 
unohtanut alkiolaisuuden jo juhlapuheistakin. Kemijärvi-päätös kertoi, 
kuka valtionyhtiöpolitiikassa hallituksessa vetää linjat. Nyt sama ilmiö on 
nähty yliopistouudistuksessa, jossa kokoomus tuo väkisin markkiname-
kanismit yliopistojen sisään, avaa tien yliopistojen yksityistämiselle, ja 
keskusta vain kehottaa omaa maakuntaväkeään lakki kourassa hake-
maan yksityiseltä liike-elämältä lisää rahoitusta. Olisiko mahdollista, että 
tässä olisi olemassa Kehittyvien Maakuntien Suomelle seuraava ihan ai-
to projekti.  
 
Hyvät toverit! Joutuu huomaamaan, että keskusta menee nyt niin lujaa 
vauhtia oikealle, että traktorin perävalot hädin tuskin enää vilkkuvat. Tä-
mä samainen yhteinen tahto näkyy tässä hirveässä kilvassa kehitellä uu-
sia täsmäohjattuja verohelpotuksia hallitusta lähellä oleville erityisryhmil-
le, ovatpa ne sitten näitä osingonsaajia tai metsätilojen omistajia tai suur-
ten yritys- ja perintövarallisuuksien saajia.  
 
Siinä nämä menevät - Kieku ja Kaiku - hymyssä suin kohti porvarillisem-
paa mutta ei reilumpaa Suomea. 
 
Ainut vaihtoehto tälle nykymenolle on sosialidemokratian tuntuva vahvis-
tuminen ja kokonaan, toverit, uuden poliittisen asetelman synnyttäminen. 
SDP:n nousu vaalien kautta suurimmaksi puolueeksi on välttämätöntä, 
mutta sanon, että pieni vaalivoitto ei tule riittämään tämän porvariyhteis-
työn katkaisemiseen. Kieku ja Kaiku ovat nyt niin kiinni toisissansa, että 
vain demareiden kirkas ykkösasema voi katkaista tämän porvarihallituk-
sen taipaleen ensi vaaleissa. 
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Joulukuusta lähtien SDP on ollut mielipidetutkimuksissa suurin puolue, 
mutta ei vielä läheskään sellaisilla lukemilla, että voimamme riittäisi tä-
män uuden poliittisen asetelman synnyttämiseen. Siksi meidän on lähe-
tettävä täältä Hämeenlinnasta kansalaisille vahva viesti muutoksen vält-
tämättömyydestä ja meidän kyvystämme tuon muutoksen toteuttami-
seen. Jotta SDP:n paluuta hallitusvastuuseen ei voi vaalien jälkeen ka-
bineteissa katkaista, meidän on oltava ensi eduskuntavaaleissa reilusti 
suurin puolue ilman mitään maalikamerakuvia. Siinä on se tavoite, jonka 
eteen meidän täytyy täältä lähteä työskentelemään. 
   
Hyvät toverit! Kansakunta tarvitsee tänään reiluuden toteuttamiseksi 
enemmän sosialidemokratiaa ja yhteisvastuuta kuin enemmän kovaa ja 
kylmää markkinataloutta.  
 
Meillä on aina ollut erityinen kyky myös koota kansakuntaa suurten yh-
teisten tavoitteiden taakse. Me nostimme Suomen lamasta, puolen mil-
joonan ihmisen jättityöttömyydestä, kokosimme kansakunnan talkoisiin 
työttömyyden puolittamiseksi. Tänään me sanomme, että pitää asettaa 
uusia tavoitteita. Täystyöllisyys ei ole enää kaukainen utopia, vaan se on 
tämän ja ensi vaalikauden konkreettinen tavoite, joka oikealla politiikalla 
on mahdollisuus toteuttaa.  
 
Tänään me sanomme, että kansakunta on koottava yhteen toteuttamaan 
oikeudenmukaisempaa politiikkaa, politiikkaa, jossa taloudellisen kasvun 
hyödyt jakaantuvat oikeudenmukaisesti ja tasaisesti kaikille, myös niille, 
jotka ovat työelämän ulkopuolella. On rakennettava sellaista Suomea, 
jossa jokaisesta kansalaisesta huolehditaan ja jokaiselle kansalaiselle 
annetaan mahdollisuudet omaan menestykseen, sellaista yhteiskuntaa, 
joka ei unohda heikompiaan ja yhteiskuntaa, jossa tunnetaan solidaari-
suutta kanssasiskoja ja veljiä kohtaan. 
 
Hyvät toverit! Haluan tässä lopuksi kiittää teitä kaikkia kuudesta hienosta 
vuodesta omalta osaltani tämän liikkeen johtotehtävissä, ensin puolue-
sihteerinä ja sitten puolueen puheenjohtajana. Kiitos ystävyydestä ja kai-
kesta tuesta, jota olette monin tavoin eri vaiheissa osoittaneet. Ystävyy-
dellä ei ole lujempia siteitä kuin yhteiset suunnitelmat ja yhteiset toiveet, 
ja niitä meillä on jatkossakin. 
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Jatkan kanssanne työtä oikeudenmukaisemman maailman rakentami-
seksi uusissa tehtävissä, mutta ihan entisellä tarmolla. Ja olen tietysti 
käytettävissänne myös jatkossa, jos ei muuten, niin puolueosastonne 
kuukausikokouksen puhujana. 
 
Eino Leinon sanoin: 
Työs olkoon suurta tai pientä vaan 
kun vain tähtää se parempaan 
ja kun sitä palkan et tähden tee 
se arvonsa ansaitsee. 
 
Tämä on, toverit, upea liike. Olemme kamppailleet vapauden, tasa-arvon 
ja solidaarisuuden puolesta jo yli vuosisadan. On hienoa nähdä, että aina 
tulee jatkumoa, tulee uusia sukupolvia, uusia kykyjä, uusia nuoria, jotka 
vuorollaan ottavat soihdun vastaan. Meidän toimintamme ytimessä on 
vahva vakaumus siihen, että yhteiskunta päätösten kautta muuttuu oi-
keudenmukaiseksi niin Suomessa kuin maailmassakin.  
 
Tarvitsemme iloa, intohimoa ja kyllä ripauksen myös itseluottamusta, jot-
ta voimme menestyä. Ruotsin työväenliike näyttää vielä kerran tässä 
meille suuntaa: Vi är stolta, men inte nöjda. Olkaamme ylpeitä työmme 
tuloksista, mutta ei vähimmässäkään määrin tyytyväisiä siihen, mitä 
olemme saavuttaneet.  
 
Toverit, me tulemme taas, me lähdemme kohti voittoisia kunnallisvaaleja. 
Kannamme tätä oikeudenmukaisuuden ja tasa-arvon soihtua eteenpäin 
uusille sukupolville. Ja toverit, me teemme uudelleen tämän puolueen 
suurimmaksi puolueeksi Suomessa, puolueeksi, joka muuttaa tätä maa-
ta, kokoaa kansakunnan toteuttamaan reilua politiikkaa. Siihen meillä on 
olemassa kaikki eväät. Toverit, eteenpäin!  
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Eero, näistä merkittävistä sanoista. Kohtaan 8. 
on tässä vaiheessa pyydetty viisi puheenvuoroa. Ensimmäisen puheen-
vuoron käyttää Kalevi Rajala Hämeestä, ja valmistautuu Tapio Karjalai-
nen Oulusta. 
 
Ennen kuin lasken toverit puhumaan, muistutan, että puheenvuorojen 
kesto on rajattu kolmeen minuuttiin. Pyydämme, että omaan puheenvuo-
roonsa valmistautuvat edustajat tulevat meistä katsoen oikealle näyttä-
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mön puolelle odottamaan, jotta saisimme menemään kokouksen jousta-
vasti ja ripeästi. Kalevi Rajala, ole hyvä! 
 
Kalevi Rajala (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Eero Heinäluoma piti hienon puheen. Se sisälsi paljon muuta kuin 
poliittisen tilannekatsauksen. Kiitos siitä, Eero. Vaalirahoitus, jota käsitte-
lit laajasti puheenvuorossasi, on viime päivinä ollut puheenaiheena.  
 
Puoluekokouksemme tulee julkilausumassaan paneutua vaalirahoituk-
seen syvällisemmin, kuin mitä julkinen keskustelu on viime aikoina teh-
nyt. Vaalit ovat kansanvaltaisen järjestelmämme eräs tärkeä peruspilari. 
Merkittävä demokratian peruspilari on niin ikään vapaa ehdokkaiden 
asettaminen vaaleihin. Puolueet asettavat ehdokkaat vaaleihin omien 
sääntöjensä mukaan, mutta ovatko puolueet ja ehdokkaat vaaleissa ta-
savertaisessa asemassa? Ainakaan vaalirahoituksen osalta eivät ole.  
 
Yhteiskunnan osuutta vaalien rahoitukseen tulee lisätä, ovathan vaalit 
kansalaisten vaikuttamisen tärkein tapahtuma. Tähän ei saa sotkeutua 
Kehittyvien Maakuntien Suomi -nimisen yhdistyksen kaltaiset tahot, joi-
den taustalla toimivat kaikenlaiset hämärämiehet. Nämä epämääräiset 
lobbaajat pyrkivät sormeilemaan yhteiskunnan päätöksentekoa epäde-
mokraattisin keinoin. Maahan pitää laatia sellainen laki, joka takaa eh-
dokkaille ja heidät asettaneille puolueille tasapuolisen rahoituksen. Ra-
hoitukselle on asetettava katto, ja sen tulee olla matala ja tasainen, vaik-
ka tasakatot eivät olekaan suosiossa. 
 
Vaalikampanjan rahoitus verovaroin nostaa vaalien ja puolueiden arvos-
tusta sille tasolle, mille se kuuluu. Rahoitammehan muitakin yhteiskun-
nan perustoimintoja. Vaaleja ja niiden rahoitusta ei saa ulkoistaa joiden-
kin yhdistysten tehtäväksi. Toivon siis puoluekokouksen julkilausumas-
saan ottavan kantaa yhteiskunnan tuntuvaan vaalirahoituksen lisäämi-
seen.  
 
Me hämeenlinnalaiset olemme iloisia siitä, että SDP:n puoluekokous vih-
doinkin pidetään täällä. Sen piti olla täällä jo vuonna 1903. Tuolloin elet-
tiin voimakasta sortokautta, ja kuvernööri ei antanut lupaa kokouksen pi-
tämiseen Hämeenlinnassa. Lupa myönnettiin kuitenkin Tammelan pitä-
jän Forssan kylään. Venäläisen virkavallan mielestä se oli riittävän syr-



Ensimmäinen kokouspäivä  
 

 

37 

jäinen paikka. Silloinkin kokouksessa valvoivat kuvernöörin edustajat, 
täällä ei näytä olevan valtiovallan edustajaa valvomassa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tapio Karjalainen Oulusta, valmistautuu 
Osku Pajamäki Helsingistä. 
 
Tapio Karjalainen (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisat puolue-
kokousedustajat! Viime vaalit käänsivät SDP:n karuun todellisuuteen, 
puolue oli menettänyt uskottavuuttaan, ja kansalaiset eivät äänestäneet 
meitä. 
 
Englannin pääministeri ja Työväenpuolueen puheenjohtaja Gordon 
Brown reagoi lehtitietojen mukaan vastaavassa tilanteessa nöyrästi ja 
rehellisesti: Me emme kuunnelleet kansaa. Meillä on ainakin julkisuudes-
sa jäänyt vaalitappion aiheuttamaksi päällimmäiseksi huoleksi se, että 
miksi kansalaiset eivät kuunnelleet meitä. 
 
Vaalianalyysi, tuo paljon puhuttu itseruoskinta, on näyttänyt keskittyvän 
virheiden etsintään tiedottamisesta ja vaalityön viimehetken virheistä. 
Politiikan sisällön analyysi ainakin julkisuuteen päin on jäänyt tosi ohuek-
si. Kansalaiset, mahdolliset äänestäjät, hakevat vaaleissa poliittista vaih-
toehtoa. Mikä se meidän osaltamme on ja mikä se on tulevaisuudessa?  
 
Mitä meidän hallituskauden pitkän talven aikana on tapahtunut yhteis-
kunnassa? Tutkijoista kehitystä ovat kriittisesti ja mielestäni pääpiirteis-
sään ihan oikein kuvanneet mm. Heikki Patomäki ja Juha Siltala. Globa-
lisaatiota ja Euroopan integraatiota keppinä käyttäen niin moniselitteisiä 
käsitteitä kuin kannattavuus ja tuottavuus on käytetty yksityisessä yritys-
toiminnassa pääoman ja kvartaalitalouden ehdoilla ja hyväksi ja työnteki-
jöiden tappioksi lisäten työntekijöiden työsuhteiden turvattomuutta ja vain 
yksipuolista sitoutumista vaatien.  
 
Samaan aikaan julkisella puolella samaa kaavaa noudattaen ja uuslibe-
ralismin pahimpien oppien mukaan on toteutettu markkinaehtoistamista 
ja yksityistämistä. Tuloksen mittareiksi on tuotu yksioikoisesti yksityisen 
liiketoiminnan mittatikkuja ottamatta huomioon niiden sopivuutta kohtei-
siinsa. Koko ihmisyyden kirjo pyritään tuotteistamaan markkinoilla myy-
täväksi rihkamaksi ja sitten samalla markkinoiden suvereenisuuteen 
vannovassa hengessä on riisuuduttu yhteisistä markkinavoimista. Yhteis-
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tä yritystoimintaa ja niihin liittyvää päätäntävaltaa on myyty kansainväli-
sen pääoman käsikassaraksi. Terävöitynyt oppositiopolitiikka on tietenkin 
askel parempaan suuntaan.  
 
Tämän puolueen ohjelmaesitykset sisältävät paljon hyvää, mutta ovat 
väljät. Toivo pitää panna julkilausumiin terävöittämisen osalta.  
 
Otan vielä esille yhden asian. Nykyisenä nälkä- ja energiaongelmien glo-
baalin kasvun aikana se puute, että maaseutu jää ohjelmissa ilman dy-
naamista itseisarvoa pelkästään marginaaliksi, ei ole sittenkään vain ku-
viteltujen tai todellisten ökyisäntien aluetta, vaan siellä on enemmistö ih-
misiä, jotka vaativat ihmisistä huolehtivaa puoluetta ja sosialidemokrati-
aa. Tässä on ehkä yksi meidän laiminlyöntejämme. Puheenjohtaja! Kiit-
telyt ja kohteliaisuudet eivät mahtuneet tähän puheenvuoroon.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Osku Pajamäki Helsingistä, valmistautuu 
Alpo Jokinen Pirkanmaalta. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Mukava 
tulla vaikuttamaan puoluekokouksen henkeen heti näin alusta. Meillä on 
loistava tilaisuus tällä puoluekokouksella muuttaa sitä roolia, mikä 
SDP:lle ja muulle vasemmistolle tämän hetken yhteiskunnassa on annet-
tu.  
 
Voisi sanoa niin, että SDP:lle ja muulle vasemmistolle on ulkoistettu 
markkinataloudessa tällainen politiikan tuotantosektori. Tosin täytyy sa-
noa, että muille puolueille on käynyt vielä huonommin, ne on jossain 
määrin jo imetty sisään siihen kilpailukykytuotantosektoriin. Mutta se rooli 
SDP:llä politiikan tuotannon sektorina, tavallaan pienten asioiden pyörit-
telijänä, jossa vasemmisto ja sen johdossa SDP pystyy vaarallisimmil-
laan olemaan jonkinlainen markkinahäiriö tai tekemään hieman vaivaan-
nuttavan sosiaalisen klausuulin, se rooli yksinkertaisesti ei voi riittää so-
sialidemokraateille eikä vasemmistolle. Tähän rooliin emme voi tyytyä. 
Me emme voi tyytyä markkinatalouden politiikan tuotantosektoriksi. 
  
Sata vuotta sitten me aloitimme tämän työn – maailman muuttaminen – 
ja ihan omin ehdoin, ja nyt pitäisi yrittää taas. Ongelma on se, että tällä 
hetkellä ihmiset ikävä kyllä aistivat ja kokevat sosialidemokraatit osana 
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hyväosaista konsensusta ja jopa ylimielisinä. Siis jopa työväenliikettä pi-
detään ylimielisenä.  
 
Tuntuu, että meillä oli tavallaan onni siinä, että me otimme vaaleissa tur-
paamme, koska pari prosenttia sinne sun tänne, kuten kaikki tietävät, voi 
tapahtua missä tahansa vaaleissa. Jos olisimme saaneet pari prosenttia 
enemmän, niin pelkään, että tällä hetkellä puolustettaisiin hallitusta ja 
Kehittyvien Maakuntien Suomea ja sanottaisiin, että ei tarvitse kaataa 
hallitusta tähän. SDP ei olisi kriisissä, ihmiset olisivat edelleen samoissa 
poliittisissa töissään, ja me emme puhuisi yhtään mitään. 
 
Siinä mielessä oli hyvä, että me otimme turpaamme, kunhan pääsemme 
siitä nopeasti ylitse. Nyt on kyse siitä - ja tämä on mielestäni tärkeätä - 
että täältä puoluekokouksesta pitää lähteä niin, että linjamme on voimak-
kaasti muuttunut, ja se voi muuttua vain niin, että me teemme pitkäjän-
teistä poliittista työtä Sosialidemokraattisen puolueen uskottavuuden pa-
lauttamiseksi. Silloin SDP tarvitsee sellaisen linjan ja sellaisen poliittisen 
johdon, joka saa yksinkertaisesti ihmisten poliittisen verenpaineen ko-
hoamaan ja ihmisten poliittisen viisauden nousemaan. 
 
Hyvät toverit! Vähän kyllä pelottaa, että me jälleen kerran turvaudumme 
joihinkin poppakonsteihin ja vilkuilemme liikaa sivuille. Kuten sanottu, yri-
tetään taas ja yllätetään kaikki. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Alpo Jokinen Pirkanmaalta, valmistautuu 
Ilkka Taipale Helsingistä. 
 
Alpo Jokinen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Ensin alkuun kiitokset toveri puheenjohtaja Eerolle kuudes-
ta vuodesta. Olet hoitanut hienosti puolueen johtoa.  
 
Sanotaan, että kevät on toivon aikaa ja sitä se on totisesti ollut jo ainakin 
kaksi kevättä. Nämä ”Toivo”-talkoot ovat nyt vähitellen avautumassa ko-
ko kansalle. Tähän mennessä on jo käynyt täysin selväksi, että häikäile-
mättömät liikemiehet ostivat Suomeen tietoisesti ja tarkoituksellisesti täy-
siverisen porvarihallituksen.  
 
Hallitus ja pääministeri ovat juuttuneet kaulaansa myöten selittelyn suo-
hon, eikä kansalaisten toimeentulon kannalta tärkeiden asioiden hoito 
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ole edennyt moneen viikkoon. Ehkä tarkoitus onkin ajaa maamme kohti 
hengetöntä ja kylmää markkinayhteiskuntaa, jossa vallitsevat viidakon 
lait. Sosialidemokraatit tarjoavat tämän vaihtoehdoksi sivistysyhteiskun-
taa, jossa pidetään huolta myös heikompiosaisista. Tärkeitä asioita, jois-
ta kaikkien näiden sotkujen kohtaamisen sijasta pitäisi nyt keskustella ja 
pitää esillä, ovat ainakin liikemiehistä tai heidän päätöksenteostaan riip-
pumattoman sivistysyhteiskunnan tulevaisuus, eläkkeensaajien ja lapsi-
perheiden aseman parantaminen.  
 
Yhdyn puheenjohtaja Eeron näkemykseen, että 1.8. pitää saada indeksi-
korotusturva eläkkeensaajille. Polttoaineiden ja muunkin energian hinto-
jen jatkuva kohoaminen lisää asumis- ja liikkumiskustannuksia ja vähä-
varaisten ihmisten toimeentulon heikentymistä. Elintarvikkeiden hintojen 
kohoamiseen ja hallituksen kuntataloutta puristavaan politiikkaan on saa-
tava muutos. Verotuksen epäoikeudenmukaisuuksien korjaaminen pitää 
toteuttaa, kokonaisverouudistus, eli palkkaverotusta alas ja pääomavero-
tusta ylös.  
 
Hyvät toverit! Lähettäkäämme täältä voimakas viesti pääministerille ja 
koko hallitukselle, että selvityksen sotkuista on tultava pian, että pää-
semme toteuttamaan kansalaisten oikeutetusti odottamia ratkaisuja ja et-
tä sosialidemokratia on vaihtoehto tälle porvarihengelle. 
 
Puheenjohtaja: Viimeisen puheenvuoron käyttää Ilkka Taipale Helsin-
gistä. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät ihmiset! Mikä ero on 
Hämeenlinnan Työväenyhdistyksen ja Kansallisseuran jäsenillä? Työvä-
enyhdistyksen jäsenet heräävät jo kuudelta mennäkseen seitsemältä 
työhön. Kansallisseuran jäsenet heräävät kello kahdeksalta mennäkseen 
yhdeksältä työhön, kuten työväenyhdistyksen johtokunnan jäsenet.  
 
Tällä hetkellä taitaa olla niin, että suurin osa demareista herää kahdek-
salta mennäkseen yhdeksältä työhön, koska keskiluokka näyttää olevan 
meidän päätarkoituksemme. Tämä saattaa olla hyvä asia. Tehyläisistä 
40 prosenttia aikanaan äänesti meitä, mutta me emme sortuneet kaksis-
sa vaaleissa Irakiin tai SAK:hon, vaan me yksinkertaisesti sorruimme 
kurjuuteen ja köyhyyteen, koska emme huolehtineet siitä vähäväkisestä 
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porukasta, joita on 600 000 tai miljoona. He eivät äänestä ja he kokevat, 
että eivät saa meiltä mitään. 
 
Tässä on kaksi kirjaa Arkipäivän kokemuksia köyhyydestä, 800 juttua tuli 
tavallisilta ihmisiltä, Köyhyyskirja, jonka 10 kansanedustajaa on kirjoitta-
nut. Kummastakaan ei ollut ennen vaaleja eikä jälkeen vaalien puolueen 
pää-äänenkannattajassa sanaakaan. Kepun pää-äänenkannattajassa 
sen sijaan oli etusivu ja keskiaukeama. Puolue ei perustanut köyhien 
asiasta. 
 
Me emme voita vaaleja 800 sivun ohjelmilla. Forssan ohjelma oli lyhyt, 
Pitsingin ohjelma samoin. Juuri tätä puoluekokousta varten teimme yh-
dessä kirjan ”Alku ideatalkoisiin”. Pyysimme lukuisilta ihmisiltä vain yh-
den idean, mutta se saa olla vain liuskan tai puolentoista mittainen ja 
Työväen Sivistysliitto julkaisi sen. Sitä on mm. minun ständiltäni saata-
vissa.  
 
Muistakaa myös nuoria! Vuoden 1969 puoluekokouksessa oli tasan viisi 
nuorta. Heistä kaksi tuli puolueen johtajiksi, yksi pyrki puoluejohtajaksi, 
yhdestä tuli huippututkija ja viides pääsi mielisairaalaan. Tulevaisuus on 
hyvä. 
 
Mutta kun nyt vanhuksia ja ikääntyneitä pilkataan, jopa edeltävän pu-
heenjohtajan toimesta, minä sanon kuitenkin, että meissä kaikissa van-
hemmissakin on nuori poika sisällä. Ja Lipposen Paavolla ja minulla ei 
ole kyllä mitään annettavaa puolueelle, kuin se minkä lauloin Stakesissa 
Vapun lähtiessä eläkkeelle, kun sanoin, että mitä minulla on annettavaa 
Vapulle. Laulan sen nyt SDP:lle Lipposen ja minun kunniaksi.  
 
Ei ole muuta antaa kuin tämä vanhuutein!  
 
Olen laulanut tätä ennen vain Lukihäiriöläisten Liiton perustavassa koko-
uksessa. Lukihäiriöläiset eivät lue tällaisia tekstejä vaan kaipaavat selko-
kieltä, kuten Forssasta tai Pitsingin ohjelmasta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi pidämme lounastauon.  
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Kokous jatkuu kello 13.15, jolloin jatkamme keskustelua poliittisesta tilan-
teesta, ja kello 13.30 Maarit Feldt-Ranta esittelee meille SDP uudistuu –
ohjelma-asiakirjan.  
 
Kokous jatkuu lounastauon jälkeen. 
 
Kokous keskeytettiin lounastauon ajaksi kello 12.25, ja sitä jatkettiin  
kello 13.13. 
 
Kokouksen puheenjohtajana toimi Anu Rajajärvi.  
 
Puheenjohtaja: Jatkamme keskustelua poliittisesta tilanteesta. 
 
 
8.  POLIITTINEN TILANNE 
 
Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä ja 
osaamisella -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Ensimmäisen puheenvuoron käyttää Ari Korhonen Var-
sinais-Suomesta. 
 
Ari Korhonen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Olen puoluekokousedustaja Varsinais-
Suomesta ja ehdolla myös puoluesihteeriksi. 
 
Poliittisessa linjakeskustelussa on esitetty vaatimuksia juurille palaami-
sesta ja heikompien tarmokkaammasta puolustamisesta. Heikompien 
puolustamiseen kiteytyy yksi sosialidemokraattisen liikkeen olemassa-
olon oikeutuksista.  
 
Toisaalta on myös kysyttävä, keitä tällainen puhe koskettaa ja mitä SDP 
tekee asioiden parantamiseksi. Ihmiset, jotka pärjäävät pienistä tuloista 
huolimatta, eivät välttämättä koe itseään heikoiksi. Päihdeongelmaisia 
politiikka ei puhuttele, nuorten kiinnostus vähenee mitä heikommin me-
nee.  
 
Toisaalta sitten keskituloisten määrä on yli kaksinkertaistunut kymme-
nessä vuodessa. Ns. uuteen keskiluokkaan samaistutaan työaseman ja 
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tulotason lisäksi myös koulutuksellisesti ja kulttuurillisesti. Samalla työn 
merkitys yhteiskuntaan kiinnittymisessä on vähentynyt. Moni mieltää te-
kemänsä työn toimihenkilömäiseksi perinteisen työläisammatin sijaan. 
Mielikuva työväenpuolueesta voi tuntua jopa vieraalta. Tämä asettaa 
haasteen SDP:lle, kuinka yhdistää työväenpuolueen perinne uuteen si-
ten, että ihmisten luottamus säilyy?  
 
Hyvinvointiyhteiskunta tarvitsee keskiluokkaa sekä maksajana että hyö-
tyjänä. Köyhyyden ja syrjäytymisen poistamisessa tehokkaimmat keinot 
ovat työ, sosiaaliturva, edullinen asuminen ja kaikille tasavertaiset palve-
lut. Tämän osa-alueen sosialidemokraatit osaavat hoitaa paremmin kuin 
mikään muu puolue Suomessa. Avainkysymykset keskiluokkaisten an-
siotulonsaajien osalta ovat verotus, hyvinvointiyhteiskunnan rahoitus, 
palveluiden toimivuus, koulutus sekä ympäristökysymykset. 
 
Kuten täällä toveri puheenjohtaja jo aikaisemmin totesi tästä verotukses-
ta, niin kyllähän niin on, että Suomessa esimerkiksi perheyrittäjän keski-
määräinen pääomaveroprosentti on 4,9 ja pörssiyhtiöiden osingonsaajilla 
heilläkin vain 19,6 prosenttia. Jos näitä vertaa työssäkävijäin tai muiden 
ansiotulonsaajien, kuten vaikka eläkeläisten, maksamiin veroihin, niin 
voidaan väittää, että omistajat, yrittäjät ja maanviljelijät asuvat Suomessa 
veroparatiisissa, jossa palkansaajat sekä muut ansiotulonsaajat rahoitta-
vat julkiset palvelut. Vuosien saatossa nämä porvarilliset puolueet ovat 
pikkuhiljaa tehneet pääoman omistamisesta hyvin kannattavan bisnek-
sen.  
 
Kuntapolitiikkaan en sen lähemmin mene, mutta sanon, että sosialide-
mokraattisen politiikan johdolla täytyy kyetä välttämään verorahoitteisten 
palveluiden totaalinen romahtaminen ja hyvinvointiyhteiskunnan muren-
tuminen. Kysymys ei ole veropotin arvovalintaisesta jakamisesta, vaan 
järjestelmien ja rakenteiden muuttamisesta, näkemyksellisestä poliittises-
ta taktiikasta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Lauri Katainen Pohjois-Savo, valmistautuu 
Tarja Kantola Helsinki. 
 
Lauri Katainen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Puo-
lue ja ay-liike ovat ainakin 40 vuotta olleet tekemässä suomalaista työ-
markkinapolitiikkaa. Tulopoliittisia sopimuksia on tehty pitkälti toistakym-
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mentä. Niiden kautta on hyvin konkreettisesti pala palalta rakennettu hy-
vinvointiyhteiskuntaa. En edes yritä listata niitä aikaansaannoksia ja laa-
dullisia uudistuksia, joita on saavutettu tupojen kautta. Lista olisi todella 
pitkä ja voimme yhdessä olla ylpeitä siitä.  
 
Haluan kiinnittää huomiota siihen, että ihan äskettäin Työnantajien Kes-
kusjärjestö EK on ilmoittanut, että tupo haudataan historiaan. Minusta 
tuntuu, että tuolla linjauksella tulee olemaan syvällisiä seurauksia, paitsi 
teollisuuteen myös muille aloille ja myös politiikkaan. Noita seurauksia pi-
täisi pikimmiten ruveta arvioimaan. Pahimmillaan voi käydä niin, että so-
lidaarinen ajattelu hiipuu ja tulee kaoottinen kaikkien kilpailu kaikkia vas-
taan. Voi myös olla, että ay-liikkeessä tapahtuu radikalisoitumista. Miten 
tämä vaikuttaa puolueeseen? En osaa vielä vastata, eikä taida osata 
vastata kukaan mukaan.  
 
Soisin kuitenkin, että SDP tekisi tässäkin kokouksessa selkeän linjanve-
don sopimusyhteiskunnan, kolmikantayhteistyön ja hallitun työmarkkina-
politiikan puolesta. Porvaripuolueille taitaa sopia tupovapaa elämä oikein 
hyvin.  
 
Ay-liikkeestä katsottuna lähtökohtamme on, ettei liikkeemme voi olla 
pelkkä palkkaliike. Mahdollisuutemme viedä läpi yhteiskunnallisia uudis-
tuksia tai edes suuria laadullisia työelämän uudistuksia heikkenee, jos 
tupoja ei tehdä. Olemme ay-liikkeen sisällä puhuneet, että keskinäisiä 
koordinaatioita yritetään lisätä. Olisi hyvä, että saisimme sivustatukea 
poliittiselta vasemmistolta. Tarvitsemme yhteneväisiä tavoitteita.  
 
Viimeksi listaan muutamia tärkeimpiä lähivuosien tavoitteita, jotka soisin 
SDP:nkin nostavan korkealle omissa tavoiteohjelmissaan. Ensinnäkin 
luottamusmiesten aseman vahvistaminen. Kaikkinensa näyttää siltä, että 
paineet paikallisen sopimisen lisäämiseen ovat entisestään kasvamassa. 
Asiallisen, tasavertaisuuden pohjalta toteutetusta paikallisesta sopimi-
sesta on paljonkin hyviä kokemuksia, jos on huonojakin.  
 
Ehdottoman välttämätöntä on, että luottamusmiehillä olisi nykyistä vah-
vempi asema, jotta he voisivat paremmin hoitaa työntekijöiden asioita ja 
myös pätevämmin käydä paikallisia neuvotteluja. 
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Hyvät toverit! Toinen asia on irtisanomissuojan kehittäminen. Nokian 
Saksan Bochumin tehtaan vasta tapahtuneen lopetuksen yhteydessä 
huomasimme, kuinka irtisanomissuoja on meillä konkreettisesti huonom-
pi kuin saksalaisella työväellä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tarja Kantola Helsinki, valmistautuu Mikko 
Rönnholm Varsinais-Suomi. 
 
Tarja Kantola (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Silloin kun 
puhumme poliittisesta tilanteesta ja kun tavoitteena on Reilu Suomi, ku-
ten seinällä olevasta julisteestakin näkyy, sehän on mahdollista vain rei-
lussa maailmassa, siinä, että otetaan huomioon se vähän laajempi näkö-
kulma, mitä maailmalla tapahtuu.  
 
Halusin tulla tänne kiinnittämään huomiota kehitysyhteistyöhön ja vähän 
kiittämäänkin Eero Heinäluomaa siitä kehitysyhteistyölinjauksesta, minkä 
hän puheessaan teki. Olen ollut tämän puoluekokouskauden puolueen 
kehityspoliittisen työryhmän puheenjohtaja, ja jo siinä yhteydessä huo-
masin sen, että Eero valtiovarainministerinä ollessaan sai ehkä jonkinlai-
sen herätyksen näissä kehitysyhteistyöasioissa ja tuolla Maailman Pan-
kin kokouksissa selvästi ymmärsi, mikä merkitys sillä on. Me olemme 
vuosikymmeniä taistelleet sen puolesta, että niitä rahoja lisättäisiin, ja nii-
tähän on lisätty meidän ollessamme hallituksessa. Talouskasvu on ollut 
sitten niin kovaa, että emme ole oikein kunnolla koskaan päässeet siihen 
0,7 tavoitteeseen.  
 
Vähitellen on ymmärretty ehkä entistä enemmän meidänkin puolella se, 
että kyse ei ole ainoastaan rahasta, vaan myös sitä kautta tulevasta 
muista huolehtimisesta. Siinä on myös sisällä näkemys siitä, että sen ra-
han kautta voidaan tehdä maailmassa paljon enemmän. Se on kuitenkin 
aika raadollista, että jos halutaan vaikuttaa, niin raha myös antaa paino-
arvoa niille sanoille ja sille linjaukselle, mitä me esitämme niin YK:ssa, 
Maailman Pankissa kuin monessa muussa järjestössä.  
 
Tämä Eeron esitys siitä, että puolueet sopisivat nyt tästä tavoitteesta, on 
erittäin kannatettava ja kaikki tuki sille esitykselle. 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Mikko Rönnholm. 
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Mikko Rönnholm (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Tove-
ri puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit!  Puolueen tulee olla selkeä kan-
nanotoissaan. Puolueemme on työväenpuolue, vaikka se on myös arvo-
puolue. Ja koska puolueemme on työväenpuolue, puolueen pitää olla 
työväen puolella. Se tarkoittaa nyky-yhteiskunnassa palkansaajan etujen 
puolustamista. Siksi puolueen on selkeästi ja yksiselitteisesti sanottava, 
että puolue vaatii palkansaajien verotusta alennettavaksi pääomaverojen 
kanssa samalle tasolle ja piste.  
 
Toiseksi, että pääomatulojen saajien verot on jaettava valtion ja kuntien 
kesken, eli pääomatuloista maksettavasta verosta on tultava osuus kun-
nille. Nämä ovat tämän puoluekokouksen selkeä sanoma kansalaisille, 
kun tiedämme, kenen joukoissa seisovat ne, jotka puolustavat palkan-
saajien ja työntekijöiden asioita. 
 
Puheenjohtaja: Arvoisat kokousedustajat! Kello on nyt 13.30. Ohjel-
maan on merkitty SDP uudistuu -ohjelman ja sääntömuutoksien esittely. 
Nämä asiakirjat tulee meille esittelemään puoluesihteeri Maarit Feldt-
Ranta. Toivon, että näihin asiakirjoihin tarkoitetut puheenvuorot käyte-
tään Maaritin esityksen jälkeen. Maarit, ole hyvä! 
 
 
SDP uudistuu –ohjelma 
 
Maarit Feldt-Ranta (puoluehallitus): Toveri puheenjohtaja, arvoisat puo-
luekokousedustajat, hyvät toverit, kamrater!  
 
Sosialidemokraattinen puolue on kuin vankkarakenteinen talo. Se seisoo 
lujalla ja kestävällä arvopohjalla. Puolue on kyennyt luomaan itsensä ai-
na uudelleen ja uudelleen historian käänteissä. Olemme kyenneet syn-
nyttämään parlamentaarisen demokratian. Olemme voittaneet taistelun 
kommunismia vastaan. Olemme inhimillistäneet kapitalismia. Olemme ol-
leet toimintakykyisiä silloin, kun maamme sai elannon maasta ja metsis-
tä. Olemme taistelleet teollisuustyöväestön oikeuksista. Olemme puolus-
taneet naisten asemaa hyvinvointipalvelujen tekijänä.  
 
Kaikki tämä on ollut mahdollista, koska liikkeemme on ollut ennakkoluu-
loton ja kykenevä sisällöllisesti ja järjestöllisesti uudistumaan. Yhteiskun-
nalliseen toimintaan tarvitaan aina yhteisö, järjestö. Järjestön tekevät sii-
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nä toimivat ihmiset haluineen, toiveineen, unelmineen ja ajatuksineen. 
Ilman toimivaa organisaatiota, ilman yhteyttä ihmiseltä ihmiselle tuloksia 
ei saada aikaan, maailmaa ei saada muutetuksi. Siksi tarvitsemme kaik-
kien energiaa ja kaikkien voimavaroja. Yhdessä olemme vahvoja, yksin 
usein tuuliajolla. 
 
SDP uudistuu -asiakirjan lähtölaukaus ammuttiin jo vuonna 2006, kun nyt 
paikkansa jättävä puoluehallitus aloitti oman strategiatyönsä. Silloin piir-
rettiin vankan rakennuksemme remontin ensimmäiset luonnokset. 
  
Niin kuin usein remonttihommista, niin myös tästäkin työstä tuli takapak-
kia vaalien muodossa. Olemme kuitenkin jatkaneet sitkeästi. Vaalien jäl-
keen ensimmäinen energialataus tuli Lahdessa pidetyssä Tulevaisuus-
foorumissa. Osoitimme tuolloin, että puheet toimintamme alhosta ovat 
liioiteltuja. Tämän jälkeen jatkoimme keskustelua puolueen uudistustyös-
tä yli sadassa alueellisessa Tulevaisuus-foorumissa joka puolella Suo-
mea. Seuraava suuri tapaaminen oli alkuvuoden Turun toinen tulevai-
suusfoorumi.  
 
Nyt olemme siirtymässä keskustelusta ratkaisuihin. Niin kuin jokainen 
remonttia tehnyt tietää, se ei tunnu loppuvan koskaan. Täällä Hämeen-
linnassa on kuitenkin aika tehdä ne ratkaisut, jotka johdattavat meidät 
2010-luvun haasteisiin ja antavat voimaa valmistautua seuraaviin haas-
teisiin: kuntavaaleihin, Euroopan parlamentin vaaleihin ja lopulta vuoden 
2011 eduskuntavaaleihin.  
 
SDP uudistuu -asiakirjan taustalla on ajatus siitä, että modernisti toimi-
van vasemmistopuolueen tulee kyetä paitsi tekemään kulloiseenkin yh-
teiskunnalliseen tilanteeseen sopivaa politiikkaa, myös kehittämään toi-
mintaansa tähän aikaan sopivaksi. Mukana tässä työssä on ollut ihmisiä 
laajasti koko maasta, kaikilta eri järjestöasteilta, sisar- ja yhteistyöjärjes-
töistä ja myös muusta yhteiskunnasta. Valmistelu avattiin netin välityksel-
lä kaikille suomalaisille, jotta myös meistä kiinnostuneet puolueen ulko-
puoliset ihmiset saattoivat kertoa näkemyksensä puolueen kehittämistar-
peista ja puolueen tilasta.  
 
Työssä olemme halunneet kunnioittaa yhteistä arvopohjaamme ja yh-
dessä tekemisen henkeämme, mutta olla myös avoimia uusien tuulien 
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puhaltamiselle. Haluan jo tässä vaiheessa kiittää kaikkia niitä tuhansia 
ihmisiä, jotka ovat antaneet panoksensa tähän uudistustyöhön. 
 
Hyvät toverit! Uudistustyön lähtökohtana on perusajatus siitä, että ihmi-
set kannattavat ja tulevat mukaan poliittisten liikkeiden toimintaan halus-
ta ja tarpeesta muuttaa maailmaa. Tämä perusteesi on ohjannut kaikkia 
puoluekokoukselle tehtyjä esityksiä järjestöllisestä ja toiminnallisesta uu-
distumisesta. 
 
Ruotsin Metallityöväen Liiton aikaisempi puheenjohtaja Göran Johnsson 
pelkisti LO-tiimin lehdessä kirjoituksessaan elokuussa 1995 sen, mistä 
poliittisesta ja yhteiskunnallisesta toiminnasta on kyse. Hän kirjoitti: ”Suu-
ret yhteiskuntien uudistajat, kuten Gandhi tai Nelson Mandela, eivät saa-
neet ihmisiä mukaan lupaamalla jokaiselle videon tai sataprosenttisen 
työttömyyskorvauksen. He pystyivät saavuttamaan ihmisten tunteet ja 
unelmat ja muotoilemaan itselleen ja antamaan ihmisille vision, näkymän 
paremmasta elämästä.” 
 
Tämä ajatus mielessämme esitämme useita toimia puolueen sisällöllisen 
ohjelmatyön vahvistamiseksi. Tämän tavoitteen tulee koskettaa paitsi 
valtakunnallista poliittista pohdintaa, sen tulee ulottua myös kaikille liik-
keemme toimintatasoille. Tavoitteena on toimintamme ja työmme keskit-
täminen maailman muuttamiseen paikallisesti, valtakunnallisesti ja glo-
baalisti.  
 
Toinen uudistustyön teesi on tarjota yhä enemmän vaikuttamisen paikko-
ja, aikoja, mahdollisuuksia muuttaa maailmaa lähellä ja kaukana. Pidän 
kestävänä pohjana nojautumista päätöksenteossa edustukselliseen de-
mokratiaan. Samalla pidän kuitenkin tarpeellisena myös vahvistaa jäsen-
temme vaikutusmahdollisuuksia uusilla muodoilla. 
 
Aikanaan kunnissa toteutettu lautakuntauudistus ja nyt käynnissä oleva 
kunta- ja palvelurakenneuudistus on johtanut tilanteeseen, jossa yhä 
harvemmalla on mahdollisuus paikallisella tasolla osallistua edustukselli-
sen demokratian keinoin yhteiskunnan rakentamiseen.  
 
Esitämme jäsentemme vaikutusmahdollisuuksien lisäämisen keinoiksi 
siirtymistä jatkuvaan aloiteoikeuteen, jäsenkyselyjen käyttämistä ja kaikil-
le halukkaille mahdollisuutta osallistua puolueen ohjelmallisen työn val-
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misteluun. Tarvitsemme myös nuorisovaltuustoja, ikäihmisten neuvosto-
ja, toriparlamentteja ja muita vaikuttamisen paikkoja, joiden ideoimisen 
mittatikkuna tulisi pitää ajatusta, että kaikki, mikä lisää ihmisten kiinnos-
tusta yhteiskunnalliseen toimintaan, on tervetullutta. Puolueen linjakysy-
mykset on kuitenkin jatkossakin syytä ratkaista perusteellisen pohdinnan 
ja yhteiseen vuoropuheluun nojaavan edustuksellisen demokratian kei-
noin.  
 
Kolmantena teesinä uudistustyötä ohjaa ajatus siitä, että toimintamme 
nojaa koko maassa perusjärjestötyöhön. Perusjärjestötyön arvon ja uu-
denlaisen toimintakyvyn palauttaminen on paras tie valtakunnallisesti te-
hokkaaseen ja toimintakykyiseen organisaatioon.  
 
Paikallistason toiminta on usein ensimmäinen käyntikortti meitä lähesty-
ville ihmisille. Paikallistason toiminta on usein paras väylä, paras kana-
vamme päätöksentekoon, ja se on käytettävissämme oleva kone vaali-
taistelussa. Vain huolehtimalla siitä, että tämä paikallisjärjestöjen verkko 
on iskussa, voimme turvata sekä jäsenillemme että uusille tulijoille ne 
vaikuttamisen ja toiminnan mahdollisuudet, joita he meiltä odottavat.  
 
Esitämme laajaa osastotoiminnan kehittämishanketta, jonka tarkoitukse-
na on määrätietoisesti kehittää puoluetoiminnan uusia muotoja, erityises-
ti jäsenhankintaa ja toimintaa internetissä. Haluamme myös puoluekoko-
usten välivuosina koota yhteen perusyhdistystemme puheenjohtajat ja 
antaa heille näin ison uuden tilaisuuden tehdä politiikkaa, vaikuttaa ja 
verkostua. 
 
Uudistustyön neljäs teesi lähtee siitä, että sosialidemokraattinen liike on 
paljon enemmän kuin puolue. Puolueen lähipiirissä on kymmenittäin si-
sar- ja yhteistyöjärjestöjä sekä muita toimijoita, joiden työ tähtää yhtei-
seen arvopohjaamme nojaaviin päämääriin. Kaikkien näiden toimijoiden 
voimien kokoaminen muuttuneessa yhteiskunnassa uudella tavalla yh-
teen edellyttää, että toteutamme tulevalla puoluekokouskaudella ison yh-
teisöprojektin. Esitämme koko sosialidemokraattisen perheen uudelleen-
järjestäytymistä tavalla, jossa voimia kooten, hallintoa ja tukitoimintoja 
järkeistäen vapautetaan kaikkien toimijoiden voimavaroja yhteiskunnalli-
seen rakennustyöhön, politiikan tekemiseen ja asioihin vaikuttamiseen. 
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Viimeinen ja viides teesi lähtee liikkeen vahvistumisesta ja kasvamisesta. 
Saadaksemme joukkoomme uusia ihmisiä, jäseniä ja kannattajia, on 
meidän rohkeasti siirrettävä toimintamme painopistettä niihin ihmisiin, 
jotka eivät vielä ole joukoissamme. Tämä edellyttää meiltä henkisiä omi-
naisuuksia, kuten suvaitsevaisuutta, avarakatseisuutta, uteliaisuutta ja 
rohkeutta. Se edellyttää meiltä myös konkreettisia toimia, kuten hakeu-
tumista aktiivisempaan yhteistyöhön muun kansalaisyhteiskunnan kans-
sa, toimipaikkojemme ja tapahtumiemme sijoittamista arkipäiväisten ih-
misvirtojen varrelle sekä paikallisen ja valtakunnallisen jäsenhuollon ta-
son kohottamista nykyisestään.  
 
Bästa kamrater,  
 
Vi står inför viktiga beslut, inte bara politiskt utan också organisatoriskt. 
De fem teser som ligger bakom förslagen till organisatoriska reformer är:  
 
Ett: Politiken handlar om att ha drömmar och ideal, människorna deltar i 
politiken och röstar i val för att de vill förändra världen. 
 
Två: Vår uppgift är att erbjuda människorna möjlighet, kanaler och forum 
till detta, till att påverka frågor och utveckla vårt samhälle 
 
Tre: Det lokala politiska och organisatoriska arbetet i hela landet utgör 
basen för vår verksamhet, med satsningar på lokalt arbete kan vi erbjuda 
människor kanaler för beslutsfattande och verksamhet. 
 
Fyra: Den socialdemokratiska rörelsen är mera än partiet, vår kraft ligger 
i alla de tusentals organisationer som på olika samhällsområden ger 
sin insats. 
 
Fem: Vi bör modigt flytta tyngdpunkten i vårt arbete till de människor som 
ännu inte är i våra led. En sund målsättning för rörelsen är att växa och 
förnyas. 
 
På basen av de här teserna har vi lagt fram 28 konkreta förslag och ett 
förslag till stadgeändringar. Helhetens målsättning är att erbjuda våra 
nuvarande och blivande medlemmar möjlighet att bättre påverka omgiv-
ningen lokalt, på riksnivå och globalt. 
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Hyvät toverit! Näistä rakennusaineista on syntynyt esityksemme sosiali-
demokraattiseksi järjestölliseksi uudistumiseksi. Tämän työn teesit konk-
retisoituvat 28 uudistusasiakirjan esitykseen. Kokonaisuuteen liittyy myös 
esitys sääntöuudistuksesta, joiden tavoitteena on yhdessä muiden uudis-
tusesitysten kanssa modernisoida toimintatapojamme ja parantaa jäse-
nistömme vaikutusmahdollisuuksia niin paikallisesti, valtakunnallisesti 
kuin globaalisti. 
 
Hyvät toverit! Oman piirijärjestöni Suomenruotsalaisten Sosialidemo-
kraattien tunnus on Vi bycker landet, vapaasti suomennettuna me raken-
namme tämän maan. Sitä soveltaen, hyvät toverit, me rakennamme tätä 
puoluetta. Tämä Hämeenlinnan puoluekokous ja sen edustajat päättävät 
tämän rakennustyön suunnasta. Tältä puoluekokoukselta saamme pää-
tökset ja eväät, jonka jälkeen kutsumme tähän rakennustyöhön kaikki 
liikkeemme ihmiset.  
 
Päätän puheenvuoroni ja SDP uudistuu -ohjelman esittelyn Erno Paasi-
linnan sanoihin: ”Edistys kohtaa ensimmäisenä ne, jotka ovat kärjessä. 
Viimeksi se kohtaa viimeiset. Edistys ei tule taivaasta, se on niiden so-
pimus, jotka ottavat sen vastaan.” 
 
Hyvät toverit! Tie on auki, uudet haasteet odottavat! 
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Maarit! Kohtaan SDP uudistuu on tähän men-
nessä pyydetty viisi puheenvuoroa. Ensimmäisen puheenvuoron käyttää 
Mikko Elo Satakunnasta, valmistautuu Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen 
Kymestä. 
 
Mikko Elo (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit!  SDP uudistuu -ohjelmassa otetaan kantaa puolueen vies-
tintästrategiaan tulevalle puoluekokouskaudelle. Ohjelmassa esitetty nä-
kemys, että nykyisistä sosialidemokraattisista sanomalehdistä vain pää-
äänenkannattaja Uutispäivä Demari säilytettäisiin ja muut lehdet korvat-
taisiin nettiversiolla, ei vastaa ainakaan satakuntalaisten puoluekokous-
edustajien käsityksiä puolueen tiedonvälityksestä. 
 
Satakunnassa sosialidemokraattien kannatus on noin 30 prosenttia. Vah-
vaan kannatukseemme vaikuttaa eittämättä myös se, että sosialidemo-
kraateilla on maakunnassa oma kolmipäiväinen äänenkannattajansa Uu-
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si Aika, 102 vuotta vanha lehti. Uusi Aika on paitsi tiedonvälittäjä ja yh-
teiskunnallinen keskustelija, myös jäsenistön, demarien kannattajakun-
nan ja ay-liikkeessä toimivien keskeinen yhdysside.  
 
Kun mediakentässämme vallitsee vahva porvarillinen ylivalta, oma sosia-
lidemokraattinen lehti pystyy tuomaan esiin edes jossakin määrin sosiali-
demokraattien näkemyksiä asioista ja vastaamaan valtalehdistön pahim-
piin hyökkäyksiin. Satakunnassa on tästä aivan konkreettisia todisteita 
viime kunnallisvaalien alta.  
 
Valtion lehdistötuki muodostaa osan sosialidemokraattisten maakunta-
lehtien tuloista. Se että Vanhasen hallitus yhdisti lehdistötuen puoluetu-
keen, ei anna puolueelle oikeutta lopettaa tai heikentää maakuntalehtiä. 
Maakuntalehdet ovat elävä osa järjestötoimintaa. 
 
Uudistuakseen ja palatakseen suurimmaksi puolueeksi ja hallitusvastuu-
seen, Sosialidemokraattinen puolue tarvitsee kaikki voimavaransa, myös 
sen maakunnallisen lehtiperheen. Korostaahan uudistuva SDP juuri jä-
senistön vaikutusmahdollisuuksien lisäämistä.  
 
Sosialidemokraattisilla maakuntalehdillä on suora yhteys yli 140 000 ää-
nestäjään. Puolueella ei ole varaa menettää tätä joukkoa. SDP uudistuu 
–ohjelman viestintästrategiaa on muokattava sellaiseen muotoon, että 
sosialidemokraattisia maakuntalehtiä kehitetään ja niille turvataan riittä-
vät taloudelliset voimavarat, niin kuin esimerkiksi Joensuun työväenyh-
distyksen aloitteessa esitetään.  
 
Aloitteessa todetaan, että puolue käynnistää yhdessä sd-lehdistön kans-
sa kehittämishankkeen, jonka tehtävänä on yhteistyön lisääminen, maa-
kunnallisten lehtien aseman vahvistaminen sekä resurssien voimak-
kaampi suuntaaminen paikallisen lehdistön hyväksi. 
 
Tässä yhteydessä haluan myös tuoda esille sen ajatuksen, että idea kor-
keatasoisesta yhteiskunnallisesta aikakauslehdestä on myös varsin arve-
luttava. Se maksaa paljon ja jää vain pienen eliitin huviksi. Miettikääpä 
vaikka esimerkiksi kokoomuksen Nykypäivä-lehteä, sitä ei kaikeksi on-
neksi kokoomuksen jäsenväki paljonkaan lue. 
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Puheenjohtaja: Seuraavan puheenvuoron käyttää Eeva-Liisa Frilander-
Paavilainen Kymi, valmistautuu Esa Suominen Varsinais-Suomi. Pyytäi-
sin kaikkia puheenvuoroonsa valmistautuvia tänne teille varatuille paikoil-
le, niin etenisimme joustavasti. 
 
Koska Eeva-Liisa ei näytä olevan paikalla, seuraava puhuja on Esa Suo-
minen Varsinais-Suomi, valmistautuu Heli Puura Helsinki.  
 
Esa Suominen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, arvoisa puoluekokous! Halusin tulla osallistumaan tähän 
uudistuskeskusteluun. Kuten tiedämme, niin vaalien jälkeen alkoi hyvin 
monipuolinen keskustelu tästä uudistumisesta, missä nämä järjestölliset 
kysymykset saivat erittäin merkittävän painoarvon. Näihin kysymyksiin 
tulee nyt kiteytymään monen puolueaktiivin arvio siitä, miten tämä puo-
luekokous onnistuu.  
 
On aivan selvä asia, ettei hyvälläkään järjestöuudistuksella yksin puolu-
etta pelasteta, aatemaailmasta puhumattakaan. Mutta oleellista on kui-
tenkin huomata, että nämä uudistukset, joita on tässä käsillä ja mihin tä-
mä uudistusohjelma tarjoaa mielestäni oikein hyviä eväitä, antavat sille 
mahdollisuuden.  
 
Kun nyt mietimme, miksi ihmiset liittyvät puolueisiin, niin puolueisiin tul-
laan vaikuttamaan. Kun tiedostetaan epäkohta tai jonkinlainen epäoikeu-
denmukaisuus, halutaan toimia niin, että ne poistettaisiin. Oleellista on 
meidän täällä huomata, hyvät toverit, ettei puolueilla ole mitään monopo-
lia nyky-yhteiskunnassa näiden kysymysten ratkaisemiseen, koska foo-
rumeita on paljon. Me näemme jo nyt, että moni nuori toimija, sosialide-
mokraatti, keskustelee suoraan julkisuuteen kansalaisjärjestöjen kautta 
tai pamfletistina, mutta he eivät näy täällä meidän yhteisessä ohjelma-
työssämme. Silloin hyvä kysymys on, että missä on vika, veneen keikut-
tajissa vai veneessä. 
 
Puolueen toiminnan tulee joka tasolla olla sellaista, että joka tilaisuuden 
ja kokouksen jälkeen, johon on osallistunut, on aito tunne siitä, että tä-
näänkin kannatti tulla, opittiin jotain, innostuttiin jostain tai saatiin aikaan 
jotain. Kun kilpaillaan hirveän harvinaisesta luonnonvarasta, aktiivi-
ikäisten ihmisten ajasta, niin silloin toiminnan täytyy olla tarkoituksenmu-
kaista. Määrän sijasta meidän täytyy pohtia laatua.  
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Yksi keskeinen uudistus, mille toivon kovasti tältä puoluekokoukselta tu-
kea, koskee tätä jatkuvaa aloiteoikeutta. Tämän kaltaisia avauksia, ihan 
oikeasti sitä paikallisen puoluetyön vaikuttamisen korostamista juuri tarvi-
taan. 
 
Toinen kysymys on tämä puoluekokoussykli. Se on erittäin tärkeä. Mei-
dän ongelmamme vaalien aikaan on se, että me emme aina tiedä – mi-
näkin olin ehdokkaana – mistä me puhumme. Monet ohjelmat tulevat 
toimistotyönä, eivätkä ehdokkaat osaa kerta kaikkiaan puhua niistä, ei-
vätkä ole niihin tutustuneet. Mutta nyt kun tämä sykli muutetaan, niin se 
antaa meille valtavan hyvän mahdollisuuden käsitellä eri tavalla yhdessä, 
millä me menemme vaaleihin. 
 
Kun puhutaan vaikuttamismahdollisuuksien lisäämisestä, niin tulevai-
suudessa tulee kiinnittää huomiota erilaisiin jäsenäänestyksiin eri asiois-
sa. Me voimme olla tässä kehityksessä joko lyhdynkantajana tai sitten 
perässä hiihtäjänä. Todellisuutta ne tulevat joka tapauksessa olemaan. 
Minä ehdin vielä äänestää monenlaisissa äänestyksissä, minä toivon, et-
tä vanhenevatkin toverit voisivat sen tehdä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heli Puura Helsinki, valmistautuu Matti Oja-
la Keski-Suomi. 
 
Heli Puura (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, hyvä 
puoluekokousväki! On hienoa olla ensimmäistä kertaa puoluekokous-
edustajana täällä Hämeenlinnan Verkatehtaalla ja kokea tämä hyvä tun-
nelma. Meillä on edessämme todella tärkeitä päätöksiä ja mahdollisuus 
uudistaa tätä hienoa liikettä. 
 
SDP:n uudistuminen on viime kädessä kiinni meidän ja monen, toivotta-
vasti uuden toimijan aktiivisuudesta ja yhteistyökyvystä. Itse kunkin meis-
tä tulisi toimia, jotta saamme voittoisia vaalituloksia ja kannatuksen kas-
vua sekä linjamme ja viestimme kirkastetuksi niin paikallisesti kuin valta-
kunnallisestikin. Mielestäni SDP:n ei kannata esittää sisäänpäin suuntau-
tunutta omaa organisaatio-ohjelmaa ja hallintotyötä vaan kohdistaa rajal-
liset voimavarat yhteiskuntapoliittiseen keskusteluun, aloitteisiin ja toi-
mintaan päivänpolitiikasta sekä aktiiviseen ja ihmisiä arvostavaan vuoro-
puheluun ruohonjuuritasolla.  
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En kannata puoluekokouskauden lyhentämistä senkään takia, että en pi-
dä järkevänä sitä, että puoluejohto kampanjoi uudelleenvalinnan puoles-
ta lähes jatkuvasti.  
 
Jäsendemokratiaa on tarpeen vahvistaa mm. jäsenäänestyksien ja säh-
köisen verkon avulla. Jäsenhankintaan on keksittävä uusia raikkaita ta-
poja. Tarvitsemme lisää nuoria, lapsiperheitä, maahanmuuttajia ja muita 
aktiiveja toimimaan kanssamme. Jalkautumiset, tilaisuudet ja tapahtumat 
on kytkettävä kiinteästi viestintään sekä vetovoimaiseen ja positiiviseen 
mainontaan. 
  
Kannatan erillisten kampanjoiden järjestämistä esimerkiksi kansainväli-
seen solidaarisuustyöhön liittyen. Sitä kautta meillä on mahdollisuus saa-
da mukaan uusia äänestäjiä ja kannattajia. 
 
Lopuksi totean, että SDP on tehnyt hyvin tuloksellista työtä hyvän työ-
elämän ja palkansaajan aseman turvaamiseksi. Tätä työtä on vahvasti 
jatkettava. Työstä ja yrittämisestä syntyy hyvinvointi. Yhteinen haas-
teemme on, että saamme työntekijät, toimihenkilöt ja pienyrittäjät mu-
kaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Ojala Keski-Suomi, valmistautuu Sä-
de Tahvanainen Pohjois-Karjala. 
 
Matti Ojala (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit!  Olisin hieman halunnut jatkaa tuota Mikko Elon ansiokas-
ta puheenvuoroa meidän lehdistömme tulevaisuudesta. 
 
Sosialidemokraattiset lehdet välittävät viestiä puolueen ja yli 160 000 so-
sialidemokraattisen äänestäjän välillä. Monien perinteisten työväenliik-
keen verkostojen lakattua olemasta ne ovat melkeinpä viimeinen sään-
nöllinen puolueen kannattajia yhdistävä sidos. Lehtien rooli ei rajoitu vain 
siihen, että ne tuovat demarien äänet esiin julkisessa keskustelussa. 
Maakunnalliset sos.dem. lehdet, kuten meillä Keski-Suomen Viikko, ovat 
myös merkittävä osa levikkialueidensa järjestötoimintaa. Ne ovat tärkeä 
yhdistävä voimavara niin vaalikamppailussa kuin vaalien välilläkin.  
 
Alueellisten demarilehtien voimavarojen heikentäminen passivoisi perus-
äänestäjiämme, joista jo viime vaaleissa pelottavan moni jätti äänioikeu-
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tensa käyttämättä. Vaikka kuinka lisäisimme liikkuvia äänestäjiä tavoitte-
levaa vaalimainontaamme, emme pystyisi sillä korvaamaan äänestä-
jiemme kantajoukon jäämistä pois uurnilta. 
 
Hyvät toverit! Puolueen onkin turvattava alueellisille lehdilleen riittävät 
voimavarat myös tulevaisuudessa. Esitän, että puoluekokous päättäisi, 
että sosialidemokraattista lehdistöä pitää kehittää paitsi tietoverkossa, 
joka on tärkeä, myös tasapuolisesti maan eri osissa.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Säde Tahvanainen Pohjois-Karjala, valmis-
tautuu Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen. 
 
Säde Tahvanainen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Ar-
voisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Puolue lähtee tästä kokouksesta uu-
distumaan, ja me olemme saaneet tähän mennessä esityksiä, jotka ovat 
erinomainen siemen ja alku sille uudistustyölle. Meidän pitää yhdessä 
tänään, huomenna ja lauantaina linjata ne peruspaalut, mitä ja minkälai-
sella rakenteella puoluekokous tahtoo tulevaisuudessa kehittää meidän 
järjestötyötämme ja millaisilla säännöillä niitä viedään eteenpäin. 
 
Säännöt eivät ole este tänä päivänäkään monille asioille. Monesti on ky-
se enemmän asenteista. Nostaisin esille sellaisen kehittämiskysymyksen 
kuin meidän työryhmätyöskentelymme.  
 
Se että meillä tullaan kehittämään internet-osaamista, internetin kautta 
käytävää kommunikaatiota ja palautetta jäsenistön osalta, on erinomai-
nen asia. Sen lisäksi tarvitaan perustyöryhmätyöskentelyn jalkauttamista 
piireihin, jalkauttamista niin, että tämä kommunikaatio puoluejohdon, 
eduskuntaryhmän ja paikallistason välillä tulee entistä tiiviimmäksi.  
 
Itse olen tuonut esille sellaisen mallin, että jokaisesta piiristä voisi olla 
edustaja kussakin työryhmässä ja tämän piirihenkilön tehtävänä olisi 
omalla alueellaan kantaa vastuuta yhdessä puoluehallituksen jäsenten ja 
piirihallitusten kanssa sen alueellisen keskustelun virittämisestä kullakin 
toimialueella.  
 
Kun puhutaan vaikkapa koulutuspolitiikasta, sosiaalipolitiikasta tai muus-
ta politiikan osa-alueesta, työelämäasioista, media ja me tarvitsemme 



Ensimmäinen kokouspäivä  
 

 

57 

alueelle kasvoja, ihmisiä, joihin kaikki puoluejäsenet voivat ottaa yhteyttä 
ja jota kautta voimme kanavoida tätä keskustelua. 
 
Tarvitsemme tämän ympärille myös kuntavaikuttajaverkoston niin, että 
lautakuntien ihmiset kootaan säännöllisin väliajoin keskustelemaan alu-
een tunnoista ja valtakunnallisista teemoista. Kun me pystymme kytke-
mään nämä ja hyödynnämme kaikki voimavarat täydellisesti sen lisäksi, 
että meillä on aktiivisia jäseniä ja diggareita ympärillä, jotka haluavat tulla 
näihin think tankkeihin mukaan, uskon, että pystymme rakentamaan tu-
levaisuuden ohjelman ja saamme tulevaisuudessa sen mahtavan vaali-
voiton. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen Kymi, val-
mistautuu Paavo Törmi Oulu. 
 
Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): 
Arvoisat puoluekokousedustajat, hyvät läsnäolijat! Sosialidemokraattinen 
lehdistö on lisännyt ja jalostanut pitkään suomalaista sananvapautta. 
Monet lehdistämme ovat toimineet yli 100 vuotta. Lehdet ovat monipuo-
listaneet alueidensa tiedonvälitystä ja pitäneet huolen siitä, että myös 
sosialidemokraattisen työväenliikkeen ääni on kuulunut ja pysynyt hyvin 
julkisessa keskustelussa.  
 
Lehdet ovat pärjänneet tiukassa kilpailutilanteessa tehostamalla toimin-
taansa tuotekehityksellä, keskinäisellä yhteistyöllä ja kustannustehok-
kaalla toiminnalla. Viimeisin osoitus tästä on yhteinen lehtien verkkoleh-
tiportaali.  
 
Helppoa lehdillämme ei ole kuitenkaan koskaan ollut, mutta lehtien hen-
kilökunta, yhteensä yli 100 ihmistä eri puolilla maata, on työssään pysty-
nyt viemään sosialidemokraattisen lehdistön 1990-luvun laman yli. Tämä 
on edellyttänyt lehdiltä tiivistä yhteistyötä levikkialueidensa sosialidemo-
kraattisten toimijoiden ja järjestöjen kesken. Lehdistötuen muuttuminen 
puoluetueksi ei saa johtaa siihen, että lehtien toimintamahdollisuudet eh-
tyvät. Esimerkiksi vaalimainonnan lisääminen lehtituen kustannuksella ei 
ole hyväksyttävää. Ei viime eduskuntavaalien tappiokaan johtunut vaali-
mainonnan määrästä, enemmänkin laadusta ja harjoitetun politiikan us-
kottavuuden puutteesta.  
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Palatakseen suurimmaksi puolueeksi ja hallitusvastuuseen SDP:n pitää 
olla mahdollisimman vahvasti läsnä joka puolella maata. Maakunnalliset 
sosialidemokraattiset lehdet ovat aina, paitsi tuoneet esille alueellista so-
sialidemokraattista keskustelua, myös olleet keskeinen osa levikkialuei-
densa sosialidemokraattista järjestötoimintaa. SDP:n lehdillä voi olla 
myös merkittävä rooli sosialidemokraattisen järjestöelämän kehittämi-
sessä. Uudistuva SDP:hän korostaa jäsenten vaikutusmahdollisuuksien 
lisäämistä ja alhaalta ylöspäin liikkuvien viestien tärkeyttä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Paavo Törmi, Oulu. 
 
Paavo Törmi (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit!  Tässä on aika moni käyttänyt puheenvuoron sa-
masta aiheesta. Myös me olemme tuolla Oulun vaalipiirissä huolissam-
me SDP:n maakuntalehtien asemasta ja niiden tulevaisuudesta. SDP 
uudistuu -ohjelmassa on sellainen kohta, joka aiheuttaa sen, että tämä 
huoli on hyvinkin ajankohtainen. Ei saa missään nimessä käydä niin, että 
puoluekokouksesta annetaan sellainen viesti yleisölle ja meidän jäsenil-
lemme, että näiden verkkoportaalien ja muiden tuntemattomien medio-
iden suhteen ollaan lopettamassa käytännössä mahdollisuudet ja elin-
voima perinteisiltä työväen viestimiltä, alue- ja paikallislehdiltä. 
 
Kun valmistauduin tähän puoluekokoukseen, niin eräs puolueen vete-
raani totesi, että on melkein sama, jos lopetatte koko puolueen siellä 
puoluekokouksessa, jos lopetatte omat lehtemme. Tulemme esittämään 
Oulun piiristä SDP uudistuu –ohjelman 19. kohtaan, että paikallis- ja työ-
väenlehtien asema maakunnissa säilytetään ja että  puoluekokouksesta 
tulee sellainen viesti ihmisille tuonne kentälle.  
 
Verkko on tietenkin hyvä väline ja kun itse ilmeisesti olen sen suurkäyttä-
jä, niin ei sieltä kuitenkaan loppupeleissä sitä sisältöä niin kamalasti löy-
dy tavalliselle ihmiselle, että hän jaksaisi esimerkiksi heti aamutuimaan 
mennä läppärin ääreen ja ryhtyä etsimään sieltä sosialidemokraattisia 
uutisia.  
 
Puheenjohtaja: Keskustelu aiheesta päättyy tällä erää tähän. Loput ai-
heeseen liittyvät puheenvuorot pidetään myöhemmin.  
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Me pyrimme etenemään kellontarkasti. Kello 14 on ohjelmaan merkitty 
Ilmasto- ja ympäristö -ohjelman esittely. Tätä tulee meille esittelemään 
ohjelmaa valmistelleen työryhmän puheenjohtaja Miapetra Kumpula-
Natri. Toivon, että asiakirjaan tarkoitetut puheenvuorot käytetään esitte-
lyn jälkeen.  
 
Tässä yhteydessä totean vielä, että esityksen jälkeen saamme kuulla 
tervehdyksen naapurivaltiosta, jonka tulee esittämään Mona Sahlin.  
 
SDP:n ilmasto-ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Miapetra Kumpula-Natri, ole hyvä! 
 
Miapetra Kumpula-Natri (ilmasto- ja ympäristö –ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Hyvät toverit, ystävät! Ilmastomuutos on jo täällä. Me ha-
luamme, että Suomessa olisi neljä vuodenaikaa, ja siksi se on annettu 
myös ohjelman nimeksi. Kenellä ajattelisitte olevan vastuun maapallon 
kyvystä kantaa elämää pinnallaan?  
 
Hyvät toverit, se vastuu on meidän. David Miliband, joka on nykyään La-
bour-hallituksen ulkoministeri, sanoi mielestäni aika osuvasti ympäristö-
ministerinä: ”Vastuu on kansainvälisellä sosialidemokraattisella liikkeellä, 
sillä deep  green” - voisimme kääntää sen äärivihreiksi – ”ei koskaan tule 
saamaan laajaa suosiota, sillä sen näköala on liian kapea. Konservatiivit 
taas uskovat liian puhtaasti markkinoihin. Näemme, että ilmastonmuutos 
vaatii nopeampia toimenpiteitä ja poliittista tahtoa puuttua myös markki-
noihin. Sen takia vastuu on kansainvälisellä sosialidemokraattisella liik-
keellä” Suomessa sama perustelu pätee meihin.  
 
Ohjelma on vastuullisen vihreä, siinä on järkevää ympäristöajattelua ja 
sen olemme tavoittaneet laajalla, avoimella valmistelulla. Pitkin tätä työtä 
olemme kuulleet niin ympäristöjärjestöjä kuin teollisuutta, niin meidän jä-
senkenttäämme kuin avoimissa tilaisuuksissa keskustellen osallistuvia 
ihmisiä. Kiitos sadoista kommenteista, palautteista ja osallistumisesta 
muutamankin vuoden aikana, mutta erityisesti nyt aivan loppuhionnassa.  
 
Ohjelma pitää sisällään kaksikin ulottuvuutta: sekä yksilövastuun että yh-
teiskunnan vastuun, yksilövastuun siksi, että meillä sosialidemokraateilla 
ja suomalaisilla on oltava ekologinen omatunto. Se kasvaa, kun saamme 
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tietoa, lisäämme osaamista ja annamme myös oikeudenmukaisuuden 
mahdollisuuden jokaiselle taloudellisesta tilanteesta riippumattakin tehdä 
ympäristö- ja ilmastoystävällisiä valintoja.  
 
Kantavana ajatuksena on, että kustannukset, jotka välttämättä lähtevät 
ainakin osittain nousuun, pystytään jakamaan oikeudenmukaisesti. Se ei 
ole helppoa, mutta se on meidän tavoitteemme. Yksilövastuu ei riitä, me 
tarvitsemme myös yhteiskuntavastuuta. Joskus meillä demareilla on val-
tionhoitajapuolueen taakka. Kääntäkäämme se tässä vahvuudeksi. Tar-
vitaan valtiota, ei vain kansainvälisten sopimusten ja EU:n mahdollisuuk-
sien kautta, vaan valtiolla on mahdollisuus toimia nimenomaan markki-
noita ohjaavasti.  
 
Tulee jo ikävä hallitusvastuuaikoja. Nyt me oppositiossa odotamme yli 
puolitoista vuotta, että hallitus antaisi eduskunnalle käsittelyyn edes il-
masto- ja energiapoliittisen strategiansa, toimenpiteitä saamme odottaa 
ties kuinka kauan. Esimerkiksi siirtyminen kohti uusiutuvia energialähtei-
tä käyttävää Suomea on kovin hidasta. Puhetta siitä riittää, mutta konk-
reettisia tekoja ei juurikaan. Esimerkiksi kuulin, että tälle vuodelle inves-
tointimäärärahat uusiutuvaa energiaa käyttäviin laitoksiin ovat loppuneet. 
Liekö siihen syynä hallituksen eripuraisuus. Keskustalla on mielessä tu-
kipolitiikka, ja kokoomus uskoo liian paljon puhtaasti markkinoihin. 
 
Jos vain uskoisimme markkinoihin, uusiutuvien energiamuotojen kannat-
tavaksi tulemiseen sitä kautta, että energian hinta nousee, se nousee lii-
an korkeaksi puhuttaessa suomalaisista työpaikoista. 
 
Meidän ohjelmassamme - voimme kutsua sitä ylpeästi ohjelmaksi – on, 
että tuomme lisää rahoitusta valtion kassaan mm. windfall-veroilla ja 
käyttäen esim. vihreän sertifikaatin mallia. Syöttötariffistakin voi luoda 
järjestelmän, joka kuitenkin kohtuullistaisi kustannuksia. Me uskomme 
monipuoliseen energiapakettiin ja siihen, että kaikki keinot on käytettävä 
sen takia, että puroista sitten syntyy se virta, jolla voimme mennä eteen-
päin. 
 
Ohjelmassa on osioita kansainvälisistä sopimuksista, päästökaupasta ja 
EU:n mahdollisuuksista, joita voimme käyttää, suomalaisen monipuoli-
sen energiapaletin esittely, aurinko, tuuli, ydinvoima, laimeasti sanottuna 
mahdollisuuksineen, asumisen, liikenteen erityisesti joukkoliikenteen ja 
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kaavoituksen mahdollisuudet ja rakentamisen ja kuluttajien mahdollisuu-
det. 
 
Lopussa on myös osio, jossa erityisesti korostetaan Itämeren tilaa ja no-
peita toimenpidetarpeita. Itämeressä pitäisi näin hellepäivänä pystyä ui-
maan vielä loppukesästäkin. Myös sisävedet saisivat Suomessa olla si-
niset. 
 
Ohjelman tavoite on olla sellainen, että meistä jokainen, joka sitä on ollut 
tekemässä ja hyväksymässä, voi katsoa lapsiamme silmiin. Me teimme, 
meillä oli mahdollisuus vaikuttaa ja me toimimme sen mukaisesti. 
 
Puheenjohtaja: Ilmasto- ja ympäristöohjelman käsittely keskeytetään 
hetkeksi, ja kuullaan kokouksen ulkomaisten kutsuvieraiden tervehdys, 
jonka tuo Ruotsin veljespuolueen SAP:n puheenjohtaja Mona Sahlin. 
Bästa kamrater, ordförande Mona Sahlin, välkommen! 
 
Kutsuvieraiden tervehdykset 
 
Mona Sahlin (SAP:n puheenjohtaja): Olen erittäin iloinen voidessani 
esittää Ruotsin Sosialidemokraattisen Puolueen tervehdyksen teille ja 
teidän hienolle puoluekokouksellenne. 
 
Me kaksi sosialidemokraattista puoluetta olemme kuin sisaria ja veljiä. 
Olemme molemmat hyvin tärkeällä tiellä, me olemme hävinneet vaalit ja 
meidän tehtävänämme on saavuttaa takaisin menettämämme luottamus. 
 
Minä olen aika uusi puolueen puheenjohtaja. Olen ollut tehtävässä noin 
vuoden. Te valitsette huomenna uuden puheenjohtajan. Minulla on etu 
olla meidän puolueemme ensimmäinen naispuolinen puheenjohtaja, ja 
se on erittäin tärkeä tehtävä. 
 
Alku oli aika vaikea. Kun meillä oli puoluehallituksen kokous muutama 
kuukausi valinnan jälkeen ja olin tauolla menossa hakemaan kahvia, niin 
joku sanoi, että siirry hiukan sivuun, että nyt tulee puolueen puheenjohta-
ja. Käännyin katsoakseni seisoiko mahdollisesti Göran Persson takanani.  
 
Haluan toivottaa huomenna valittavalle puoluejohdolle parasta menes-
tystä, mutta haluan myös kiittää sinua Eero siitä ajasta, jolloin olet ollut 
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puheenjohtajana. Sinä Eero olet ollut erittäin hyvä puoluejohtaja, erittäin 
hyvä toveri ja erittäin hyvä sosialidemokraatti. Kiitos, Eero. 
 
Me olemme kaksi hyvin tärkeätä puoluetta, ei vain Pohjoismaissa vaan 
myös Euroopassa ja muuallakin. Me tarvitsemme enemmän sosialide-
mokraatteja kaikkiin maihin, varsinkin, kun ensi vuonna ovat edessä hy-
vin tärkeät EU-parlamenttivaalit, joissa meidän täytyy olla aktiivisina so-
siaalidemokraatteina ja menestyä. 
 
Kun hävisimme vaalit, meidän ensimmäinen tärkeä johtopäätöksemme, 
oli, että sosialidemokratian täytyy aina olla yhteiskunnallinen liike, riip-
pumatta siitä, olemmeko hallituksessa vai ei. 
 
Yhteiskunnallisen kritiikin täytyy olla osa sieluamme. Ja vihaamme epä-
oikeudenmukaisuutta. Me haluamme valtaa sen vuoksi, että me pys-
tymme muuttamaan, emme sen vuoksi, että pystyisimme hallitsemaan. 
 
Emme koskaan saa unohtaa sitä, että sosialidemokratia on liike, joka on 
aina oppositiossa epäoikeudenmukaisuutta vastaan. Toiseksi sosialide-
mokratian täytyy olla hyvin selkeä visiossaan siinä, miksi haluamme ää-
nestäjien äänestävän juuri meitä. 
 
Ruotsissa me sanoimme vaalikampanjan aikana, että kaikkien täytyy 
voittaa. Monet ihmettelivät, mitä. Siispä meillä täytyy aina olla selvillä, et-
tä meidän täytyy eniten vastustaa nimenomaan oikeistoa.  
 
Te puhutte kahdesta tärkeästä asiasta puoluekokouksessanne, työstä ja 
ilmastosta. Taistelu työstä on aina tärkein tehtävä, tärkein työ sosialide-
mokraateille. Voidaan sanoa, että pohjoismaisille sosialidemokraateille 
on olemassa yksi ainutlaatuisimpia visioita, eli että poistetaan se pelko, 
joka vallitsee työmarkkinoilla. Jos joutuu pelkäämään, se syö elinvoimaa, 
ja silloin ei enää voi toimia.  
 
Ruotsissa oikeisto on tuhonnut työttömyyskorvauksen. Puolimiljoonaa 
ruotsalaista työntekijää on luopunut työttömyyskassajärjestelmästä, siis 
puolimiljoonaa! 
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Pohjolassa meidän tulee kilpailla osaamisella, ei matalilla palkoilla. Kou-
lutuksen ja osaamisen täytyy olla sellaista, mikä tulee kaikille mahdolli-
seksi ja useita kertoja heidän elämänsä aikana. 
 
Visioni on se, että kaikkien täytyy saada mahdollisuus, toinen mahdolli-
suus, kolmas mahdollisuus ja vielä yksi mahdollisuus, aina vielä yksi 
mahdollisuus. 
 
Ei auta, vaikka jaettaisiin kuinka apua ja työpaikkoja, jos ei ole tarvittavaa 
koulutusta. Hyvä koulutus ja voimakas työmarkkinapolitiikka, joka antaa 
mahdollisuuden kaikille, on sosialidemokraattista työmarkkinapolitiikkaa. 
Sanomme Ruotsissa nykyään joka päivä, että epäoikeudenmukaisuus ei 
ratkaise Ruotsin ongelmia eikä se ratkaise Suomenkaan ongelmia.  
 
Sitten ilmasto. Meillä on yhteinen Itämeri. Se on sellainen asia, johon 
meidän täytyy puuttua, jotta voisimme, kuten edellinen puhuja sanoi, sa-
noa lapsillemme, että me teimme kaiken, mitä me pystyimme. Olin An-
tarktiksessa joitakin kuukausia sitten, ja minä pelästyin. Se on paikka, 
jossa ei ole mitään ihmiselämää, mutta se on paikka, joka vaikuttaa mei-
dän ihmiselämäämme. Jäälauttoja irtoaa nyt antarktiksessa, ja jäätikkö-
jen sulaminen lisääntyy. Al Gore on sanonut, että jos veden pinta nousee 
yhden senttimetrin, se merkitsee miljoonaa ilmastopakolaista - siis vain 
yksi senttimetri! Meillä ei ole siis mitään ilmastouhkaa, me elämme jo il-
mastokriisissä. Ja jos politiikka ei pysty hoitamaan tätä kriisiä, mihin sit-
ten tarvitsemme politiikkaa. 
 
Jos me emme pysty hoitamaan tätä asiaa yhdessä, meillä ei ole mitään 
tulevaisuutta, josta puhua. Tiedätte ja minä tiedän, että ratkaisu on poli-
tiikka, eivät markkinat. Markkinat ovat nimittäin erinomainen palvelija, 
mutta kurja isäntä. Vihreä yhteiskunta ja vihreä visio, ne ovat tulevaisuu-
den sosialidemokratiaa. Yritän lopettaa kertomalla pienen jutun. Saa 
nähdä onnistuuko kääntäminen. 
 
Minusta juuri näin nykyaikaisen Sosialidemokraattisen puolueen pitäisi 
ajatella. Juttu kertoo Albert Einsteinistä, joka oli hajamielinen, mutta vii-
sas mies. Työskennellessään professorina yliopistossa hänen piti antaa 
oppilailleen koe. Hän antoi nämä koepaperit assistentilleen, jotta tämä 
jakaisi ne edelleen opiskelijoille. Assistentti palasi huolestuneena ja sa-
noi, että nämä kysymykset ovat ihan samoja, kuin mitä annoitte heille vii-
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me viikolla. Ei kai voida esittää samoja kysymyksiä taas. ”Rauhoittukaa”, 
sanoi Einstein, ”ne ovat vastauksia.” 
 
Ihmiskunta asettaa itselleen sukupolvi sukupolvelta samat kysymykset. 
Myös minun lapseni tulevat kysymään, onko vanhustenhoito hyvää ja 
onko sairaanhoito hyvää. Ne ovat samoja kysymyksiä, joita ihmiset ovat 
asettaneet kaikkina aikoina. 
 
Joskus vastaukset vaihtelevat, ne ovat toisenlaisia, ja luulen, että sellais-
ten aika on nyt. Sosialidemokratian täytyy olla antamassa vastauksia. 
Toivottavasti puoluekokouksenne antaa joitakin uusia vastauksia van-
hoihin kysymyksiin. 
 
Onnea ja lämpimät terveiset veljes- ja sisarpuolueeltanne Ruotsista! 
 
Puheenjohtaja: Tack så mycket, Mona. Seuraavaksi siirrymme kokous-
asioiden käsittelyyn. 
 
Muistutan vielä tässä vaiheessa, että ehdotukset puoluekokouksessa toi-
meenpantaviin henkilövaaleihin on jätettävä kello 15.00:een mennessä. 
 
Ilmasto- ja ympäristöohjelmaan ei ole tässä vaiheessa pyydettyjä pu-
heenvuoroja, joten päätämme tästä aiheesta keskustelun. Jatkamme 
keskustelua poliittisesta tilanteesta ja Suomalaisen työn tulevaisuus –
ohjelma-asiakirjasta. 
 
 
 
8. POLIITTINEN TILANNE 
 
   Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä ja 

osaamisella –ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Ensimmäinen puheenvuoro on Hanna Isbomilla, Varsi-
nais-Suomi, valmistautuu Hildur Boldt, FSD. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät to-
verit! Oikeastaan oma puheenvuoronikin koskee tätä ohjelmaa Suoma-
laisen työn tulevaisuus. Haluaisin nostaa esille siitä kohdan, jossa esite-
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tään, että oppivelvollisuutta pidennettäisiin vuodella. Ajatus tämän ehdo-
tuksen takana on sinällään oikein hyvä. Meillä on vuosittain tuhansia 
koulupudokkaita, jotka eivät peruskoulun jälkeen siirry seuraavalle koulu-
tusasteelle, vaan putoavat koulutuksesta ja sitä myötä koko yhteiskun-
nan kelkasta.  
 
Pidän erittäin tärkeänä, että tähän asiaan puututaan. Meillä ei ole varaa 
menettää näitä tuhansia nuoria, jotka eivät saa enää koulutusta. Siksi 
toivon, että puoluekokous ottaisi rohkean kannan tästä oppivelvollisuu-
den laajentamisesta. Meidän ei pidä ajatella niin, että haluamme nuorten 
istuvan vuoden kauemmin koulun penkillä, kun kyse on nimenomaan sii-
tä, että haluamme joka ikisen nuoren saavan peruskoulun jälkeisen kou-
lutuksen. Nykypäivän yhteiskunnassa ei pelkällä peruskoulun tutkinnolla 
pääse enää oikeastaan mihinkään. Siksi sosialidemokraattien on vaadit-
tava, että oppivelvollisuutta on laajennettava koskemaan myös toista as-
tetta. 
 
Kun en äsken enää saanut puheenvuoroa tuohon SDP uudistuu asiaan, 
niin sanoisin tässä samalla, kun on aikaa jäljellä, että kahden vuoden 
kausi on äärimmäisen tärkeä eikä aiheuta suinkaan mitään jatkuvaa pu-
heenjohtajakilpaa, vaan tämän päivän maailmassa asiat muuttuvat sen 
verran nopeasti, että on tärkeätä, että SDP myös, kuten muut suuret 
puolueet, kokoontuu kahden vuoden välein päättämään puolueen linjas-
ta. On nähty, ettei kokoomuksessa eikä keskustassa ole mitään jatkuvaa 
kilpaa. Silloin kun puheenjohtaja hoitaa hommat hyvin, ei tarvitse miettiä 
sitä, että koko ajan kilpaillaan jotain vastaan. Kyllä tämän päivän maail-
ma on sellainen, että puoluekokous on pidettävä kahden vuoden välein. 
 
Puheenjohtaja: Hildur Boldt, FSD, valmistautuu Matti Pesonen Pohjois-
Karjala. 
 
Hildur Boldt (FSD): Hyvät toverit, kära kamrater! Sosialidemokratia on 
vapautusliike. Meille vapaus on enemmän kuin vapautta nälästä, kurjuu-
desta ja sorrosta, enemmän kuin vapaita markkinoita.  
 
För oss innebär frihet rätt till delaktighet, frihet att förverkliga sig själv. Att 
frigöra allas andliga resurser.  
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Stress och osäkerhet begränsar vår frihet, för då vågar vi inte. Det sägs 
att Finland skall klara sig i den globala konkurrensen på kunnande, krea-
tivitet och innovationer. Men för att skapa något nytt måste man våga ta 
risker – man måste tillåtas också misslyckanden och kunna gå vidare. 
 
Kamrater! För att det finska samhället - och det arbete den bygger på - 
skall ha en framtid, måste alla med. Allas kunnande och insats behövs i 
samhällsbygget. Ingen får lämnas utanför, ingen har rätt att ställa sig 
utanför. Det kräver stora omställningar och aktiv politik. 
 
Jag ser bristfällig och ojämlik tillgång till utbildning samt utanförskap som 
det finska arbetets framtids stora utmaningar. Alltför många tappar bort 
sig från skolvägen i ung ålder. Vi har i princip jämlika möjligheter att ut-
bilda oss, det finns i princip inga återvändsgränder, men det gäller inte i 
praktiken. 
 
Vi har världens bästa grundskola. Men grundskolan är inte längre nog för 
att ge unga de kunskaper och färdigheter som krävs för att agera som 
fullvärdiga medlemmar i samhället och klara sig i arbetslivet på sikt.  
 
Vi måste utvidga läroplikten att omfatta andra stadiets examen. Vi måste 
våga utveckla andra stadiets utbildning radikalt för att alla skall få en 
stark grund att stå på. Vi måste ge alla bättre möjligheter att kombinera 
allmänbildande och yrkesstudier. 
 
Vi måste se till att alla – och jag menar alla – utbildar sig även i vuxen 
ålder. Att alla kontinuerligt utvecklar sin kompetens, studerar vidare eller 
vid behov får en helt ny utbildning. Det kräver att alla har en tillräckligt 
stark grund att stå på.  
 
Frihet kräver både jämlikhet och solidaritet. Den borgerliga regeringen 
urholkar båda två – medvetet eller omedvetet. Vi har en chans och en 
plikt att vara modiga och framsynta. Att fatta beslut som stärker jämlikhe-
ten och solidariteten. Att fatta beslut som ger alla jämlika möjligheter att 
bli fria. 
 
Toverit! Meidän on tehtävä rohkeita ja kauaskatseisia päätöksiä. Suoma-
laisen työn tulevaisuus on riippuvainen kaikkien suomalaisten panokses-
ta. Koulutus on ihmisen ja yhteiskunnan pärjäämisen peruspilareita. Mei-
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dän on uskallettava uudistaa sitä vastaamaan tulevaisuuden tarpeisiin ja 
toteuttamaan todellista tasa-arvoa.  Meidän on laajennettava oppivelvol-
lisuutta ja uudistettava reippaasti toisen asteen koulutusta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Pesonen, Pohjois-Karjala, valmistau-
tuu Juha Hämäläinen, Pohjois-Karjala. 
 
Matti Pesonen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit! Hallituksen harjoittama asuntopoli-
tiikka, joka sai alkunsa jo edellisen porvarihallituksen aikana, on täysin 
epäonnistunutta ja julmaakin. Esko Ahon johtaman porvarihallituksen 
asuntopolitiikasta vastanneen ministeri Rusasen johdolla tehty päätös 
vuokrasäännöstelyn purkamisesta on johtanut täysin kestämättömään ti-
lanteeseen vuokra-asuntomarkkinoilla. 
 
Asumiskustannukset vievät kansalaisten tuloista jo yli puolet ja etenkin 
pienituloiset ovat suurissa vaikeuksissa. Onko millään muulla politiikan 
sektorilla epäonnistuttu yhtä perusteellisesti kuin asuntopolitiikassa? Ih-
misten hätä, etenkin niiden sadantuhannen pienituloisen eläkeläisen ja 
muiden satojen tuhansien köyhyysloukussa elävien keskuudessa on 
suuri kautta Suomen maan. 
 
Harjoitettu asuntopolitiikka on johtanut täysin hallitsemattomaan tilantee-
seen asuntomarkkinoilla kaikenlaisten pelureiden, optiomiljonäärien ja 
pörssikeinottelijoiden toimiessa asuntomarkkinoilla kapellimestarina istu-
van porvarihallituksen tuella. Rakennuskustannukset ovat karanneet täy-
sin käsistä, aina rakennusmaan hinnasta rakennustuotantoon saakka. 
Se näkyy järjettöminä asumiskustannuksina kaikkialla Suomessa ja eri-
tyisen voimakkaana vuokralla asuvien kohdalla. 
 
Kohtuuhintaisia vuokra-asuntoja ei enää löydy mistään. Viimeisetkin ara-
vasäännöksin rakennetut talot siirtyvät säännösten ulkopuolelle, kata-
strofi on valmis. Mistä pieni- ja keskituloisille asunnot? 
 
Asuntopolitiikkaa on uudistettava ja siinä meillä sosialidemokraateilla tu-
lee olla kapellimestarin rooli. Meiltä on löydyttävä selkeät tavoitteet ja 
vaihtoehdot asumiskustannuksien kohtuullistamiseksi ja uskallusta viedä 
tavoitteemme päämäärään. Kohtuuhintaisten vuokra-asuntojen saata-
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vuus on varmistettava lainsäädännöllä, ja tarvittaessa yhteiskunnan 
myöntämien tukien saatavuutta on helpotettava. 
 
Hyvät toverit! Puoluekokoukselle on tehty kahdeksan aloitetta asuntopoli-
tiikasta, mutta niillä toimilla, joita puoluehallitus esittää lääkkeeksi, on-
gelmaa ei ratkaista, vaan tarvitaan asuntopolitiikan täydellinen remontti. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Juha Hämäläinen, Pohjois-Karjala, valmis-
tautuu Pekka Salmi, Pirkanmaa. 
 
Juha Hämäläinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjoh-
taja! Puolueen uudistamisen tuskassa on keskustelu puolueemme pai-
kasta kartalla jäänyt vähän vähemmälle huomiolle. Yksi puheenjohtaja-
ehdokkaista olisi sentään viemässä puoluetta kolmannelle tielle. Äsken 
puoluesihteerikandidaatti Korhonen puhui SDP:stä keskusta-
vasemmistolaisena puolueena. Monessa maassa sisarpuolueemme ei 
todellakaan enää ole vasemmistopuolue, vaan keskusta-
vasemmistolainen. Labour lienee tällainen jo Blairin peruja, Italiaan sel-
lainen synnytettiin juuri ennen Prodin hallituksen kaatumista, ja Saksas-
sa puheenjohtaja Beck puhuu keskellä vasemmalla olemisesta.  
 
Meillä Paavo Lipposen aikaan aloitettiin kilpailu keskiluokan äänistä, ja 
puolue siirtyi sitä myöten reippaasti oikealle. Mutta miten on käynyt? 
Vaali vaalilta oikeisto on vahvistanut asemiaan Euroopassa. Vasemmisto 
lienee vallassa oikeastaan enää vain Portugalissa ja Espanjassa ja vä-
hän rampana Iso-Britanniassa. Kun oma puolueemme tekee tässä suh-
teessa valintaa, niin mielestäni kannattaa nyt ääneenkin muistuttaa, että 
tilanne Suomessa poikkeaa aika paljon siitä, mitä se on esimerkiksi 
Ruotsissa tai Saksassa. Meillä samoista keskiluokan äänistä kilpailee 
kolme tasavahvaa puoluetta. Enkä usko, että keskusta ja kokoomus ky-
kenevät nokkimaan toisiaan hengiltä ilman, että niiden politiikalla olisi 
vaikutusta myös meidän kannatukseemme. 
 
Jos me siis lopullisesti hylkäämme maan hiljaiset ja vähäväkiset ihmiset, 
jotka jo aika pitkälti ovat hylänneet meidät, emme käsittääkseni milloin-
kaan saavuta tuota 30 prosentin maagista rajaa, hyvä jos joskus niukasti 
suurimman puolueen aseman. Jäämme apupuolueen asemaan tai on 
vaara, että näivetymme oppositiossa. Toinen vaara on se, että jos Va-
semmistoliitto onnistuu joskus saamaan valovoimaisen puheenjohtajan, 
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siitä helposti tulee pysyvästi yli 10 prosentin puolue. Se syö meidän kan-
natustamme.  
 
Seppo Lindblom kysyi taannoisessa Politiikka karkumatkalla –kirjassaan, 
että eikö lyhdynkantajalle, siis SDP:lle, joka aikanaan ja uudestaan soti-
en jälkeen johti kaikkien kansalaisten ihmisarvon varauksetonta tunnus-
tamista, siis köyhyyden poistamista, nyt kuuluisi ensimmäisenä olla pur-
kamassa taantumuksellista, vain keskiluokan eduista kiinnostunutta kau-
pallista konsensusta. 
 
Toveri puheenjohtaja! Yhdyn siihen, mitä Ilkka Taipale täällä aikaisem-
min aamupäivällä sanoi. 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Pekka Salmi, Pirkanmaa, valmistautuu Jo-
hanna Ruoranen, Varsinais-Suomi. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Verotusjärjestelmän remontti on ajankohtainen teema. 
Progressiivinen verotus on mielestäni oikeudenmukaisin verotusmuoto. 
Onkin yhteiskunnallisen oikeudenmukaisuuden kannalta harmillista, että 
juuri SDP on käytännön teoissaan ja puheissaan ollut leikkaamassa 
progressiivisen veron tuloveropohjaa. Puolueen pitäisi kiinnittää enem-
män huomiota siihen, että erilaisilla tasaveroilla kerätään kaikista verois-
ta peräti 2/3. SDP:n tulisikin ensisijaisesti puhua pääomaveron progres-
sion palauttamisesta ja verotuksen oikeudenmukaisuuden lisäämisestä. 
Tuloerot ovat kasvaneet suuriksi juuri pääomatulojen kehityksen vuoksi.  
 
Viime eduskuntavaalien jälkeen olemme keskustelleet SDP:n kannatuk-
sen alhaisuudesta. Kannatuksemme on tällä hetkellä 21-22 prosenttia, 
kun normaalitaso olisi 23-24 prosenttia. Mielestäni meidän tulisi kuitenkin 
keskustella ensisijaisesti siitä, miksei kannatuksemme ole yli 30 prosent-
tia, mikä on varsin normaalia länsieurooppalaisten veljespuolueiden osal-
ta. Vahva äärivasemmisto ei enää riitä selitykseksi. Olemme antaneet lii-
kaa elintilaa niin keskustalle kuin kokoomuksellekin.  
 
Nostan kaksi esimerkkiä esiin. Maaseudulla asuu noin kaksi, kaupun-
geissa kolme miljoonaa ihmistä. Miksi SDP ei ole kiinnostunut maaseu-
dulla asuvien palkansaajien asioista? Liian moni palkansaaja syrjäseu-
dulla äänestää keskustaa, koska kokee sen ajavan paremmin asioitaan. 
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Meidänkin tulisi olla kiinnostuneita maaseudun kehittämisestä ja siitä, mi-
ten maaseudun elinkeinojen piirissä saadaan lisätyksi palkkatyötä. Kan-
natuksemme nojaa vahvasti kaupunkeihin, kuten Tampereelle, nyt ja jat-
kossa, mutta keskustan elintilaa on kavennettava. 
 
Toinen esimerkki koskee perhepolitiikkaa, jossa emme ole onnistuneet 
kovin hyvin. Yhden lapsen ja päivähoidon politiikka ei vetoa lapsiperhei-
den enemmistöön. Politiikkamme sysää monilapsiset ja kotonaan lapsi-
aan hoitavat perheet keskustan ja kokoomuksen syliin.  
 
Meidän tulisikin tarkistaa näkemyksiämme esimerkiksi lasten kotihoidon 
tuen suhteen. Tosiasia on, että valtaosa lapsiperheistä haluaa hoitaa pie-
niä lapsiaan kotona. Tämä tosiasia on syytä SDP:ssäkin hyväksyä. Pie-
ni- ja keskituloisille lapsiperheille tulee antaa tosiasiallinen mahdollisuus 
valita kodin ja päivähoidon välillä. Nykyinen tukitaso ei sitä mahdollista.  
 
Elinkeinoelämän Keskusliitto on viettänyt tupon hautajaisia. EK:lta pi-
täisikin kysyä, olemmeko kansakuntana niin vahva, että selviydymme tu-
levista ja nykyisistä haasteista, esim. globalisaatiosta, ilmastomuutokses-
ta ja väestön ikääntymisestä vastakkainasettelua lisäämällä. Mielestäni 
tulopolitiikkaa ei pitäisi hylätä vaan kehittää sitä paremmin 2000-luvun 
tarpeita vastaavaksi.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi, val-
mistautuu Neeta Röppänen, Pohjois-Savo. 
 
Johanna Ruoranen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Ar-
voisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Puheenvuoroni koskee Suomalaisen 
työn tulevaisuus –ohjelmaa. Toverit! Meillä on paljon töitä saavuttaak-
semme palkansaajien ja myös työttömänä olevien henkilöiden luotta-
muksen. Meidän on ryhdyttävä sanoista tekoihin ja päästävä irti turhista 
pyrkimyksistä tai huomioimisista.  
 
Mitä oikeastaan tarkoittaa, että johonkin asiaan kiinnitetään huomiota? 
Tarkoittaako se, että katsotaan, että tuossa se asia on, ja hyvä, nyt tavoi-
te on saavutettu. Olen hiukan pettynyt siihen, että täällä ohjelmassamme 
todetaan, että työhyvinvointiin on kiinnitettävä entistä enemmän huomio-
ta tai työelämän laatuun on kiinnitettävä entistä enemmän huomiota. Mitä 
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se oikeastaan tarkoittaa? Eikö luottamusta herättäisi enemmän se, että 
työhyvinvointia edistetään ja työelämän laatua parannetaan.  
 
Haluan sanoa ihmisille, että SDP edistää työhyvinvointia ja haluaa olla 
parantamassa työelämän laatua. Se on vähän enemmän kuin huomion 
kiinnittämistä.  
 
Olisin myös kaivannut hieman yhtenäisyyttä näihin ohjelmiin. Tässä 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmassa puhutaan työhyvinvoinnista ja 
työelämän laadusta aika yleisellä tasolla. Toisaalta Ei vain leivästä - kohti 
henkistä hyvinvointia -ohjelmassa on paljon tarkempia määrityksiä työ-
hyvinvoinnin ja työelämän laadun parantamiseksi. Oikeastaan pitäisi olla 
jokin viittaus, että enemmän tästä asiasta löytyy toisesta ohjelmasta tai 
jollakin tavalla yhdistellä näitä. Varsinainen työohjelma ei kerro niitä vas-
tauksia, mitä työhyvinvoinnin edistämiseltä ja laadun parantamiselta odo-
tetaan. Ne löytyvät siis toisesta ohjelmasta, mutta osaakohan joku lukija 
kenties sitä hakea oikeasta paikasta. 
 
Toivoisin, että oppisopimuskoulutus otettaisiin tähän ohjelmaan mukaan, 
koska oppisopimuskoulutus on usein perheelliselle, jolla on jo asuntolai-
na, ainoa keino uudelleen kouluttaa itseänsä. Myös työttömyysturvan 
omavastuuaikaa pitäisi lyhentää, koska nykyään aika useat työttömät ei-
vät ota lyhyitäkään työpaikkoja vastaan sen takia, kun 7 päivän omavas-
tuuaika pitää kertyä kahdeksan viikon aikana. Jos he ottavat työn vas-
taan, se ei ehkä ehdi kertyä, ja he jäävät työttömäksi, ja jos kahdeksan 
viikkoa on kulunut, joudutaan taas ottamaan koko omavastuuaika uudes-
taan. Hakijat eivät saa ollenkaan rahaa, koska omavastuuaika joudutaan 
aina ottamaan uudelleen ja uudelleen. Nämä hakijat eivät halua mennä 
töihin. Olen työttömyyskassassa töissä ja kuulen tästä päivittäin. Tämä 
on vakava ongelma. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Neeta Röppänen, Pohjois-Savo, valmistau-
tuu Teemu Hirvonen, Etelä-Savo. 
 
Neeta Röppänen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Pohjois-Savossa 
koetamme kovasti kaventaa sitä keskustan elintilaa, mutta ei aina niin 
hyvällä menestyksellä. Ensimmäisenä kiitokset puheenjohtaja Eero Hei-
näluomalle kuluneista vuosista.  
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Varsinainen puheeni koskee oikeastaan puolueemme uudistumista, toi-
mivaa kuntaa kuin myös työn tulevaisuutta. Mielestäni ennen kaikkea nyt 
on kysymys puolueen tulevaisuudesta, kun puhumme hyvinvointipalve-
luista. 
 
Olen vuosikausia seurannut tätä meidän puoleemme sisälläkin käytyä 
keskustelua palveluistamme. Toivon, että kykenemme siirtämään katseet 
järjestämistavasta ihmiseen. Käymme jotain varjonyrkkeilyä yksityistä-
mistä vastaan ja samalla, kun me oikealla kädellä heristelemme sormea 
sille, että emme voi lähteä sille tielle, niin kuitenkin joudumme kuntien ja 
kaupunkien valtuustoissa siunaamaan päätöksiä ostopalveluista. 
 
Mielestäni oikea tapa olisi toimia niin, kuin ay-liike on joutunut nyt toimi-
maan globalisaation muutosten kanssa. Se ei voi vastustaa muutosta, 
vaan pyrkii luomaan toimivat pelisäännöt muutokseen. Toivon myös, että 
vastustuksen sijaan yritämme tehdä tämän ihmisten kannalta niin hyväk-
si kuin mahdollista, eli että olemme enemmän huolissamme ihmisistä 
kuin rakenteista. Julkiset palvelut eivät todellakaan kaipaa puolustajia, ne 
kaipaavat kehittäjiä. Tämän kehittämistyön tavoitteena tulee olla, että ne 
palvelut puolustavat itse itseään.  
 
Tiedän, että tämä puheenvuoroni saattaa kuulostaa yksityistämisen puo-
lustuspuheelta, mutta sitä se ei ole. Tämän on tarkoitus olla toive avara-
katseisen kehittämisen puolesta, jossa ihminen menee rakenteiden edelle.  
 
Toivon todella ja toistan vielä, että rakenteiden puolustamisen sijaan me 
varmistamme, että ihmiset saavat tarvitsemansa palvelut ja etenkin apua 
sitä tarvitessaan. Sitä voitaneen kutsua myös inhimillisyydeksi. Tämä on 
se kysymys, joka tulee ratkaisemaan hyvin paljon meidän puolueemme 
tulevaisuudesta. Tähän tulevaisuuteen kuin myös näihin meidän palve-
luihin tulee suhtautua avoimesti ja uudistaen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Teemu Hirvonen, Etelä-Savo, valmistautuu 
Mirka Oksa, Helsinki. 
 
Teemu Hirvonen (SDP Etelä-Savo): Puheenjohtaja! Tässä on käyty pal-
jon keskustelua koskien maakuntalehtiä. Paljon hyviä asioita on sanottu, 
enkä aio toistaa niitä kaikkia. Te varmaan uskotte, kun ne asiat sanotaan 
viiteen kertaan. 
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Halusin tulla puhumaan tästä asiasta sen takia, koska täällä ei ole ku-
kaan nuoremman polven edustaja käynyt kertomassa mielipidettään asi-
asta. 
 
Mielestäni olisi äärimmäisen tärkeätä, että me säilytämme meidän elin-
voimaisen sd-lehdistön maakuntalehdistömme elinvoimaisena vielä täs-
täkin eteenpäin. Emme saa keskittää kaikkia resursseja pelkästään pää-
äänenkannattajaan, vaan tarvitsemme myös maakunnissa äänitorvet.  
 
Puhutaan paljon, että verkkomedia ja maakuntalehdistö olisivat jotenkin 
vastakkainen intressi. En halua nähdä tätä asiaa näin, koska se ei ole 
niin. Me tarvitsemme molempia ja molemmista on pidettävä huolta. Niitä 
pitää kehittää yhteistyössä. 
 
Maakuntalehdet tarjoavat todella hyvän sosialidemokraattisen uutiskana-
van meille toimijoille maakunnissa. Niistä pystyy seuraamaan maakun-
nan politiikkaa ja kunnallispolitiikkaa hieman laajemmalti kuin omasta 
kunnasta sosialidemokraattisesta näkökulmasta ja sitä, mitkä asiat ovat 
meille tärkeitä. 
 
Maakuntalehti tarjoaa meille myös hyvän keskustelukanavan keskustella 
lehden kautta maakunnan tai valtakunnan politiikasta. Tällaisia keskuste-
lukanavia meillä puolueessa ei ole yhtään liikaa, ja tämän vuoksi niitä ei 
kannata lähteä karsimaan. 
Itselläni on hyviä kokemuksia siitä, että kuinka sieltä saa tukea tällainen 
tuoreempi tapaus, joka on vaaleissa ehdolla, totta kai ihan konkreettisesti 
näkyvyyden kautta, mutta myös sen kautta, että siellä autetaan aika au-
liisti esimerkiksi mainosten rakentamisessa ja tällaisissa asioissa. Yleen-
sä meillä se on tapahtunut aika pyyteettömästi. Olen itse tyytyväinen tä-
hän. Toivoisin, että tulevatkin sukupolvet voisivat nauttia näistä eduista. 
 
Maakuntalehdet tuovat myös merkittävän määrän ilmoitustuloja. Muis-
taakseni puhutaan miljoonista, ja muu osa puolueesta ei pysty tällaista 
rahavirtaa meille kääntämään. Senkin takia tästä kannattaa pitää huolta.  
 
Haluan nauttia demarinuorena hyvästä työväenlehdestä maakunnassa. 
Haluan, että voin nauttia siitä hyvästä poliittisesta sosialidemokraattises-
ta journalismista myös siinä vaiheessa, kun siirryn tuonne eläkkeensaaji-
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en toimintaan. Säilytetään nämä maakuntalehdet, koska me ansaitsem-
me sen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mirka Oksa, Helsinki, valmistautuu Satu 
Taiveaho, eduskuntaryhmä. 
 
Mirka Oksa (Helsingin Sosialidemokraatit): En malttanut olla hiljaa, kun 
lueskelin noita asiakirjoja, ja petyin oikeastaan siihen, että siellä käsitel-
lään aika vähän kilpailuttamista. Olen seurannut kilpailutussirkusta aika 
läheltä työssäni ja lautakunnassa. Toivonkin, että puoluekokous oikeasti 
pohtii tätä asiaa laajemmin. 
 
Ideologisesti olemme varmaan pohtineet kilpailutusta ihan tylsyyteen as-
ti, mutta kun katsoo sitä, miten kilpailutus toteutetaan käytännössä mo-
nissa paikoin, toivoisin, että keskustelisimme myös käytännön tasolla. 
 
Olemme puhuneet tarjouspyynnön merkityksestä. Meidän pitäisi tajuta, 
että tarjouspyyntö on se, missä määritetään oikeasti laatu. On kysymys 
siitä, että syödäänkö meidän päiväkodeissamme oikeasti tavallista koti-
ruokaa vai syödäänkö joissakin päiväkodeissa tai kouluissa sisäfileepih-
vejä. Jossain on jo näin käymässä, että ruoan laatu heittelee. 
 
Olen seurannut dementiakotien kilpailutusta Helsingissä, niin valitetta-
vasti - ja onneksi - kriteerit ovat huisin hienoja, hauskoja. Siellä on sellai-
sia hienoja kriteereitä, liittyen tiloihin, mitä yksikään Helsingin kaupungin 
vanhustenkeskus ei täytä. Uskallan väittää näin, koska olen työskennel-
lyt aika monessa Helsingin vanhustenhuollon yksikössä. 
 
Yksityispuolella meillä on niitä yksiköitä, jotka täyttävät kriteerit. Näin pa-
lataan isoon tasa-arvokysymykseen. Onko oikein, että rahalla saa pa-
rempaa, ja onko oikein, että sairaus määrittää, minkä laatuista hoitoa 
saa? Onko oikein, että dementiahoito ostetaan yksityissektorilta, koska 
siellä on rahaa maksaa, ja psykogeriatrinen vanhustenhuolto toimitetaan 
kaupungin tuotantona, koska siellä ei ole rahaa maksaa tätä.  
 
Näen, että meidän sosialidemokraattien suuri tehtävä tässä ja nyt on se, 
että me todella pohdimme tätä kilpailutusta. Ei riitä, että mietimme pelk-
kää ideologiaa, että ennen vanhaan oli paremmin. Mietitään sitä, että 
saadaan koko oravanpyöräprosessi toimimaan niin, että meidän palve-
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lumme ovat tasalaatuisia, ja siten myös kaikki kuntalaiset olisivat mah-
dollisimman tasa-arvoisia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Satu Taiveaho, eduskuntaryhmä.  
 
Satu Taiveaho (eduskuntaryhmä ): Hyvät toverit! Meillä on niin upea aa-
te, jonka avulla hyvinvointiyhteiskuntaa rakennetaan. Nyt todella tarvit-
semme uudistamista ja palveluiden kehittämistä. Lapsiperheiden ennal-
taehkäisevät palvelut vaativat todella parantamista, samoin kuin ikäih-
misten palvelut. Mielestäni tarvitaan erillislaki, joka turvaisi ikäihmisille 
riittävät ja laadukkaat palvelut. 
  
On todella häpeä se, että tällä hetkellä meidän ikäihmisillämme ihmisar-
voinen elämä ei toteudu yhteiskunnassa. Ikäihmisten palvelut kaipaavat 
todella sisällöllistä kehittämistä. Perushoivan lisäksi ikäihmisillä tulisi olla 
oikeus esimerkiksi ulkoiluun ja sosiaaliseen toimintaan.  
 
Toivon myös, että kaikista pienituloisimpien ja heikossa asemassa olevi-
en asiat tulisi nostaa agendallemme entistä vahvemmin. 
  
Puheenjohtaja: Seuraavaksi siirrymme käsittelemään Toimiva kunta - 
hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaa. Ohjelman tulee esittelemään ohjelmaa 
valmistelleen työryhmän puheenjohtaja Tarja Filatov. Toivon, että tälläkin 
kertaa asiakirjoihin tarkoitetut puheenvuorot käytetään välittömästi Tarjan 
esittelyn jälkeen.  
 
Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Tarja Filatov, ole hyvä! 
 
Tarja Filatov (Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Hyvät ystävät ja toverit, ensimmäiseksi kiitoksia siitä pa-
lautteesta, mitä tuli meidän raakaversiostamme, joka on ollut netissä. Sii-
tä on tullut paljon palautetta myös kirjallisesti. Kaikki siitä palautteesta on 
pyritty ottamaan huomioon silloin, kun tämä toinen versio tehtiin puolue-
hallitukselle. Mutta yksi pieni ongelma siinä oli, eli se palaute oli aika risti-
riitaista. Osa halusi viedä tietyllä tavalla asioita toiseen suuntaan ja osa 
toiseen suuntaan. Jos teistä tuntuu siltä, että palautetta ei ole otettu 
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huomioon, niin se johtuu oikeastaan siitä, että on ollut niin monta erilaista 
suuntaa. 
 
Kunnissa tehdään se sosialidemokraattisen hyvinvoinnin ydin, eli siellä 
järjestetään palvelut, jotka turvaavat ihmisten arkea. Se on sitä kaikkein 
tärkeintä työtä, mitä meidän tulee tehdä.  
 
Asiakirjassa on jaoteltu oikeastaan neljään osaan ne kokonaisuudet, mi-
tä on käsitelty.  
 
Ensimmäiseksi lähdetään arvopohjasta, eli siitä, että mikä on se perus-
ajattelumalli, jonka pohjalta me järjestämme päätöksiä ja palveluita kun-
nissa. Sen jälkeen tässä on ehkä tällaista uutta ajattelua - vahva osuus 
demokratiasta. Jos miettii tämän päivän keskustelua, voisi sanoa, että 
olimme aivan oikeassa, kun halusimme vahvistaa kunnallista demokrati-
aa. 
 
Kolmas tärkeä osuus lähtee siitä, että tarvitsemme vahvoja peruskuntia, 
jotta ne voivat olla itsenäisiä, jotta ne voivat olla vahvoja ja jotta siellä 
voidaan tehdä päätöksiä. 
 
Neljännessä kohdassa oikeastaan arvioidaan sitä ympäristöä, jossa toi-
mitaan. Siinä lähdetään ajatuksesta, että sillä, mitä paikallisesti tehdään, 
on oikeasti väliä. Se vaikuttaa ihmisten elämään. Se vaikuttaa myös 
esimerkiksi ympäristöön. Jo tässäkin kokouksessa on puhuttu aika paljon 
ilmastomuutoksesta, mutta vähän enemmän valtakunnallisella tasolla tai 
yksilön käyttäytymisen tasolla. Kuitenkin myös kunnat ovat näissä hyvin 
merkittäviä päättäjiä ja toimijoita. 
 
Arvopohjasta voisi nostaa muutaman asian. Sen perusidea on se, että 
kaverille kanssa. Me tarvitsemme avoimen järjestelmän, joka on demo-
kraattinen ja joka luo ihmisille tasa-arvoiset mahdollisuudet hallita omaa 
elämäänsä ja elää hyvää elämää. Sen lisäksi meidän sosialidemokraatti-
en yksi perusarvo on solidaarisuus. Meidän pitää myös kuntapolitiikassa 
olla solidaarisia ja vahvistaa niiden ihmisten oman elämän hallinnan 
mahdollisuuksia, joilla se on vähän heikommassa kuin vahvoilla ja voi-
makkailla ihmisillä. 
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Tässä demokratiaosuudessa lähdetään siitä, että tarvitaan osallistavaa 
kansanvaltaa. Tarvitaan meidän perinteistä edustuksellista järjestel-
määmme. Sitä ei saa heikentää esimerkiksi silloin, jos tulee kuntien yh-
distymisiä tai muutetaan joitakin rakenteita, vaan päinvastoin, meidän 
tehtävämme on pyrkiä vahvistamaan demokratian elementtejä. 
 
Sen lisäksi me tarvitsemme myös ihan tavallisten kansalaisten osallistu-
mismahdollisuuksien lisäämistä. Siinä meidän on huomioitava se, että 
oikeastaan niillä kaikkein hiljaisimmilla on suurin hätä. Tällaisessa ver-
kostomaailmassa, jossa toimitaan, vahvat ja sosiaaliset lahjakkaat saa-
vat äänensä kuuluviin. Mutta ne, joilla ehkä on vähän suurempi tarve, 
tarvitsevat myös erilaisia demokratiaelementtejä tueksensa, jotta heidän 
äänensä tulee kuuluviin, olipa kyse sitten sellaisista alueista, joissa ää-
nestysprosentti on alhainen tai vaikkapa ikääntyneen ihmisen tarpeista.  
 
Sen lisäksi täällä on arvioitu sitä, että meidän sosialidemokraatteina pi-
täisi saada politiikkamme suuntaamaan sillä tavalla samaan maaliin, ettei 
ole valtakunnan demareita ja kuntatason demareita. Se tilanne on ehkä 
ollut kärjistyneempi silloin, kun me olemme olleet hallitusvallassa. Mutta 
kyllä se näkyy muutamassa aikaisemmassa puheenvuorossakin, missä 
viitattiin aika hyvin niihin tilanteisiin, joissa kunnissa ollaan, kun tehdään 
päätöksentekoa tiukkojen resurssien oloissa. Meillä pitäisi olla yhteinen 
linja. Joskus kuntatasollakin voidaan ajatella, että ollaan oppositiossa ja 
viedään eteenpäin omaa linjaa. Ajankohtainen asia, joka liittyy tähän asi-
aan, on erilaiset terveys- ja sosiaalipalvelumaksut, joista kunnissa joudu-
taan päättämään. Silloin kannattaa oikeasti miettiä, että mikä on niiden 
maksujen hyöty, jos hallitus imuroi ne rahat pois kunnilta, jotka maksuja 
keräävät. 
 
Vahva peruskunta-ajatus lähtee siitä, että tarvitaan tällainen riittävä vä-
estöpohja tiettyjen palveluiden tuottamiselle, mutta riippuen siitä, että mi-
kä se palvelu on, niin voi olla, että tarvitaan sitä vahvaakin peruskuntaa 
isompi väkimäärä. Silloin meidän on etsittävä yhteisiä tekemisen muotoja 
ja sellaisia ratkaisuja, jotka toimivat.  
 
Aikaisemmassa keskustelussa joku sanoi hyvin siitä, että me emme saa 
katsoa tätä rakenteiden näkökulmasta, vaan meidän pitää katsoa näitä 
asioita yksilön tarpeen näkökulmasta, koska elämä on tullut monimutkai-
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semmaksi, ihmisten elämäntilanteet vaihtelevat. He tarvitsevat hyvin eri-
laisia palveluja eri tilanteissa. 
 
Tarvitaan myös vahvaa kuntataloutta. Siinä on kyse siitä, että isompi osa 
siitä rahasta, joka kerätään kunnissa veroina, jäisi myös sinne kuntaan. 
Yksi meidän perusajatuksemme tässä vahvassa itsehallinnossa on ollut 
se, että paikallisesti päätetään verotuksesta ja mihin ne rahat käytetään 
ja ollaan myös vastuussa siitä tavallisille kuntalaisille, että mitä veroeu-
roilla on saatu aikaan. Tästä huolimatta tai tämän päälle, tarvitsemme 
solidaarista tasausjärjestelmää, koska eri puolilla Suomea ollaan kuiten-
kin taloudellisesti hyvin erilaisissa tilanteissa. Sen takia tarvitsemme 
myös niitä yhteisiä toimintamuotoja. 
 
Kilpailu oli paljon esillä silloin, kun tätä työtä tehtiin. Todettiin, että meillä 
ehkä välillä käydään juupas-eipäs julkinen/yksityinen –keskustelua, em-
mekä pääse sitä askelta eteenpäin, mikä meidän pitäisi ottaa. 
 
Tarvitsemme vahvat julkiset palvelut, jotta meillä on pohja, joka toimii. 
Kaikki tiedämme, että tosiasiassa olemme sosialidemokraatteina olleet 
järjestämässä erilaisten kolmannen sektorin toimijoiden kautta palveluja. 
Meillä on paljon palveluita, jotka ostetaan yrityksiltä. Mutta ehdottoman 
välttämättömästi sinne kuntaan tarvitaan suunnitelma, että yksityistämi-
nen tai kolmannelta sektorilta ostaminen ei tapahdu sattumanvaraisesti 
ja ikään kuin vahingossa, vaan että tiedämme, mitä kunnassa tehdään 
itse, mitä ostetaan ulkopuolelta ja myös suunnitellaan, että minkälaisia 
ne palveluketjut ovat. Meillä kuntajärjestelmässä, ikävä kyllä, aika usein 
käy niin, että ihmiset tippuvat hallinnon rajojen väliin. Kuulin juuri muuta-
ma päivä sitten yhdestä pojasta, joka oli päässyt varhennettuun opetuk-
seen, eli vuotta aikaisemmin kouluun. Sitten hän törmäsi tilanteeseen, et-
tä iltapäivähoidossa sanottiin, että olet liian nuori, ei sinulle tarvitse jär-
jestää koulun jälkeen iltapäivähoitoa. Kun vanhemmat yrittivät saada 
puolipäiväistä päivähoitopaikkaa, niin vanhemmille sanottiin, että kun 
lapsi on koululainen, niin hän ei ole enää oikeutettu päivähoitopaikkaan.  
 
Jokaisen terve järki sanoo, että näin ei saa olla 2000-luvun Suomessa. 
Ei ihmisiä voi pompottaa hallintokuntien välissä. Silloin tarvitaan paitsi ra-
ja-aitojen ylittämistä myös ehjiä palveluketjuja, jotka tuovat meille, voisiko 
sanoa parempaa elämää, mutta myös konkreettisesti taloudellista sääs-
töä. 
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Tässä on nostettu muutamia isoja haasteita, joita meillä on tästä eteen-
päin paikallisella alueella. Asunnottomuuden poistaminen on noussut 
voimakkaasti esiin, samoin yhdyskuntarakenteen tiivistäminen ja se, että 
meillä joukkoliikenne, työpaikat ja tällaiset isommat asuinalueet kulkisivat 
paremmin käsi kädessä, koska se on yksi vastaus ilmastohaasteeseen. 
 
Yhtenä ehkä tällaisena pienenä asiana, mutta mielestäni ihmisoikeuksien 
näkökulmasta tärkeänä asiana, haluan nostaa esiin tässä lyhyessä pu-
heenvuorossani sen, että jokaisella ihmisellä pitää olla oikeus valita 
asuinkuntansa. Tällä hetkellä esimerkiksi laitoshoidossa olevalla van-
huksella ei välttämättä näin ole. Se tulee meidän maksujärjestelmistäm-
me. Meidän pitää luoda sellainen systeemi, joka mahdollistaa, että van-
hempi ihminen voi mennä sinne, missä läheiset ovat ja saada siellä hoi-
toa. Emme voi rajoittaa maksupolitiikalla ihmisten liikkumista. 
 
Toinen asia, joka liittyy tähän pirstaloitumiseen, on omaishoitajuus. 
Suomi pysähtyisi ilman omaishoitajia, mutta meidän tukijärjestelmämme 
ovat kunnossa ja riippuen siitä, missä kunnassa asuu, sekä tuki- että pal-
velut voivat olla hyvin erilaisia. Tähän me tarvitsemme selkeästi valta-
kunnalliset pelisäännöt. 
 
Sen lisäksi meidän on ilman muuta panostettava enemmän ennalta eh-
käisyyn niin terveydenhuollossa kuin vaikkapa koulupudokkaiden kohdal-
la, panostettava kouluterveydenhuoltoon ja tukipalveluihin sekä etsittävä 
sellaisia toimivia ratkaisuja, että ne palvelevat siellä arjessa. 
 
Sen lisäksi vielä yksi asia, jonka täältä voisi nostaa esiin, on se, että 
meidän on mietittävä silloin, kun järjestämme palveluita, mikä on asiak-
kaan tarve. Siinä vaiheessa voidaan tavallaan yhdistää demokratia ja 
palvelut kuulemalla asiakasta, turvaamalla se palvelu, jota vaikkapa 
ikääntynyt ihminen tarvitsee, niin voimme kehittää myös palvelujamme, 
katsoa, miten se systeemi toimii, tutkia ja arvioida sitä ja hyödyntää niitä 
hyviä ajatuksia, joita eri kunnista on tullut. 
 
Jotkut ovat luulleet, että tämä on kunnallisvaaliohjelma. Haluan sanoa, 
että tämä ei todellakaan ole, koska tämä on enemmän raamittaja kuin 
se, että minkälaisia perusperiaatteita sosialidemokraattinen kuntapolitiik-
ka voisi noudattaa. Tämä sen vuoksi, että tiedämme, että päätöksenteon 
ja ratkaisumallien on oltava aika erilaisia vaikkapa Helsingissä kuin jos-
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sakin Ilomantsissa, koska olosuhteet ovat hyvin erilaiset. Meidän on et-
sittävä sellaisia ratkaisuja, jotka palvelevat sen ihmisen arjen helpotta-
mista ja niiden palveluiden järjestämistä, jotka ovat kuntien vastuulla. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Tarja. Tähän kohtaan on pyydetty tähän men-
nessä neljä puheenvuoroa. Ensimmäisen puheenvuoron tulee käyttä-
mään Esa Suominen Varsinais-Suomesta, valmistautuu Rolf Nyholm 
Keski-Suomesta. 
 
Esa Suominen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät 
toverit! Kun me sosialidemokraatit puhumme kuntapalveluista, niin tur-
han usein tämä meidän retoriikkamme kärjistyy siihen, että puhutaan sii-
tä yhdestä asiasta, eli siitä, että pitää olla palveluita. Me puolustamme 
palveluita, että niitä on olemassa ihan kuin joku olisi viemässä ne koko 
ajan pois. Periaatteessahan tämä on hyvin ymmärrettävää. Kun tätä hy-
vinvointivaltiota ja kuntia siinä mukana alettiin rakentaa, niin se luomi-
nenhan oli se keskeinen asia. Varmasti tällä linjalla jatketaan tulevaisuu-
dessakin, mutta tämän keskustelun painopiste pitäisi siirtää uuteen suun-
taan, että se olisi ennen muuta peruspalvelujen laadussa ja niiden vai-
kuttavuudessa.  
 
Nythän on niin, että Suomessa on de facto palvelujärjestelmä alkanut ja-
kaantua. Suurissa kaupungeissa julkinen terveydenhuolto, halutaan tai 
ei, alkaa olla residuaalinen sektori, se on köyhäinhoitoa, ja vakaammas-
sa taloudellisessa asemassa olevat kyllä pakenevat työterveyshuoltoon 
tai vakuutusten piiriin. Tämä on erittäin ongelmallista, koska voidaan 
nähdä, että jos joku on hyvinvointivaltion ydintä, niin se on terveyden-
huolto. 
 
Jos ihmiset eivät siihen luota, niin silloin meiltä häviää pikku hiljaa luot-
tamus myös muihin palveluihin. Hyvinvointivaltio kokonaisuudessaan ja 
kunnat siinä mukana elää siitä ihmisten tuntemasta luottamuksesta. Mi-
käli se luottamus romahtaa, se alkaa näkyä monessa kohden, kun ihmis-
ten kanssa keskustelee, terveydenhuollon kohdalla, ja se lähtee rappeu-
tumaan myös muualla.  
 
Onko tällä totuuspohjaa? Ei välttämättä ole. Ikävä kyllä sillä ei ole niin 
suurta merkitystä, sen sijaan mielikuvilla on, kun ollaan tilanteessa, mis-
sä suomalaisten enemmistöllä ehkä jopa on periaatteessa varaa ja mah-
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dollisuus siirtyä julkisten palveluiden asiakkaista rinnakkaispalvelujen 
käyttäjäksi, mikäli se luottamus pettää. Tämä ei ole ongelmallista siksi, 
että markkinoille tulee yksityisiä tuottajia, vaan se on ongelmallista siksi, 
että kun jakaudutaan eri palveluiden käyttäjiksi, niin silloin katoaa vertai-
suus.  
 
Oleellisempaa kuin se, kuka tuottaa palvelun, on mielestäni se, että ne 
palvelut olisivat yhteisiä - ovat ne sitten terveyskeskuksia, kouluja, päivä-
koteja, hoitolaitoksia. Kun kaikki käyttävät samoja palveluita, silloin voi-
daan kokea, että saadaan verorahoille vastinetta ja syntyy sitä vertai-
suutta. Erilaiset ihmiset kohtaavat toinen toisiaan ja voivat kokea, että 
yhteiskunta on heitä varten, kun se tämän järjestää. Kun solidaarisuu-
desta puhutaan, niin kanssaihmisiä kohtaan tunnettu solidaarisuus vä-
henee siinä tilanteessa, kun eri sosiaalisista taustoista tulee lapsia ja he 
eivät enää leikikään yhdessä tai käy koulua samoissa luokissa. Mitä ta-
pahtuu silloin, jos myös nämä palvelut alkavat vahvasti eriytyä? 
 
Koko tämä meidän yhteinen järjestelmämme lepää sen luottamuksen 
harteilla, ja mikäli sitä ei ole, niin tältä koko touhulta katoaa legitimiteetti. 
Mielestäni tämän havainnon pitää olla kuntapolitiikkamme keskeinen läh-
tökohta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Rolf Nyholm, Keski-Suomi, valmistautuu 
Anton Rönnholm, Varsinais-Suomi. 
 
Rolf Nyholm (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Tulen Jyväskylän pohjoispuolelta, jossa on va-
paaehtoisesti yhdistetty kolme kuntaa. Haluan muistuttaa jo tässä vai-
heessa, että Jyväskylän edellinen puoluekokous otti kantaa aluepolitiik-
kaan siten, että tavoitteeksi tulisi koko maan tasapainoinen kehittäminen 
alueiden elinvoimaisuuteen ja osaamiseen perustuen.  
 
Muutamissa aloitteissa otetaan kantaa tähän aluepolitiikkaan, ja on aivan 
totta, että tänä päivänä tuntuu useasta maakunnissa asuvasta ihmisestä 
siltä, että aluepolitiikkaa ei ole Kehä III:n ulkopuolella lainkaan. Mielestä-
ni sosialidemokraattisen aluepolitiikan tavoitteena tulee ehdottomasti olla 
etsiä keinoja kaventaa alueiden välisiä eroja sekä vakauttaa alueraken-
teen kehitystä. Ns. aluekeskuspolitiikkaa tulee mielestäni edelleen tehos-
taa, ja maaseudunkin kehittämiseen on luotava sellaiset työkalut, jotka 
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kannustavat myös maaseudun kuntia vahvempaan yhteistoimintaan elin-
keinopohjan vahvistamiseksi. 
 
Hyvät puoluekokousedustajat! Kunnat ovat korottaneet veroprosentte-
jaan 2000-luvulla 880 kertaa. Vuonna 2004 yli puolella kunnista veropro-
sentti vaihteli 17 ja 18 välillä, neljä vuotta myöhemmin yli 60 prosentilla 
kunnista veroprosentti vaihteli 19 ja 20 välillä. Meneillään oleva Paras-
hanke on myös asia, jossa meillä sosialidemokraateilla mielestäni pitää 
olla selvä mielipide. On mielestäni aivan oikein, että peruskunnat nojaa-
vat vahvaan työssäkäyntialueeseen ja sen mukanaan tuomaan hyvin-
vointiin. Tämä asia pitäisi vain ymmärtää myös niissä kunnissa, joilla ei 
ole toimintaedellytyksiä jatkossa. Tiukimmilla ovat 2000-6000 asukkaan 
kunnat, joiden veroprosentti on tällä hetkellä 19,32.  
 
Useissa yhdistyneissä kunnissa pystytään kyllä vastaamaan ajanhaas-
teisiin tiivistämällä kuntarakennetta. Mutta se ei saa johtaa samalla sii-
hen, että kun kunnat omilla toimillaan saavat talouttaan hieman parem-
paan jamaan, ne joutuvat korottamaan veroja hetken päästä ikään kuin 
valtionavun pienentyessä. Puoluehallitus on oivaltanut asian aivan oikein 
vastatessaan Pietarsaaren Työväenyhdistyksen aloitteeseen juuri totuu-
den nimissä, että vuoden 2008 jälkeen eivät valtionavut juuri kasva, ja 
kunnat jäävät yksin mm. peruspalvelujen rahoituksen turvaamisessa. 
 
Porvarithan lähtevät nimenomaan siitä, että kuntien talouden alijäämät 
johtuvat tehottomasta palvelutuotannosta, ja ainoaksi korjaustoimenpi-
teeksi esitetään juuri ulkoistamista ja yksityistämistä. Nimenomaan lisä-
resurssien saanti koulutukseen, perusturvaan on se ainoa keino, jolla tur-
vataan tämän maan ja kuntien eteenpäin vienti tulevaisuudessa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antton Rönnholm, Varsinais-Suomi, val-
mistautuu Kai Kalima, Helsinki. 
 
Antton Rönnholm (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): To-
veri puheenjohtaja, hyvät toverit. Olen suomalaisen kuntapolitiikan mo-
dernimmilta mailta Turusta. Ajattelin puhua muutamalla sanalla Pisasta 
ja reformeista. Monelle, ainakin minulle, tulee Pisasta mieleen ensim-
mäisenä tämä kalteva torni ja sitten nämä huipputulokset, mitä suoma-
lainen koulutusjärjestelmä tuottaa, ja OECD:n arvioinnit.  Mutta Pisa liit-
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tyy myös reformiin ja reformiahan me olemme täällä tekemässä. Komp-
paan tässä toveri Filatovin ja Suomisen ajatuksia.  
 
Mietitäänpä näitä suomalaisia reformeja hallinnon osalta, niin Holkerin 
sinipuna aloitti aikoinaan tämän uudistustyön, ja sen jälkeen kolme perät-
täistä hallitusta on toteuttanut näitä uudistuksia suomalaisittain verkkai-
sen varmasti. 
 
Prosessissa juristivirkamiehet ovat vähentyneet hallituksista. Joistakin on 
tullut laitoksia, liikelaitoksia, osakeyhtiöitä, ja hallintoalamaisista tuli asia-
kas, ja tuottavuus- ja tyytyväisyysmittarit ovat kehittyneet huimasti. 
 
Tässä Suomi ja Ruotsi ovat menneet aika tavalla käsi kädessä. Mona 
Sahlinille vielä kiitos erittäin hyvästä puheenvuorosta. Suomen ja Ruotsin 
mallit muistuttavat toisiaan tämän erittäin voimakkaan kunta-autonomian 
osalta. Kun tästä Paras-hankkeesta on ollut puhetta, niin juuri tämä kun-
ta-autonomia näyttäytyy tämän Paras-hankkeen viimeisenä takalukkona 
ja esteenä, nämä 450 kunnantaloa ja satraapit niissä.  
 
Kun yliopistot ja tutkimuslaitokset jatkuvasti selvittävät, että kunnat eivät 
ulkoistaessaan juurikaan osaa laskea mitään piilokustannuksia eivätkä 
yksinkertaisesti muotoilla sitä, mitä haluavat tilata, tästä huolimatta tämä 
ulkoistamisvimma vain kiihtyy. Ehkä 20 vuoden päästä kunnanjohtajan 
tehtävä on sitten allekirjoittaa vuosittaiset palvelusopimukset SOL:n, Las-
sila & Tikanojan, Amican ja Mehiläisen kanssa. Mikäs siinä, eihän tämä 
kepulaisia kiinnosta, kunhan kunnantalon seinät ovat pystyssä ja valtuus-
ton ja hallituksen puheenjohtajan tittelit tallella. 
 
En vastusta julkisten palvelujen markkinaehtoista tuottamista. Pikemmin-
kin kannatan sitä ja uskon, että tiettyjen toimintojen tilanne markkinoilla 
on niiden käyttäjien eduksi niin hinnan kuin laadunkin suhteen. Kysymys 
on siitä, milloin ja miten ja missä ja miten. 
 
Udelleenjärjestämisellä ja innovaatioilla on mahdollista kehittää, tehostaa 
ja lisätä työtyytyväisyyttä myös julkisella sektorilla. Mutta tällä hetkellä 
tämä julkisten palvelujen Pisan torni on pahasti kallellaan. Sen pystyssä 
pitämiseen tarvitaan entistä enemmän ulkopuolista apua, markkinaeh-
toista tuottamista, jolle on maksettava tuntitaksa. Sen sijaan, että nämä 
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rahat pantaisiin tornin perustuksiin kattavan kuntoarvioreformin jälkeen, 
ne valuvat käsipareille, jotka lähtevät välittömästi rahan loputtua. 
 
Suomessa on pitkä historia laadukkaiden julkisten palvelujen tuottami-
sessa. Tämän takia mielestäni meillä on nyt mahdollisuus tehdä todelli-
nen reformi, ja se on sosialidemokraattien velvollisuus. Nyt todellakin 
tarvitaan kokonaisvaltaista ajattelua. Meidän pitää kysyä, mitä tehdään 
opetushallituksella, miksei erikoissairaanhoitopiirejä ja kuntien peruster-
veydenhuoltoa voida pistää samaan nippuun, minkä takia meidän it-
hankkeemme eivät etene. 
 
Meillä sosialidemokraateilla on nyt tässä puoluekokouksessa oltava roh-
keutta luvata laittaa tämä Pisan torni sekä pystyyn että vaakaan, niin että 
torni on suoristettava tukevalle perustukselle perustuen käyttäjälähtöi-
seen kokonaisreformiin ja vaakaan horisontaalisesti niin, että jokaisella 
suomalaisella on oikeus Pisa-tason tuloksiin ja palveluihin kautta hallin-
non. Suomalaisella julkisella sektorilla on tähän potentiaali. Tässä salissa 
on tällaisen reformin tekemisen asiantuntemus. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kai Kalima, Helsinki, valmistautuu Tytti 
Tuppurainen, Oulu. 
 
Kai Kalima (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Toimin Helsingin kaupunginvaltuuston sos.dem. ryhmän 
puheenjohtajana. Kerron teille hieman siitä palautteesta, mitä ryhmä saa 
viikoittain. Meille tulee hyvin paljon palautetta sosiaali- ja terveystoimes-
ta. Palaute on varsin murheellista. Viimeisen kahden viikon aikana olen 
saanut palautetta siitä, että eräs nuori nainen haki Aurorasta hoitopaik-
kaa mielenterveysongelmien takia. Hänet otettiin yöksi sisään, aamulla 
kirjoitettiin diapam-resepti. Hän meni kotiin ja teki itsemurhan. Hän söi 
lääkkeitä kahmalokaupalla. 
 
Tänne tullessani eräs ystäväni kertoi, että hänen talossaan henkilö, joka 
sairasti sokeritautia, meni terveyskeskukseen ja sai ajan kolmen viikon 
päähän, meni kotiin ja sanoi, että kohta hän tekee kuolemaa, jos mitään 
ei tapahdu. Hän sai kuitenkin sitten lääkärinapua, kun hänen sokeriar-
vonsa olivat 48, joka on kriittinen. Yleensä arvon pitäisi olla alle 6.  
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Sain jokin aika sitten viestin Koskelan vanhainkodista. Siellä oli perushoi-
taja, joka kertoi, että hän on vuorotyössä vanhusosastolla, jossa on liian 
vähän väkeä, sieltä puuttuu useita työntekijöitä eikä heitä saada mistään. 
Hän sanoi, että pääosa ajasta menee vaippojen vaihtoon, eivätkä he 
edes ehdi ruokkia potilaita kunnolla. Hän sanoi, että jos kyseiset potilaat 
olisivat hänen vanhempiaan, hän tekisi rikosilmoituksen, sillä hoito on 
sen kaltaista. 
 
Ihmettelette varmaan sitä, että tänään on ollut uutisvälineissä tieto, että 
sosialidemokraattiset valtuutetut ovat Helsingissä tehneet kunnallisen vä-
likysymyksen. Me olemme todellakin tehneet sen saadaksemme keskus-
telun aikaan näistä asioista. Meidän välikysymyksemme terä on siinä, et-
tä sosiaali- ja terveystointa budjetoidaan koko ajan alimittaisesti. Se on 
ollut neljän viiden vuoden aikana n. 20 miljoonaa euroa vuodessa. Se on 
valtava summa, 20 miljoonaa euroa! Me tulemme käymään tästä keskus-
telua. Kokoomus ilmoitti, että me valehtelemme. Me tulemme sitten kes-
kusteluissa toteamaan nämä luvut.  
 
Hyvät toverit! Haluan sanoa, että kunnallinen järjestelmä kaipaa muutos-
ta. Tällainen välikysymysmenettely pitää saada siihen järjestelmään. Tu-
len tekemään tätä koskevan esityksen valiokunnalle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tytti Tuppurainen, Oulu, valmistautuu Tuu-
la Petäkoski-Hult, Pirkanmaa. 
 
Tytti Tuppurainen (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Puutun yhteen seikkaan. Puheenjohtaja Heinä-
luoma viittasi avauspuheenvuorossaan inflaatioon ja sen vaikutuksiin ko-
titalouksiin, kansalaisten talouteen ja pärjäämiseen. 
 
Tänä päivänä kunnissa tapahtuu tällä rintamalla paljon. Tämä sini-vihreä 
hallitus on päättänyt asiakasmaksulain uudistuksesta, joka tuntuu Suo-
men kunnissa. Noin 16 prosentin korotukset asiakaspalvelumaksuihin ei-
vät voi olla vaikuttamatta kansalaisten pärjäämiseen ja tasa-arvoon.  
 
Mitä nämä palvelumaksut koskevat? Ne koskevat terveyskeskusmaksu-
ja, hammashoitomaksuja, ne koskevat vanhusten kotipalveluja ja niin 
edelleen. Ne koskevat tavallisia suomalaisia ihmisiä, juuri heitä, jotka 
ovat eniten riippuvaisia hyvinvointiyhteiskunnastamme ja hyvinvointipal-
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veluista. Näin reipas asiakaspalvelumaksujen nostaminen on mieles-
tämme kestämätöntä politiikkaa. Erityisen kyseenalaiseksi tämä tuntuva 
korotus tulee siinä valossa, kun tiedämme, mikä pula on esimerkiksi kes-
keisistä terveydenhuollon palveluista. Jos ajatellaan vaikkapa vaurasta 
Oulua, niin meillä on tällä hetkellä huutava lääkäripula. Jos tänä päivänä 
tilaa kiireettömän ajan terveyskeskukseen, sen saa vasta syksyllä. 
 
Miettikääpä toverit, miltä kuntalaiselta tuntuu se, että tilanteessa, jossa 
palvelumaksuja korotetaan, ei vastineeksi tästä kasvaneesta hintalapus-
ta kuitenkaan saa palveluja. Mielestäni tämä on eräänlainen kriisi ja se 
nakertaa erittäin vakavasti politiikan uskottavuutta. Me tietysti tässä sa-
lissa puolustamme hyvinvointipalveluja. Me tietysti annamme oman vaih-
toehtomme tälle. Me tietysti tulemme kunnissa vaatimaan vastinetta kas-
vaville asiakaspalvelumaksuille. Me tulemme tekemään vaihtoehtoja 
kuntapalvelupolitiikassa.  
 
Esimerkiksi Oulussa sosialidemokraatit asettavat kunnallisvaalitavoit-
teekseen ilmaisen terveydenhuollon kaikille. Tämä toisi myös terveyden-
huollon saatavuuden suhteen kansalaiset samalle viivalle, sillä tänä päi-
vänä työelämässä olevat pääsevät jo ilmaiseen terveydenhuoltoon työ-
terveyshuollon myötä. 
 
Vielä yksi asia, puheenjohtaja, tästä asiakaspalvelumaksujen korotuk-
sesta. Erityisen kummalliseksi tämän seikan tekee se, että hallitus ei jätä 
näitä rahoja kuntatalouteen, ei jätä näitä rahoja kuntapäättäjille käytettä-
väksi kunnallisten palvelujen parantamiseen, vaan ottaa ne valtion talou-
den katteeksi. Ja tämä on, toverit, ensimmäinen kerta suomalaisessa 
kunta-valtiosuhteessa, että näin menetellään. Tämä on siis historiallinen 
paradigmaattinen muutos suomalaisessa kunta-valtiosuhteessa. Näyt-
tää, toverit, siltä, että jää Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen teh-
täväksi kertoa tämä kansalaisille. Kuntapuolueena esiintyvä Suomen 
Keskustapuolue ei näytä hoitavan tätä asiaa. Tässä meillä, toverit, riittää 
kertomista kansalaisille kuntavaaleissa ja näyttää siltä, että nämä seikat 
ovat meille eduksi. 
 
Puheenjohtaja: Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa, valmistautuu Pirjo 
Rämänen, Pohjois-Karjala. 
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Tuula Petäkoski-Hult (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Ensimmäisenä 
otan kantaa tähän Paras-hankkeeseen, jolla haetaan tehokkuutta, vaikut-
tavuutta ja uusia palvelujen järjestämistapoja, kuntien yhdistymisiä ja niin 
edelleen. Todellakin saamme erilaisia kuntaliitoksia, mutta saamme tä-
hän maahan synnytetyksi Paras-hankkeella myös hyvin erilaisia ja ehkä 
hiukan erikoisiakin kuntayhtymiä. En tiedä, lisääkö tämä kuntayhtymien 
perustaminen kansalaisten demokratiaa, mahdollisuuksia vaikuttaa vai 
heikentääkö se jopa palvelujen saantia, kun tavoitteena kuitenkin oli lä-
hipalveluiden saamisen turvaaminen kuntalaisille eri osissa maata.  
 
Pari lyhyempää kommenttia. Kyseessä on hyvinvoiva kuntalainen -
ohjelma. Mielestäni pitäisi kiinnittää erityistä huomiota myös kuntalaisten 
lisäksi hyvinvoinnin kuntatyöntekijöihin. Tällä hetkellä työntekijöiden jak-
saminen etenkin hoito- ja hoiva-aloilla sekä opetustehtävissä on, sa-
noisinko, että hyvinvointi on siellä äärirajoilla, jos siellä on hyvinvointia 
lainkaan. Työntekijöiden mahdollisuuksiin vaikuttaa työyhteisöönsä ja 
myös hiukan tähän työntekijä-työnantajasuhteeseen pitäisi myös poliitik-
kojen kiinnittää huomiota ja todella turvata, että kuntatyöntekijät jaksavat 
työssään. 
 
Erityistä huomiota tulee kiinnittää tähän perusteettomien työsuhteiden 
ketjuttamiseen. Monet kunnat ovat siinä jo lähteneet liikkeelle, ja edel-
leen siinä tarvitaan työtä. Tässä ehkä voisi Sosialidemokraattinen puolue 
tehdä vielä enemmän yhteistyötä ay-liikkeen kanssa. 
 
Mielestäni asiakirjasta puuttuu eräs näkökulma. Täällä kyllä sanotaan, 
että kaikilla lapsilla, kaikilla vanhuksilla .. jne., mutta tämä ei käytännössä 
ole aina niin itsestään selvää. Ehkä pitäisi uskaltaa mainita erikseen, että 
vammaiset lapset ja nuoret tarvitsevat myös riittävät opiskelu- ja harras-
tusmahdollisuudet yhtä lailla kuin meidän kuntamme muutkin lapset ja 
nuoret. Tämän näkökulman toivoisin tulevan vielä lisäksi tähän asiakir-
jaan. 
 
Sellainen kommentti tai oikeastaan tehtävä meille kaikille, jotka olemme 
tulevissa kuntavaaleissa ehdokkaana. Täällä meillä on käsittelyssä erin-
omaisia asiakirjoja, täältä me saamme toisiltamme erinomaisia ajatuksia, 
joten, jotka ovat jo nyt valtuustossa tai valitaan sinne, viekää niitä kunta-
laisaloitteina eteenpäin ja ottakaa nämä asiat rohkeasti esille kunnallis-
vaaleissa. Siten me pääsemme voittoon. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Pirjo Rämänen, Pohjois-Karjala, valmistau-
tuu Soili Veijonaho, Satakunta. 
 
Pirjo Rämänen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvä kokousväki! SDP uudistuu ja tässä Toimiva kunta -
ohjelmassa on tuotu esille erinomaisen hyviä asioita, mutta näissä kai-
kissa asioissa ei ole otettu huomioon syrjäseutua. Tässä on keskitytty 
pitkälti kaupunkikeskeisesti ja oikeastaan Kehä III -keskeisesti. Kun tulee 
vähän syrjemmältä Itä-Suomesta, niin on monta sellaista asiaa, jotka 
ovat pikkuisen puutteellisia Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -
ohjelmassa.  
 
Ohjelmassa esitellään ja korostetaan ulkoistamista, ostopalveluja muual-
ta. Se ei ole syrjäseudulla ihan joka kunnassa mahdollista. On mietittävä, 
että kaikissa kunnissa ei ole palvelujen tarjoajia, ja silloin tässä ohjel-
massa pitäisi ottaa esille myös kuntapalvelujen kehittäminen, eli palvelu-
ja on pystyttävä kehittämään kunnassa, koska silloin kunta tuottaa niitä 
palveluita kuntalaisille verorahoilla, veromarkoilla, ja silloin palvelut on 
varmasti turvattu. Palvelut ovat oikean näköisiä, oikealla tavalla tuotettu-
ja, koska se lähtee sieltä kuntalaisesta. Jos ne ostetaan ulkopuolelta, ul-
koistetaan, niin kuka sen valvonnan suorittaa? Toimiva kunta -ohjelmasta 
tämä puuttuu kokonaan. 
 
Toinen asia, mihin kiinnitin huomiota, on valtionosuus. Kestäviä perus-
palveluja ei voida täysin tuottaa valtionosuuksilla. Kaikki kunnat, joissa 
väki vähenee, eivät voi siirtyä yhteen toisten kanssa, eivät voi tehdä kun-
taliitoksia. On muistettava, että valtionosuudet ovat yksi tärkeä elinehto 
reunakunnissa ja kaupunkikeskuksista kauempana olevissa kunnissa. 
Siellä tarvitaan niitä valtionosuuksia, eli tässä on huomioitava valtion-
osuudet. On mietittävä, miten ne syrjäseudulla jaetaan, miten ne jaetaan 
kaupunkikeskeisesti. 
 
Jokaisella kuntalaisella tulee olla mahdollisuus saada niitä hyvinvointi-
palveluja asuinpaikasta riippumatta. Kaupunkiseudulla välimatkat eivät 
ole pitkiä, mutta tulen Ilomantsista, josta kuntakeskuksesta on n. 80 ki-
lometriä kauimmaisena olevalle mummon mökille. On muistettava, että 
sielläkin on saatava ne palvelut.  
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Kolmas asia, mihin kiinnitin huomiota, on tämä sähköisen tiedottamisen 
korostaminen kuntalaisille ja suomalaisille. Meillä on niitä alueita, joissa 
ei kuulu puhelimet. Meillä ei ole tietokonetta. Ensin on mietittävä myös 
näiden ihmisten turva, miten he tulevaisuudessa saavat tiedon. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Soili Veijonaho, Satakunta 
 
Soili Veijonaho (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Ihan hy-
vä paperi on tehty tästä Toimiva kunta –ohjelmasta, mutta yksi lapsiin liit-
tyvä asia nousi itselleni mieleen, kun sitä luin. Lapsille on ihan hyvä, että 
heillä on päivähoito, koulut, ym. ym., mutta menneinä lamavuosina pois-
tettiin sellainen lapsiperheitä koskeva asia kuin kotipalvelu lapsiperheille. 
Se ei ole jostain syystä tullut takaisin, vaikka rahaakin kuulemma olisi 
vähän enemmän tarjolla.  
 
Se olisi yksi asia, mistä varmaan olisi meidän demareitten syytä pitää 
vähän enemmän ääntä, kun puhutaan esimerkiksi yksinhuoltajista. Tä-
män päivän ihmiset muuttavat kauas kotiseudultaan, ei siellä ole mum-
moja, pappoja ja vaareja hoitamassa lapsenlapsia, kun ne sairastuvat, 
elikkä kunnallinen kotipalvelu olisi tarpeellinen monessakin paikassa. 
 
Toinen asia nousi ajatuksena, kun puhutaan joukkoliikenteestä. Siellä 
Eurajoen perukoilla, kun siellä on ne 20 torppaa jossain 50 kilometrin 
päässä, niin ei sieltä linja-autolla kukaan lähde hakemaan mitään erityis-
tukia. Nämä ovat sellaisia asioista, joita täytyy katsoa, että miten syrjä-
seudulla joukkoliikenneasiat pystytään järjestämään. Se on ihan eri asia 
kuin jossain kaupungissa, jossa on paljon ihmisiä yhdessä kasassa. Ei 
kaikki ole ihan aina niin selvää. 
 
Kutsuvieraiden tervehdykset 
 
Sosialistisen Internationaalin pääsihteeri Luis Ayala esitti puoluekoko-
ukselle ulkomaisten kutsuvieraiden tervehdyksen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi siirrymme käsittelemään Ei vain leivästä – 
kohti henkistä hyvinvointia -ohjelmaa. Sen esittelee meille työryhmän 
puheenjohtaja Pia Viitanen. Toivon, että tähän asiakirjaan tarkoitetut pu-
heenvuorot käytetään -heti esittelyn jälkeen. 
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Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Pia Viitanen, ole hyvä! 
 
Pia Viitanen (puoluehallitus): Arvoisa puoluekokousväki, hyvät toverit, 
jos pidätte kädessänne asiakirjaa Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvin-
vointia, todennäköisesti pidätte kädessänne palaa isosta tulevasta sosia-
lidemokraattisen liikkeen historiasta. Eli kyseessä on eräänlainen uuden-
lainen vahvasti arvopohjainen keskustelun avaus, jossa henkisten arvo-
jen kautta viitoitetaan tietä varjosta valoon ja osattomuudesta yhteisölli-
syyteen.  
 
Olemme saanet paljon palautetta tästä asiakirjasta. Yksi palaute oli se, 
että voi olla, että tämä paperi on liikkeemme tärkein paperi sitten Fors-
san ohjelman. Voi olla, että se ehkä joskus osoittautuukin sellaiseksi, ni-
mittäin olemme Suomessa, ehkä maailmallakin, eräänlaisessa tienhaa-
rassa. Ohjelman toisen laatijan Tommy Tabermanin kielikuvia lainatak-
seni, me olemme varmasti siinä tilanteessa, että me joudumme päättä-
mään, kumman haluamme valita, haluammeko valita kyynärpäiden 
Suomen vai olkapäiden Suomen, haluammeko valita kyynärpäiden 
Suomen vai sylien Suomen.  
 
Kun Maarit Feldt-Ranta esitteli järjestöuudistamisasiakirjan, hän kertoi 
siitä, että aikanaan Gandhi tai Mandela eivät tavoittaneet joukkoja puolel-
leen sillä, että he olisivat luvanneet kaikille ilmaisen videon, mutta he ta-
voittivat joukot puolelleen sillä, että he loivat ihmisille vision, näkymän 
paremmasta tulevaisuudesta. Mielestäni tämä on juuri sellainen paperi, 
mikä kertoo sosialidemokraattisen vision, eli näkymän paremmasta tule-
vaisuudesta.  
 
Seuraavaksi seuraa lukuohje, miten tulisi lukea tai ymmärtää tämä oh-
jelma. Tuossa on kuva, se on kyylääjät, nämä pienet kissat kyyläävät 
tässä kuvassa (esittelee kalvon). Haluan näyttää sen kuvan siksi, että 
kun meidän ohjelmatyöryhmämme lähti tätä työtä tekemään, niin mekin 
olimme sellaisia kyylääjiä, eli halusimme ihan tahallamme olla valtavan 
uteliaita, me halusimme olla ehdottomasti avoimina kaikille uusille aja-
tuksille. Me halusimme myös olla luovia. 
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Me halusimme katsoa aika uteliaana, mitä sosialidemokraattinen liike voi 
saada aikaan ihan uudella, erilaisella saralla. Voisimmeko saada aikaan 
uudenlaisen, erilaisen tulevaisuuspaperin? Miten voisimme sanoa asioita 
eri tavalla ja miten tarttua uudenlaisiin asioihin? Tästä tuli mielestäni sel-
lainen tietynlainen hyvänolon ohjelma, että pystyimme tekemään Sosiali-
demokraattisessa puolueessa ohjelman, asiakirjan, jossa on esimerkiksi 
otsikoita, jotka kuuluvat ”Tee työtäs laulellen” tai ”Hymy tuottaa tulosta” 
tai ”Alas aikavarkaat”. Mielestäni jo nämä otsikoinnit tuovat eräänlaista 
hyvää mieltä ja sympatiaa. 
 
Ohjelman tavoitteista. Tämä ohjelma on kenties sellainen tiekartta uu-
teen henkiseen ja aineellisen todellisuuteen. Tämä on askel tulevaisuu-
teen ehkä myös siinä mielessä, että tämän kautta poliittinen liikkeemme 
hakee vastauksia kysymyksiin aineettoman hyvän elämän lisäämiseen. 
Tätä kautta eräällä tavalla tämän voisi nähdä myös vastauksena tulevai-
suuden ympäristönäkökulmasta, eli aina kasvu ei voi olla vain aineellista 
kasvua, me tarvitsemme myös henkistä, aineetonta kasvua, luovuutta, 
hyvinvointia, kaikkea tätä. 
 
Tavoitteena tässä on yksinkertaisesti ihmisten hyvinvointi, onnellisuuskin 
kenties, ihmisten arkielämän ongelmien ratkaisu, se että meillä olisi pa-
rempi, mukavampi elämä, ja se olisi mahdollista useammalle meistä.  
 
Me emme missään nimessä, pohtiessamme henkisiä arvoja, halua unoh-
taa vähempiosaisista huolehtimista tai köyhyydestä vapauttamista, vaan 
me katsoimme tätä ohjelmaa sillä tavalla, että on olemassa kaksi leipää. 
Toinen leipä on se leipä, mitä syömme, mikä on hyvin tärkeä. Toinen lei-
pä on ikään kuin sellainen näkymätön leipä. Se on leipä, jossa on sydän 
ja siemen, henki, eli se olemme kaikki me. Tämä on tällainen kahden lei-
vän ohjelma, jos näin voisi sanoa.  
 
Paitsi että me pohdimme tässä hyvin monilla sanoilla erilaisia asioita, ha-
lusimme arvopohjaisia asioita, halusimme tähän mukaan myös konkreti-
aa. Vaikka sinänsä sitoutuminen tällaisen vahvasti yhteisöllisyyden ar-
vomaailmaan, mikä tässä ohjelmassa on mukana, on arvo sinänsä, mut-
ta kyllähän politiikassa aina myös sitä konkretiaa täytyy olla. Niinpä me 
keräsimme tänne joukon ihan konkreettisia esityksiä toimenpiteiksi, 
konkreettisia vaatimuksia, joihin sosialidemokraattinen liike voi sitoutua. 
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Osa niistä on aika uudenlaisiakin asioita. Kaikki eivät edes maksa vält-
tämättä paljoa. 
 
Keinoja, joita otimme esille, oli mm. työelämän ongelmien ratkaisu, yhtei-
söllisyyden edistäminen kaikin tavoin, ajankäytön hallinta, miten voimme 
kaavoitusratkaisujen kautta tehdä elämää paremmaksi. Puutuimme 
myös koulutukseen ja tietenkin luonnollisesti kulttuuriin. Näiden kaikkien 
saralta me esitämme uusia ideoita tässä ohjelmassa.  
 
Koska aika on rajallinen, en esittele kaikkia konkreettisia vaatimuksia, 
mitä täältä ohjelman loppuosasta löytyy, niitä on 12 kappaletta. Tämä 
paperi sinänsä on kaksiosainen. Alussa on laajempi pohdintaosuus, mis-
sä on aika paljon sitä konkretiaa, mutta myös hyvin vahvaa arvopohdin-
taa, mitä tänä päivänä ihmiset kaipaavat.  
 
Kahdestatoista ”pylpyrän” listasta, kuten Tampereella sanotaan, esittelen 
ajanpuutteen vuoksi vain muutaman, jotka mielestäni ovat hyvin merkit-
täviä. Olemme ajatelleet niin, että jos peräämme arvomurrosta ja sitä, et-
tä voisimme olla yhteisöllisempiä, sosiaalisempia, välittää toisistamme 
enemmän, niin eiköhän tällainen arvomurros lähde jo koulumaailmasta. 
Niinpä meillä on vaatimus siitä, että opitaan ihmisiksi. Meidän mieles-
tämme on hyvin tärkeää se, että kaiken kaikkiaan koulumaailmassa jo 
pieninä lapsina opitaan paremmin vuorovaikutustaitoja, sosiaalisuutta, 
yhteisöllisyyttä.  
 
Olemmepa kirjanneet tänne ajatuksen, että voisiko eräällä tavalla ihmi-
senä oleminen tulla kouluihin omaksi oppiaineeksi. Korostamme myös 
vahvasti taito- ja taideaineiden merkitystä, sillä mehän tiedämme sen, et-
tä luovuus paitsi itseisarvollisesti parantaa ihmisten henkistä hyvinvoin-
tia, mutta luovuus myös toisaalta välineellisesti tuo lisää työpaikkoja. Mi-
nä uskon täysin siihen, että tulevaisuudessa nimenomaan luovuus on 
yksi Suomenkin menestyksen avain maailmalle. 
 
Vedetään henkeä myös työelämässä. Kukapa meistä ei joskus olisi huo-
kaissut, että mitä tämä tällainen maailma on, kun työelämässä on kah-
denlaisia kohtaloita. Toisille epävarmuutta tulee sitä kautta, että on tilkku-
työtä, pätkätyötä, vaikka mitä, ja ohjelmassa puututaan myös pätkätöi-
den ongelmiin. 
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Toisaalta sitten taas tasan eivät mene onnen lahjat. Ja niinpä myös työ-
elämä tänä päivänä joitakuita meistä kovasti kuormittaa. Jatkuvat suori-
tuspaineet, aina on pädettävä, suoritettava, mentävä vaikka hampaat ir-
vessä ja aina oltava parempi. Sellaista se aina välillä on. Aina on oltava 
tavoitettavissa.  
 
Me lähdemme vahvasti huutamaan sen perään, että työelämään tulisi 
arvomuutos. Myös työelämässä on löydyttävä aikaa luovuudelle, sille, et-
tä sinua kuunnellaan, tiedetään, että sinun työtäsi arvostetaan ja sille, et-
tä saat rauhassa miettiä omaa työtäsi ja nauttia siitä. Puutumme siis vah-
vasti työhyvinvoinnin edistämiseen.  
 
Ihan konkreettisena pienenä uutena ideana - ja kumma kyllä, tällaiset 
ideat herättävät aika paljonkin keskustelua - keksimme, että mitäpä, jos 
työpaikoille tehtäisiin tällaiset hiljaiset huoneet, eli silloin, kun olet siinä 
oravanpyörässä aika kiireisessä työelämässä, täytyisi olla paikka, mihin 
voisi hetkeksi mennä, rauhoittua vähän, nautiskella, miettiä ja kerätä sitä 
voimaa, motivaatiota ja luovuutta tehdä työtään seuraavana päivänä ja 
seuraavina tunteina entistä paremmin. Niinpä olemme kirjanneet tällaiset 
hiljaiset ja elämykselliset huoneet työpaikoille -vaateen mukaan tähän 
ohjelmaan. 
 
Yksi otsikko kuuluu: Ei hukata aikaa. Tässä on aika iso avaus. Nimittäin 
vaadimme, että meidän on lähdettävä soveltamaan aikapolitiikkaa. Vaik-
ka tämä voi kuulostaa oudolta, niin tällainen aikapolitiikka on esimerkiksi 
Italiassa kirjoitettu jo lainsäädäntöön. Aikanaan siellä naisliike lähti sitä 
vaatimaan, ja se päätyi lainsäädäntöön asti. Idea on se, että esimerkiksi 
yhdyskuntasuunnittelussa on otettava huomioon, että ihmisen ajankäyttö 
on järkevää. Tällöin kodista työpaikalle löytyy helposti palveluja matkan 
varrelta, kuten päiväkoti, niin että aika ei mene ruuhkissa istumiseen tai 
terveyskeskuksissa jonottamiseen jne. vaan, että sitä aikaa jää jossakin 
vaiheessa myös itselle, lähimmille ihmisille ja kaikelle muulle. 
 
Tämä on yksi minun lempiavaukseni tässä: päivä yhdessä eli yhteisölli-
syyspäivä. Me kaikki niin kovasti haluamme ja kaipaamme niitä aikoja, 
kun tehtiin yhdessä talkoovoimin ja uskottiin parempaan huomiseen, ol-
tiin yhteisöllisiä. Tänä päivänä aina puhutaan, että olemme niin valtavan 
individualistisessa yksilöllisessä maailmassa, niin me ajattelimme, että 
jotain konkreettista voisi tehdä, miten yhteisöllisyys paranisi. Keksimme, 



5.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

94 

että se olisi yhteisöllisyyspäivä. Sellainen päivä, että jokainen ihminen 
voisi ilmoittaa, että tänä päivänä lähden työpaikaltani, minulla on yhtei-
söllisyyspäivä, menen Tampereen Koukkuniemen vanhainkotiin ja pidän 
vanhusta kädestä, tai menen vaikka maahanmuuttajalapsen luokse ja 
juttelen hänen kanssaan kaikesta kivasta, mitä me täällä Suomessa 
voimme yhdessä tehdä. Eli yhteisöllisyyspäivä tuli mukaan näihin vaati-
muksiin yhtenä esimerkkinä.  
 
Me puhumme kulttuurista. Siellä on uusia avauksia mm. kulttuuriseteli 
työttömille, eläkeläisille ja opiskelijoille sekä avaus siitä, että valtion mu-
seoiden pitäisi olla maksuttomia. Puhumme myös liikunnasta. Eli siellä 
on mukana myös uusi avaus, että kunnalliset liikuntapaikat olisi annetta-
va maksutta seurojen nuorisotoiminnan käyttöön. Toivon, että voitte 
omalta osaltanne omissa kunnissanne kenties viedä näitä aloitteita 
eteenpäin. Esimerkiksi Tampereella olemme olleet tässä aktiivisia ja tie-
dän, että muuallakin on ollut tällaista toimintaa. 
 
Tässä pähkinänkuoressaan uusi ohjelmamme. Syntyi paperi, joka loppuu 
sanoihin: ”Sillä hyvinvointi rakentuu yhdessä tehden, yhdessä uskaltaen, 
käsi kädessä vaikeaa murtaen. Arkisen elämän arvostus alkaa tästä, 
saalistuksen aika on vihdoin ohi.” Nämä ovat loppusanat, mitkä tässä oh-
jelma-asiakirjassa ovat mukana.  
 
Haluan tähän loppuun esittää kiitokseni Tommy Tabermannille, toiselle 
tämän työn vetäjälle. Haluan myös kiittää lämpimästi työryhmämme lois-
tavia sihteereitä. Luulen, että yksi vahvuus tässä asiakirjassa on se, että 
meillä oli kolme nuorta sihteeriä Katri Söder, Mikko Koskinen ja Juhana 
Harju, jotka antoivat loistavan panoksensa tähän, myös kielelliseen ulko-
asuun, mikä tällä ohjelmalla on. Tässä on tulevaisuutta. Haluan kiittää 
innostunutta, upeaa työryhmäämme ja kaikkia teitä, jotka olette antaneet 
meille tästä asiasta palautetta. Tässä on sosialidemokraattisia unelmia. 
Toivottavasti tässä on yksi omanlaisensa askel liikkeemme tulevaisuu-
delle. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Pia. Tässä vaiheessa esityslistan tämän kohdan 
käsittely keskeytetään ja siirrytään kohtaan 10. 
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10.  PÄÄTETÄÄN EHDOKKAIDEN ASETTAMISESTA 
 
Puolueen puheenjohtajaehdokkaiden asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa totean, että koska me kuulemme pu-
heenjohtajaehdokkaiden esittelyt ennen virallista sääntöjen käsittelyä, 
niin säännöt tulevat varmasti muuttumaan vielä tämän illan kuluessa.  
 
Puolueen sääntöjen 40 §:ssä todetaan, ”Puolueen lain mukaisena halli-
tuksena ja poliittisen toiminnan johtoelimenä on puoluehallitus, johon 
kuuluu varsinaisen puoluekokouksen erikseen valitsemien puheenjohta-
jan, puoluesihteerin ja kahden varapuheenjohtajan lisäksi 11-14 muuta 
jäsentä. Näistä vähintään yhden on oltava jäsenenä Ruotsalaiseen Työ-
väenliittoon kuuluvassa puolueosastossa. 
 
Jos ehdokkaita puheenjohtajan tai puoluesihteerin vaaliin on asetettu 
enemmän kuin kaksi, on vaali toimeenpantava suljettua lippuäänestystä 
käyttäen siten, että ellei ensimmäisessä vaalissa kukaan ehdokkaista 
saa enempää kuin puolet annetuista äänistä, toimeenpannaan toinen 
vaali, jossa ehdokkaana voivat olla ne kaksi henkilöä, jotka ensimmäi-
sessä vaalissa ovat saaneet eniten ääniä. Toisessa vaalissa eniten ää-
niä saanut on tullut valituksi.”  
 
Määräaikaan mennessä on kokoukselle tehty kahdeksan esitystä puolu-
een puheenjohtajaksi: Filatov Tarja, kansanedustaja, Häme, Kantola Ilk-
ka, kansanedustaja, Varsinais-Suomi, Kimmo Kiljunen, kansanedustaja, 
Uusimaa, Koskinen Johannes, kansanedustaja, Häme, Kumpula-Natri 
Miapetra, kansanedustaja, Pohjanmaa, Skinnari Jouko, kansanedustaja, 
Häme, Tuomioja Erkki, kansanedustaja, Helsinki, Urpilainen Jutta, kan-
sanedustaja, Pohjanmaa. He ovat edelleen puheenjohtajaehdokkaina. 
 
Tiedustelen nyt kokoukselta, halutaanko vaalivaliokunnan tekevän esi-
tyksen puheenjohtajasta vai tuodaanko asia suoraan saliin. 
 
Asia tuodaan suoraan saliin.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana siirrymme puheenjohtajaehdokkaiden esit-
telyyn. Jokainen ehdokas saa viiden minuutin puheenvuoron. Tämä jär-
jestys, josta puheenjohtajaehdokkaat esittäytyvät, on arvottu. Ensimmäi-
senä esittäytyy Jouko Skinnari, ja valmistautuu Kimmo Kiljunen. 
 
Jouko Skinnari (puheenjohtajaehdokas): Arvoisa puheenjohtaja, arvoi-
sat puoluekokousedustajat! Minun eräänä tärkeänä tavoitteenani poliitti-
sessa toiminnassa on ollut se, että sukupolvien keskinäinen yhteisym-
märrys on menestyksen perusta. Tämä on erittäin tärkeä asia nyt, kun 
me suuret ikäluokat olemme se yksi osa kansaa, sitten nämä nuoret uu-
det sukupolvet, osaavat ihmiset, meidän muiden ohella.  
 
Yksi tärkeä periaate on se, että ihminen on tärkein. Se on byrokratioissa, 
organisaatioissa, jopa tässä puoluekokouksessa, samaten se, että kaikki 
suomalaiset ansaitsevat hyvän elämän. Se on yksi tärkeä poliittinen ta-
voite. 
 
Näistä lähtökohdista helmikuun 20. päivänä Eero Heinäluoman kieltäy-
dyttyä asettumasta ehdolle päätin tarjota oman vaihtoehtoni. Olen ollut 
eduskunnassa, valtioneuvostossa, mutta en koskaan puolueen johdossa. 
Meillä Päijät-Hämeessä on ollut tapana, että kansanedustajalle ei voi-
kaan antaa puolueen johtotehtäviä.  
 
Tavoitteeksi asetin sen, että ahneus ja tuloerot kuriin. 2000-luvulla nämä 
molemmat ovat rehottaneet, ja tuloeroille olemme mekin olleet asetta-
massa mahdollisuuksia, mutta siitä tulee päästä eroon. 
 
1990-luvulla leikattiin sosiaali- ja terveysturvaa. Meidän on saatava sii-
hen parannusta. Ilokseni huomasin, että täällä puhuttiin jopa eläkkeitten 
indeksin aikaistamisesta, ja se sai aplodit. Kysymys on tietysti aika pie-
nestä asiasta, mutta oikeansuuntaisesta, samoin kuin suomalainen omis-
tus, työpaikat Suomessa ja hyvinvointi työpaikoilla. Kuten ansiokkaasti 
äsken kuvattiin, suomalainen voi töissä huonosti.  
 
Sosialidemokraatit yhdessä ammattiyhdistysliikkeen kanssa eivät ole 
menestyneet Euroopan unionin eivätkä näissä muissakaan globalisaa-
tion paineissa niin, että tässä olisi pärjätty. Tarvitsemme vahvempia val-
tionyhtiöitä. Jotta työpaikkoja olisi Suomessa, tarvitsemme vahvempaa 
vientiä. Yhtenä mahdollisuutena meillä on Venäjä. Yhteistyötä Venäjän 
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kanssa tarvitsemme entistä enemmän. Laman lähestyessä kuntien ja ko-
titalouksien taloudellinen tilanne on selvästi heikentynyt, ja siinä tarvitaan 
osaamista. Talouslama on tulossa. 
 
Hyvät toverit! Nämä olivat ne tavoitteet. En kuitenkaan näillä laajoilla 
kierroksilla tai muutoinkaan ole saanut näille esityksilleni kannatusta, en 
myöskään puoluekokousväen keskuudessa sillä tavoin, että voisin jatkaa 
tätä ehdokkuuttani. Olen ollut niin monessa järjestössä puheenjohtajana, 
joten tiedän, että milloin puheenjohtajaa halutaan ja milloin ei haluta. 
Tästä syystä minä vetäydyn. 
 
Kiitän kaikkia niitä 30 puolueosastoa, jotka aikanaan olivat minua aset-
tamassa ehdokkaaksi joko yksin tai muiden kanssa ja erityisesti niitä, jot-
ka järjestivät tilaisuuksia. 
 
Hyvät toverit! Meillä on nyt uuden sukupolven aika. Olen ollut näissä kai-
kissa tilaisuuksissa, nähnyt kaikki tilaisuuksia ennen ja jälkeen olleet ta-
pahtumat, ja tunnen kaikki erittäin hyvät ehdokkaat. Jotta uuden suku-
polven mukaantulo voisi käytännössä toteutua, niin se vaatii tietysti uu-
den sukupolven johtajan. Pitkän ja vaikean harkinnan jälkeen olen sitä 
mieltä, että omasta näkökulmastani näillä perusteilla Jutta Urpilainen on 
tämä henkilö. 
 
Hyvät toverit! Me tarvitsemme henkilön tekemään uutta, ja hyvät toverit, 
yhdessä me olemme vahvoja! 
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Jouko, seuraavana Kimmo Kiljunen, valmistautuu 
Erkki Tuomioja. 
 
Kimmo Kiljunen (puheenjohtajaehdokas): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Aivan ensimmäiseksi haluan kiittää kaikkia meitä puheenjohtaja-
kandidaatteja upeasta kampanjasta. Meillä oli hyvä henki, ja kiitos teille 
kentällä, otitte meidät myös hienosti vastaan. Jos minut valitaan puolu-
een puheenjohtajistoon, tulen olemaan maanvaiva teille siellä kentällä. 
Tulen kiertämään kenttää.  
 
Minulla oli yksi tunnus, kun lähdin mukaan tähän puheenjohtajakampan-
jaan. Se oli: meidän on uskottava itseemme. Suomalaisina sosialidemo-
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kraatteina olemme luoneet poikkeuksellisen upean hyvinvointiyhteiskun-
nan, tämän pohjoismaisen sosialidemokraattisen hyvinvointimallin.  
 
Eero siteerasi Eino Leinoa. Jatketaan:  
 
Se taloni portilla kyltti on 
tässä talossa tehdään työtä. 
Se talo on pyhä ja pelvoton, 
ei se pelkää yötä! 
 
Niin, me emme pelkää yötä, me olemme tehneet työtä. Tämä on se so-
sialidemokraattien itseensä uskomisen tulos, jonka olemme aikaansaa-
neet.  
 
Toverit! Sehän alkoi Forssasta 1903, täydellisen idealistinen ohjelma. 
Haaveilua, yleinen ja yhtäläinen äänioikeus, ei missään maailmassa to-
teutettu järjestelmä. Vaadittiin lakisääteistä työajan lyhennystä, 8-tuntista 
työpäivää. Vaadittiin progressiivista tuloverojärjestelmää, joka siis sorsii 
rikkaita. Oli myös ajatus siitä, että korkotuloja pitää verottaa kovemmin 
kuin omalla työllä ansaittuja tuloja - tällekin päivälle hyvä muistutus. Mut-
ta ennen kaikkea aivan hämmästyttävää edelleenkin, jos menee Poh-
joismaiden ulkopuolelle, maksuton opetus alhaalta ylös asti. Idealismia-
han se on. Eihän millään yhteiskunnalla ole varaa turvata nuorillensa 
maksutonta opetusta puhumattakaan, jos kerran rahalla voi saada kun-
non koulutuksen, niin mitä varten luottaa heikkoon julkiseen opetustoi-
meen. Tämä on se argumentaatio, jonka kuulemme muualta maailmasta, 
emme täällä. Täällä me kuulemme Pisa-tuloksista. Kaiken kukkuraksi 
meillä on maksuton julkinen terveydenhuolto. 
 
Toverit! Meidän edeltävät sukupolvet uskoivat itseensä ja tekivät tämän 
suomalaisen yhteiskunnan. Sen vuoksi minä olen arka sille, että me pu-
humme kaiken muuttamisesta. Uudistuksia kyllä, mutta meidän täytyy 
tietää uudistusten sisällöt.  
 
Katsoessamme Hämeenlinnasta ulos näemme, että Forssaan on 56 ki-
lometriä. On siinä 100 vuottakin välissä. Maailma on muuttunut siellä ul-
kona. Nyt me puhumme globalisaatiosta, nyt me puhumme ilmaston 
muutoksesta, nyt me puhumme pätkätöistä, me puhumme veropara-
tiiseista, me puhumme ikääntyneistä ihmisistä – upea saavutus sinänsä 
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– me puhumme uusioperheistä, yksinhuoltajista. Nämä ovat, toverit, tä-
män päivän ilmiöitä, ja meillä sosialidemokraateilla täytyy tietysti olla vas-
taus tämänkin ajan ja tämän päivän ilmiöihin. 
 
Sen vuoksi tämän puheenjohtajakampanjan aikana loin ikään kuin uutta 
Forssan ohjelmaa. Katsotaan, mitä siinä on sisällä. Maksuton päivähoito. 
Miksei varhaiskasvatus voi olla maksutonta, kun kerran muukin opetus 
on maksutonta? Ja te kysytte hintaa. Vastaus on 280 miljoonaa euroa.  
 
Nyt meillä on ikääntyneitä ihmisiä. Miksemme tee ikäihmisille omaa neu-
volaa? Te kysytte hintaa. Se on noin 100 miljoonaa euroa.  
 
Paikallinen maksuton julkinen joukkoliikenne, niin kuin monissa Euroo-
pan maissa on toteutettu, miksei se voi olla Suomessakin totta, kuten 
Maarianhaminassa? Te kysytte hintaa. Se on 300 miljoonaa euroa. 
 
Katsotaan, mistä se raha otetaan. Eero Heinäluoma käytti oivan puheen-
vuoron ja viittasi siihen, että meidän täytyy tehdä veroreformi. Totta, 
pääomatulot täytyy saattaa samalle viivalle työtulojen kanssa. Meidän 
täytyy myös laajentaa veropohjaa. Miksi emme ota uudelleen käyttöön 
Ahon porvarihallituksen poistamaa varainsiirtoveroa pörssissä? Mikä sen 
tuotto olisi, toverit! Sen tuotto olisi 1,5 miljardia euroa. Yes! Meillähän on 
rahaa maksuttomaan päivähoitoon, meillähän on rahaa siihen julkiseen 
paikallisen joukkoliikenteen maksuttomuuteen, meillä on rahaa ikäihmis-
ten neuvolaan. 
 
Toverit! Tämähän vaatii vain poliittista tahtoa, ja tämä liike on se, jolla on 
se poliittinen tahto! Meillä tarvitaan rohkeutta. Yksi rohkeuden osoitus on 
se, että meidän pitäisi uskaltaa valita puheenjohtajistoon keski-ikäinen, 
poliittista kokemusta omaava mies!  
 
Toverit! Olin muuten tarkka siinä muotoilussa ”puheenjohtajistoon”. Minä 
katson epätarkoituksenmukaiseksi olla puheenjohtajaehdokkaana, mutta 
minä haluan olla puolueen palveluksessa ja työskennellä vahvasti ja an-
taa panokseni puolueen varapuheenjohtajana.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavan puheenvuoron käyttää Erkki Tuomioja. 
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Erkki Tuomioja (puheenjohtajaehdokas): Ystävät, toverit, bästa parti-
vänner! Minä olen täällä puheenjohtajaehdokkaana. Me olemme nyt 
Suomessa keskellä syvenevää politiikan luottamuskriisiä. Ne, jotka 
käynnistivät vaalirahaoperaationsa kepun puoluesihteerin työhuoneessa, 
koettavat nyt epätoivoisesti tehdä kaikista syyllisiä.  
 
Kehittyvien Maakuntien Suomi ei ole reilu Suomi eikä tältä osin sosiali-
demokraatteja puolueena voi liittää skandaaliin. Mutta me olemme rat-
kaisevassa asemassa sen suhteen, viekö luottamuskriisi koko poliittisen 
järjestelmän entistä syvempään ahdinkoon, vai tuleeko siitä sosialidemo-
kratian uuden nousun alku. Emme voi sivuuttaa vaatimusta uusista 
eduskuntavaaleista, ja meidän on oltava valmiita haastamaan Vanhanen 
ja Katainen milloin tahansa.  
 
Vaaleissa voi vain täydelliseen avoimuuteen sitoutuva sosialidemokratia 
saada ja ansaita politiikkaan pettyneiden ihmisten luottamuksen. Yhä 
useampi jää vaalipäivänä kotiin. Vähäosaisimmat suomalaiset, joilla olisi 
eniten voitettavaa politiikasta, luottavat vähiten politiikan kykyyn tuottaa 
heidän odotuksiaan ja tarpeitaan vaativia ratkaisuja.  
 
Miksi maassa, jossa ihmisten enemmistö jakaa tasa-arvoa, oikeudenmu-
kaisuutta ja solidaarisuutta korostavat arvomme, emme ole pystyneet 
saamaan kuin vain noin viidenneksen kannatuksen? Miksi maassa, jossa 
kansalaisten suuri enemmistö ei hyväksy tuloerojen kasvua, haluaa hy-
vin toimivia yhteisiä palveluja ja riittävää toimeentuloturvaa kaikille ja on 
myös valmis hyväksymään korkeammankin verotuksen näiden turvaami-
seksi, politiikkaa kuitenkin ovat hallinneet esitykset uusista veroalennuk-
sista, pyrkimykset luokkayhteiskunnan palauttamiseen terveydenhoidos-
sa ja koulutuksessa sekä julkisen sektorin alasajoa merkitsevät talouden 
kehykset ja tuottavuusohjelmat? Nämä ovat kysymyksiä, joihin kansalai-
set odottavat sosialidemokraateilta vastauksia ja kykyä tarkastella tä-
hänastista toimintaansa myös kriittisesti. Oppositiossa emme voi enää 
nojautua virkamiesten esityksiin, mutta emme myöskään pärjää vain hal-
lituksen esityksiä arvostelemalla.  
 
Jäsentemme näkemykset on koottava yhdessä erilaisten arvopohjamme 
jakavien asiantuntijoiden ja asianosaisten kanssa sellaiseen ohjelmatyö-
hön, että SDP:stä jälleen tulee se reitti, jota kautta niin suomalaisen yh-
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teiskunnan uudistuspyrkimykset kuin välttämätön työ paremman globali-
saatiohallinnon toteuttamiseksi kanavoituu. 
 
Jäsenten suoraa vaikutusta vieroksuva keskittävä toimintatapa on tullut 
tiensä päähän. Puolue tarvitsee nyt kollektiiviseen työskentelyyn kykene-
vän ja koko jäsenistöä kuuntelevan johdon. Pidän luonnollisena ja toivot-
tavana, että jos minut valitaan puheenjohtajaksi, niin valitsemme ensim-
mäiseksi varapuheenjohtajaksi tässä vaalissa toiseksi tulleen ehdok-
kaan.  
 
Tarvitsemme myös uusia avauksia ja ajatuksia. Ratkaisevaa on, miten 
löydämme oikeat, toimivat ja uskottavat vastaukset siihen, miten poh-
joismaista hyvinvointivaltiota ylläpidetään, kehitetään ja täydennetään 
niin, että se myös globalisoituvassa maailmassa edelleen on muiden esi-
kuvana pitämä inhimillisen vastuun ja vapauden, sosiaalisen oikeuden-
mukaisuuden ja taloudellisen kilpailukyvyn yhdistävä ja tehokkaimmin 
köyhyyttä ja syrjäytymistä estävä malli. 
 
Tähän työhön SDP kutsuu kaikki arvomme jakavat. Elämme markkinata-
loudessa ja tunnustamme sen voiman hyvinvoinnin perustana, mutta 
emme halua elää markkinayhteiskunnassa ja asetamme markkinoille 
myös rajat. Aikaisempaa useammin myös monet yrittäjät ja kaukonäköi-
simmät elinkeinoelämän johtajat ovat tästä samaa mieltä. Moni yritys ha-
luaisi kantaa laajempaa yhteiskuntavastuuta kuin mitä kaiken kauppata-
varaksi alistava kvartaalikapitalismi mahdollistaa.  
 
Puolueemme uusiutuminen ei voi perustua mielikuviin vaan tietoon ja te-
koon. Kauniit ajatukset ja vilpittömät pyrkimyksetkään eivät riitä tasa-
arvon ja solidaarisuuden edistämiseen, ja estämään taantumista takaisin 
luokkayhteiskuntaan, ellei ole vankkaa tietoa. On tiedettävä, miten ja 
miksi olemme tulleet siihen, missä nyt olemme ja on ymmärrettävä oikein 
yhteiskunnan tila ja siihen vaikuttavat voimat.  
 
Historian vangiksi ei tule jäädä. Koskaan aikaisemmin ihmiskunta ei ole 
kohdannut ilmastomuutoksen kaltaista haastetta. Koskaan aikaisemmin 
emme ole olleet tilanteessa, jossa meillä saattaa parhaassakin tapauk-
sessa olla vain muutama vuosikymmen aikaa sopeuttaa toimintomme 
ekologisesti, sosiaalisesti ja taloudellisesti kestävään kehitykseen.  
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Sosialidemokratia aatepohjansa ja näyttöjensä puolesta on se voima, jo-
ka tähän parhaiten kykenee. Oikealla tavalla kriittisyyden ja avoimuuden 
välttämättömyyden sisäistäneen puolueen ei tarvitse pelätä virheitä ja 
vain tällainen puolue voi tulla sellaiseksi tulevaisuuspuolueeksi, jota lei-
maa aito ilo, itseluottamus ja intohimo. Tällaisen puolueen ei tule eikä 
tarvitse kumartaa mediaa ja gallupeja. Tällaisen puolueen politiikan on 
oltava pitkäjänteistä ja vastuullista. Sen on perustuttava omiin arvoihim-
me silloinkin, kun kohtaamme vanhojen etujen ja rakenteiden puolustaji-
en ennakkoluuloista vastarintaa.  
 
Tällaista vahvaan arvopohjaan ja laajaan kannattajakuntaamme nojaa-
vaa puoluetta olen valmis johtajamaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavan puheenvuoron tulee käyttämään Johannes 
Koskinen, valmistautuu Tarja Filatov. 
 
Johannes Koskinen (puheenjohtajaehdokas): Hyvät puoluekokous-
edustajat, hyvät toverit! Minun SDP:ni on yhteisöllinen ja solidaarinen. Se 
on meidän SDP. Meidän edessämme oleva iso uudistustehtävä voidaan 
jakaa kolmeen osaan ja pelkistää niihin.  
 
Ensiksi: meidän pitää uudistaa puolueessamme sen toimintatavat ja vie-
dä se lähemmäs kansalaisia. Se ei ole ne siellä, puoluejohto tai puolue-
hallitus, vaan puolue olemme me, ja meidän kaikkien pitää lähteä uudis-
tamaan tätä liikettä, kukin omalla tontillaan paikallisesti ja alueellisesti 
sekä valtakunnallisesti ja kytkeä puolue entistä voimakkaammin myös 
kansainväliseen toimintaan. Se on myös meidän puolueemme, liik-
keemme Euroopassa ja maailmanlaajuisesti.  
 
Toiseksi: linja pitää kirkastaa. Se ei tapahdu imago- eikä muillakaan tem-
puilla, vaan tiedolla, taidolla ja tahdolla. Palaan näihin asiakohtiin hiukan 
tuonnempana.  
 
Kolmanneksi: näillä kahdella keinolla saamme lisää voimaa liikkeeseen, 
saamme lisää aktiivisia jäseniä, saamme lisää kannatusta vaaleissa, 
saamme uusia ideoita, voimaperäisempää, elävää keskustelua. Tätä uu-
distumista, lisävoiman saamista pitää tehdä koko maassa. Sosialidemo-
kratia on koko maan, kaiken kansan liike. Aluepolitiikassa emme voi an-
taa periksi. 
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Meillä pitää olla uskallusta puuttua isoihin yhteiskunnallisiin ongelmiin ei-
kä vain peesata sivusta katsoen, kuten ehkä joskus on liiaksi tapahtunut. 
Näitä isoja kysymyksiä ovat oikeudenmukaisempi tulonjako. Meillä on 
valtava vastarinta edessämme, koko työnantajarintama haluaa romuttaa 
perinteisen tulopolitiikan, ja muutoinkin on edessämme isot haasteet, mi-
ten pystymme edistämään solidaarisempaa tulonjakoa. Siihen ei riitä ve-
ropolitiikka eikä sosiaalipolitiikkaa, vaan tarvitaan monenlaisia keinoja, 
joilla koko kansantalouden kakkua jaetaan oikeudenmukaisemmin.  
 
Me tarvitsemme ison veroremontin, jolle tämä puoluekokous antaa sel-
vän suunnan. Me tarvitsemme perusturvaremontin, sosiaaliturvan kehit-
tämistä siten, että ketään ei jätetä väliin, uskalletaan puuttua myös sosi-
aaliturvan pyhiinkin kohtiin, jos oikeudenmukaisuus sitä vaatii. Tarvit-
semme rohkean ympäristöohjelman – ei vihreitä plagioiden, vaan realis-
tisesti, mutta rohkeasti suunnaten isoihin, koko ihmiskuntaa koskeviin 
haasteisiin vastauksia löytäen. 
 
Me tarvitsemme inhimillisempää työelämää. Meidän pitää rakentaa uudet 
yhteydet koko palkansaajaliikkeeseen. Se vahvuutemme, joka toi me-
nestystä useina vuosikymmeninä, ei tällä hetkellä ole sillä tasolla kuin 
sen pitäisi. Meidän pitää rakentaa uudelleen tämä palkansaajien ykkös-
liikkeen asemamme.  Tarvitsemme enemmän joustoa perheiden tarpeis-
ta, tarvitsemme turvaa pätkätyöntekijöille ja tarvitsemme tasapainoa 
työntekijöiden vaikutusvallan, näkemysten perillemenon ja sitten pää-
oman, työnantajapuolen sanelun välille. Tarvitsemme uudelleen yritys-
demokratian miettimistä, mikä se on tämän päivän ja tulevaisuuden Suo-
messa ja maailmassa, tapaa, jolla pystytään tuomaan tätä työn ja pää-
oman välistä tasapainoa nykyiseen työelämään.  
 
Kaikissa näissä kohdissa tarvitaan lisää kansalaisten ajattelua, tarvitaan 
yhteyksiä eurooppalaiseen sosialidemokraattiseen liikkeeseen, koko laa-
jempaan solidaarisuusliikkeeseen, ei pelkästään puoluekantoihin vilkuil-
len.  
 
Tätä ohjelmaa tarvitsemme rakentamaan ja toteuttamaan kollektiivisen, 
yhdessä töitä tekevän johdon. Kyse ei ole pelkästään puheenjohtajasta 
vaan varapuheenjohtajista, puoluesihteeristä, puoluehallituksen jäsenis-
tä, puoluevaltuustosta ja sen johdosta. Tätä olen painottanut kaiken ai-
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kaa, että oleellista on se kokonaisuus ja että siellä on monipuolisia nä-
kemyksiä, myös niitä keski-ikäisiä miehiä, joihin Kimmo Kiljunen viittasi.  
 
Kun tuossa esitettiin, että on rohkea valinta valita keski-ikäinen mies, niin 
menen vielä pidemmälle. Pia Viitanen kertoi tavoitteesta saada hiljaiset 
huoneet työpaikoille, niin tuleva rohkea valinta on valita hiljainen mies 
koko kansan ja sosialidemokraattisen liikkeen ääneksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tarja Filatov, valmistautuu Mia-Petra Kum-
pula-Natri. 
 
Tarja Filatov (puheenjohtajaehdokas): Hyvät ystävät ja toverit! Politiikan 
on oltava totta. Sen minkä lupaamme, sen me myös teemme sosialide-
mokraatteina. Mutta tämän päivän politiikka uhkaa yhä enemmän muut-
tua vaikutelmapeliksi, joka irtaantuu todellisuudesta. Mutta aito politiikka 
on enemmän kuin lehtiotsikoita ja sloganeita. Meiltä sosialidemokraateil-
ta vaaditaan työtä ihmisen hyvän elämän edistämiseksi. Pelkät iskulau-
seet eivät tässä työssä riitä. Meiltä vaaditaan enemmän. 
 
Meiltä odotetaan ratkaisuja tämän yhä monimutkaisemmaksi käyvän 
maailman ongelmiin siten, että ne kohtaavat tavallisen ihmisen arjen. 
Meidän on puhuttava ihmisiä koskettavalla kielellä. Meidän on yhdistet-
tävä tunne ja järki. Meidän on muistettava, että politiikkaa ei saa tehdä 
siten, että sisältö on jossakin vasemmalla puolella, mutta lobbaus on jos-
sakin oikealla, vaan tunteen, oikeudenmukaisuuden ja taloudellisen jär-
jen on oltava yhtä. 
 
Hyvät toverit! Suomi on vauraampi kuin koskaan, mutta tuo vauraus ei 
ole tasaisesti jakautunut. Suomi on vauraampi kuin koskaan, mutta liian 
monet ihmiset voivat henkisesti pahoin. Emme taistele vain taloudellista 
köyhyyttä vastaan, vaan me taistelemme henkistä köyhyyttä vastaan. Me 
taistelemme osattomuutta vastaan. Me taistelemme ulkopuolisuutta vas-
taan, välinpitämättömyyttä ja yksinäisyyttä vastaan. Meidän tehtävämme 
on yhdistää ihmisen hyvä elämä.  
 
SDP:n on myös rakennettava oma inhimillinen ratkaisunsa maailman 
isoihin haasteisiin - ilmastonmuutoksen, globaaliin talouden ja ikääntymi-
sen mukanaan tuomiin haasteisiin - monikulttuuristumiseen, yksilöllisty-
miseen, siirtolaisuuteen ja moneen muuhun asiaan. Näitä asioita eivät 
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ratkaise markkinat. Me tarvitsemme politiikkaa, me tarvitsemme enem-
män politiikka ja parempaa politiikkaa.  
 
Hyvät toverit! Taistelu ilmastonmuutosta vastaan – ilmastokriisin, kuten 
Mona Sahlin sanoi - se on oikeastaan kuin se vanha taistelu luokkayh-
teiskuntaa vastaan. Siihen meidän on tartuttava samanlaisella innolla ja 
tarmolla. Meidän on ihan oikeasti huolehdittava siitä, että meidän lapsil-
lamme on hyvä maailma elää, ja se on vielä mahdollista. 
 
Kestävä kehitys ei saa olla vain politikoinnin väline. Me tarvitsemme il-
mastonmuutoksenajan kasvustrategian, joka osaa yhdistää nämä isot 
haasteet: ilmastonmuutoksen, globalisaation ja ikääntymisen. Hyvin tyy-
pillisesti Suomessa, niin kuin monessa muussakin maassa, etsitään vas-
tauksia aina yhteen viipaleeseen kerallaan, mutta sitten siinä käy niin, et-
tä nuo palapelin palaset eivät sovi toisiinsa ja asiat vaipuvat väliin. Tällai-
seen meillä ei ole varaa. On nähtävä selkeästi, että elämme globaalissa 
taloudessa, joka näyttäytyy kovana kilpailuna ja jossa Suomi ei todella-
kaan yksin määrää tahtia. Mutta tässä maailmassa meidän tehtävämme 
on yhdistää edistys ja turvallisuus.  
 
Hyvät toverit! Suomi tarvitsee vastavuoroisempaa työelämää. Tässä 
työssä ammattiyhdistysliikkeellä on tärkeä rooli. Ei saa olla niin, että kun 
yrityksellä menee hyvin, niin johtajat keräävät voitot, mutta kun yrityksellä 
menee huonosti, niin tavallinen työntekijä maksaa laskun menettämällä 
työpaikkansa.  
 
Sosialidemokraattinen puolue on onnistunut syvän laman jälkeen nosta-
maan Suomen talouden kasvuun ja luomaan työpaikkoja. Mutta me em-
me ole onnistuneet jakamaan kasvun hedelmiä tasavertaisesti. Tuloerot 
ovat kasvaneet. Me tarvitsemme laajan verouudistuksen, joka oikaisee 
tulonjakoa ja tukee kasvua. Myös sosiaaliturvaa on parannettava ja teh-
tävä siitä trampoliini, joka auttaa ihmisiä elämässä eteenpäin, oman elä-
män hallinnassa. Me emme saa pelätä muutosta, vaan meidän on muu-
tettava hyvinvointipalvelut, sosiaaliturva, työelämä ja moni muu asia täs-
sä yhteiskunnassa paremmaksi.  
 
Hyvät ihmiset! Ihminen vaikenee silloin, kun kaikki on hyvin, mutta ihmi-
nen vaikenee myös silloin, kun kaikki on erityisen huonosti. Tuolta voi-
mattomuuden tunteelta meidän tehtävämme on pelastaa ihmiset ja tarjo-
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ta heille hyvä väylä. Puolueena uudistuminen ei ole helppoa. Se vaatii 
meiltä kaikilta paljon. Se vaatii yhteistä ajatustyötä, se vaatii monikasvoi-
suutta niin kunta- kuin valtakunnankin tasolla, koska silloin me olemme 
yhdessä vahvempia. Meidän on houkuteltava uusia jäseniä, mutta yhtä 
hyvin meidän on huolehdittava niistä, jotka ovat jo mukana tässä liik-
keessä. SDP:n toimintakulttuuria tulee muuttaa siten, että suvaitsevai-
suus, monikasvoisuus, demokratia, jäsenten valta ja aito toisen kunnioit-
taminen ovat totta.  
 
Hyvät ystävät, silloin kun minä tulin politiikkaan mukaan 20 vuotta sitten, 
se tapahtui siten, että Hämeenlinnan kaupunki uhkasi tuhota minun nuo-
ren elämäni sitä kautta, että se päätti rakentaa minulle rakkaan miniteat-
terin tilalle kaupunginkirjaston. Me olimme nuorten porukalla tuon teatte-
rin rakentaneet omin käsin. Kun me taistelimme uusista tiloista, se opetti 
minulle, että sosialidemokratia välittää, vaikuttaa ja tekee asioita. Silloin 
sanat ja teotkin ovat totta.  
 
Hyvät ystävät! Minä olen joukkuepelaaja ja SDP on minun joukkueeni! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Miapetra Kumpula-Natri ja valmistautuu 
Ilkka Kantola. 
 
Miapetra Kumpula-Natri (puheenjohtajaehdokas): Hyvät toverit, ystä-
vät! Sosialidemokratia, se on onnellisen elämän rakentamista jokaiselle, 
ei sen vaikeampaa eikä sitä helpompaa. Yhteiskuntamme eheyden juu-
ret ovat sovinnossa. Sisällissodasta on jo 90 vuotta. Kautta aikain oikeu-
denmukaisuutta vaatineen poliittisen liikkeen johtajana haluaisin oppia 
historiasta, mutta en jäädä siihen kiinni.  
 
Minua on koskettanut syvästi vanhan rouvan kostuneet kiitolliset silmät, 
kun hänen punaisena teloitetun nuorikkonsa hauta sai vihdoin siunauk-
sen. Tämä mummo oli yli puolen vuosisadan ajan uskonut eikä menettä-
nyt uskoaan, ei kirkkoon eikä sosialidemokratiaan. Hänen tarinansa vel-
voittaa meitä jokaista täällä.  
 
Meidän käsissämme on ihmisten usko ja luottamus sosialidemokratiaan. 
Puolueemme on yli 100-vuotias, koska ihmiset ovat uskoneet ja luotta-
neet. Puheenjohtajan paikka on sinnikkään inhimillisyyden puolustaja ja 
oikeudenmukaisuuden puolesta taistelijan paikka ja tässä ajassa, uusien 
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sukupolvien vakuuttajan paikka, sillä jos usko oikeudenmukaisuuteen 
menee, ei ole meitä, on vain minä, minä ja minä.  
 
Olemme Hämeenlinnassa rakentamassa uutta SDP:tä, edelläkävijää. 
SDP on meille solidaarisuutta, tasa-arvoisuutta ja vapautta arvostaville 
yhteinen työväline. Yhdessä toteutamme visiomme suomalaisesta, eu-
rooppalaisesta ja globaalista hyvinvoinnista.  
 
Uusimmalta akateemikoltamme Aki Kaurismäeltä kysyttiin, miten teh-
dään koskettava elokuva? Hän lainasi Dostojevskiä: ”Katso ihmistä.” 
Mekin voimme rakentaa hyvää 2000-luvun Suomea, kun katsomme ih-
mistä.  
 
Ihminen tarvitsee toista ihmistä, palvelut ovat ihmisiä varten. Hyvinvointi-
palvelumme tarvitsevat laaturemontin. Elämme murrosaikaa. Työ on 
muuttunut, kaupungit ovat kasvaneet, perheet ovat pitkien etäisyyksien 
päässä hajallaan, koko elinikä pitäisi oppia, opiskella ja pärjätä kiristy-
vässä työelämässä. Ikääntyneen Suomen rakenne vaatii palvelumuutok-
sia. Meidän on ryhdyttävä palvelujen puolustajasta niiden kehittäjäksi, 
muuten joku toinen tekee sen. Haemme tähän työhön tukea jo syksyn 
kunnallisvaaleissa.  
 
Monet hakevat ongelmia, insinöörit hakevat ratkaisuja. Samanlaisen vas-
tuun minä näen puolueella olevan. Liekö insinööri-minä, joka minua vel-
voittaa, mutta minulle ei riitä se, että poliittinen liike etsisi ongelmia tai 
hokisi arvoja. Ne ovat vasta alku sille työlle, jolla rakennamme yhteiskun-
taa. 
 
Tarvitsemme muutoksen, mutta muutos tarvitsee myös suunnan. Minä 
haluan SDP:n valitsevan uuden, eteenpäin vievän kolmannen linjan. Ah-
das vanhakantainen sosialismi ei ole vastaus uusliberalismin haastee-
seen. Arvot, jotka ovat meidät tänne koonneet, ovat pohja työllemme. 
Poliittiseen vastuuseen kuuluu myös taloudesta huolehtiminen, jotta 
suomalaiset saavat työnsä ja palkkansa ja yhteiskunta varat palveluista 
huolehtimiseen.  
 
Haluamme toimivan markkinatalouden, mutta emme halua markkinayh-
teiskuntaa. Ripottelemalla kymppejä köyhille ja ajamalla rikkaiden etuja 
oikeistohallitus samalla jättää keskiluokan maksajaksi. Poliittisella keski-
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kentällä on tilaa meille. Vahvassa yhteiskunnassa huolehditaan hei-
koimmasta ja myös keskiluokka voi hyvin. Meidän on oltava kiinni maa-
pallon kokoisissa kysymyksissä ja toteutettava ihmisen kokoisia ratkaisu-
ja. Emme voi tukeutua menneisiin vuosikymmeniin, kun torjumme ilmas-
tonmuutosta, hoidamme maailman nälänhätää, kehitämme päivähoitoa, 
vahvistamme suomalaista osaamista tai huolehdimme ikäihmisten asu-
misesta.  
 
Vahvassa Suomessa on tilaa enemmän kuin koskaan inhimillisyydelle. 
Meidän on oltava ammattiyhdistysliikkeen rinnalla puolustamassa työn-
tekijöiden oikeuksia nyt, kun elämme globalisoituvassa ja globaalissa 
ajassa. Meidän on päivittäisessä yhteistyössämme oltava eurooppalai-
sessa perheessämme. Euroopan unionin merkitys on kasvanut, mutta 
Suomessa ote lipsuu. Oikeistohallitus ja erityisesti keskusta romuttavat 
lipposlaisen aktiivisen Eurooppa-politiikan perintöä. Tähän haluan muu-
toksen. 
 
Hyvät ystävät, bästa kamrater! Työ politiikassa tahtoo viedä mukanaan. 
Tänään jo useasti siteeratun Eino Leinon oppi onnesta on ”kel onni on, 
se onnen kätkeköön” ei sovi minuun. Omaa onneani on jo mahdotonkin 
kätkeä! Haluan elää niin kuin opetan. Haluan SDP:n toimintaan mukaan 
lisää perheellisiä ja nuoria. SDP on laaja ja monipuolinen yhteisö. Vaadi-
taan vahvuutta kokoamaan kaikki se osaaminen ja viisaus yhdeksi. Vaa-
ditaan rohkeutta uudistamaan yli 100-vuotias työväenliike jälkiteolliseen 
aikaan. Vaaditaan viisautta tulevaisuuteen näkemiseen, intoa uusien 
mukaan saamiseen ja ennen kaikkea tukea yhteisen päämäärän tavoit-
tamiseen.  
 
Hyvä toverit, bästa kamrater! Katsomme ihmistä, näemme tämän päivän 
ja kannamme vastuun tulevaisuudesta. Sellainen on minun SDP:ni. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavan Ilkka Kantola, valmistautuu Jutta Urpilainen.  
 
Ilkka Kantola (puheenjohtajaehdokas): Arvoisa puoluekokousväki, hyvät 
toverit! Aate ilman valtaa ei elätä. Aate, joka jää yksittäisten ihmisten 
haihatteluksi, ei saa aikaan muutosta. Aatteesta tulee maailmaa paran-
tava muutosvoima vasta silloin, kun se yhdistää ihmiset ja kokoaa yksi-
löiden tahdot yhteiseksi voimaksi. On luonnollista ja oikein, että muutok-
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seen tähtäävän aatteen innoittamat ihmiset tavoittelevat valtaa. Valtaan-
han mekin tähtäämme täällä. 
 
Valta ilman aatetta on väistämättä epäjohdonmukaista. Valta ilman aatet-
ta ei synnytä kestävää muutosta. Vallan käyttäminen tuottaa hyvää he-
delmää vain silloin, kun aate ja siihen sisältyvät arvot antavat vallankäy-
tölle selvän suunnan. Mitä suuremmasta vallasta on kyse, sitä tärkeäm-
pää on, että jokin tahtoja yhdistävä arvopohja antaa vallankäytölle suun-
nan. Arvoistamme mekin haemme suunnan politiikalle.  
Sosialidemokraattinen puolue on syntytaustaltaan aatteellinen kansanlii-
ke. Se on johdonmukaisesti tähdännyt valtaan saadakseen välineen ih-
misten arkipäivän elinolojen parantamiseen. Sitä on perustellusti voinut 
sanoa vapausliikkeeksi. Ihmisiä on yhdistänyt halu muuttaa maailmaa 
niin, että he vapautuisivat aineellisesta, poliittisesta ja sivistyksellisestä 
osattomuudesta. Taustalla on ollut vahva usko siihen, että ihmisenä 
olemisessa on kyse muustakin kuin hengissä pysyttelemisestä.  
 
Vapautusliike pyrki valtaan voidakseen murtaa ne muurit, jotka estivät 
maahan painettuja ja osattomia toteuttamasta täyttä ihmisyyttään vapai-
na, tasa-arvoisina ja solidaarisina. Vapautusliike on kansanliike, joka saa 
voimansa ihmisten vapauden kaipuusta ja keskinäisestä solidaarisuu-
desta. Onko sosialidemokraattinen puolue tänä päivänä tällainen kan-
sanliike? Onko siitä sellaiseksi?  
 
Usein kuulee väitettävän, että vuosikymmenten kuluessa SDP:stä tuli 
epävirallinen valtionhoitajapuolue. Puolue ei ole pelännyt vallan ja vas-
tuun ottamista vaikeinakaan aikoina. Sosialidemokraattien keskeinen 
rooli Suomen nostamisessa 90-luvun laman syvästä suosta on viime ai-
koina johtanut vastuullisuuden korostumiseen politiikassa. Kovien reali-
teettien puhuttelemana tästä vapautusliikkeestä on sadan vuoden kulu-
essa tullut vastuullisuusliike. Aatteen palon innoittamasta kansanliikkees-
tä on pitkän yhteiskunnallisen vastuunkannon myötä tullut realistis-
hallinnollisesti johdettu valtakunnallinen instituutio.  
 
Kun vastuullisuus voittaa vapausaatteen, silloin pragmaattisuus voittaa 
aatteellisuuden. Kun realismi tulee vahvemmaksi kuin ihanteellisuus, sil-
loin vapauden säilyttäminen voittaa uudistamistoiveet. Miten onnistumme 
yhdistämään vastuullisuuden ja aatteellisuuden, miten realismin ja ihan-
teellisuuden, miten vakauden ja uudistumisen, se ratkaisee SDP:n tule-
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vaisuuden vakavasti otettavana poliittisena liikkeenä. Tämän haasteen 
kohtaamiseen puoluejohto tarvitsee jäsenistön viisautta ja voimaa. Ei voi 
olla niin, että aatteellisuutta hoidetaan jäsenistön voimin ja vastuullisuutta 
puolueen johdon voimin, eikä myöskään päinvastoin. 
 
Tämä merkitsee päättäväistä sitoutumista sellaiseen järjestöuudistuk-
seen, jonka tuloksena puolue uudelleen ymmärtää itsensä kansanliik-
keenä. SDP:n konkreettisten poliittisten tavoitteiden tulee heijastaa jäse-
nistön käsitystä vastuullisesta politiikasta ja aatteellisesta johdonmukai-
suudesta. Tämä edellyttää jäsenistön mahdollisuuksia osallistua pel-
käämättä keskusteluun politiikan tekemisen kaikilla tasoilla. 
 
Yhdessä tekeminen on paras tapa sitouttaa ihmisiä mukaan. Asioiden 
reilu jakaminen voi parhaimmillaan synnyttää kokemuksen siitä, että ol-
laan aidosti tovereita saman aatteellisen liikkeen sisällä, että pidetään 
samoja asioita luovuttamattoman tärkeinä ja että ymmärretään arkipäi-
vän maailman ankaruutta samalla tavalla.  
 
Uskoa ja ymmärrystä meillä on perinnössämme ja yhteisissä verkostois-
samme, tarvitaan vain yhteen liitetyt kädet johdon ja jäsenistön, kaikkien 
tovereiden yhteen liitetyt kädet. Minä tarjoan oman käteni.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavan puheenvuoron käyttää Jutta Urpilainen, ole 
hyvä! 
 
Jutta Urpilainen  (puheenjohtajaehdokas): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit, bästa kamrater! Aatteemme on elänyt yli 100 vuotta. Sosialide-
mokratian arvoilla on ollut viestin viejiä sukupolvesta toiseen. Uskon, että 
nämä arvot löytävät paikkansa myös tämän päivän suomalaisten sydä-
messä, jos me sitä haluamme.  
 
Tämän kevään aikana, ystävät, olen oppinut, mikä voima meidän kan-
sanliikkeessämme on. Olen kampanjan aikana kerännyt suomalaisten 
unelmia. Nämä ihmisten unelmat Suomesta ja SDP:stä kertovat minulle, 
että käsillä on nyt uuden SDP:n syntyminen. Koen, että meidän jouk-
komme on valmis muutokseen. Me haluamme tehdä SDP:stä kokoavan 
arvopuolueen, joka uskoo lähimmäisyyteen ja kutsuu erilaisia ihmisiä yh-
teisten arvojen äärelle.  
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Me haluamme SDP:stä johtavan tulevaisuuspuolueen, joka näyttää 
Suomelle uutta suuntaa ja tarttuu rohkeasti suomalaisten arjen paranta-
miseen. Me haluamme uudistaa SDP:stä avoimen kansalaispuolueen, 
joka hengittää jäsentensä osallistumisesta.  
 
Hyvät toverit! Murros on aina ollut mahdollisuus SDP:lle. Muutoksesta 
puolueemme on lähtenyt uuteen nousuun. Moni meistä ihailee Väinö 
Tanneria, jonka johdolla sosialidemokraatit nousivat kansakuntaa eheyt-
täväksi voimaksi. Moni meistä ihailee Rafael Paasiota, jonka johdolla 
SDP nousi rakentamaan suomalaista hyvinvointivaltiota. Moni meistä 
ihailee Paavo Lipposta, jonka johdolla Suomi nousi lamasta ja löysi paik-
kansa Euroopan ytimessä. Jokainen kansanliike tarvitsee esikuvia, on-
neksi meidänkin historiamme tarjoaa niitä.  
 
Tässä puoluekokouksessa meillä on mahdollisuus valita puheenjohtajak-
si esikuva, henkilö, joka johtaa puoluetta puolestamme. Sekin on houkut-
televa vaihtoehto.  
 
Hyvät toverit! Meillä on myös toinen vaihtoehto. Nyt meillä on mahdolli-
suus kääntää historian lehteä, siirtyä eteenpäin, meillä on mahdollisuus 
valita puheenjohtajaksi yksi meistä. Voimme valita henkilön, joka joutuu 
kuuntelemaan muita ennen omia ratkaisujaan, vastuunkantajan, joka 
omalla esimerkillään saa meidät kaikki kantamaan vastuuta, johtajan, jo-
ka omalla toiminnallaan saa meidät kaikki ottamaan johtajuuden, pu-
heenjohtajan, joka on yksi meistä. 
 
Minä uskon, että vain alhaalta kasvava kansanliike voi voittaa uusien su-
kupolvien sydämet. Uskon, että vain kaikkien ihmisten unelmien varaan 
rakentamalla voimme nousta maamme suurimmaksi puolueeksi, uskon, 
että vain katsomalla tulevaisuuteen, voimme päästä tekemään isänmaan 
tulevaisuutta seuraavien eduskuntavaalien jälkeen. Me teemme sen yh-
dessä. Paraskin puheenjohtaja tarvitsee viestinviejiä jokaiseen kaupun-
kiin, jokaiseen kylään, jokaiseen suomaisen sydämeen.  
 
Hyvät toverit! Monet teesit ovat tulleet useaan kertaan lausutuiksi tämän 
upean kevään aikana. Nyt on tullut valinnan aika. Sinä päätät, kenen 
johdolla uusi SDP lähtee Hämeenlinnasta. Meillä on mahdollisuus tehdä 
historiaa, meillä on mahdollisuus valita yksi meistä. 
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Nimeni on Jutta Urpilainen, ja olen valmis uuden SDP:n ensimmäiseksi 
puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu puolueen puheenjohtajaehdokkaiden aset-
tamisesta päättyy tältä osin tähän. Asia on tältä osin loppuun käsitelty. 
Todetaan.  
 
Jatkamme kohdan 10 käsittelyä kohdasta puoluesihteeriehdokkaiden 
asettaminen. 
 
 
Puoluesihteeriehdokkaiden asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Puolueen sääntöjen 40 §:n kohdalla todetaan: ”Puolu-
een lainmukaisena hallituksena ja poliittisen toiminnan johtoelimenä on 
puoluehallitus, johon kuuluu varsinaisen puoluekokouksen erikseen valit-
semien puheenjohtajan, puoluesihteerin ja kahden varapuheenjohtajan 
lisäksi 11-14 muuta jäsentä. Näistä vähintään yhden on oltava jäsenenä 
Ruotsalaiseen Työväenliittoon kuuluvassa puolueosastossa. 
 
Jos ehdokkaita puheenjohtajan tai puoluesihteerin vaaliin on asetettu 
enemmän kuin kaksi, on vaali toimeenpantava suljettua lippuäänestystä 
käyttäen siten, että ellei ensimmäisessä vaalissa kukaan ehdokkaista 
saa enempää kuin puolet annetuista äänistä, toimeenpannaan toinen 
vaali, jossa ehdokkaina voivat olla ne kaksi henkilöä, jotka ensimmäises-
sä vaalissa ovat saaneet eniten ääniä. Toisessa vaalissa eniten ääniä 
saanut on tullut valituksi. ” 
 
Määräaikaan mennessä on kokoukselle tehty 11 esitystä puolueen puo-
luesihteeriksi. Puoluesihteeriehdokkaat ovat: 
 
Eskelinen Juha, Uusimaa,  
Korhonen Ari, Varsinais-Suomi,  
Lindberg Tage, Helsinki,  
Lindtman Antti, Uusimaa,  
Malinen Riku, Helsinki,  
Mauriala Vesa, Helsinki,  
Paananen Reijo, Helsinki,  
Pajamäki Osku, Helsinki, 
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Rahkonen Susanna, Uusimaa,  
Ranto Esko, Uusimaa ja  
Tahvanainen Säde, Pohjois-Karjala.  
 
Tiedustelenkin nyt kokoukselta, että halutaanko vaalivaliokunnan teke-
vän esityksen puoluesihteeristä vai tuodaanko asia suoraan saliin? 
 
Ymmärrän, että asia tuodaan suoraan saliin.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Asian käsittely jatkuu puheenjohtajavaalin jälkeen huomenna. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Siirrytään esityslistan kohtaan 10, jossa päätetään ehdokkaiden asetta-
misesta puoluehallituksen varapuheenjohtajiksi. 
 
 
Puolueen varapuheenjohtajaehdokkaiden asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Puolueen sääntöjen 40 §:n 3 kohdassa todetaan: 
 
“Varapuheenjohtajat valitaan yhdessä vaalissa enemmistövaalitapaa ja 
vaadittaessa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 ää-
nioikeutetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on varapuheenjohta-
jat valittava henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käyttäen. Vaalissa 
eniten ääniä saanut on nimettävä ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi ja 
toiseksi eniten ääniä saanut toiseksi varapuheenjohtajaksi.” 
  
Puoluehallituksen varapuheenjohtajiksi on määräaikaan mennessä esi-
tetty: 
 
Guzenina-Richardson Maria, Uusimaa,  
Kainulainen Ismo, Helsinki,  
Kiljunen Kimmo, Uusimaa,  
Paatero Sirpa, Kymi,  
Sistonen Markku, Uusimaa,  
Urpilainen Jutta, Pohjamaa, 
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Viitanen Pia, Pirkanmaa 
 
Tiedustelenkin nyt kokoukselta, halutaanko vaalivaliokunnan tekevän 
esityksen puolueen varapuheenjohtajista, vai tuodaanko asia suoraan 
saliin? 
 
Puheenjohtaja: Kiitos! Koska molempia kannanottoja oli hyvin paljon, 
suoritamme koeäänestyksen.  
 
Teen seuraavanlaisen äänestysehdotuksen: punainen lappu, halutaan 
kokouksen vaalivaliokunnan tekevän esityksen varapuheenjohtajista, si-
ninen lappu, ei haluta tehdä. 
 
Onko äänestysesitys selvä? 
 
Salista: ei ole. 
 
Puheenjohtaja: Minulle kerrottiin, että lipuissa on jopa kirjaimia, joten 
teen uuden esityksen. 
 
Punaisella lapulla äänestävät ne, jotka eivät halua esitystä ja sinisellä la-
pulla ne, jotka haluavat esityksen. Onko selvä? 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän nostamaan sinisen lipun ylös, jotka ovat vaaliva-
liokunnan esityksen kannalla! Kiitos! 
 
Pyydän nostamaan punaisen lapun ylös! Kiitos. Koska tilanne on hyvin 
tasaväkinen, pyydän ääntenlaskijoita paikalle. 
 
Pyydän kaikkia muita, paitsi puoluekokousedustajia poistumaan täältä 
salin alaosasta, jossa ovat puoluekokousedustajien paikat, jotta voimme 
laskea äänet ilman epäselvyyksiä.  
 
Ovatko ääntenlaskijat valmiina?  
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Äänestys 
 
Puheenjohtaja: Ja sitten suoritamme äänestyksen, eli halutaan vaaliva-
liokunnan tekevän esityksen, pyydän nostamaan siniset laput ylös.  
 
Arvoisat puoluekokousedustajat! Tässä äänten laskussa on hieman tek-
nisiä ongelmia, joten pyytäisin vielä kaikkia sinisiä lappuja reilusti ylös.  
 
(Hälinää, puheenvuorot eivät kuulu) 
 
Puheenjohtaja: Onko meillä varmasti tietoa sinisten lappujen lukumää-
rästä? Kiitos. 
 
Pyydän nostamaan punaiset laput, eli jotka eivät halua vaalivaliokunnan 
esitystä. Kiitos! 
 
Pyydän saliin hiljaisuutta. 
 
Puheenjohtaja: Äänestyksen tulos on seuraavanlainen: Sinisiä lappuja 
oli 149 ja punaisia 160, joten teemme päätöksen, että asia tuodaan suo-
raan saliin, eikä vaalivaliokunnalta haluta tästä esitystä. 
 
Tässä yhteydessä totean asian, joka kohta tulee tuonne valotaululle, eli 
Jutta Urpilainen ei ole käytettävissä puolueen varapuheenjohtajaksi. 
 
Jatkamme kohdan 10 käsittelyä. 
 
Seuraavaksi asetetaan ehdokkaat puoluehallituksen jäseniksi. 
 
 
Puoluehallituksen jäsenehdokkaiden asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Tämäkin asia tulee käsitellä huomenna sääntömuutos-
ten käsittelyn jälkeen, mutta todetaan, että määräaikaan mennessä on 
tehty 25 esitystä puoluehallituksen jäsenistä. 
 
Tässä yhteydessä tiedustelen, että halutaanko valiokunnan tekevän esi-
tyksen puoluehallituksen koosta ja kokoonpanosta? 
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Näyttää siltä, että teemme tästä koeäänestyksen. Ei tarvitse.  
 
Kalevi Olin, ole hyvä, työjärjestyspuheenvuoro. 
 
Kalevi Olin (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja! Työjär-
jestyspuheenvuoron pyytäminen tässä tärkeässä kokouksessa on aika-
moinen teko. Olen jättänyt Keski-Suomen edustajaryhmien nimissä eh-
dokkaamme nimen, joka on Susanna Huovinen. Tuolla taululla lukee ai-
van toinen nimi. Tässä on nyt sattunut jokin erehdys. 
 
Paikalla oli puoluetoimitsija, kun jätin ehdotuksen. Ahti Ruopila ei ole eh-
dokkaamme. Se on kuitenkin tilanne, että Susanna Huovisen nimi puut-
tuu tuolta listalta. Hän on Keski-Suomen ehdokas puoluehallitukseen. 
 
Puheenjohtaja: Todetaan, että meillä on 26 ehdokasta tässä vaiheessa, 
ja nyt ymmärtäisin, että asiasta halutaan esitys vaalivaliokunnalta? 
 
Onko tulkintani oikea? Tästä on suoritettava koeäänestys. 
 
Teen seuraavan äänestysehdotuksen: sininen halutaan vaalivaliokunnal-
ta esitys ja punainen ei haluta vaalivaliokunnalta esitystä. 
 
Onko selvitykseni oikea? (Salista, on!) 
 
Koeäänestys  
 
Puheenjohtaja: Pyydän sinisiä lappuja ylös! Kiitos! Pyydän punaisia 
lappuja ylös! Kiitos! 
 
Totean, äänestyksen tuloksena, että haluamme vaalivaliokunnalta esi-
tyksen tähän asiaan. 
 
Asia on tältä erää käsitelty. Asiaan palataan. 
 
Käsitellään asiakohtaa 10, jossa asetetaan ehdokkaat puoluevaltuuston 
jäseniksi ja varajäseniksi. 
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Asetetaan ehdokkaat puoluevaltuuston jäseniksi  
ja varajäseniksi 
 
Puheenjohtaja: Puolueen sääntöjen 35. § 1 kohdassa todetaan, että: 
 
“Puoluevaltuustoon kuuluvat varsinaisen puoluekokouksen erikseen va-
litsema puheenjohtaja sekä varsinaisen puoluekokouksen valitsemat 60 
jäsentä, joista vähintään 40 % tulee olla miehiä ja 40 % naisia. Jäsenet 
valitaan piirijärjestöittäin. Kustakin piirijärjestöstä valittavien jäsenten lu-
kumäärä saadaan kertomalla luku 60 piirijärjestöön kuuluvien puolue-
osastojen äänioikeutettujen jäsenten yhteisellä lukumäärällä ja jakamalla 
näin saatu luku kaikkien puolueosastojen äänioikeutettujen jäsenten yh-
teisellä lukumäärällä. Samoin perustein varsinainen puoluekokous valit-
see jäsenille varajäsenet, jotka kutsutaan puoluevaltuuston kokoukseen 
siinä järjestyksessä kuin heidät on tehtävään valittu. Piirijärjestöjen ko-
kouksilla on oikeus esittää ehdokkaita puoluevaltuuston jäseniksi ja vara-
jäseniksi. Puoluevaltuuston jäsenten ehdokasasettelussa on huomioon-
otettava sääntöjen määräys sukupuolten tasa-arvosta.” 
 
Lista piirijärjestöjen esityksistä puoluevaltuuston varsinaisiksi ja varajä-
seniksi on jaettu kokousedustajien salkkuihin. Sitä ei teille tarvinne lukea 
täällä. Jos se ei siellä ole, niin se jaetaan sinne huomisaamuna.  
 
Palataan asiaan huomenna, lista jaetaan jokaiselle kokousedustajalle. 
 
Asia käsitellään perjantaina työjärjestyksen kohdassa 14. Tältä osin kä-
sittely on päättynyt. 
 
Todettaneen. Todetaan.  
 
Siirrytään kohtaan 10. ehdokkaiden asettaminen puoluevaltuuston pu-
heenjohtajaksi. 
 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokkaiden asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Puoluesääntöjen 35 §:n 1 kohdassa todetaan sama, mi-
kä edellisessä pykälässä, ja sen jälkeen, kun puoluevaltuuston puheen-
johtaja, jäsenet ja varajäsenet on valittu, valitsee puoluekokous puolue-
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valtuuston jäsenten keskuudesta puoluevaltuuston I ja II varapuheenjoh-
tajan. 
 
Määräaikaan mennessä on ehdotettu puoluevaltuuston puheenjohtajak-
si: 
 
Matti Ahde, Oulu,  
Jouni Backman, Etelä-Savo 
Johannes Koskinen, Häme,  
Sirpa Paatero Kymi,  
Susanna Rahkonen, Uusimaa  
 
Tältä osin asia on käsitelty, ja siihen palataan huomenna perjantaina.  
 
Tässä kohden kysyn jälleen, että halutaanko, että vaalivaliokunta tekee 
asiasta esityksen? 
 
Kiitos, koska asiasta on molempia mielipiteitä, pyydän teitä ottamaan 
äänestyslaput esille, ja suoritamme koeäänestyksen.  
 
Teen seuraavanlaisen äänestysesityksen. Sininen lappu, halutaan vaali-
valiokunnalta esitys. punainen lappu, ei haluta vaalivaliokunnalta esitystä. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän nostamaan siniset laput ylös. Kiitos. 
Pyydän nostamaan punaiset laput ylös. Kiitos. 
 
Totean, että punaisia lappuja oli enemmän.  
(Salista: ei ole!) 
 
Onko tästä tulkinnasta epäilyksiä? Toteamme, että tästä asiasta vaaliva-
liokunta ei tee esitystä. 
 
Seuraavaksi kohdassa 10. asetetaan ehdokkaat puoluevaltuuston vara-
puheenjohtajiksi. 
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Puoluevaltuuston I ja II varapuheenjohtajaehdokkaiden 
asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Puolueen säännöissä pykälässä 35, kohta 2 todetaan: 
”Sen jälkeen kun puoluevaltuuston puheenjohtaja, jäsenet ja varajäsenet 
on valittu, valitsee puoluekokous puoluevaltuuston jäsenten keskuudesta 
puoluevaltuuston I ja II varapuheenjohtajan. 
 
Tässä vaiheessa esityksiä on tullut molempiin tehtäviin yksi. 
 
Puoluevaltuuston ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi on määräaikaan 
mennessä tehty yksi ehdotus, eli Seppo Lehtinen, Varsinais-Suomi, ja 
puoluevaltuuston II varapuheenjohtajaksi on tehty myös yksi ehdotus, eli 
Erja Starck, Satakunta. 
 
Tämän asian käsittely jatkuu huomenna.  
 
Esityslistan kohta 10. on loppuun käsitelty. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi siirrymme käsittelemään Ei vain leivästä – 
kohti henkistä hyvinvointia -ohjelmaa. 
 
 
8. POLIITTINEN TILANNE 
 
Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Kuulimme esittelyn Ei vain leivästä -ohjelmaksi. Tähän 
kohtaan on pyydetty kolme puheenvuoroa. Ensimmäisen puheenvuoron 
on pyytänyt Gustav Wikström FSD, ja valmistautuu Ensio Vatanen Poh-
jois-Savo. 
 
Gustav Wikström (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! Jag tänkte 
komma med några ord om ”Ei vain leivästä – Inte av bröd allena” -
programmet. Som Pia Viitanen sade, det kommer att bli en milstolpe i 
vårt partis historia. När partiet grundades för hundra år sedan gällde det 
materiella ting som att alla ska ha mat, alla ska ha kläder alla ska ha bo-
stad. Nu har ganska många fått de har saker och ser att det inte räcker. 
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Att det är inte bara fråga om materiella välfärden utan hur man psykiskt 
mår. Många människor är ensamma, man går ensam, man har mat en-
sam, man tittar på TV ensam. Marknadsekonomi producerar sina bilar 
och båtar och sådana saker, hur mycket som helst, men marknadseko-
nomin producerar inte gemenskap, hjälp och socialt stöd åt människor-
na.  
 
Jos jatkan suomeksi, niin elämme nyt eri maailmassa kuin silloin, kun 
meidän puolueemme perustettiin. Silloin oli kaikkein tärkeintä, että kaikil-
la oli ruokaa, vaatteita ja asunto. Ja nyt, vaikka nämä ovat yhtä tärkeitä 
kuin silloinkin, tämän rinnalle on noussut yhtä tärkeäksi henkinen hyvin-
vointi, ja sen johdosta olen oikein iloinen ja ylpeä siitä, että puolue on täl-
laisen ohjelman saanut aikaiseksi. Se tulee olemaan hyvin tärkeä. Me 
olemme ensimmäinen puolue, joka todella tarttuu tähän asiaan. 
 
Ilkka Taipale totesi täällä, että on paljon köyhiä ihmisiä. Näinhän on, ja 
hän on taistellut niiden puolesta. Mutta ei ole kysymys vain rahan, vaan 
myös ystävien puutteesta. Kysymys on, mitä poliittinen puolue voi tehdä, 
että ihmisillä on ystäviä. Voinko sanoa, että pitää olla neljä vuodenaikaa 
ja että pitää olla ainakin neljä ystävää, tai sitten joku sanoo, että pitää ol-
la kuusi ystävää. 
 
Tähän on vaikea tarttua, mutta jos me huomioimme sosiaalisuuden ja 
sen, että ihmiset kuuluisivat johonkin yhteisöön, niin silloin kaikessa pää-
töksenteossa ja suunnittelussa tulee huomioida luonto, miten saamme 
ylläpidetyksi luonnon tasapainon, ja myös yhteisöllisyys, miten voimme 
toimia niin, että ihmiset tuntevat toisensa ja kuuluvat yhteen. Henkinen 
kasvu on mielestäni seuraavan sadan vuoden kaikkein suurin haaste, ja 
se on ehkä vielä vaikeampi kuin aineellisen hyvinvoinnin saavuttaminen. 
Tack så mycket. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ensio Vatanen Pohjois-Savo, valmistautuu 
Maija Piitulainen Keski-Suomi. 
 
Ensio Vatanen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Pohjois-Savo on si-
tä kehittyvien maakuntien Suomea. On todella hienoa, että on laadittu 
tällainen ohjelma, jossa on tosiaankin vision makua. Aion tässä puhees-
sani kiinnittää huomiota etupäässä yhteen asiaan, ja se on tämä koulu-
tuspolitiikka. Nimittäin puolueemme ohjelmia ja esityksiä tälle puolueko-
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koukselle lukiessani olen ollut hieman hämmennyksissäni siitä, että mei-
dän koulutuspoliittinen linjamme ja koulutuspoliittiset aloitteemme on ri-
poteltu sinne sun tänne. Mitään selkeää esitystä ei oikein ole mistään 
asiasta.  
 
Täällä on kyllä oikein hyviä yksittäisiä aloitteita sinällänsä, esimerkiksi 
oppivelvollisuuden jatkaminen, joka todellakin on hyvä aloite ja varmasti 
tulee tulevaisuudessa auttamaan siinä, että ei ole niin paljon niitä koulu-
pudokkaita peruskoulun jälkeen. 
 
Sitten tästä Ei vain leivästä -ohjelmasta, johon pyysin tämän puheenvuo-
ron sen takia, koska tässä ohjelmassa nimenomaan viitataan tiettyihin 
asioihin kohdassa ”Opitaan ihmisiksi”. 
 
Täällä mm. esitetään, että otetaan ihmisenä oleminen omaksi oppiai-
neeksi. Peruskoulussa opetetaan terveystietoa, ja se tuli aivan omana 
oppiaineena, ja siinä kyllä aika paljon opetellaan ihan samoja asioita kuin 
ihmisenä olemista. 
 
Sitten täällä esitetään, että yhteiskuntaopin ja historian oppiaineiden si-
sältöä tulisi uudistaa niin, että annettaisiin enemmän painoarvoa koulu-
tuksessa poliittisten aatteiden ja poliittisten järjestöjen sekä kansalaisjär-
jestöjen toiminnan opiskelulle. Yhteiskuntaopin opetusta on myös lisätty 
uudessa opetusohjelmassa, yhdeksännellä luokalla on kolme tuntia ja 
nimenomaan paino on tällä puolella. Olen itse myös yhteiskuntaopin ja 
historian opettaja, ja tiedän tämän.  
 
Lisäksi tuntikehystä pitäisi tämän esityksen mukaan kasvattaa niin, että 
taideaineiden opetukselle saataisiin lisää aikaa. Hyvä aloite, näin var-
masti on, mutta kun peruskoulussamme jo opetetaan ihan hirvittävästi 
asioita, ja meillä on aivan mieletön määrä opetussuunnitelmassa aineita, 
joita pitäisi opettaa nuorille, niin ihmettelen, millä kummalla tämänkin esi-
tyksen ohjelmat saataisiin aikaiseksi. 
  
En haluaisi olla mikään ilonpilaaja, on kivaa, että tehdään tällaisia visioi-
ta, mutta sitten pitää kyllä olla valmis jossakin vaiheessa sanomaan, että 
mistä otetaan pois. Kuopiossa olleessa puheenjohtajapaneelissa kysyt-
tiin puheenjohtajaehdokkailta, että mistä ottaisit pois, ja vain yksi ehdok-
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kaista, Jutta Urpilainen, joka itsekin on opettaja, osasi sanoa, että mistä 
aineesta otettaisiin pois.  
 
Pääasia, mistä pyysin puheenvuoron, on tämä luokkakoko, ja sekin mai-
nitaan tässä. Jos siitä lähdetään tekemään esityksiä, niin mielestäni 20 
on maksimi. SDP:lle pitäisi saada aikaiseksi koulutuspoliittinen ohjelma 
seuraavalle vaalikaudelle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maija Piitulainen Keski-Suomi, valmistau-
tuu Eila Heinonen Pohjois-Karjala. 
 
Maija Piitulainen (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
rakkaat toverit puoluekokousedustajat! Sanoisin, että esitän suuret kii-
tokset tästä asiakirjasta. Kun Pia esitteli tämän äsken, niin muistelin sitä 
hetkeä, kun sain tämän asiakirjan käsiini ja aloin lukea sitä. Ajattelin, että 
kyllä meillä tässä maassa runoilijoiden pitäisi päästä sanomaan asioista 
enemmän niin, että ne tulevat myös papereihin näkyviin. Tämä on elä-
mänmakuinen paperi. Tässä on unelmia ja uskallusta ja niitä haaveita, 
joita 100 vuotta sittenkin on uskallettu tehdä. Kun tämän paperin lukee 
karvalleen, niin siinä on osa kaikista näistä asiakirjoista, mitä meillä on. 
Tässä vain uskalletaan sanoa asiat ihmisen näköisesti, melkein ihmisen 
äänellä ja niin, että jokainen ihminen varmasti ymmärtää.  
 
Tämä on hirveän helppo tyrmätä. Tämä on vähän samanlaista, kun mi-
nulle sanotaan, että mitäs’ sinä, että runoja luritat. Minä sanon runoissa 
asiat, niin kuin ne ovat, eikä melkein. Tämä on helppo siinä mielessä, 
kun tätä rupeaa lukemaan, niin ajattelee, että juuri minun elämästäni 
puuttuu näitä asioita, mitä tässä on, ja minä haluaisin sitä muuttaa. Tästä 
paperista löytyy meille muutoksen mahdollisuus, ihmisen näköinen mah-
dollisuus siihen, että meillä on hyvä elämä, meillä arki sujuu ja yhteisölli-
syys on se voima, mitä me arvostamme tämän ahneuden ja rahaa arvos-
tavan yhteiskunnan keskellä, ihmisenä oleminen ja ajan antaminen toisil-
le, millä tavoin sen teemmekin. 
 
Mielikuvat ja luottamus, täällä nousseet mielikuvat muokkaavat meidän 
poliittista elämäämme, mutta siinä täytyy olla mukana luottamus, niin 
kuin Pia mainitsi ohimennen. Vaikka mielikuvat olisivat kuinka upeat, ell-
eivät ihmiset luota siihen, että ne mielikuvat eivät ole tänään tai huomen-
na tosia, mutta ne ovat joskus. Tätä tämä paperi on. Emme tee tätä vaan 
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huomiseksi päiväksi, minusta tämä on upea periaateohjelma tuleville 
vuosikymmenille. Kiitän lämpimästi teitä, jotka olette tämän tehneet. Mi-
nä ainakin sytyin tätä lukiessani, ja iho oli kananlihalla, minusta tämä oli 
niin mahtava teksti. Lukekaa kaikki se tarkkaan kotona, ellette ole vielä 
lukeneet! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eila Heinonen, Pohjois-Karjala, valmistau-
tuu Merja Ahonen, Keski-Suomi. 
 
Eila Heinonen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvät kokousedustajat! Käsittelemme täällä kokoukses-
samme hyvin monipuolisesti erilaisia ohjelmia. Nyt käsiteltävässä ohjel-
massa esittelijä toi esille, että tämä ohjelma käsittää hyvin konkreettisia 
asioita. Ne ovat silloin hyviä, kun ne ohjelmissa kohdistuvat ja toteutuvat 
juuri yhden ihmisen hyvinvoinnin parhaaksi.  
 
Tämän ohjelman osalta haluan nostaa esille yhden konkreettisen asian, 
jolla on varsin suuri merkitys oikeudenmukaisuuden ja yhdenvertaisuu-
den mahdollistamiseksi. Täällä ohjelmassa sanotaan mm. ”…ja vahva 
laajan julkisen palvelun Yleisradio ovat osa kansallista selkärankaa, niitä 
on vaalittava ja vahvistettava.”  
 
Eli nyt konkreettisesti, mitä näiden sanojen takana on? Täällä todetaan, 
että vaalittava ja vahvistettava. Puhun nyt televisio-ohjelmien tekstittämi-
sestä. Meillä Suomessa on noin 700 000 eriasteista huonokuuloista ja 
kuulovammaista, ja noin 30 000 tällaista henkilöä ei pysty seuraamaan 
edes apuvälineiden avulla TV:stä puhuttuja ohjelmia.  
 
Toisaalta kun tiedämme, että väestö ikääntyy ja myös ikähuonokuulois-
ten määrä näin kasvaa, ja näiden lisäksi tekstityksestä on myös hyötyä 
kaikille niille katsojille, jotka syystä tai toisesta eivät pysty seuraamaan 
puhuttua kieltä, eli mm. eriasteisia oppimisvaikeuksia kärsivät ihmiset tai 
maahanmuuttajat tai kielivähemmistöt yleensäkin, se on meidän joukos-
samme varsin suuri ja kasvava joukko ja iso asia. 
 
Suomessa tekstitetään kaikki ulkomaiset ohjelmat, mutta suomenkielisiä 
puhuttuja ohjelmia Yleisradio tekstittää vain noin 30 prosenttia. Arvatkaa 
mitä se merkitsee! Vain kolmannesta suomen kielellä puhutuista ohjel-
mista pystyy seuraamaan noin miljoona henkilöä. Voimme kysyä, onko 
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Yleisradiolla vahvaa kansallista selkärankaa. Miten me voimme toteuttaa 
tämän asiakohdan ohjelman niin, että voimme mahdollistaa kaikille Yleis-
radion ohjelmien seuraamisen ja sieltä saadun tiedon tasavertaisesti. 
  
Puheenjohtaja: Seuraavana Merja Ahonen, Keski-Suomi, valmistautuu 
Markku Liimatainen, Uusimaa. 
 
Merja Ahonen (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Hyvät toverit! Meillä on pää-
tettävänä täällä puoluekokouksessa viisi ohjelmaa ja olen ilolla lukenut 
niitä. Niissä on nostettu esiin hienoja asioita. Nämä ovat sitä, millä tätä 
tulevaisuuden SDP:tä rakennetaan.  
 
Ei vain leivästä –ohjelma on mielestäni jonkinlainen perusohjelma. Siinä 
on nostettu esiin niitä tärkeitä arvoja, jotka ainakin minulle sosialidemo-
kratia merkitsee ja tarkoittaa. Niissä on sellaisia arvoja, mitä tässä ajassa 
kaipaamme.  
 
Eräs asia, mitä näistä ohjelmista jäin kaipaamaan, on terveydenhuolto. 
Se on jäänyt näissä hyvin vähälle huomiolle. Terveys ja terveydenhuolto 
mielletään kansalaisten keskuudessa hyvin korkealle, ja se on tärkeä ar-
vo sinällään. Se näkyy myös aloitteiden määrässä. Sosiaali- ja terveys-
toimen alueelta tuli eniten aloitteita tälle puoluekokoukselle. 
 
Myös näissä puheenvuoroissa on tullut esille, että meillä Suomessa on 
vielä paljon sellaisia konkreettisia asioita, joita pitäisi korjata ja parantaa. 
Tämä ei valitettavasti näy kovin hyvin näissä ohjelmissa.  
 
Ei vain leivästä -ohjelmassa oli tosi hieno asia tämä ”Keholle, mitä kehol-
le kuuluu”. Siinä on sellaisia konkreettisia aloitteita, mitä voi viedä eteen-
päin liikunnan lisäämiseksi, kuten työntekijöiden liikuntamahdollisuuksien 
parantamista, lähi- ja arkiliikuntaa. Siinä puututaan lasten ja nuorten lii-
kuntaharrastusten lisäämiseen ja koulupäivän yhteydessä tapahtuvaan 
liikuntaan. Nämä ovat ennalta ehkäiseviä ja terveyttä edistäviä asioita, 
joita pitäisi huomioida ja myös kokonaisvaltaisemmin terveyden edistä-
mistä muutenkin. 
 
Näen tässä myös sellaisia konkreettisia asioita, mitä eri hallintokunnilla 
on tehtävissä kaavoituksessa, sosiaalitoimessa ja koulutoimessa. Nämä 
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ovat sellaisia konkreettisia asioita, mitä me jokainen voimme valtuustos-
sakin viedä eteenpäin hyvinvoinnin edistämiseksi. 
 
Toivoisin, että lukisitte esimerkiksi luvun ”Keholle, mitä keholle kuuluu” ja 
tekisitte niistä omia aloitteita ja veisitte niitä kunnanvaltuustoissanne 
eteenpäin. Nämä ovat tosi hyviä asioita. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku Liimatainen, Uusimaa, valmistau-
tuu Jukka Gustafsson, Pirkanmaa. 
 
Markku Liimatainen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheen-
johtaja, hyvät puoluetoverit!  Aika pitkään kunnallispolitiikassa mukana 
olleena on jäänyt mieleen tuo terveydenhuollon tilanne omassa kunnas-
sani. Olen Keravalta. Meillä on lääkärin virkoja kyllä riittävästi, mutta nii-
hin ei saada ihmisiä. Sen vuoksi pitäisi tehdä jotakin, jotta virkojen täyt-
täminen onnistuisi. 
 
Kun muutama tuttavani on opiskelemassa lääkäriksi, niin he ovat sano-
neet, ettei heidän kannata tulla terveyskeskukseen töihin, että yksityinen 
antaa huomattavasti paljon paremman palkan ja pääsee suhteellisesti 
helpommalla kuin missään suomalaisessa terveyskeskuksessa. Mieles-
täni lainsäädäntöä pitäisi muuttaa sillä tavoin, että koska yhteiskunta pa-
nostaa hirveästi lääkärin koulutukseen, niin pitäisi vaatia, että valmistuvat 
lääkärit ovat terveyskeskuksissa työssä ainakin kaksi vuotta, jonka jäl-
keen he voisivat siirtyä mihin haluavat. Tällä voitaisiin helpottaa lääkäriti-
lannetta.  
 
Kannattaa vakavasti miettiä, mitä tälle asialle tehdään. Nimittäin nykyi-
nen systeemi ei kyllä houkuttele näitä uusia lääkäreitä tulemaan terveys-
keskuksiin. Vakanssipulasta se ei ole monessakaan kunnassa kiinni, 
vaan se on kiinni siitä, että kerta kaikkiaan ei ole työntekijöitä. Tämä on 
sellainen asia, joka pitää korjata. Tämä näkyy meidän kunnallispolitiikas-
samme joka puolella Suomea, ja asia olisi hoidettava kuntoon. 
 
Toinen asia, johon puutun, on nuorten ja lasten liikunta. Tästä on puhuttu 
pitkään ainakin TUL:n piirissä, että pitäisi saada aikaan se, ettei alle 18-
vuotiailla olisi sali- ja muita liikuntamaksuja. Kunnissa on hyvin ystävälli-
sesti kyllä järjestetty liikuntapaikkoja. Olisi todella tarpeellista päästä sel-
laiseen tilanteeseen, että nämä nuoret saataisiin liikunnan pariin eikä ai-
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nakaan raha olisi siinä esteenä. Se varmaan vetäisi puoleensa monia 
nuoria, ja samalla he olisivat pois kadulta, ja ehkä myöhemmin mahdolli-
sesti myös jostakin pahanteosta. 
 
Kolmas asia on se, että ainakin meillä Keravalla toimii sellainen hyvänte-
keväisyyskeskus, jossa kolmas sektori tekee tällaista työtä, jossa se käy 
vanhusten ja vammaisten luona. Varat, joilla kaupunki on tukenut tätä, 
ovat aivan riittämättömät. Tällainen toiminta auttaa monia lähim-
mäisiämme sillä tavalla, että he voivat uskoa elämään ja voivat elää uut-
ta parempaa elämää.  
 
Meillä Keravalla on toiminut tällainen vapaaehtoistyöryhmä, ja vapaaeh-
toistyöntekijöitä on eri sektoreilla, mutta ei riittävästi. Koko ajan hekin 
vanhenevat ja osa heistä jää pois, joten uusia pitää saada tilalle. Tämä 
on eräs keino, kunhan vain löydetään siihen rahoitus. 
 
Puheenjohtaja: Viimeisen puheenvuoron tähän kohtaan käyttää Jukka 
Gustafsson, Pirkanmaa. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Sain kimmokkeen 
käyttää puheenvuoron, kun tässä nostettiin esille omaksi oppiaineekseen 
ihmisenä oleminen, ihmisenä kasvaminen. Pidän erittäin arvokkaana ja 
tärkeänä tätä ohjelma-asiakirjaa, joka puoluekokoukseen on tehty. Olisin 
mielelläni ollut sitä myös tekemässä, mutta olin tässä Suomalaisen työn 
tulevaisuus –ohjelma-asiakirjan kimpussa.  
 
Tämä ohjelma nimittäin sitoo, yllätys yllätys, tähän uudistuvaan moder-
niin sosialidemokratiaan hienolla tavalla vanhan työväenliikkeen arvo-
pohjan. Vanha työväenliikehän puhui paljon raittiusliikkeestä, sukupuoli-
moraalista, sukupuolten välisestä tasa-arvosta, ja niillä on paljon tällai-
sella siveellisellä, eettisellä tasolla yhtymäkohtia tähän ohjelma-
asiakirjaan.  
 
Siltä osin kun tarkastellaan tätä suomalaista peruskoulua ja uusia oppi-
aineita, yhdyn siihen puheenvuoroon, jossa todettiin, että tärkeät asiat 
ovat vähän hujan hajan näissä ohjelmissa, ja meillä olisi korkea aika päi-
vittää meidän koulutuspoliittinen ohjelmamme myös tälle päivälle. Kun 
olen seurannut tarkkaan mm. Kalevi Sorsa -säätiön toimintaa, niin tie-
dän, että siellä on paljon kehittämishankkeita koko keskiasteen koulutuk-
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sen uudistamiseksi, ja sieltä on tulossa tosi upeita innovaatioita, joista 
toivon mukaan kypsyy jo seuraavaan puoluekokoukseen tällainen kiin-
teämpi koulutuspoliittinen uusi ohjelma. 
 
Halusin korostaa tässä yhteydessä sitä, että kun puhutaan ihmisenä ole-
misesta ja omasta oppiaineesta, niin näen tämän haasteen erityisesti ko-
ko koulun toimintakulttuurin kehittämisenä. Kouluilla voisi olla paljon sy-
vällisemmin ymmärrettynä tämä sivistys- ja kulttuuritehtävä. Aikanaan, 
kun käytiin tätä viimeistä tuntijakokeskustelua, edustin itse asiassa es-
panjalaista sivistyskäsitystä, joka korostaa oman maan historian hyvää 
tuntemusta, filosofian ymmärtämistä, musiikin tiedostamista ja kuvatai-
teiden ymmärtämistä, siis tällaisen vahvan henkisen ja kulttuurisen pää-
oman vahventamista sinällään tärkeiden kiertoaineiden ohella. Ihmisenä 
oppiminen ikään kuin löytää myös sisältöjä esimerkiksi enemmän perin-
teisistä oppiaineista, joita tässä mainittiin. Ymmärrän, että tämä ihmisenä 
oleminen omana oppiaineena kannattaa ymmärtää ja tulkita signaalina ja 
hätähuutona näiden asioiden puolesta kuin niin, että se otetaan ihan kir-
jaimellisesti. Kiitos hyvästä ohjelmasta. 
 
Puheenjohtaja: Keskeytetään tämän kohdan käsittely. 
 
Tässä vaiheessa vaihdetaan puheenjohtajaa, pyydän puheenjohtajaksi 
Tapani Hellsteniä. Kiitän omasta puolestani.  
 
Puheenjohtajaksi siirtyi Tapani Hellsten kello 17.58. 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 9.  
 
 
9.  PÄÄTETÄÄN SDP:N JA SEN PIIRIJÄRJESTÖJEN 

SÄÄNTÖMUUTOKSISTA 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on kokoussalkkuihin jaettu puolue-
hallituksen esitys, jota myös valiokunta on käsitellyt, ja tämä esitys löytyy 
myös oven luota pöydältä. Käsittelyjärjestys on sellainen, että valiokun-
nan puheenjohtaja Matti Tukiainen esittelee tämän valiokunnan esityk-
sen ja sen jälkeen käymme yleiskeskustelun ja rupeamme käsittelemään 
yksityiskohtaisesti näitä sääntöjä. Matti Tukiainen, ole hyvä! 
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Matti Tukiainen (SDP uudistuu -ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): 
Tässä esitellään sekä puolueen että piirijärjestöjen säännöt. 
 
Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Tämä kysymys puolueen ja piirijär-
jestöjen sääntöjen uudistamisesta on osa sitä prosessia, jota tässä ko-
kouksessa käsitellään myös SDP uudistuu –ohjelma-asiakirjassa, eli ky-
symys on siitä, miten puolue entistä paremmin pystyy vastaamaan ajan 
haasteisiin ja kokoamaan puoleensa uutta nuorta väkeä.  
 
Tällä on siis selvä yhteys toiminnan kehittämiseen, toiminnan uudistami-
seen, ja sääntöjen uudistaminen on tietysti se, jolla annetaan tietyllä ta-
valla puitteita sille toiminnalle. Tämä valmistelu koko tästä uudistamis-
prosessistahan käynnistyi oikeastaan jo eduskuntavaalien jälkeen, kun 
Antti Kalliomäen johdolla istui ns. totuuskomissio. En nyt muista, mikä 
sen virallinen nimi oli, mutta sellaisena sen kaikki varmasti muistavat. 
Sen jälkeen on sitten toiminut erilaisia työryhmiä, on käyty kenttäkierros-
ta, järjestetty tilaisuuksia ja mahdollisuuksia osallistua tähän keskuste-
luun. 
 
Tässä aivan puoluekokouksen alla ex-puoluesihteeri Markku Hyvärisen 
johdolla toimi työryhmä, joka käsitteli jäsenten vaikutusmahdollisuuksien 
lisäämiseen liittyviä asioita.  
 
Voisi sanoa, että tämän prosessin seurauksena syntynyt sääntömuu-
tosehdotus on tietysti tietynlainen kompromissi, jossa ehkä keskeinen si-
sältö on se, miten voidaan yhtäältä vahvistaa jäsenistön osallistumis-
mahdollisuuksia ja toisaalta turvata kollektiivisen toiminnan ja yhdessä 
tekemisen vahva perinne. Näitä muotoja, jotka näitä tavoitteita ajavat ta-
kaa, tulee esille sääntöjen muutosesittelyn yhteydessä. 
 
Sääntöjen muuttamisesta on maininta puolueen säännöissä ja se kuuluu 
siten, että puolueen sääntöjen muuttamisesta tai puolueen purkamisesta 
voidaan päättää varsinaisessa puoluekokouksessa, jos sitä koskeva esi-
tys on tehty näiden sääntöjen määräämällä tavalla ja vähintään 2/3 ää-
nestyksessä annetuista äänistä päätöstä kannattaa.  
 
Voin tässä todeta, että tämä oli vielä hieman epäselvä asia tuossa valio-
kunnan kokouksen yhteydessä, mutta nyt tätä on yhdessä puheenjohta-
jan kanssa setvitty ja tehty tulkinta, jonka mukaan tämä äsken todettu 
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sääntöjen pykälä tarkoittaa sitä, että nyt voimassa oleviin sääntöihin teh-
tävät muutokset täytyy hyväksyä 2/3 äänten enemmistöllä. Tämä tarkoit-
taa käytännössä sitä, että kun alan kohta esitellä valiokunnan ehdotusta, 
siihen valiokunnan ehdotukseen tehtäviin muutoksiin ja niistä päättämi-
seen sovelletaan yksinkertaista äänten enemmistöä, mutta koko paket-
tiin, sääntöjen muuttamisesta nykyisistä säännöistä, tarvitaan 2/3 enem-
mistö.  
 
Toveri puheenjohtaja! Tämä on oikeastaan asia, jonka ehdottaisin en-
simmäiseksi käsiteltäväksi ja päätettäväksi. 
 
Puheenjohtaja: On kuultu valiokunnan esitys käsittelyjärjestykseksi, mi-
ten tullaan äänestämään tässä yhteydessä.  
 
Voiko kokous yhtyä tähän valiokunnan käsitykseen, eli vanhojen sääntö-
jen muutosesitykset tehtäisiin 2/3 enemmistöllä, mutta muutosesitykset 
valiokunnan esitystä vastaan yksinkertaisella enemmistöllä? 
 
Voitaneen hyväksyä. Hyväksytään. 
 
Matti Tukiainen (SDP uudistuu -ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): Li-
säksi vielä, ennen kuin mennään varsinaiseen esittelyyn, totean sen, että 
sikäli kuin tämä päätös tässä salissa syntyy lopulta 2/3 tuella, niin tämä 
asiakohta tulisi tarkastaa pöytäkirjasta heti.  
 
Luen tämän ihan suoraan, mitä tämä päätös tarkoittaa: ”Puoluekokous 
hyväksyy yksimielisesti puolueen sääntöihin tehdyt muutosesitykset. 
Pöytäkirja tarkistettiin puolueen sääntömuutosten osalta heti. Koska Yh-
distysrekisteri on ennakkotarkastanut esitykset SDP:n säännöiksi, niitä 
voidaan puolueen sisäisessä toiminnassa noudattaa välittömästi.” 
 
Mutta tämä päätösesitys tulisi sitten päätettäväksi sen jälkeen, kun nämä 
säännöt on käsitelty.  
 
Piirijärjestön säännöt 
 
Sitten menen itse asiaan ja käyn nopeasti läpi tämän koko muutosreper-
tuaarin, ja kunkin sellaisen asiakohdan kohdalla, josta valiokunnassa 
käytiin keskustelua tai äänestettiin, kerron hieman siitä käsittelystä. Ai-
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nakin valiokunnassa oli niin, että tämä piirijärjestön sääntöjen muutos oli 
huomattavasti helpompi, joten aloitan siitä.  
 
Ensimmäinen muutos, joka nykyisiin sääntöihin esitetään, on pykälässä 
9. Siellä puoluehallitus ja nyt valiokunta ehdottaa, että piirikokouksiin pii-
rin oman harkinnan mukaan voidaan valita yksi kokousedustaja jokaista 
puolueosaston jäsenmäärän alkavaa 20 ja enintään 150 kohden sen 
mukaan kuin piirijärjestön kevätkokous päättää, eli tämä 20 jäsentä, se 
muuttuu 30:stä 20:een.  
 
Toinen muutos on pykälässä 12, jossa annetaan piireille mahdollisuus 
yhden varapuheenjohtajan sijasta valita kaksi varapuheenjohtajaa. Sa-
massa pykälässä on myös ehdotus, jonka mukaan piirikokous tekee esi-
tyksen piirin ehdokkaasta puoluehallitukselle Euroopan parlamentin vaa-
lien ehdokkaaksi. Puoluevaltuusto nimeää puolueen ehdokkaat parla-
mentin jäsenten vaaliin ja siitä esityksen tekee puoluehallitus. 
 
Pykälässä 13 myönnettäisiin puolueosastoille oikeus jatkuvasti tehdä 
aloitteita piirihallitukselle, jonka tulee vastata niihin kolmen kuukauden 
sisällä.  
 
Pykälässä 14 on tavallaan johdannainen siitä, että jos piiri ottaa käyttöön 
mahdollisuuden valita kaksi varapuheenjohtajaa, niin siitä aiheutuu tietty-
jä muutoksia. 
 
Samoin pykälässä 14 edelleen siellä seuraavalla sivulla on johdannaista 
siitä, että jos piirillä on käytössä kaksi varapuheenjohtajan tointa, niiden 
valintatapaan liittyen on sitten säädöksiä. 
 
Tässä olivat piirijärjestön säännöt. Valiokunnan yksimielinen ehdotus siis 
on, että hyväksytään puoluehallituksen esitys piirijärjestön säännöiksi.  
 
Päätetäänkö piirijärjestön säännöistä nyt, vai halutaanko, että esittelen 
kaikki yhdellä kertaa? 
 
Puheenjohtaja: Esittele kaikki. 
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Puolueen säännöt 
 
Matti Tukiainen (SDP uudistuu -ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): 
Sitten menen puolueen sääntöjen muutokseen. Siinä ensimmäinen muu-
tos on pykälässä 3, josta poistuu lause ”Puolueosaston jäsen saa jäsen-
kirjan.” Tästä ei valiokunnassa ollut erimielisyyttä. 
 
Seuraava muutos on pykälässä 13, ja se koskee puoluekokouksen osal-
ta sitä aikaa, kuinka usein puoluekokous pidettäisiin. Tästä asiasta valio-
kunnassa käytiin äänestys, ja koeäänestyksellä valiokunnan esitykseksi 
tuli puoluehallituksen esitys eli se, että puoluekokous pidettäisiin joka 
toinen vuosi. 
 
Tässä keskustelussa nousi vahvasti esille, ja se on myös tärkeä havaita, 
että tämä tarkoittaa puoluekokousten luonteen muuttumista mm. siten, 
että puoluekokouksille ei voi jatkossa tulla niin paljon ohjelmia, koska sil-
loin valmisteluaika niihin jää liian lyhyeksi. Tältä osin se korostaa puolue-
valtuuston roolia, ja puoluekokouksen rooli on ennen kaikkea sitten suur-
ten linjojen vetäjänä ja toisaalta ajankohtaiseen politiikkaan liittyvien asi-
oiden käsittelijänä.  
 
Tämä myös mahdollistaa nykyistä paremmin rytmityksen niin eduskunta- 
kuin kunnallisvaaleihin.  Tämä päätös syntyi valiokunnassa koeäänes-
tyksen jälkeen. 
 
Seuraava muutos on pykälään 14. Se on tämä oikeus puolueosastoille 
tehdä aloitteita puoluehallitukselle. Aloiteoikeus on samanlainen kuin pii-
rijärjestöjenkin säännöissä. Tämähän on nimenomaan yksinomaan jäse-
nistön osallistumismahdollisuuksien parantamista, ja valiokunta yhtyi tä-
hän yksimielisesti.  
 
Seuraavaksi on muutos pykälässä 16, jossa poistuu toimintakertomuksiin 
ja tilinpäätöksiin liittyvien asioiden käsittely puoluekokouksessa, ja käsit-
tely siirtyy puoluevaltuustolle. Täällä on maininta siitä, että puolueella oli-
si jatkossa kolme varapuheenjohtajaa.  
 
Tästä kolmannesta varapuheenjohtajasta käytiin valiokunnassa vähän 
keskustelua, mutta päätös oli yksimielinen. 
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Seuraava kohta, jossa ei ole puoluehallituksen ehdotuksessa muutosesi-
tystä nykyisiin sääntöihin, mutta joka tuli sitten tuossa valiokunnan koko-
uksessa tehtyjen muutosesitysten perusteella käsiteltäväksi, koski en-
sinnäkin sitä, että tulisiko neuvoa-antavaa jäsenäänestystä käyttää puo-
lueen puheenjohtajaa valittaessa. Tämän ehdotuksen koeäänestyksen 
perusteella valiokunta hylkäsi, eli puoluehallituksen esitys tuli tältäkin 
osin valiokunnan kannaksi. 
 
Samoin siinä pykälässä 2. momentissa, kun puhutaan näistä valtakun-
nallisten jäsenäänestysten toimittamisesta muissa kuin edellä mainituis-
sa asioissa, mistä päättää puoluevaltuusto, tuli lisäysehdotus, joka käsit-
teli aloiteoikeutta tällaisen asian käsittelyyn ottamisesta niin, että 100 
osastoa tai 3 000 jäsentä voisi tällaisen aloitteen puoluevaltuustolle tehdä. 
 
Tästä valiokunnassa käytiin äärimmäisen tasainen äänestys. Äänet ja-
kautuivat 12-12 puheenjohtajan ollessa hylkäysehdotuksen kannalla, ja 
se ei tullut valiokunnan kannaksi. Valiokunnan kannaksi tuli puoluehalli-
tuksen mukainen esitys, eli nykyinen sääntömuoto.  
 
Seuraava muutos on 24 pykälässä, jossa on näitä jäsenäänestykseen 
liittyvien erilaisten tekniikoiden parempaa hyödyntämismahdollisuutta, ja 
tämän valiokunta hyväksyi yksimielisesti samoin kuin sen poiston, jossa 
todetaan poisjäämisestä päätettäessä mahdollisuus erilliseen äänestysti-
laisuuteen. 
 
26 pykälässä, siinä puoluehallituksen ehdotuksessa ehdotetaan puolue-
kokoukseen valittavan jatkossa 500 kokousedustajaa nykyisen 350 sijas-
ta. Tämän valiokunta hyväksyi yksimielisesti. 
 
29 pykälässä on kaksi muutosta, joista ensimmäinen koskee sitä, että 
piirikokouksella olisi täysi valta tehdä muutoksia jäsenäänestyksen tulok-
siin silloin, kun kysymyksessä on kansanedustajien vaaleihin asetettavis-
ta ehdokkaista käytävä jäsenäänestys. Nykyisinhän on niin, että pitää ol-
la puoluehallituksen suostumus, ja erityisiä painavia syitäkin siihen vaa-
ditaan. 
 
Tämän valiokunta hyväksyi yksimielisesti samoin kuin sen, että tämä 
mahdollisuus tehdä näitä muutoksia olisi jatkossa1/4, kun se on nykyi-
sissä säännöissä 1/5. Tämän valiokunta hyväksyi myös yksimielisesti. 
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Sitten vastaavanlainen muutos on 32 pykälässä, jossa kunnallisjärjestöl-
lä on suvereeni valta samalla tavoin ilman piirihallituksen suostumusta 
tehdä muutoksia kunnallisvaalien ehdokasasetteluun. Siltä osin ei ollut 
ehdotettukaan määrän muutosta.  
 
Sitten 38 pykälä koski sitä, että tässä puoluehallituksen ehdotuksessa tu-
lee nykyisen piirihallituksen edustajan sijasta piirihallituksen puheenjoh-
tajille automaattinen puhe- ja esitysoikeus puoluevaltuuston kokouksiin. 
Tästä asiasta valiokunta äänesti, mutta koeäänestyksen jälkeen siis tä-
mä vastustava ehdotus olisi pitänyt nykyisen säännön voimassa, mutta 
koeäänestyksen jälkeen valiokunnan kannaksi tuli puoluehallituksen eh-
dotus.  
 
Samassa pykälässä on seuraavassa momentissa maininta siitä, että ny-
kyisin puoluevaltuuston kokouksiin täytyy eduskuntaryhmän valtuuttaa 
omat edustajansa. Jatkossa koko ryhmällä on siellä sekä läsnäolo- että 
puheoikeus. Tämän valiokunta hyväksyi yksimielisesti. 
 
39 pykälässä muutos on se, että puoluevaltuustolle tulee oikeus hyväk-
syä puolueen ohjelmia. Tämä liittyy aiemmin mainittuun puoluekokous-
kausien lyhentämiseen, ja tämän valtiokunta hyväksyi yksimielisesti, sa-
moin kuin sen saman sivun alalaidassa olevan kohdan, joka koskee toi-
mintakertomusten ja tilinpäätösten hyväksymistä koskeva poisto, hyväk-
syttiin yksimielisesti, samoin kuin seuraava pallukka, joka käsittelee 
eduskuntaryhmän kertomusta päättyneiltä valtiopäiviltä. 
 
40 pykälässä on seuraava muutosehdotus. Tämä puoluehallituksen eh-
dotus liittyy III varapuheenjohtajan valintaan. Tähän tuli muutosesitys, 
jossa ajatus oli se, että puoluehallituksessa kaikilla piireillä olisi auto-
maattisesti mandaattipaikka. Tämän valiokunta koeäänestyksellä ratkai-
si, ja puoluehallituksen esitys jäi valiokunnan kannaksi. 
 
Seuraava muutos on 42 pykälässä, jossa puoluehallitukselle tulee tehtä-
väksi tehdä puoluevaltuustolle ehdotus parlamentin jäsenten vaaleihin 
valittavista ehdokkaista. Samoin ne loput pari pientä muutosta samassa 
pykälässä koskevat toimintakertomusten ja tilinpäätösten käsittelyä. Nä-
mä molemmat muutokset valiokunta hyväksyi yksimielisesti, samoin kuin 
41 pykälässä olevan poiston, joka liittyy myös näihin toimintakertomus-
asioihin. 
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Tässä olivat kaikki muutosehdotukset. Kuten sanoin, jos tämä esitys tääl-
lä salissa hyväksytään, niin tämä kohta tulisi tarkistaa välittömästi ja sen 
jälkeen nämä siltä osin, kuin ne ovat ennakkotarkastettu, astuisivat voi-
maan. 
 
Puheenjohtaja: Esitän, että nämä säännöt käsiteltäisiin tänään. Jos 
muutosesityksiä tulee, niitä ei enää varsinaisesti lähetetä valiokuntaan, 
vaan sitten teemme salissa ratkaisun siitä, eli äänestämme ja saamme 
sillä tavalla nämä säännöt tänään käsitellyksi ja huomenna voidaan sit-
ten tehdä valintoja näiden uusien sääntöjen mukaisesti. 
 
Voitaneen hyväksyä tämä? Hyväksytään. 
 
Käsittelyjärjestys on seuraava: aletaan keskustelu säännöistä siten, että 
käymme yleiskeskustelun valiokunnan tekemästä esityksestä, ja yleis-
keskustelun jälkeen käymme sitten pykälä pykälältä läpi nämä sääntö-
muutosesitykset. 
 
Ensin käydään läpi puolueen säännöt ja sen jälkeen piirijärjestön säännöt.  
 
Voitaneen menetellä näin. Menetellään. 
 
Muutosesityksiä voi tehdä myös yleiskeskustelun aikana, mutta totean, 
että muutosesitykset pyydetään tekemään kirjallisina ja toimittamaan 
tänne puheenjohtajistoon.  
 
Puheenjohtaja: Keskustelu alkaa. Ensimmäinen puheenvuoro on Tapio 
Bergholmilla Uusimaa, ja valmistautuu Päivö Kuusisto Uusimaa. 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Keski-Uusimaa ja 
Espoo järjestivät jäsenkyselyn puheenjohtajavaalista. Sen tuloskin on jol-
lain tavalla uutisoitu, palstan verran Demarissa ja jostain nettisivuiltakin 
se on saatavissa. 
 
En mene siihen enempää. Joka tapauksessa hyvin nopealla aikataululla 
ja hyvin innostuneessa mielialassa järjestimme lähes puolella Uudella-
maalla jäsentiedustelun. Yli 50 prosenttia jäsenistöstä halusi tähän osal-
listua. Uskoisin, että tulevaisuudessa yhä useampi kunnallisjärjestö, piiri-
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järjestö ja työväenyhdistys tulee tällaisia järjestämään, mikäli puolue ei 
sitä järjestä. 
 
Sitä varten pitäisin paljon mielekkäämpänä, että järjestettäisiin yhdet yh-
teiset jäsenvaalit, jäsenäänestykset puolueen puheenjohtajasta ja tarvit-
taessa myös asiakysymyksistä. Meillähän on jo olemassa olevissa sään-
nöissä kohta presidenttiehdokkaan asettamisesta jäsenäänestyksen 
kautta. On kovin kummallista, kun perustuslaki on muuttunut, niin vä-
hemmän merkittävään tehtävään presidentiksi me järjestämme jäsenää-
nestyksen, mutta merkittävimpään tehtävään puolueen puheenjohtajaan, 
tulevaan pääministeriin, emme järjestäisi jäsenäänestystä emmekä ky-
syisi jäsenistön kantaa.  
 
Tämän vuoksi teen pykälään18 seuraavan muutosehdotuksen. En lue 
koko pykälää, vaan koko pykälä on minulla täällä kupongilla ja toimitan 
sen ystävällisesti puheenjohtajistolle. Tämä on se esitarkastettu versio, 
mutta 8 pykälän ensimmäiseen momenttiin eli ensimmäiseen kappalee-
seen ehdotan seuraavan lisäyksen:  
 
”Jäsenäänestys toimitetaan lisäksi, mikäli puoluevaltuusto erikseen niin 
päättää, neuvoa-antavana puolueen puheenjohtajasta ja ehdokkaiden 
asettamiseksi Euroopan parlamentin jäsenten vaaleihin.” 
 
Sitten siinä valtakunnallisen jäsenäänestyksen toimittamisesta muissa 
kuin edellä mainituissa tapauksissa päättää puoluevaltuusto. Puolueval-
tuuston esityksen jäsenäänestyksen järjestämiseksi jostakin asiakysy-
myksestä voi tehdä myös vähintään 100 puolueosastoa tai vähintään 
3 000 äänioikeutettua jäsentä.  
 
Toivoisin, että saisin lukea esityksen loppuun, koska muuten joudun pyy-
tämään toisen puheenvuoron, ja riski on, että käyttäisin sen koko kolme 
minuuttia kokonaan.  
 
Pykälän 24 viimeinen kappale, jäsenäänestys voidaan toimeenpanna 
korttiäänestyksenä, sähköisenä äänestyksenä, uurnavaalina, puhe-
linäänestyksenä, yhdistyksen avaamissa kokouksissa tai eri yhdistelmillä 
edellä olevista ja sitten on tämä muutosvirke: ”Puoluekokousedustajista, 
presidenttiehdokkaista, europarlamenttivaaliehdokkaista ja puolueen pu-
heenjohtajasta toimeenpantavan jäsenäänestyksen tavasta päättää puo-
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luehallitus…” ja sitten puoluehallituksen esityksen mukaisesti siitä eteen-
päin.  
 
Toimitan tämän myös ystävällisesti presidiumille kirjallisena. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana, Päivö Kuusisto Uusimaa, valmistautuu Pir-
jo Rämänen Pohjois-Karjala. 
 
Päivö Kuusisto (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Kannatan näitä Tapio 
Bergholmin äsken tekemiä muutosesityksiä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pirjo Rämänen Pohjois-Karjala, valmistau-
tuu Mikko Elo Satakunta. 
 
Pirjo Rämänen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvä kokousväki! Tuoko puoluekokouksen tihentäminen 
kahdelle vuodelle lisäarvoa meidän puolueellemme? Pohjois-Karjalan pii-
ri on sitä mieltä, että se ei tuo, eli sillä ei saada lisäarvoa, vaan toiminnat 
pitäisi tehdä niin, että puolue jalkautuu sinne kentälle ihan oikeasti sen 
jäsenen lähelle, ja sitähän ei tässä puoluekokouksessa tapahdu.  
 
Olemme katsoneet, että tällaiset pienet vähävaraiset yhdistykset kärsi-
vät. Ne jäävät jatkossa vaille näitä puoluekokouspaikkoja. Olen ymmär-
tänyt, että SDP on vähävaraisten asialla ja myös tässäkin tapauksessa. 
Jos meillä keskittyy puoluekokousedustajat jatkossa suurien yhdistysten 
jäsenille, niin kuka sitten ajaa pienten yhdistysten ja niiden pienten yhdis-
tysten jäsenten - siis sen syrjäseudun ihmisen – asioita, jos kaikki hoide-
taan täältä kehäkolmosen sisäpuolelta. 
 
Teen muutosesityksen 13 §:ään, eli puoluehallituksen esitykseen, jonka 
sääntövaliokunta on hyväksynyt äänestyksen kautta niin, että 13 § kap-
paleen kaksi ensimmäinen lause kuuluu: ”Varsinainen puoluekokous pi-
detään joka kolmas vuosi vuoden alkupuoliskolla.”  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mikko Elo Satakunnan piiri, ja valmistautuu 
Eero Kärkkäinen Pohjois-Karjalan piiri.  
 
Mikko Elo (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit! Pirjo Rämänen Pohjois-Karjalan piiristä käytti järkevän pu-
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heenvuoron. Me Satakunnassa toiselta puolelta Suomea olemme aivan 
samaa mieltä. Ei ole kovin paljon järkeä lyhentää puoluekokousten pito-
väliä.  
 
Ymmärrän kyllä, että puolueen säännöt tarvitsevat uudistusta, mutta tä-
mä näennäisuudistus tulee päinvastoin häiritsemään puolueemme toi-
mintaa. Puolueen resurssit ovat suhteellisen vähäiset, ja jos katsotte 
kaikkea sitä materiaalia, mitä meille on lähetetty, vaikka puoluekokous 
pidetään joka kolmas vuosi, niin epäilen, että aika harva meistä ehtii 
edes tutustua kaikkeen siihen materiaaliin, joka meille lähetetään. Kaikki 
ne, jotka ovat lukeneet kaiken materiaalin, niin käsi ylös! Ei saa narrata. 
Joka tapauksessa, toveri puheenjohtaja, puolueen resurssit ovat vähäi-
set ja kun sitten katsotaan myös puolueen taloudellisia resursseja, nekin 
ovat entistä vähäisemmät, ja tiedämme, ettei ainakaan lähivuosina, jos 
porvarihallitus saa jatkaa, näitä resursseja olla kovasti lisäämässä. 
 
Satakunnassa olemme päätyneet ehdottomasti siihen, että puoluekoko-
us pitäisi järjestää joka kolmas vuosi, kuten tähänkin asti ja jättää tämä 
kosmeettinen uudistus nyt tekemättä. 
 
Kannatan Pirjo Rämäsen ehdotusta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eero Kärkkäinen, ja valmistautuu Markku J. 
Jääskeläinen. 
 
Eero Kärkkäinen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät 
toverit! Kannatan Pirjo Rämäsen tekemää esitystä. Tuossa tuli jo kanna-
tus, mutta tein tämän vain, kun kerran puheenvuoron pyysin. Pirjo esitti 
hyvät perustelut tälle. Meillä maakunnissa pienissä puolueosastoissa ja 
kunnallisjärjestössä aktiivisten työtätekevien jäsenten määrä on todella 
vähäinen, samoin rahalliset voimavarat. Nämä rahalliset voimavarat tar-
vittaisiin kenttätyöhön, kunnissa tehtävään työhön jäsenten parissa, kun-
nallisvaaleihin, presidentinvaaleihin ja EU:n vaaleihin, sitä työtä tehdään 
siellä. Puoluekokouksessa istumisella ei kannatustamme tulla nosta-
maan. Se tullaan nostamaan vain kentällä tehtävällä työllä.  
 
Esimerkkinä on tämä kokous. Me tulimme Pohjois-Karjalasta eilen illalla, 
emme viitsineet tänä aamuna lähteä sieltä aamuyöllä ajelemaan. Puolue 
ei maksa meidän viime yön majoituskustannuksia, ja meillä Lieksassa ei 
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puolueosastolla eikä kunnallisjärjestöllä ole varaa niitä maksaa. Tämä 
viime yön majoitus jää meidän omaan piikkiimme.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku J. Jääskeläinen, valmistautuu Hil-
dur Boldt. 
 
Markku J. Jääskeläinen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Näyttää siltä, että paitsi ilot niin myös järki 
asuu Karjalassa. Olen pohjoiskarjalaisten kanssa hyvin paljon samaa 
mieltä näistä puoluekokouskauden pituuteen liittyvistä asioista.  
 
Tämän puoluekokouksen tehtävänä on uudistaa puoluetta, mutta luulen, 
että sekä kaikki muut nämä sääntömuutokset että myös nämä sisällölli-
set muutokset, mitä tulee politiikkaan, ovat moninkertaisesti tärkeämpiä 
kuin tämä kysymys, joka toteutettuna pahimmillaan saattaa todella haita-
ta vakavasti puolueen toimintaa. Se vie voimavaroja, se ohjaa toimintaa 
tällaiseen luostarimaiseen, puolueen sisällä tapahtuvaan toimintaan sen 
sijaan, että avautuisimme ulospäin ja näkyisimme kentällä, aivan niin 
kuin täällä on todettu.  
 
Me tarvitsemme voimavaroja nimenomaan vaalityöhön, koska meidän 
arvostuksemme tuolla yhteiskunnassa perustuu siihen, kuinka hyvin me 
pärjäämme vaaleissa, ja siihen me tarvitsemme sitä perustason puolue-
osastojen että myös puolueen voimavaroja.  
 
On myös varsin epätervettä se, että puoluejohto ja koko puolueorgani-
saatio joutuu joka toinen vuosi valmistautumaan puoluekokoukseen ja 
toiminnalta katoaa tällainen pitkäjänteisyys.  
 
Kannatan tehtyä esitystä kolmivuotispuoluekokouskaudeksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hildur Boldt, ja valmistautuu Riku Pirinen. 
 
Hildur Boldt (FSD): Kannatan Tapio Bergholmin esittämää lisäystä py-
kälään 18 toiseen momenttiin koskien jäsenäänestystä asiakysymykses-
tä, mikäli vähintään 100 puolueosastoa tai 3 000 jäsentä niin vaativat.  
 
Mitä luultavimmin, jos puolueemme toimii yhä paremmin, niin tätä ei toi-
vottavasti tarvitse koskaan käyttää. On hyvä olla varaventtiili, jos tulee 
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sellainen tilanne, että jotain laajaa kannatusta saanutta asiaa ei käsitellä 
puoluejohdossa, eikä se ota kantaa, ja ihmiset tuntevat, että heitä ei 
kuunnella. Silloin pitäisi olla mahdollisuus tällaiseen aloitteeseen jäsen-
äänestyksestä asiakysymyksessä. 
 
100 puolueosastoa tai 3 000 jäsentä on hirvittävän suuri määrä, joten 
luultavasti ei ihan pienestä asiasta tultaisi koskaan tekemään tällaista jä-
senäänestystä. 
 
Kannatan lämpimästi Tapio Bergholmin tekemää esitystä tähän kohtaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riku Pirinen, ja valmistautuu Heikki Melin. 
 
Riku Pirinen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Pieni muutosesitys valiokunnan esitykseen. Pykä-
lässä 38, jossa puhutaan puoluevaltuustossa olevasta piirien edustajasta 
valiokunta esittää, että sääntöjen mukaan sinne menisi aina piirin pu-
heenjohtaja, mutta meidän ryhmämme yksimielisesti sitä mieltä, että pii-
rin nimeämä ehdokas, koska halutaan saada lisää ihmisiä seuraamaan 
päätöksentekoamme. Tässä voisi olla yksi hyvä reitti, koska jos piirin pu-
heenjohtajilla, kansanedustajilla ja puoluehallituksen jäsenillä tai vastaa-
va on este osallistua kokoukseen (pieni äänityshäiriö) …vanhoilla sään-
nöillä nimetä sinne joku muu, mutta varmaan pääsääntö on aina ollut, et-
tä se on piirin puheenjohtaja. Tällainen muutosesitys. 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Heikki Melin, valmistautuu Ensio Vatanen. 
 
Heikki Melin (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Kannatan Pirisen esi-
tystä piirin edustajasta puoluevaltuuston kokouksessa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ensio Vatanen, ja valmistautuu Antti Jeh-
konen. 
 
Ensio Vatanen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Nyt 
olen Pohjois-Karjalan tovereiden kanssa täysin eri mieltä puoluekokous-
referenssistä. Puolueen sääntöjä ollaan muuttamassa kokonaisuutena. 
Tähän puoluekokousvälin lyhentämiseen liittyy myös ne uudistukset, että 
puoluevaltuuston roolia ollaan kasvattamassa, aloiteoikeus tulee jatku-
vaksi ja muita uudistuksia. Sen lisäksi, että puoluekokouksen rooli muut-
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tuu, jos se pidetään kahden vuoden välein, eikä ole mitään järkeä siinä, 
että tämän kaltaista aloite- ja ohjelmanippua käsitellään joka puolueko-
kouksessa. Ihan niin kuin kaikissa muissakin järkevissä organisaatioissa 
voidaan sen jälkeen tehdä rytmitys. Kahden vuoden välein voidaan ottaa 
tiettyjä ohjelmia ja sitten taas kahden vuoden päästä toisia ohjelmia kä-
sittelyyn. 
 
Puoluekokouksen merkitys on ajankohtainen poliittinen keskustelu, ja se 
lisää myös sitä poliittista keskustelua siellä meillä pienissä osastoissa. 
Myös minä tulen pienestä yhdistyksestä, meitä on vajaat 30, ja meillä on 
tänä keväänä mm. käyty keskustelua näistä ajankohtaisista poliittisista 
asioista enemmän kuin normaalisti. Ja minkä takia? Sen takia, että puo-
luekokous on nyt tulossa ja on kiinnostavia asioita. Jos se on kahden 
vuoden välein, niin todennäköistä on, että käymme sitä keskustelua use-
ammin. 
 
Kannatan alkuperäistä esitystä.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Jehkonen, valmistautuu Ari Tielinen. 
 
Antti Jehkonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Minäkin tulen Pohjois-
Karjalasta. Kannatan puoluehallituksen esitystä, se on suorastaan loista-
va ja aika lailla historiallinen. Tämä kaksi vuotta, 500 puoluekokousedus-
tajaa on hyvin merkittävä asia, sitä ei pidä vähätellä.  
 
Meillä Pirkanmaalla on ryhmittymä, jota sanotaan nollavaihtoehdoksi, ja 
se on sitä mieltä, että mikään toiminta ei auta SDP:tä. Tehtiinpä mitä ta-
hansa, kaikki menee huonosti. 
 
Nyt toistan sen, mitä toveri Vatanen sanoi, että missä muualla käydään 
poliittista keskustelua kuin puoluekokouksessa ja puolueen tilaisuuksis-
sa. Meillä on monissa kunnissa alle 50-vuotiaita demareita, jotka yksin 
pääsevät silloin tällöin keskustelemaan, niitä on myös etelässä eikä pel-
kästään pohjoisessa. Tämä valmistautumisprosessi on olennainen asia. 
 
Toinen on se, että tämä hetki on alku. Tässä uudistuksessa ei ole kaikkia 
niitä radikaaleja asioita, joita siinä pitäisi olla. On monia kysymyksiä, joita 
voisi tuoda mukaan, mutta me lähdemme nyt etenemään pikkuhiljaa. 
Kehitämme tätä puoluekokous- ja puolueen toimintajärjestelmää sellai-
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seksi, että siitä tulisi toimiva ja siinä huomioidaan myös jäsenen mahdol-
lisuus vaikuttaa asioihin. 
 
Olennainen juttu tässä on se, ettei pidetä ainoastaan puoluekokousta, 
vaan joka toinen vuosihan kokoontuvat osastojen puheenjohtajat teke-
mään politiikkaa, on sellainen rytmitys, että joka toinen vuosi ollaan vä-
hän kunnallisvaaliteemoilla ja joka toinen vuosi valtakunnallisilla teemoil-
la. Tämä järjestelmä on kaikin puolin toimiva. Tämä on sellainen, josta 
tätä voisi kehittää eteenpäin. Harvoin olen toveri Vatasen kanssa niin sy-
västi samaa mieltä kuin nyt, että liittykää toveri Vatasen viitoittamalle tiel-
le, ja hyväksytään nämä säännöt. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ari Tielinen, ja valmistautuu Leena Nyys-
sönen. 
 
Ari Tielinen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät puoluetoverit! Enskalle sanoisin ensiksikin, että kun 
kahden vuoden välein kokoonnuttaisiin, niin 600 sivua muuttuu 200 si-
vuksi. Eiköhän se olisi samanlaista rumbaa, mutta kolmen vuoden väli on 
kuitenkin parempi.  
 
Jäsendemokratian toimivuus, jäsenen tunne ja tieto siitä, että juuri minä 
voin vaikuttaa Sosialidemokraattisessa puolueessa asioihin ja päätök-
sentekoon, se tunne kantaa pitkälle. Se että ollaan tekemässä osastoille 
aloiteoikeutta, on ehkä tämän kokouksen paras uusi asia.  
 
Samaan sarjaan Pohjois-Karjalan puoluekokousryhmä esittää myös 
sääntöjen 18 pykälään täydennystä siitä, että jäsenäänestys asia-
asioissa olisi mahdollista. Meillä on vähän parempi esitys kuin se aiem-
min esitetty, että 100 osastoa tai 3 000 jäsentä. 
 
Meidän esityksemme on, että kun viisi prosenttia jäsenistöstä vaatii, niin 
puoluevaltuuston on se jäsenäänestys järjestettävä.  
 
Sitten teen vielä kaksi ponsiesitystä. Kolmanteen pykälään, jonka mu-
kaan on tulossa kolme varapuheenjohtajaa, puoluekokoukselle ponsiesi-
tys siitä, että puoluehallitus velvoitetaan roolittamaan nämä varapuheen-
johtajien tehtävät lähitulevaisuudessa sen jälkeen, kun nähdään, keitä 
siellä on, mikä on kenenkin rooteli parhaimmillaan. 
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Tämä asia on ollut esillä valmistelussa, mutta se on jossain tässä loppu-
vaiheessa sotkeutunut. Olisikohan se himmelihäkkyrä, mistä puheenjoh-
taja myös puhui, se on jäänyt johonkin semmoiseen, ja sitä ei ole saatu 
tuonne sääntöihin asti, ja sen takia tämä ponsiesitys. Tulen kirjoittamaan 
sen vielä tarkemmin.  
 
Toinen ponsiesitys sääntöjen 40 pykälään, eli puoluehallituksen pääluku. 
Täällä valmistelussa on ollut jo monta kuukautta asia, että jokainen piiri 
saisi sen edustuksen puoluehallitukseen, mutta sekin on johonkin tässä 
loppumetreillä sotkeentunut. On sanottu, että kun puoluekokouksessa on 
pystytty sopimaan – aivan niin kuin onkin pystytty sopimaan viime aikoi-
na – että mikään piiri ei jää siinä ulos.  
 
Mutta puoluehallituksessa alueellinen edustavuus on erittäin tärkeää. 
Tässäkin on käyty keskustelua piirien välillä ja on ollut sataprosenttinen yk-
simielisyys siitä, että jokaiselle piirille varmistetaan puoluehallituspaikka. 
 
Hämmästyttää, että mihin se sitten on kadonnut. Mutta koska siitä ollut 
on yksimielisyys ja meillä on vankka luottamus avoimeen käsittelyyn ja 
myös vaalivaliokuntaan, mekin luotamme siihen, että se tälläkin kertaa 
jokaisesta piiristä tulee, ja sen takia esitämme pontena, että puoluehalli-
tus valmistelee seuraavaan puoluekokokseen sääntömuutoksen, jossa 
se tulee sitten jokaiselle piirille, että sattumalle ei jää sijaa. Viittaan tuo-
hon nyt puoluehallituksen 25 jäsenehdokkaaseen, että samoin kuin tä-
hän sinisten ja punaisten lappujen showhun, jota äsken käytiin, sattumal-
le jää aika paljon tällaisissa tilanteissa. Demokratian laajentaminen ja jä-
senoikeuksien laajentaminen! 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala. 
 
Leena Nyyssönen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät 
toverit! Ajan säästämiseksi hyvin yksinkertaisesti, kannatan edellisen pu-
hujan Ari Tielisen tekemiä esityksiä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana puoluesihteeri Maarit Feldt-Ranta. 
 
Maarit Feldt-Ranta (puoluehallitus): Toveri puheenjohtaja, hyvät puo-
luetoverit!  Tässä on ollut useita hyviä puheenvuoroja, joissa oikeastaan 
monessa on ollut tavoitteena jäsenten vaikutusmahdollisuuksien lisäämi-
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nen. Niin kuin aikaisemmin tänään sanoin omassa esittelypuheenvuo-
rossani, kun esittelin tätä puolueen järjestöllisen uudistumisen asiakirjaa, 
että koko tämän uudistusprosessin, sekä tämän SDP uudistuu –
ohjelman että tämän sääntöesityksen ihan yhtenä keskeisenä ja punai-
sena lankana on ollut tämä jäsenten vaikutusmahdollisuuksien lisäämi-
nen. 
 
Täällä on ollut muutamia sellaisia puheenvuoroja, että halusin muistuttaa 
meitä sellaisista kysymyksistä, jotka täällä aikaisemmin tänään ovat ol-
leet voimakkaasti esillä asiakysymysten osalta, ja se on sana ”yhteisölli-
syys”, yhdessä tekeminen, me-henki, yhdessä sopiminen, konsensuksen 
hakeminen, yhteistyöllä ratkaisujen löytäminen. Olennainen osa tätä 
henkeä on edustuksellinen demokratia, se, että toimitaan niin kuin tä-
nään täällä toimitaan, niin kuin on toimittu tähän kokoukseen valmistau-
duttaessa. Kokoonnutaan yhteen, tehdään yhteistä pohdintaa, haetaan 
mahdollisimman paljon yhteistä rajapintaa, sen jälkeen tehdään yhdessä 
päätöksiä ja lähdetään porukalla niitä toteuttamaan ja hoitamaan.  
 
Koko sääntöuudistusesitys ja puolueen toiminta sekä historia että tämän 
päivän päätöksenteko nojaavat voimakkaasti tähän edustuksellisen de-
mokratian periaatteeseen.  
 
Tässä on muutamia sellaisia esityksiä, joista on syytä tuoda esille sitä 
pohdintaa, mitä tässä on aikaisemmin prosessin aikana tehty. Täällä on 
mm. salista tullut esitys neuvoa-antavasta jäsenäänestyksestä puolueen 
puheenjohtajaa valittaessa, ja haluan kertoa muutaman seikan, miten 
tämä on ollut aikaisemmin prosessissa ja minkä takia sitä esitystä ei ole 
olemassa näissä pohja-asiakirjoissa. 
 
Tätä SDP uudistuu -prosessia käytiin viime syksystä lähtien. Talven ajan 
käsiteltiin asiaa ja keskusteltiin. Työryhmä ei loppumetreillä päätynyt te-
kemään sen tyyppistä esitystä. Tätä asiaa kuitenkin puitiin sen jälkeen 
monellakin foorumilla. Puoluehallitus kävi siitä monta periaatteellista pit-
kää keskustelua ja päätyi lopulta siihen, että puoluehallitus perusti erityi-
sen työryhmän, joka sai tehtäväkseen perin juurin käydä tämän asian lä-
pi, että se pohtii kaikki siinä olevat näkökulmat monelta eri kantilta. Ase-
tettiin tällainen ns. Markku Hyvärisen työryhmä, jonka työn tulokset on 
teille myös toimitettu. Tähän työryhmään haluttiin tarkoituksella ottaa 
mukaan sekä sellaisia tovereita, jotka voimakkaasti olivat edustuksellisen 
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demokratian tukijoita julkisesti etukäteen, mutta myös yhtä lailla niitä to-
vereita, jotka voimakkaasti tukivat tätä neuvoa-antavan jäsenäänestyk-
sen järjestämistä puolueen puheenjohtajasta. 
 
Tämä työryhmä on työskennellyt ja toimittanut tänne puoluekokoukselle 
raportin ja päätyi tässä pohdinnassaan, tarkasteltuaan tätä asiaa eri nä-
kökulmista, siihen arvioon, että meidän vahvaan yhteisen tekemisen ja 
yhteisöllisyyden periaatteeseen ei sovi tällainen jäsenäänestyksen toimit-
taminen henkilöistä tai asiakysymyksistä irrallaan tästä yhteisestä poh-
dinnasta. 
 
On myös monia sellaisia tähän asiaan liittyviä seikkoja, jotka vaatisivat 
edelleen aika paljon pohdintaa. Miten teemme tulkintaa sellaisesta neu-
voa-antavavasta jäsenäänestyksestä, jossa yksi toveri on saanut 43 pro-
senttia äänistä, toinen 27 prosenttia ja kolmas 18 prosenttia, mikä on 
suositus puoluekokoukselle? Mikä on se vahva tahtotila, joka siitä jäsen-
äänestyksestä tulee? 
 
On myös muita avoimia kysymyksiä, joita on hyvä edelleen pohtia. Sitten 
täytyy kyllä sanoa, että tänään olemme nähneet täällä, kun puheenjohta-
jaehdokkaat ovat tälle kokoukselle esittäytyneet, että on myös aika hieno 
seula se, että muutkin toverit kuin sellaiset, jotka ovat entisestään erittäin 
tunnettuja tai tuttuja, kykenevät täällä puoluekokouksessa vielä esittele-
mään itsensä ja tulemaan tällaisen ison porukan läpivalaisuun ja sillä ta-
valla synnyttämään täällä sen yhteisen hengen siitä, että kuka puolueen 
puheenjohtajana on jatkossa. 
 
Toinen kysymys, johon halusin esittää muutaman huomion, oli tämä esi-
tys siitä, että 100 puolueosastoa tai 3 000 jäsentä voisivat tehdä asiaky-
symyksissä vaatimuksen jäsenäänestyksestä. Tässä pätee oikeastaan 
samantyyppinen filosofia ja ajattelu siitä, että onko meidän liikkeemme 
lähtökohta se, että kokoonnutaan yhteen joko paikallisesti, alueellisesti 
tai valtakunnallisesti tekemään yhteistä pohdintaa, hakemaan yhdessä 
ratkaisuja näihin kysymyksiin, vai pohtiiko itse kukin tykönään kotisohval-
la ja kruksittaa kyllä tai ei. 
 
Minä uskon voimakkaasti, niin kuin monet varmasti tietävät ja tästäkin 
puheesta kuuluu, että tämän liikkeen menestys on ollut tässä yhteisessä 
pohdinnassa. Vaikka arvostan kaikkien niiden tovereiden kantoja, jotka 
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näkevät tämän toisella tavalla, toivon, että puoluekokous voi tukea tätä 
puoluehallituksen esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Sitten Tapio Bergholm Uusimaa. 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvä kokousväki! Joudun vähän itsellenikin pettymyksekseni pa-
laamaan tänne puhujapönttöön tämän puoluesihteerin perusteellisen 
katsauksen jälkeen. 
 
Meillä Uudenmaan piirissä paneuduttiin tähän asiaan Hyvärisen muistion 
perusteella ja käytiin ryhmässä hyvin perusteellinen keskustelu, ja selkeä 
enemmistö meillä Uudellamaalla, missä on tästä jäsenäänestyksestä 
laajin kokemus, päätyi sille kannalle, että tämä on hyvä juttu, ja tätä pitää 
laajentaa koko puolueväelle. 
 
Meillä on ongelmana se, että meidän jäseniemme pitää saada jotain jä-
senyydestään irti. Ja meillä on jäsenkato, meillä puolueessa on aito kriisi, 
ja nyt on varaa ottaa riskiä, jotta puolueella on hyvä tulevaisuus. Sen ta-
kia me kokeilimme tätä, sen takia me ehdotamme, että koko puolue voisi 
seuraavassa puoluekokouksessa käyttää tätä jäsenistön osaamista hy-
väkseen. 
 
Puheenjohtaja: Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole. Voidaan todeta, että 
yleiskeskustelu asiasta on päättynyt. Todetaan. 
 
Nyt menemme yksityiskohtaiseen käsittelyyn.  
 
 
Puolueen säännöt 
 
Lähden käymään ensimmäiseksi näitä puolueen sääntöjä, käymme ne 
pykälä pykälältä ja ne muutosesitykset jotka on tehty, huomioidaan sen 
pykälän käsittelyn yhteydessä. 
 
Sen lisäksi meille on tullut ponsiesityksiä, jotka käsitellään sitten lopuksi. 
 
Lähdetään käymään ensiksi läpi puolueen sääntöjä.  
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Ensimmäisenä on 1 §, puolueen tarkoitus. 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
2 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
3 § Puolueen järjestörakenne ja jäsensuhteet 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
4 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
5 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
6 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
7 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
8 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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9 § Toimielimet 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
10 § Toiminnan rahoittaminen 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
11 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
12 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
13 § Puoluekokous 
 
Tähän on tehty muutosesityksiä. Meillä on kaksi samanlaista muutosesi-
tystä, jonka ovat tehneet Pirjo Rämänen ja Kai Vaino. Niitä on myös kan-
natettu.  
 
Esitys on, että varsinainen puoluekokous pidetään joka kolmas vuosi.  
 
Meillä on kannatettu esitys valiokunnan esityksen rinnalla, joten jou-
dumme äänestämään.  
 
Voisimme ensin suorittaa koeäänestyksen ja tehtäisiin niin, että ne, jotka 
ovat valiokunnan esityksen kannalla vastaavat jaa, eli sininen lappu, ja 
ne, jotka ovat tämän muutosesityksen kannalla vastaavat ei, eli punainen 
lappu.  
 
Äänestysesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän ensimmäisenä nostamaan laput ylös niitä, jotka 
ovat valiokunnan esityksen kannalla ja vastaavat jaa. Kiitos. 
 
Nyt pyydän nostamaan laput niitä, jotka ovat tehdyn muutosesityksen 
kannalla ja vastaavat ei. Kiitos. 
 
Puheenjohtajana tulkitsen, että jaa-ääniä on selkeästi enemmän, eli puo-
luekokous on hyväksynyt valiokunnan esityksen. 
 
Keskustelu asiasta on päättynyt, ja kysyn, voimmeko hyväksyä tämän 
yksimielisesti kokouksen päätökseksi. Hyväksytään. 
 
Pykälä 13 on tullut näin hyväksytyksi.  
 
14 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
15 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
16 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
17 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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18 § Jäsenvaali ja jäsenäänestys 
 
Meillä on tullut 18 pykälään kaksi muutosesitystä, joita molempia on kan-
natettu. Teen seuraavanlaisen äänestysesityksen. 
 
Tapio Bergholm on esittänyt, että jäsenäänestys asiakysymyksestä tulee 
toimittaa, mikäli vähintään 100 puolueosastoa tai vähintään 3 000 jäsen-
tä niin puoluevaltuustolle esittää. Esitystä on kannattanut mm. Hildur 
Boldt.  
 
Sitten meillä on toinen esitys, jossa esitetään, että jos puolueen jäsenistä 
viisi prosenttia vaatii, on asiakysymyksestä järjestettävä jäsenäänestys. 
Jäsenäänestyksen järjestämisestä päättää puoluevaltuusto, ja sen toi-
meenpanee puoluehallitus. 
 
Ensin laitetaan nämä kaksi esitystä vastakkainen ja voittanut esitys on 
sitten vastaesitys valiokunnan esitykselle. 
 
Äänestysesitys voitaneen hyväksyä. Hyväksytään.  
 
Teen seuraavan esityksen: ne jotka kannattavat sitä esitystä, jossa pu-
hutaan, että jäsenäänestys asiakysymyksistä tulee toimittaa, mikäli vä-
hintään 100 puolueosastoa ja vähintään 3 000 jäsentä niin esittää, vasta-
taan sinisellä lapulla jaa. 
 
Ne, jotka ovat sitä mieltä, että jos puolueen jäsenistä viisi prosenttia vaa-
tii, vastaavat ei, eli punaisella lapulla. 
 
Suoritetaan tässä koeäänestys. Äänestysesitys hyväksyttäneen. Hyväk-
sytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Nyt pyydän nostamaan niitä, jotka vastaavat jaa ja ovat 
ensimmäisen esityksen kannalla. Kiitoksia. 
 
Nyt pyydän nostamaan niitä, jotka vastaavat ei ja ovat viiden prosentin 
kannalla. Kiitoksia. 
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Puheenjohtajana tulkitsen, että jaa-ääniä on tullut enemmän, eli se on 
voittanut äänestyksen. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Teen seuraavanlaisen äänestysesityksen, jossa tämä voittanut esitys, eli 
kysymys, että jäsenäänestys asiakysymyksistä toteutetaan, mikäli 100 
puolueosastoa tai vähintään 3 000 jäsentä sitä puoluevaltuustolle esittää. 
Se on vastaesitys valiokunnan tekemälle esitykselle. 
 
Ne, jotka ovat valiokunnan esityksen kannalla vastaavat jaa ja nostavat 
sinisen lapun, ja ne, jotka ovat tämän muutosesityksen kannalla vastaa-
vat ei ja nostavat punaisen lapun. Tässäkin suoritamme koeäänestyk-
sen. 
 
Äänestysesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Nyt pyydän nostamaan lapun niitä, jotka ovat valiokun-
nan esityksen kannalla eli vastaavat jaa. Kiitoksia. 
 
Nyt pyydän nostamaan lapun niitä, jotka vastaavat ei ja ovat muutosesi-
tyksen kannalla. 
 
Pyydän ääntenlaskijoita paikalle. 
 
Äänestysesitys on edelleen sellainen, että ne, jotka ovat valiokunnan esi-
tyksen kannalla vastaavat jaa eli sininen ja ne, jotka ovat muutosesityk-
sen kannalla vastaavat ei ja punainen lappu. 
 
Tekniikka on jo äsken testattu, eli mennään riveittäin ja pyydän nosta-
maan laput.  
 
Äänestysesitys voitaneen hyväksyä. Hyväksytään. 
 
Äänestys 
 
Puheenjohtaja:  Äänestys alkaa.  
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Valiokunnan esitys on jaa, eli sininen lappu ja muutosesitys on ei, eli pu-
nainen lappu. Totean nyt, että tämä saataisiin mahdollisimman nopeasti 
ja selkeästi läpi. Mennään niin, että kumpikin väri nostetaan erikseen.  
 
Valiokunnan esitys on jaa, eli sininen lappu. 
 
Nyt ne, jotka kannattavat muutosesitystä, vastaavat ei ja nostavat punai-
set laput.  
 
Äänestys on päättynyt. 
 
Äänestyksen tulos: jaa-ääniä 175, ei-ääniä 142, eli valiokunnan esitys on 
tullut enemmistöksi. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Pykälään 18 on tullut myös toinen esitys, eli Tapio Bergholm on tehnyt 
esityksen nimenomaan neuvoa-antavasta jäsenäänestyksestä, että sii-
hen lisättäisiin kohta, että sitä voitaisiin käyttää myös puolueen puheen-
johtajasta.  
 
Tätä on kannatettu, joten teen tässä esityksen, että ne, jotka ovat valio-
kunnan esityksen kannalla vastaavat jaa ja nostavat sinisen lapun, ja ne, 
jotka ovat Bergholmin esityksen kannalla, vastaavat ei ja nostavat punai-
sen lapun. Myös tässä tehdään ensin koeäänestys. 
 
Äänestysesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne, jotka ovat valiokunnan esityksen kannalla, nostavat 
siniset laput. 
 
Nyt nostavat ne, jotka ovat Bergholmin esityksen kannalla, nostavat pu-
naiset laput.  
 
Tulkitsen puheenjohtajana, että sinisiä lappuja oli enemmän. Valiokun-
nan esitys on tullut päätökseksi. 
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Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
19 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
20 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
21 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
22 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
23 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
 
24 § 
 
Tässä on myös muutosesitys. Esityksen tekijä on Tapio Bergholm, ja esi-
tystä on kannatettu.  
 
Bergholm on vetänyt esityksensä pois, eli tähän ei ole muutosesityksiä. 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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25 § Ehdokasasettelu 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
26 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
27 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
28 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
29 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
30 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
31 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
32 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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33 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
34 § Puoluevaltuusto 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
35 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
36 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
37 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
38 § 
 
Tähän on muutosesitys, jonka on tehnyt Riku Pirinen, ja esitystä on kan-
natettu. 
Muutosesitys kuuluu seuraavasti: ”Puhe- ja esitysoikeus puoluevaltuus-
ton kokouksessa on puoluehallituksen jäsenillä, puolueen tilintarkastajien 
puheenjohtajalla, piirihallituksen edustajalla sekä Sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän puheenjohtajalla..” ja jatkuu siitä samalla tavalla kuin 
tämä esitys. Tähän tulisi lisäyksenä ”piirihallituksen puheenjohtajilla”. 
 
Tämä on muutosesitys ja sitä vastaan on tämä valiokunnan tekemä esitys. 
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Koska meillä on kannatettu muutosesitys, teen seuraavanlaisen äänes-
tysesityksen. 
 
Ne, jotka ovat valiokunnan esityksen kannalla, vastaavat jaa ja nostavat 
sinisen lapun. 
 
Ne, jotka ovat Riku Pirisen esityksen kannalla, vastaavat ei ja nostavat 
punaisen lapun. 
 
Tässäkin suoritetaan koeäänestys. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne jotka ovat valiokunnan esityksen kannalla, vastaavat 
jaa. Kiitoksia.  
 
Nyt nostavat ne, jotka ovat tehdyn muutosesityksen kannalla ja vastaa-
vat ei. Kiitoksia. 
 
Puheenjohtajana tulkitsen, että valiokunnan esityksen kannalla on selke-
ästi enemmän ääniä. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
39 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
40 § Puoluehallitus 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
41 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
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Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
42 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
43 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
44 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
45 § Puoluelehdistö 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
46 §  
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
47 § Osallistuminen hallitukseen 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
48 § Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
49 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
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Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
50 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
51 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
52 § 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Voidaan todeta, että säännöt ovat tältä osin 2/3 enemmistöllä tulleet hy-
väksytyksi. Todetaan. 
 
”Puoluekokous hyväksyi yksimielisesti puolueen sääntöihin tehdyt muu-
tosesitykset. Pöytäkirja tarkastettiin puolueen sääntömuutosten osalta 
heti. Koska Yhdistysrekisteri on ennakkotarkastanut esityksen SDP:n 
säännöiksi, niitä voidaan puolueen sisäisessä toiminnassa noudattaa vä-
littömästi.” 
 
Meille on tehty kaksi ponsiesitystä. 
 
Ensimmäinen ponsiesitys kuuluu näin: ”Puoluekokous velvoittaa puolue-
hallituksen määrittelemään varapuheenjohtajille tehtävä- ja vastuualu-
eet.”  
 
Toisessa ponsiesityksessä todetaan: ”Puoluekokous velvoittaa puolue-
hallituksen valmistelemaan sääntöjen 40. §:n muutoksen niin, että seu-
raavassa puoluekokouksessa käsitellään sääntömuutos siitä, että jokai-
selle piirille turvataan paikka puoluehallituksessa.” 
 
Näitä molempia ponsiesityksiä on kannatettu. 
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Teen seuraavan esityksen: ne jotka kannattavat ponnen hyväksymistä, 
vastaavat punainen ei, ja ne, jotka ovat hylkäämisen puolella, vastaavat 
jälleen jaa sinisellä. 
 
Ensimmäisenä äänestetään tästä ponsiesityksestä, jossa nimenomaan 
puoluekokous velvoittaisi puoluehallituksen määrittelemään varapuheen-
johtajille tehtävä- ja vastuualueet. 
 
Ne, jotka kannattavat tällaisen ponnen liittämistä päätökseen, vastaavat 
ei, ja ne, jotka ovat sitä mieltä, että ponsi hylätään vastaavat jaa. 
 
Äänestysesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Ne, jotka ovat esityksen kannalla, vastaavat ei. Pyydän, että nostatte nyt 
lippunne. Kiitoksia. 
 
Nyt ne, jotka kannattavat ponnen hylkäämistä, vastaavat jaa, eli sininen. 
 
Tulkitsen, että enemmistö on hylkäämisen kannalla, joten tämä ponsi on 
hylätty. 
 
Sitten on toinen, jossa esitetään, että puoluekokous velvoittaa puoluehal-
lituksen valmistelemaan sääntöjen 40. §:n muutoksen niin, että seuraa-
vassa puoluekokouksessa käsitellään sääntömuutos siitä, että jokaiselle 
piirille turvataan paikka puoluehallituksessa. 
 
(Puheenvuoro salista, joka ei kuulunut.) 
 
Puheenjohtaja: Kyllä minä luotan, että jokainen äänestää vain yhden 
kerran. Puheenjohtaja pyrkii tulkitsemaan tätä tilannetta mahdollisimman 
oikein. 
 
Mennään eteenpäin. Teen seuraavanlaisen äänestysesityksen: Ne, jotka 
ovat ponnen hyväksymisen kannalla äänestävät ei ja nostavat punaisen 
lipun. Ne, jotka ovat ponnen hylkäämisen kannalla, äänestävät jaa ja 
nostavat sinisen lapun.  
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Myös tässä suoritetaan koeäänestys. 
 
Ehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Nyt nostavat ne, jotka ovat ponnen hyväksymisen kan-
nalla, eli he nostavat punaisen lipun. 
 
Nyt nostavat ne, jotka ovat ponnen hylkäämisen kannalla, eli he nostavat 
sinisen lapun. 
 
Totean, että selvä enemmistö on ponnen hylkäämisen kannalla, eli ponsi 
on hylätty.  
 
Puolueen uudistetut säännöt hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
 
Piirijärjestön säännöt 
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme nyt piirijärjestön säännöt. Kuulimme esit-
telyn ja voimme mennä suoraan käsittelyyn. Lähdemme käsittelemään 
sääntöjä pykälä pykälältä. 
 
Kun täällä ei ole muutosesityksiä, niin voidaanko menetellä niin, että 
säännöt voitaisiin hyväksyä yksimielisesti yhdellä kertaa? 
 
Salista: Kyllä! 
 
Näin voidaan todeta, että puoluekokous hyväksyy SDP:n piirijärjestön 
säännöt yksimielisesti. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Esityslistan kohta 9. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi yksimielisesti Suomen Sosialidemokraat-
tinen Puolue - Finlands Socialdemokratista Parti r.p:n sekä SDP:n 
piirijärjestön säännöt. 
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Pöytäkirja tarkistettiin puolueen sääntömuutosten osalta heti. 
Koska yhdistysrekisteri on ennakkotarkastanut esitykset SDP:n 
säännöiksi, niitä voidaan puolueen sisäisessä toiminnassa nou-
dattaa välittömästi. 

 
Puheenjohtaja: Kokous keskeytetään, ja meillä alkaa valiokuntatyös-
kentely. 
 
Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Toivotan teidät tervetulleeksi kello 21 Hämeen vanhaan 
linnaan Hämeenlinnan kaupungin vastaanotolle. 
 
Puoluekokous keskeytettiin kello 19.24.  
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TOINEN KOKOUSPÄIVÄ 
6. KESÄKUUTA 2008 KELLO 9.57 
 
 
Kokouksen puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. Pyydän edustajia asettumaan pai-
koilleen ja myös saliin hiljaisuutta.  Toivotan kaikki virkistyneenä tervetul-
leiksi ja toivon, että tänään saadaan kaikki valinnat tehdyksi hyvässä 
hengessä, rauhallisesti, määrätietoisesti ja leppoisasti. Otetaan sellainen 
asenne, niin kuin olisimme töissä. 
 
Muutokset puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Muutama edustajanvaihdos, jotka on hyvä kirjata pöytäkirjaan. 
Kymen piirin edustaja Yrjö Welling on estynyt, ja Sanna Kujala on tullut 
hänen tilalleen 5.6. kello 19.00.  
 
Keski-Suomen piirin edustaja Joel Lehtonen on estynyt, ja edustaja Veijo 
Koskinen on tullut hänen tilalleen kello 10.00. 
 
Kymen piirin edustaja Timo Nyberg on estynyt, ja edustaja Ari Lindeman 
on tullut hänen tilalleen kello 10.00. 
 
Hämeen piirin edustaja Marjatta Perkiö on tullut estyneeksi, ja Matti Hä-
mäläinen on tullut hänen tilalleen kello 10.00. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Ilmoitusasioita 
 
Sihteeri: Tänä aamuna on teille jaettu puoluevaltuuston edustajaehdo-
kaslista. Siihen tulee vielä joitakin muutoksia, mutta se on pohja, josta 
keskustellaan. 
 
Kokousedustajille on jaettu Ylen ajankohtaisjournalismin mielipidekysely. 
Täytetyt kyselykaavakkeet toivotaan palautettavan kokouspaikan sisään-
käynnin edustalla olevaan laatikkoon lauantaiaamuun kello 10.00 men-
nessä. Laatikko on siis sisäänkäynnin edustalla, Demari-lehden standin 



6.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

162 

vieressä betonipylvään edessä. Vastaavanlainen kysely järjestetään mei-
dän puoluekokouksemme lisäksi myös kokoomuksen ja keskustan puo-
luekokouksissa. Tämä tiedoksi.  
 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 15. ja siinä puheenjohtajan valintaan. 
 
 
15.  VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA 
  
Puheenjohtaja: Olemme esityslistan kohdassa puheenjohtajan valinta. 
Käydään näitä yhden minuutin kannatuspuheenvuoroja. Pyydän, että 
menette valmiiksi istumaan tuoleille siinä järjestyksessä kuin ilmoitustau-
lulle ilmestyy puheenvuorojen käyttäjien nimet. Pidän tarkasti kiinni siitä, 
että yli minuutin puheenvuoroja ei pidetä. Yritämme muutenkin pitää ai-
kataulusta tiukasti kiinni.  
 
Selostan, mitä tänään on tarkoitus käsitellä. Nyt käsitellään puheenjohta-
jan valintaa, ja siinä ovat vuorossa kannatuspuheenvuorot. Sen jälkeen, 
kun keskustelu on päättynyt, suoritetaan vaali. Jos kukaan ei ensimmäi-
sessä vaalissa saa yli puolta annetuista äänistä, suoritetaan välittömästi 
sen jälkeen toinen vaali. Silloin ei enää pidetä kannatuspuheenvuoroja, 
vaan välittömästi ensimmäisen vaalin jälkeen on uusi vaali, jonka jälkeen 
saamme lopputuloksen. 
 
Sen jälkeen siirrymme puoluesihteerin valintaan. Puoluesihteerin valinta 
tapahtuu asiallisesti täysin samalla tavalla kuin puheenjohtajan vaalissa. 
Ensin ehdokkaat käyttävät kolmen minuutin esittelypuheenvuoron. Tä-
män jälkeen siirrymme varapuheenjohtajien valintaan. Heillä on myös 
kolmen minuutin esittelypuheenvuorot. Sen jälkeen mennään vaaliin. 
 
Sen jälkeen kun varapuheenjohtajat on valittu, mennään puoluevaltuus-
ton puheenjohtajan vaaliin. Se tapahtuu samalla tavalla kuin puolueen 
puheenjohtajan ja puoluesihteerin vaalit. Esittely tässäkin on puheenjoh-
tajaehdokkailla vain kolme minuuttia. Sen jälkeen valitaan puoluevaltuus-
ton jäsenet ja I ja II varapuheenjohtaja. 
 
Kiinnitän huomiota siihen, että jos sama henkilö, joka on ollut puheenjoh-
tajan vaalissa tai on myös mukana jossakin toisessa vaalissa, esittelypu-
heenvuoroja ei anneta muuta kuin yhden kerran. Jos esittelypuheenvuo-
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ro on käytetty puheenjohtajan valintakohdassa, niin varapuheenjohtajan 
vaalissa hän ei enää käytä puheenvuoroa.  
 
Esittelypuheenvuorot kukin henkilö pitää vain yhden kerran. Toivon, että 
tämäntapainen juoksutus voitaisiin hyväksyä, jotta vaalit saataisiin me-
nemään mahdollisimman joutuisasti. 
 
Menettelytapa hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Puheenjohtaja: Nyt tulee taululle lista puheenjohtajaehdokkaista, jonka 
olemme eilen saaneet. Meillä on kuusi ehdokasta. Äänestysnumerot ovat 
kakkosesta seitsemään. Numerot ovat siinä äänestyslipussa. Me emme 
kirjoita äänestyslappuun nimiä vaan ehdokkaan numeron. 
 
Tämän jälkeen mennään yhden minuutin kannatuspuheenvuoroihin. Lis-
tan mukaan ensimmäisenä on Ahti Ruoppila Keski-Suomesta ja valmis-
tautuu Mikko Elo Satakunnasta. 
 
Ahti Ruoppila (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
ystävät! Tämä kokous tekee historiaa. SDP:n uudistuminen etenee, ja 
poliittiset tavoitteet kansalaisten palvelujen parantamiseksi ja ilmaston-
muutoksen torjumiseksi kirkastuvat. Tarvitsemme puolueen puheenjohta-
jaksi tulevaisuuden tekijää. Edelliset puheenjohtajat Paavo Lipponen ja 
Eero Heinäluoma hoitivat tehtävänsä hyvin. Yksi yhdistävä tekijä heille 
oli opettajavaimo. Nyt on aika valita opettaja puolueen puheenjohtajaksi. 
Jutta Urpilaisesta saamme osaavan, kuuntelevan ja joustavan puheen-
johtajan. Hyvät toverit! Tehdään tänään historiaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mikko Elo, Satakunta, ja valmistautuu Riitta 
Prusti. 
 
Mikko Elo (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Sosialidemo-
kraattisen puolueen ongelma on usein se, että meillä on liian paljon liian 
hyviä ehdokkaita. Tämä koskee myös nyt suoritettavaa puheenjohtajan 
vaalia. Meillä on eri-ikäisiä, on naisia ja miehiä. Valitettavasti tässä kes-
kustelussa yksi huono puoli on ollut tämä ikärasismi, se että eräät merkit-
tävätkin henkilöt ovat todenneet, että 60-vuotias henkilö on liian vanha 
johtamaan puoluetta. Mielestäni se on todellista ikärasismia. Me emme 
voi hyväksyä tällaista.  
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Me tarvitsemme todellisia politiikan osaajia, joilla on kokemusta, osaa-
mista ja joilla on kielitaitoa ja erityisesti asiaosaamista. Vallankäytössä 
tieto on valtaa, kuten kaikki tiedämme. Tietoa ja kokemusta tulee iän 
myötä, senkin me tiedämme. Puheenjohtajalla pitää olla myös arvot pai-
kallaan, erityisesti sosialidemokraattiset arvot, oikeudenmukaisuus, tasa-
arvo, solidaarisuus. Erkki Tuomioja on sellainen ehdokas, hänellä on o-
saamista, kokemusta, kielitaitoa, arvot paikallaan. Me tarvitsemme Tuo-
miojaa puheenjohtajaksi. On Erkin ja toivon aika, ei Toivo Sukarin, Erkki 
Tuomioja puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riitta Prusti, ja valmistautuu Jaana Leppä-
korpi. 
 
Riitta Prusti (Helsingin Sosialidemokraatit): Olen pitkän linjan sosialide-
mokraatti, kuten me monet täällä. Ehdokkaani on Erkki Tuomioja. Miksi 
minä feministi kannatan Ekiä? Juuri nyt kun kansanvalta on oikeasti krii-
sissä, tarvitaan Ekin kaltaista, periaatteellista poliitikkoa. Eki on aidosti 
tasa-arvoihminen. Hänellä on korkea moraali. Eki on yksi suomalaisen 
yhteiskunnan merkittävimmistä yhteiskunnallisista keskustelijoista. Hän 
taitaa olla ainoa suomalainen poliitikko, joka on pärjännyt tai ylipäätään 
päässyt BBC:n Hardtalk -keskusteluohjelmaan. Eki on aina ollut valmis 
lähtemään kentälle. Hän on valmis kohtaamaan ja kuulemaan puoluevä-
keä. Hän on edessä johtaja, ei galluppien seuraajia. Hän on periaatteelli-
nen ja moderni, paras puhdistamaan puoluetta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jaana Leppäkorpi, ja valmistautuu Heli 
Puura. 
 
Jaana Leppäkorpi (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja! Tarja Filatovilla on poikkeuksellinen taito kiteyttää mielikuvin ajan 
ja politiikan ilmiöitä. Se on osoitus hänen laajasta asiantuntemuksestaan, 
lukeneisuudestaan ja kyvystään ymmärtää, miltä asiat näyttävät ja tuntu-
vat. Tarjassa on lämpöä ja läsnäoloa. Se puhuttelee ihmisiä ja tekee hä-
nestä aidon, mikä on todella arvokasta nykyajan pyörityksessä medias-
sa, turuilla ja toreilla. 
 
Tarjassa on myös koeteltua johtajuutta. Hänellä on rohkeutta linjata asi-
oita ja hän on niin vahva, että antaa tilaa moniäänisyydelle puoluees-
samme. Se tekee liikkeestämme elävän. Tarja on SDP:lle se oikea nyt 
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tänään ja 2010-luvulla. Tulee olemaan ilo tehdä työtä, toimia, pohtia ja 
väitelläkin hänen johtamassaan avoimessa ja uudistuvassa puolueessa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heli Puura, ja valmistautuu Mirka Oksa. 
 
Heli Puura (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! SDP:n puheenjohtajan paikka on kova paikka. 
Pääoppositiopuolueen puheenjohtajan tulee olla valmis ottamaan kantaa 
ja linjaamaan asiasta kuin asiasta käytännössä hyvin lyhyellä varoitus-
ajalla. 
 
Oppositiopolitiikassa resurssit ovat pienemmät ja haasteet suuremmat 
kuin hallitusvallassa. Pidän välttämättömänä, että SDP:n puheenjohtajal-
la on kokemusta ja näyttöä oppositiopolitiikan ja ministeriön tuloksellises-
ta johtamisesta. Minulla on entisenä SDP:n eduskuntasihteerinä ollut ti-
laisuus seurata Tarja Filatovin neuvottelu- ja johtamistaitoa vuoden 2003 
hallitusneuvotteluissa ja työministerinä. Olen vakuuttunut Tarjan osaami-
sesta, yhteistyökyvystä sekä rohkeudesta uudistaa puoluetta ja toimin-
taamme. Erityisesti arvostan Tarjan hyvää työtä työelämän ja lainsää-
dännön kehittämisessä. Tarjassa on lämpöä ja avaraa sydäntä muuttaa 
SDP:stä ihmisläheinen kansanliike. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pyry Tiirinen, ja valmistautuu Sirkka-Liisa 
Kähärä. 
 
Pyry Tiirinen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puoluettamme eivät nosta pelkästään nuoret. Puolueemme 
nousee vankalla tiedolla, taidolla ja kokemuksella. SDP tarvitsee pu-
heenjohtajan, joka pystyy haastamaan kahden muun suuren puolueen 
puheenjohtajat. 
 
Mielestäni Erkki Tuomioja on nyt mies paikallaan valittaessa SDP:lle uut-
ta puheenjohtajaa. 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja! Tarja Filatov on selkeäsanainen, osaa tiivistää monimutkaisiakin 
asioita ymmärrettävästi, asiantuntija ja ehdottomasti joukkuepelaaja. Li-
säksi hänessä on ripaus sitä hulluutta, mitä tarvitaan tässä liikkeessä.  
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Puheenjohtaja: Seuraavana Eino Törrönen, ja valmistautuu Lauri Sauk-
konen. 
 
Eino Törrönen (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
On erinomainen asia, että meillä on vieläkin hyviä puheenjohtajaehdok-
kaita. Mielestäni yhdellä heistä on kuitenkin parhaat valmiudet ottaa vas-
taan suuretkin tulevat haasteet ja tehtävät, on tietoa, kykyä ja koeteltua 
kansalaiskuntoa, eikä ole taustassa minkäänlaisia vaalirahoitussotkuja-
kaan, eikä edes muotiin tulleita taulukauppoja.  
 
Myöskään ministeriaikana hänelle ei tullut edes ongelmia tekstiviestien 
osalta, vaan perusteltua kiitosta ja tunnustusta erinomaisesta asioiden 
hoidosta. Ehdokkaani on jo näillä vinkeillä tullut selväksi, mutta var-
memmaksi vakuudeksi ehdotan, että puolueen puheenjohtajaksi valittai-
siin Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Lauri Saukkonen, ja valmistautuu Matti 
Niemi. 
 
Lauri Saukkonen (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Tarvitsemme viisaan ja järkevän puheenjohtajan. Valitkaamme Erkki. 
Hänellä on kokemusta, tietoa ja taitoa niin kansallisesti kuin kansainväli-
sestikin. Hänestä saamme uudistajan Sosialidemokraattiseen puoluee-
seen. Valitkaamme siis Erkki! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Niemi, ja valmistautuu Kai Kalima. 
 
Matti Niemi (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Siteeraan Al-
bert Einsteiniä. Maailmaa on vaarallinen paikka elää, mutta ei niiden ih-
misten vuoksi, jotka ovat pahoja, vaan niiden vuoksi, jotka eivät tee asi-
oille mitään. On yksi, joka tekee asioille jotain, valitkaamme siis puheen-
johtajaksi Erkki Tuomioja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kai Kalima, ja valmistautuu Kirsti Tolvanen.  
 
Kai Kalima (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Olen miettinyt 
tätä puheenjohtajakisaa varsin huolellisesti ja pohtinut sitä, että kenen 
lähettäisin neuvottelemaan Putinin kanssa, kenet panisin hoitamaan kriit-
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tisiä tilanteita, kuka on se, joka kestää paineita. Olen tämän harkinnan 
tehtyäni päätynyt siihen, että ehdokkaani on Erkki Tuomioja.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kirsti Tolvanen, ja valmistautuu Pentti Koi-
vunen. 
 
Kirsti Tolvanen (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvä puoluekokousväki, yksi puolueemme entisistä puheenjohtajista piti 
taannoin kirjassaan listaa suomalaisesta älymystöstä. Kustannustoimitta-
ja kiinnitti huomiota siihen, että huomattava vasemmistoälykkö lipsahti 
listalta pois. Tämä puheenjohtajaehdokas on sydänjuuriaan myöten va-
semmistolainen, pohdiskeleva, analyyttinen, kielitaitoinen kosmopoliitti. 
Hän on myös täysiverinen kulttuuripersoona, kirjoittaja ja puhuja, hän on 
oikea poliitikko. Häntä media ei pysty neuvomaan, koska hän ei käy 
kauppaa sen kanssa, siksi hän ei olekaan median lemmikki. Tämäkin 
kuuluu oikean poliitikon ominaisuuksiin. 
 
Erkki Tuomioja on kokemuksensa vuoksi ylivoimainen, ja hänellä on sy-
dän paikallaan. Hän voisi SDP:n puheenjohtajana lähteä ottamaan ohjat 
käsiinsä. Tähän pystyisi ehdokkaamme Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pentti Koivunen, ja valmistautuu Arto Bryg-
gare. 
 
Pentti Koivunen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Hyvä puoluekokous-
väki! Puolueen pitää uudistua. Kaikki muu paitsi puolueen nimi voi muut-
tua. Tämän Erkki Tuomioja on tiennyt ja tuonut esiin jo kauan sitten. 
Puolueen uudistaminen ja uudet ideat eivät ole ikäkysymys, kuten halu-
taan väittää. Mielestäni Erkki Tuomiojan pitkä poliittinen kokemus ja en-
nakkoluuloton, nuorekas asenne on juuri sitä, mitä demarit nyt tarvitse-
vat. Mutta ikäkysymyskin liittyy Erkki Tuomiojaan. Hyvät puoluetoverit! 
Hän on varmastikin viimeistä kertaa tarjolla valittavaksi. Monella muulla 
ehdokkaalla on runsaasti aikaa kerätä kokemusta ja poliittista uskotta-
vuutta, jota mielestäni heiltä monelta puuttuu. 
 
SDP:n puheenjohtajan pitää olla uskottava pääministeriehdokas. Matti 
Vanhasta emme katsele pääministerinä vuoteen 2015 asti, eikä päämi-
nisteriasia muutenkaan saa olla keskustan sisäinen asia. Erkki Tuomio-
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jan pitkä poliittinen kokemus ja vahvat näytöt johtamisesta tekevät hä-
nestä ylivoimaisen.  
 
Puheenjohtaja: Sovimme siitä, että pidetään minuutin puheenvuoro, ei-
kä pidempiä. Seuraavana Arto Bryggare, ja valmistautuu Tarja Kantola. 
 
Arto Bryggare (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
puoluekokousedustajat! Minulla on ollut ilo työskennellä jokaisen ehdok-
kaan kanssa lukuun ottamatta Ilkka Kantolaa. Voin sanoa, että he kaikki 
ovat olleet erinomaisia työtovereita.  
 
Ihminen testataan, ei vain puheissa vaan teoissa ja kovissa paikoissa. 
Tarja Filatovia on testattu. Tarja Filatov on osoittanut paineensietokykyä. 
Tarja Filatov osaa johtaa. Sosialidemokraattisen puolueen puheenjohta-
jan pitää pystyä johtamaan puoluetta kovissa paikoissa todella nopeasti. 
Päätöksenteossa vaaditaan nopeita, kovia päätöksiä. Puheenjohtajan 
paikka on joskus erittäin yksinäinen. 
 
Minä tunnen Tarjan, olen työskennellyt hänen kanssaan kauan. Luotan 
häneen. Äänestän Tarjaa viemään Sosialidemokraattista puoluetta uu-
distuneena eteenpäin. 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Tarja Kantola, valmistautuu Valto Koski. 
 
Tarja Kantola (Helsingin Sosialidemokraatit): Meillä on ihania, tosi hyviä 
ehdokkaita. Eilen oli ilo kuunnella heitä, ja on muutenkin ollut ilo seurata 
tämän kevään ajan tätä kamppailua. Heillä jokaisella on paljon annetta-
vaa tälle puolueelle. Nyt on tehtävä vaikea valinta. Eilenkin heitä kat-
soessani mietin sitä, että kenen kanssa haluan tehdä tätä työtä. 
 
Olen työskennellyt Sosialidemokraattisten Naisten varapuheenjohtajana 
Tarja Filatovin kanssa ja myös aikaisemmin toistakymmentä vuotta so-
sialidemokraattisen hallitusryhmän avustajatehtävissä ja seurannut, mi-
ten Tarja Filatov toimii. Luotan häneen. Kannatan hänen valintaansa.  
 
Meillä Helsingin piirissä Risto Palen on meitä neuvonut, että ei pidä ha-
kea malleja maailmalta. Olen voinut seurata Tarja Filatovia, ja hänellä on 
hyvin paljon samanlainen tyyli puhua vaikeista asioista kuin Mona Sah-
linilla. Kannatan häntä. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Valto Koski, valmistautuu Niko Korte. 
 
Valto Koski (eduskuntaryhmä): Puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit! Toi-
miessani Erkki Tuomiojan kampanjavastaavana on ollut upeata havaita, 
että Sosialidemokraattisessa puolueessa ja suomalaisessa yhteiskun-
nassa on ollut kysyntää hänen sanomalleen.  
 
Politiikka takaisin politiikkaan! Arvo sosialidemokratiaan on virittänyt kes-
kustelun puolueemme tarkoituksesta, politiikkamme sisällöstä, joka on 
aika ajoin ollut vähän sisältököyhää. Puolueessamme on valtava määrä 
osaamista ja myös potentiaalia, joka nyt on saatava käyttöön täysimää-
räisesti. Olen sitä mieltä, että politiikka takaisin politiikkaan, arvot sosiali-
demokratiaan ovat keinoja, joilla mahdollistamme kansalaisten uskon pa-
lauttamisen sosialidemokratiaan. 
 
Erkki on edistyksen merkki. Valitkaamme Erkki Tuomioja puolueen pu-
heenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Niko Korte, valmistautuu Neeta Röppänen. 
 
Niko Korte (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Jokainen 
ihminen, joka joskus on ollut yksin, tietää, että ihminen ei ole mitään il-
man toista ihmistä. Sen vuoksi yhteisöllisyys on minulle aivan ratkaiseva 
arvo toimia politiikassa. Näistä puheenjohtajaehdokkaista yksi on onnis-
tunut vakuuttamaan minut tämän arvon edistämisessä. Hän on Jutta Ur-
pilainen. Hän tulee puolueen perinteisten valtaryhmittymien ulkopuolelta 
ja on sen takia juuri paras henkilö olemaan puheenjohtaja, joka toimii 
puoluetta yhdistävänä tekijänä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Neeta Röppänen, valmistautuu Diana Ber-
groth-Lampinen. 
 
Neeta Röppänen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Eilen käytin puheenvuoron siitä, että meidän puolu-
eemme tulevaisuus riippuu suurelta osin siitä, kuinka kykenemme tur-
vaamaan hyvinvointipalvelut. Huolimatta savolaisuudestani olen samaa 
mieltä vielä tänäänkin ja näen, että meillä on joukossamme puheenjohta-
jaehdokas, joka on puhunut laaturemontista. Vahva uskoni on, että Mia-
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petra Kumpula-Natrilla on sekä tahto että kyky johtaa meidät tähän muu-
tokseen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Diana Bergroth-Lampinen, valmistautuu 
Matti Lunden. 
 
Diana Bergroth-Lampinen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Reilu Suomi, ja puolueemme tarvitsee reilun 
puheenjohtajan. Pohdin tässä taannoin, että on aika valita jotain uutta, 
jotain vanhaa ja jotain punaista. Jotain uutta olisi puheenjohtaja, nuori tai 
vanhempi. Jotain vanhaa olisi arvomme tasa-arvo ja solidaarisuus, jotain 
punaista on työväen marssi. 
 
Yhteiskuntamme tarvitsee sosialidemokratiaa. Minusta tuntuu, että tä-
nään me pystymme voittamaan politiikkaan pettyneiden ihmisten luotta-
muksen. Erkki Tuomioja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Martti Lunden, valmistautuu Ari Vahala. 
 
Martti Lunden (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Nämä 
kaikki puheenjohtajaehdokkaat ovat todella hyviä ja vain yksi ylitse mui-
den, eli Jutta Urpilainen. Kannatan häntä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ari Vahala, valmistautuu Esa Anttila. 
 
Ari Vahala (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit, toveri pu-
heenjohtaja! Olemme valitsemassa SDP:lle uutta linjaa unohtamatta aa-
tettamme ja perinteitä. Tähän työhön tarvitsemme veturiksi uudistajaa 
sekä osaajaa, dynaamisuutta, kokemusta, osaamista, tietoa, taitoa ja 
nuoruutta, kaikki nämä samassa paketissa. Valintani on Jutta Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esa Anttila, ja valmistautuu Tapio Karjalai-
nen. 
 
Esa J. Anttila (Satakunnan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puhun 56-vuotiaana rehtorina, isänä, isoisänä ja tulevai-
suuteen luottavana sosialidemokraattina. On harmi, että joutuu kääntä-
mään selkänsä viidelle hyvälle sosialidemokraatille, jotka ovat valmiit te-
kemään työtä liikkeen puolesta. Kuten aikanaan seppä Ilmarinen takoi 
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uuden sammon, joka antoi kalevaiselle kansalle kaikkea hyvää, niin me-
kin täällä Hämeenlinnan helteessä taomme uutta sampoa, puheenjohta-
jaa, joka kollektiivisesti muiden tuella vie puolueen eteenpäin uusiin voit-
toihin. Me tarvitsemme uusia ideoita, uusia ajatuksia, rohkeutta ja tappio-
ta pelkäämätöntä otetta. Minun ehdoton ehdokkaani yli 30 vuoden puo-
luekokemuksen valossa on nuori Jutta Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tapio Karjalainen, valmistautuu Jorma 
Bergholm. 
 
Tapio Karjalainen (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Puheenjohtaja! 
SDP:n keulakuvana tulevan puheenjohtajan tehtävänä on turvata, että 
politiikka säilyy ja demokratia on hallussa. SDP:n tehtävä on näkyä poliit-
tisena vaihtoehtona, joka vaikuttaa ihmisen arkeen joka päivä. Me emme 
hae täällä emmekä löydä pommin varmaa taetta Sosialidemokraattisen 
puolueen suurelle uudelle nousulle. Me haemme suurinta mahdollisuutta. 
Minä kannatan Erkki Tuomiojaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jorma Bergholm, valmistautuu Anna Mä-
enpää. 
 
Jorma Bergholm (Helsingin Sosialidemokraatit): Meillä on valitta-
vanamme kuusi vaihtoehtoa, jotka kaikki ovat mahdollisuus puolueen 
uudistamiselle, luottamuksen palauttamiselle politiikkaan, luottamuksen 
palauttamiselle sosialidemokratiaan. Kuusi hyvää mahdollisuutta, mutta 
yksi varma ratkaisu: Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anna Mäenpää, valmistautuu Mirka Oksa. 
 
Anna Mäenpää (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät to-
verit! En ole pitkään aikaan tuntenut sitä iloa ja intohimoa politiikan te-
kemiseen, mitä olen tänä keväänä tuntenut ollessani mukana Miapetra 
Kumpula-Natrin puheenjohtajakampanjassa. Kun liityin SDP:hen, yksi 
tärkeimmistä asioista minulle oli se, että SDP on liike, joka näkee yli rajo-
jen.  Moni muukin nuori näkee tämän asian näin. 
 
Miapetra on kampanjassaan tuonut johdonmukaisesti esille SDP:tä kan-
sainvälisenä kansanliikkeenä. Hän on rohkeasti tuonut esille oman nä-
kemyksenä Euroopan unionin kehityksestä ja Suomen asemasta siinä. 
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Hyvät toverit, me elämme muutoksen aikaa niin puolueessa kuin laa-
jemmin yhteiskunnassa. Muutos tarvitsee suunnan, Miapetra on tämän 
suunnan näyttänyt. Miapetra, tämä suunta on minun valintani. 
 
Mirka Oksa (Helsingin Sosialidemokraatit): Olen tässä miettinyt, että oi-
keasti vähän yli nelikymppinen ei ole vanha, vaan pikemminkin tässä liik-
keessä se osoittaa sitä, että kokemusta on varmasti kertynyt. Jos joku 
sanoo, että vähän reilu yli nelikymppinen on kehäraakki, niin se tarkoittaa 
myös sitä, että hän on kokenut poliitikko. Hän on tehnyt töitä jo pitkään.  
 
Kannatan Tarja Filatovia puhtaasti siitä syystä, että Tarja on inhimillinen 
ihminen. Häneen on helppo samaistua ja hänen puheitaan ymmärtää jo-
pa kaduntallaaja. Toisekseen Tarjaan voi luottaa myös siinä, että hän 
muistaa, mitä on tasa-arvo ja solidaarisuus. Tarja on minun ehdokkaani. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ayla Shakir, valmistautuu Nesrin Can-
Kurtakko. 
 
Ayla Shakir (Helsingin Sosialidemokraatit): Tarja on pragmaattinen idea-
listi. Kun Tarja puhuu arvoista, ne ovat hänelle totta, mutta samalla joka-
päiväisen politiikan teon ohjenuora. Tarjan toiminta lähtee jokapäiväises-
tä tuloksen tekemisestä politiikan areenalla. Tarjan johdolla voimme saa-
da vaalivoiton seuraavissa syksyn kunnallisvaaleissa. Tarja vetoaa mo-
nenlaisiin ihmisiin sekä oikealla että vasemmalla, nuoriin, vanhoihin, pal-
kansaajiin kuin yrittäjiinkin Valitaan Tarja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Nesrin Can-Kurtakko, valmistautuu Eeva-
Liisa Frilander-Paavilainen. 
 
Nesrin Can-Kurtakko (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Ku-
ten huomaatte, meitä on kaksi, tämä ei ole mikään näkyvyystemppu, 
vaan mukana oleva mummi katosi juuri hiljattain, joten ymmärrän erittäin 
hyvin hyvän arjen ja lastenhoidon merkityksen. Siksi haluankin kertoa, 
miksi kannatan Tarja Filatovia. 
 
Olin valmistellut itselleni paperin, koska halusin vähän laittaa ylös, miksi 
kannatan Tarjaa. Siitä tuli yhdeksän sivun mittainen. Onneksi tässä on 
vain minuutti aikaa, etten joudu grillaamaan teitä sillä paperilla. 
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Tarjan visio SDP:n uudesta suunnasta nojaa sekä realismiin että unel-
miin. Tarjan mielestä SDP:n on haettava linjansa tarjoamalla ihmisille ta-
sapaino onnellisen elämän ja vaurauden välillä. Jokaisella tulee olla oi-
keus ja mahdollisuus menestymiseen ja hienoon uraan, mutta samalla 
tulee tarjota jokaiselle mahdollisuus hyvään ja onnelliseen elämään. Mi-
nä tiedän, että Tarjan johdolla SDP rakentaa sellaista politiikkaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen, valmis-
tautuu Pentti Puoskari. 
 
Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): 
Hyvät puoluekokousedustajat! Erkki Tuomioja on eettinen ja korkean mo-
raalin omaava henkilö. Tämä luo meille ihmisille vision paremmasta tule-
vaisuudesta. Hän haluaa muuttaa ihmisten arkielämän ongelmien ratkai-
sun sosialidemokraattisen ideologian perusteella. Hän ryhtyy toiminnas-
saan sanoista tekoihin. Hän ei omalla käytöksellään kosiskele ihmisiä, 
koska se merkitsee ihmisten aliarvioimista. Hänellä sosialidemokraattiset 
arvot ovat johtavana ideologisena perustana silloinkin, kun liikkeemme 
arvot eivät ole suosiossa. Hän tuntee yhteiskunnan ja puolueemme tilan, 
historian rakenteet, organisaatiot ja toimintamekanismin. Hänellä on 
myös kykyä, tietoa, älyä ja viisautta analysoida näitä ja keksiä niihin rat-
kaisuja. Me tarvitsemme Erkin älyä ja viisautta puolueemme johtami-
seen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pentti Puoskari, valmistautuu Mari Niemi-
Saari. 
 
Pentti Puoskari (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Aate kestää hetken 
ilman johtajaa, mutta arvot eivät välity teoiksi puolueen kriisin jatkuessa. 
Näytetään siksi, että SDP ei ole kuin Sven Dufva, ei mieluummin kuole 
kuin käyttää päätä, uudistuu älyllä ja tunteella. Tuomioja vastaa ihmisten 
haluun tehdä hyvää, uskoon, että synnymme yhdenvertaisina arvoltaan 
ja oikeuksiltaan ja tahtoon tehdä taas demokratia ja tasa-arvo todeksi 
lamakauden takapakin jälkeen. 
 
Eki on kasvanut henkiseen mittaansa sokaistumatta valtaan ja ansainnut 
puutteineenkin kansalaisten arvostuksen. Hän tuntee isänmaan ongel-
mat ja rahvaan järjenjuoksun. (pieni äänityshäiriö) 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Mari Niemi-Saari, valmistautuu Leena 
Nyyssönen. 
 
Mari Niemi-Saari (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Olen äiti. Äidit teke-
vät monta asiaa samaan aikaan, ja silti joka asia tulee tehdyksi. Kriisiti-
lanteiden purkaminen on äideille hyvin tuttua puuhaa. Vaikeisiin ja yllät-
täviin kysymyksiin löytyy äideiltä aina vastaus. Äitien toiminta kantaa he-
delmää ollessaan johdonmukaista alusta loppuun saakka. 
 
Äitiydessä ja puolueen johdossa on siis yhteneväisyyksiä. Puolueen pu-
heenjohtajana toimimisessa äitiys ei ole ainakaan haitaksi, etenkin jos 
tahdomme lapsiperheitä äänestäjäkuntaan. Siksi olenkin puheenjohtaja-
ehdokkaista omakseni valinnut Miapetra Kumpula-Natrin. Miapetralla on 
edellä mainittujen avujen lisäksi vahvuuksina mm. määrätietoisuus, inno-
vatiivisuus, käytännönläheisyys, insinöörin ammatista huolimatta huumo-
rintajua, ja tahtoisin olla jäsenenä Miapetran luotsaamassa uudistunees-
sa SDP:ssä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Leena Nyyssönen, valmistautuu Tiina Hil-
tunen. 
 
Leena Nyyssönen (Pohjois-Karjalan Sos.dem. Piiri): Tämä on puhe si-
nulle, Jutta, ja teille kokousedustajille. Tiedätkö Jutta, kun olit siellä Kon-
tiolahdella nokipannukahvilla kodassa työväentalon pihassa, sinun läs-
näolosi ja puheesi todella koskettivat meitä. Sellainen aatteidemme ja 
arvojemme hehkutus, intosi ja karismaattisuutesi tarttui meihin. Tällaista 
johtajaa tarvitsemme, joukkoja kokoavaa, eheyttävää voimaa, kansalais-
puolueen johtajaa. Jutan kanssa pääsemme yhdessä rakentamaan uutta 
Suomea, uutta SDP:tä. Varmista Jutan pääsy toiselle kierrokselle anta-
malla äänesi tulevaisuudelle ja varmalle uudistukselle! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tiina Hiltunen, valmistautuu Hannu Koski-
nen. 
 
Tiina Hiltunen (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Tässä puolueemme puheenjohtajakamppailussa on puhuttu lähin-
nä uuden puheenjohtajan sukupuolen ja iän merkityksestä sekä imagon 
ja jopa tasa-arvon edistämiseksi. Tasa-arvon näkeminen näin kapea-
alaisesti on ongelmallista ja merkki pinnallisesta uudistumisesta. Nuore-
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na naisena haluan, että pintakiillotuksen sijaan saamme puheenjohtajan, 
joka tosiasiallisesti edistää tasa-arvon toteutumista sekä antaa tilaa uu-
sille asioille. Siksi kannatan Erkki Tuomiojaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hannu Koskinen, valmistautuu Heidi Lehi-
koinen. 
 
Hannu Koskinen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Nyt me valitsemme, nyt eivät gallupit valitse, ei media eikä 
muutkaan porvarit. Meillä on nyt valta valita puheenjohtaja tässä salissa. 
Valitkaamme siis pätevin ja kokenein, Erkki Tuomioja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heidi Lehikoinen, valmistautuu Ulpu Iivari. 
 
Heidi Lehikoinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Tässä puoluekokouksessa hyväksymme SDP uudis-
tuu -ohjelman. Tämä on yksi vahva uudistumistahdon merkki puoluees-
samme. Se ei kuitenkaan pelkästään riitä. Tarvitaan myös ihmisiä, jäse-
niä, toimijoita ja puheenjohtajia, jotka ovat sitoutuneita kehitystyöhön, to-
vereita, joilla on näkemystä ja tahtoa SDP:n uudistumiseen. 
Aika ei automaattisesti paranna haavoja, eikä tuuli puhalla aina lempeäs-
ti. Pienikin potkulauta tarvitsee päämäärätietoisen potkijan. Laaja liike 
tarvitsee ja ansaitsee päämäärätietoisen puheenjohtajan. Haluan tukea 
puheenjohtajaksi tuntevaa ja tietävää, iloista ja inhimillistä ihmistä, nase-
vaa ja neuvokasta naista, eli Jutta Urpilaista. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ulpu Iivari, valmistautuu Seppo Salminen. 
 
Ulpu Iivari (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Jutta Urpilainen kuvasi eilen erinomaisesti, kuin-
ka jokainen aikakausi tarvitsee omanlaisensa johtajan. Olen hyvin ylpeä 
ja iloinen siitä, että Jutta on rohkeasti ja linjakkaasti pitänyt esillä arvoja 
ja unelmia. Konkretiaa tulee varmasti, ja asiaosaamista hänellä on. 
 
On myös muistettava, että me demarit olemme jo myötäsyntyisesti hyviä 
hallinnoijia, siitä ei tarvitse huolehtia. Äänestetään jo ensimmäisellä kier-
roksella valoisaa, valovoimasta ja viisasta Jutta Urpilaista johtoon. Tämä 
puoluekokous on henkinyt uudistumisen halua ja tahtoa. Annetaan sille 
uudistumiselle mahdollisuus. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Seppo Salminen, valmistautuu Markku 
Aholainen 
 
Seppo Salminen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät puoluetoverit! Meillä on kuusi hyvää ehdokasta, joista yksi on 
valittava. Eilen kuuntelin keskusteluja ja kirjasin muutamia adjektiiveja, 
joita edellytetään tulevalta puheenjohtajalta: rohkea, turvallinen, ennak-
koluuloton, edistyksellinen, uudistuva ja uudistava, tässä muutama. Me 
valitamme, että media valitsee puheenjohtajamme, koska niinhän se hiu-
kan tuntuu olevan.  
 
Nyt olisi mahdollisuus näyttää myös medialle, että olemme asiasta toista 
mieltä. Me voimme asettaa puheenjohtajaksi henkilön, joka ei ole ollut 
median suosikki. Häntä kuvaa selkeys, loogisuus ja objektiivisuus. Tämä 
henkilö on Ilkka Kantola. Tässä toteutuisi odotuksemme kertaheitolla. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku Aholainen, valmistautuu Heta Vä-
limäki. 
 
Markku Aholainen (SDP:n Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja! Tässä 
kevään aikana puheenjohtajakamppailun kuluessa tutustuin lähes kaik-
kiin puheenjohtajakandidaatteihin ja olen tuntenut heitä jo pidemmän ai-
kaa. Suurimman vaikutuksen teki tämän kierroksen aikana Miapetra 
Kumpula-Natri. Hänen kolme selkeää teemaansa tulevaisuuden, tämän 
maan ja globaalimman EU:n osalta olivat EU, ilmastonmuutos ja hyvin-
vointipalvelujen tulevaisuus. Erityisesti viimeksi mainittu on meidän so-
sialidemokraattien perusasioita, jotka pitää panna kuntoon. Miksi valita 
hyvä, kun on paras tarjolla! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heta Välimäki, valmistautuu Teemu Hirvo-
nen. 
 
Heta Välimäki (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät puoluetoverit!  SDP tarvitsee puheenjohtajan, jolla on vankka osaa-
minen ja ammattitaito, mutta myös kyky kuunnella ja oppia muilta. Tarvit-
semme ahkeran puheenjohtajan, jonka yhteistyökykyä arvostetaan ja jo-
ka pärjää alati kovenevassa median pyörityksessä. 
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Tarvitsemme älykkään puheenjohtajan, joka tunnistaa uudet yhteiskun-
nalliset haasteet ja osaa löytää ratkaisuja niistä. Tarvitsemme innostavan 
puheenjohtajan, joka saa SDP:stä uudelleen aidon kansanliikkeen. Siksi 
valintani on Jutta Urpilainen. Tehdään yhdessä historiaa! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Teemu Hirvonen, valmistautuu Simo Sal-
melin. 
 
Teemu Hirvonen (SDP Etelä-Savo): Hyvät toverit! Me sosialidemokraatit 
olemme täällä tänään uuden aikakauden kynnyksellä. Kansanliikkeem-
me kaipaa päivityksen, ja tähän meillä, toverit, on tässä porukassa lois-
tava mahdollisuus. Unelma yhteisen kansanliikkeemme uudesta huomi-
sesta on aimo harppauksen lähempänä. Tehdään SDP:stä tulevaisuus-
puolue ja valitaan sen puheenjohtajaksi todellinen tulevaisuuden tekijä. 
Tehdään historiaa, valitaan Jutta! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Simo Salmelin, valmistautuu Esa Suomi-
nen. 
 
Simo Salmelin (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit!  Ensiksi kiitoksia Eerolle. Se oli hyvä puheenjohtajakausi, 
ja se hieno ratkaisu, jonka hän teki puolueen puolesta, oli varmastikin oi-
kein ja antoi tämän tilaisuuden, jossa päästään katsomaan asioita uudel-
la tavalla. 
 
Äänekoskella käytiin hyvä keskustelu järjestöväen kesken. Väki arvioi 
siellä hyvin tarkkaan sitä, että kuka nyt olisi näistä tarjolla olevista hyvä 
ehdokas meille tulevaksi puheenjohtajaksi. Sen keskustelun hyvin selkeä 
johtopäätös oli, että me tarvitsemme uutta, selkeää uudistumista, ja se 
pitää näkyä monella tavalla, ja väki päätyi Jutta Urpilaiseen. Sitä minä 
kannatan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esa Suominen, ja valmistautuu Maija Piitu-
lainen. 
 
Esa Suominen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit!  Mitä SDP tarvitsee tässä ajassa? Me tarvit-
semme uutta näkökulmaa politiikkaan, mutta politiikka syntyy ihmisistä. 
Politiikan lisäksi me tarvitsemme jotain johon uskoa, me tarvitsemme 
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identiteettiä. Puolueen ongelmana on ollut tällaisen selkeän identiteetin 
puuttuminen. Kun kokoomus on nuorten menestyjien puolue ja vihreät on 
eettisen ja maailman tilasta huolestuneiden puolue, niin keitä me olem-
me? Mihin se viestimme tiivistyy? Tämä viesti tulee ihmisten kautta, mei-
dän kaikkien ja korostuneesti puolueen puheenjohtajan. Kuka olisi se 
suomalaisen politiikan vahvin persoona? Kenestä puhumme, kun pu-
humme poliitikosta, jolle arvot ja aatteet ovat kulkeneet vallantavoittelun 
edellä, ja kenen sanaan on aina voitu luottaa myös niissä pöydissä, jois-
sa neuvotellaan rauhasta sodan ja väkivallan keskellä. Erkki Tuomioja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maija Piitulainen, ja valmistautuu Matti Tu-
kiainen. 
 
Maija Piitulainen (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
rakkaat puoluekokousedustajatoverit! Meillä on hyviä ehdokkaita, mutta 
tänä päivänä meidän tulee valita henkilö, joka nostaa tätä puoluetta, saa 
väen liikkeelle ja saa lähtemään meidän mukaamme tekemään arjen po-
litiikkaa, sitä työtä, jolla rakennetaan hyvä huominen. 
 
Tarja Filatov on osoittanut niillä paikoilla, joihin me olemme hänet aset-
taneet, että hän on vastuunsa kantava, unelmia omaava, huomiseen ja 
tulevaisuuteen luottava johtaja, lämmin, helposti lähestyttävä, kova vaa-
dittaessa, pehmeä tarvittaessa, sellaisen ihmisen me tarvitsemme.  
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Matti Tukiainen, valmistautuu Tytti Tuppu-
rainen. 
 
Matti Tukiainen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit!  Paineensietokyky on puheenjohtajalle tärkeä asia. 
Pidemmittä puheitta: eilinen puheenjohtajaehdokkaiden esittäytymiskier-
ros osoitti, kuka kykenee paineessa esittämään hyvän ja loistavan esi-
tyksen. Miapetra Kumpula-Natri on minun valintani. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tytti Tuppurainen, ja valmistautuu Riku Pi-
rinen. 
 
Tytti Tuppurainen (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheen-
johtaja, hyvät puoluetoverit!  Olemme eläneet sosialidemokratian elämän 
kevättä näiden upeiden ehdokkaiden kanssa. Valinta on lopultakin help-
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po. Kenttä odottaa meiltä uudistumista, todellista juuriin menevää uudis-
tumista. Suomi odottaa Sosialidemokraattiselta puolueelta uudistumista.  
 
Hyvät toverit! Ideologiat eivät merkitse juuri mitään, ne eivät pääse ar-
voonsa, ellemme tavoita uusia ihmisiä, ellemme tavoita kannatusta, ell-
emme voita vaaleissa ihmisten luottamusta. Kuka tuo uudistaja on? Hän 
on Jutta Urpilainen. Hän on sivistynyt ja osaava, hän on kansainvälinen 
ja karismaattinen. Hän on raikas, ja hän on tätä puoluetta kokoava uusi 
johtaja. 
 
Hyvät toverit! Pohjoissuomalaisena minun on myös helppo tukea Jutta 
Urpilaista, hän on pohjoisin ehdokas. Toverit! Yhdysvallat ei ollut vielä 
valmis naispresidentti Hillary Clintoniin, mutta Suomen Sosialidemokraat-
tinen Puolue on valmis naispuheenjohtajaan. Hän on yksi meistä, valit-
kaamme Jutta Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riku Pirinen, valmistautuu Sari Melkko. 
 
Riku Pirinen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Puolueen tämänkeväinen puheenjohtajakampanja 
on siitä erikoinen, että on jaettu ehdokkaat siten, että ketkä ovat enem-
män oikealta, ketkä enemmän vasemmalta. He kaikki ovat hyviä ehdok-
kaita, mutta pitää valita puheenjohtajaksi ehdokas, joka on johtaja, uudis-
taja ja lämmin ihminen. Minun ehdokkaani on Miapetra Kumpula-Natri. 
Uskon, että hän on oikea henkilö siinä ketjussa viemään Forssan koko-
uksen sanomaa: työ on kaiken rikkauden lähde sekä vapaus, veljeys ja 
tasa-arvo. Ääni Miapetralle! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sari Melkko, valmistautuu Kari Leinonen. 
 
Sari Melkko (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit!  Erkki Tuomiojalla on SDP:n puheenjohtajaehdok-
kaista ehdottomasti paras ulko- ja sisäpoliittinen kokemus ja muutenkin 
paras kokemus ja näkemys yhteiskunnallisista asioista. Jo verenperintö-
nä saadut geenit tekevät Tuomiojasta korkeatasoisen poliittisen toimijan 
ja johtajan. Tätä lahjaa ei SDP:ssä pidä nyt heittää pois. 
 
Kiireellisin tehtävä SDP:n uudella puheenjohtajalla on mielestäni olla 
osaltaan palauttamassa kansakunnan päivä päivältä rapautuvaa luotta-
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musta politiikkaan, poliittiseen vallankäyttöön ja etenkin poliitikkoihin it-
seensä. 
 
Olemme juuri nyt poliittisessa kriisitilanteessa. SDP ja koko Suomi tarvit-
see suunnan näyttäjäkseen vahvan, laaja-alaisen poliittisen näkemyksen 
omaavan johtajan. Nyt on ehdottomasti Erkki Tuomiojan aika! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kari Leinonen, ja valmistautuu Kari Hägg-
blom. 
 
Kari Leinonen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät puoluekokousedustajat! Tällä hetkellä sosialidemokraateilla pi-
tää olla tekemisen meininki. Unelmat ovat toki hyvä asia, mutta nyt on 
aika toimia. Jos me haluamme saada kannatuksemme uuteen nousuun, 
meillä pitää olla kanta tämän päivän polttaviin poliittisiin kysymyksiin. 
Miapetralta löytyy kanta näihin kysymyksiin, ja hänellä on valmiudet toi-
mia niiden puolesta. Sen takia kannatan Miapetra Kumpula-Natria puo-
lueemme puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kari Häggblom, valmistautuu Harry Wallin. 
 
Kari Hägblom (FSD):  Bästa kamrater! Ordförandekandidaterna var i går 
under kongressdelegaternas kritiska ögon, när de framförde sina syn-
punkter och alternativ. Miapetra Kumpula-Natris tal var sådan, som vi 
behöver för att vinna kommande valen. Jag understöder Miapetra Kum-
pula-Natri som ordförande för SDP. 
 
Hyvät toverit! Puheenjohtajaehdokkaamme olivat eilen kovassa paikas-
sa. Puoluekokousväen kriittisten silmien alla he esittelivät omat vaihtoeh-
tonsa. Puheenjohtajalle puhe on tärkeä väline. Miapetra Kumpula-Natrin 
upea puheenvuoro oli sellainen, jota tarvitsemme voittaaksemme tulevat 
vaalit. Minä kannatan SDP:n puheenjohtajaksi Miapetra Kumpula-Natria. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Harry Wallin, valmistautuu Jorma Hellsten. 
 
Harry Wallin (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Olen tuntenut Jutta Urpilaisen lähes 10 vuotta, ja 
hänen toimintansa ja taitonsa niin paikallisella kuin valtakunnallisella ta-
solla on vakuuttanut minut. Jutasta löytyy meille pohjalaisille tyypillistä 
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peräänantamattomuutta ja rohkeutta tarttua haasteisiin. Samalla Jutulla 
on kykyä kuulla ja kuunnella sekä kykyä punnita eri vaihtoehtoja. Jutalla 
on myös raikkautta ja uusia ajatuksia, joiden avulla sosialidemokraatti-
nen liike pystyy vastaamaan 2000-luvun haasteisiin. 
 
Valitaan Jutta Urpilainen SDP:n uudeksi puheenjohtajaksi, veturiksi.  
Hänellä on kykyä uudistaa SDP taistelemaan sitä eriarvoisuutta vastaan, 
joka tällä hetkellä meidän yhteiskunnassamme vallitsee. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jorma Hellsten, ja valmistautuu Ulla Appel-
roth. 
 
Jorma Hellsten (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit! Voisi ajatella, että on vakava paikka, 
kun kävin eilenkin puhumassa, mutta kyllä tämä vähän liittyy siihenkin, 
että vaimo on täällä edustajana, ja hän sanoi, että mene sinäkin sano-
maan jotakin. 
 
Me olemme tekemässä tässä tulevaisuutta, ja on koko ajan puhuttu siitä, 
että katsotaan vahvasti eteenpäin ja arvioidaan sitä, miten pääsisimme 
tästä kokouksesta uudistuneena ulos ja katse vahvasti suunnattuna tule-
vaisuuteen. Kun meillä on kuusi hyvää ehdokasta, niin meidän pitää 
nähdä nimenomaan tässä ja puoluesihteerin valinnassa se, että tulevai-
suuden tulee näkyä näissä valinnoissa. Mielestäni se tarkoittaa silloin si-
tä, että meidän pitää valita puheenjohtajaksi yksi meistä, eli Jutta Urpilai-
nen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ulla Appelroth, valmistautuu Veikko Malkki. 
 
Ulla Appelroth (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät puoluekokousedustajat! Minä en kiertele enkä kaartele kovin kauan, 
koska minun ehdokkaanikaan ei kiertele eikä kaartele. Minä haluan Tarja 
Filatovista puolueemme uuden puheenjohtajan. 
 
Minuun on tehnyt suuren vaikutuksen Tarjan kyky osata puhua niin, että 
sen ymmärtää tyhmempikin. Tarja puhuu arjen kielellä. Se todistaa sen, 
että Tarja todella hallitsee sen, mistä hän puhuu. Tarjan puhe ei ole pelk-
kää sanahelinää. Tämä yhdistettynä siihen, että Tarjalla on kyky reagoi-
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da nopeasti tilanteissa, tulee olemaan Tarjan valtti puheenjohtajana. Tä-
tä tarvitaan tulevissa TV-tenteissä, siksi Tarja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Veikko Malkki valmistautuu Pekka Lassila. 
 
Veikko Malkki (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät puolueto-
verit! Olemme valitsemassa puolueelle puheenjohtajaa, mutta tavoit-
teemmehan on olla Suomen ykköspuolue, joten olemme valitsemassa 
myös pääministeriä. Viikon päästä saattaa olla seuraava tilanne tarkas-
tella, että kuinka tässä maailmassa käy. Jos sieltä löytyy ensi viikonlop-
puna pommi tai luuranko, joka räjähtää, meillä täytyy olla ensi viikolla 
taikka seuraavalla viikolla valmis pääministeri.  
 
Puolueen linjan uudistaminen ja kehittäminen on yhteistyötä, jossa 
olemme kaikki mukana, mutta puolueen puheenjohtaja, toimiessaan 
myös pääministerinä, joutuu olemaan yksin kentällä ja maailmalla. Minun 
valintani puheenjohtajaksi on Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Lassila, valmistautuu Margit Park-
kamäki. 
 
Pekka Lassila (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit!  Kuten jokainen täällä huomaa, niin täällä on jokaisella jon-
kinlainen merkki rintapielessä, joten rakennan kannatuspuheenvuoroni 
tavallaan sen yhden merkin varaan, joskin se on hieman erilainen, kuin 
mitä meillä kaikilla on pääsääntöisesti rintapielessä. 
 
Miina Sillanpää oli henkilö, joka valittiin ensimmäiseen eduskuntaan, hän 
oli Sosialidemokraattisen puolueen ensimmäinen naisministeri. Minulla 
on rinnassani vappumerkki vuodelta 1956, jossa on Miina Sillanpään ku-
va. Olen antanut itselleni luvan luovuttaa tämän merkin Sosialidemo-
kraattisen puolueen ensimmäiselle naispuheenjohtajalle. Toivon, että 
kun valinnat on tehty, tämän Miina Sillanpää -merkin saa rintaansa Jutta 
Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Margit Parkkamäki, ja valmistautuu Anni 
Kulmala. 
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Margit Parkkamäki (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheen-
johtaja, hyvät puoluetoverit! Minä edustan niitä ihmisiä ja niiden ihmisten 
ääntä, jotka työskentelevät tuolla järjestökentällä. Olen Kurikan sosiali-
demokraattien puheenjohtaja ja ihmisten kanssa päivittäin tekemisissä, 
ja kamppailen näistä kalliista äänistä. Minä kysyin kansanedustajavaali-
en jälkeen, että miksi sosialidemokraatit hävisivät. Vastaus oli: te puhutte 
kauniisti, teillä on hienot liturgiat, teissä on kulturellisuutta, teillä on kan-
sainvälisyyttä, mutta missä on teidän arkenne, joka kohtaa äänestäjät? 
 
Puheenjohtajavaaliin mentäessä tärkein asia, jonka minä näen, on se, 
että puheenjohtajaehdokas kykenee olemaan lähellä suomalaisen ihmi-
sen tavallista arkea, vain sillä tämä puolue nousee kohti vaalivoittoa. Ai-
van selkeä vastaus siihen on Miapetra Kumpula-Natri. Voin suositella 
lämpimästi, koska olen seurannut hänen uraansa meppiehdokasvaiheis-
ta lähtien. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anni Kulmala, ja valmistautuu Kristiina Sa-
lonen. 
 
Anni Kulmala (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Mitä uusi sukupolvi haluaa puolueeltamme? Uusi 
sukupolvi haluaa kulkea eteenpäin vastaten tämän hetken ja tulevaisuu-
den haasteisiin sekä Suomessa että maailmalla. Uusi sukupolvi haluaa 
puolueellemme puheenjohtajan, joka kokoaa puolueemme yhteen yhteis-
ten arvojemme ja tavoitteidemme viemiseen eteenpäin. Uusi sukupolvi 
tarvitsee puheenjohtajan, joka viestittää meille ja koko Suomelle uudesta 
avoimesta ja reilusta suunnasta sekä kertoo ihmisille sen, että me viem-
me asiat aina tavoitteista ja niistä haaveista eteenpäin. Uuden sukupol-
ven ja SDP:n uuden sivun aukaisee ja tekee Jutta Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kristiina Salonen, ja valmistautuu Risto 
Kuisma. 
 
Kristiina Salonen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja, arvoisat toverit!  Haluatko olla rohkea, kaipaatko muutosta? Pitäisikö 
tummunutta punaväriä kirkastaa? Haluatko olla uudistaja ja edelläkävijä? 
Jos vastasit kyllä, tänään on mahdollisuutesi.  
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Juttua Urpilainen on valmis uuden SDP:n ensimmäiseksi puheenjohta-
jaksi. Tähän tilaisuuteen on pakko tarttua. Haluan Jutta Urpilaisen pu-
heenjohtajaksi.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Risto Kuisma, valmistautuu Irma Suonpää. 
 
Risto Kuisma (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Minulle 
puheenjohtajuutta eivät ratkaise sukupolvi, ikä eikä imago, vaan kyky ja 
kokemus johtaa tätä puoluetta ja tarvittaessa myös Suomea. Oman ko-
kemukseni mukaan Erkki Tuomioja on tässä suhteessa paras vaihtoehto, 
hän on ulkoministerinä, eduskuntaryhmän puheenjohtajana ja monissa 
muissa tehtävissä osoittanut kyvykkyytensä. Hän on luotettava, sivistynyt 
ja kielitaitoinen. Hän on elämäntavoiltaan nuhteeton ja myös kaikilta 
ominaisuuksiltaan mielestäni ihanteellinen työväenjohtaja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Irma Suonpää, ja valmistautuu Seppo Es-
kelinen. 
 
Irma Suonpää (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Unelma paremman elämän puolesta on mahdollista 
tehdä tänään valitsemalla puolueellemme puheenjohtajaksi nyt nainen. 
Jutta Urpilainen olkoon meidän aikamme Miina Sillanpää, edelläkävijä, 
uudistaja ja yhteistyökumppani. Kiitos, Jutta, fiksusta ja reilusta kampan-
jasta! Otamme sinut sydämellä ja joukkovoimalla hoitamaan kaikkien yh-
teistä taloamme, joka seisoo vanhalla pohjalla, reilun Suomen maaperäl-
lä. Jutta, tervetuloa! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Seppo Eskelinen, ja valmistautuu Jenny 
Lindborg. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit!  Eeron luovuttua puheenjohtajan pai-
kalta itselläni oli kova tyhjiö, että kuka voitaisiin asettaa näihin isoihin 
saappaisiin. Mutta mitä pidemmälle puheenjohtajakiertue on edennyt, 
niin sitä selvimmin yksi ehdokas on tullut esille ja erottunut muista. Eili-
nen päivä vakuutti itseni lopullisesti. Hän on tuonut rohkeasti esille omia 
uusia näkemyksiään ja pirteitä ajatuksiaan puolueen uudesta linjasta. 
Hän on ihminen, jolle elämä on arkipäivää lasten ja perheen kautta. Vali-
taan Miapetra Kumpula-Natri puheenjohtajaksi uudistamaan puoluetta. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Jenny Lindborg, valmistautuu Säde Tahva-
nainen. 
 
Jenny Lindborg (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit!  Humanismia, demokratiaa, toisista ja ympäristöstä huolehti-
mista, oikeudenmukaisuutta ja ihmisten välistä tasa-arvoa, vastavoimaa 
itsekeskeisyydelle ja markkinavoimien ylivallalle, vipinää, näitä me vaa-
dimme. Olemme tulleet tähän liikkeeseen toimimaan näiden arvojen puo-
lesta osallistumaan. Ei tyhjiä iskulauseita, vaan politiikkaa, joka tekee tot-
ta niistä arvoista, joiden vuoksi poliittisena liikkeenä olemme olemassa, 
ja osallisuutta. 
 
Me haluamme osallistua tähän kaikkeen. Me haluamme puheenjohtajan, 
joka kykenee riviemme harvetessa keräämään uudet edistyksen voimat 
joukkoomme. Ajatelkaa äänestäessänne, kuka ravistaa tämän liikkeen 
hereille ja houkuttaa uudet joukot mukaamme. Joukkoliike vaatii puheen-
johtajaltaan rohkeutta, kokemusta ja uskottavuutta. Siksi kannatan So-
sialidemokraattisen puolueen puheenjohtajaksi Erkki Tuomiojaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Säde Tahvanainen, ja valmistautuu Ilkka 
Taipale. 
 
Säde Tahvanainen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen piiri): Arvoi-
sa puheenjohtaja, hyvät toverit! Valitsemme puolueelle uuden puheen-
johtajan, ja valinta on tietysti haastava, koska meillä on niin loistavia eh-
dokkaita. Yksi on valittava, jota tuetaan. Minun ehdokkaani on Jutta Urpi-
lainen. Jutta on aatteellinen, periaatteellinen, asiaorientoitunut ja kuunte-
leva. Tätä kuuntelutaitoa tämä puolue juuri nyt tarvitsee. Jutalla on myös 
sydän. Hän kuuntelee myös vaalien välillä. Parhaat timantit tehdään hy-
vistä raaka-aineista. Jutasta hioutuu vielä loistava timantti. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Taipale, valmistautuu Hanna Isbom. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin Sosialidemokraatit): Ilkka Taipale, Kellokoski! 
Puhun Lipposen intellektuellina, Tampereen dosenttina, Hakaniemen 
maisterina. Muistakaa, Erkki on se henkilö, joka on saanut koko SDP:n 
puhdistusprosessin liikkeelle. Jos joku muu voittaa, ei voita omillansa, 
vaan ainoastaan Erkki Tuomiojan tukemana sen vuoksi, että Ei Erkki 
Tuomioja -liike silloin voittaa. 
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Erkki on hoitanut tehtävänsä hyvin, eduskuntaryhmän puheenjohtajana 
ja ulkoministerinä mallikkaasti, ja hän on kansalaisliikehenkinen. Ajatel-
kaa, jos 50 vuoden kuluttua tässä salissa on suuri kansalaisjärjestöjen 
kokous, ja SDP joutuu olemaan 50 metrin päässä ja syömään puulauta-
selta puulusikalla. Tiedättekö missä ollaan? Erkin aikana ei olla siinä.  
 
Aikanaan iskulauseeni on: ”Älä luota yli kuusikymppisiin!” Nyt iskulau-
seeni on: ”Älä luota alle kuusikymppisiin!” Yksikään ehdokas ei ole alle 
kolmekymppinen, siis luottakaa nuoreen kuusikymppiseen Erkki Tuomio-
jaan.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, valmistautuu Inari Juntumaa. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit!  Viimeisen neljän kuukauden aikana minulla 
on ollut ilo olla mukana tekemässä Jutta Urpilaisen puheenjohtajakam-
panjaa. Tämän neljän kuukauden aikana on opittu tuntemaan toisemme 
Jutan kanssa aika hyvin, ja voin todeta, että Jutta on karismaattinen, 
osaava, asiantunteva ja erikoisen kova tekemään töitä. Jutta on myös 
lämmin ja helposti lähestyttävä ja valloittava persoona, ja myös sillä on 
merkitystä, kun valitaan puolueen puheenjohtajaa.  
 
Olen vakuuttunut siitä, että Jutta pystyy kokoamaan tämän puolueen ja 
saamaan puolueelle uusia kannattajia ja jäseniä, joita todella tarvitaan. 
Maailma on muuttunut ja SDP:n on muututtava sen mukana. Olen varma 
siitä, että Jutta on oikea henkilö johtamaan uutta tulevaisuuden SDP:tä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Inari Juntumaa, valmistautuu Markku Lii-
matainen. 
 
Inari Juntumaa (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit!  Halu lähteä mukaan johonkin puolueeseen on seurausta 
siitä, tuntuuko puolue paikalta, jossa vaikuttaminen samanhenkisessä 
seurassa on mahdollista. Valitsemmekin puheenjohtajan johtamaan po-
liittista työtämme, jonka sisältö ratkaisee myös tulevan kannatuksen. Ta-
sa-arvoistavan politiikan tekeminen edellyttää olemassa olevien reuna-
ehtojen haastamista, joka edellyttää niiden näkemistä. Puheenjohtajalta 
vaadittavista ominaisuuksista olennaisimmat ovat kyky vahvaan poliitti-
seen sekä laaja-alaiseen ajatteluun. 
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Ehdokkaani on huumorintajuinen ja lämmin, sympaattinen, dynaaminen 
ja keskusteleva. Hänellä ja meillä on yhteisiä unelmia ja idelogia. Hän on 
Erkki Tuomioja.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku Liimatainen, valmistautuu Mikko 
Rönnholm. 
 
Markku Liimatainen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Keski-Uudellamaalla ja Espoossa suoritettiin jäsen-
kysely, että kuka olisi paras puheenjohtajaehdokas tähän tehtävään. Jä-
senkyselyyn vastasi niiltä alueilta yli puolet jäsenistämme. Tuomioja oli 
selvästi jäsenistön mielestä paras puheenjohtajaehdokas. 
 
Nythän meillä on mahdollisuus valita henkilö, joka on jo näyttänyt, että 
hän pystyy niin kansainvälisillä kuin kotimaan kentilläkin olemaan huippu. 
Sen takia, kun ilmeisesti on näin, että seuraava pääministeri on demari, 
on turvallista valita Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mikko Rönnholm, ja valmistautuu Tuija 
Pohjola. 
 
Mikko Rönnholm (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Tove-
ri puheenjohtaja, hyvät kokousedustajat!  Pyydän teitä ajattelemaan. Itse 
ajatuksissani olen päätynyt siihen, että voin katsoa Ilkka Kantolaa ylös-
päin, mutta hän ei katso minua, eikä sinua alaspäin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuija Pohjola, valmistautuu Alpo Jokinen. 
 
Tuija Pohjola (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Tarja on puolueen linjan kehittäjä, syvällinen ajatteli-
ja, asiallisen arvostava, yhteishenkeen luottava, sanavalmis ja esiinty-
miskykyinen. Paineensietokyky on testattu työministerinä. Tarjassa on 
pääministeriainesta. Nostetaan Tarjan johdolla puolue pinnalle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Alpo Jokinen, valmistautuu Rolf Nyholm. 
 
Alpo Jokinen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Puolue 
tarvitsee nyt puheenjohtajan, joka kääntää nykyisen markkinayhteiskun-
nan suuntauksen kohti sivistysyhteiskuntaa. Sen vuoksi tarvitaan puolu-
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een kannatuksen nousu vähintään yli 30 prosenttiin. Kykenevä henkilö 
johtamaan meitä tässä työssä on hiukan itseäni vanhempi. Sen verran 
voin vielä perustella, että olen itse ollut lähes 40 vuotta puolueen jäsen ja 
siitä n. 30 vuotta yhdistyksen nuorin! Se on sinänsä huolestuttava piirre, 
mutta nykyään tilanne on jo korjaantumassa. Erkki on nuorekas ja siksi 
Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Rolf Nylholm, valmistautuu Riitta Myller. 
 
Rolf Nyholm (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Kaikki tässä salissa tietävät, että tämä puolue 
tarvitsee nyt uudistusta ja uudistumista. Tämän uudistuksen takaa mie-
lestäni Jutta Urpilainen. Valitaan Jutta uudeksi puheenjohtajaksi!  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riitta Myller, valmistautuu Folke Sundman. 
 
Riitta Myller (Euroopan parlamentti): Hyvät toverit! Pienen maan, kuten 
Suomen, täytyy löytää joukoistaan toimijoita, jotka voivat olla suunnan 
näyttäjiä myös maamme rajojen ulkopuolella. Haasteena on, miten ra-
kennamme yhteistä kotiamme, maapalloa niin, että myös meillä täällä 
Pohjolassa asiat olisivat mahdollisimman hyvin, jotta voisimme elää 
mahdollisimman turvallisesti. Tähän tarvitaan aloitteita niin Euroopan 
unionin tasolla kuin Yhdistyneissä Kansakunnissa. 
 
Aloitteiden läpimeno kansainvälisellä tasolla edellyttää toimijoiltaan tun-
nettuutta. Erkki Tuomiojaa kuunnellaan maailmalla. Hänellä on tietoa ja 
rohkeutta tehdä työtä sekä oman maamme tasa-arvon että maailmanlaa-
juisen tasa-arvon puolesta. Sen vuoksi Erkki Tuomioja sosialidemokraat-
tien puheenjohtajaksi!  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Folke Sundman, valmistautuu Satu Taavit-
sainen. 
 
Folke Sundman (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! Partiledarvalet är 
ingen image-fråga, det är inte heller en åldersfråga och inte heller en 
könsfråga. Puheenjohtajavaali ei ole mikään imagokysymys, se ei ole 
mikään sukupuolikysymys, se ei ole mikään ikäkysymys. Meidän tehtä-
vämme on valita tarjolla olevista hyvistä ehdokkaista paras toveri johta-
maan sitä kollektiivista uudistustyötä, joka entistä pontevammin on vietä-
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vä eteenpäin tästä puoluekokouksesta ja johtamaan sitä poliittista kamp-
pailua, joka vie meidät takaisin johtavaan asemaan tämän maan yhteis-
kuntapolitiikassa. Siksi Erkki Tuomioja! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Satu Taavitsainen, valmistautuu Esko Ijäs. 
 
Satu Taavitsainen (SDP Etelä-Savo): Hyvät toverit! Olen kolmen pienen 
lapsen äiti ja haluan, että puolueemme ottaa nykyistä paremmin lapsi-
perheet huomioon. Haluan puheenjohtajan, joka tietää ja tuntee lapsi-
perheen arjen. Kannatan Miapetra Kumpula-Natria. Uskon ja luotan Mia-
petraan ja hänen tapaansa viedä asioita eteenpäin. Hänen johdollaan 
saamme uudet ideat toteutumaan.  
 
Hyvät toverit! Miapetra tuo lapsiperheet lähemmäksi puoluetta ja puolu-
een lähemmäksi lapsiperheitä.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esko Ijäs, valmistautuu Osku Pajamäki. 
 
Esko Ijäs (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Osku tuossa jo hätäili jonon edelle. Puheenjohtajakilpailus-
sa on kevään ja alkukesän aikana käyty hyvä kilpailu. Hyviä ehdokkaita 
on ollut, ja he ovat kiertäneet ahkerasti maakuntia ja olleet esillä. Hyvä 
näin, mutta ylivoimaisesti tällä kierroksella on noussut kehittämisen ja 
näkemisen kannalta kokenut henkilö, jonka iskulause on: ”Jos otat, ota 
Eki, jos otat ota heti.” Erkki Tuomioja puheenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Osku Pajamäki, ja valmistautuu Antti Jeh-
konen. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin Sosialidemokraatit): Tuli vähän sellainen de-
savuu-olo, sellainen olo, että olen ollut tässä tilanteessa joskus ennen-
kin. Minulla on ollut siihen aina hyvä syy, ja se syy on kiistatta pätevin ja 
luotettavin ehdokas Erkki Tuomioja.  
 
Hyvät toverit! Vain vahva ja itsetuntoinen puolue uskaltaa valita vahvan 
ja itsetuntoisen puheenjohtajan.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Jehkonen, ja valmistautuu Aarne Kau-
ranen. 
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Antti Jehkonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puolue on yhtä hyvä kuin sen jäsenet ovat. Puolue toimii 
juuri niin kuin jäsenet haluavat toimia. Kuinka aktiivisesti tehdään vaali-
työtä osastoissa? Uuden puheenjohtajan – meillähän on uusi SDP, kun 
on uudet säännötkin - pitää osata motivoida ja innostaa sekä saada ai-
kaan kunnon lataus tässä puolueessa. Me haluamme sellaisen puheen-
johtajan, joka liittyisi SDP:hen historiassa tänään ja tulevaisuudessa, hä-
nen sielunsa on SDP:ssä ja politiikan tekemisessä. Jutta Urpilaisessa on 
sellainen tunto.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Aarne Kauranen, ja valmistautuu Heikki 
Luukkanen. 
 
Aarne Kauranen (Hämeen Sosialidemokraatit): Vietämme ikimuistoista 
puoluekokousta täällä Hämeenlinnassa, ja hyvät ystävät, meillä on heit-
tää kehiin oman kylän tyttö. Tarja on freesi, hänellä on pitkä ja laaja sekä 
menestyksekäs kokemus suomalaisen yhteiskunnan eri tasoilta. Hänellä 
on taitoa ja osaamista. Hän tuntee sosialidemokratian ja sen tekijät. Hä-
nellä on rohkeutta, pitkä kokemus työministerinä ja sieltä hyvät tulokset. 
Tehdään tästä puoluekokouksesta vielä ikimuistoisempi. Valitaan Tarja 
puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heikki Luukkanen, ja valmistautuu Virpa 
Puisto. 
 
Heikki Luukkanen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Me tarvitsemme puheenjohtajan, puoluesihteerin, 
puoluehallituksen ja puoluevaltuuston. Tämä on laaja joukko, joka johtaa 
sekä puoluetoimistosta että kentältä yhteistyössä. Me tarvitsemme myös 
puheenjohtajan, jolla on aatteellisuus, jota tällä hetkellä kaivataan. Me 
tarvitsemme puheenjohtajan, jolla on kansainvälisyyttä, hänellä on ko-
kemusta ja hän ottaa haltuunsa sen alueen suomalaisessa yhteiskun-
nassa, jossa puhutaan aatteellisuudesta, kasvamisesta ja tulevaisuuden 
realismista. 
 
Ei pelkästään puhuminen, vaan kirjoittaminen, tieto, taito, osaaminen, si-
tä on Erkillä.  
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Puheenjohtaja: Seuraavana Virpa Puisto, ja valmistautuu Marjatta Veh-
kaoja. 
 
Virpa Puisto (Varsinais-Suomen piiri): Kiitos kaikille puheenjohtajaeh-
dokkaille erittäin hyvästä kokouksen esilämmittämisestä.  
 
Hyvät toverit! Kun tulimme syvästä lamasta läpi, ryhmän puheenjohtaja-
na Erkki Tuomioja osoitti hyvää tilannehallintaa. Hän kuunteli ryhmää, ja 
hän kuunteli kenttää. Hän toimi sen mukaisesti, ja se oli asia, joka auttoi 
meitä sosialidemokraatteja vaikeidenkin päätösten läpiviemisessä. Us-
kokaa tai älkää, hän oppi silloin sosiaalisuutta, ja hän alkoi myös hymyil-
lä. Kyllä suomalaisissa kansanviisauksissa on aina ollut perää. Muistat-
teko sananlaskun: Vanhassa vara parempi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Marjatta Vehkaoja, valmistautuu Esa Kant.  
 
Marjatta Vehkaoja (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Minun ehdokkaani 
on Erkki Tuomioja. Erkki on mielestäni vastaus ihmisten ideologian näl-
kään niin omassa puolueessamme kuin koko Suomessa. Ihmiset ovat 
kyllästyneet politiikan pinnallisuuteen, ja hän on ihminen, joka kykenee 
omalla persoonallaan murtamaan tämän kamalan kehän, jossa olemme. 
Jos katsoo politiikkaa tänä päivänä, niin se on todella pinnallista, ja tä-
män tilanteen täytyy muuttua, jotta saisimme menestystä puolueellemme 
jatkossakin. 
 
Olen tuntenut Erkki Tuomiojan melkein 15 vuotta. Emme sentään olleet 
päivähoidossa yhtä aikaa, mutta melkein. Minun täytyy sanoa, että kun 
olemme tässä kasvaneet yhdessä, niin olen nähnyt, että hän on niin to-
sissaan näissä asioissa, ja se on myös erittäin arvokasta. Hän on kestä-
vä kehittäjä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esa Kant, valmistautuu Asko Juuti. 
 
Esa Kant (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Hämeenlinnasta lähdetään huomenna uusin 
voimin kohti uutta nousua. Kysymys on, että onko meillä voimia ja onko 
meillä rohkeutta tehdä oikeita valintoja. Mielestäni tässä ajassa Jutta Ur-
pilainen on meidän paras vaihtoehtomme puheenjohtajaksi. Valitaan siis 
Jutta Urpilainen! 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Asko Juuti, valmistautuu Ilkka Joenpalo. 
 
Asko Juuti (SDP Keski-Suomen Piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät to-
verit!  Tämä kamppailu puheenjohtajuudesta on ollut erittäin upea. Meillä 
on edelleenkin kuusi loistavaa ehdokasta puheenjohtajaksi, joista var-
masti syntyy meille erittäin upea, tehokas ja taitava kvartetti johtamaan 
puoluetta eteenpäin.  
 
Se valtionhoitajan rooli on unohdettava ja lähdettävä rohkeasti uudista-
maan ja uudistumaan, oltava tuore, ja sen takia Jutta on valittava pu-
heenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Joenpalo, valmistautuu Maria Öster-
holm. 
 
Ilkka Joenpalo (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit!  Täällä lainattiin eilen Leinoa, Lipposta ym. Minä lainaan va-
paasti Tauno Paloa. Sano vaan reilusti Filatov! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maria Österholm, valmistautuu Antton 
Rönnholm. 
 
Maria Österholm (FSD): Arvoisa puheenjohtaja, ärade ordförande, kam-
rater, toverit! Vem är det formulerar sina visioner utgående från vår 
grundläggande ideologi?  
 
Vem har kontinuerligt förnyat sig, som politiker och som person, trots sin 
enormt höga ålder och det gråa håret? 
 
Vem har kompetensen att moraliskt och etiskt analysera samhället och 
samhällsutvecklingen och förmågan att sätta in händelser och fenomen i 
ett stort sammanhang, från lokalt till global? 
 
Vem är den mest seriösa socialdemokratern i vår församling idag? 
  
Men vem är också FSD och tvåspråkighetens kamp nära och inte behö-
va göra något besvär av det?  
 
Ålders- och könsfixering är ingen bra grund för innehållslig förnyelse.  



Toinen kokouspäivä  
 

 

193 

Därför ser jag framemot att Erkki Tuomioja skall sätta igång en seriös 
och allvarlig dynamisk politisk diskussion som partiordförande, både i 
opposition och regering. 
 
Samma på finska.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antton Rönnholm, valmistautuu Antti Haa-
pala. 
 
Antton Rönnholm (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hy-
vät toverit! Politiikan lisäksi minä uskon, että aika moni muukin on tullut 
hakemaan tästä kokouksesta myös iloa ja ennen kaikkea myös valoa. Ei-
len täällä esiintyi monta ehdokasta, joilla oli kumpaakin, eikä se ole ihme, 
onhan tämä SDP:n puoluekokous. 
 
Tulevan puheenjohtajan pitää kyetä nostamaan puolue sisäisten etulinjo-
jen yläpuolelle, pitää yhteyttä aktiivisesti sisarpuolueisiin ja nostaa sosia-
lidemokratian lippua Brysselissä tai Yhdistyneissä Kansakunnissa asti. 
Hänen on oltava mieluummin kansan, kuin pelkästään meidän puolue-
koneistomme suosikki. Hänen on lainattava entisiltä tovereilta ja puheen-
johtajilta ominaisuuksia nähdä kokonaisuuksia kuin historioitsija, raken-
taa kuin arkkitehti, verottaa kuin kansantalousoppinut, olla karismaatti-
nen puuseppä Suomen eduskunnasta.  
 
Yksillä kasvoilla näen kaikkein eniten valoa näistä kuudesta, ja ne kasvot 
ovat Miapetra Kumpula-Natrin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Haapala, valmistautuu Eero Kippola. 
 
Antti Haapala (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kyllä kansa tietää ja sosialidemokratia on kansanliike. Ou-
lussa toukokuussa pidetyssä jäsenäänestyksessä oma ehdokkaani sai 
eniten ääniä, 44 % annetuista. Me 129 oululaistoveria kannatamme Erkki 
Tuomiojaa SDP:n puheenjohtajaksi.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eero Kippola, ja valmistautuu Tapani Hell-
sten. 
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Eero Kippola (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
arvoisat toverit!  Neljä asiaa, jotka ovat ratkaisseet minun kantani. Yksi: 
tarvitaan puheenjohtaja, jolla on toimintatavat ja arvomaailma kohdal-
laan. Toiseksi: tarvitaan puheenjohtaja, jolla on energistä johtajuutta. 
Kolmanneksi: tarvitaan puheenjohtaja jolla on suoraselkäistä sivistystä. 
Tarvitaan puheenjohtaja, joka puhuttelee meitä. Minun valintani on Jutta 
Urpilainen.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tapani Hellsten, valmistautuu Susanna 
Huovinen. 
 
Tapani Hellsten (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluekokoustoverit!  Eilen näimme, että meillä on hyviä ehdokkai-
ta puolueen puheenjohtajaksi. Minun ehdokkaani on hämeenlinnalainen 
nainen, jolla on pitkä kokemus liikkeessä. Hän on ollut Nuorisoliiton pu-
heenjohtaja, puolueen varapuheenjohtaja, pitkäaikainen ministeri ja tällä 
hetkellä ryhmän puheenjohtaja. Olen tuntenut hänet jo usean kymmenen 
vuoden ajan, ja olen nähnyt, miten hän on kasvanut tehtäviinsä. Hänellä 
on pitkä kokemus erilaisista tehtävistä, ja sen lisäksi hän on mukava, 
iloinen ja hyvä ihminen. Minun ehdokkaani on Tarja Filatov. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Susanna Huovinen, valmistautuu Miitri Si-
vonen. 
 
Susanna Huovinen (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Muistan, kuinka nuorena likkana vedin Keski-Suomen Nuo-
risoliiton toimintaa, ja meinasin väsähtää siihen hommaan. Sain puhelun 
silloiselta Nuorisoliiton puheenjohtajalta Tarja Filatovilta, hän kannusti ja 
innosti. Muistan, kuinka hän kansanedustajana eduskuntaryhmässä teh-
dessämme vaikeita ratkaisuja, vakuutti ja osasi. Muistan, kuinka ministe-
rikollega Tarja Filatov osasi puhua oman sektorinsa asioista niin, että yri-
tysjohtajat menivät hämmennyksiin siitä osaamisesta ja tiedosta, mitä 
hänellä oli hallussaan, ei vain työllisyyspolitiikasta vaan myös taloudesta. 
Muistan kuinka ystäväni Tarja kävi Jyväskylässä ja tapasi omia kaverei-
ta, ja muistan, miten he olivat iloisia siitä, miten helposti Tarjan kanssa 
tultiin juttuun. Näistä ja monista muista syistä toivon Tarja Filatovia puo-
lueen puheenjohtajaksi.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Miitri Sivonen, valmistautuu Paavo Törmi. 
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Miitri Sivonen (Pohjois-Karjalan SosialidemokaattinenPiiri): ”Jos usko 
oikeudenmukaisuuteen menee, ei ole enää meitä, on vain minä.” Näin 
totesi eilen puheenjohtajaehdokas Miapetra Kumpula-Natri. Anna Mäen-
pää totesi omassa kannustuspuheenvuorossaan, että Miapetra on tuonut 
puolueeseen uutta iloa, positiivista asennetta toimia niiden tärkeiden asi-
oiden puolesta, joiden takia tämä liike on olemassa ja josta tämä liike 
ammentaa voimansa.  
 
Kolme asiaa: usko oikeudenmukaisuuteen, olla tekemässä jokaiselle 
mahdollisuutta onnelliseen elämään ja suhtautuminen ilmastoon, ympä-
ristöön, siihen maailmaan, jossa elämme, ovat syitä, jonka takia itsekin 
tulin mukaan tähän liikkeeseen. Haluan nyt tästä syystä olla tukemassa 
Miapetra Kumpula-Natria puolueen puheenjohtajaksi. Valitaan siis yh-
dessä Miapetra Kumpula-Natri puolueen uudeksi puheenjohtajaksi!  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Paavo Törmi, valmistautuu Anu Nummelin. 
 
Paavo Törmi (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät toverit!  Reilu 
Suomi tarvitsee tekijöitä, myös historia tarvitsee tekijöitä. Tänään me 
teemme historiaa. SDP tarvitsee reiluja historian tekijöitä. Me keski-
ikäiset hiljaiset miehet tarvitsemme esikuvia, siksi kannatan Jutta Urpi-
laista. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anu Nummelin, valmistautuu Susanna 
Rahkonen. 
 
Anu Nummelin (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Pu-
heenjohtaja, hyvät toverit!  Toveri Arto Bryggare mainitsi aikaisemmin, 
että puheenjohtajaehdokkaista hän ei ole tehnyt yhteistyötä Ilkka Kanto-
lan kanssa, mutta minäpä olen. Siksi voin kertoa, että Ilkka Kantola on 
inhimillinen ihminen, älykäs ajattelija ja erittäin kokenut johtaja. Ehdotan, 
että tehdään yhdessä se Reilu Suomi Ilkka Kantolan johdolla. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Susanna Rahkonen, valmistautuu Jas-
miniitta Lumme. 
 
Susanna Rahkonen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Jos haluamme oikeasti uskoa siihen, että politiikalla 
ja sisällöllä on merkitystä, niin myös poliittisella osaamisella ja kokemuk-
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sella on merkitystä. Jos me haluamme uudistua oikeasti ja kunnolla, 
meidän pitää mennä pintaa syvemmälle. Poliittinen puolue tarvitsee vah-
vasti poliittisen johtajan, henkilön, joka pystyy tarjoamaan yhdessä mei-
dän kanssamme vaihtoehdon tälle nykyiselle aika epäpoliittiselle menol-
le. Hyvä imago kumpuaa hyvästä sisällöstä, siksi Erkki Tuomioja.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jasminiitta Lumme, valmistautuu Joonas 
Lepistö. 
 
Jasminiitta Lumme (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja!  
Vaalitappion jälkeen tarvitsemme valovoimaisen, sosiaalisesti lahjakkaan 
puheenjohtajan, sellaisen, joka saa ihmiset kokemaan, että minäkin ha-
luan kuulua tuohon joukkoon. Nostetaan Jutta Urpilainen puolueemme 
puheenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Joonas Lepistö, valmistautuu Matti Ojala, 
jolla on viimeinen puheenvuoro tässä vaiheessa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit! Huomio, hyvät toverit, kenet ikinä valitsemmekaan 
puheenjohtajaksi, me olemme äänestyspäätöksen tullessa julki 110-
prosenttisesti hänen takanaan.  
 
Mun kaverit ovat tavallisia nuoria, ne ei tajuu politiikasta pätkääkään, 
mutta ne uskoo muhun, ne uskoo hyviin tekoihin. Ne imee sosialidemo-
kratian mun sisältä, mun käsistä heidän sisälleen. Tätä kautta ne tulee 
osaksi meidän perhettä. Me tarvitsemme sellaisia ihmisiä, jotka uskovat, 
ja näinä aikoina tarvitaan sellaisia, joihin voidaan uskoa. 
 
Mun kaverit haluais’ mustata puolueen puheenjohtajan. Minä en ole val-
mis siihen.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Ojala, valmistautuu Osmo Keinänen. 
 
Matti Ojala (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Hyvät toverit! Me voimme olla 
ylpeitä, meillä on kuusi erinomaisen hyvää ehdokasta. Olemme kuulleet 
lukemattomia puheenvuoroja heidän ominaisuuksistaan, joihin on tavat-
toman helppo yhtyä. En ryhdy niitä tässä toistamaan, mutta näistä kuu-
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desta hyvästä ehdokkaasta on yksi valittava. Minun ehdokkaani on Jutta 
Urpilainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Osmo Keinänen, valmistautuu Juha Hämä-
läinen. 
 
Osmo Keinänen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Jäsenis-
tö on valinnut minut puoluekokoukseen niin usein, että viimeisin puheen-
johtaja on seitsemäs puheenjohtaja, jota olen ollut valitsemassa. Näin ol-
len katselen näitä 1975 puoluekokouksesta lähtien, ja Erkki Tuomioja on 
se mies, joka on kaikkein eniten ollut mukana ja tehnyt työtä. Kannatan 
Erkki Tuomiojaa, ja toivon tietysti, että tulipa puheenjohtajaksi kuka ta-
hansa, niin Pohjois-Karjalaa ei sitten puolueen uusi puheenjohtaja unoh-
taisi, vaan kävisi myös Pohjois-Karjalassa, jos Erkki ei tule valituksi. Vali-
taan Erkki. Kahden vuoden päästä on uusi puoluekokous, ja jos Eki ei 
ole saanut nostetuksi kannatusta kunnallisvaaleissa, sitten valitaan uusi 
puheenjohtaja.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Juha Hämäläinen, valmistautuu Satu Tai-
veaho. 
 
Juha Hämäläinen (Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri): Pu-
heenjohtaja!  Nyt on varsinainen tilaisuus kannattaa Osmo Keinästä. 
Taisi olla Kimmo Kiljunen, joka sanoi jossakin haastattelussa, että kum-
mallinen rekrytointiprosessi, jossa kokemus ja osaaminen on pikemmin-
kin haitta. Osoitetaan, että näin ei ole, valitaan Erkki Tuomioja puheen-
johtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Satu Taiveaho, valmistautuu Johannes 
Koskinen. 
 
Satu Taiveaho (eduskuntaryhmä): Hyvät toverit! Meillä on loistavia puo-
lueen puheenjohtajakandidaatteja, jotka ovat tehneet kevään ajan tärke-
ää työtä puolueemme monikasvoisuuden eteen. Ehdokkaista Erkki on 
vertaansa vailla puolueemme aateguruna, vahvan hyvinvointiyhteiskun-
nan puolustajana ja rohkeana uusien avausten tekijänä. Ekin aika ei ole 
ollut aiemmin, eiköhän nyt jo olisi. Hänen luotsaamanaan arvomme sy-
venisivät ja puolue uudistuisi jäsendemokratiaa vahvistaen sekä heikom-
pia ja ympäristöä painottaen. Ekin karisma saa vasemmalla puolella syk-
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kivän sydämen sykkimään aatteen liekillä entistäkin vahvemmin. Hän on 
periaatteellinen sosialidemokraatti vertaansa vailla! 
 
Jutta puolestaan on uusi tähti, upea unelmoija, paremman huomisen nä-
kijä, rohkea, esiintymiskykyinen, asioihin vahvasti perehtyvä ja ahkera 
puheenjohtaja, joka on pitänyt monia tärkeitä asioita esillä, kuten nuorten 
koulupudokkuutta. Jutta toisi kaivattua sivistyspolitiikan vahvistamista 
sekä eräitä toimihenkilöiden ja akavalaistenkin voimakkaampaa mukaan 
saamista. Juttaa ei pidä valita ikänsä puolesta vaan osaamisensa puo-
lesta. Hyvät toverit! Tarja puolestaan on täysin turvallinen ja lämmin, 
rohkea sissi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Johannes Koskinen. 
 
Johannes Koskinen (eduskuntaryhmä): Hyvät toverit!  Satu ei päässyt 
Johannekseen saakka, joten minun täytyy se tehdä. Monet ovat kehu-
neet tätä puheenjohtajakiertuetta, ja voin yhtyä siihen, että tämä tapa oli 
todella historiallinen, että päästiin esittäytymään puolueväelle suhteelli-
sen tasavertaisestikin kautta maan, käymään keskusteluja ja saamaan 
palautetta sekä ottamaan suuntaa koko sosialidemokraattisen liikkeen 
uudistamiselle.  
 
Ymmärrän hyvin, että nyt olemme tässä ristipainetilanteessa - paitsi me 
ehdokkaat - kun nähdään, että tässä ollaan enemmänkin käynnistämäs-
sä toisen kierroksen esivaalia kuin tällaista täysin yhdenvertaista vaaliti-
lannetta.  
 
Tätä ristipainetilannetta vähentääkseni jään tästä vaalista, ja olen ehdolla 
puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. Tärkeintä on, että koko puoluejohto 
toimii yhdessä ja hyvin.  
 
Kun tämä määrä supistuu nyt viiteen, niin tuolta kirjallisuudesta löytyy 
hyvä kuvaus tälle tilanteelle, se on Enid Blytonin Viisikko ja linnan avai-
met.  
 
Puheenjohtaja: Kaikki pyydetyt puheenvuorot on käytetty. Ovatko kaikki 
halukkaat saaneet käyttää puheenvuoron? On käytetty 101 puheenvuo-
roa. 
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Keskustelu päättyy. 
 
Pyydän, että kaikki kokousedustajat tulevat saliin.  
 
Puheenjohtaja: Täällä on tilanahtaus äänestysmenettelyssä ynnä 
muussa. On päädytty siihen tulokseen, että saliin jäisivät vain kokous-
edustajat ja välttämättömät virkailijat. Kaikki muut menisivät pois äänes-
tyksen ajaksi. Pyydän myös kameramiehiä poistumaan, koska täällä on 
näitä turvallisuusmääräyksiä liittyen näihin uloskäynteihin. 
 
 Pyydän kokousedustajia ottamaan tunnistemerkin näkyviin, kun äänes-
tys alkaa. 
 
Puolueen sääntöjen mukaan puheenjohtajan vaali toimitetaan, jos on 
enemmän kuin kaksi ehdokasta, siten että jos ensimmäisellä äänestys-
kierroksella kukaan ei saa yli puolta annetuista äänistä, suoritetaan toi-
nen kierros. Annetuiksi ääniksi ei esimerkiksi katsota tyhjää äänestyslip-
pua, kun lasketaan ne yhteen. Jos kaikki 350 kokousedustajaa ovat ää-
nestyksessä mukana, niin läpimenoon tarvitaan 176 ääntä ensimmäisellä 
kierroksella. Jos kukaan ei saa näin paljoa ääniä, suoritetaan välittömästi 
ensimmäisen äänestyskierroksen jälkeen toinen kierros ja siinä tulee 
kahden eniten ääniä saaneen kesken toinen kierros. Toisella kierroksella 
eniten ääniä saanut tulee valituksi puheenjohtajaksi. 
 
Äänestys tapahtuu siten, että te saatte edustajakorttia vastaan äänestys-
lipun, täytätte sen ja pudotatte uurnaan. Se tapahtuu siten, että täällä sa-
lissa teistä katsottuna oikealla auki olevasta alaovesta menevät ne edus-
tajat, jotka ovat sijoittuneet tämän salin etuosaan tuohon käytävään 
saakka. Uudenmaan edustajat menevät äänestykseen ylemmän oven 
kautta. Salin perälle menevät kaikki yläosan kokousedustajat. 
 
Ilmoitustaululta näkyy, että siellä on viisi ehdokasta, numerolla 2 Tarja Fi-
latov, numerolla 3 Ilkka Kantola, numerolla 4 Miapetra Kumpula-Natri, 
numerolla 5 Erkki Tuomioja ja numerolla 6 Jutta Urpilainen. Äänestysli-
pun ympyrään laitetaan näistä vain yksi numero. 
 
Onko äänestysmenettelystä epäselvyyttä? Äänestykseen mennään pii-
reittäin aakkosjärjestyksessä. 
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Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Äänestysvaliokuntaan tulee lisäjäseneksi Antton Rönn-
holm Varsinais-Suomesta. 
  
Äänestys alkaa. 
 
Puheenjohtaja: Pyydän edustajia menemään luettelon mukaisesti ää-
nestyspaikalle. Kun olette äänestäneet, siirrytte ruokailuun. Kokousta py-
ritään jatkamaan kello 12.45. Pyydän, että kaikki edustajat ovat silloin 
saapuvilla, koska silloin on tarkoitus käydä vaalien toinen kierros, jos en-
simmäisellä kierroksella ei ole saatu asiaa ratkaistuksi. 
 
Sihteeri: Äänestys on suoritettu.  
 
Kokous keskeytettiin äänten laskennan ajaksi kello 12.13, ja sitä jatkettiin 
kello 12.38. 
 
Puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Pyydän edustajia asettumaan paikoilleen ja hiljaisuutta 
saliin. Luen puoluehallituksen puheenjohtajavaalin pöytäkirjan. 
 
”Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen varsinaisen puoluekokouksen 
perjantaina 6.6.2008 suoritetun puoluehallituksen puheenjohtajan vaalin 
ääntenlaskennan pöytäkirja. Ääntenlaskenta aloitettiin tänä päivänä klo 
12.20. Suoritetussa puoluehallituksen puheenjohtajan vaalissa annettiin 
ääniä seuraavasti: Vaalissa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. 
Vaalitoimituksen äänestysliput oli pudotettu kahteen vaaliuurnaan. Yh-
teensä vaaliuurnaan oli pudotettu 350 äänestyslippua, joista oli hyväksyt-
tyjä 350, hylättyjä 0, tyhjiä 0.  
 
Vaalissa oli annettu ääniä seuraavasti: numero 2 Tarja Filatov 63 ääntä, 
numero 3 Ilkka Kantola 8 ääntä, numero 4 Miapetra Kumpula-Natri 44 
ääntä, numero 5 Erkki Tuomioja 103 ääntä, numero 6 Jutta Urpilainen 
132 ääntä.” 
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Kun kukaan vaalissa ei ollut saanut yli puolta annetuista äänistä, eli vä-
hintään 176 ääntä, on suoritettava toinen äänestyskierros kahden eniten 
ääniä saaneiden kesken. Eniten ääniä saaneet olivat Erkki Tuomioja 103 
ääntä ja Jutta Urpilainen 132 ääntä. Heidän välillään käydään äänestyk-
sen toinen kierros. 
 
Menettely on samanlainen kuin ensimmäisellä kierroksella. Salin toivo-
taan tyhjentyvän muista paitsi edustajista.  
 
Toisella kierroksella ovat Erkki Tuomioja numerolla 5 ja Jutta Urpilainen 
numerolla 6. Ovatko ääntenlaskijat paikalla? 
 
Äänestys alkaa.  
 
Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Ilmasto- ja ympäristövaliokunta kokoontuu välittömästi 
tämän äänestyksen jälkeen omassa kokoustilassaan. 
 
Kokous keskeytettiin äänten laskennan ajaksi kello 13.10, ja sitä jatkettiin 
kello 13.25. 
 
Puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. 
 
 
Puheenjohtajan vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Luen puoluehallituksen puheenjohtajavaalin pöytäkirjan. 
 
”Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen varsinaisen puoluekokouksen 
perjantaina 6.6.2008 suoritetun puoluehallituksen puheenjohtajavaalin  
ääntenlaskennan pöytäkirjaan.  
 
Ääntenlaskenta aloitettiin klo 13.15. Suoritetussa puoluehallituksen pu-
heenjohtajavaalin toisella kierroksella annettiin ääniä seuraavasti: vaalis-
sa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaalilippuja oli pudotettu 
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kahteen uurnaan. Yhteensä vaaliuurnaan oli pudotettu 350 äänestyslip-
pua, joista hyväksyttyjä 350. Hylättyjä ei yhtään ja tyhjiä ei yhtään. 
 
Vaalissa annettiin ääniä seuraavasti: ehdokas numero 5 Erkki Tuomioja 
132 sai ääntä, ehdokas numero 6 Jutta Urpilainen 218 ääntä.” 
 
Näin ollen puoluekokous on valinnut kasvatustieteiden maisteri, kansan-
edustaja Jutta Urpilaisen Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen pu-
heenjohtajaksi. 
 
Vahvistettaneen. Vahvistetaan.  
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen Jutta Urpilaisen puo-
lueen puheenjohtajaksi. 

 
Puheenjohtaja: Puheenjohtaja Urpilainen, ole hyvä! 
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, kiitos. 
Toverit! Sivu on kääntynyt. Olemme tehneet historiaa. Olemme astuneet, 
toverit, uuteen aikaan. Me olemme näyttäneet suomalaisille, että sosiali-
demokraattinen liike on aina ollut rohkea liike, joka uskaltaa katsoa tule-
vaisuuteen.  
 
Kiitän nöyrästi tästä luottamuksesta ja kaikesta siitä tuesta, jota olen näi-
den kuukausien aikana jokaiselta teistä saanut. Voin kertoa, että tämä on 
ollut kaikin puolin hyvin unohtumaton kevät, ja olen erittäin kiitollinen sii-
tä, että olen saanut olla mukana näin hienossa kampanjassa.  
 
Erityisesti haluan tietenkin kiittää vastakilpailijoitani Erkkiä, Tarjaa, Piaa, 
Joukoa, Kimmoa, Johannesta ja Miapetraa - ja Ilkkaa - myös opettajalle 
tulee laskuvirhe, jokaista teitä toverit, koska tämä on ollut niin hieno ko-
kemus tehdä yhdessä tätä puheenjohtajakamppailua. Meillä on ollut hy-
vä henki. Meillä on ollut reilu henki ja avoin ilmapiiri. Me olemme katso-
neet yhdessä tulevaisuuteen ja uskoneet, että kuka tahansa meistä tulee 
valituksi, niin me tulemme tukemaan toinen toisiamme ja seisomaan sen 
valitun puheenjohtajan takana. 
 
Meistä on tullut ikään kuin perhe, koska voin sanoa, että olemme viettä-
neet busseissa, junissa ja lentokoneissa enemmän aikaa toistemme 
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kanssa kuin omien aviopuolisoidemme kanssa. Voin sanoa, että tunnen 
monen kollegan maku- ja ruokailutottumukset jo kohtuullisen hyvin. 
 
Te panitte, toverit, itsenne likoon puolueen edun nimissä. Haluan siitä vil-
pittömästi jokaista teitä kiittää erikseen. Me olemme joukkue. Jokaista 
teitä tarvitaan myös tulevaisuuden rakentamisessa.  
 
Hyvät toverit! SDP lähtee tulevaisuuteen hyvin varmoin askelin. SDP:stä 
lähdetään nyt kehittämään kokoavaa arvopuoluetta, joka tarjoaa kaikille 
suomalaisille, riippumatta siitä, mitä ammattiryhmää tai minkälaista kou-
lutustaustaa tai varallisuutta he omaavat, arvot, joiden pohjalta haluam-
me tätä hyvinvointiyhteiskuntaa rakentaa. Me kutsumme suomalaisia 
mukaan tulevaisuuden kirjoittamiseen. Lähdemme kehittämään SDP:stä 
johtavaa tulevaisuuspuoluetta, joka ei katso taaksepäin ja osoita ei-
korttia, vaan lähdemme kertomaan ihmisille, mikä on meidän näkemyk-
semme tästä suomalaisen hyvinvointiyhteiskunnan kehityksestä. Otam-
me sen johtavan tulevaisuuspuolueen roolin, joka meillä on ollut vuosien 
saatossa jo Forssan kokouksesta lähtien. 
 
Me lähdemme kehittämään SDP:tä avoimena kansalaispuolueena, joka 
uudistaa kokousten päätösten mukaisesti toimintatapoja ja tarjoaa ihmi-
sille, eri-ikäisille suomalaisille, sopivia toimintamuotoja. 
 
Hyvät toverit! Meidän viestimme suomalaisille on se, että SDP:stä tulee 
entistä avoimempi. Me tulemme kuuntelemaan entistä herkemmällä kor-
valla suomalaisten arkisia murheita ja toiveita. 
 
Mielestäni tämä henki täällä puoluekokouksessa on ollut erinomainen. 
Se kertoo siitä, että SDP lähtee tulevaisuuteen ja lähtee ensi syksyn 
kunnallisvaaleihin entistä yhtenäisempänä, entistä dynaamisempana, ja 
toverit, me lähdemme nyt toteuttamaan ihmisten unelmia. 
 
Erkki Tuomioja (eduskuntaryhmä): Hyvä Jutta, hyvät toverit, parhaim-
mat onnittelut! Tämä on todellakin ollut sykähdyttävä kokemus, koska me 
olemme tilanteessa, jossa itse näen, kuten sinäkin, että puolueella on 
uusi alku. Sillä on välttämätöntä olla uusi alku. Tämä on ollut oikeastaan 
se keskeinen viesti, jota me olemme saaneet ihmisiltä ja se on ollut myös 
se keskeinen viesti, jonka me kaikki tässä mukana olleet olemme halun-
neet antaa. 
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Uskon, että tältä pohjalta meidän on helppo hyvin yhtenäisesti lähteä ra-
kentamaan sitä uutta nousua, jota tämä puolue, tämä maa ja myös glo-
balisaatiohaasteisiin vastaaminen tarvitsee. Tämä on ollut moninkertai-
nen kokemus ja olen tietysti tyytyväinen siihen, että tämä hopeamitalin 
sarja katkeamatta jatkuu. Haluan kuitenkin nyt vakuuttaa kaikille, että 
ymmärrän sen, milloin pitää siirtyä veteraanisarjoihin. Näissä merkeissä 
tulemme kaikki jatkamaan sitä yhteistyötä, sosialidemokratian eteenpäin 
viemistä. Sinulla on meidän kaikkien tuki. 
 
Puheenjohtaja: Eero Heinäluoma! 
 
Eero Heinäluoma (entinen puheenjohtaja): Toveri puolueen puheenjoh-
taja! Eikös muuten kuulosta aika hirveältä! Se kestää hetken aikaa, niin 
kuin Mona Sahlin eilen omassa tervehdyksessään kertoi, ja voin omasta 
kokemuksestani sanoa, että sama tunne oli minullakin viime kerralla va-
linnan jälkeen. Kun tovereista useampikin puhutteli minua toveri puolu-
een puheenjohtajaksi, niin yritin katsella, että missä hän nyt oikein on.  
Kyllähän se tietysti on niin, että tällaisella hetkellä, kun valinta tapahtuu, 
niin siihen hetkeen kuuluu paljon dramatiikkaa, ja sitten huomaa, että se 
kaikki vastuu on valitulla puheenjohtajalla, tässä tapauksessa Sinulla. Jo-
tenkin minusta tuntuu aika irtonaiselta. Näin se siirtyy myös konkreetti-
sesti. 
 
Huomaan tässä valinnassa paljon johdonmukaisuutta. Uskon, että tulet 
pärjäämään erinomaisen hyvin. Tunnet tämän porukan, ja olet ansainnut 
upealla työlläsi paitsi aikaisemmin myös tämän kevään aikana tämän 
väen luottamuksen. Tästä seuraa myös johdonmukainen linja, SDP:hän 
tekee johdonmukaisia päätöksiä, ja huomaan, että kaikkien muiden omi-
naisuuksien lisäksi täytät myös sen puheenjohtajan ominaisuuden, että 
olet syntynyt Kokkolassa.  
 
Neuvoja puheenjohtaja tulee saamaan ilman muuta aika runsaasti. Niitä 
sain itsekin. Ne ovat yleensä hyviä ja johdonmukaisia. Aina kun puhuu, 
pitää olla kansanomainen ja samalla älykkö. Täytyy olla hyvin kansainvä-
linen ja tuntea kaikki maailman johtajat ja kiertää puolueen kenttää. Pitää 
kyetä ymmärtämään monimutkaisia kokonaisuuksia ja prosesseja ja sit-
ten puhumaan asioista niin, että keittiön pöydän ääressäkin ymmärre-
tään. Tätä listaa voi jatkaa, mutta uskon, että kun kaikki neuvot ottaa va-
kavasti, niin tulet pärjäämään. 
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Yhden neuvon haluaisin vielä antaa sen lisäksi, mitä hyviä neuvoja tässä 
siteeraan, ja se on tärkeä neuvo: pidä huolta itsestäsi ja läheisistäsi, kos-
ka sekin on tärkeätä. Kun sinuun - niin kuin jokaiseen liikkeemme johta-
jaan - kohdistuu tavaton määrä odotuksia, niin tärkeätä on, että osaat 
huolehtia myös omasta jaksamisestasi ja läheisten jaksamisesta. Sille 
rakentuu paljon se, että pystyy tekemään työtä tämän liikkeen hyväksi. 
 
Tuki, toverit, se on se asia, jota jokainen valittu puheenjohtaja tulee tar-
vitsemaan. Omasta puolestani voin luvata, että saat kaiken tuen, mitä iki-
nä tarvitset ja myös silloin, kun on vaikeata. Haluaisinkin esittää yhden 
tuen määritelmän, joka mielestäni kertoo, mitä tuki ei ole. Kohdistankin 
sen koko tälle porukalle.  
 
Tuki ei ole sitä, että ollaan silloin hiljaa, kun ajatellaan samalla tavalla 
kuin puheenjohtaja. Tuki ei ole sitä, että silloin ollaan äänessä, kun aja-
tellaan eri tavalla kuin puheenjohtaja. Tämän jälkeen tueksi syntyy ehkä 
jotakin, kun nämä kaksi vaihtoehtoa on pois. Aina puheenjohtaja joutuu 
ottamaan vastaan ne kovimmat tyrskyt ja monenmoiset koettelemukset. 
Mutta kun me osoitamme tukea valitulle puheenjohtajalle, silloinkin kun 
on vaikea paikka, niin menestys tulee seuramaan, koska se on varma, 
että tämä liike on oikealla asialla. Onneksi olkoon! 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee vielä kerran uutta valittua pu-
heenjohtajaa. 
 
Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Tässä kohdassa ilmoitan siitä, että eilen päätimme, että 
noin puolituntia puheenjohtajavaalin jälkeen voidaan vielä tehdä esityksiä 
niihin henkilövalintoihin, joita ei ole vielä suoritettu.  
 
Totean, että aika tarkasti kello 13.30 tiesimme tämän vaalin tuloksen. 
Kello 14 menee umpeen henkilövaalien tekeminen. Teillä on ollut mah-
dollisuus vaikuttaa siihen etukäteen. Ehdotukset tulee jättää tänne pu-
heenjohtajapöydän päähän olevaan laatikkoon kello 14 mennessä. 
 
Kokous keskeytettiin kello 13.42, ja sitä jatkettiin kello 14.20. 
 
Puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
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10.  PÄÄTETÄÄN EHDOKKAIDEN ASETTAMISESTA  
 
Puoluesihteeriksi, puoluehallituksen  
varapuheenjohtajiksi ja puoluehallituksen jäseniksi 
sekä puoluevaltuuston puheenjohtajaksi  
 
Puheenjohtaja: Ennen puoluesihteerin valintaa vahvistamme täyden-
nykset näihin ehdokasasetteluihin. 
 
Mennään järjestyksessä. Ensin puoluesihteeriehdokkaat. Heitä on seit-
semän ehdokasta, ja siinä ovat mukana myös jo tehtävästä kieltäytyneet. 
Tähän ei ole tullut uusia ehdokkaita. 
 
Puoluesihteeriehdokkaat 
 
Eskelinen Juha, Uusimaa,  
Korhonen Ari, Varsinais-Suomi,  
Lindberg Tage, Helsinki,  
Lindtman Antti, Uusimaa,  
Malinen Riku, Helsinki,  
Mauriala Vesa, Helsinki,  
Paananen Reijo, Helsinki,  
Pajamäki Osku, Helsinki, 
Rahkonen Susanna, Uusimaa,  
Ranto Esko, Uusimaa ja  
Tahvanainen Säde, Pohjois-Karjala 
 
Sitten käymme lävitse ehdotukset puolueen varapuheenjohtajiksi, johon  
on tullut uusi ehdokas ja hän on Ilkka Kantola.  Antti Vuolanne on sen si-
jaan kieltäytynyt. 
 
Puoluehallituksen varapuheenjohtajaehdokkaat 
 
Guzenina-Richardson Maria, Uusimaa 
Kainulainen Ismo, Helsinki 
Kantola Ilkka, Varsinais-Suomi 
Kiljunen Kimmo, Uusimaa 
Paatero Sirpa, Kymi 
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Sistonen Markku, Uusimaa 
Urpilainen Jutta, Pohjamaa 
Viitanen Pia, Pirkanmaa 
 
Tämän jälkeen siirrymme puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokkaita 
koskevaan esitykseen. Sinne on tullut täydennyksenä aikaisempaan 
Erkki Tuomioja. 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokkaat 
 
Matti Ahde, Oulu  
Jouni Backman, Etelä-Savo 
Johannes Koskinen, Häme 
Sirpa Paatero, Kymi 
Susanna Rahkonen, Uusimaa  
Erkki Tuomioja, Helsinki 
 
Seuraavana on puoluehallitus. Siinä on käsitykseni mukaan tullut yksi li-
säys, eli Miapetra Kumpula-Natri. 
 
Puoluehallituksen jäsenehdokkaat 
 
Backman Jouni 
Feldt-Ranta Maarit 
Guzenina-Richardson Maria 
Halonen Hilkka 
Helminen Harri 
Huovinen Susanna 
Hämäläinen Juha 
Isbom Hanna 
Jääskeläinen Markku J.  
Kainulainen Ismo 
Kantola Tarja 
Kari Mika 
Kumpula-Natri Miapetra 
Kuusisto Merja 
Lehtinen Seppo 
Lepistö Joonas 
Lintonen Minna 
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Paatero Sirpa 
Petäkoski-Hult Tuula 
Piirainen Raimo 
Ruoppila Ahti 
Suominen Esa 
Wahlman Esa J. 
Vallittu Timo 
Viitanen Pia 
Väätäinen Tuula 
 
Todetaan tämä ehdokasasettelu tässä vaiheessa. Todetaan. 
 
Tämän jälkeen menemme puoluesihteerin valintaan. 
 
 
15. VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 

PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
VARAPUHEENJOHTAJAT SEKÄ 
PUOLUEHALLITUKSEN JÄSENET 
 

Puoluesihteerin valinta 
 
Puheenjohtaja: Tänne kokoussalin eteen on heijastettu seitsemän puo-
luesihteeriehdokkaan nimet. Aloitamme esittelykierroksen, kolme minuut-
tia per ehdokas. Esittelykierros käydään aakkosjärjestyksessä. Ensim-
mäisenä Ari Korhonen, Varsinais-Suomi. 
 
Ari Korhonen (puoluesihteeriehdokas, Varsinais-Suomen Sosialidemo-
kraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit, hyvä puoluekokous-
väki, bästa kamrater! Olen Ari Korhonen, 36-vuotias turkulainen filosofian 
maisteri. Tällä hetkellä toimin Turun kaupungilla teknisen sektorin apu-
laiskaupunginjohtajan avustajana. Olen myös Varsinais-Suomen Sosiali-
demokraattisen Piirin puheenjohtaja. 
 
Aikaisemmin olen työskennellyt SDP:n palveluksessa lähes kuuden vuo-
den ajan Turun kunnallisjärjestön toiminnanjohtajana, piirin toimitsijana, 
nuorisoliiton toimitsijana ja kansanedustajan avustajana. Olen lähes koko 
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ikäni toiminut erilaisissa luottamustehtävissä ja yhdistyksissä, myös ei-
poliittisessa kansalaisjärjestötoiminnassa. 
 
Ammatillisessa mielessä puoluesihteerin tehtävä tarjoaa oivallisen ja 
haasteellisen toimintaympäristön. En ole asettumassa kansanedustaja-
ehdokkaaksi, enkä hae puoluesihteerin tehtävää ponnahduslautana po-
liittisiin luottamustehtäviin. Tunnen vahvaa halua kehittää järjestötoimin-
taa ja jatkaa SDP:n toiminnan uudistamista. 
 
Näen myös, että puoluesihteeri on keskeinen vaikuttaja ideologisissa ky-
symyksissä, ohjelmavalmistelussa ja kentän mielipiteen esille tuojana. 
 
Puolueen ykköshaasteena näen jäsenkehityksen. Jos SDP haluaa myös 
ensi vuosikymmenellä olla alhaalta ylöspäin hengittävä kansanliike, on 
jäsenkehityksen suunta pystyttävä kääntämään, muutoin olemme vaa-
rassa muuttua kansanliikkeestä vaalipuolueeksi. Meillä on kuitenkin 
kaikki mahdollisuudet onnistua, jos vain itse niin haluamme. 
 
Nyt puoluekokouksessa päätetyt ja päätettävät uudistukset, puoluekoko-
uksen suurentaminen, jatkuva aloiteoikeus, ohjelmavalmistelun jalkaut-
taminen puolueen kentälle, puolueosastojen kehittämisprojekti ja valta-
kunnalliset keskustelufoorumit ovat kansanliikkeelle ominaista toimintaa, 
osa uutta avoimempaa päätöksentekokulttuuria ja itsevarman poliittisen 
liikkeen tunnusmerkkejä.  
 
Toisena suurena haasteenamme on hyvinvointiyhteiskunnan tulevai-
suus. Konsensuksen hyvinvointiyhteiskunta on muuttumassa kilpailu-
markkinatalousyhteiskunnaksi. Meillä on paljon hyviä yksittäisiä esityk-
siä, mutta ne eivät vielä muodosta kokonaiskuvaa 2010-luvun reilusta 
Suomesta. Tätä haastetta varten on ryhdyttävä valmistelemaan yhteis-
kuntaohjelmaa, jossa laajasti otetaan kantaa hyvinvointipalveluihin, vero-
tukseen ja sosiaaliturvaan. 
 
Ensimmäiset askeleet tähän ohjelmaan otetaan nyt täällä puoluekokouk-
sessa, seuraava askel ensi syksyn kunnallisvaaleissa, ja kokonaisuu-
dessaan ohjelma on valmisteltava siten, että sen pohjalta käymme voi-
tokkaat eduskuntavaalit viimeistään 2011. 
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Hyvät toverit! Olen käytettävissänne uudistuvan Sosialidemokraattisen 
Puolueen puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Lindtman, Uusimaa, ja valmistautuu 
Riku Malinen, Helsinki. 
 
Antti Lindtman (puoluesihteeriehdokas, Uudenmaan Sosialidemokraa-
tit): Hyvät toverit! Kun lähdin tavoittelemaan SDP:n puoluesihteerin paik-
kaa, tein sen tosissani. Politiikassa olen tehnyt kaiken aina tosissani kai-
kella osaamisellani, tarmollani, sydämelläni, niin nytkin. Olen ollut etuoi-
keutettu saadessani olla mukana tekemässä Uutta SDP:tä teidän kans-
sanne ja teitä kuunnellen. 
 
Tämän kevään aikana on tullut selväksi, että järjestöllisestä uudistami-
sesta on tullut SDP:n uudistumisen edellytys. Se tuki ja kannustus, jota 
olette minulle antaneet tämän kevään aikana, hyvät toverit, saa minut 
tuntemaan suurta kunnioitusta, yhteisöllisyyttä ja nöyryyttä.  
 
SDP:n uudistumiselle on tärkeää paitsi sisältö myös asetettujen tavoittei-
den toteuttaminen, ja se alkaa järjestötyöstä puoluesihteerin vetämänä. 
Puoluekokouksessa olen kuitenkin tullut siihen tulokseen, että minulla on 
aikaa kasvaa vielä vähän tähän tehtävään. Kieltäydyn siis puoluesihtee-
riehdokkuudesta, ja asetan itselleni toisen tärkeän tavoitteen, joka määri-
tellään talvisodasta kuuluisaksi tulleessa Sillanpään Marssilaulussa: ”Ei 
onnea meill’ ole suurempaa kuin suojata syntymämaata. Sen rakkaita 
rantoja puolustaa, sen kunnia turvata, taata.” 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riku Malinen, Helsinki, ja valmistautuu Rei-
jo Paananen, Helsinki. Pyydän, että ehdokkaat tulevat valmiiksi tänne 
ylös. 
 
Riku Malinen (puoluesihteeriehdokas, Helsingin Sosialidemokraatit): Ar-
voisa puheenjohtaja, rakkaat toverit! Olemme juuri saaneet päätökseen 
valinnan uudesta puheenjohtajastamme. Samalla olemme kuitenkin va-
litsemassa hänelle työparia, eli puoluesihteeriä. Puheenjohtajan ja puo-
luesihteerin yhdessä tehtävän työn on oltava kitkatonta, ja tehtävien jaon 
tulee näkyä konkreettisina toimina, jotka jokainen puolueen jäsen voi ko-
kea. 
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SDP:llä on edessään todellinen tulikoe, jonka meille takaavat kokoomus 
ja keskusta kiihkeine taustajoukkoineen. Toisaalta edessä oleva taantu-
ma asettaa meille haasteen, johon meidän on oltava valmis. Tässä tilan-
teessa SDP:n on oltava vahva arvopuolue, jonka tähän päivään päivitetyt 
tavoitteet ja ohjelmat ovat pienen ihmisen puolella tuloihin, ikään ja 
asuinpaikkaan katsomatta. 
 
Politiikan keskiöön tulee asettaa kysymykset, miten huolehdimme ja vas-
taamme tasa-arvoisemmasta tulonjaosta, kaikkia huomioivasta sosiaali-
politiikasta, laadukkaasta koulutusjärjestelmästä, ilmaisesta kunnallisesta 
terveydenhuollosta, ihmisarvoisesta vanhustenhuollosta ja mm. kaikille 
mahdollisesta kunnallisesta vuokra-asumisesta. Nämä olivat vain pieni 
joukko esimerkkejä haasteista, joihin joudumme vastaamaan lokakuun 
kunnallisvaaleissa. Olemmeko valmiit kaikkeen tähän? 
 
Markkinavoimat ovat tulleet ohjaamaan valtakunnallista ja kunnallista po-
litiikkaa. Vaalirahasotku kertoo korutonta kieltä siitä, miten pääoma pyrkii 
ohjaamaan poliitikkojen toimia ja käyttäytymistä. Kunnallisella puolella on 
jo valitettavia esimerkkejä siitä, miten suhtaudumme vähempiosaisten 
asioihin. Olemme olleet osassa kuntia myymässä kunnallisia asuntoja 
omistusasunnoiksi sekä olemme hyväksyneet kunnallisen terveyden-
huollon yksityistämisratkaisut sen sijaan, että olisimme kuntatyönantajina 
etsineet oikeita ratkaisuja solidaarisen palkkapolitiikan luomiseksi kuntiin 
esimerkiksi erilaisten lisien muodossa. 
 
Kasvavien kuntien vuokra-asuntotuotantoa on merkittävästi lisättävä. 
Pienituloisten, opiskelijoiden, eläkeläisten ja yksinhuoltajien perustoi-
meentulon turvaaminen ja säällisen elämän perusedellytysten luominen 
ovat tärkeimmät tehtävämme. Vaikka yhteiskunnassa on rahaa enem-
män kuin koskaan aiemmin, niin silti leikkuri ja budjettiraamit ohjaavat 
poliitikkojemme toimintaa. 
 
Meidän tulee olla kriittisiä omaa toimintaamme kohtaan ja suorittaa it-
searviointia siitä, miten olen omassa toiminnassani poliittisena toimijana 
ja päättäjänä toteuttanut liikkeemme arvoja ja periaatteita. 
 
Osoittakaamme voimamme ja tehkäämme omantunnon päätös puolue-
sihteeristä. Olen kiitollinen kaikesta tuesta, jota olen teiltä, toverit puolue-
kokousedustajat, ja jäseniltämme saanut. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Reijo Paananen, Helsinki, ja valmistautuu 
Susanna Rahkonen, Uusimaa. 
 
Reijo Paananen (puoluesihteeriehdokas, Helsingin Sosialidemokraatit): 
Puheenjohtaja, hyvät puoluetoverit! Kun 16-vuotiaana pojankoltiaisena 
kuljin Kypärämäen Työväenyhdistyksen toimitalolta aika lyhyen matkan 
kotiin - itse asiassa senkin on rakennuttanut Kypärämäen Työväenyhdis-
tys - näytin kotona äidilleni kiiltävän punaisen, kauniin, kultaisilla SDP-
kirjaimilla varustetun jäsenkirjani. Äitini ei sanonut yhtään mitään, hän 
avasi piirongin – tosin meillä sitä sanottiin senkiksi - ylimmän laatikon, jo-
ka yleensä oli lukossa, ja hän otti sieltä esille samanlaisen ja sanoi, että 
luuletkos olevasi ainoa. 
 
Ei kulunut kauaakaan, kun minulle selvisi, että puolet suvusta oli Viita-
saarella joko kunnanvaltuutettuina tai joissakin lautakunnissa ja sosiali-
demokraatteja. Sosialidemokratia on minulle elämäntapa, se on ne teot, 
mitä me teemme arjessa. Se on asia, joka tulee sisältä, jota ei tarvitse 
opettaa ja jota ei voi opettaa kenellekään. Tiedän, että monelle teistä so-
sialidemokratia on tätä, se on elämäntapa. 
 
Toverit! Tuolla seinien ulkopuolella, paitsi että siellä on kaunis päivä, siel-
lä on ihmisiä, jotka eivät ajattele samalla tavalla. Siellä on ihmisiä, jotka 
eivät halua sitoutua elämänmittaisiin projekteihin. Siellä on ihmisiä, jotka 
voivat tulla mukaan, jos heille on oikeat väylät. Meidän täytyy toimia, niin 
kuin me täällä päätämme, niin kuin näyttäisi olevan valmistelun ja valio-
kuntatyön pohjalta. Meidän täytyy antaa mahdollisuus myös niille ihmisil-
le, jotka eivät halua sitoutua elämänlaajuisiin projekteihin, tulla mukaan 
tähän työhön hetkeksi tai pidemmäksi aikaa. 
 
Siksi tarvitsemme puoluesihteerin, joka on liikkeellä, joka kuuntelee, kes-
kustelee ja ymmärtää ihmisiä, duunareita, toimihenkilöitä, työttömiä, koti-
äitejä, eläkeläisiä, kaikkia ihmisiä. Minä olen aika vakuuttunut, että tämä 
on joukko ja porukka, joka näin tekee. 
 
Bästa kamrater! Jag tackar för allt stöd jag har fått här och jag vet, att vi 
får ett bra ledarskap. 
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Toverit! Olen vakuuttunut siitä, että saamme hyvän johdon. Minä jatkan 
omassa työssäni ja tuen omalla tavallani sosialidemokraattina valittavaa 
johtoa kieltäytymiseni jälkeen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Susanna Rahkonen, Uusimaa, ja valmis-
tautuu Esko Ranto, Uusimaa. 
 
Susanna Rahkonen (puoluesihteeriehdokas, Uudenmaan Sosialidemo-
kraatit): Hyvät toverit! Ensinnäkin haluan onnitella todella lämpimästi Jut-
ta Urpilaista hänen valinnastaan puolueen puheenjohtajaksi, hyvää kol-
legaani, Tarja-rapin valovoimaista tähteä. On hienoa, että olemme nyt 
todellakin uuden edessä. Sen voi todellakin aistia. 
 
Itse olen tässä siksi, että sosialidemokratia on olennainen osa minun 
elämääni. Se on aate, jonka puolesta olen toiminut ja haluan laittaa itseni 
likoon jatkossakin. Sosialidemokraattiseen Puolueeseen kuulutaan, jotta 
maailma voisi muuttua tasa-arvoisemmaksi ja paremmaksi paikaksi elää. 
Jotkut aloittavat omista kotikulmistaan, mutta päämäärä on kuitenkin 
sama: vaikuttaa yhdessä ja parantaa asioiden tilaa. 
 
Puoluesihteerin päätehtävänä on huolehtia, että asioiden valmistelu toi-
mii ja että puoluekokousten päätökset pannaan toimeen. Puoluesihteerin 
pitää pystyä kertomaan puolueen tekemisistä myös ulospäin ja kierrellä 
ihmisten parissa eräänlaisena matkasaarnaajana. Työ vaatii poliittisten 
prosessien käytännön tuntemusta. 
 
Tavoitteenamme SDP:ssä tulee olla aktiivinen asiakeskustelu, jolle on 
luotava kunnolliset ja nykyaikaiset foorumit. Sitten olemme pitkällä, kun 
paras argumentti voittaa. Tarvitsemme paljon keskustelua, koulutusta ja 
aikamoisen nipun rautalankaa. 
 
Puolueen toiminnan kulmakivenä on työryhmätyö, jota pitää avata. Jalos-
taisin sitä vielä pitemmälle, eli ottaisin käyttöön tämmöiset ajatushauto-
mot, eli think tankit, ja niiden työ tulisi organisoida muutaman ajankohtai-
sen teeman ympärille, ja siihen pitäisi saada innostetuksi mukaan jäse-
niä, asiantuntijoita, tutkijapanosta ja kansalaisjärjestöjä. 
 
Jäsenten vaikutusmahdollisuuksien lisääminen ja päivittäminen nykyai-
kaan on myös välttämätöntä, jotta SDP voisi toimia aitona kansanvallan 
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kanavana. Siksi kaikenlaiset jäsenkyselyt ja internetin hyödyntäminen on 
tarpeen. 
 
SDP:n pitäisi näkyä nykyistä paremmin myös kansalaisten arjessa ja ka-
tukuvassa. Olen törmännyt itse vaaliehdokkaana siihen, että meillä on 
paljon ylivelkaantuneita ja moniongelmaisia ihmisiä, jotka eivät tiedä, ke-
nen puoleen kääntyä. Me demarit voisimme tarjota tähänkin apua. 
 
SDP on demokratian asialla. Toivon, että pystymme kehittymään aidoksi 
ja nykyaikaiseksi kansanvallan kanavaksi. Tällaisessa puolueessa halu-
an olla mukana. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esko Ranto, puoluesihteeriehdokas, Uusi-
maa, ja valmistautuu Säde Tahvanainen, Pohjois-Karjala. 
 
Esko Ranto (puoluesihteeriehdokas, Uudenmaan Sosialidemokraatit): 
Hyvät toverit! Bästa kamrater! Sosialidemokraattinen liike on aina ollut 
tavallisen ihmisen tuki ja turva. Niin se on ollut minunkin elämässäni. Il-
man SDP:n luomaa tasa-arvoista koulutusjärjestelmää tällainen Pohjois-
Suomen syrjäkylistä kotoisin oleva työläiskodin kasvatti ei olisi koskaan 
voinut kouluttautua yliopistossa. 
 
Emme voi jäädä vanhojen saavutustemme ihailuun. Puolue tarvitsee uu-
distumista. Meidän on palautettava ihmisten usko politiikkaan. Meidän on 
uudistettava puolueen politiikkaa, tehtävä järjestötyömme vetovoimai-
seksi ja yksinkertaistettava viestiämme niin, että uudet kannattajat koke-
vat sen omakseen. 
 
Olen lähtenyt mukaan puoluesihteerikisaan sen vuoksi, että katson, että 
minulla hyvän koulutukseni, monipuolisen työkokemukseni, puolueen 
kaikki järjestötasot kattavan järjestökokemukseni ja yli 20 vuoden esi-
mieskokemukseni perusteella on edellytykset nyt toimia sellaisena puo-
lueen työmyyränä, kehittäjänä ja koko organisaation päävalmentajana, 
jota puoluehallitus nyt työrukkasekseen tarvitsee. 
 
Tulisin olemaan kenttää kiertävä, innostava ja kannustava puoluesihtee-
ri, sosialidemokraattisen uuden yhteisöllisyyden ylösrakentaja. En lähtisi 
tavoittelemaan omaa poliittista uraa. Annan sitoumuksen siitä, että en tu-
le jatkossa asettumaan kansanedustajaehdokkaaksi. 
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Tämän kampanjan aikana monet ehdokkaat ovat sanoneet, että heillä on 
linjakysymyksiä ja he ovat hyviä kuuntelijoita. Ne ovat tärkeitä ominai-
suuksia, mutta puoluesihteerille ne eivät riitä. Puoluesihteerillä pitää olla 
vastaukset silloin, kun aallot lyövät korkeina puoluetta vastaan. Puolue-
sihteerin pitää tietää yhteinen suunta silloin, kun meillä on vaikeata. Pu-
heenjohtajan pitää aina voida luottaa puoluesihteerin lojaalisuuteen. 
 
Bästa kamrater! Jag är det säkraste alternativet i detta partisekreterare-
val. Om jag blir vald, kan våra svenskspråkiga medlemmar vara säkra, att 
partiledningen har förmågan att berätta om vår politik också på svenska. 
 
Hyvät toverit! Rohkenen sanoa, että olen tämän puoluesihteerikisan 
varma valinta. Kuten SDP:n muutama vuosi sitten ollut vaalilause kertoo, 
olen siinä mielessä varma valinta, että olen antanut näyttöjä monella ta-
solla.  Mielestäni nyt ei ole kokeilujen aika, valinnan tulisi perustua näyt-
töihin. 
 
Nämä Urpilaisen perheen naiset ovat olleet kohtaloni. Jo viisi vuotta olen 
työskennellyt äiti-Urpilaisen johdatuksessa, kun hän on TUL:n hallituksen 
jäsenenä antanut kuolemattomia ohjeita pääsihteerille. Nyt pyrin Jutan 
rinnalle. Yksi tykkää äidistä, toinen tyttärestä, mutta jos ette kerro kenel-
lekään, niin voin paljastaa teille, että tykkään molemmista! 
 
Puheenjohtaja: Säde Tahvanainen, ole hyvä! 
 
Säde Tahvanainen (puoluesihteeriehdokas, Pohjois-Karjala): Minä voin 
tunnustaa, että minä tykkään myös tästä Eskosta. Me varmasti tulemme 
toimeen puoluesihteeriehdokkaina. 
 
Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Sosialidemokraattinen Puolue saa 
uuden alun rakentaa uskottava ohjelma, jolla saamme kansalta luotta-
muksen seuraavissa eduskuntavaaleissa. Uuden alun järjestökone huol-
taa uuden alun täyteen iskuun puolustamaan oikeudenmukaisempaa yh-
teiskuntaa. 
 
Toverit! Me tarvitsemme tämän linjan rakentamiseen jokaista puolueen 
jäsentä. SDP:n on kyettävä organisoimaan poliittinen valmistelu tämän 
linjan mukaisesti. On aloitettava prosessi, jossa itse prosessi on yhtä tär-
keä kuin lopputulos. Me voimme luoda vaaliohjelmia, linjauksia, mutta 
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ellemme ole itse sisäistäneet niitä, miten saamme kansanjoukon taak-
semme? 
 
Puoluesihteerin tehtävänä on toimia puheenjohtajan työparina. Puolue-
sihteerin tehtävänä on toimia kentän äänenä, muistuttajana, joka sparraa 
puoluejohtoa kokonaisuudessaan. Puoluesihteerillä tulee olla vahva jär-
jestöllinen osaaminen, poliittinen asiantuntemus ja kyky hitsata eri osa-
puolia yhteen. 
 
Hyvät toverit! 12 vuotta kansanedustajana, 9 vuotta puoluehallituksen jä-
senenä, kansainvälisiä kokouksia kahlanneena ja hallitusneuvottelijana 
voin sanoa, että minulla on kokemusta ainakin poliittisista järjestelyistä. 
 
Hyvät toverit! Paikallistaso, järjestötyö, työryhmien poliittinen valmistelu 
ja päivänpolitiikan hoito on kytkettävä saumattomasti yhteen. Tätä tavoi-
tetta kohti lupaan astella, mikäli minut valitaan puoluesihteeriksi. SDP:llä 
on sydän, kuunneltakoon sydämen ääntä. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet puoluesihteeriehdokkaiden esittelyn. 
Heijastamme taululle niiden puoluesihteeriehdokkaiden nimet, jotka ovat 
vielä mukana. Heitä on viisi henkilöä. Totean, että esittelypuheenvuorot 
on tarkoitettu ehdokkaina oleville. 
 
Tehdään korjaus. Meille tapahtui virhe. Puoluehallituksen jäsenyydestä 
on kieltäytynyt Minna Lintonen, joten otetaan hänen nimensä pois sieltä. 
Minna Lintonen on ilmoitettu puoluevaltuuston joko ensimmäiseksi tai 
toiseksi varapuheenjohtajaehdokkaaksi. Tämä korjauksena. 
 
Merkitään. 
 
Annan sihteerille puheenvuoron. 
 
Muutokset puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Helsingin piirin edustajan Arto Bryggaren tultua estyneeksi on 
puoluekokousedustajaksi tullut kello 14.00 hänen varamiehensä edustaja 
Risto Kolanen. 
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Helsingin piirin edustajan Harri Saksalan tultua estyneeksi on puolueko-
kousedustajaksi tullut kello 14.00 hänen varamiehensä Kari Piimies. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Tämän jälkeen mennään yhden minuutin kannatuspu-
heenvuoroihin puoluesihteerin valinnassa. Ensimmäisen puheenvuoron 
käyttää Erkki Kanerva, Pohjois-Karjala, ja valmistautuu Leena Nyyssö-
nen, Pohjois-Karjala. 
 
Pyydän, että puheenvuoron käyttäjät tulevat tänne edestä katsoen oike-
alla oleville tuoleille istumaan. 
 
Pyydän hiljaisuutta. Jos mennään pois salista, niin otetaan kengät jalas-
ta, ollaan sukkasillaan, niin ei kuulu ääniä! 
 
Erkki Kanerva (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puoluesihteerin edellytyksiin menestyä tehtävässään on 
mielestäni neljä näkökulmaa, on kentän, eduskuntaryhmän, puoluetoi-
miston ja puolueen puheenjohtajan näkökulma. Ehkä perinne on sellai-
nen, että puoluetoimiston näkökulma on ollut aika vahva, ja valinnat on 
tehty siitä näkökulmasta lähtien. 
 
Tämän päivän työskentely sosiaali- ja terveysvaliokunnassa on osoitta-
nut, että jos tämä puoluetoimiston näkökulma on kovin vahva, niin puo-
luekokouksen ja kentän näkökulma ei tule esille. 
 
Säde Tahvanaisella on kolmen eduskuntavaalin kannatus kentältä. Hän 
on ollut puolueen varapuheenjohtaja, eli hänellä on puolueen puheenjoh-
tajan näkökulma. Hän tuntee myös eduskuntaryhmän kulttuurin, joten 
hänellä on sinne hyvä keskusteluyhteys. Kannatan Säde Tahvanaisen 
valintaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala, ja val-
mistautuu Sanna Parkkinen, Pohjois-Karjala. 
 
Leena Nyyssönen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Uusi SDP tarvitsee vahvan aatepohjan omaavaa, 
uudistusmielistä, idearikasta, päättäväistä ja rohkeaa puoluesihteeriä. 
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Sellainen on Säde Tahvanainen. Säde on ollut mukana liikkeessämme 
Nuorista Kotkista lähtien. Hänellä on vahva järjestötyökokemus ja vank-
ka kokemus politiikan tekemisestä kolmen kauden kansanedustajana. 
 
On myös tärkeää, että Säde Tahvanaisen toimintatavat saavat toverit yh-
teen hajaannusten jälkeen. Kuntaliitospäätösmylläköitten jälkeen Joen-
suun seudulla Säde Tahvanainen Joensuun Työväenyhdistyksen pu-
heenjohtajana on asenteellaan ja toiminnallaan tukenut ja koonnut alu-
eemme sosialidemokraattiset joukot puhaltamaan yhteen hiileen. Hän on 
osoittanut aitoa solidaarisuutta. 
 
Säteellä on kyvykkyyttä eheyttää toimintaamme. Kannatan Säde Tahva-
naisen valintaa SDP:n puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sanna Parkkinen, Pohjois-Karjala, ja val-
mistautuu Esa Suominen, Varsinais-Suomi. 
 
Sanna Parkkinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Uudistumisen vaatimus puolueellemme on kova. Uu-
distuminen vaatii muutosta totuttuihin työtapoihin. Puoluesihteerillä on 
merkittävä rooli uuden puheenjohtajan rinnalla uudistettaessa puoluetta. 
 
Puoluesihteeriltä vaaditaan monenlaisia taitoja, hyviä vuorovaikutustaito-
ja, vahvaa poliittista kokemusta, järjestötoiminnan perusteellista tunte-
mista, herkkiä korvia, aatteen paloa ja kykyä jalkautua paikallisten toimi-
joiden pariin. 
 
Säde Tahvanainen täyttää kaikki nämä vaatimukset. Säteessä on lisäksi 
nimensä mukaisesti lämpöä ja energiaa. Säde on valmis kohtaamaan 
haasteita ja kirkastamaan puolueemme perusarvoja. Hyvät toverit! Sä-
teen johdolla pääsemme valoisampaan tulevaisuuteen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esa Suominen, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Niko Korte, Pohjois-Savo. 
 
Esa Suominen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Puolue tarvitsee nyt kovan luokan järjestö-
osaajan. Tarvitsemme ennakkoluulottoman ideanikkarin, väsymättömän 
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analyysin tekijän, täysiverisen poliittisen eläimen ja pilkettä silmäkul-
maan. Tätä me tarvitsemme. 
 
Meillä on useita aivan erinomaisia puoluesihteeriehdokkaita, ja monista 
heistä tulee - ja pitääkin tulla - erinomaisia poliittisia johtajia, kansan-
edustajia, ministereitä, osasta uudelleen, osasta ensimmäistä kertaa. 
Mutta nyt tässä tilanteessa nimenomaan tähän tehtävään tarvitsemme 
intohimoisen järjestöihmisen, tahdonvoimaa, energiaa. Ari Korhonen! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Niko Korte, Pohjois-Savo, ja valmistautuu 
Kristiina Hellsten, Varsinais-Suomi. 
 
Niko Korte (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Tarvit-
semme puoluesihteeriksi nyt kenttäaktivistin. Avaan vähän, mitä tämä 
voisi tarkoittaa. Meillä on olemassa toimintamalleja, millä tavalla saamme 
tämän järjestökoneemme hiotuksi siihen kuntoon, että se vastaa tämän 
päivän odotuksia. Ne mallit ovat olemassa, niitä on hyväksytty tässä ko-
kouksessa ja tullaan hyväksymään lisää. 
 
Nyt pitää valita puoluesihteeri, joka vie nämä asiat piiriin ja yhdistyksiin. 
Minä olen hänet jo löytänyt. Minäpä esittelen hänet teille. Korhosen Ari 
on todellinen kansanmies. Minulle tulee mieleen eräs tapaus. Asumme 
tällä hetkellä Turussa aika lähekkäin. Ajoimme kokouksesta pyörällä ko-
tiin vesisateessa, ja tuli risteys, josta piti lähteä eri teille. Meillä oli me-
nossa niin viiltävä analyysi, että jäimme tunniksi siihen vesisateeseen jut-
telemaan. Se jos mikä kertoo, että äijällä on sydän, joka sykkii tähän 
hommaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kristiina Hellsten, Varsinais-Suomi, ja val-
mistautuu Hanna Isbom, Varsinais-Suomi. 
 
Kristiina Hellsten (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): To-
veri puheenjohtaja, hyvät puoluekokousedustajatoverit! Ari Korhonen 
suhtautuu asioihin vakavasti, kun on tarve. Äsken hän kävi pitämässä 
täällä puheen hyvin vakavalla naamalla ja kertoi tärkeistä asioista ja pe-
riaatteista, joilla hän tulisi tätä puoluesihteerin tehtävää hoitamaan. 
 
Me turkulaiset ja varsinaissuomalaiset olemme oppineet tuntemaan Aris-
sa myös tämän hänen savolaisen lupsakkuutensa ja huumorintajunsa, 
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jolla uskon olevan suuri merkitys siinä, kun hän lähtee näitä strategioita 
ja ohjelmia käytännössä viemään eteenpäin. 
 
Olen Turun sos.-dem. kunnallisjärjestön vinkkelistä seurannut Arin kehit-
tymistä ja kasvua, ja uskon, että hän tulee täysillä täyttämään puoluesih-
teerin vaativan tehtävän. Toivon, että Ari Korhonen valitaan puoluesih-
teeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Inari Juntumaa, Uusimaa. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): On suuri 
ilo päästä tänne pönttöön kannustamaan ja tukemaan Ari Korhosta puo-
luesihteeriksi. Ari on hyvä toverini, ystäväni Varsinais-Suomesta. Olen 
työskennellyt hänen kanssaan, olemme olleet yhdessä piirihallituksessa 
kaksi vuotta, ja tunnen hänet erittäin hyvin. Hän on sen luokan järjestö-
osaaja, että en ole toista tavannut. Hänelle voi soittaa illalla, joskus yöl-
läkin ja viikonloppuina, jos on kysyttävää järjestöasioista tai mistä tahan-
sa, ja Ari auttaa aina. 
 
Olen monet kerrat juuttunut työväentalolle tai johonkin muuhun juttele-
maan Arin kanssa politiikasta, puolueesta ja puolueen uudistamisesta, ja 
ne hetket ovat sellaisia, että on vaikea kuvitella ketään parempaa ihmistä 
uuden SDP:n puoluesihteeriksi, kuin mitä Ari Korhonen on. 
 
Tunnen hänet erittäin hyvin, ja olen sanonut usein hänestä, että sellaista 
järjestöosaajaa ja puolueen soturia ei ole olemassa kuin Ari Korhonen. 
Hänelle sosialidemokratia ja tämä puolue on elämä. Toivon todella, hyvät 
toverit, että valitsette Ari Korhosen puolueemme puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Inari Juntumaa, Uusimaa, ja valmistautuu 
Pekka Salmi, Pirkanmaa. 
 
Inari Juntumaa (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Ehdokkaani puoluesihteeriksi on henkilö, jonka olen nähnyt 
osoittavan johtajuutta, keskustelutaitoa, analyysikykyä, avoimuutta, yh-
teistyökykyä ja halua tukea muita sekä laaja-alaista ja aatteellista poh-
dintaa. Hän on henkilö, jonka monipuolinen tausta sisältää niin poliittisia 
kuin muidenkin alojen tehtäviä, kouluttautumista ja rohkeaa keskustelua.  
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Arjessa elävä ja ihmisläheinen politiikan pelinkin asiantuntija Susanna 
Rahkonen saa siksi lämpimän tukeni puoluesihteeriksi. Hän ymmärtää 
nykypäivän haasteet ja uskaltaa politiikassa toimiessaan hypätä, jotta 
lentäisi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Salmi, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Maria Feldt, Uusimaa. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Tampereen pojalle on tiukka paikka, kun pitäisi tukea turku-
laista, mutta vaikka kotiini ei olisi palaamistakaan, niin tuen Ari Korhosta 
täysillä, koska mielestäni hän on parhaalla mahdollisella tavalla sisäistä-
nyt SDP:n järjestöllisen uudistamisen tärkeimmän haasteen, sen että 
SDP säilyy kansanliikkeenä. Poliittinen liike tulee aina säilymään, mutta, 
hyvät toverit, kansanliike ei säily, ellemme saa uusia jäseniä tähän puo-
lueeseen. Uusia jäseniä ei saada, ellei toimintatavat ja –muodot uusiin-
nu. Tähän työhön tuen Ari Korhosta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maria Feldt, Uusimaa, ja valmistautuu Hol-
ger Wikström, FSD. 
 
Maria Feldt (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Kannatan puoluesihteeriksi Susanna Rahkosta. Hänellä on si-
tä asiantuntemusta, tietoa, taitoa ja kokemusta niin eduskuntatyöskente-
lystä kuin puoluehallituksestakin, jota tässä työssä tullaan tarvitsemaan. 
Hänellä on myös lainsäädännöllistä tuntemusta, onhan hän koulutuksel-
taan juristi. 
 
SDP uudistuu, ollaan rohkeita ja valitaan naiset johtamaan, jotta unelma 
saadaan toteutetuksi. 
 
Täällä on siteerattu niin laulajia kuin runoilijoitakin näiden muutaman päi-
vän aikana, ja haluaisinkin nyt siteerata kuuluisaa turkulaista lauluduota 
Mattia ja Teppoa: ”Kaiken takana on nainen”. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Holger Wickström, FSD, ja valmistautuu 
Ensio Vatanen, Pohjois-Savo. 
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Holger Wikström (FSD): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Herr ord-
förande, bästa kamrater! För Finlandssvenska Socialdemokrater är kom-
binationen av ordförande och partisekreteraren speciellt intressant och 
har stor betydelse. Jutta Urpilainen är ordförande på de närmaste två 
åren. Vi behöver ett starkt organisationsskämts som hennes parhäst för 
att genomföra förnyelsen av partiet. Av dessa som har nominerats är 
Esko Ranto den mest lämpliga kandidaten för partisekreterare.  
 
Eli lyhyesti, kannatan Esko Rantoa puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ensio Vatanen, Pohjois-Savo, ja valmistau-
tuu Harry Wallin. 
 
Ensio Vatanen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Äsken valitsimme 
puolueelle puheenjohtajan erittäin avoimella tavalla. Toivon, että myös 
tässä puoluesihteerikisassa toimimme samalla tavalla. Puolueen uudis-
taminen on tärkeää, ja puolueen uudistustyö on lähtenyt alkuvaihees-
saan hyvin liikkeelle. 
 
Tärkeää on myös se, että puoluesihteeri, joka johtaa uudistustyötä, on 
myös osaava poliittinen toimija. Kannatan Säde Tahvanaisen valintaa 
puoluesihteeriksi. Hänellä on halua, taitoa ja kykyä olla sekä uudista-
massa puoluetta että tarvittaessa vastaamassa myös sen poliittisesta 
osaamisesta. Hän täydentäisi hyvin puheenjohtajaa, sillä tarvittaessa 
Säde on myös hyvä jätkä.  
 
Kannatan Säteen valintaa – och samma på svenska. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Harry Wallin, Pohjanmaa, ja valmistautuu 
Antti Jehkonen, Pirkanmaa. 
 
Harry Wallin (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! SDP uudistuu on tämän kokouksen teema. Kun me kaikki 
lähdemme täältä kentälle tekemään työtä, niin tarvitsemme osaavan, tai-
tavan ja kokeneen henkilön puoluesihteeriksi. Haasteet ovat kovat sekä 
ohjelmatason työssä että erityisesti myös taloudessa. Olemme päättä-
neet, että puoluekokous laajenee 500 edustajaan ja pidettäväksi joka 
toinen vuosi. Se tarkoittaa sitä, että talous tulee tiukkenemaan. Mistä ra-
hat? Ei ainakaan vaalityöstä. 
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Tarvitsemme henkilön, joka hallitsee myös taloudenpidon. Tässä paras 
kokemus on Esko Rannolla. Hän on sitoutunut puoluesihteeritehtävään. 
Hän on ilmoittanut, että hän ei pyri rakentamaan omaa karriääriään puo-
luesihteerin tehtävän kautta. Hän on ilmoittanut, että hän ei pyri kansan-
edustajaehdokkaaksi. Näin voimme luottaa siihen, että Esko Rannon ko-
kemuksen kautta myös järjestötyö uudistuu ja talous pysyy kunnossa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Jehkonen, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Markku J. Jääskeläinen. 
 
Antti Jehkonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Pekka Salmi jo totesi, 
että minuutti on pitkä aika kehua turkulaista. Käytän tämän ajan todeten, 
että myös Esko Rannolla on tukea, koska hän on erittäin hyvä ehdokas. 
 
Minua sykähdytti Ari Korhosessa hänen kansanomaisuutensa, mutta 
myös se, että hän ymmärtää tämän koko järjestökentän tarpeet. Hän ei 
olisi pelkästään puoluetoimiston työntekijä, vaan voisi kuvitella piirin ja 
varsinkin kunnallisjärjestötason saavan hänestä oivan avun, koska hän 
tietää kenttätason huoltotarpeen kasvavan. Tämä on mielestäni hyvä 
vahvuus, ja odotan, että hänen kanssaan päästään mukavaan yhteistyö-
hön. 
Uskon, että hän on myös tarpeeksi jämäkkä, koska kyllä tässä puoluees-
sa tarvitaan jämäkkyyttäkin. Siis Ari Korhonen! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku J. Jääskeläinen, Uusimaa, ja val-
mistautuu Kalevi Olin, Keski-Suomi. 
 
Markku J Jääskeläinen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Minulla on ollut suuri ilo työskennellä monen 
loistavan puoluesihteerin alaisuudessa, Erkki Liikasen, Ulpu Iivarin, 
Markku Hyvärisen ja Kari Laitisen. Tiedän, kuinka paljon puoluesihteeril-
tä vaaditaan. Hän ei ole pelkästään järjestöllinen johtaja, vaan kyllä se 
vaatii sitä esimiestyötä, mutta myös poliittista johtajuutta. 
 
Meidän valitsemamme puoluesihteeri joutuu ottelemaan aika kovien vas-
tustajien kanssa. Meidän täytyy pystyä valitsemaan semmoinen toveri, 
joka menestyy siinä taistelussa. Minulla on täysi luottamus Esko Ran-
toon, joka on koeteltu sekä politiikan että urheilupolitiikan puolella, joka – 
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kuten hyvin tiedämme – on monesti paljon kovempi taistelu kuin tämä 
puoluepolitiikka. Hän on sielläkin pärjännyt ja kiitoksin menestynyt. 
 
Ihan paha ei voi myöskään olla mies, joka käyttää vapaa-aikansa pienten 
lasten urheiluvalmentamiseen. Se on vaativa, mutta myös varmasti ha-
tun noston arvoinen tehtävä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kalevi Olin, Keski-Suomi, ja valmistautuu 
Pentti Puoskari, Uusimaa. 
 
Kalevi Olin (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! On monta ehdokasta, mutta harva heistä kyke-
nee niihin tehtäviin, joita puoluejohto kollegiaalisena tekee. Tunnen Esko 
Rannon pitkältä ajalta, ja tiedän, hyvät toverit, että hän osaa tehtävänsä. 
Hän osaa puhua, kuunnella sekä kirjoittaa, ja hänellä on strategista ja 
taktista pelisilmää. 
 
Herr ordförande! Jag vill säga till delegater att jag inte känner alla kandi-
dater för partisekreteraren, men en jag känner och han är Esko Ranto. 
Jag ber stöda honom. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pentti Puoskari, Uusimaa, ja valmistautuu 
Markku Aholainen, Etelä-Savo. 
 
Pentti Puoskari (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toverit! Esko Ranto 
kertoi, mistä hän tuli poliittiseen toimintaan, kun hän saapui opiskelijayh-
distykseen 70-luvulla vennamolaisesta Suomesta - samalla tavalla kuin 
olin itse tullut – ja taistolaiseen opiskelijamaailmaan, jossa ryhdyimme 
tekemään yhteistyötä mm. opiskelijaliiton liittotoimikunnassa mm. Arja 
Alhon kanssa jne. 
 
Olen Korson Sosialidemokraattisen Työväenyhdistyksen johtokunnan jä-
sen, joten tiedän, kenestä miehestä puhun, kun kannatan Esko Rannon 
valitsemista puoluesihteeriksi. Perusteluina on ennen kaikkea näkemys, 
joka on varmasti laajasti jaettu: me tarvitsemme tällä hetkellä nimen-
omaan työotteeltaan sellaisen puoluesihteerin, millaiseksi hän itsensä 
kuvasi. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Markku Aholainen, Etelä-Savo, ja valmis-
tautuu Raimo Paalanen, Kymi. 
 
Markku Aholainen (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja! Kannatan 
Esko Rannon valitsemista puoluesihteeriksi. Täällä on tullut hänen valin-
nalleen erittäin hyviä perusteluja. Korostan edelleen sitä, että olemme 
valinneet vastikään uuden poliittisen johtajan, ja hän tarvitsee tuekseen 
kokeneen järjestöjohtajan nimenomaan järjestötoiminnan uudistajana. 
Tässä mielessä Esko Ranto on hyvistä paikalle pyrkijöistä paras. Valitta-
koon nyt paras! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Raimo Paalanen, Kymi, ja valmistautuu 
Päivi Meros, Uusimaa. 
 
Raimo Paalanen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Äsken jo kuulimme, että olemme ennakkoluulotto-
masti valinneet meille upean ja unelmia täynnä olevan puheenjohtajan, 
ja nyt niiden unelmien kentälle saattamiseksi tarvitsemme toimijat. Minul-
la on ollut tilaisuus tuntea Esko vuosien takaa, ja ne näytöt, mitä hänellä 
on järjestöelämästä ja siitä työstä, mitä hän tekee kentällä, puhuvat sen 
puolesta, että hän on oivaltanut myös sen, mikä tehtävä puoluesihteerillä 
oikeasti on. Minun ehdotukseni puoluesihteeriksi on Esko Ranto. 
Puheenjohtaja: Seuraavana Päivi Meros, Uusimaa, ja valmistautuu 
Markku Liimatainen, Uusimaa. 
 
Päivi Meros (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
arvoisat toverit! Susanna Rahkonen on asiantunteva, ammattitaitoinen, 
sydämellinen ja esiintymiskykyinen. Olen miettinyt vakavasti sitä, mihin 
tämä puolue on suuntaamassa ja siksi valintani on Susanna Rahkonen. 
Hän seisoo omien ajatustensa takana ja tuntee SDP:n kuin omat taskun-
sa. 
 
Aatteellisesti hän ajaa yhteistyötä tasa-arvoisen demokratian puolesta. 
Hän on toiminut politiikassa myös ruohonjuuritasolla jäsenistön mielestä 
erittäin hyvin. Siksi haluan sanoa täydellä sydämellä, että Susanna Rah-
konen on minun valintani. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku Liimatainen, Uusimaa, ja valmis-
tautuu Jyrki Konola, Lappi. 
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Markku Liimatainen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Tunnen Esko Rannon pitkältä ajalta. Olen toiminut 
hänen kanssaan TUL:ssa, ja mielipiteeni on, että puoluesihteeriehdok-
kaista hänellä on ylivoimaisesti kovin kokemus järjestöjohtamisesta ja 
toimimisesta esimiehenä tämmöisessä organisaatiossa. TUL on suunnil-
leen samanlainen organisaationa kuin mitä valittava puoluesihteeri jou-
tuu johtamaan.  
 
Olen nähnyt Eskon työn kentällä ja toimistossa, ja tiedän, että saamme 
hänestä erittäin hyvän puoluesihteerin, jolla on sana hallussaan ja joka 
tietää, miten tätä puoluetta viedään yhdessä eteenpäin. Esko on Uu-
denmaan Sos.-dem. Piirin puheenjohtaja, ja hänellä on monia muita luot-
tamustehtäviä. Kyllä hän varmaan myös tämän homman hallitsee. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jyrki Konola, Lappi, ja valmistautuu Sirkka-
Liisa Kähärä, Uusimaa. 
 
Jyrki Konola (Lapin Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja! 
Esko Ranto on jämpti kaveri. Hän on ahkera työmyyrä, ja hän on sanan-
sa mittainen mies. Esko on kokenut johtaja, ja hän on myös kokenut po-
liittinen toimija. Minun mielestäni Esko Ranto on näiden ominaisuuksien-
sa vuoksi varma valinta SDP:n tulevaksi puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa, ja valmis-
tautuu Nesrin Can-Kurtakko, Helsinki. 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja! Esko Ranto on järjestöorganisaatiomme asiantuntija, niin SDP:n 
kuin sisarjärjestöjenkin. Monivuotinen työ Työväen Urheiluliitossa on va-
kuuttanut minut siitä, että Esko Ranto on paras liikkeemme puoluesihtee-
riksi. Hän on huumorintajuinen, nokkela, älykäs ja talouden vahva asian-
tuntija ja nuorisotyössä vahvasti mukana.  
 
Mistä Eskon tunnistaa? Aivan ihanasta naurusta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Nesrin Can-Kurtakko, Helsinki, ja valmis-
tautuu Ari Tiainen, Pohjois-Karjala. 
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Nesrin Can-Kurtakko (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! 
Olemme tehneet tänään historiaa, valinneet nuoren naisen, pätevän ja 
tarmokkaan Jutta Urpilaisen puheenjohtajaksi. Nyt hän tarvitsee tarmok-
kaan, tahdonvoimaisen, kokeneen, älykkään, lämpimän, fiksun ja kuun-
televan puoluesihteerin, jotta voimme kaikki yhdessä rakentaa sen uu-
den SDP:n, jonka haluamme nähdä tulevaisuudessa. 
 
Minä kannatan Ari Korhosta Turusta. Hän on maisterismies, joka osaa 
myös käytännön hommat. Tunnen hänet nuorisoliittolaisajoilta saakka. 
Hän osaa kehittyä ja kehittää, on avoin ja kuunteleva. Uskon, että hän ja 
Jutta Urpilainen muodostavat mahtavan tiimin puolueen johdossa – toki 
muun puoluejohdon kanssa. 
 
Siis äänestän Ari Korhosta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ari Tiainen, Pohjois-Karjala, ja valmistau-
tuu Aki Linden, Varsinais-Suomi. 
 
Ari Tiainen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Valitaan ehdokas, joka tuntee puoluekentän, puoluetoimiston, 
jäsenet, jäsenten ilot, surut ja kipupisteet. Ehdokkaani elää tavallisen 
suomalaisen ihmisen arkea, siis tietää, mitä ihmiset haluavat. 
 
Valitaan kerrankin ihan oikea Säde, valitaan Säde Tahvanainen, niin ke-
nenkään ei tarvitse katua. Ääni Säteelle on myös tässä puoluekokouk-
sessa, jossa SDP käynnistää uudistumisensa, ääni avoimuudelle, uudel-
le toimintakulttuurille, ääni Säteelle on ääni uudistumiselle. 
 
Jutta ja Säde ovat varmasti sellainen työpari, joka tulee toimeen keske-
nään ja saa aikaan paljon hyvää. Heillä on edellytykset uudistaa tämä 
puolue. Kun vain yksi voidaan valita, valitaan paras, eli Säde. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Aki Linden, Varsinais-Suomi. 
 
Aki Linden (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Olen ollut 10 vuotta Varsinais-Suomen piirijär-
jestön piirihallituksen jäsen. Ari Korhonen tuli muutama vuosi sitten pu-
heenjohtajaksi, ja siinä vaiheessa hän todella ryhtyi uudistamaan piirita-
solla meidän työtämme. Pidimme seminaareja, joissa analysoimme piirin 
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ja koko puolueen tilaa. Toisaalta kehitimme sähköistä yhteydenpitoa ru-
tiiniasioiden hoidossa. Tilastomiehen asiantuntemuksella Ari analysoi 
vaaleja kunnittain ja alueittain erittäin upealla tavalla. Saimme selvästi 
aivan uutta puhtia piirijärjestötason työhön. Tämä on aivan konkreettinen 
näyttö siitä, minkälainen ote hänellä on puoluetyöhön. 
 
Nyt viimeisen vuoden aikana hän on antanut erittäin suuren panoksen 
myös valtakunnallisesti tähän järjestölliseen uudistamiseen. Puolueem-
me ei voi mennä karille, kun annamme tukemme Arille! 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu on päättynyt.  
 
Keskustelun aikana on käytetty 27 puheenvuoroa. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Satakunnan piirin edustajan Krista Kiurun tultua estyneeksi on 
puoluekokousedustajaksi kello 15.00 siirtynyt hänen varamiehensä edus-
taja Heli Vannemaa. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Nyt edetään puoluesihteerivaalissa aivan kuten puheen-
johtajavaalissakin. Kun ensimmäisellä kierroksella äänestetään suljetuilla 
lipuilla, kirjoitetaan lippuun vain yksi numero, ja numerot ovat täällä näh-
tävinä, eli: 2. Ari Korhonen, 3. Riku Malinen, 4. Susanna Rahkonen, 5. 
Esko Ranto ja 6. Säde Tahvanainen. Siis yksi näistä numeroista laite-
taan äänestyslippuun.  
 
Jos kukaan ehdokkaista ei saa ensimmäisellä äänestyskerralla yli puolta 
annetuista äänistä, suoritetaan toinen vaalikierros samaan tapaan kuin 
puheenjohtajavaalissa. Menettelytapa on varmaan kaikille selvä. 
 
Aloitetaan äänestys. Pyydän, että muut kuin puoluekokousedustajat 
poistuvat salista ja että puoluekokousedustajat tulevat saliin.  
 
Informaationa, että kun ensimmäinen vaalikierros puoluesihteeristä on 
päättynyt, pyydän edustajia palaamaan heti kokoussaliin. Jatkamme ko-
kousta välittömästi, emme odota vaalitulosta, vaan aloitamme valiokunti-
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en työn esittelyn heti, kun äänestyksen ensimmäinen kierros on päätty-
nyt. Salista puuttuu vielä aika paljon edustajia. 
 
Äänestys puoluesihteeristä alkaa. Pyydän piirien edustajia toimimaan. 
 
Kun äänestys on päättynyt, salissa käsitellään työelämäaloitteet ja sen 
jälkeen asuntoasiat. Pyydän valiokuntien puheenjohtajia huomioimaan 
tämän. 
 
Äänestys on päättynyt. Jatkamme puoluekokousta, ja menemme valio-
kuntien mietintöihin. 
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 18.11. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.11. Työelämäaloitteet (178-189) 
 
Puheenjohtaja: Ensimmäisenä käsitellään työelämäaloitteet. Heli Puura, 
ole hyvä! 
 
Heli Puura (työelämävaliokunnan puheenjohtaja): Arvoisa puheenjohta-
ja, hyvät puoluekokousedustajat! Työelämävaliokunta kokoontui käytän-
nössä täysilukuisena käsittelemään 12 puoluekokoukselle tehtyä työelä-
mäaloitetta. Osassa aloitteista käsiteltiin samoja asioita, joten puoluehal-
lituksen tekemiä päätösesityksiä oli 8. 
 
Aloitteita oli tehty vuorotteluvapaasta, vuokratyöstä, luottamushenkilöi-
den asemasta, työpooleista, palkkatasa-arvosta, nuorten ja maahan-
muuttajien koulutuksesta ja syrjäytymisen ehkäisystä, työsuojelupiirien 
resursseista ja työhyvinvoinnista. 
 
Lisäksi on hyvä huomata, että työelämää koskevia asioita sisältyy merkit-
tävässä määrin myös Työn tulevaisuus- ja kuntaohjelmiin. 
 
Valiokunta esittää kahta muutosta päätösesityksiin. Aloitteita 178-179 
koskevaan päätösesitykseen aloitekirjan sivulla 301esitämme lisättäväksi 
uuden virkkeen seuraavasti: “Samalla tulisi selvittää mahdollisuutta elä-



6.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

230 

keläisten palkkaamiseksi vuorotteluvapaalla olevan työntekijän sijaiseksi. 
Vuorotteluvapaan saannin edellytys on laissa se, että sijainen on aina 
työtön. Ehdotuksen mukaan selvitettäisiin vuorotteluvapaajärjestelmän 
laajentamista siten, että sijainen voisi olla myös eläkeläinen.” 
 
Toinen muutosesityksemme on se, että aloitteen 182 sivulla 306 päätös-
esityksestä poistetaan kolmas virke, joka kuuluu seuraavasti: “Lailla tulee 
säätää siitä, että luottamushenkilöiden irtisanominen on mahdollista vas-
ta, kun tuomioistuin toteaa päättämisen lailliseksi. Luottamusmiesjärjes-
telmät ja luottamushenkilömääritelmät vaihtelevat eri aloilla, ja näistä 
yleensä sovitaan työehtosopimuksissa. Luottamusmiehen työsuhdeturva 
on vahva, ja sitä on syytä parantaa jatkossakin. 
 
Irtisanomistilanteessa ei ole kuitenkaan luottamushenkilön tai työnanta-
jan kannalta tarkoituksenmukaista jatkaa työsuhdetta koko oikeuspro-
sessin ajan.” 
 
Valiokunnassa keskusteltiin vuokratyöntekijöiden asemasta ja vuokra-
työsuhteiden ketjuttamisesta, mikä heikentää työntekijöiden asemaa. On 
tärkeää, että saamme vuokratyöhön reilumpia pelisääntöjä. 
 
Valiokunnasta lähetettiin myös terveisiä, että jatkossa ohjelma- ja aloite-
työssä tulisi työelämäasiat koota yhdeksi kokonaisuudeksi. 
 
Lopuksi haluan kiittää lämpimästi työelämävaliokunnan jäseniä, jotka 
osallistuivat täysimääräisesti ja hyvin aktiivisesti keskusteluun. Yhteis-
työmme oli oikein hedelmällistä ja päätöksenteko erittäin sujuvaa. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia esittelystä. Avaan keskustelun. Puheenvuoro-
pyyntöjä ei ole, joten keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Esityslistan kohta 18.11 on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi työelämäaloitteita178-189 koskevat pää-
tökset. 
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(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 18.10. 
 
18.10. Asuntoaloitteet (170-177) 
 
Puheenjohtaja: Asuntovaliokunnan puheenjohtaja Tiina-Maaria Päivi-
nen, ole hyvä! Seuraavaksi käsitellään laki- ja hallintoaloitteet. 
 
Tiina-Maaria Päivinen (asuntovaliokunnan puheenjohtaja): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Asuntovaliokunta kokoontui eilen illalla ja kävi 
keskustelua asuntopolitiikasta yleisellä tasolla. Valiokunnassa on tehty 
yksi muutosesitys, joka koskettaa tiettyä aloitetta. Muilta osin valiokunta 
yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Aloitteeseen 175, sivulla 293 lisätään ensimmäisen lauseen jälkeen uusi 
virke: “Puoluekokous päättää, että puoluehallitus valmistelee joko puo-
luevaltuustolle tai seuraavalle puoluekokoukselle konkreettisen asunto-
poliittisen toimenpideohjelman.” 
 
Valiokunnan puolesta haluan kiittää erityisesti sihteeri Kalervo Haverista 
ja asiantuntija Hannu Penttilää. 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on asuntovaliokunnan mietintö. 
Avaan keskustelun. Puheenvuoropyyntöjä ei ole, joten keskustelu päät-
tyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Esityslistan kohta 18.10. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi asuntoaloitteita 170-177 koskevat pää-
tökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 18.6. 
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18.6. Laki- ja hallintoaloitteet (72-97) 
 
Puheenjohtaja: Laki- ja hallintovaliokunnan puheenjohtaja Raimo Piirai-
nen, ole hyvä! 
 
Raimo Piirainen (laki- ja hallintovaliokunnan puheenjohtaja): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Laki- ja hallintovaliokunta käsitteli kaikkiaan 12 
muutosesitystä puoluehallituksen päätösehdotuksiin. Valiokunta kokoon-
tui kaksi kertaa. Valiokunnan mietinnön pohjana ovat ohjelma- ja esitys-
kirja, jonka sivuihin mahdollisissa muutosesityksissä viitataan. 
 
Aloitteet 72 - 73, sivu 135, päätösesitykseen lisätään loppuun uusi virke. 
Se sisältää ensin tämän puoluehallituksen päätösesityksen, mutta sen 
jälkeen lisäys: ”Suomalaiseen poliittiseen kulttuuriin on kuulunut vaaleja 
koskevien uudistusten tekeminen mahdollisimman laajalla poliittisella 
pohjalla. Tätä linjaa on syytä jatkaa myös tulevissa vaalijärjestelmän uu-
distuksissa, kun haetaan ratkaisua muun muassa vaalien ajankohtaan ja 
poliittiseen suhteellisuuteen vaalijärjestelmässä.” 
 
Aloite 77, sivu 140, päätösesitys muutetaan kuuluvaksi seuraavalla taval-
la: ”Puoluekokous pitää perusteltuna tarkastella perustuslain kokonai-
suutta pitkäjänteisesti. Parlamentarismin vahvistamisen tulee tapahtua 
nykyisen perustuslain toimivuuden arvioinnin pohjalta. Muutosten toteut-
taminen edellyttää laajaa puolueiden välistä yhteisymmärrystä. SDP 
määrittelee omat kantansa uudistukseen laajan kenttäkäsittelyn jälkeen 
puoluevaltuustossa keväällä 2009.” 
 
Tähän kohtaan valiokunta käytti sisäpoliittista julkilausumaa, missä puhu-
taan parlamentarismin lisäämisestä. 
 
Aloite 78, sivu 143, päätösesitykseen lisätään loppuun uusi virke: ”Sa-
malla on selvitettävä, miten alueellinen edustavuus turvataan entistä 
suuremmissa kuntakokonaisuuksissa.” 
 
Aloite 80, sivu 146, päätösesitykseen lisätään loppuun uusi virke: ”Julkis-
ten palvelujen tilaajien ja tuottajien vastuu on järjestettävä siten, että vas-
tuu itse toiminnasta säilyy aina demokraattisessa kontrollissa.”  
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Aloite 81, Lasten kanssa työskentelyn estämisestä lapsia vastaan tehtyi-
hin rikoksiin syyllistyneiltä, valiokunta teki aivan uuden muutetun päätös-
esityksen, joka kuuluu seuraavaksi: ”Puoluekokous pitää perusteltuna li-
sätä lasten turvallisuutta ja katsoo tarpeelliseksi selvittää lasten parissa 
työskentelevien rikostaustan tarkistamista koskevan lain (504/2002) uu-
distamista siten, että se kokonaan kieltäisi ja säätäisi rangaistavaksi lap-
sen seksuaaliseen hyväksikäyttöön tai muuhun lasta vastaan tehtyyn ri-
kokseen syyllistyneen palkkaamisen työskentelemään lasten kanssa 
riippumatta tuomiosta kuluneesta ajasta. Myös erilaisten vapaaehtois-
työntekijöiden saattamista lain soveltamisalan piiriin tulee selvittää.”  
 
Aloitteet 82-84, sivu 153, tässäkin valiokunta esittää, että puoluehallituk-
sen päätösesitys muutetaan kuulumaan seuraavasti: ”Puoluekokous yh-
tyy tavoitteeseen lisätä arjen turvallisuutta Suomessa erityisesti sosiaali-
politiikan keinoin. On poliittisten päätöksentekijöiden vastuulla toimia si-
ten, että Suomi säilyy yhtenä maailman turvallisimmiksi koetuista yhteis-
kunnista.  
 
Puoluekokous pitää perusteltuna parantaa turvakotien toimintaedellytyk-
siä ja monipuolistaa niiden palveluja, lisätä vertaistukitoimintaa verkossa, 
selvittää ns. lievien pahoinpitelyjen asianomistajarikos-statuksen poista-
mista ja laatia kansallinen poikkihallinnollinen toimintaohjelma naisiin 
kohdistuvan väkivallan poistamiseksi.”  
 
Aloite 86, sivu 157-158, Tähän esitämme lisäystä. Päätöksen alku muu-
tetaan kuuluvaksi: ”Puoluekokous toteaa, että kansalaisten sähköisiä 
palveluja tulee lisätä ja sähköisten varmenteiden käyttöönottoa edistää 
merkittävästi.” Loppu kuten puoluehallituksen päätösesityksessä. 
 
Aloitteet 88-89, sivu 164, Päätökseen lisätään loppuun kappale: ”Uudis-
tettavan yhdistyslain on turvattava joustava kansalaisten yhteistoiminta. 
Uudistuksessa on huomioitava teknisten apuvälineiden käyttö kokouk-
sissa ja muussa päätöksenteossa. Lisäksi yhdistyksen kirjanpito, hallinto 
tai tilintarkastus eivät uudistuksen jälkeen saa kohtuuttomasti vaatia re-
sursseja tai lisätä kustannuksia. Puoluekokous vetoaa kunnallisiin päät-
täjiin, jotta kansalaisjärjestöjen käyttöön saadaan niiden tarvitsemia toi-
mintatiloja. Erityisesti tämä koskee lapsi-, nuoriso- ja eläkeläisjärjestöjen 
toimintaa.”  
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Aloite 96, sivu 174, siinä esitettiin Miina Sillanpäälle liputuspäivää. Valio-
kunnan esitys on, että päätösesitys muutetaan kuuluvaksi: ”Puoluekoko-
us katsoo, että puoluehallituksen tulee selvittää mahdollisuuksia Miina 
Sillanpään liputuspäivän aikaansaamiseksi.”  
 
Tässä ovat valiokunnan muutosesitykset. Muilta osin valiokunta yhtyy 
puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Mennään keskusteluun. Ensimmäisen puheenvuoron 
käyttää Pertti Timonen, Pirkanmaa, ja valmistautuu Hanna Isbom, Varsi-
nais-Suomi. 
 
Pertti Timonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohta-
ja! Olen viime aikoina seurannut entistä suuremmalla huolella ja huolelli-
suudella puolueen perustuslakiin ottamia kantoja. Nyt on tultu sellaiseen 
tilanteeseen, että vanha kuningaspuolue kokoomus on huomattavasti 
voimakkaammin parlamentarismin kannalla kuin perinteinen SDP! Oike-
astaan oli harmi, ettei Suomesta tullut kuningaskuntaa, koska varsinkin 
heti sotien jälkeen kuningas olisi kuitenkin laitettu parempiin hommiin, 
ojan kaivuun tai joihinkin muihin, ja Suomi olisi todella siirtynyt puhtaa-
seen parlamentarismiin. 
 
Eli kyllä myös presidentin ulkopoliittinen valta tulisi parlamentaristaa. 
Ajattelen hyvin paljon samalla tavalla kuin Töölön nuoret sosialistit aloit-
teessa 77, mutta tyydyn kuitenkin tuohon valiokunnan ympäripyöreään 
kantaan, jossa viitataan myös sisäpoliittiseen julkilausumaan. 
 
Toivon jatkossa, että puolue siirtyy valtiosääntökeskustelussa Tuomio-
jan-Lipposen linjoille, eli siirrymme normaaliin länsimaiseen parlamenta-
rismiin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Esa Suominen, Varsinais-Suomi. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Toveri Pirkanmaalta jo sanoi sen, minkä ha-
lusin sanoa. Olen tehnyt muutosesityksen aloitteeseen 77, SDP:n on 
vahvistettava parlamentarismia. 
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Esitän, että puoluekokous yhtyy aloitteeseen. Perusteita tuossa tulikin 
varsin kattavasti. Tosiaan toivon, että noudatettaisiin tässä sellaista pe-
rinteistä vasemmistolaista linjaa, kun tämä meidän vahva presidenttimme 
on jäänteitä kuningasajattelusta, kuten aiemmin todettiin. 
 
Toivon esitykselleni kannatusta. 
 
Puheenjohtaja: Saanko kirjallisen esityksen! Seuraavana Esa Suomi-
nen, Varsinais-Suomi. 
 
Esa Suominen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Kanna-
tan Hanna Isbomin muutosesitystä. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. 
 
Keskustelun aikana on jätetty aloitteesta 77 muutosesitys valiokunnan 
pohjaesitykseen. Se kuuluu, että puoluekokous yhtyisi aloitteeseen sel-
laisenaan. 
 
Kysyn, ratkaistaanko asia salissa, vai lähetetäänkö se takaisin valiokun-
taan. Ratkaistaan asia salissa. 
 
Teen seuraavaan äänestysehdotuksen: ne jotka ovat valiokunnan esit-
tämän sanamuodon kannalla, äänestävät jaa, ja ne jotka ovat Hanna Is-
bomin tekemän Suomisen kannattaman muutosesityksen kannalla, että 
puoluekokous yhtyy aloitteeseen, äänestävät ei. Voidaanko tämä hyväk-
syä? Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Valiokunnan kannalla olevat nostavan sinisen lapun nyt. Kiitoksia. Ne 
jotka ovat Hanna Isbomin äsken tekemän muutosesityksen kannalla, 
nostavat punaisen lapun. Kiitos. 
 
Sininen oli melko selvästi voitolla. Voidaanko puheenjohtajan tulkinta hy-
väksyä. Hyväksytään. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
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Esityslistan kohta 18.6. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi laki- ja hallintoaloitteita 72-97 koskevat 
päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Tämän jälkeen palataan puoluesihteerin vaaliin. 
 
 
15. VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 

PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
VARAPUHEENJOHTAJAT SEKÄ 
PUOLUEHALLITUKSEN JÄSENET 
 

Puoluesihteerin valinta 
 
Puheenjohtaja: ”Sosialidemokraattisen Puolueen varsinaisessa puolue-
kokouksessa perjantaina 6. kesäkuuta 2008 suoritetun puoluesihteerin 
vaalin ääntenlaskennan pöytäkirja. 
 
Äänten laskenta aloitettiin tänä päivänä kello 15.45. Suoritetussa puo-
luesihteerivaalissa annettiin ääniä seuraavasti. Vaalissa oli yhteensä 350 
äänioikeutettua edustajaa. Vaalitoimituksessa äänestysliput oli pudotettu 
kahteen vaaliuurnaan, yhteensä vaaliuurniin oli pudotettu 349 äänestys-
lippua, joista oli hyväksyttyjä 349, hylättyjä nolla, tyhjiä nolla, yhteensä 
siis 349. 
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: ehdokas numero 2, Ari Korhonen 
160 ääntä, ehdokas numero 3, Riku Malinen 7 ääntä, ehdokas numero 4, 
Susanna Rahkonen 17 ääntä, ehdokas numero 5, Esko Ranto 134 ääntä 
ja ehdokas numero 6, Säde Tahvanainen 31 ääntä.” 
 
Näin ollen kukaan ei ole saavuttanut yli puolta annetuista äänistä, ja me-
nemme toiselle äänestyskierrokselle. 
 
Äänestyksessä käytetään näitä aikaisempia numeroita, kuten puheenjoh-
tajavaalissakin. Ehdokkaina on toisella äänestyskierroksella numerolla 2, 
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Ari Korhonen ja numerolla 5. Esko Ranto. Heidän välillään suoritetaan 
toinen äänestyskierros, ja kumpi toisella äänestyskierroksella saa 
enemmän ääniä, hän on tullut valituksi puoluesihteeriksi. 
 
Äänestys aloitetaan. Pyydän salia toimimaan kuten aikaisemmin. Pyy-
dän, että kun äänestys on päättynyt, palaatte välittömästi istuntosaliin. 
Silloin käsitellään esityslistan kohdan 18.7, talous-, työllisyys- ja vero-
aloitteista valiokunnan lausuntoa. Kun se on käsitelty, julkaisemme puo-
luesihteerivaalin lopullisen tuloksen. 
 
Puheenjohtaja: Äänestys on päättynyt. Pyydän edustajia kokoussaliin. 
Siirrymme esityslistan kohtaan 18.7. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.7. Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet (98-141) 
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme talous-, työllisyys- ja veroaloitteet. Valio-
kunnan puheenjohtaja Anja Helvasto, ole hyvä! 
 
Anja Helvasto (talous-, työllisyys- ja verovaliokunnan puheenjohtaja): 
Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluekokoustoverit! Talous-, työllisyys- ja 
verovaliokunta on käsitellyt aloitteisiin tehdyt muutokset, käynyt laaja-
alaisen keskustelun näistä muutosesityksistä ja päätynyt yksimieliseen 
esitykseen. 
 
Esitykset löytyvät aloitekirjasta, sivut 177-240. Aloitteiden numerot ovat 
98-141. 
 
Muutosesitykset, aloitteet 102-103, sivu 187, uusi päätösesitys: ”Puolue-
kokous toteaa että kuntien verotusoikeutta on syytä laajentaa ja valtion-
osuusjärjestelmää kehittää siten, että kunnat voivat aiempaa läpinäky-
vämmin kerätä hyvinvointipalveluiden vaatiman rahoituksen. Puolueko-
kous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan.” 
 
Aloitteet 104-106, sivu 189, tähän päätösesitykseen lisätään loppuun 
seuraava virke: ”SDP ottaa tavoitteekseen oikeudenmukaisen verotuk-
sen, jossa verokertymä kerätään laajalla veropohjalla painottaen nykyistä 
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enemmän pääomatulojen ja suurten varallisuuksien verotusta, näin sa-
malla tasaten tuloeroja.” 
 
Aloite 107, sivu 193, siihen uusi päätösesitys: ”Puoluekokouksen mieles-
tä eurooppalaista talouskeskustelua on seurattava tarkoin ja SDP:n tulee 
politiikallaan vaikuttaa EMU-järjestelmän vakauden, toimintakyvyn ja lä-
pinäkyvyyden edistämiseksi. Talouspolitiikan tavoitteena on vakauden 
ohella oltava korkea työllisyys.” 
 
Aloite 108, sivu 194, lisätään päätösesityksen loppuun: ”painottaen eri-
tyisesti avoimuuden ja läpinäkyvyyden lisäämistä.” 
  
Aloitteet 109-111, sivu 199, lisätään ensimmäisen virkkeen jälkeen seu-
raava virke: ”Globalisaatio vaatii ylikansallista talouspolitiikkaa, jonka 
osana on vahvistettava kansainvälisiä talousinstituutioita sekä otettava 
käyttöön kansainvälisiä veroja.” 
 
Aloitteet 112-116, sivu 204, uusi päätösesitys: ”Puoluekokous asettaa 
SDP:n tavoitteeksi ansio- ja pääomatuloverotuksen uudistamisen siten, 
että eri tulolajien veroasteet lähestyvät toisiaan, käytännössä kiristämällä 
pääomatuloverotusta ja alentamalla ansiotuloverotusta. Puoluekokous 
katsoo että myös suurten omaisuuksien verottaminen on syytä pitää puo-
lueen tavoitteena verokertymää laajentavana ja oikeudenmukaisuutta li-
säävänä instrumenttina. 
 
Aloitteet 117-118, sivu 208, uusi päätösesitys: ”Puoluekokouksen mieles-
tä pääomatulo- ja omaisuusverotuksen kehittämisessä ensisijaista on 
varmistaa osinkotulojen riittävä verotus. Puoluekokouksen mielestä ve-
ropohjaa on syytä laajentaa oikeudenmukaisuutta lisäten niin, että ansio-
tuloverotusta voidaan keventää silti samanaikaisesti vahvistaen hyvin-
vointipalvelujen rahoituspohjaa. Pääomatuloverotusta on syytä jonkin 
verran kiristää ja omaisuusverotusta uudistaa. Kiinteistövarallisuuden ve-
rotusta on edelleen kehitettävä oikeudenmukaisuutta painottaen. Peritys-
tä yritys-, maatila- ja metsävarallisuudesta on maksettava jatkossakin pe-
rintöveroa. 
 
Aloitteet 122-123, sivu 216, uusi päätösesitys: ”Puoluekokouksen mieles-
tä listaamattomista yrityksistä saatavien osinkotulojen verotusta tulee 
uudistaa. Kansainvälistä yhteistyötä veroparatiiseja vastaan on jatkettava 
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ja harmaata taloutta torjuttava tehokkaasti. Yhtenäisen, pääoma- ja an-
siotuloja koskevan progressiivisen tuloveron luomisen mahdollisuudet on 
selvitettävä verotuksen kokonaisuudistuksen yhteydessä.” 
 
Aloite 132, sivu 227, lisätään päätösesityksen loppuun: ”Puoluekokouk-
sen mielestä rakentamattoman kaavoitetun tonttimaan ylimääräisen kiin-
teistöveron ylärajaa tulee korottaa, jotta tämä verotuksellinen keino voisi 
aiempaa tehokkaammin jouduttaa asuntotuotantoa nopeasti kasvavilla 
alueilla. Korotettu vero tulee säilyttää sellaisena, että se ei edelleenkään 
koske omistajan vakituisessa asuinkäytössä olevia omakotitontteja.” 
 
Aloite 135, sivu 230, uusi päätösesitys: ”Puoluekokous toteaa, että pien-
yrittäjien sosiaaliturvan kehittäminen on myös jatkossa tärkeä osa puolu-
een sosiaalipoliittisia tavoitteita.” 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Toveri puheenjohtaja! Tässä olivat valiokunnan ehdotukset. 
 
Puheenjohtaja: Puheenvuoropyyntöjä ei ole, joten keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Esityslistan kohta 18.7. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi talous-, työllisyys- ja veroaloitteita 98-
141 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 18.9. 
 
18.9. Liikennealoitteet (154-169) 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan puheenjohtaja Pekka Salmi, ole hyvä! 
 
Pekka Salmi (liikennevaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Liikennevaliokunnalle tulleita aloitteita oli 16. Tälle puolue-
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kokoukselle ei tehty yhtään viestintäaloitetta. Valiokunnan käsittelemät 
aloitteet 154-169 löytyvät esityskirjan sivuilta 261-283.  
 
Aloitteet 154-158, sivu 266: Päätösesityksen ensimmäiseen kappaleen 
loppu muutetaan muotoon "lisääminen kaikilla pääradoilla." Siinä haettiin 
vähän monipuolisempaa ilmaisua. 
 
Päätösesityksen viimeisessä kappaleessa sana ”asiakasmaksut” korva-
taan sanoilla "lippujen hintoja". Tässä karsittiin kapulakieltä. 
 
Aloitteet 164-165, sivu 279: Päätösesityksen ensimmäisessä kappalees-
sa sana ”asiakasmaksut” korvataan sanoilla "lippujen hintoja". 
 
Päätösesityksen toiseen kappaleeseen lisätään sanat ”eri käyttäjäryhmil-
le suunnattuja” ennen sanaa ”joukkoliikennepalveluita”. Tällä pyritään 
myös monipuolistamaan tätä päätösesitystä. 
  
Aloitteet 166-169, sivu 283. Tässä ehkä jouduimme keskustelemaan eni-
ten, ja oli pientä vääntöäkin, mutta lopputulos oli kuitenkin yksimielinen. 
Rustasimme tällaisen kompromissin: Päätösesityksen ensimmäisen 
kappaleen kolmas lause muutetaan muotoon ”Ruuhkamaksuja on tarve 
selvittää.”  
 
Päätösesitykseen lisätään uusi viides lause seuraavasti: ”Ruuhkamaksu-
jen käyttöönottoa harkittaessa on otettava huomioon ruuhkamaksujen 
käyttöön liittyvät ongelmat sekä pyrittävä joukkoliikenteen houkuttele-
vuuden lisäämiseen muilla keinoilla mm. tehostamalla bussikaistojen 
valvontaa sekä vähentämällä paikoitusalueita tuntuvasti keskustataaja-
missa.”  
 
Kuudes lause muotoon: ”Edellytyksenä on, että päätökset ruuhkamaksu-
jen käyttöönotosta tehdään paikallisesti.” 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Evästimme ilmasto- ja ympäristö-ohjelmavaliokuntaa ja Suomalaisen 
työn tulevaisuus -ohjelmavaliokuntaa omilla näkemyksillämme. Jos on 
tarvetta, niin niihin varmaan palataan näiden ohjelmavaliokuntien työn 
esittelyn yhteydessä. 
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Puheenjohtaja: Aloitamme keskustelun. Puheenvuoroja ei ole pyydetty, 
joten keskustelu päättyy. 
 
Keskustelun aikana ei ole tehty valiokunnan mietintöön muutosehdotuk-
sia. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Esityslistan kohta 18.9. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi liikennealoitteita 154-169 koskevat pää-
tökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Tämän jälkeen siirrymme puoluesihteerin vaaliin. 
 
 
15.  VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 

PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
VARAPUHEENJOHTAJAT SEKÄ 
PUOLUEHALLITUKSEN JÄSENET 

 
Puoluesihteerin vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Puoluesihteerin vaalin pöytäkirja kuuluu: 
 
”Pöytäkirja. Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen varsinaisessa puo-
luekokouksessa perjantaina 6. päivänä kesäkuuta 2008 suoritetun puo-
luesihteerin vaalin ääntenlaskennan pöytäkirja. 
 
Äänten laskenta aloitettiin tänä päivänä kello 15.55. Suoritetun puolue-
sihteerin vaalin toisella kierroksella annettiin ääniä seuraavasti: Vaalissa 
oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaalitoimituksessa äänes-
tysliput oli pudotettu kahteen vaaliuurnaan. Vaaliuurniin oli pudotettu yh-
teensä 350 äänestyslippua, joista oli hyväksyttyjä 349, hylättyjä yksi, tyh-
jiä nolla, eli yhteensä 350. 
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Vaalissa oli annettu ääniä seuraavasti: numerolla 2 Ari Korhonen 177 
ääntä ja numerolla 5 Esko Ranto 172 ääntä.”  
 
Näin ollen puoluekokous on valinnut Suomen Sosialidemokraattisen 
Puolueen puoluesihteeriksi Ari Korhosen. 
 
Asiakohta on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen Ari Korhosen puolue-
sihteeriksi. 

 
Puheenjohtaja: Ari Korhonen, ole hyvä!  
 
Ari Korhonen (puoluesihteeri): Näyttää menevän niin, että se on yksi 
Korhonen per puolue! Hyvät toverit! Erittäin paljon kiitoksia, nöyrimmät 
kiitokset siitä tuesta ja luottamuksesta, minkä olette juuri edellisessä vaa-
lissa minulle antaneet. 
 
Kiitokset myös kanssakilpailijoille. Teidän kanssanne oli erittäin mukava 
kiertää. Sieltä tuli monia hyviä ajatuksia ja näkemyksiä, mitkä ovat kor-
van takana. Kiitoksia erityisesti myös pääkilpakumppanille Esko Rannol-
le. Olimme aika monesta asiasta samaa mieltä, ja varmaan olemme sitä 
edelleenkin. Tulen sinuakin varmasti vielä konsultoimaan monessa asi-
assa tämän jälkeen. 
 
En aio puhua koko tätä paperia, mutta kaivoin tämän sen vuoksi, että 
ensimmäisessä puoluesihteeripaneelissa, joka oli Helsingissä ja jonka 
vetäjänä toimi toveri Ulpu Iivari, hän kysyi näiltä ehdokkailta, että millä 
mielellä lähdette Hämeenlinnasta. Kun täällä on näitä kirjallisia toimituk-
sia ja runojakin tänään luettu, niin minä kirjoitin silloin siinä ensimmäi-
sessä puoluesihteeripaneelissa tämän lapun laitaan, että millä mielellä 
minä lähden Hämeenlinnasta. Kirjoitin silloin, että lähden täältä Hämeen-
linnasta sillä mielellä, että kohti huomisen hyvinvoivaa Suomea uusin 
kasvoin, tuorein ajatuksin sosialidemokraattisella sydämellä.  
 
Kiitos, toverit! 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro on Esko Rannolla. 
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Esko Ranto (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit ja erityisesti 
toveri Ari! Haluan sanoa muutaman sanan. Ensin olin ajatellut, että jos 
häviän, niin en pidä puhetta vaan onnittelen Aria yksityisesti, mutta kun 
tämä ero oli näin pieni, niin ehkä on kohtuullista sille isolle kannattajajou-
kolle lausua lämpimät kiitokset ihan täältä edestä. Paljon kiitoksia tuesta. 
Kuten Ari sanoi, tämä kampanja on ollut hyvä, ja meillä on ollut Arin 
kanssa hyvä yhteistyö. Haluan toivottaa Arille onnea, ja omalta osaltani 
lupaan antaa kaiken tuen. Puolue on nyt sellaisessa tilanteessa, että uu-
si valittu puoluejohto, puheenjohtaja ja puoluesihteeri, ansaitsevat mei-
dän kaiken tukemme. Tulen olemaan etummaisena antamassa sitä tu-
kea. 
 
Omasta puolestani kiitokset myös Maaritille, meidän aiemmalle puolue-
sihteerillemme. Yhteistyö on toiminut hänen kanssaan. 
 
Sitten minulla on erikoisempi toivomus. Tuo Mikkola on Turusta, niin hän 
ehkä ymmärtää tämän. Minä olen nimittäin ottanut elämässäni aivan hir-
veän riskin näinä päivinä. Anoppi täytti eilen 70 vuotta, ja minä olin juhlis-
ta koko ajan poissa. Voisimmeko puoluekokouksen nimissä lähettää 40 
vuotta puolueen jäsenenä olleelle anopilleni terveiset täältä Hämeenlin-
nasta? 
 
Puheenjohtaja: Tämän me varmaan teemme. Ajattelin toista toivomus-
ta, että kun hän pelkäsi sitä toista Rantoa, että hän saa siitä moitteita, 
kun hän lähtee puoluekokoukseen, niin ajattelin, että lähetämme kotiin 
sähkeen, jossa ilmoitamme, ettei häntä ole täällä näkynytkään. 
 
Maarit Feldt-Ranta, ole hyvä! 
 
Maarit Feldt-Ranta (puoluehallitus): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Kamrater! Hyvä toveri puoluesihteeri! Haluan esittää parhaat onnittelut 
valitulle puoluesihteerille. Tämä puoluekokous on jo nyt tehnyt merkittä-
viä päätöksiä. Tätä kokousta on henkinyt uudistushalu. Olemme täällä jo 
tähän mennessä hyväksyneet monia uudistuksia ja lisää varmasti seu-
raa. 
 
Odotukset ovat kovat. Kaikkea voimaa, tukea sinulle niihin odotuksiin, 
joita tämä kokous tulee sinulle asettamaan. 
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Olen tutustunut tähän meidän puoluesihteeri Korhoseen. SDP:n uudis-
tustyön tiimoilta hän on toiminut sen työn toisena puheenjohtajana, ja sii-
nä työssä olen kiinnittänyt huomiota mm. siihen – moniin muihinkin asi-
oihin – että hän on erittäin huolellinen ja tarkka. Olen todella tyytyväinen 
siihen, että siivosin työhuoneeni hyvin pikkutarkasti. Siinä siivouksessa 
kävi yksi moka, muistin sen juuri, jätin vasempaan ylälaatikkoon yhden 
parin naisten sukkahousuja. 
 
Koska puoluesihteerin tehtävässä tarvitaan monia ominaisuuksia, myös 
luovuutta ja innovatiivisuutta, niin ensimmäinen kotiläksy voisi olla, että 
mietit jotain hyödyllistä käyttöä näille sukkahousuille. 
 
Yhden vakavan ohjeen, muiston, haluan sanoa sinulle. Toivon ja uskon, 
että painat sen mieleesi. Totesit tässä olleesi monesta asiasta samaa 
mieltä kanssakilpailijasi Esko Rannon kanssa tämän puoluesihteerikier-
tueen aikana. Puoluesihteerin haaste ei ole tehdä yhteistyötä niiden 
kanssa, joiden kanssa on samaa mieltä, vaan pitää kyetä myös hyvään 
yhteistyöhön niiden kanssa, joiden kanssa ajatukset kulkevat välillä eri 
suuntaan. 
 
Kaikkein tärkeimpänä puoluesihteerin ominaisuutena pidän kykyä tukea 
puolueen puheenjohtajaa sadepäivinä, aurinkoisina päivinä, harmaina 
pilvipäivinä, eli vain tukemalla ja olemalla yhtenäinen siinä tehtävässä voi 
itse menestyä ja myös puolue voi menestyä. 
 
Puolueen vanha tarina kertoo sellaisesta tapahtumailmoituksesta, julis-
teesta, joka kuvaa hyvin sitä, mikä on puoluesihteerin tehtävä puoluees-
sa. Julisteessa, jossa kutsutaan ihmisiä tapahtumaan, on alla teksti: ”Ti-
laisuudessa puhuu puolueen puheenjohtaja, sateen sattuessa puoluesih-
teeri.” 
 
Hyvä toveri Ari, toveri puoluesihteeri! Toivotan onnea, menestystä sekä 
aurinkoisina että sateisina päivinä. 
 
Ari Korhonen (puoluesihteeri): Hyvä toveri Maarit! Erittäin paljon kiitok-
sia tästä lahjasta. Kiitoksia myös sinulle siitä, että laitoit alkuun tämän 
SDP uudistuu -prosessin. Se on erittäin merkittävä ja iso teko viime puo-
luekokouskaudelta. Tulemme jatkamaan sitä työtä nimenomaan kaikkia 
mielipiteitä kuunnellen ja huomioiden, yhdessä, yhteistyössä. 
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Kotoa terveisiä, että vaimokin pitää sukkahousuista. 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee puoluesihteeri Ari Korhosta. 
 
Asiakohta puoluesihteerin valinta on loppuun käsitelty. 
 
Siirrytään eteenpäin valinnoissa. Menemme puolueen varapuheenjohta-
jien valintaan. 
 
Puoluehallituksen varapuheenjohtajien valinta 
 
Puheenjohtaja: Tänne ilmoitustaululle on tullut lista asetetuista ehdok-
kaista, eli numerosta 2 numeroon 7. Numero 2 Guzenina-Rickhardson 
Maria, numero 3 Kainulainen Ismo, numero 4 Kantola Ilkka, numero 5 
Kiljunen Kimmo, numero 6 Sistonen Markku ja numero 7 Viitanen Pia. 
Sirpa Paatero on kieltäytynyt. 
 
Luen sääntöjen 40 pykälästä varapuheenjohtajien valinnasta. Varapu-
heenjohtajat valitaan yhdessä vaalissa enemmistövaalitapaa ja vaaditta-
essa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 äänioikeu-
tetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on varapuheenjohtajat valit-
tava henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käyttäen. Vaalissa eniten 
ääniä saanut on nimettävä ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi ja toi-
seksi eniten ääniä saanut toiseksi varapuheenjohtajaksi ja kolmanneksi 
eniten ääniä saanut kolmanneksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Näin ollen menetellään näin, eli tarkoitus on valita nämä kolme varapu-
heenjohtajaa yhdessä vaalissa. 
 
Tänään aikaisemmin hyväksyttyä menettelytapaa käyttäen aloitamme 
varapuheenjohtajien esittelyllä. Kuten aikaisemmin todettiin ja sovittiin, 
niin toivotaan, että ne, jotka ovat jo esittäytyneet, eivät tässä kohtaa käyt-
täisi puheenvuoroja samoin kuin eivät missään muussakaan vaalissa. 
Jos osallistuu useampaan vaaliin, niin esittäytyy vain kerran. Näin mene-
tellään. 
 
Varapuheenjohtajaehdokkaiden puheenvuorot saavat kestää kolme mi-
nuuttia. Mennään aakkosjärjestyksessä, kuten aikaisemminkin.  
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Ensimmäisen puheenvuoron käyttää Maria Guzenina-Richardson. Ole 
hyvä! Pyydän, että muut ehdokkaat tulevat tänne lähelle, ettei aikaa kulu 
odotteluun. 
 
Maria Guzenina-Richardson (varapuheenjohtajaehdokas): Toveri pu-
heenjohtaja, ystävät, toverit! Kun on istunut yli vuorokauden tuolla salin 
perällä – ei toki yötä, kävin välillä hotellissa nukkumassa – niin tämä on 
ollut antoisa ja innostava puoluekokous. Ensimmäinen puoluekokoukseni 
oli Jyväskylässä, ja sen henki eroaa tästä täällä pidettävästä kuin yö ja 
päivä. 
 
Täällä on sitä innostusta, ja täällä on sitä tahtoa. Jäsenistön ääni kuuluu, 
ja se kuuluu kauniisti ja kirkkaasti. Näin pitää olla. Meillä on, toverit, kä-
sissämme kansanliike. Se kansanliike on juuri niin elinvoimainen, kuin 
me haluamme sen olevan. 
 
Meillä on käsissämme myös Suomen tulevaisuus, sillä jos me emme tee 
työtämme kauniisti ja hyvin, niin minä kysyn, että kuka sen tekee meidän 
puolestamme. Tässä ajassa, tässä Suomessa, globaalissa maailmassa 
ei ole varaa jättää heikompia yksin. Se on vähän sama, kun sanotaan, 
että köyhän ei ole varaa ostaa halpaa. Tässä ajassa köyhän ei ole varaa 
äänestää porvareita. 
 
Minä haluan tehdä puolueen varapuheenjohtajana työtä meidän upean 
uuden puheenjohtajamme rinnalla. Jutta Urpilainen vie sosialidemokraat-
tista liikettä ylväänä, viisaana ja kaukokatseisena kaikille Suomen turuille 
ja toreille. Siinä rinnalla kuuluu olla puolueen muun johdon. Meidän täy-
tyy olla lonkerot. Aivan kuin tuolla takana istuessa ei näe ihmisten kasvo-
ja, politiikkaa tehdään ihmisiä silmästä silmään katsomalla, ihmisten arki 
tuntemalla, joten jos me haluamme, että Suomessa on hyvä olla, me läh-
demme innokkaina työväentaloista, me lähdemme ihmisten arkeen, sillä 
sitä on hyvä politiikka. Tähän työhön minä haluan tarjota itseäni. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ismo Kainulainen, ja valmistautuu Markku 
Sistonen. Ole hyvä! 
 
Ismo Kainulainen (varapuheenjohtajaehdokas): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puheenvuoroni piti aloittaa lausahduksella, että varmin tapa 
SDP:ssä hävitä vaalit on olla nuori mies, mutta pikkuisen tältä lähti pohja, 
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kun puoluesihteeriksi tuli Ari Korhonen, joka on tunnettu hyvin toimeliaa-
na ja aktiivisena miehenä. 
 
Olen 33-vuotias, kotoisin Itä-Suomesta, Pohjois-Karjalasta. Koulutuksel-
tani olen sairaanhoitaja, ja nyt työskentelen kansanedustajan avustajana 
eduskunnassa. 
 
Minulla on ollut onni saada tehdä puoluetehtäviä Pohjois-Karjalassa. 
Olen ollut neljä vuotta piirin puheenjohtajana. Olen tehnyt sillä puolella 
hyvin aktiivisesti järjestötyötä. Lisäksi olin puoluehallituksen jäsen viime 
puoluekokouskaudella. 
 
Meillä on edessämme kuntavaalit, jotka tulevat olemaan hyvin merkittä-
vät linjavaalit. Niissä vaaleissa katsotaan, minkälainen Suomi meillä tä-
män jälkeen tulee olemaan. Näissä vaaleissa meidän sosialidemokraat-
tien täytyy saada sanoma läpi siitä, että kuntapalveluja ei määrätietoises-
ti yksityistetä ja ulkoisteta. Näihin vaaleihin meidän täytyy satsata kaik-
kemme ja viedä demareitten sanomaa voimakkaasti eteenpäin. 
 
Tulin politiikkaan sosiaalisen oikeudenmukaisuuden edistämisen vuoksi. 
Muistan ala-asteelta erään tapahtuman. Olimme luokkaretkellä, ja siellä 
oli yksi alkoholistiperheen poika, jolla ei ollut retkellä käyttörahaa. Se tun-
tui sanomattoman pahalta. Hänelle järjestettiin porukalla makeiset ja pik-
kuisen käyttörahaa, jotta hän pystyi ostamaan matkamuistoja. 
 
Mielestäni tässä on yksi selkeä keskeinen sanoma ja tehtävä sosialide-
mokraateille, että meidän täytyy edelleenkin ajatella tämmöisten ihmisten 
ja perheitten tilannetta, sitä, miten nämä perheet pärjäävät tulevaisuu-
dessa, ja meidän täytyy pitää erityisesti näitten ihmisten puolta. 
 
Haluaisin omalla panoksellani olla vastustamassa epäoikeudenmukai-
suutta ja edistämässä sosiaalista oikeudenmukaisuutta. Se on meidän 
puolueemme tehtävä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro olisi Ilkka Kantolalla, mutta hän 
on käyttänyt eilen esittäytymispuheenvuoron puheenjohtajavaalin yhtey-
dessä. Sovimme aikaisemmin mainitun menettelytavan mukaisesti, ettei 
esittelypuheenvuoroa käytettäisi toiseen kertaan. 
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Seuraavana olisi Kimmo Kiljunen. Myös hän on pitänyt eilen esittelypu-
heenvuoron puheenjohtajavaalin yhteydessä, joten näin ollen tässä me-
netellään samalla tavalla. 
 
Seuraava puheenvuoro on Markku Sistosella, ja valmistautuu Pia Viita-
nen. 
 
Markku Sistonen (varapuheenjohtajaehdokas): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit puoluekokousedustajat! Haluan ihan aluksi sanoa, että olen 
erittäin ylpeä siitä, että voin olla varapuheenjohtajaehdokkaana. Meillä 
on tänä päivänä ollut tarjolla erittäin hieno joukko ehdokkaita eri tehtä-
viin. Olen lähtenyt nöyrin mielin mukaan tähän kilpailuun. Olen ollut mu-
kana aika monessa puoluekokouksessa. Viimeisin, eli Jyväskylän koko-
us, jäi väliin. Sitä ennen olen ollut ehkä viidessä puoluekokouksessa. 
 
Tässä puoluekokouksessa on tehty hyviä päätöksiä, ja kuten uusi pu-
heenjohtajamme sanoi, on tehty myös historiaa. Tämä puoluekokous on 
yllättänyt minut positiivisella tavalla heti alusta lähtien. Täällä salissa 
puoluekokousedustajat halusivat, että sali päättää keskeisistä henkilöva-
linnoista. Mielestäni se on todella hyvä asia, se on viesti ulospäin, että 
SDP on valmis avoimuuteen, että SDP aidosti haluaa olla reilu puolue. 
Meidän pitää kuunnella jäsenistöä ja meidän pitää kuunnella puolueko-
kousedustajiamme. 
 
Saimme eteenpäin katsovan puheenjohtajan. Olen erittäin tyytyväinen 
Jutta Urpilaisen valintaan, vaikka tiesin, että meillä oli tarjolla muitakin 
hyviä ehdokkaita. Uskon, että puheenjohtajamme katsoo eteenpäin. On 
myös hyvä muistaa, että on asioita, jotka löytyvät, kun katsoo taakse-
päin. 
 
Minulla on ollut tässä muutaman kuukauden aikana uudenlaisia koke-
muksia. Olen nähnyt sen, kun läheinen ihminen menettää terveytensä, ja 
minulle on kirkastunut tämän prosessin aikana se käsitys, että meidän 
sosialidemokraattien tehtävä on pitää huolta ihmisistä, jotka tarvitsevat 
apua. Sen pitää olla meidän ykköstehtävämme. Meistä jokainen tarvitsee 
huolenpitoa ja apua jossakin elämänsä vaiheessa. 
 
Tällä hetkellä terveydenhuollossamme on erittäin suuria ongelmia ja uh-
kakuvia. Meidän pitää pitää terveydenhuolto ja siihen liittyvien palvelui-
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den saatavuus ehdottomana ykkösasiana. Se on keskeisin teema tästä 
eteenpäin. 
 
Toivon, että täällä kokouksessa te, arvoisat ehdokkaat, teette omia pää-
töksiänne, omia valintojanne. Uskon, että näistä ehdokkaista löytyy hyvät 
varapuheenjohtajat. 
 
Puheenjohtaja: Viimeinen esittelypuheenvuoro Pia Viitasella, ole hyvä! 
 
Pia Viitanen (varapuheenjohtajaehdokas): Arvoisa puoluekokousväki, 
hyvät toverit! Puoluekokouksessamme on nyt parhaillaan tehty remonttia 
meidän perusrakenteiltaan vahvaan sosialidemokraattiseen kotiimme, 
kotiin, missä meillä ovat seinät leveällä ja katto korkealla. Sitä on nyt re-
montoitu ja uudistettu upeasti, ja täytyy sanoa, että myös tulevaisuus 
näyttää ihan hyvältä tältä pohjalta. 
 
Minä toivoisin, että tässä meidän sosialidemokraattisessa kodissamme 
voisi kuitenkin vielä säilyä se takka, joka säteilee lämpöä, luo tunnelmaa, 
räiskyykin välillä, mutta antaa valoa. 
 
Hyvät toverit! Olen toiminut SDP:n I varapuheenjohtajana kuluneen kau-
den, ja täytyy sanoa, että tämä on ollut hieno ja upea tehtävä. Kovin nöy-
rin mielin otin sen vastaan, se on hieno kunnianosoitus, kun tältä liikkeel-
tä saa mahdollisuuden toimia näissä tehtävissä. 
 
Tämä tehtävä on tuonut kokemusta, vahvuutta ja uusia näkökulmia. Va-
rapuheenjohtajan rooli tässä sosialidemokraattisessa joukkueessa on 
tärkeä. Tulen Tampereelta, ja siksi voisin sanoa lätkätermein, että vara-
puheenjohtajana olen sen joukkueen vaikkapa vasen laitahyökkääjä, jo-
ka tekee avauksia, syöttää joukkuetovereille, puolustaa tarvittaessa koko 
liikettä ja myös istuvaa puheenjohtajaa. Tämä tuki on hyvin tärkeä. 
 
Haluan ehdottomasti huolehtia siitä, että joukkue pelaa yhteispeliä ja te-
kee maaleja, ja erityisesti tekee maaleja nimenomaan vastustajan verk-
koon, ettei kävisi niin, kuten Tampereella kerran valitettavasti, kun kan-
nattamani Tampereen KV hävisi 7 – 4 tehtyään kolme omiin. Tämä ei tie-
tenkään ole kovin kunnianarvoista. Niinpä maalit vastustajan verkkoon! 
Porvarihallituksen aikana meillä on tähän erittäin hyviä mahdollisuuksia – 
ja muutenkin. 
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Toverit! Tänä päivänä sosialidemokraattinen liikkeemme on elämänma-
kuinen. Meillä joka ikisellä täällä on ollut siinä hyvin tärkeä rooli, että liik-
keemme on sitä, mitä se on ja että se tulee vielä vahvemmaksi. 
 
Katson, että oma kädenjälkeni on näkynyt mm.  kansalaisjärjestöprojek-
tin vetäjänä, Ei vain leivästä –ohjelman kokoajana, ja ympäristöote on 
varmasti myös vahvistunut omalta osaltani. 
 
Hyvät toverit! Koska kokous tuntuu venyvän, päätä: valitsen pian! 
 
Puheenjohtaja: Esittelypuheenvuorot on pidetty. Tämän jälkeen siir-
rymme edustajien yhden minuutin kannatuspuheenvuoroihin. Ensimmäi-
sen puheenvuoron käyttää Hanna Tainio, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Seppo Salminen, Pirkanmaa. Pyydän puhujia tulemaan valmiiksi tänne 
eteen. 
 
Hanna Tainio (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Pia Viitanen on ehdoton valinta SDP:n varapuheenjohta-
jaksi. Puolue uudistuu, meillä on uusi puheenjohtaja ja uusi puoluesih-
teeri. Heidän tuekseen tarvitaan henkilö, jolla on jo kokemusta puolueen 
johtotehtävistä. Eli: tarvitsemme Pian. 
 
Pia on hoitanut varapuheenjohtajan tehtäviä nyt kolmen vuoden ajan erit-
täin esimerkillisesti. Hän on jaksanut kiertää kenttää uutterasti. Hän on 
esiintynyt medioissa asiantuntevasti ja saanut eri puolelta Suomea paljon 
tunnustusta aktiivisuudestaan ja näkyvyydestään. 
 
Pia on nuoresta iästään huolimatta jo neljännen kauden kansanedustaja. 
Hänellä on useita merkittäviä luottamustehtäviä valtakunnallisesti ja kun-
nallisesti. Piaan luotetaan Pirkanmaalla ja koko Suomessa. Me valit-
semme Pian. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Seppo Salminen, Pirkanmaa, ja valmistau-
tuu Anneli Kivistö, Pirkanmaa. 
 
Seppo Salminen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja! Aamulla latelin joitakin adjektiiveja peräkanaa. Nämä samat adjektiivit 
sopivat tähän yhteyteen erinomaisen hyvin. Aamulla kävi pieni lipsahdus, 
joten oikaisen tämän nyt tässä. Kun seurasitte Pia Viitasen esittelyä Ei 
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vain leivästä -ohjelmasta, varmasti havaitsitte sen, että hän oli paneutu-
nut tiukasti siihen asiaan, jota hän on vienyt eteenpäin. Oikeastaan tun-
sin melkoista ylpeyttäkin siitä, että tuo nainen pystyy tuommoiseen esit-
telyyn. No, onhan hän kyllä neljännen kauden kansanedustaja, istunut 
varapuheenjohtajana yhden kauden, ja toivottavasti jatkaa vieläkin. 
 
Voisin sanoa näin, että Pia on hyvä keskustelija. Hänen kanssaan voi ol-
la eri mieltä, ja hän ei ota siitä nokkiinsa. Tosin hänen päätään on tavat-
toman vaikea kääntää, mutta kyllä se onnistuu. 
 
Myös tuo punainen tukka – ja siellä tukan alla taitaa olla aika paljon pu-
naista - sopii tähän hommaan. Joskus tuo punaisuus tukassa vaihtelee, 
mutta tukan alla ei. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anneli Kivistö, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Pyry Tiirinen, Satakunta. 
 
Anneli Kivistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät kokousedustajat! Pia Viitanen on ollut puolueen I varapuheenjohta-
jana osaava, ahkera ja nopea reagoimaan asioissa. Hän on ollut keskus-
telun herättäjä. Kun muualla ja muissa puolueissa vielä haukotellaan, 
ovat Pian tiedotteet jo menossa maailmalla. 
 
Pia on ajan hermolla. Hän kuuntelee herkästi kentän ääntä, kiertää ahke-
rasti koko kenttää. Pian kokemusta tarvitaan edelleen puolueen johtoteh-
tävässä. Ja ihan Tampereen kielellä: Minä tykkäisin kamalasti, että Pia 
saisi jatkaa puolueen I varapuheenjohtajana. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pyry Tiirinen, Satakunta, ja valmistautuu 
Tarja Jokinen, Pirkanmaa. 
 
Pyry Tiirinen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Varapuheenjohtajan tulee seistä puheenjohtajan rinnalla. 
Mielestäni Pia Viitanen sopisi erinomaisesti SDP:n varapuheenjohtajaksi. 
Pia on energinen, pirteä ja reilu joukkuepelaaja. Pia on kannustava, rehti 
ja riittävän jämerä asioissa. Siksi Pia Viitanen SDP:n varapuheenjohta-
jaksi! 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Tarja Jokinen, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Annina Tirronen, Pirkanmaa. 
 
Tarja Jokinen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät puoluekokousto-
verit! Niin kuin huomaatte, Pirkanmaa on hyvin yksimielinen. Meillä ei ol-
lut mitään ongelmia, keitä esitämme varapuheenjohtajaehdokkaaksi. 
 
Eilen oli maailman ympäristöpäivä, ja se ympäristöpäivä pitäisi olla joka 
päivä. Tarvitsemme semmoisen kello-kallen, joka muistuttaa meitä tästä 
ympäristönsuojelusta ja kestävästä kehityksestä. 
 
Pia on toiminut puolueen I varapuheenjohtajana nyt kolme vuotta täm-
möisenä kellokallena, ja rohkeasti ja päämäärätietoisesti hän on toitotta-
nut meille tätä ympäristönsuojelua. Meidän punavihreä puolueemme kai-
paa tämmöisen punavihreän kellokallen puolueen puheenjohtajistoon. 
Sen vuoksi esitän tukea Pia Viitaselle puolueen ensimmäiseksi, toiseksi 
ja kolmanneksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Annina Tirronen, Pirkanmaa, ja valmistau-
tuu Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa. 
 
Annina Tirronen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Kannatan Pia Viitas-
ta SDP:n varapuheenjohtajaksi. Tultuani vuosia sitten Pohjois-Karjalasta 
opiskelemaan Tampereelle oli Pia ensimmäinen paikallinen kansanedus-
taja, johon tutustuin. Hänessä minuun teki vaikutuksen välittömästi hä-
nen positiivisuutensa, energiansa ja aitoutensa. Piassa ovat säilyneet 
nämä ominaisuudet hänen toimiessaan myös puolueemme ensimmäise-
nä varapuheenjohtajana.  
 
Pia Viitanen on tulevaisuuteen luotaava, erittäin ideointikykyinen ja 
osaava. Hän haluaa kehittää SDP:tä johtavana ympäristöpuolueena, mi-
tä henkilökohtaisesti arvostan suuresti. 
 
Toverit! Valitkaamme Pia Viitanen luotsaamaan SDP:tä kestävän kehi-
tyksen kansanliikkeeksi! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa, ja val-
mistautuu Pekka Salmi, Pirkanmaa. 
 



Toinen kokouspäivä  
 

 

253 

Tuula Petäkoski-Hult (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Olin valitse-
massa Piaa I varapuheenjohtajaksi Jyväskylän kokouksessa kolme vuot-
ta sitten. Olen seurannut hänen työtään varapuheenjohtajan tehtävissä, 
ja mielestäni hän on menestynyt niissä oikein hyvin. Hän on kiertänyt 
maata erittäin ahkerasti koko kauden ajan ja siten tullut tutuksi kentällä. 
Kentän ääni kuuluu hänen kannanotoissaan. 
 
SDP:n uusi puheenjohtaja Jutta Urpilainen saa Piasta rinnalleen koke-
musta omaavan varapuheenjohtajan, jonka kanssa Jutan on varmasti 
helppo työskennellä. Kannatan Pian valintaa puolueen I varapuheenjoh-
tajaksi. Valitkaamme Pia pian! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Salmi, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Ari Vahala, Satakunta. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Viime kaudella meillä todellakin aivan oikeasti on ollut va-
rapuheenjohtaja. Valitettavasti monta kertaa aikaisemmin on käynyt niin, 
että on valittu varapuheenjohtajiksi sinänsä hyvät ihmiset, mutta syystä 
tai toisesta he ovat jääneet jonnekin piiloon joko istuvan puheenjohtajan 
selän taakse tai sitten he ovat profiloituneet julkisuudessa jonkun muun 
tärkeän yhteiskunnallisen tehtävän, kuten ministeripostin kautta, ja varsi-
naisesti tämä puheenjohtajaprofiili ei ole päässyt esille. 
 
Pia on menneellä kaudella raivannut oman tiensä ja näkynyt julkisuudes-
sa. Hän on leventänyt puoluejohtoamme, tuonut siihen syvyyttä ja leveyt-
tä, ollut tärkeä työmyyrä ja tuonut esille ympäristöasioita. Hän on tarvit-
taessa ollut ärhäkkä terrieri puolustamassa puoluetta ja puoluejohtoa. 
Tätä työtä tarvitaan. Tarvitsemme joukkueen, jossa on myös likaisen 
työn tekijöitä, avauksentekijöitä, ja niitä, jotka puolustavat ja hyökkäävät 
yhtä aikaa. Valitaan Pia! 
 
Puheenjohtaja: Ari Vahala, Satakunta, ja valmistautuu Jukka Gustafs-
son, Pirkanmaa. 
 
Ari Vahala (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit, toveri pu-
heenjohtaja! Kotimaakuntani on Satakunta ja synnyinkaupunkini Pori, 
mutta sain viettää elämästäni noin viisi vuotta Uudellamaalla. Sain olla 
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mukana eduskuntavaalikampanjassa sydämellisen, aatteellisen, uutteran 
ja osaavan naisen takana turuilla ja toreilla. 
 
Olen aivan vakuuttunut hänen yhteistyökyvystään kaikkien ihmisten 
kanssa. Olen myös vakuuttunut hänen osaamisestaan tiedollisesti ja tai-
dollisesti. Hän on joukkueen rakentaja, joka hallitsee sekä hyökkäykset 
että puolustukset, ihminen, jonka tarvitsemme puolueemme johtajistoon. 
Antakaa äänemme Maria Guzenina-Rickhardsonille! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jukka Gustafsson, Pirkanmaa, ja valmis-
tautuu Marjatta Vehkaoja, Pohjanmaa. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Tässä on kehuttu 
Pia Viitasta tosi isolla joukolla. Nämä kehut ovat paikkansapitäviä. Har-
rastan ihmisten arviointia ja tarkkailua. Istuisin nytkin mielelläni Tamme-
lan torilla tai Champs Elyseellä katsomassa ihmisiä. 
 
Kun teen sitä politiikassa analyyttisemmin, niin erittäin mielelläni totean 
sen, että Pia Viitanen on kasvanut ja kehittynyt tosi paljon tämän kolmen 
vuoden aikana niin politiikan sisältökysymyksissä kuin esiintymisenkin 
suhteen. Sen vuoksi haluan näin vähän sisäpiiriläisenä todeta tämän 
ihan teille kaikille. 
 
Haluan myös todeta, että mielelläni sanoisin nättejä sanoja Maria G:stä, 
mutta kun aikaa on vähän, niin totean tämän. Sama koskee myös Ilkka 
Kantolaa, jonka arvopoliittisia ajatuksia arvostan kovin paljon. Katson, et-
tä tässä on hyvä trio Jutan tueksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Marjatta Vehkaoja, Pohjanmaa, ja valmis-
tautuu Ahti Ruoppila, Keski-Suomi. 
 
Marjatta Vehkaoja (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja! Pippurinen Pia, Sosialidemokraattinen puolue tarvitsee sinua va-
rapuheenjohtajatehtävissä myös jatkossa. Olen kerta kaikkiaan nauttinut 
sinun työskentelystäsi viimeisten vuosien aikana. Minusta on ollut ihailta-
vaa, millä tavalla sinä olet tehnyt pelinavauksia. Se on raikastanut mei-
dän puolueemme puheenjohtoa aivan varmasti. Toivon sydämestäni, et-
tä saat jatkomandaatin. 
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Samalla haluan tukea Kimmo Kiljusen valintaa varapuheenjohtajaksi. 
Mielestäni hän täydentäisi johtoamme aika sopivalla tavalla kansainväli-
sen osaamisensa puolesta. Nämä ovat minun kaksi kärkiehdokastani. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ahti Ruoppila, Keski-Suomi, ja valmistau-
tuu Armas Lahoniitty, Varsinais-Suomi. 
 
Ahti Ruoppila (SDP:n Keski-Suomen Piiri): Hyvät toverit, puheenjohtaja! 
Olin valitsemassa Piaa varapuheenjohtajaksi Jyväskylän puoluekokouk-
sessa. Täytyy sanoa, että en ole päivääkään katunut. Pia on hoitanut 
tehtävänsä erinomaisen hyvin. Hän on upea henkilö. 
 
Puolueen uudistuminen on hyvässä vauhdissa, mutta, hyvät toverit, säi-
lytetään nyt jotain vanhaakin, siis virkaiältään, eli Pia. Olen sitä mieltä, 
että Pia ja Ilkka Kantola olisivat hyvä kaksikko puolueen johdossa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Armas Lahoniitty, Varsinais-Suomi, ja val-
mistautuu Veikko Malkki, Etelä-Savo. 
 
Armas Lahoniitty (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): To-
veri puheenjohtaja, hyvät puoluekokoustoverit! Minä ilmeisesti kuulun 
siihen ryhmään, mitä toveri Pertti Paasio mainitsi kerran Turussa, eli että 
olemme dinosaurusten aikakaudelta. Olen nimittäin ollut puoluekokouk-
sissa edustajana vuodeta -72 lähtien ja seurannut näitä kokouksia suu-
rella mielenkiinnolla ja osallistunut silloin tällöin itsekin päätöksentekoon. 
 
Tämä kokous on ollut hyvin mielenkiintoinen ja monella tavalla poikkeuk-
sellinen, hyvä, uudistava kokous, ja uskon, että kun täältä lähdetään ko-
tiin, niin meillä on eväitä uuteen nousuun. 
 
Turussa olemme saaneet riveihimme Ilkka Kantolan, joka on Sosialide-
mokraattisen puolueen jäsenenä tätä nuorempaa sukupolvea kuin me 
dinosaurukset. Mutta kun häntä kuuntelee ja katselee, niin voin todeta, 
että hän on hyvin vahva sosialidemokraatti arvoiltaan ja ajatusmaailmal-
taan. Tässä mielessä hän sopii erityisen hyvin yhdeksi varapuheenjohta-
jaksi. 
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Hänen rinnalleen sopii hyvin Pia Viitanen ja myös Uudenmaan Maria 
Guzenina-Richardson. Kannatan tässä Jukka Gustafssonin puheenvuo-
rossa esittämiä ajatuksia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Veikko Malkki, Etelä-Savo, ja valmistautuu 
Markku J. Jääskeläinen. 
 
Veikko Malkki (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Olen rakkaalta Rantasalmelta. Siellä minä olen syntynyt ja kasvanut, 
mutta välillä vietin 20 vuotta Vantaalla. Siellä minä seurasin politiikkaa 
ehkä vähän enemmän sivusta kuin mitä tällä hetkellä, mutta siellä olles-
sani minulle selvisi Kimmo Kiljusen ammattitaito ja pätevyys kansainväli-
sissä ja kotimaisissa tehtävissä. 
 
Mielestäni tämä puolueemme puheenjohtajuus kaipaa tällä hetkellä kan-
sainvälistä ammattitaitoa, ja sitä tähän tuo Kimmo Kiljunen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Markku J. Jääskeläinen, Uusimaa, ja val-
mistautuu Gustav Wickström, FSD. 
 
Markku J. Jääskeläinen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Puolue todellakin uudistuu vahvasti, ja uudis-
tunut puolue tarvitsee ammattitaitoisia toteuttajia ja vetäjiä. 
 
Tohtori Kimmo Kiljunen on monen sortin ammattilainen ja osaaja. Tie-
dämme hänet kansainvälisiltä kentiltä kansallisen tason politiikasta. Minä 
voin kertoa, että hän on myös paikallisella tasolla kunnallispolitiikassa ja 
vantaalaisessa politiikassa todella aktiivinen toimija, mm. hän on ollut 
kaupunginvaltuuston puheenjohtaja ja kunnallisjärjestömme puheenjoh-
taja ja tehnyt siellä uutterasti työtä. 
 
Kimmossa on sitä aatteenpaloa, niitä nuoruuden ihanteita, joita ei löydä 
aina välttämättä kaikista poliittisista toimijoista. Aina en ole Kimmon 
kanssa kaikista asioista samaa mieltä, mutta voin sanoa, että Kimmo us-
kaltaa, Kimmo osaa ja Kimmo pystyy. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Gustav Wickström, FSD, ja valmistautuu 
Mari Niemi-Saari, Uusimaa. 
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Gustav Wickström (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater!  Jag var myck-
et imponerad av Ilkka Kantola. Vi måste öppna oss vidare. Vi måste ta 
emot nya och lite annorlunda människor. Ilkka Kantola lyssnar och hör 
och funderar. Han har sina fördelningar. Han var också med i beredning-
en av ”Ei vain leivästä” –programmet. Om vi tar honom med i partiled-
ningen bredder det ledningen. Därför stöder jag Ilkka Kantola till vice ord-
förande. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mari Niemi-Saari, Uusimaa, ja valmistautuu 
Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa. 
 
Mari Niemi-Saari (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Me kaikki saimme 
eilen kuulla täällä Kimmo Kiljusen todella loistokkaan, ansioituneen, hy-
vän ja koskettavan puheen. Hänellä on todellakin substanssiosaamista 
asiasta ja teemasta kuin teemasta. Olen siitä vakuuttunut Vantaan kau-
punginvaltuustossa. 
 
Olen ehdottomasti sitä mieltä, että tämä uusi puoluejohtomme tarvitsee 
rinnalleen varapuheenjohtajistoon Kimmo Kiljusen kaltaista osaamista. 
Siksi valitsen Kimmo Kiljusen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa, ja valmis-
tautuu Asko Juuti, Keski-Suomi. 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Kimmo Kiljusen 
kanssa toimiessa yhteistyössä näin ensimmäisen kauden kaupunginval-
tuutettuna olen huomannut sen, että jostain syystä tunnen itseni aina ta-
savertaiseksi hänen rinnallaan. Kimmon suhtautuminen ihmisiin on läm-
mintä, luontevaa ja kuuntelevaa. Hän on huomioon ottava ja pystyy kes-
kustelemaan kaikkien kanssa. 
 
Kimmosta tekee myös erittäin pätevän se, että hänen taitonsa kansain-
välisissä asioissa on ykkösluokkaa tässä puolueessa. Sen takia ehdok-
kaani on Kimmo Kiljunen. Hän olisi luonteva valinta tähän puheenjohta-
jistoon. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Asko Juuti, Keski-Suomi, ja valmistautuu 
Kai Kalima, Helsinki. 
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Asko Juuti (SDP:n Keski-Suomen piiri): Puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Johtotiimi meidänkin puolueessamme tarvitsee tämmöistä tasapainotta-
vaa tekijää, uusia ja syvällisempiä ajatuksia mukanaan tuovaa tekijää, 
koeteltua johtajuutta omaavaa tekijää, jopa kristillisiä arvojakin tuovaa 
tekijää, ja siinä tapauksessa meidän on valittava tähän tiimiin Ilkka Kan-
tola. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kai Kalima, Helsinki, ja valmistautuu Joo-
nas Lepistö, Pirkanmaa. 
 
Kai Kalima (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, bästa 
kamrater! Minun ehdokkaani on Maria Guzenina-Richardson monestakin 
syystä, ensinnäkin sen takia, että hänet valittiin naisliiton puheenjohta-
jaksi, ja naisliiton äänen pitää kuulua. Hän on yksinhuoltaja, hän on hen-
kilö, joka puhuu venäjää ja englantia täydellisesti. Hän on perehtynyt so-
siaaliasioihin, hän tuntee perheiden arjen. 
 
Pia Viitanen on osoittanut toiminnallaan erinomaista kykyä vastata vai-
keisiin ongelmiin. Tämä yliopistovälikysymys oli osaltaan hänen alkuun 
panemansa. 
 
Ilkka Kantola loistavana puhujana ja ajattelijana on kolmas listalla. 
 
Siis: Maria Guzenina-Richardson, Pia Viitanen ja Ilkka Kantola. 
 
Puheenjohtaja: Seuravana Joonas Lepistö, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Veikko Simpanen, Uusimaa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohta-
ja, arvoisat toverit! Meidän perusturvamme taso on laskenut 35 prosent-
tia viimeisen 15 vuoden aikana. Me tarvitsemme puolueeseemme sellai-
sia ihmisiä, jotka huolehtivat niistä, jotka ovat kaikista heikoimmassa 
asemassa, niistä, joilla on huono olo ja niistä, jotka ovat pieniä. Kuten 
Maria sanoi, meidän pitää kuunnella niitä, jotka ovat pieniä. SDP on hei-
kompien puolella. 
 
Pia, tamperelainen loistava varapuheenjohtajamme, on ansainnut jatko-
kauden loistavilla suorituksillaan, mihin hän on yltänyt jokaisena päivänä 
meidän hienossa perheessämme. Pia ja Maria ovat sellaisia ihmisiä, jot-
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ka näkevät ihmisten läpi. Se on niin hienoa, etten pysty sitä sanoin kuvai-
lemaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Veikko Simpanen, Uusimaa, ja valmistau-
tuu Jyrki Konola, Lappi. 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Minun ei varmaan tarvitse yhtään kehua teille henki-
löä, jota aion tässä esittää ehdottomasti valittavaksi varapuheenjohtajis-
toon. Kaikki muutkin henkilöt, jotka täällä ovat tulleet esille, ovat erin-
omaisia. Kuten jo esittelypuheenvuorossa kuulitte ja aiemmin olette tu-
tustuneet Maria Guzenina-Richardsoniin, niin hänessä on juuri sitä raik-
kautta, ja voimaa, jota tarvitsemme puoluejohtoon. 
 
Toivon, että valitsemme Marian suurimmalla äänimäärällä tästä salista 
puolueen varapuheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jyrki Konola, Lappi, ja valmistautuu Risto 
Kolanen, Helsinki. 
 
Jyrki Konola (Lapin Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja! 
Täällä on käyty kertomassa Pia Viitasesta ja Maria Gutzenina-
Richardsonista, mutta miesasiamiehenä tulin tänne pönttöön puhumaan 
kahden miehen puolesta. Kimmo Kiljunen on kansainvälistä kokemusta 
omaava tohtorismies, ja sellaisen tarvitsemme presidiumiin, mutta ihan 
oikeasti me tarvitsemme sinne myös yhden jätkän, ja Ismo Kainulainen 
olisi juuri sellainen. 
 
Puheenjohtaja:  Seuraavana Risto Kolanen, Helsinki. 
 
Risto Kolanen (Helsingin Sosialidemokraatit): Kirjoitin lappuun myös 
tästä suhteellisesta vaalitavasta, mutta en tee siitä mitään esitystä, vaan 
puhun Kimmo Kiljusen puolesta. Erkki Tuomioja sanoi eilen, että ykkös-
varapuheenjohtajaksi on valittava puheenjohtajavaalissa seuraavaksi 
eniten ääniä saava. Hän ei itse ole tässä ehdokkaana, mutta kaksi kiel-
täytynyttä ehdokasta on vaalissa, ja löytyy hyvä kokoonpano. 
 
Pia Viitanen luopui puheenjohtajaehdokkuudesta viikko sitten, Kimmo 
Kiljunen eilen. Kimmo Kiljusella on pääkaupunkiseudun osaamista. Hä-
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nellä on luovia ajatuksia seutuhallinnosta Vantaan kaupunginvaltuuston 
puheenjohtajana. 
 
Varapuheenjohtajistoon tarvitaan hyvää kansainvälistä, kunnallispolitii-
kan tason ja eduskuntatyön asiantuntemusta, joka hänellä on. Hän ottaa 
tosissaan politiikan. Kun hän menee EU-vaaleihin, hän tekee kirjan EU:n 
perustuslaista, kun hän on puheenjohtajaehdokkaana, hän tekee 6 – 7 
kohdan ohjelman. Kannatan Kimmo Kiljusta puolueen I varapuheenjohta-
jaksi näillä perusteilla. 
 
Puheenjohtaja: Pyydetyt puheenvuorot on käytetty. Keskustelu päättyy. 
 
Kuten jo aikaisemmin luin puolueen säännöistä, niin vaali suoritetaan 
yhdellä kierroksella, ja vaalissa voi äänestää enintään kolmea henkilöä 
näistä numeroista 2 – 7. Siinä äänestyslipulla on kolme ympyrää, ja nii-
hin voi pistää yhden, kaksi tai kolme numeroa, ja kuka saa ääniä eniten, 
hänestä tulee I varapuheenjohtaja, toiseksi eniten saaneesta tulee II va-
rapuheenjohtaja ja kolmanneksi eniten ääniä saaneesta tulee III varapu-
heenjohtaja. 
 
Onko vaalista kysyttävää? Ei. Kaikille jaetaan vaalilippu, jossa on kolme 
ympyrää, koska äänestää saa kolmea henkilöä. 
 
Äänestys alkaa. 
 
Muutoin äänestys suoritetaan samalla tavalla kuin tähän asti, mutta nyt 
suoritetaan vain yksi äänestys. Äänestää saa enintään kolmea numeroa. 
 
Ilmoitusasia 
 
Sihteeri: Tiedoksi kokousedustajille, että suomalaisen työn tulevaisuus – 
ohjelmavaliokunta kokoontuu äänestyksen jälkeen ääntenlaskun aikana. 
 
Puheenjohtaja: Äänestys on päättynyt. Pyydän puoluekokousedustajia 
saapumaan välittömästi kokoussaliin. 
 
Kokous jatkuu. Pyydän edustajia asettumaan paikoilleen ja pyydän hiljai-
suutta saliin. Siirrymme puoluevaltuuston puheenjohtajien valintaan. 
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14. VALITAAN PUOLUEVALTUUSTON JÄSENET JA 
VARAJÄSENET, PUOLUEVALTUUSTON 
PUHEENJOHTAJA SEKÄ I JA II 
VARAPUHEENJOHTAJA 

 
Puheenjohtaja: Kun ei ole päällekkäisiä ehdokkuuksia, niin siirrymme 
nyt puoluevaltuuston puheenjohtajien valintaan. Luen säännöistä vali-
koidut kohdat. 
 
”Puoluevaltuustoon kuuluvat varsinaisen puoluekokouksen erikseen va-
litsema puheenjohtaja sekä varsinaisen puoluekokouksen valitsemat 60 
jäsentä, joista vähintään 40 % tulee olla miehiä ja 40 % naisia. Jäsenet 
valitaan piirijärjestöittäin.” .. Edelleen: ”Sen jälkeen kun puoluevaltuuston 
puheenjohtaja, jäsenet ja varajäsenet on valittu, valitsee puoluekokous 
puoluevaltuuston jäsenten keskuudesta puoluevaltuuston ensimmäisen 
ja toisen varapuheenjohtajan.” 
 
Siirrymme nyt puoluevaltuuston puheenjohtajan valintaan. 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Puoluevaltuuston puheenjohtajaksi on asetettu seuraa-
vat ehdokkaat: numerolla 2 Matti Ahde, numerolla 3 Jouni Backman, 
numerolla 4, Johannes Koskinen ja numerolla 5 Sirpa Paatero. 
 
Erkki Tuomioja ja Susanna Rahkonen ovat kieltäytyneet. 
 
Menettelytapa olisi se, että ensin käydään esittelykierros, eli Matti Ahde, 
Jouni Backman ja Sirpa Paatero eivät ole aikaisemmin esittäytyneet. 
Heidän esittäytymispuheenvuoronsa on kukin kolmen minuutin pituinen. 
 
Sen jälkeen, kun on käyty esittelykierros, tulevat edustajien kannatuspu-
heenvuorot. Niitä voi olla tähän kohtaan hiukan enemmän, mutta koh-
tuullinen määrä riittää – sanotaan se näin. 
 
Sen jälkeen suoritetaan puoluevaltuuston puheenjohtajan vaali. Säännöt 
eivät kerro tarkoin, miten puheenjohtaja valitaan, mutta ehdotan, että 
meneteltäisiin samalla tavalla kuin on menetelty muittenkin puheenjohta-
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jien, siis puolueen puheenjohtajan ja puoluesihteerin kohdalla, eli jos ku-
kaan ehdokkaista ei saa ensimmäisellä kierroksella ehdotonta enemmis-
töä, niin suoritetaan toinen vaalikierros. 
 
Voidaanko tämä hyväksyä yksimielisesti? Hyväksytään. 
 
Sen jälkeen kun puheenjohtaja on valittu, valitaan nämä piirien ehdok-
kaat, ja heidän keskuudestaan valitaan I ja II varapuheenjohtaja. Heidät 
valitaan yhdessä vaalissa samalla tavalla kuin nyt valittiin varapuheen-
johtajat.  
Menemme esittelypuheenvuoroihin. Matti Ahde, ole hyvä! 
 
Matti Ahde (puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokas): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Onneksi olkoon, Jutta, onneksi olkoon, Ari! Puolue 
on aloittanut vauhdilla lupaamansa uudistuksen. Olemme saaneet hyvän 
puheenjohtajan ja hyvän puoluesihteerin, ja nyt jatkamme tällä valitse-
mallamme tiellä. 
 
Olen iloinen myös siitä, että tänään joudun esittelemään itseni puolueko-
koukselle, koska nyt on tapahtunut ainakin se muutos, että täällä on 
enemmistö ihmisiä, joille tämä on ensimmäinen puoluekokous. 
 
Minun ensimmäinen puoluekokoukseni oli Turussa vuonna -69. Kun kun-
niajäsenet kukitettiin, lauloin kahden oululaisen nuorisoliittolaisen kanssa 
näille kukitetuille kunniajäsenille.  
 
Vuonna -72 Tampereen puoluekokouksessa minut valittiin puoluehalli-
tuksen jäseneksi, silloin siitä käytettiin nimitystä puoluetoimikunta. Olin 
vuoteen -90 puoluehallituksessa, sitten II varapuheenjohtajana ja sitten I 
varapuheenjohtajana. 
 
Eduskuntaryhmän puheenjohtajana sain olla vuodet 1974-1982, jolloin 
tulin sisäministeriksi, ja olin perustamassa ympäristöministeriötä, sitten -
87 vaalien jälkeen tulin eduskunnan puhemieheksi. 
 
Työväen Urheiluliiton puheenjohtajana olen ollut 18 vuotta. Se oli hieno 
komennus. Palkkasin Esko Rannon järjestöpäälliköksi, ja sitten hänestä 
tuli TUL:n toiminnanjohtaja. Hänkin on hyvä mies. 
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Toisin sanoen olen saanut olla pitkään mukana politiikassa sillä ensim-
mäisellä kierroksella. Sitten kävin töissä ”ennustusyhtiössä”, ja palasin 
takaisin eduskuntaan 2003 eduskuntavaaleissa ja nyt uudelleen viime 
vaaleissa. 
 
Edellisessä puoluekokouksessa Jyväskylässä minut valittiin puolueval-
tuuston puheenjohtajaksi, joka on tietenkin valtavan hieno luottamusteh-
tävä.  
 
Tämä puolue on nyt käynnistänyt laajan uudistusprojektin, ja on tärkeää, 
että se viedään läpi laajalla kentällä. 
 
Toveri puheenjohtaja! Ihan lopuksi, puheenjohtajavaalin yhteydessä on 
usein sanottu, että on tärkeää, että Sosialidemokraattinen puolue valit-
see itse puoluejohtonsa. Sitä ei valitse media eivätkä ketkään ulkopuoli-
set tahot, vaan me valitsemme, pidämme valinnan omissa käsissämme. 
 
Puheenjohtaja! Lopuksi: sen vuoksi, että tänään ja eilen olen saanut jul-
kisuutta, median huomiota niin paljon enemmän kuin kukaan muu näistä 
muista ehdokkaista, niin olisi epäreilua, että asettuisin ehdokkaaksi tä-
män mediajulkisuuden jälkeen. Kiitoksia puolueväelle vuosikymmeniä 
jatkuneesta yhteistyötä. Katson, että valitaan myös puoluevaltuuston pu-
heenjohtajaksi uusi henkilö, eli toisin sanoen: en ole käytettävissä tähän 
tehtävään. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jouni Backman, ja valmistautuu Sirpa Paa-
tero. 
 
Jouni Backman (puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokas): Hyvät tove-
rit! Asun viikot Helsingissä, ja käyn töissä Uudenmaan piirissä Espoossa. 
 
Reilusti rukiinen, mainostetaan Suomen suosituinta ruisleipää. Siinä on 
kuitenkin vain 37 prosenttia ruista. Se ei ole reilusti rukiinen. SDP:n pitää 
olla reilusti reilu, ja se tarkoittaa tinkimättömästi sataa prosenttia. Jos 
SDP haluaa puoluevaltuuston puheenjohtajaksi henkilön, jolla on reilusti 
kokemusta, olen käytettävissä. 
 
Johdin SDP:n periaateohjelmatyötä, ja silloin määriteltiin, ettei kansalai-
silla, ei myöskään puolueen jäsenillä voi olla vain oikeuksia, on myös 
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velvollisuuksia. Ei ole vain oikeutta olla ehdokkaana puoluevaltuuston 
puheenjohtajaksi. Kun eilen kysyttiin tätä asiaa, niin koin velvollisuudek-
seni olla käytettävissä. 
 
En ollut kannattamassa Paavo Lipposta puolueen puheenjohtajaksi, mut-
ta en myöskään Eero Heinäluomaa tukenut julkisuudessa, mutta olin en-
simmäisenä tukemassa heitä heti valinnan jälkeen. Olin myös viimeisenä 
tukemassa heitä myös niissä ratkaisuissa, joissa piti puolustaa yhteisesti 
tehtyjä päätöksiä. 
 
Olen puolueen mies. Välillä olin kuulemma liian nuori mies, ja sen takia 
ei voitu valita erilaisiin tehtäviin. Toivottavasti en nyt ole liian vanha. Mi-
nulla kuulemma on ollut se rasite, että olen ollut melkein koko ikäni kan-
sanedustajana, ja kuulemma pitäisi saada kentän edustusta eri paikkoi-
hin, ja nyt en ole kansanedustaja, joten tämäkin rasite on poistunut. 
 
Lopuksi: puoluevaltuuston puheenjohtajana minun on erittäin helppo tu-
kea puolueen puheenjohtajaa Jutta Urpilaista, koska se on puolueval-
tuuston puheenjohtajan tärkein tehtävä. Miksi? Sen takia, että tunnen Ju-
tan jo hyvin varhaisilta ajoilta. Jutta taisi olla noin kymmenvuotias, kun 
hän kävi ensimmäistä kertaa vanhempieni kesämökillä. Kahta edellistä 
puheenjohtajaa en ollut tukemassa, mutta poikkeuksena olin tukemassa 
Juttaa jo ensimmäisistä eduskuntavaaleista saakka, kun olin avaamassa 
hänen kampanjatilaisuuttaan Kokkolassa. 
 
Olen käytettävissä tähän tehtävään. Tässä voisi sanoa ehkä vähän yllät-
täen savolaisittain, että en ole pyrkimässä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sirpa Paatero.  
 
Sirpa Paatero (puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokas): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät toverit, kokousväki! Eilen on uudistettu säännöt, tä-
nään on uudistettu puoluejohto. Tämä on se syy, miksi olen asettunut 
ehdolle, jotta uudistaisimme koko puoluejohdon myös puoluevaltuuston 
osalta. 
 
Olen pitkän linjan demari useammassa sukupolvessa, ja omakin histo-
riani on, että olen ollut lähestulkoon jo 30 vuotta puolueen jäsen. Olen 
tällä hetkellä kansanedustaja ja puoluepiirin puheenjohtajana Kymessä. 
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Kysymyksiin monista tehtävistäni olen ilmoittanut jo aiemmin luopuvani 
puoluepiirin puheenjohtajuudesta ja muutamista muista alueellisista ja 
paikallisista tehtävistä. 
 
Mielestäni tämä uusi konserniajatus puolueessamme on hieno. Se tar-
koittaa, että kaikki sisarjärjestömme, aatesuuntaamme lähellä olevat jär-
jestöt ovat osa tätä kokonaisuutta, josta muodostuu se kansanliike, se 
joukkoliike, johon kuuluu tuhansia ja kymmeniätuhansia ihmisiä. Tässä 
on mielestäni yksi vahvuuteni, sillä olen ollut ja olen yhä edelleen vah-
vasti toimimassa myös Nuorten Kotkien, Työväen Urheiluliiton ja Elä-
mäntapaliiton puolella. 
 
Olen tehnyt vaaleja kolmen sanan teemalla: välitä, vaikuta, yhdessä, ja 
samaa linjaa olen valmis myös jatkamaan tässä valtuuston puheenjohta-
jan vaativassa tehtävässä yhteisen hyvinvoinnin ja reilun Suomen teke-
miseksi tällä koko porukalla. 
 
Puheenjohtaja: Esittelypuheenvuorot on pidetty. Siirrytään puoluekoko-
usedustajien yhden minuutin kannatuspuheenvuoroihin. Ensimmäisenä 
Jari Luumi, Kymi, ja valmistautuu Sanna Kujala, Kymi. Pyydän puheen-
vuoron käyttäjiä tulemaan valmiiksi lähelle puhujakoroketta. 
 
Jari Luumi (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät kokousedustajat! On ilo päästä ykkösenä kertomaan teille oma 
kantani, ja se on Sirpa Paatero. Tulen äänestämään häntä. 
 
Hän on suoraselkäinen, itsevarma ja raikas, jollaista puolue tarvitsee, pa-
ras sekä avoin. Äänestäkää Sirpa Paateroa! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sanna Kujala, Kymi, ja valmistautuu Raimo 
Paalanen, Kymi. 
 
Sanna Kujala (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Lyhyesti ja ytimekkäästi: meiltä Kymestä on tarjolla tä-
hän kilpaan vahva, terävä, asiantunteva ja osaava nainen. Äänestetään 
Sirpa Paateroa! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Raimo Paalanen, Kymi, ja valmistautuu 
Pekka Posti, Kymi. 
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Raimo Paalanen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Olemme tehneet täällä upeita valintoja ja upeita päätöksiä 
niin näissä linjanvedoissa, puolueen sääntöjen uudistuksessa ja ennen 
kaikkea tänä päivänä näitä kauaskantoisia valintoja. 
 
Tässä yhteydessä kuitenkin, kun valinnat tehdään kokoussalissa, kuten 
aina pitää tehdäkin, on vaarana, että alueellinen tasapaino ei tule huomi-
oiduksi. Kymi on ollut vuosisadan ajan vahva sosialidemokraattinen alue, 
ja jotta se pysyy jatkossakin sellaisena, sille on perusteltu syy, että puo-
luejohdossa on myös edustaja Kymestä ja Kaakkois-Suomesta. 
 
Meillä on erittäin hyvä ja osaava ehdokas. Hän on johtaessaan piiriä 
osoittanut kykynsä johtaa organisaatiota, ja siksi kannatan Sirpa Paate-
roa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Posti, Kymi, ja valmistautuu Reija 
Lipponen, Kymi. 
 
Pekka Posti (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kotka, Rankki, ohutta yläpilveä. Uudistuva puolue tarvitsee 
uusia, taitavia ja osaavia toimijoita. Sirpa Paatero täyttää kaikki nämä 
vaatimukset. Sen takia Sirpa Paatero! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Reija Lipponen, Kymi, ja valmistautuu Ee-
va-Liisa Frilander-Paavilainen, Kymi. 
 
Reija Lipponen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): Puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Tässä salissa on tänään tehty hyviä päätöksiä. Puolueemme 
johdossa on nyt nuoria, päteviä henkilöitä. Puoluevaltuusto tarvitsee 
myös uuden, osaavan, dynaamisen puheenjohtajan. Sirpa Paatero on 
kolmannen polven demari, jolla on vahva kokemus järjestötoiminnan ja 
poliittisen toiminnan vastuullisista tehtävistä. Sirpa tuntee hyvin järjestö-
kentän. 
 
Toverit! Pidetään sama linja, mikä on pidetty aamusta asti ja valitaan uu-
si puheenjohtaja puoluevaltuustoon. Valitaan Sirpa Paatero. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen, Kymi, ja 
valmistautuu Jorma Bergholm, Helsinki. 
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Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen (Kymen Sosialidemokraattinen Piiri): 
Hyvät puoluekokousedustajat! Olen tuntenut Sirpa Paateron pienestä ty-
töstä asti ja seurannut hänen kehitystään puoluepoliittisessa toiminnassa 
yhä vaativampiin tehtäviin. Sirpa on yhdessä toimija ja yhdessä tekijä, 
hän on nimenomaan yhteisöllinen toimija. 
 
Puolueemme valtuuston puheenjohtajan tehtävät vaativat kykyä kohdata 
ihmisiä ja kykyä pitää langat käsissään. Sirpalla ovat nämä kyvyt. Sirpa 
osallistuu, toimii ja tekee. Hän on erittäin ahkera ja tekee mukisematta 
kaikenlaista työtä, mitkä varmaan kuuluvat puheenjohtajankin tehtäviin. 
 
Sirpa totesi nämä omat teemansa: välitä, vaikuta, yhdessä. Haluan tode-
ta tähän loppuun, että se henki, jonka Sirpa luo, kun hän yhteisössä toi-
mii, on lämmin käsi, hyväksyvä hymy, katseen kiireetön kosketus, ja täl-
laisessa ilmapiirissä on mukava työskennellä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jorma Bergholm, Helsinki, ja valmistautuu 
Jukka Gustafsson, Pirkanmaa. 
 
Jorma Bergholm (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja! 
Yksi minulle tärkeistä puoluekokouspäätöksistä tehtiin jo eilen, kun tämä 
sali päätti, että se ei halua ylempää johdatusta puoluejohdon keskeisiin 
valinta-asioihin vaalivaliokunnalta, vaan luotetaan jokaisen puoluekoko-
usedustajan itsenäiseen harkintaan. 
 
Minun itsenäinen harkintani tässä valtuuston puheenjohtajan vaalissa on 
päätynyt siihen, että uusien sääntöjen mukainen valtuuston roolin koros-
taminen edellyttää itsenäisesti ajattelevaa, kokenutta, puolueen uudistu-
misesta vakuuttunutta henkilöä. Näistä ehdokkaista kannatan Johannes 
Koskista, joka on paketoimaton vaihtoehto tässä vaalissa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jukka Gustafsson, Pirkanmaa, ja valmis-
tautuu Arto Seppälä, Etelä-Savo. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjoh-
taja! Johannes ja Sirpa ovat todella hyviä työkavereitani. Kun Johannes 
on eduskunnan varapuhemies ja Tarja eduskuntaryhmän puheenjohtaja, 
on pitänyt tehtäviä jakaa. Teimme Backmanin Jounin kanssa edellisellä 
eduskuntakaudella eduskuntaryhmän johdossa hyvää yhteistyötä. Kun 
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minulla on ollut mahdollisuus osallistua puoluehallituksen kokouksiin, niin 
kuka käytti siellä syvällisimmät, näkemyksellisimmät ja analyyttisemmät 
puheenvuorot? (Kokouksesta: Puolueen puheenjohtaja!) 
 
En nyt sanoisi näin, kyllä Jouni on hakannut puolueen puheenjohtajan 
näissä näkemyksellisyyskysymyksissä, koska Eero on joutunut niin pal-
jon tekemään näitä käytännön töitä, ja Jounilla on ollut aikaa ajatella. 
 
Vakavasti puhuen Backmanin Jouni on mielestäni ylivertainen henkilö 
tähän vaativaan puoluevaltuuston puheenjohtajan tehtävään nimen-
omaan sen kokemuksen takia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Arto Seppälä, Etelä-Savo, ja valmistautuu 
Johanna Ojala-Niemelä, Lappi. 
 
Arto Seppälä (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Etelä-Savon koko ryhmä, 15 henkilöä, on vahvasti tämän henkilön taka-
na. Esitämme siis valtuuston puheenjohtajaksi miestä, jolle työväenliike 
on syvältä sydämestä lähtevä rakkaus omaan puolueeseemme. Hän on 
ollut vuosia politiikassa ja sen keskiössä, kansanedustajana viisi kautta, 
pari kertaa ministerinä jne. 
 
Tässä muutoksen ja tulevaisuuden puolueessa tarvitaan valtuuston pu-
heenjohtajaksi kokenutta politiikan osaajaa, Jouni Backmania. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Johanna Ojala-Niemelä, Lappi, ja valmis-
tautuu Folke Sundman, FSD. 
 
Johanna Ojala-Niemelä (Lapin Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvä kokousväki! Ehdokkaani puoluevaltuuston puheenjoh-
tajaksi on Johannes Koskinen. 
 
Johannes Koskisen tehtävissä on korostunut suora vastuu kansalaisille 
kunnan ja kaupunginvaltuutettuna, presidentin valitsijamiehenä, kansan-
edustajana ja ministerinä. Myös järjestötoiminnassa Koskinen on painot-
tanut avoimuutta, yhteisöllisyyttä ja demokraattisuutta. Tuloksellinen toi-
minta työn, tasa-arvon ja turvallisuuden puolesta vaatii paitsi vahvaa aat-
teellista sitoutumista myös luotettavaa yhteistyökykyä. Näitä ominaisuuk-
sia Johannes omaa. 
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Pidän myös lappilaisena tärkeänä, että koko maan kehittäminen on 
SDP:n työlistalla, kuten sinun työssäsi, Matti. Kiitos siitä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Folke Sundman, FSD, ja valmistautuu Tuija 
Pohjola, Oulu. 
 
Folke Sundman (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! Samoista syistä 
kuin toveri Jorma Bergholm hetki sitten teen saman esityksen: valit-
kaamme toveri Johannes Koskinen puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
 
Mielestäni Johanneksen tuttu tyyli ei oikein sovi ja istu puolueen puheen-
johtajan rooliin, mutta se sopii kuin nakutettu puoluevaltuuston puheen-
johtajan tehtäviin. Siis Johannes Koskinen! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuija Pohjola, Oulu, ja valmistautuu Seppo 
Eskelinen, Pohjois-Karjala. 
 
Tuija Pohjola (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluekokoustoverit! Jouni Backman on aina osoittanut olevansa 
joukkuepelaaja ja aina tekevänsä työtä puolueen eheytymisen puolesta 
ja laittanut itsensä likoon. Sen me näimme tällä puheenjohtajakierroksel-
la ympäri Suomea, kun hän oli lähes joka kerran juontamassa nämä tilai-
suudet. 
 
Jounilla on kokemusta ja osaamista. Valitkaamme Jouni! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala, ja val-
mistautuu Antti Jehkonen, Pirkanmaa. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Ahteen luovuttua on hyvin helppo valita tästä joukku-
eesta henkilö, jota on valmis tukemaan. Puoluevaltuuston puheenjohta-
jan paikka on merkittävä, ja siinä tarvitaan kokemusta, ja sitä kokemusta 
on Jouni Backmanilla. Pohjois-Karjalan väki on hyvin mielellään anta-
massa tukensa Jounin valinnalle puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
 
Pitkä työ ministerinä ja eduskunnassa sekä Jounin ehtymätön virta ja 
huumori sopivat tähän tehtävään loistavasti. Jouni, toivotan menestystä 
vaalissa! 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Jehkonen, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Oili Paukkunen, Lappi. 
 
Antti Jehkonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Ilkka Taipaleen pu-
heenvuoro herätti minut, kun hän nosti kätensä ja toivoi, että sisarjärjes-
tömme huomioidaan ja kysyi, että miksi ne ovat syrjässä ja miksi jättäi-
simme syrjään TUL:n ja Nuoret Kotkat. Mielestäni Sirpa Paaterolla on 
kykyä puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Oili Paukkunen, Lappi, ja valmistautuu Asta 
Väisänen, Lappi. 
 
Oili Paukkunen (Lapin Sosialidemokraattinen Piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvä kokousväki! Savolaistyttö Lapista esittää Jouni Backmania 
puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Viimeinen puheenvuoro on Asta Väisäsellä, Lappi. 
 
Asta Väisänen (Lapin Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Olen oppinut tuntemaan Jounin hänen käydessään 
muutaman kerran Lapissa. Haluaisin, että hänet valittaisiin puolueval-
tuuston puheenjohtajaksi. Hänellä on kokemusta ja näkemystä.  
 
Minä tykkään savolaismiehistä. Minun oma miehenikin on Savosta kotoi-
sin. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu on päättynyt. 
 
Asian käsittely keskeytetään. 
 
Seuraavaksi varapuheenjohtajien vaalin tulos. 
 
 
15.  Puoluehallituksen I, II ja III varapuheenjohtajan  

vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Varapuheenjohtajien vaalin tulokset julkistetaan. Tote-
an, että äänestyslippuja on 348, joista hyväksyttyjä 341 ja 7 tyhjää lip-
pua.  
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Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Maria Gutzenina-Richardson 
239, Ismo Kainulainen 26, Ilkka Kantola 246, Kimmo Kiljunen 185, Mark-
ku Sistonen 39 ja Pia Viitanen 217. 
 
Näin ollen puoluekokous on valinnut SDP:n I varapuheenjohtajaksi Ilkka 
Kantolan, II varapuheenjohtajaksi Maria Gutzenina-Richardsonin ja kol-
manneksi varapuheenjohtajaksi Pia Viitasen. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Asiakohta on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen puoluehallituksen I va-
rapuheenjohtajaksi Ilkka Kantolan, II varapuheenjohtajaksi Maria 
Gutzenina-Richardsonin ja III varapuheenjohtajaksi Pia Viitasen. 

 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee valittuja varapuheenjohtajia. 
 
Palaamme puoluevaltuuston puheenjohtajavalintaan.  
 
 
14. Puoluevaltuuston puheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet kannatuspuheenvuorot, ja tämän jäl-
keen menemme äänestykseen. Kuten olemme päättäneet, se tapahtuu 
siten, että ensimmäisellä kierroksella äänestetään yhtä henkilöä, niin 
kuin puheenjohtajan ja puoluesihteerin vaalissa. Numero 2 Jouni Back-
man, numero 3 Johannes Koskinen, numero 4 Sirpa Paatero. Siis ää-
nestyslippuun yksi numero. 
 
Jos kukaan ei näistä saa ehdotonta enemmistöä, eli yli puolta annetuista 
äänistä, suoritetaan toinen äänestyskierros totuttuun tapaan. 
 
Äänestysmenettely on varmaan selvä. Näin tehdään. 
 
Vaalitoimitus alkaa. Vaalitoimitus päättyy. 
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18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.13. Koulutusaloitteet (270-303) 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. Pyydän kokousedustajia istunto-
saliin ja asettumaan paikoilleen.  Otamme käsittelyyn koulutusvaliokun-
nan mietinnön. Onko valiokunnan puheenjohtaja Ahti Ruoppila paikalla? 
On, ole hyvä! 
 
Ahti Ruoppila (koulutusvaliokunnan puheenjohtaja): Koulutusvaliokunta 
kokoontui kahteen tiiviiseen istuntoon. Keskustelu oli varsin vilkasta. Mie-
lipiteitä vaihdettiin paljon, mutta pääasiassa kuitenkin pysyttiin omien 
mielipiteiden takana. Pari kertaa myös äänestää ’rätkäytettiin’. Puolue-
hallituksen huolella valmistelemiin aloitevastauksiin tehtiin eilen päätty-
neessä muutosten jättöajassa yhteensä 14 muutosesitystä. Koulutuk-
seen liittyviä aloitteita puoluekokoukselle oli jätetty 34.  
 
Keskeisimpiä puoluehallituksen päätösesitysten asioita ovat mm. tavoite 
oppivelvollisuuden pidentämiseksi, tavoite esiopetuksen tekemisestä 
velvoittavaksi, yhteiskunnallisten aineiden opetuksen vahvistaminen ja 
oppilashuoltotoiminnan kehittäminen, koulutuksellisen tasa-arvon koros-
taminen, esitys poistaa koulutuksen järjestäjäkohtainen opiskelijamäärä 
ammatillisesta peruskoulutuksesta, toisen asteen koulutuksen oppimate-
riaalien ja kokeiden maksuttomiksi tekeminen, yliopistojen ja yliopisto-
keskusten perusrahoituksen turvaaminen ja opiskelijoiden asumistuen 
saaminen ympärivuotiseksi. Lisäksi koulutusasioita käsitellään myös 
muissa ohjelma-asiakirjoissa mm. Suomalaisen työn tulevaisuus –
ohjelmassa. Näihin asioihin koulutusvaliokunta ei puuttunut yhtä poikke-
usta lukuun ottamatta.  
 
Tässä vaiheessa lämmin kiitos valiokunnan sihteereille Saana Siekkisel-
le ja Mikko Koskiselle. Teitte pitkään iltaan töitä, kun me muut lähdimme 
jo linnaan rilluttelemaan, ja olitte sitten pirteinä aamulla jatkamassa työn 
tekoa. 
 
Sitten valiokunnan muutosesityksiin. Toveri puheenjohtaja, valiokunnan 
mietinnön pohjana on esityskirja, jonka sivuihin mahdollisissa muutosesi-
tyksissä viitataan.  
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Aloitteet 270-272, s. 422 -424 
Päätösesitys muutetaan muotoon:  
 
Puoluekokous yhtyy arvioihin ongelmista nuorten toisen asteen koulu-
tukseen siirtymisestä ja tarpeesta jatkaa oppivelvollisuusikää sekä viittaa 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan. Puoluekokous ei yhdy ehdo-
tukseen alentaa oppivelvollisuusikää, mutta katsoo että esiopetus on teh-
tävä velvoittavaksi ennen perusopetuksen aloittamista. Puoluekokous pi-
tää tärkeänä lisätä ennaltaehkäisevää oppilaan ohjausta ja tukitoimia 
syrjäytymisvaarassa olevien nuorten elämään. Oppivelvollisuuteen kuu-
luva opetus voi olla myös työpajatoimintaa, ammatillisen koulutuksen 
valmentavaa koulutusta, työssäoppimista tai oppisopimuskoulutusta. 
 
Aloitteet 278-280, s. 432 -433 
Päätösesitys muutetaan muotoon:  
 
Koulutuspoliittiseksi tavoitteeksi tulee asettaa perusopetuksen kokonais-
kehittäminen, eheytetyn koulupäivän uudistus.  Perusopetuksen tuntija-
koa uudistettaessa taito- ja taideaineiden ja liikunnan määrää tulee lisä-
tä. Lisäksi liikunnan opetuksen suorituskeskeisyyttä tulee vähentää ja tu-
tustuttaa lapset monipuolisesti eri liikuntalajeihin. Kaikilla 1-2 -
luokkalaisilla on oltava mahdollisuus osallistua aamu- ja iltapäivätoimin-
taan, jota voidaan järjestää yhteistyössä kolmannen sektorin kanssa. 
Koulujen loma-aikoina, erityisesti kesällä tarvitaan kerhotoimintaa pienille 
koululaisille. Koulupihojen virikkeellisyyttä tulee lisätä. Mikäli perusope-
tusta lähdetään kehittämään kokonaisvaltaisesti eheytettyä koulupäivää 
kohti, tulee valtion huolehtia resurssien riittävyydestä kunnissa. Puolue-
kokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus ja Toimiva kunta - hyvin-
voiva kuntalainen -ohjelmiin. 
 
Aloite 281, s. 434-435 
Päätösesitys muutetaan muotoon: 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä ehkäistä koulujen eriytymistä ja korostaa 
koulutuksellisen tasa-arvon toteutumiseksi tukitoimien merkitystä haas-
teellisessa tilanteessa oleville kouluille. Myös koulujen sisäisessä toimin-
nassa on korostettava yhteisöllisyyttä ja ehkäistävä eriytymistä. Kysees-
sä on ensiarvoisen tärkeä kysymys paitsi koulutuksellisen tasa-arvon, 
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myös sosiaalisen oikeudenmukaisuuden näkökulmasta. Lisääntyneet yk-
sityiskoulut eriarvoistavat lapsia. Yksityiskoulujen määrää ei pidä lisätä. 
 
Aloite 282, s. 436-437 
Päätösesitykseen lisätään virke: 
 
Samalla on taattava että kaikkien erityistukea tarvitsevien oppilaiden 
opetuksesta huolehditaan riippumatta heidän syntyperästään.  
 
Aloitteet 293-294, s. 457-458 
Päätösesitykseen lisätään virke: 
 
Lisäksi puoluekokous pitää tärkeänä, että toisen asteen ammatillisen 
koulutukseen lisätään resursseja erityisesti lähiopetukseen ja opiskelija-
huoltoon.  
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Tämän lisäksi viittasimme Ei vain leivästä -ohjelmaan. Koulutusvaliokun-
ta ei pitänyt hyvänä aina vain uusien oppiohjelmien tuontia lukujärjestyk-
siin, koska ne ovat jostakin muusta oppiaineesta pois. Tässä oli kyse ih-
misenä oleminen -oppiaineesta, joka mainitaan Ei vain leivästä -
ohjelmassa. Tämän kannan ilmoitimme asiaomaiselle ohjelmavaliokun-
nalle.  
 
Lämmin kiitos valiokunnan työskentelystä! 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia. Olemme kuulleet koulutusvaliokunnan mietin-
nön ja mietintö on pohjana keskustelulle. Avaan keskustelun. Puheen-
vuoropyyntöjä ei ole, joten todetaan keskustelu päättyneeksi. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksenpäätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.13 on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi yksimielisesti koulutuspoliittisia aloitteita 
270-303 koskevat päätökset.  
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(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
18.5. Kansainvälisten asiain aloitteet (48-71) 
 
Puheenjohtaja: Koska ääntenlaskenta on vielä kesken, voisimme ottaa 
tässä yhden valiokunnan mietinnön käsittelyyn. Onko Kansainvälisten 
asiain valiokunta valmis? Krista Kiuru on poissa, mutta paikalla on vara-
puheenjohtaja Folke Sundman. Ole hyvä 
 
Folke Sundman (kansainvälisten asiain valiokunnan varapuheenjohta-
ja): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Valiokunta käsitteli jätettyjä muu-
tosesityksiä. Osa niistä päätettiin ottaa valiokunnan mietintöön mukaan, 
osasta keskusteltiin ja valiokunnassa sitten muotoiltiin omat esitykset, 
jotka sisällytettiin mietintöön. Eräissä tapauksissa keskustelun jälkeen tai 
myös koeäänestyksen jälkeen muutosesitykset jätettiin hyväksymättä. 
Lopputulos on nyt tässä. 
 
Valiokunnan mietinnön pohjana on esityskirja, joiden sivuihin viitataan 
mahdollisissa muutosesityksissä.  Käsittelyssä ovat siis esityskirjan sivut 
87-131 ja aloitenumerot 48-71 
 
Valiokunnan ensimmäinen esitys koskee aloitteita 48-53, jossa alkupe-
räinen päätösesitys on kirjan sivulla 94. 
 
Tähän päätösesitykseen on tehty kaksi lisäystä. Ensimmäisen kappaleen 
loppuun on lisätty lause: SDP suhtautuu myönteisesti unionin kehittämi-
seen täysimääräisen poliittisen yhteistyön suuntaan. 
 
Päätösesityksen viimeiseen kappaleeseen lisätään lause: Myös SDP:n 
puoluetoimiston kansainvälisen ja Eurooppa-työn resursseja tulee lisätä. 
 
Aloitteen 55 kohdalla päätösesitys löytyy sivulta 98. Tässä valiokunnalta 
pientä viilausta eli päätösesityksen toiseen virkkeeseen on lisätty sana 
”erityistä” ja kolmannesta virkkeestä poistetaan sanat ”selvitetään mah-
dollisuudet”, jolloin tämä kohta kuuluisi näin: 
 
Kansainvälinen toiminta on eräs tärkeimmistä SDP:n paino-pistealueista. 
Kansainvälisen toiminnan muotoihin ja resursseihin tullaan puoluekoko-
uskaudella kiinnittämään erityistä huomiota. Puoluekokouskauden aika-
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na vahvistetaan puolueen toimitsijoiden ja aktiivien mahdollisuuksia osal-
listua kansainväliseen toimintaan mukaan lukien toimitsijavaihto veljes-
puolueiden kesken. 
 
Sitten on aloite 56, jonka päätösesitys löytyy sivulta 100. Tähän päätös-
esityksen loppuun lisätään:  
 
Puoluekokous toteaa, että Suomessa noudatetaan vakiintuneita, 
OECD:n kehitysapukomitean (DAC) hyväksymiä määritelmiä kehitysyh-
teistyömenojen luokittelussa ja viittaa myös lausuntoon ja päätösesityk-
seen aloitteesta 64. 
 
Puoluekokous velvoittaa SDP:ta toimimaan sen puolesta, että rauhantur-
vaamista ei lasketa kehitysyhteistyöksi tulevaisuudessakaan. 
 
Sitten aloitteen 60 kohdalla päätösesitys sivulla 107 muutetaan muotoon: 
Puoluekokous toteaa, että Suomeen vastaanotetaan vähintään 750 ns. 
kiintiöpakolaista vuodessa. Kiintiö on myös pyrittävä täyttämään. 
Aloitteeseen 61 sivulla109 valiokunta on tehnyt uuden päätösesityksen: 
 
Puoluekokous toteaa, että maailmanlaajuinen ammattiyhdistysliike on 
kansainvälisen kansalaisyhteiskunnan tärkeä ja vaikutusvaltainen osa. 
Ay-oikeudet ovat perustavanlaatuisia ihmisoikeuksia, joiden toteutumista 
on edistettävä kaikkialla maailmassa. Suomen on toimittava sen eteen, 
että Kansainvälisen työjärjestön ILO:n työelämän perusoikeuksia nouda-
tetaan kaikkialla maailmassa. Työelämän perusoikeudet on sisällytettävä 
globaaleihin pelisääntöihin ja niiden edistämisen on oltava keskeinen osa 
EU:n ulkopolitiikkaa. ILO:n roolia on tulevaisuudessa vahvistettava.  
  
Aloite 63 ja  päätösesitys löytyy sivulta 112. Päätösesityksen loppuun li-
sätään kaksi virkettä: 
 
Yhdistyneiden Kansakuntien (YK) toimintatapoja tulee tehostaa ja pää-
töksentekoa demokratisoida. SDP tukee YK:n uudistusprosessia sekä 
UNEOn perustamista ja toimii sukupuolten välisen tasa-arvon vahvista-
miseksi YK:ssa. YK:n toiminta tarvitsee poliittista tukea ja yhteisesti so-
vittujen päätösten toimeenpanoon tulee taata riittävät resurssit. 
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ILO:n asemaa vahvistetaan lisäämällä sen roolia ja vastuuta kansainvä-
listen työehtojen määrittäjänä. YK:n turvallisuusneuvostoa on kasvatetta-
va ja veto-oikeus on poistettava. 
 
Sitten aloite 64, päätösesitys löytyy sivulta 114. Päätösesityksen loppuun 
lisätään virke ja päätös kuuluu kokonaisuudessaan näin: 
 
SDP:n tavoitteena on kehitysyhteistyöhön suunnattujen määrärahojen 
BKTL-osuuden nostaminen asteittain 0,7 prosenttiin. Kuluvan vaalikau-
den aikana Suomen tulee toteuttaa EU-linjauksen mukainen kehitysyh-
teistyömäärärahojen tavoite. Kaikkien ns. rikkaiden kehittyneiden maiden 
on nostettava kehitysapunsa YK:n suosittamaan 0,7 prosenttiin kansan-
tulostaan. Tähän tavoitteeseen myös Suomen tulee olla sitoutunut. Kehi-
tysyhteistyön tulee olla laadukasta ja perustua laaja-alaiseen yhteistyö-
hön avunantajayhteisön kanssa. SDP suhtautuu myönteisesti perinteisis-
tä ratkaisuista poikkeavien rahoituslähteiden etsimiseen kansainvälisen 
kehitysrahoituksen kasvattamiseksi. Resursseja tulee ohjata riittävästi 
myös hallintoon sekä kotimaassa että kentällä. YK:n alajärjestöjä voi-
daan käyttää kasvavien määrärahojen tehokkaaseen kanavointiin. 
 
SDP tukee innovatiivisten kehitysrahoituslähteiden, kuten valuutanvaih-
toveron, pääomaveron, lentoveron, asekauppaveron sekä hiilidioksidive-
ron käyttöönottoa. 
 
Sitten aloite 65, päätösesitys löytyy sivulta 117. Päätösesityksen loppuun 
lisätään virke, mutta luen päätöksen kokonaisuudessaan: 
 
Suomen tulee ratifioida YK:n Yleiskokouksen lisäpöytäkirja lapsikaupas-
ta, lapsiprostituutiosta ja lapsipornografiasta. Lasten oikeuksien sopi-
muksen täytäntöönpanosta ja seurannasta on tiedotettava laajasti ylei-
sölle, erityisesti lapsia ja nuorisoa edustaville järjestöille ja ryhmille. SDP 
vahvistaa kaikilla toimilla politiikassa sitoutumista lasten oikeuksien suo-
jelemiseen. Alle 18-vuotiaita ei voida käyttää aseelliseen palvelukseen. 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Hyvät toverit! Tämän lisäksi valiokunta on käsitellyt esityksen puolueko-
kouksen kansainvälispoliittiseksi julkilausumaksi, mutta olen ymmärtänyt, 
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että se tulee myöhemmin huomenna käsittelyyn ja palataan sen esitte-
lyyn aikanaan. 

 
Puheenjohtaja: Kiitoksia, valiokunnalle. Olemme kuulleet Kansainvälis-
ten asiain valiokunnan mietinnön esittelyn. Käsittelyn pohjana on tämä 
mietintö. Avaan keskustelun, johon on pyydetty kaksi puheenvuoroa.  
 
Ensimmäisenä Hanna Isbom ja valmistautuu Tiina Hiltunen. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen piiri): Muutos-
esitys aloitteeseen 60. Pakolaiskiintiötä kasvatettava. Esitän, että puo-
luekokous yhtyy aloitteeseen. 
 
Muutosesitys aloitepäätöksiin 57-58, jotka koskevat asevelvollisuusar-
meijan säilyttämistä ja Suomen siirtymistä yleiseen kansalaispalveluk-
seen. Esitän puoluekokouksen päätökseksi:  
 
Puoluekokous toteaa, että miesten yleinen asevelvollisuus on perusta 
maan puolustamiselle. Molempia sukupuolia koskettavaan kansalaispal-
velujärjestelmään tai selektiiviseen asevelvollisuuteen siirtymistä tulee 
kuitenkin selvittää. Tämä tukisi tasa-arvonäkökulmaa. 
 
Puheenjohtaja: Saanko esityksen kirjallisena. Seuraava puheenvuoro 
on Tiina Hiltusella. 
 
Tiina Hiltunen (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Kannatan Hanna Isbomin tekemiä esityksiä. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. Keskustelun aikana on Hanna Is-
bom tehnyt kaksi muutosesitystä. Koska tehdyt esitykset poikkeavat va-
liokunnan mietinnöstä, näin ollen on suoritettava äänestys. 
 
Teen seuraavanlaisen äänestysehdotuksen: ne, jotka ovat mietinnön 
kannalla äänestävät jaa ja ne, jotka ovat Hanna Isbomin tekemän muu-
tosehdotuksen kannalla äänestävät ei. 
 
Äänestysehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne, jotka ovat mietinnön kannalla, nostakaa käsi ylös 
nyt. Kiitoksia. Ne, jotka ovat Hanna Isbomin tekemän muutosehdotuksen 
kannalla, nostavat punaisen äänestyslipun nyt. 
 
Selkeä enemmistö on mietinnön kannalla. 
 
Siirrymme aloitteeseen 60. Keskustelun aikana Hanna Isbom on tehnyt 
valiokunnan esityksestä poikkeavan esityksen.  
Teen seuraavanlaisen äänestysehdotuksen: ne, jotka ovat mietinnön 
kannalla, äänestävät jaa ja ne, jotka ovat Hanna Isbomin tekemän muu-
tosehdotuksen kannalla, äänestävät ei. 
 
Äänestysehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne, jotka ovat mietinnön kannalla, nostakaa käsi ylös 
nyt. Kiitoksia. Ne, jotka ovat Hanna Isbomin tekemän muutosehdotuksen 
kannalla nostavat punaisen äänestyslipun nyt. 
 
Totean, että valiokunnan mietinnön kannalla oli selkeä enemmistö.  
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Työjärjestyksen kohta 18.5 on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi kansainvälisiä aloitteita 48-71 koskevat 
päätökset.  

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
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14. VALITAAN PUOLUEVALTUUSTON 
PUHEENJOHTAJA 

 
Puheenjohtaja: Menemme puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalin tu-
lokseen. Pyydän hiljaisuutta.  
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalissa annettiin seuraavasti ääniä: 
Vaalissa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaalitoimituksen 
äänestysliput oli pudotettava kahteen vaaliuurnaan. Yhteensä vaaliuur-
naan oli pudotettu 345 äänestyslippua, joista oli hyväksyttyjä 343, hylät-
tyjä 2, tyhjiä 0.  
 
Vaalissa oli annettu ääniä seuraavasti: numero 2. Jouni Backman 164 
ääntä, numero 3. Johannes Koskinen 76 ääntä ja numero 4. Sirpa Paa-
tero 103 ääntä. 
 
Kun kukaan vaalissa ei ollut saanut yli puolta annetuista äänistä, sovitun 
menettelytavan mukaan siirrymme toiselle vaalikierrokselle, jossa ovat 
mukana Jouni Backman numerolla 2 ja Sirpa Paatero numerolla 4. 
 
Onko äänestystapa kaikille selvä? Aloitamme toisen kierroksen äänes-
tyksen. 
 
(Äänestys alkoi klo 19.40 ja päätyi klo 19.58.) 
 
Puheenjohtaja: Äänestys on päättynyt. Pyydän kokousedustajia saa-
pumaan pikaisesti kokoussaliin. Jatkamme puoluekokousta, pyydän ko-
kousedustajia asettumaan paikoilleen.  
 
 
18.  KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.8.  Elinkeinoaloitteet (142-153) 
 
Puheenjohtaja: Menemme elinkeinovaliokunnan mietinnön käsittelyyn. 
Sen esittelee valiokunnan puheenjohtaja Johanna Ojala-Niemelä. 
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Johanna Ojala-Niemelä (elinkeinovaliokunnan puheenjohtaja): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvä kokousväki! Elinkeinovaliokunnalle oli jätetty kirjalli-
sena määräaikaan mennessä kolme muutosehdotusta, joista osa käsitte-
li useampia asiakohtia. Valiokunta oli hyvin myötämielinen näille esityk-
sille, ja ne hyväksyttiin ja sisällytettiin melkein sellaisenaan valiokunnan 
mietintöehdotukseen.  
 
Valiokunnan mietinnön pohjana on esityskirja, joiden sivuihin mahdolli-
sissa muutosesityksissä viitataan. Elinkeinovaliokunnalla ovat esityskir-
jan sivut: 241- 259 ja aloitenumerot 142-153. 
 
Aloite 142, päätösesitys sivu 242 
Päätösesitys muutetaan muotoon: 
 
Puoluekokous toteaa, että on selvitettävä, miten yritysten ja työnantajan 
vastuuta henkilöstön uudelleen koulutuksesta ja uudelleen työllistymises-
tä voidaan tuotantolaitosten sulkemistilanteissa lisätä. Puoluekokous 
edellyttää selvitettävän toimenpiteet, joilla voidaan estää käyttökelpoisten 
tuotantolaitosten ja infrastruktuurien purkaminen, jos niille on osoitetta-
vissa tarkoituksenmukaista käyttöä, sekä maan hallitukselta valmius-
suunnitelmaa äkillisten alueellisten rakennemuutosten varalta.   
 
Aloite 143, päätösesitys sivu 243 
 
Päätösesityksessä sana ”tarkistetaan” muutetaan sanaksi ”terävöite-
tään”. 
 
Aloitteet 144 ja 145, päätösesitys sivu 246 
 
Päätösesityksen toisen kappaleen ensimmäisen lauseen loppuun lisä-
tään ”sekä metsänuudistamisvelvoitetta vahvistetaan”.   
 
Lisäksi päätösesitykseen lisätään uusi kolmas kappale: 
 
”Puoluekokous pitää tärkeänä, että metsäteollisuuden toimintamahdolli-
suudet säilyvät Suomessa. Se edellyttää pitkäjänteistä liikennepolitiik-
kaa, ratojen peruskunnostusta ja puutavarajärjestelmien kehittämistä. 
Rakennemuutoksen hallitsemiseksi tulee kehittää uusia tuotteita tutki-
mus- ja kehittämistoiminnalla. Perusteollisuudelle tulee turvata myös kil-
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pailukykyisen energian saanti. Puoluekokous pitää kansantaloudellisesti, 
mutta myös aluepoliittisesti tärkeänä turvata metsäteollisuuden toiminta-
edellytykset. ” 
 
Aloite 146, päätösesitys sivu 248 
 
Päätösesityksessä loppu muutetaan seuraavasti: ”budjettimenettelyn lä-
pinäkyvyyttä lisätään”. 
Aloite 147, päätösesitys sivu 248 
 
Päätösesityksen alkuun lisätään: ”Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja 
katsoo,”. 
 
Aloite 149, päätösesitys sivu 253 
 
Päätösesityksen viimeinen lause poistetaan.  
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Lisäksi valiokunnassa keskusteltiin siitä, että puoluevaltuusto voisi ryhtyä 
valmistelemaan elinkeinopoliittista ohjelmaa. Jonkin verran elinkeinopoli-
tiikkaa on käsitelty Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmassa, mutta se 
nähtiin niin tärkeäksi osa-alueeksi, että jatkossa siitä olisi tarpeen ihan 
erillinen ohjelma. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Johanna Ojala-Niemelälle tästä esityksestä. 
Avaan keskustelun mietinnöstä. Puheenvuoropyyntöjä ei ole, joten pää-
tän keskustelun.  
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Työjärjestyksen kohta 18.8 on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi elinkeinopoliittisia aloitteita 142-153 kos-
kevat päätökset.  
 

(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
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Ilmoitusasioita 
 
Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa saamme tietoa, kuinka matkustamme 
Aulangolle. Puoluekokousedustaja Matti Hämäläinen, ole hyvä. 
 
Matti Hämäläinen (Hämeen piiri): Arvoisat edustajatoverit! Kokous on 
venynyt tänään aika pitkään ja venyy vielä jonkun aikaa. Puheenjohtajal-
ta saamani tiedon mukaan kokous päättyy noin kello 20.30. Ulkona on 
neljä autoa odottamassa teitä. Vihreät autot ajavat Cumulukseen heti ko-
kouksen päätyttyä. Sini-keltaiset autot ajavat Vaakunaan ja odottavat 
siellä pihalla. Jos ja kun tämä aikataulu pitää, niin vihreät autot lähtevät 
Cumuluksesta kello 21. Teille jää vajaa puoli tuntia aikaa. Vaakunasta 
lähtö tapahtuu samaan aikaan. Bussit ajavat nonstoppina. Jos ei ehdi 
ensimmäiseen lähtöön, niin sitten ehtii ainakin toiselle kierrokselle. Au-
langolle ei mene tässä vaiheessa suoraan yhtään autoa.  
 
Kuinka paljon teistä on menossa Aulangolle suoraan? Selvä, me järjes-
tämme sen. 
 
Sitten illan ja yön paluukuljetuksista muutama sana. Autot lähtevät aja-
maan Aulangolta Vaakunan kautta Cumulukseen niin, että ensimmäinen 
lähtö on kello 23, jos on lähtijöitä. Eli kun auto on noin puolillaan, niin se 
lähtee. Kolme autoa on varattu ajamaan näitä kierroksia. Viimeinen lähtö 
Aulangolta on kello 01.30. 
 
Tällaiset ovat kuljetusjärjestelyt. Lähden nyt järjestelemään suoraa bus-
sia täältä Verkatehtaalta Aulangolle. 
 
Puheenjohtaja: Tiedoksenne, että odotellessamme puoluevaltuuston 
puheenjohtajan vaalin tulosta, kerron vielä muutaman asian. Kun puo-
luevaltuuston puheenjohtajan vaali on vahvistettu, me valitsemme puo-
luevaltuuston jäsenet ja varajäsenet. Sehän menee itse asiassa niin, että 
piirit ovat heidät valinneet ja me vain toteamme valinnan. Sen jälkeen 
kun tämä on todettu, valitsemme varapuheenjohtajat.  
 
Nyt on niin, että tietämäni mukaan muut ovat kieltäytyneet paitsi kaksi. 
Kun varapuheenjohtajista vain kaksi on jäljellä, meidän on sovittava jär-
jestyksestä. Vaalia ei siis näistä pitäisi enää tulla. Heti, kun saamme val-
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tuuston puheenjohtajan vaalin tuloksen, niin toteamme valtuuston osalta 
em. asiat.  
 
Tilanne on nimittäin se, että sääntöjen mukaan nämä on käsiteltävä tie-
tyssä järjestyksessä. Me emme voi valitettavasti menetellä toisenlaises-
sa järjestyksessä. 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Menemme puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalin tu-
lokseen. Pyydän hiljaisuutta.  
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalissa annettiin ääniä seuraavasti: 
Vaalissa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaalitoimituksen 
äänestysliput oli pudotettava kahteen vaaliuurnaan. Yhteensä vaaliuur-
niin pudotettiin 341 äänestyslippua, joista oli hyväksyttyjä 335, hylättyjä  
2, tyhjiä 4. 
  
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: numero 2. Jouni Backman 211 
ääntä ja numero 4. Sirpa Paatero 124 ääntä. 
 
Näin ollen puoluekokous on valinnut Jouni Backmanin Sosialidemokraat-
tisen puolueen puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen Jouni Backmanin puo-
luevaltuuston puheenjohtajaksi. 

 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee Jouni Backmania valinnan joh-
dosta!  
 
Totean vielä, että koska täällä on väärä lista puoluevaltuuston jäsenistä 
ja varajäsenistä, niin siirrämme asian käsittelyn huomiselle. Sen jälkeen 
tulemme vahvistamaan puoluevaltuuston varapuheenjohtajat.  
 
Jouni Backman, haluatko käyttää lyhyen kiitospuheenvuoron? Ole hyvä, 
Jouni! 
 
Jouni Backman (puoluevaltuuston puheenjohtaja): Kiitos, hyvät toverit! 
Täällä ovat useammat valitut todenneet, että vetää hyvin nöyräksi. 
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Yleensähän tällaisessa tilanteessa, kun tullaan kysymään ehdolle johon-
kin, niin tietty periaatteeni on aina ensin soittaa kotiin ja kysyä vaimoltani 
lupa. Nyt en sitä tehnyt. Miksi? Sen vuoksi, että vaimoni istuu täällä pai-
kalla. Hän ei ole tosin puoluekokousedustajana, koska Savonlinnassa on 
se periaate, että uusimme kasvoja. Meillä oli uudet puoluekokousedusta-
jat. Vaimoni oli edellisellä kerralla edustajana mukana.  
 
Matti huikkasi äsken tuolta omalle puolisolleen Hilkalle, että Hilkka voisi 
käydä kannattamassa hänen vetäytymistään. Tässä yhteydessä haluan 
kiittää Mattia siitä työstä, millä hän on uudistanut puoluevaltuuston työtä. 
Puoluevaltuuston rooli on noussut toimikaudellasi. Niiden linjausten pe-
rusteella, mitä täällä on tehty, puoluevaltuuston rooli tulee tästä edelleen 
nousemaan.  
 
Mutta sitä ei voi tehdä vain puoluevaltuuston puheenjohtaja, vaan se on 
koko porukan tehtävä. Siihen tarvitsen ja tarvitsemme teidän kaikkien – 
ei vain tukea – vaan työtä. Työtä tarvitaan tässä liikkeessä entistä 
enemmän.  
 
Näiden kahden muun puoluevaltuuston puheenjohtajaehdokkaan osalta 
voin todeta savolaisittain, vaikka Johanneksen kanssa ei ole käyty asiaa 
läpi, etten pidä tämän pidempää puheenvuoroa sen vuoksi, koska joku 
voi epäillä, että kaksi raittiusmiestä yrittää viivästyttää teidän illanvietton-
ne alkamista. Se olisi ihan puolueen 100-vuotisten raittiusperiaatteiden 
mukaista, että näin tehtäisiin.  
 
Sirpalle voin antaa yhden lupauksen TUL:n puheenjohtajan ominaisuu-
dessa. Lupaan puolueen puolesta haastaa kokoomuksen nuoret miehet 
–  Katainen, Häkämies, Stubb – Helsinki City Marathonille ja pestä heidät 
siellä SDP:n nimissä.  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Jouni Backmanille. Puoluekokous keskeytyy. 
Kokoonnumme huomisaamuna kello 8.00. Hyvää illanviettoa! 
 
Kokous keskeytettiin 6.6.2008 kello 20.15. 
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KOLMAS KOKOUSPÄIVÄ 

7. kesäkuuta 2008 kello 8.00 
 
Puheenjohtajana toimi Tytti Tuppurainen. 
 
 
Puheenjohtaja: Sosialidemokraattisen Puolueen puoluekokous jatkuu. 
Hyvää huomenta, hyvät toverit! Näytätte virkeiltä. Hyvää kokouspäivää 
kaikille! 
 
Olen Tytti Tuppurainen ja olen tämän päivän kokouksen puheenjohtaja-
na. Tämä on minulle mieluisa tehtävä. 
 
Aluksi todetaan muutamia puoluekokouksen edustajanvaihdoksia. Sih-
teeri, ole hyvä! 
 
Muutokset puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Muutama puoluekokousedustaja on vaihtunut. Kymen Sosiali-
demokraattisen Piirin edustajan Antero Latun tultua estyneeksi hänen ti-
lalleen on tullut kello 8.00 Kari Salmela. 
 
Kymen Sosialidemokraattisen Piirin edustajan Marita Pirkan tultua esty-
neeksi hänen tilalleen on tullut kello 8.00 Pekka Ruotsalainen. 
 
Pirkanmaan Sosialidemokraattien edustajan Asko Koskisen tultua esty-
neeksi hänen tilalleen on tullut kello 8.00 Kirsi Nurmio. 
 
Uudenmaan piirin edustajan Markku Sistosen tultua estyneeksi hänen ti-
lalleen on tullut kello 8.00 Riikka Keskitalo. 
 
Varsinais-Suomen Sosialidemokraattisen Piirin edustajan Antton Rönn-
holmin tultua estyneeksi hänen tilalleen on tullut kello 8.00 Jukka Kan-
gasniemi. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
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Siirrytään esityslistan kohtaan 14. 
 
 
14. VALITAAN PUOLUEVALTUUSTON JÄSENET JA 

VARAJÄSENET, PUOLUEVALTUUSTON 
PUHEENJOHTAJA SEKÄ I JA II 
VARAPUHEENJOHTAJA 

 
Puoluevaltuuston jäsenten ja varajäsenten valinta 
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Siirrytään kohtaan 14. ja siellä kohtaan 
puoluevaltuuston jäsenten ja varajäsenten valinta. Kuten eilen totesim-
me, on lista esityksestä puoluevaltuuston varsinaisiksi ja varajäseniksi 
jaettu kokousedustajien salkkuihin. Siihen on tullut joitakin muutoksia. 
Lista heijastetaan parastaikaa taululle. Sitä ei tarvinne lukea. 
 
Esitän, että kun puoluevaltuustoehdokkaista täyttyy puolueen sääntöjen 
35. pykälän määräykset myös vähemmistöön jäävän sukupuolen osalta, 
ollen yli 40 prosenttia, niin puoluevaltuusto valittaneen teille taululle hei-
jastetussa muodossa. 
 
(Kokoussalista huomautus: Hilkka Halonen Lapin piiristä on ehdolla puo-
luehallitukseen, joten hänen tilalleen ehdotetaan Asta Väisästä.) 
 
Tehdään tämä korjaus. Syntyykö keskustelua? Pyydettyjä puheenvuoro-
ja ei ole, joten keskustelu päättyy. 
 
Puoluevaltuuston jäsenet valittaneen esitetyssä kokoonpanossa.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti piirijärjestöjen esitysten mukai-
sesti puoluevaltuuston jäsenet ja varajäsenet: 
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Helsinki       
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Kokko Sari Salonen Tapani 
Kolanen Risto Taipale Kaarin 
Malinen Riku Rajakangas Ulla-Maija 
Malinen Jouko Kiukas Vertti 
Oksa Mirka Marttila Irma 
  

Uusimaa 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Räsänen Minna Kähärä Sirkka-Liisa 
Väänänen Lea Lackman Taina 
Ihalainen Tuija Värmälä Johanna 
Räsänen Pekka Kuisma Risto 
Simpanen Veikko Helminen Olli 
Eskola Tapani Haarahiltunen Aslak 
Karjalainen Anne Rajajärvi Anu 
  

Varsinais-Suomi 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Ruoranen Johanna Jalo Veikko 
Nuotio Tarja Ritamäki Jaana 
Mäkilä Juha Lindeberg Laura 
Lehtinen Seppo Siren Jukka 
Ahola Pasi Mäki-Imppula Janne 
  

Satakunta 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Kujanpää Katri Raita-aho Voitto 
Kivenmaa Harri Moilanen Arja 
Starck Erja, 2. vpj Veijonaho Soili 
Pihlajamäki-Smith Eeva Myllykoski Sonja 
Vahala Ari Raunela Tommi 
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Häme 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Lintonen Minna, 1. vpj Rämö Hannele 
Kurki Rauno Laatunen Kirsti 
Kilpinen Tuula Ojansuu Ismo 
Niemistö Erkki Lönnqvist Miikka 
Kaistinen Kari Meriheinä Lasse 
  

Pirkanmaa 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Kortesluoma Tapio Salo Aatto 
Seppälä Tiina Liimola Anne 
Järvinen Kaija Roininen Saija 
Koskinen Vesa Järvinen Osmo 
Tervo Sohvi Luoma Henrikki 
Niemelä Kari Ojala Juhani 
  

Kymi 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Tuukkanen-Peussa Minna Kujala Sanna 
Saarinen Tuomo Jokinen Mikko 
Posti Pekka Montonen Tiina 
Muurman Päivi Lindroos Tiina 
Kymäläinen Suna Eerola Aila 
Malinen Veikko Salonen Ville 
  

Etelä-Savo 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Ojala Sakari Varis Leena 
Stenberg Eija Linnamurto Jarmo 
Aholainen Markku Hokkanen Mikko 
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Pohjois-Savo 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Hentunen Mika Haverinen Timo 
Röppänen Neeta Hahtala-Koponen Mia 
  

Pohjois-Karjala 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Eskelinen Seppo Nyyssönen Leena 
Rämänen Pirjo Lehikoinen Heidi 
Tolvanen Jarmo Raatikainen Juhani 
  

Keski-Suomi 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Haavisto Keijo Arvaja Eija 
Juuti Asko Koljonen Olli-Pekka 
Lauttamus Ulla Haapsalo Kaija 
Manninen Ilpo Kalmari Leena 
  

Pohjanmaa 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Koskinen Eila Kivimäki Rauno 
Kant Esa Suomi Martti 
Lehtola Markku Hellen Ulla 
  

Oulu 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Haapala Antti Valtanen Pirkko 
Mustonen Leena Huovinen Johannapiritta 
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Lappi 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Sulasalmi Reijo Meriläinen Eino 
Väisänen Asta Konola Jyrki 
  

FSD 
  
Varsinaiset  Varajäsenet  
Lahti Viveca Boldt Hildur 
Frostdahl Steven Swanljung Harry 

 
 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan puoluevaltuuston varapuheenjohtaji-
en valinta. 
 
Puoluevaltuuston I ja II varapuheenjohtajien valinta 
 
Puheenjohtaja: Kokoukselle on tehty vain yksi esitys puoluevaltuuston I 
ja II varapuheenjohtajasta. Esitys näkyy taululla. 
 
Esitän, että valitsemme yksimielisesti Minna Lintosen Hämeestä puolue-
valtuuston I varapuheenjohtajaksi ja Erja Starckin Satakunnasta II vara-
puheenjohtajaksi. 
 
Keskustelua. Keskustelu päättyy. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Esityslistan kohta 14. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti Minna Lintosen puoluevaltuus-
ton I varapuheenjohtajaksi ja Erja Starckin II varapuheenjohtajak-
si. 

 
Puheenjohtaja: Mennään ohjelma-asiakirjoihin, esityslistan kohtaan 17. 
ja siellä kohtaan 17.3. 
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17. HYVÄKSYTÄÄN PUOLUEKOKOUKSELLE TEHDYT 
OHJELMAESITYKSET 

 
17.3. Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia –

ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on siis Ei vain leivästä – kohti hen-
kistä hyvinvointia –ohjelma sekä valiokunnan muutosesitykset, jotka ko-
kousedustajat näkevät puheenjohtajiston takana olevalta valkokankaalta. 
Valiokunnan muutosesityksiä on joitakin kappaleita paperiversioina ko-
koussalin sivulla olevalla pöydällä. 
 
Tästä asiakokonaisuudesta olemme kuulleet torstaina Pia Viitasen alus-
tuksen. Työryhmän muutosesitykset esittelee meille valiokunnan pu-
heenjohtaja Esa J. Anttila. 
 
Totean, että tässä kohdassa käsittelemme ensin ohjelman, ja ohjelmaan 
liittyvät aloitteet käsitellään heti tämän käsittelyn jälkeen. Esa, ole hyvä! 
 
Esa J. Anttila (henkinen hyvinvointi ja kulttuuri –ohjelmavaliokunnan pu-
heenjohtaja): Arvoisa puheenjohtaja! Hyvää huomenta, hyvä puolueko-
kousväki! Meillä valiokunnassa oli siis käsittelyssä kolme aloitetta, 27, 28 
ja 29 ja asiantuntijoina valiokunnan työssä olivat varapuheenjohtajat Vii-
tanen ja Kantola sekä kansanedustaja Tommy Taberman. 
 
Esitän tässä vaiheessa kiitokset ryhmälle hyvin ansiokkaasta työstä, täs-
tä keskustelusta ja jouhevasta asioitten eteenpäin viemisestä. Erityisesti 
kiitokset myös ryhmän sihteerille Katri Söderille ja Juhana Harjulle.  
 
Tähän työn pohjana olleeseen puoluehallituksen esitykseen valiokunta 
teki muutoksia sivuille 5, 14, 20 ja 30. 
 
Sivu 5, ”Murrettua leipää – sitä solidaarisuus on” -otsikon ensimmäisen 
kappaleen jälkeen lisätään kaksi uutta kappaletta: 
 
”Me vaadimme kansainvälistä valuutanvaihtoveroa, joka on valuuttakau-
poista saatavan ansiottoman arvonnousun verottamista. Sitä voidaan 
käyttää uudenlaisena kehitysyhteistyön rahoitusmuotona. 
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Nykyinen maailmamme vaatii monenkeskisen kansainvälisen yhteistyön 
vahvistamista. Tässä tarvitsemme vahvan YK:n, joka toimii tehokkaasti 
ja kykenee vastaamaan tulevaisuuden uusiin haasteisiin.” 
 
Sivu 14, ensimmäinen kokonainen kappale. Toinen virke muutetaan 
muotoon: ”Globaalissa työnjaossa suomalaisen yhteiskunnan korkea 
koulutustaso ja se, että millaista työtä Suomessa on järkevää tehdä, joh-
tavat siihen että luovuuden määrän työyhteisöissä pitää kasvaa.” 
 
Sivu 20, viimeinen kappale. Lisätään kappaleen loppuun: ”Myös koulujen 
ja oppilaitosten opetussuunnitelmiin tulee sisällyttää yhteisöllisyyspäiviä.” 
 
Vielä sivu 30, vaatimus 8. Vaatimuksen teksti muutetaan muotoon: ”Me 
vaadimme kulttuurisetelin käyttöönottoa työttömille, eläkeläisille, opiskeli-
joille ja alle kaksitoistavuotiaiden lasten huoltajille. Seteliä voi käyttää 
esimerkiksi taidenäyttelyissä, konserteissa, teattereissa, urheilutapahtu-
missa ja kirjan ostamiseen. Julkisten museoiden on oltava maksuttomia.” 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen esityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle Esa J. Anttilalle 
tästä esittelystä. 
 
Tähän asiakohtaan on pyydetty puheenvuoroja. Avaan keskustelun. En-
simmäinen puheenvuoro on Heikki J. Salmella, Häme. 
 
Heikki J. Salmi (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Koulutuspoliittiseen valiokuntaan kuuluneena ihmettelen, 
että meillä ei ole täällä koulutuspoliittista ohjelmaa ”Oppia ikä kaikki”. Se 
olisi sille hyvä nimi. Näitä asioita on näissä eri ohjelmissa ja aloitteissa ja 
niitä käsitellään eri tavalla. Nyt olisi tosi tärkeää, että aloittaisimme uuden 
uudistuksen peruskoulu-uudistuksen jälkeen. Nimenomaan toisen asteen 
koulu-uudistus on se iso sana, joka pitäisi toteuttaa seuraavan 10 vuo-
den aikana. Samalla tavalla kuin me yhdistimme oppikoulun ja kansa-
koulun, niin nyt pitäisi yhdistää tavalla tai toisella lukio ja ammatillinen 
koulutus. 
 
Toisen asteen uudistus on erinomaisen tärkeä asia. Nykyisin, jo tänäkin 
vuonna, opiskelijat äänestävät asiasta jaloillaan. Se tarkoittaa sitä, että 
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veto ammatilliseen koulutukseen on suuri, mutta paikkoja ei ole, koska 
paikat on sidottu ja määritelty. Hämeenlinnan seudullakin ammattikoulu-
tus Tavastiassa tilanne on se, että opiskelija hakee kolmelle tai neljälle 
eri alalle opiskelemaan ammatilliseen koulutukseen, ja jos ei pääse, niin 
pitää mennä lukioon. Tälläkin seudulla lukioita on aivan riittävästi, joten 
sinne pääsee, mutta keskiarvorajat tulevat vastaan sitten suosituimmissa 
opiskelulajeissa ammatillisessa koulutuksessa. Yli 200 ensisijaisesti 
ammatillisen koulutuksen opintolinjan valinnutta tänäkin lukuvuonna ei 
sinne päässyt. 
 
Me siis tarvitsemme tämmöisen uudenlaisen peruskoulu-uudistuksen toi-
selle asteelle. 
 
Sitten itse asiaan, eli tähän Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -
ohjelman ensimmäiseen ehdotukseen, jossa on, että ihmiseksi kasvami-
sen pitäisi olla oppiaine. Meillä se on ollut oppiaineena jo kansakoulu-
laissa, että oppilaat pitää kasvattaa siveellisyyteen ja hyviin tapoihin. Pe-
ruskoululaissa on sama maininta, ja nyt haluttaisiin, että siitä tehtäisiin 
oma oppiaine. Käytännön opettajan ja rehtorin mielestä tämä tuntuu ai-
van mahdottomalta. Me olemme halunneet listaan lisää viisi eri op-
piainetta, että lisätään aitoja taideaineita ja näitä oppiaineita. 
 
Koulutuspoliittinen valiokunta ehdotti, että tämä poistettaisiin ja minä olen 
samaa mieltä. Poistetaan ihmiseksi kasvaminen oppiaineena, muuten 
asia on tärkeä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro Tapio Bergholmilla, Uusimaa. 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Uudenmaan valio-
kuntaryhmä paneutui tähän merkittävään asiakirjaan hyvissä ajoin etukä-
teen ja käytti parhaita asiantuntijoita parhaalla sosialidemokraattisella pe-
riaatteella. Cutta cavat lapidem, non vi sed saepe cadendo. 
 
 Sen jälkeen kun tutustuimme tähän asiakirjaan, huomasimme kauhuk-
semme, että tum tua res agitur, paries cum proximus ardet. Tämän osan 
voin kääntää ruotsiksi. Din sak är i fråga, när närmaste väggen brinner. 
 
Tältä pohjalta me lähdimme tähän paneutumaan ja huomasimme, että 
kyllä tätä täytyy jonkin verran muuttaa. Tässä oli tämä sivistys-, koulutus- 
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ja muidenkin valiokuntien edustaja jo äsken paikalla, mutta me muotoi-
lisimme hänen ehdotuksensa hieman toisin. Ehdotamme, että tämä yk-
köskohta oppiaineesta muotoillaan seuraavasti: Ehdotuksemme on siis 
noin 180 astetta puoluehallituksen ihaillusta ehdotuksesta. 
 
”Me vaadimme, että koulun tulee tarjota kaikkien oppiaineiden opetuksen 
osana tunnekasvatusta, jonka avulla opitaan sosiaalisia taitoja ja vuoro-
vaikutusta”. Ei erillistä oppiainetta! 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro Jukka Mölsällä, Uusimaa. 
 
Jukka Mölsä (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Huomenta, hyvät toverit! 
En puhu tässä latinaa, koska dosentti Bergholm nimenomaan kielsi mi-
nua, mutta kannatan lämpimästi tätä äsken tehtä esitystä. Korostan sitä, 
että koko Uudenmaan ryhmä seisoo sataprosenttisesti tämän äsken teh-
dyn esityksen takana. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro on Pia Viitasella, puoluehallitus. 
 
Pia Viitanen (puoluehallitus): Hyvää huomenta, arvoisat puoluekokous-
edustajat! Ehkä muutama sana tästä kyseisestä asiasta ohjelman val-
mistelijoiden ja työryhmän näkökulmasta. Tavallaan tämä esitys tuli tä-
hän mukaan sillä tavalla, että me pohdimme sitä, että kaikkien – tai hyvin 
monien – asiantuntijoiden mielestä kouluopetuksessa tänä päivänä joka 
tapauksessa lasten osalta on iso musta aukko tunnekasvatuksen osalta. 
Sen meille totesivat monet asiantuntijat, ja siitä on ihan näyttöä. 
 
Tässä haettiin sitä, että voisiko olla sellainen oma oppiaine, jossa lapsia 
kasvatetaan vuorovaikutustaitoihin, empatiaan ja kanssakäymiseen. Tä-
mä kanssakäyminenhän on vähän sellainen, missä tunnetusti meillä 
suomalaisilla voisi olla ihan hivenen petraamisen varaa. Uskoimme, että 
jos ihan vakavasti tämän tyyppinen aine löydettäisiin, se tunnekasvatus 
vahvistuisi, niin se voisi osaltaan asiantuntijoidenkin mukaan johtaa sii-
hen, että se voisi vähentää koulukiusaamista ja myöhemmin vähentää 
esimerkiksi työpaikkakiusaamista ja sitä yleistä pahoinvointia, mitä tässä 
yhteiskunnassa liian usein tunnetaan. 
 
Tässä taustalla on myös se, että silloin aikanaan, kun sattui tämä hyvin 
traaginen Jokelan turma, käytiin jonkin verran tätä keskustelua. Juuri sil-
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loin nousi esille tämä tunnekasvatuksen tarpeellisuus meidän lastemme 
parissa. 
 
Tässä on esitetty kritiikkiä siitä, että tuntikehys on kapea ja sinne ei 
mahdu lisää loputtomiin. Näin voi olla, mutta jos tämän ohjelman idean 
on tarkoitus olla eräänlainen sivistyksellinen ja älyllinenkin ajatusleikki sii-
tä, että mitä tulevaisuudessa ihan oikeasti voisi olla niitä paremman olon, 
paremman Suomen, vahvempien olkapäiden keinoja, niin kyllä silloin 
voimme miettiä aika avarakatseisesti ja kaukonäköisesti, että meillä voisi 
olla tällainen mahdollinen keino lyödä pöytään.  
 
Meillä on lukuisia koulutuspolitiikan asiantuntijoita, meillä on hallinnollista 
väkeä, joka varmasti sitten, jos politiikassa uskalletaan katsoa eteenpäin 
tulevaisuuteen tietyllä tavalla, ehkä vähän erilaisellakin tavalla, varmasti 
keksivät sitten sen mallin, miten kaiken kaikkiaan tätä tuntikehystä tulisi 
rakentaa, niin että sinne kenties tällainen oma aineensa mahtuisi. 
 
Tähän tuntikehykseen on muutenkin paineita, niin kuin te kaikki tiedätte 
osaltanne, että tuntuu, että jotain on liian vähän, jotain on liikaa jne. Joka 
tapauksessa varmaan jossakin vaiheessa tulevaisuudessa tuntikehyk-
seenkin tullaan tekemään muutoksia, ja silloin meillä voisi olla tällainen 
ehdotus laitettavaksi pöytään. Tämä oli asian tausta. 
 
Tästä on lakialoite eduskunnassa Tommy Tabermannin nimellä. Se on 
parhaillaan sivistysvaliokunnassa käsiteltävänä. Siinä lakialoitteessa on 
ihan hyviä perusteluja tälle asialle. Halusin selventää asiaa työryhmän 
puolesta, miksi tällainen asia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro on Säde Tahvanaisella, Poh-
jois-Karjala. 
 
Säde Tahvanainen (Pohjois-Karjalan Sos.dem. Piiri): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Hyvä, että täällä on tänä aamuna paljon ihmisiä 
puhumassa aiheesta, joka on hyvin tärkeä. Tämä ei vain leivästä – kohti 
henkistä hyvinvointia –ohjelma on ideaalipaperi, joka on hyvä katsaus tu-
levaisuuteen, joku ripaus sitä realismiakin. Tässä oppiainekysymykses-
sä, mistä tässä pöntössä käytiin äsken keskustelemassa, kannatan sitä 
näkökulmaa, että poistetaan täältä se itse oppiainekysymys, koska tämä 
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on herättänyt kentällä hyvin paljon kysymyksiä opetusalalla, ja näin ollen 
olen joutunut vastaamaan, että mitä tämä oikein tarkoittaa. 
 
Siinä keskustelussa, jota on käyty koulutuspoliittisen työryhmän puolella, 
jossa olen ollut jäsenenä hyvin pitkään, samoin sivistysvaliokunnassa, 
olemme nähneet, että meidän pitäisi luoda visio siitä, että millainen on 
tämä tulevaisuuden koulutusjärjestelmä kokonaisuutena ja istuttaa siihen 
näitä aihekokonaisuuksia, hyvän elämän eväitä. 
 
Me näemme eheytetyn koulupäivämallin sellaisena, jossa voidaan hyvin 
erilaisilla mekanismeilla ja toimintakulttuurin muutoksilla luoda näitä hy-
vän elämän eväitä. Toivon, että siitä lähtökohdasta lähdetään valmiste-
lemaan meille koulutuspoliittista visiota, mallia, kun haastamme tämän 
kokoomuslaisen koulutuspolitiikan, ja luomme hyvinvointia peruskoulun 
toiselle asteelle ja koko yhteiskuntaan. 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan puheenjohtaja käyttää vielä puheenvuoron. 
 
Esa J. Anttila (henkinen hyvinvointi ja kulttuuri – ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Hyvät toverit, kiitoksia ansiokkaista kommenteista ja nä-
kemyksistä. Valiokunta keskusteli tästä aiheesta perusteellisesti ja pit-
kään ja totesi kuitenkin lopuksi, että koska tämä on nyt tällainen pitkälle-
kin tulevaisuuteen tähtäävä ohjelma, joka sisältää haaveita ja utopioita, 
niin näimme sen sillä tavalla arvokkaaksi, että vielä kerran joskus tämä 
on niin tärkeä asia, että se voisi olla myös oma oppiaine. 
 
Tällä hetkellä tietysti opetusohjelmat ovat luotuja sillä tavalla, että oman 
oppiaineen saaminen juuri nykyiseen tunti- ja oppiainejakoon ei ole ehkä 
realistista, mutta koska tähdätään tulevaisuuteen, niin siinä mielessä tä-
mä on ihan paikallaan olla täällä. Uskomme vakaasti, että vielä kerran 
tämä ihmiseksi oppiminen ja ihmisenä oleminen koetaan niin tärkeäksi, 
että se on oma oppiaineensa perusopetuksessa. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. 
 
Nähtävästi oppiaineita todella tarvitaan. Valiokunnan mietintöön on tehty 
poikkeava kannatettu muutosesitys. Edustaja Heikki Salmi on edustaja 
Tahvanaisen kannattamana esittänyt, että ihmisenä olemista ei voi ottaa 
oppiaineeksi. 
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On tehty myös toinen kannatettu muutosesitys. Tapio Bergholm on esit-
tänyt Jukka Mölsän kannattamana valiokunnan pohjaesityksestä poike-
ten kohtaan 1. Opitaan ihmisiksi: ”Me vaadimme, että koulun tulee tarjota 
kaikkien oppiaineiden opetuksen osana tunnekasvatusta, jonka avulla 
opitaan sosiaalisia taitoja ja vuorovaikutusta”. 
 
Kokouksesta kysytään, mihin kohtaan ensimmäinen muutosesitys tulee. 
Molemmat tulevat kohtaan 1. 
 
Ehdotan, että ensin asetamme nämä tehdyt esitykset vastakkain, ja tä-
män jälkeen voittanut esitys asetetaan valiokunnan mietintöä vastaan. 
Sopiiko tämä äänestysmenettelyksi? Sopii. Näin menetellään. 
 
(Säde Tahvanainen puhui salissa, joten puhe ei kuulu.) 
 
Puheenjohtaja: Edustaja Heikki Salmen tekemä ja Säde Tahvanaisen 
kannattama ehdotus on vedetty pois, eli meillä on vain yksi valiokunnan 
mietinnöstä poikkeava muutosesitys. Meidän on suoritettava tästä koe-
äänestys. 
 
Äänestysmenettelyksi esitän, että ne, jotka kannattavat valiokunnan te-
kemää pohjaesitystä, äänestävät sinisellä lapulla jaa, ja ne, jotka kannat-
tavat tehtyä muutosesitystä, äänestävät punaisella lapulla ei. Sopiiko tä-
mä äänestysmenettely? Sopii, joten suoritamme koeäänestyksen. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Siniset laput valiokunnan mietinnön puolesta ylös. Pu-
naiset laput ylös. Äänestys päättyy. Todetaan, että valiokunnan esitys on 
voittanut. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 17.3. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvoin-
tia -ohjelman. 
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(Puoluekokouksen hyväksymä Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvin-
vointia –ohjelma on painettu erikseen.) 
 
Puheenjohtaja: Menemme esityslistan kohtaan 18.3., eli kysymys on 
edelleen tästä leivästä.  
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.3. Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia –

ohjelman aloitteet (28-29) 
 
Puheenjohtaja: Kuulemme aluksi valiokunnan puheenjohtajan Esa J. 
Anttilan puheenvuoron ja valiokunnan muutosesitykset näkyvät puheen-
johtajiston takana olevalta valkokankaalta samalla, kun Esa niitä esitte-
lee. Näitä muutosesityksiä on myös paperina jaossa kokoussalin pöydil-
lä. Esa, ole hyvä! 
 
Esa J. Anttila (henkinen hyvinvointi ja kulttuuri – ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Toverit! Aloite 28, esityskirjan sivut 57-59: Valiokunta yh-
tyy puoluehallituksen päätösesitykseen. 
 
Aloite 29, esityskirjan sivut 59 - 60: Päätöksestä poistetaan neljänneltä 
riviltä sanat “vuoropuhelun edistämisessä”. 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesitykseen. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelua asiakohdasta. Pyydettyjä puheenvuoroja ei 
ole, joten keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
 
Esityslistan kohta 18.3. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvoin-
tia -ohjelmaan liittyvien aloitteiden nro 28-29 päätökset. 
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(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Tähän väliin edustajanvaihdos. Sihteeri, ole hyvä! 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajaksi on siirtynyt kello 8.00 Helsingin piirin 
edustajan Jörn Donnerin tultua estyneeksi hänen varamiehensä Ville 
Kopra. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme ohjelmia sitä mukaa kuin niitä tuodaan. 
Siirrymme esityslistan kohtaan 17. ja siinä kohtaan 17.4. 
 
 
17. HYVÄKSYTÄÄN PUOLUEKOKOUKSELLE TEHDYT 

OHJELMAESITYKSET 
 
17.4. Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on toimiva kunta – hyvinvoiva kunta-
lainen –ohjelma sekä valiokunnan muutosesitykset, jotka kokousedusta-
jat näkevät jälleen puheenjohtajiston takana olevalta valkokankaalta. Nii-
tä on jaossa edelleen myös muutamia paperikappaleita. 
 
Tästä asiakohdasta olemme kuulleet jo torstaina Tarja Filatovin alustuk-
sen. Valiokunnan muutosesitykset esittelee valiokunnan puheenjohtaja 
Sirkka-Liisa Kähärä. 
 
Totean, että aluksi käsittelemme vain ohjelmaa, ja siihen liittyvät aloitteet 
käsitellään heti tämän jälkeen. Sirkka-Liisa, ole hyvä! 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –
ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): Hyvää huomenta, arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Ensinnäkin sanon tässä heti alkuun, etten unohda, 
kiitokset työryhmän sihteerille Reijo Vuorennolle. Työsi oli aivan loista-
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vaa. Kiitokset myös teille sinnikkäille istujille, jotka jaksoitte loppuun asti. 
Keskustelu oli antoisaa. 
 
Mennään ohjelmaan. Tähän on paljon lähinnä stilistisiä muutoksia, mutta 
myös muutama isompikin. Olkaa tarkkoja. 
 
Ensimmäisenä sivu 1, 2. kappale, viimeinen virke muutetaan: ”Paikalli-
sella tasolla näiden mahdollisuuksien luomisesta vastaa kunta.” 
 
Seuraava muutos on sivulla 1, 5. kappale muutetaan muotoon: ”Kunnan 
päätöksentekojärjestelmän tulee olla avoin ja demokraattinen. Hallinnol-
lista epäselvyyttä, keinotekoisia raja-aitoja ja päätöksenteon hitautta on 
purettava. Valtaa ja vastuuta on selkiytettävä ja ne on pidettävä samois-
sa käsissä. Kuntien lisäksi tasa-arvoa turvaamaan tarvitaan vahvaa val-
tiota. Valtion tehtävä on varmistaa laadukkaiden palveluiden tasapuoli-
nen saatavuus ja kuntalaisten yhdenvertaisuus koko maassa lainsää-
dännön ja rahoituksen keinoin.” 
 
Seuraavat muutokset ovat kappaleeseen 2. Osallistuva kansanvalta vaa-
tii demokratian vahvistamista, ja siellä sivulla kolme, 2. kappale, lisäys 
viimeiseen virkkeeseen: ”Edustuksellinen demokratia, jossa kaikilla on 
mahdollisuus asettua ehdokkaaksi ja äänestää kunnallisissa vaaleissa, 
on historiallinen saavutus. Kunnanhallituksen ja lautakuntien valta ja 
valmistelu sekä valtuustojen päätäntävalta ovat yhä toimivan kunta-
demokratian perusta. Poliittisilla luottamuselimillä on aina viimekätinen 
päätäntävastuu, josta ollaan vastuussa kuntalaisille.” 
 
Sivu 3, 3. kappale, lisäys toiseen virkkeeseen: ”Sivistyneessä ja aktiivi-
sessa yhteiskunnassa tarvitaan täydentäviä osallistumisen muotoja” jne. 
 
Sivu 3, 4. kappale, lisätään uusi kolmas virke: ”Toimiva paikallisdemokra-
tia on asukkaiden, järjestöjen, yhteisöjen ja yritysten yhteistyötä, jossa 
avoin keskustelu ja mielipiteiden vaihto edistää päätöksentekoa ja paikal-
lista demokratiaa.” 
 
Seuraava muutosesitys sivu 4, lisäys toisen kappaleen viimeiseksi virk-
keeksi: ”Samalla selvitetään mahdollisuutta ottaa kunnanvaltuustoissa 
käyttöön kunnallinen välikysymys, jolla valtuuston käsiteltäväksi tuodaan 
kuntalaisten kannalta keskeisiä poliittisia kysymyksiä.” 
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Sivu 4, 3. kappale, lisätään viimeiseksi virkkeeksi: ”Kuntapäättäjät ovat 
vastuussa päätöksenteon läpinäkyvyydestä ja valvonnasta.” 
Sivu 4, viimeinen kappale, lisätään toiseen virkkeeseen sana ”asioiden” 
ja lisätään kappaleen loppuun uusi lause: Sana ”asioiden” tulee tuonne 
”Järjestöjen osallisuus asioiden valmistelussa on hyvä tapa lisätä asian-
tuntemusta” jne.  Viimeinen virke kuuluu näin: ”Tämä toimii myös muo-
dollisen demokratian täydentäjänä ja antaa kuntalaisille mahdollisuuden 
vaikuttaa päätöksentekoon muutoinkin kuin äänestämällä.” 
 
Sivu 5, ensimmäinen kappale, muutetaan ensimmäinen sana: ”Käyttäjä-
demokratiaa on laajennettava siten, että ….” 
 
Sivu 5, 3. kappale, lisätään uudet toinen ja viimeinen virke. Luen koko 
kappaleen. ”Vanhusten osallisuutta voidaan lisätä henkilökohtaisin haas-
tatteluin ja keskusteluin. Vanhusneuvostot ovat asiantuntijoita käyttäjien 
näkökulmasta. Tärkeää olisikin saada vanhusneuvostot osaksi jokaisen 
kunnan päätöksentekoprosessia. Palvelusuunnitelmien käyttö lisää 
mahdollisuuksia kuulla asiakasta ja hänen tarpeitaan. Nuorten ja lasten 
osallisuutta voidaan lisätä käyttämällä nuorten omakohtaista asiantunte-
musta hyväksi mm. koulun kanssa tehtävällä yhteistyöllä. Kuntien nuori-
sovaltuustojen ja vastaavien toimintaryhmien roolia on selkeytettävä ja 
vaikutusmahdollisuuksia lisättävä.” 
 
Sivu 5, viimeinen kappale, lisätään uusi kolmas virke, joka kuuluu näin: 
”Erilaiset tapaamiset, avoimet keskustelutilaisuudet ja tapahtumat anta-
vat paremmat mahdollisuudet kuntalaisten mielipiteen kuulemiselle yh-
dessä kirjallisten ja sähköisten palautejärjestelmien kanssa.” Viimeinen 
lause kuuluu näin: ”Kansalaisilla on oltava säännöllinen mahdollisuus an-
taa palautetta kunnallisille päättäjille ja asioista vastaaville ja valmistele-
ville viranhaltijoille.” 
 
Sivu 6, ensimmäinen kappale, lisätään kappaleen loppuun uusi virke: 
”Tavoitteena ovat päätöksenteon avoimuus, selkiyttäminen ja nopeutta-
minen.” 
 
Sivu. 6, 2. kappale, lisätään neljänteen virkkeeseen sana ”äänestyskulje-
tukset”, joten virke kuuluu: ”Äänestysbussit, äänestyskuljetukset ja kaup-
pakeskus- ja lähikauppaäänestyspaikat on otettava käyttöön kaikissa 
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Suomen kunnissa.” Sitten lisätään loppuun uusi virke: ”Lisäksi sähköis-
ten äänestysjärjestelmien käyttöönottoa vaaleissa on edistettävä.” 
 
Sivu 6, 3. kappale, lisätään uudet kolmas ja viimeinen virke. Kolmas kuu-
luu näin: ”Päätöksenteon ehdoton edellytys on kuntalaisen etu. Kunnan-
hallitus on vastuussa kuntalaisilleen tehdyistä päätöksistä, ei virkamiehil-
le.” Tässäkin pitäisi olla viranhaltijoille, koska nämä kaikki on muutettu 
muuallakin tekstissä viranhaltijoiksi. Viimeinen lause kuuluu näin: ”Alu-
eelliset erityiskysymykset eivät pelkästään saa olla ratkaisevia päätök-
senteossa.” 
 
Sivu 6, 4. kappale muutetaan muotoon: ”Poliittisten puolueiden valtakun-
nan tason ja paikallisen tason poliittiset linjaukset menevät välillä eri 
suuntiin. Politiikan koordinaatiota on parannettava kaikilla tasoilla ja eri 
puolueiden poliittiset vaihtoehdot tulee myös paikallisesti tuoda selkeästi 
esille. Sosialidemokraattisen politiikan linjan on, paikallisiin olosuhteisiin 
sopeutuen, oltava mahdollisimman selvä ja yhtenäinen koko maassa.” 
 
Sivu 6, 5. kappale, lisätään ensimmäisen virkkeen loppuun sanat ”elä-
mäntilanteesta riippumatta”.  
 
Sivu 7, lisätään 1. vajaan kappaleen loppuun uusi virke: ”Luottamushen-
kilöiden koulutus, asiantuntijoiden kuuleminen ja valmistelun avoimuus 
auttavat edustajien valmiutta hoitaa luottamustehtäviään.” 
 
Sivu 7, lisätään viimeisen kappaleen loppuun uusi virke: ”On turvattava 
riittävä ajankäyttö kunnallisiin luottamustoimiin osallistujille.” 
 
Sitten mennään kappaleeseen 3. Vahva peruskunta – kuntalaisen paras 
turva. Siellä sivulta 8 kolmas kappale poistetaan. 
 
Sivulle 8 lisätään viimeisen kappaleen loppuun kaksi uutta virkettä: ”So-
sialidemokraattien mielestä yhteistyöhön sitoutuneiden kuntien tulee 
varmistaa päätöksenteon avoimuus ja valvonta sekä vuorovaikutus pal-
velun käyttäjien kanssa. Kuntien yhteistyöelimien valinnassa on nouda-
tettava kunnallisvaalien tulokseen perustuvia poliittisia voimasuhteita. 
Kuntien yhteistyön on oltava kuntien kiinteässä ohjauksessa.” 
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Sivu 9, 1. kappale, lisätään kappaleen loppuun uusi virke: ”Siinä tilan-
teessa on varmistettava kuntalaisten vaikuttamismahdollisuudet esimer-
kiksi alueellisten neuvottelukuntien tai muiden lähidemokratiaa edistävien 
toimenpiteiden avulla.” 
Sivu 9, 3. kappale, viimeinen lause muutetaan muotoon: ”Valtion ja kun-
tien on vahvistettava rooliaan perusoikeuksien tasa-arvoisessa takaami-
sessa kaikille kansalaisille asuinpaikasta riippumatta. 
 
Sivu 9, lisäys 4. kappaleen loppuun. Luen koko virkkeen. ”Yksityisautoi-
luun vahvasti perustuva yhdyskuntarakenne aiheuttaa myös lisääntyneitä 
liikennepäästöjä ja vaikuttaa ilmastonmuutosta edistävästi.” 
 
Sivu 10, 1. kappale, muutetaan ensimmäinen lause ja lisätään toiseksi 
viimeisen virkkeen loppuun uusi lause. Luen koko kappaleen. ”Kaupun-
kiseudulla jokaisen kunnan on kannettava vastuunsa monipuolisesta 
asuntotuotannosta. Samalla on edistettävä yhdyskuntarakenteen ehey-
tymistä. Yhdyskuntien pirstoutuminen ja kuntien tarpeettoman suureksi 
kasvava kilpailu asukkaista sekä yrityksistä uhkaa jättää yhteisen edun 
niin alueen taloudesta kuin ilmaston muutoksen torjunnasta taka-alalle. 
Tähän on saatava muutos, sillä vastuu ilmastonmuutoksen torjunnasta 
kuuluu kaikille. Kehyskuntien lisäksi tämä vaatii aktiivisia toimenpiteitä 
keskuskaupungeilta, joiden on kyettävä osoittamaan mahdollisista kunta-
liitoksista seuraavat yhteiset edut.”   
 
Sivu 10, 2. kappale muotoon: ”PARAS-hankkeen kaupunkiseutusuunni-
telmat eivät edistyksestä huolimatta ole sisällöltään ja tavoitteiltaan riittä-
vän sitovia. Kaupunkiseutujen elinvoima on koko Suomen ydinkysymys. 
Yhdyskuntarakenteen eheytymisen edistämisessä valtiovallan on otetta-
va vastuunsa. Nykyistä osin epätervettä kehitystä ja sen hallintaa ei tule 
jättää pelkästään kuntien hoidettavaksi, vaan siihen on tarvittaessa puu-
tuttava lainsäädännöllä.” 
 
Sivu 10, 3. kappale, lisätään kolmannen virkkeen loppuun uusi lause: 
”Valtion on osallistuttava merkittävästi paikallisten raideliikennehankkei-
den rahoitukseen ja tuettava kuntia ilmastonmuutosta ehkäisevässä pää-
töksenteossa.” 
 
Sivu 10, lisätään viimeisen kappaleen loppuun uusi virke: ”Väestön ikä-
rakenteen muutokset lisäävät kuntien vastuulla olevien palvelujen kysyn-
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tää ja aiheuttavat erityisesti Itä- ja Pohjois-Suomen kunnissa taloudellisia 
ongelmia.” 
 
Sivu 11, 1. kappale, lisäys kappaleen viimeiseen virkkeeseen: ”Kestävä 
rahoituspohja edellyttää kuntarakenteen tiivistämistä ja kuntien oman ve-
ropohjan vahvistamista sekä yhteistyötä ympäristökuntien kanssa palve-
lujen tuottamisessa kuntalaisille.” 
 
Sivu 11, 2. kappale, lisäys kappaleen loppuun: ”Kuntien verotulopohjas-
sa olevia eroja tulee tasata palvelujen rahoituksen varmistamiseksi. Tä-
män lisäksi valtion on osallistuttava palvelujen rahoitukseen valtion-
osuuksin, joiden määräytymisessä otetaan huomioon palvelujen tuotta-
misen kustannuksiin vaikuttavat olosuhdetekijät kuten väestön ikäraken-
ne ja harva asutus.” 
 
Sivu 11, 3. kappale, lisäys kappaleen loppuun: ”Verovähennysten siirty-
minen valtionverotuksessa huomioitavaksi ei saa johtaa kuntien palve-
luissa pienituloisten rahoitusosuuden kasvuun.” 
 
Sivu 12, viimeisen kappaleen loppuun lisätään uusi virke: ”Valtion on tul-
tava vastaan ja otettava oma vastuunsa erityisen kallista hoitoa saavista 
kuntalaisista asuinpaikasta riippumatta.” 
 
Sivu 13, 1. kappale, lisätään uusi kolmas lause: ”Ikääntyvien työntekijöi-
den ammattitaidon arvostus ja heidän tietotaitonsa siirtyminen seuraaval-
le työntekijäpolvelle pienentää muutoksen riskiä.” 
 
Sivu 14, 2. kappale, lisätään toiseksi viimeiseen virkkeeseen sanat ”nii-
den saatavuudesta”, eli virke kuuluu näin: ”Kunnalla on aina vastuu pal-
veluista, niiden saatavuudesta ja kuntalaisten hyvinvoinnista.” 
 
Sitten mennään ohjelman 4. kappaleeseen Paikallispolitiikalla on väliä. 
Sivu 16, 1. kappaleen loppu muutetaan muotoon: ”Alueellinen eriytymi-
nen näkyy nopeasti ja vakavasti mm. koulujen oppimistuloksissa, alueen 
investoinneissa, rakentamisessa ja kunnossapidossa. Eriytymiskierre on 
helposti itseään ruokkiva.” 
 
Sivu 16, 2. kappale – luen koko kappaleen – muutetaan muotoon: ”Kas-
vava maahanmuuttajaväestö on Suomelle arvokas voimavara, mutta 
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maahanmuuttoon liittyy myös haasteita. Työpaikan saaminen on keskei-
nen edellytys Suomeen ja suomalaiseen kulttuuriin integroitumiselle. Tä-
tä tavoitetta silmällä pitäen on kotouttamiseen sekä kieliopetukseen taat-
tava riittävät resurssit. Lisäksi ikääntyneiden maahanmuuttajien asetta-
mat haasteet sosiaali- ja terveyspalveluiden kannalta tarvitsevat rahoi-
tuksen lisäksi mm. kuntakohtaisia ohjelmia.” 
 
Sivu 17, 1. kokonainen kappale, lisätään loppuun virke: ”Lisäksi koulu-
tusta sähköisten palveluiden käytössä kuntien toimesta on lisättävä, jotta 
niitä voidaan hyödyntää täysipainoisesti. ” 
 
Sivu 17, 1 kappale, lisätään loppuun sanat ”sekä ilmastonmuutokseen”.  
 
Sivu 18, 3. kappale, lisäys kappaleen loppuun: ”Tiedottamista, koulutusta 
ja neuvontaa jätehuollosta on järjestettävä tehokkaasti.” 
 
Sivu 18, 4. kappale muutetaan muotoon: ”Toimiva energia- ja valvottu 
vesihuolto ovat jokaiselle kuntalaiselle tärkeä palvelu. Saatavuuden ja 
valvonnan turvaamiseksi energia- ja vesilaitokset tulee pitää kuntien 
omistuksessa. 
 
Sitten seuraavasta muutoksesta poistetaan tietysti se Kymi-sana, koska 
se on valiokunnan esityksestä. 
 
Sivu 18, 5. kokonainen kappale, lisätään ensimmäiseen virkkeeseen sa-
nat ”terveyttä edistävissä” ja virke tulee muotoon: ”Palvelujärjestelmän 
kehittämisessä painopisteen tulee olla terveyttä edistävissä ja ennalta-
ehkäisevissä palveluissa.” 
 
Sivu 19, 1. kokonainen kappale, uusi muotoilu: ”Lapsiperheiden kannalta 
keskeisimmäksi nousevat turvallinen ja tasa-arvoinen koulutus, toimiva 
päivähoito sekä lapsiperheiden kotipalvelu. Subjektiivinen päivähoito-
oikeus on säilytettävä. Toimiva ja edullinen päivähoito on paitsi perhepo-
liittinen, myös työelämän tasa-arvon ja työllisyyden edistämisen kannalta 
keskeinen toimenpide. Perheiden erilaiset tarpeet mm. päivähoidossa, 
koulutuksessa ja harrastustoiminnassa tulee ottaa huomioon palveluita 
järjestettäessä. Tämä koskee myös vammaisia.” 
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Sivu 19, 3. kokonainen kappale, muutetaan muotoon: ”Jokaisella lapsella 
on oikeus hyvään varhaiskasvatukseen ja koulutukseen kaikkialla maas-
sa. Varhaiskasvatuksessa ja kouluissa on taattava riittävät tukipalvelut, 
erityisesti neuvola-, koulu- ja opiskelijaterveydenhuoltopalvelut. Erityistä 
tukea on suunnattava monikulttuuristen lasten ja nuorten tukemiseen 
suomalaisessa yhteiskunnassa. Koulu- ja opiskelijaterveydenhuolto tar-
vitsevat erillisen kehittämisohjelman.” 
 
Sivu 19, lisätään uusi 4. kappale: ”Lasten- ja nuorten syrjäytymiseen ja 
mielenterveysongelmiin on saatava tehokkaasti ja riittävän ajoissa apua. 
Tässä avainasemassa ovat mielenterveys-, koulupsykologi-, kuraattori- 
sekä sosiaalipalvelujen parantaminen lapsiperheiden osalta niiden tar-
vetta vastaavalle tasolle. Erityishuomion tässäkin tulee olla etenkin ter-
veyttä edistävissä ja ennaltaehkäisevissä palveluissa.” 
 
Sivu 20, 3. kappale, poistetaan kappaleen lopusta sanat ”ja terveyden-
huollossa” ja lisätään loppuun uusi virke: ”Näin ollen yhden luukun peri-
aatetta palveluiden tarjonnassa on lisättävä.” 
 
Sivu 20, viimeinen kappale, korvataan kolmannessa lauseessa sana 
”palvelusuunnitelmien” sanalla ”palvelusopimusten”, eli: ”Samalla sosiaa-
li- ja terveydenhuollossa on lisättävä hoito- ja palvelusuunnitelmiensopi-
musten käyttöä ja sitovuutta jne.” 
 
Tässä olivat valiokunnan muutosesitykset ohjelmaan. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle Sirkka-Liisa Kä-
härälle tästä perusteellisesta esittelystä.  Valiokunnassa on työskennelty 
kovasti. 
 
Valiokunnan mietinnön pohjalta asiakohtaan 17.4. on tähän mennessä 
jätetty yksi kirjallinen puheenvuoropyyntö. Puheenvuoron tulee käyttä-
mään Ilpo Ropponen, Häme. 
 
Ilpo Ropponen (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät kokousedustajat, toverit! Voisi sanoa, että tämän valiokunnan muu-
tosesitykset tähän puoluehallituksen esitykseen ovat harvinaisen run-
saat. Täytyy tietysti antaa tunnustus valiokunnalle, että se on näin työs-
kennellyt, mutta mielestäni näissä muutosesityksissä on menty vähän lii-
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an pitkälle. Rupesi tuntumaan siltä, että se on enemmänkin poliittista jar-
gonia kuin varsinaisia ytimeen meneviä ehdotuksia, sellaisia sloganeita, 
jotka ovat itsestäänselvyyksiä. 
 
Mielestäni puoluehallituksen pohjaesitys on aika ytimekäs, selkeä ja en-
nen kaikkea tiiviimpi kuin tämä valiokunnan esitys. Näin ollen minä kan-
natan ehdottomasti puoluehallituksen pohjaesitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavan puheenvuoron käyttää Hanna Isbom, Varsi-
nais-Suomi. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvä pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Pari muutosesitystä, koska kaksi valiokunnan 
esitystä särähti korvaani. Lause sivulla 19, joka koskee perheiden erilais-
ten palvelutarpeiden huomioimista, siihen on lisätty loppuun lause, että 
tämä koskee myös vammaisia. Mielestäni se on ilmaistu hieman tökerös-
ti. Kun puhutaan perheiden erilaisista tarpeista, niin sen tulee kattaa sil-
loin automaattisesti myös vammaiset. 
 
Esitän, että sivulta 19. poistetaan uudesta muotoilusta lause: ”Tämän tu-
lee kattaa myös vammaisia.” 
 
Sivulla 16. oli esitys: ”Lisäksi ikääntyneiden maahanmuuttajien asettamat 
haasteet sosiaali- ja terveyspalveluiden kannalta …”, niin mielestäni 
ikääntyneet maahanmuuttajat eivät sinällään aseta mitään haasteita, jo-
ten esitän, että se muutetaan muotoon: ”Lisäksi ikääntyneiden maahan-
muuttajien erityistarpeet sosiaali- ja terveyspalveluissa tarvitsevat rahoi-
tuksen lisäksi …” 
 
Puheenjohtaja: Muistutan, että muutosesitykset tulee jättää kokouksen 
sihteereille kirjallisena. 
 
Keskustelu jatkuu. Seuraava puheenvuoron käyttäjä on Markku Aholai-
nen, Etelä-Savo. 
 
Markku J. Aholainen (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja! Ilpo 
Ropponen käytti sinänsä ihan hyvän puheenvuoron siitä, että on paljon 
muutosehdotuksia, joita esimerkiksi kokousväen on hankala seurata. 
Siellä on tehty muutosehdotuksia perustellusti mm. siitä näkökulmasta, 
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että puoluehallituksen esitys antaa varsin yksipuolisen kuvan kuntakent-
tämme ja kuntalaistemme tarpeista ja kuntien mahdollisuuksista näitten 
palveluiden rahoittamiseen.  
 
Näin ollen kannatan valiokunnan muutosehdotuksia kokonaisuudessaan. 
Siellä on nyt rakennettu se ehdotus vastaamaan paremmin tätä meidän 
kuntakenttäämme ja kuntalaisten mahdollisuuksia saada palveluja, eli 
tämä maa nähdään kokonaisuutena. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoron käyttäjä on Matti Niemi, Hel-
sinki. 
 
Matti Niemi (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Kannatan näitä 
Hanna Isbomin tekemiä muutosesityksiä. 
 
Keskustelu päättyy. 
 
Puheenjohtaja: Näin on valiokunnan mietinnön pohjana olevaan esityk-
seen tehty yksi kannatettu muutosesitys, jonka on tehnyt Hanna Isbom 
Varsinais-Suomesta. Sitä on kannattanut Matti Niemi Helsingistä. Esitys 
koskee asiakirjan sivua 19, poistetaan lause ”Tämän tulee koskea myös 
vammaisia”, ja sivulle 16. ”Ikääntyneiden maahanmuuttajien erityistar-
peet sosiaali- ja terveyspalveluissa tarvitsevat…” 
 
Meidän on suoritettava koeäänestys. Esitän, että äänestysjärjestys on 
seuraava: muutosesitys hyväksytään, käytetään punaista korttia, valio-
kunnan pohjaesitys hyväksytään, käytetään sinistä korttia. Voidaanko 
näin menetellä? Näin menetellään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Suoritetaan koeäänestys. Ne jotka yhtyvät valiokunnan 
esitykseen Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –ohjelma, nostavat 
sinisen kortin. Olkaa hyvä! Kiitos. Ne jotka yhtyvät Hanna Isbomin teke-
mään muutosesitykseen, nostavat punaisen kortin. Kiitos. 
 
Asia on hyvin selvä. Hanna Isbomin muutosesitys on tullut hyväksytyksi. 
Täten se lisätään ohjelmaan.  
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Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouksessa tehdyin muutoksin puo-
luekokouksen päätökseksi. Hyväksytään.  
 
Esityslistan kohta 17.4. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –
ohjelman. 

 
(Puoluekokouksen hyväksymä Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –
ohjelma on painettu erikseen.) 
 
Puheenjohtaja: Menemme esityslistan kohtaan 18.4. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.4. Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen aloitteet  

(31-47) 
 
Puheenjohtaja: Pysyttelemme edelleen kunnallisasioissa. Käsitellään 
puoluekokousaloitteet ja niistä kohta 18.4. Toimiva kunta – hyvinvoiva 
kuntalainen, aloitteet 31-7. 
 
Aluksi kuulemme valiokunnan puheenjohtajan Sirkka-Liisa Kähärän pu-
heenvuoron. Esitykset näkyvät taustalla ja löytyvät paperilla kokoussalin 
pöydiltä. Sirkka-Liisa, ole hyvä! 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –
ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): Esityskirjan sivut 61 – 86 ja aloitteet 
31-47. 
 
Valiokunnan muutosesitykset koskevat aloitetta 36, päätösesitys, s. 68. 
muutetaan muotoon: ”Puoluekokous viittaa Toimiva kunta - hyvinvoiva 
kuntalainen - ohjelmaan ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikal-
lisella tasolla aktiivisesti edistämään hyvinvointistrategioiden käyttöönot-
toa ja poistamaan huono-osaisuutta.” 
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Aloite 41, päätösesitys s. 78. muutetaan muotoon: ”Puoluekokous viittaa 
Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan ja kehottaa samalla 
sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti edistämään lapsiin 
kohdistuvien vaikutusten arviointia ja olemassa olevien laatusuositusten 
avulla parantamaan lasten ja nuorten peruspalveluja.” 
  
Aloite 42, päätösesitys s. 79. muutetaan muotoon: Puoluekokous viittaa 
Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan ja kehottaa samalla 
sosialidemokraatteja aktiivisesti edistämään sitä, että julkisten liikunta-
paikkojen käyttö olisi maksutonta alle 18-vuotiaille.” 
 
Aloite 45, päätösesitys s. 83. muutetaan muotoon: ”Puoluekokous viittaa 
Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan ja kehottaa samalla 
sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti edistämään sitä, että 
yhteiskunnallisia asioita käsitellään kouluissa nykyistä enemmän ja, että 
kouluissa perehdytään demokraattiseen päätöksentekoon. Hyvänä kei-
nona on lasten parlamenttien ja nuorisovaltuustojen toiminnan edistämi-
nen.” 
 
Aloite 47, päätösesitys s. 86 muutetaan muotoon: ”Puoluekokous viittaa 
Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan ja kehottaa samalla 
sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti edistämään sitä, että 
ikääntyneiden maahanmuuttajien erityistarpeet otetaan huomioon kunti-
en vanhuspoliittisissa ohjelmissa, kotouttamisen suunnittelussa ja muual-
lakin kunnallisessa toiminnassa.” 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Kiitokset Sirkka-Liisa Kähärälle tästä esittelystä. Tähän 
kohtaan ei ole pyydetty puheenvuoroja. Syntyykö keskustelua? Ei synny. 
Keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 18.4. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –
ohjelmaan liittyvien aloitteiden 31-47 päätökset. 



Kolmas kokouspäivä  
 

 

313 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi siirrymme esityslistan kohtaan 17.5. hy-
väksytään SDP uudistuu –ohjelma. 
 
 
17. HYVÄKSYTÄÄN PUOLUEKOKOUKSELLE TEHDYT 

OHJELMAESITYKSET 
 
17.5. SDP uudistuu -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on siis SDP uudistuu –ohjelma sekä 
valiokunnan muutosesitykset, jotka kokousedustajat saavat nähtäväk-
seen tuonne valkokankaalle. Niitä on jälleen tarjolla paperilla joitakin 
kappaleita. 
 
Tästä asiakokonaisuudesta on kuultu torstaina Maarit Feldt-Rannan 
alustus. Valiokunnan muutosesitykset esittelee meille valiokunnan pu-
heenjohtaja Matti Tukiainen. Ensin käsittelemme vain tätä ohjelmaa, ja 
aloitteet käsitellään välittömästi ohjelman käsittelyn jälkeen. Onko Matti 
maailmalla? 
 
Emme voi vielä käsitellä ohjelmaa, koska valiokunnan puheenjohtaja ei 
ole saapuvilla. Keskeytämme tämän asiakohdan käsittelyn ja odotamme 
Matti Tukiaista saapuvaksi myöhemmin tähän kokoukseen esittelyn ai-
kaansaamiseksi.  
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 17.2.  
 
17.2. Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Tässä on pohjana ohjelma Neljä vuodenaikaa – SDP:n 
ilmasto-ohjelma. Valiokunnan muutosesitykset heijastetaan valkokan-
kaalle. Tästä on kuultu torstaina Miapetra Kumpula-Natrin alustus. Ilmas-
to- ja ympäristö – ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja Antti Vuolanne tu-
lee esittelemään valiokunnan mietinnön. Ole hyvä! 
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Antti Vuolanne (ilmasto- ja ympäristö – ohjelmavaliokunnan puheenjoh-
taja): Hyvää huomenta kaikki, toveri puheenjohtaja! Tämä on aika pitkä 
ohjelma, ja yritän selvitä tästä työstä mahdollisimman nopeasti satakun-
talaista kokoustehokkuutta käyttäen. 
 
Hyvät toverit! Meillä on itse ohjelmaesitys puoluehallitukselta ja sen li-
säksi 13 aloitetta. Vaikka tässä asiakohdassa ei näitä aloitevastauksia 
käsitellä, niin niistä jo nyt täältä puheenvuoro. Valiokunta yhtyy kaikissa 
13 aloitteessa puoluehallituksen muotoiluun ja esittää niitä pohjaesityksi-
nä tälle salille. Pidimme puoluehallituksen muotoiluja harkittuina ja niin 
hyvin valmisteltuina, ettemme katsoneet valiokunnassa tarpeelliseksi nii-
tä muuttaa. 
 
Me kokoonnuimme neljä kertaa. Olin puheenjohtajana ja varapuheenjoh-
tajana oli Jenny Lindborg, valiokuntasihteerinä Ville Kopra ja Veli-Mikko 
Niemi. Työskentely oli joutuisaa. 
 
Mennään itse asiaan. Takana näkyvät muutosehdotukset. 
 
Mennään suoraan sivulle 1, 4. kappale muutetaan siten, että virke, joka 
alkaa sanalla ”samalla” korvataan seuraavasti kuuluvalla muotoilulla: 
”Sosialidemokraatit ovat toimineet määrätietoisesti ihmisten sosiaalisen 
ja taloudellisen hyvinvoinnin lisäämiseksi, ja saaneet toiminnallaan paljon 
aikaiseksi. Nyt edessä on uusia haasteita. Näistä polttavimpia ovat il-
mastonmuutos ja ihmiskunnan toiminnan mitoittaminen kestäviin rajoihin. 
Kansainvälisenä liikkeenä, jonka perusaatteisiin kuuluu yhteistoiminta ja 
yhteisvastuu, sosialidemokraateilla on mahdollisuus löytää ongelmiin 
toimivia ratkaisuja.” 
 
S. 2, 1. kappale muutetaan seuraavasti, että korvataan sana ”pysäyttä-
minen” sanalla ”hillitseminen”. Sitten stilistinen muutos, että poistetaan 
sana ”sekä” 
 
S. 2, 3. kappaleesta poistetaan alusta sanat: ”Sosialidemokraattien ta-
voittelemassa markkinatalousmallissa” korvataan ”Sosialidemokraattien 
tavoitteena on…”.  
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S. 2, 5. kappaleeseen lisätään loppuun uusi virke: ”Tuotteiden ja palve-
luiden tuottajien ja kuluttajien on vastattava toiminnan ja kulutuksen ko-
konaisvaikutuksista kestävän kehityksen arvot huomioiden.” 
 
S. 2, 7. kappaleeseen lisätään uusi toinen virke: ”Me sosialidemokraatit 
tahdomme todellisia tuloksia ympäristön hyväksi.” 
 
S. 3, 1. kappale muutetaan muotoon, eli poistetaan alusta ”Toimien täy-
tyy olla oikean suuntaisia täyttääkseen tehtävänsä” sen takia, että se on 
toistoa. Myöhemmin korvataan sana ”tärkeimmäksi” sanalla ”keskeisek-
si”. Loppuun lisätään lauseet: ”Yhteiskunnan heikoimmassa asemassa 
olevien pärjäämisestä huolehtiminen on sosialidemokratian keskeinen 
päämäärä. Sosiaalisesti oikeudenmukainen ympäristönsuojelu tukee tätä 
tavoitetta.” 
 
S. 3, 4. kappaleen alku muutetaan seuraavasti: ”Valittavissa olevat poli-
tiikan keinot ja vaihtoehdot” poistetaan ja korvataan muotoilulla ”Poliitti-
set päätökset ja toimenpiteet...” 
 
S. 4, 4. kappale muutetaan seuraavasti: otetaan pois sanat ”ottaa kan-
taa” ja ”kuinka ilmastonmuutoksen uhkaamilta katastrofeilta voidaan vält-
tyä” ja korvataan se sanalla ”ilmastonmuutokseen”.  
 
S.. 5, 1. kappaleesta poistetaan sana: ”luonnollisesti”. 
 
S. 5, 3. kappaleeseen lisätään toiseen virkkeeseen sanat ”Kansainväli-
sen ilmastopaneelin”, eli tuo IPCC:n kirjoitetaan auki.  
 
S. 6, 4. kappaleesta poistetaan sana ”maapallolla”. 
 
S. 7, 1 kappale muutetaan muotoon, jossa poistetaan sana ”muassaan” 
ja ”Kansalliset armeijat jäävät sivuosaan ja..” ja lisätään ”rajusti muuttu-
vat ekosysteemit, paikalliset konfliktit ja näiden vaikutus ympäröivään 
seutuun” ja poistetaan sanat ”romahtavat valtiot”.  
 
S. 9, 2. kappaleeseen lisätään kolme sanaa, jotka ovat meille tuttuja, eli 
”ja sosiaalinen oikeudenmukaisuus”. 
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S. 10, 2. kappaleesta poistetaan sanat ”syytä tukea” muotoilulla ”tuetta-
va” ja sitten sieltä tuo selventävä sivulause ”kuten biopolttoaineiden tuki-
en”, koska se sisältyy muuhun lauseeseen.   
 
S. 10, 4. kohta muutetaan muotoon: ”T&K” korvataan aukikirjoittamalla 
”tutkimus- ja tuotekehitys”. 
 
S. 11, 1. kappaleeseen lisätään uusi virke: ”Ekologista jalanjälkeämme 
on pienennettävä.” 
 
S. 12, poistetaan 5. kappale, joka alkaa ”EU:ssa on luotava yhteinen 
ympäristömerkintäjärjestelmä”, loppuen ”SAMAK-foorumi on tehnyt ai-
heesta esityksen.” Tämä sen vuoksi, että tässäkin on toistoa.  
 
s. 13, 1. kappaleen loppuun lisätään virke: ”Sosialidemokraattien poh-
joismainen SAMAK-foorumi on tehnyt aiheesta esityksen.” 
 
S. 15, 4. kappaleesta poistetaan viimeinen virke: ” Suomessa tällaista 
teollisuutta ovat etenkin metsä- ja metalliteollisuus.” 
 
S. 16, 1. kappale muutetaan seuraavasti: ”post Kioto –kaudella” pois ja 
kirjoitetaan se vähän selvemmin: ”vuonna 2012 päättyvän Kioton sopi-
muksen jälkeen.” Poistetaan siitä myös se ”vuoden 2012 jälkeen” Tämä 
on stilistinen muutos.  
 
S. 16, 3 kappaleesta poistetaan sanat: ”Itä-Euroopan maissa”.  
 
Sivu. 17, 1. kappaleeseen tulee uusi teksti  
”• Päästökauppa tulee laajentaa kattavasti talouden eri aloille, 
kuten meriliikenteeseen.” Poistetaan ”Myös Lento- ja meriliikenne on 
otettava kansainvälisen päästökaupan piiriin.” 
 
S. 19, 1. kappale muutetaan seuraavasti: poistetaan ”Pääkaupunkiseu-
dulla” alkava kappaleen loppuosa, joka päättyy sanaan ”joukkoliiken-
teessä”. Laitetaan tähän parempi muotoilu: ”Helsingin seudulla koko 
maan kannalta välttämättömiä hankkeita ovat mm. metroverkon piden-
täminen sekä länteen että itään, sekä taajamajunayhteyksien kehittämi-
nen, mm. lentoasemalle ulottuva kehärata. Myös muissa kaupungeissa 
on vireillä mielenkiintoisia hankkeita.”  
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S. 19, 4 kappale muutetaan muotoon, jossa lisätään alkuun lause: ”Lii-
kennepolitiikan ensisijaisena tavoitteena tulee olla yksityisautoilun vä-
hentäminen ja joukkoliikenteen lisääminen.” Seuraavaan lauseeseen li-
sätään sana ”kuitenkin”.  
 
S. 20, 3. kappaleesta poistetaan toinen virke, joka kuuluu: ”Joukkoliiken-
teen hintojen nousua on hillittävä tehokkaalla kilpailupolitiikalla.” Tämä oli 
valiokunnan mielestä liian moniselitteinen lause. 
 
S. 21, kappaleeseen 2.2.5 lisäys: ”Pieniä ja hyvin hoidettuja luonnontilai-
sia puistoja on jätettävä taajama-alueiden välittömään läheisyyteen. Ne 
ovat monille ihmisille tärkeämpiä kuin rakennetut puistot.”  
 
S. 22, 2. kappaleessa korjataan kirjoitusvirhe ”järkesti” ”järkevästi”.  
 
S. 23, 1. kappaleen loppuun lisätään uusi virke: ”Ihmisille on luotava kau-
pallisista intresseistä vapaita kohtauspaikkoja sekä avointa kansalaisti-
laa. Pieniä ja siistejä luonnontilaisia puistoja on jätettävä asutuskeskus-
ten lähialueille.” 
 
S. 23, 4. kappale muutetaan siten, että poistetaan sana ”voidaan” ja lai-
tetaan sen tilalle sana ”tulee”.  
 
S. 23, 5. kappaleen loppuun uusi virke: ”Sähkölattialämmityksen raken-
taminen kaukolämpöverkkoon kytkettyyn uuteen kiinteistöön on kiellettä-
vä rakennusmääräyksissä.”   
 
S. 24, 4. kappaleeseen lisätään uusi virke loppuun: ” Suurella volyymilla 
rakentavilta rakennusliikkeiltä tulee edellyttää tiukkoja ja kunnianhimoisia 
energiaratkaisuja.” 
 
S. 28, 2.2.7 4. kappaleeseen lisätään loppuun uusi virke: ”Ympäristöve-
rotuksella kerättyjä varoja tulee käyttää enenevässä määrin myös tukena 
ympäristöystävällisille toimille.” 
 
S. 29, 5. kappale muutetaan seuraavasti: ”Yksityisautoilun käyttöön kan-
nustavista järjestelyistä tulee luopua. Ensi tilassa tulee asettaa vapaan 
autoedun tarjoamisen ehdoksi” ja sitten poistetaan sanat ”tulee asettaa”. 
Tämä stilistisistä syistä.  
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S. 30, 2. kappale muutetaan seuraavasti: ”Näin päästökaupasta syntyy 
joillekin sähkön tuottajille, kuten ydin- ja vesivoiman tuottajille ylivoitto-
ja…” 
 
S. 31, lisätään uusi kohta punkteihin:  
”• Ympäristöverotuksella kerättyjä varoja tulee käyttää tukina 
ympäristöystävällisille toimille.” 
 
S. 32, 5. kappaleen viimeinen virke muutetaan muotoon: ”Suojelupäätös-
ten on aina pohjauduttava tutkittuun tietoon, ja luonnonarvojen merkityk-
sen ohella on arvioitava myös taloudellisia, sosiaalisia ja kulttuurisia teki-
jöitä.” Sanalla ”suorien” alkava loppu poistetaan.  
 
S. 33, kappale 2, otetaan pois sanat ”liian” ja ”riittävästi”. 
 
S. 33 loppuun uusi kappale: ”Pienituloisten pysyminen yhteiskunnan 
muutoksen mukana on sosialidemokraateille tärkeää. Ympäristön ja il-
maston suojelun vaatimat toimet uhkaavat rasittaa suhteettoman paljon 
juuri vähäosaisia. Ekologisesti kestävän elämäntavan tulee olla mahdol-
lista myös pienillä tuloilla.” 
 
S. 34, 1. kappaleen loppuun lisätään kolme sanaa ” ja tarvittaessa muu-
tettava” 
 
S. 37, 4. kappale, lisätään viimeistä edelliseksi virkkeeksi uusi virke: 
”Sähkön sisämarkkinat on toteutettava.”  
 
S. 39, 1. kappaleen loppuun lisätään lause: ”Nord Poolin toiminta on laa-
jennettava koko Itämeren alueelle. ” 
 
S. 40, 3. kappaleen alku muutetaan seuraavasti: ”Ennen kaikkea tarvi-
taan” ja poistetaan siitä ”Ydinvoiman ohella”. 
 
S. 40, 4. kappaleesta poistetaan ensimmäinen virke, joka kuuluu seuraa-
vasti: ”Suomalaisesta sähkön- ja lämmöntuotannosta vain hieman yli 
prosentti tulee yhdyskuntajätteen poltosta.”  
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S. 42, 3. kappaleesta poistetaan viimeinen virke, joka kuuluu seuraavas-
ti: ”Tuulivoima vaatii kuitenkin säätövoimaa, ja sen merkitys uusiutuvien 
energialähteiden kokonaiskuvassa pysyy rajallisena myös jatkossa.”  
 
S. 42, 4. kappaleesta poistetaan toinen virke: ”Haittapuolena kuluttajalle 
on lisääntyvä sähkölasku.”  
 
S. 43, 4. kohta, lisätään: 
”• Biopolttoaineiden tuotanto ei saa joutua kilpailemaan ruuan-
tuotannon kanssa resursseista ja viljelyalasta.” 
S. 43, uusi kohta  
”• Ydinvoima on tärkeä energialähde tulevaisuudessakin, mutta 
sen ohella tarvitaan energiansäästöä ja päästöttömien ja uusiutuvien 
energialähteiden aktiivista hyödyntämistä.” 
  
S. 44, 1. kappale poistetaan. Se alkaa sanoilla ”YK:n kansainvälinen” ja 
loppuu sanaan ”bioraaka-aineena”. 
 
S. 44, 2. kappale muutetaan seuraavasti: Poistetaan muotoilu ”ei-
fossiiliseksi” ja korvataan se muotoilulla ”fossiilisia polttoaineita vähem-
män hiilidioksidipäästöjä aiheuttavaksi..”  
 
Otsikkonumerointi on uudistettu 
2.5.3. Vihreä sertifikaatti käyttöön 
 
S. 44, 3. kappaleeseen lisätään toiseen virkkeeseen kaksi sanaa: ”tällä 
hetkellä”, koska uusiutuvan energian tuottaminen on tällä hetkellä tavan-
omaisia tuotantomuotoja kalliimpaa. 
 
S. 47, 1. kappaleeseen tehdään muutos, että poistetaan sana ”saaste-
lähteiden”. Edellisen vastuu-sanaan laitetaan possessiivisuffeksi nsa.  
 
S. 47, 3. kappale: ”Suomen toimet ovat tärkeitä yhteisissä ponnisteluissa 
koko Itämeren tilan, mutta erityisesti rannikkovesiemme tilan parantami-
seksi” pois. Seuraavasta virkkeestä pois ”Itämeren luonnon monimuotoi-
suuden turvaaminen”, ja se korvataan Itämeren luonnon monimuotoi-
suus”.  
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S. 49, kappale 3.1.2, 2. kappaleesta poistetaan sana: ”aktiivisesti”, eli  
”Suomen on jatkettava aktiivista toimintaa…”, siinä ei tarvita enää sitä 
toista aktiivisuuteen viittaavaa sanaa.  
 
S. 53, 2. kappaleen alku muutetaan seuraavasti: poistetaan ”Jätehierar-
kian ensisijainen tavoite on jätteen synnyn ehkäisy.” Korvataan se ”Ensi-
sijaista …”. Tämä on parempi muotoilu.  
 
S. 53, 4. kappaleessa korjataan sana ”vähennettävä” sanalla ”vältettävä”.  
 
S. 54, lisäys 2. kappaleen loppuun, joka kuuluu seuraavasti: ”Kierrätys-
määräyksiä on myös tiukennettava kierrätysmahdollisuuksien lisäämi-
seksi. Esimerkiksi YTV-alueella biojätteiden keräysvelvollisuus on vain yli 
10 huoneistoa käsittävällä kiinteistöllä. Tätä rajaa tulee laskea, kuiten-
kaan jätehuollon tehokkuutta vaarantamatta.” 
 
S. 54, 4. kappaleen loppuun seuraava lisäys: ”Laajojen ilmasto- ja ympä-
ristökysymysten lisäksi huomiota tulee kiinnittää roskaamiseen. Asen-
teemme lähiympäristöön kertoo arvostuksista. Suomi on kansainvälisesti 
vertaillen ollut siisti ja roskaton maa. Nyt ilmastotietoisuuden lisääntymi-
nen ei kuitenkaan näytä vaikuttavan arkipäivän käyttäytymiseen. Tiedo-
tusta siitä, että roska on usein kierrätettävä jäte, on lisättävä.” 
 
S. 55, 1. kappale muutetaan seuraavasti: poistetaan ”maan asuttaminen 
ja teollistaminen”, ja se korvataan ”asuntorakentaminen ja teollisuus”. 
 
Sitten loppusuoralle, s. 58, 1. kappaleeseen lisätään loppuun uusi virke:” 
Varsinkin kaavoitettaessa jäljellä olevia vapaita rantakaistoja rakentami-
seen on huomioitava luonnonsuojeluun liittyvät asiat nykyistä paremmin.” 
 
Valiokunnan muutosehdotukset loppuvat tähän. Tämä olkoon käsittelyn 
pohjana. 
 
Puheenjohtaja: Kiitokset ilmasto- ja ympäristö-ohjelmavaliokunnan pu-
heenjohtajalle Antti Vuolanteelle tästä esittelystä. Sitten menemme kes-
kusteluun. Tähän asiakohtaan on jätetty viisi kirjallisesti pyydettyä pu-
heenvuoroa. Ensimmäisen tulee käyttämään Tarja Kantola, Helsinki. 
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Tarja Kantola (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät puoluekokousedustajat! On tosi hienoa, että meillä on nyt näin laa-
ja ilmasto-ohjelma täällä käsittelyssä. Siinä on ollut todella hyviä kirjauk-
sia alun perin, ja nyt tässä Antti Vuolanteen vetämässä valiokunnassa 
sinne tuli vielä lukuisa määrä parannuksia, niin että tämä on tämän ko-
kouksen jälkeen semmoinen, jonka kanssa voidaan mennä moneen 
paikkaan, heilutella tätä ja sanoa, että meillä on asioita ymmärretty laa-
jasti ja on nähty ilmastopolitiikan tärkeys. 
 
Olen kiinnittänyt huomiota pariin asiaan, mitkä ovat olleet ajankohtaisia 
helsinkiläisten kannalta. Hyväksyimme eilen liikennealoitteissa myöntei-
sen kannan siitä, että ruuhkamaksuja selvitetään. Mehän olemme esittä-
neet sitä Helsingissä, muuttaneet valtuustoryhmänä kantaa ruuhkamak-
suihin ja ottaneet siinä varovaisen myönteisen kannan siitä, että asia pi-
tää kuitenkin käydä läpi. Nyt se on meillä kahdessa asiakirjassa sanottu 
aikalailla samalla lailla, niin että pitää kerätä kokemuksia ja miettiä, miten 
sellainen järjestelmä saattaisi meille soveltua, kuitenkin niin, että ne rat-
kaisut on tehtävä kuntakohtaisesti. Tämä on niin hyvin kirjattu, että en 
esitä siihen mitään muutosta. 
 
Toinen asia on se, että onko vapaalle kansalaistoiminnalle kaupunkira-
kenteessa ja yleensäkin kunnissa tilaa. Täällä on siitäkin esitys. Ihmisille 
on luotava kaupallisista intresseistä vapaita kohtauspaikkoja ja avointa 
kansalaistilaa. Helsingissä on se ongelma, ettei enää tahdo saada vaali-
en alla eikä muutoinkaan näistä kauppakeskuksista tilaa, eivätkä poliitti-
set puolueet ole enää tervetulleita niihin. Meille riittäisi se, että vaikka se 
ei olisikaan kaupallisista intresseistä vapaa tila, kunhan vain olisi tila, 
jossa saadaan olla ja kertoa siitä, mitä asiaa ajamme. Tähän asiaan on 
palattava muissa yhteyksissä. En esitä muutosta asiakirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Niemi, Helsinki, ja valmistautuu Jenny 
Lindborg, Keski-Suomi. 
 
Matti Niemi (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Meillä on kä-
sissämme kunnianhimoinen ja hyvä ohjelma, mutta kuitenkin siihen olisi 
muutama muutosesitys. 
 
Puoluehallituksen esitykseen sivulle 45 noihin pallukoihin lisättäisiin uusi 
kappale, joka käsittelee globaaleja ratkaisuja ympäristöongelmien estä-
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miseksi. Luen tämän muutosesityksen: ”Globaalin ilmastoratkaisun ohel-
la sosialidemokraattien tulee ajaa myös laajempaa politiikan globalisoi-
mista. Vain ylikansallisen politiikan demokratisointi ja uudenlaiset ohja-
uskeinot, kuten globaalit ympäristöverot, voivat auttaa maailmaa eteen-
päin.” 
 
Tätä muutosesitystä puoltaa se, että täällä on Ursin-seuran aloite nro 14, 
jossa käsitellään täsmälleen samaa asiaa, ja valiokunta päätyi sitä kan-
nattamaan, mutta jostain syystä tätä muutosesitystä ei valiokunnassa 
kannatettu. 
 
Sitten minulla olisi toinen muutosesitys valiokunnan esitykseen sivulle 50 
”Ydinvoima ei ole riskitöntä, mutta sitä tarvitaan”. Ehdotan, että toisesta 
virkkeestä poistetaan sana ”yksin”. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jenny Lindborg, Keski-Suomi, ja valmistau-
tuu Hilkka Ahde, Helsinki. 
 
Jenny Lindborg (SDP:n Keski-Suomen piiri): Puheenjohtaja ja kokous-
väki! Olen ihan samaa mieltä, että meillä on tulossa tästä ihan hyvä pa-
peri ilmastomuutokseen liittyen ja näillä muutosesityksillä se vielä para-
nee. Kannatan Matti Niemen tekemiä muutosehdotuksia. 
 
Sen lisäksi esitän sivulle 56 poistoa: ”Syöttötariffien käyttäminen on 
osoittautunut tässä mielessä hankalaksi vaihtoehdoksi. Lisäksi on vaike-
aa mitoittaa tuen taso oikean suuruiseksi sekä yli- että ali-investointien 
välttämiseksi.” 
 
Sosialidemokraattien ei ole järkevää tässä vaiheessa ottaa näin vahvaa 
kantaa uusiutuvien energiamuotojen tukemiseksi. Meillä ei ole vielä riit-
tävästi kokemuksia siitä, että onko vihreä sertifikaatti vai syöttötariffi pa-
ras järjestelmä hoitaa asiaa eteenpäin. Sen takia esitän tämän kohdan 
poistamista. 
 
Tästä keskusteltiin valiokunnassa, ja valiokunta oli tätä mieltä, mutta jos-
takin syystä se on jäänyt tässä paperissa tähän muotoon. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hilkka Ahde, Helsinki, ja valmistautuu Pek-
ka Salmi, Pirkanmaa. 
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Hilkka Ahde (Helsingin Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Meillä on ollut liikennepoliittinen työryhmä, joka on kokoontunut 
kolmen vuoden ajan ja pohtinut perusteellisesti liikennepoliittisia asioita 
ja julkaissut liikennepoliittisen ohjelman. Nyt tässä on ristiriita yhdessä 
kohdassa, joten ehdotan poistettavaksi sivulta 18 kohdan ”Sosialidemo-
kraattien tavoitteena on alle 16-vuotiaille maksuton paikallinen joukkolii-
kenne.” 
 
Tässä SDP:n liikennepoliittisessa ohjelmassa todetaan, että asiakkailta 
tulee periä maksu joukkoliikennepalveluista, jotta niiden laatu ja saata-
vuus voidaan turvata. Joukkoliikenteen pitää olla edullista, mutta jokin 
vastine sinne pitää jättää. Kokonaan vastikkeetonta se ei voi olla. Kuvi-
telkaa sitä tilannetta viikonloppuna Helsingissä, kun on ilmainen joukko-
liikenne alle 16-vuotiaille, missä kuvittelette niiden nuorten hengaavan 
sen jälkeen! 
 
Täällä on hirveästi järjestyshäiriöitä, ja miten kuvittelette, että sen jälkeen 
saadaan Helsinkiin autonkuljettajia, kun jo tänäkin päivänä siinä on suuri 
ongelma. 
 
Tässä on myös sellainen terveyspoliittinen lähtökohta, jos ajattelee, että 
jokainen pysäkin väli tästä lähtien hypätään bussin kyytiin eikä enää käy-
tetä omia jalkoja. Tämä on myös kasvatuksellinen ja opetuksellinen ter-
veyspoliittinen asia. Toivon, että tämä kohta poistettaisiin. 
 
Toiseksi esitän työsuhdelippukohtaan sivulla 20 lisäyksen: ”Työsuhdeli-
pun käyttöönotto tulee tehdä työnantajalle houkuttelevaksi kehittämällä 
käyttöönottoa tukeva kannustin.” Tällä hetkellähän on niin, että mitään 
kannustinta työantajalle ei ole, ja jotta oikeasti saamme aikaan tilanteen, 
että työnantajat ottaisivat työsuhdelipun käyttöön, siihen pitäisi olla jon-
kinnäköinen kannustin. Nythän työntekijälle on kannustin, mutta ei työn-
antajalle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Salmi, Pirkanmaa, ja valmistautuu 
Säde Tahvanainen, Pohjois-Karjala. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Olen liikennevaliokunnan puheenjohtaja ja SDP:n liikenne-
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työryhmän sihteeri. Ensinnäkin kannatan näitä Hilkka Ahteen tekemiä 
muutosesityksiä. 
 
Ehkä tästä joukkoliikenteen maksuttomuudesta vielä muutama näkökul-
ma. Ymmärrän varsin hyvin, mihin tällä pyritään, halutaan tehdä uusi 
avaus, jolla halutaan lisätä joukkoliikenteen matkustusmääriä ja houkut-
televuutta jne. Tässä on ehkä hieman lähdetty soitellen sotaan eikä ole 
tsekattu näitä taustoja. Olemme käyneet sekä puolueen työryhmässä et-
tä liikennevaliokunnassa tästä erittäin perusteellisen keskustelun. Meillä 
on ollut läsnä niin kumipyöräliikenteen kuin raideliikenteenkin asiantunti-
joita, ja kyllä meidän ehdoton näkemyksemme on se, että joukkoliiken-
teen pitää olla edullista. Me voimme lähteä vaikka siitä puolittamisajatuk-
sesta, mutta joku vastike pitää olla. 
 
Täysin maksuton joukkoliikenne aiheuttaa pitkällä aikavälillä myös on-
gelmia ja heikentää joukkoliikenteen vetovoimaa juuri näitten sosiaalisten 
ongelmien kautta. Yksi näkökulma on se, että osa joukkoliikenteestä ei 
ole julkisesti tuotettua tai julkisesti tuettua, vaan se on bisnestä. Minä en 
ainakaan tiedä, miten se voitaisiin toteuttaa, että jollekin yksittäiselle ka-
pitalistille sanotaan, että sinä et voi periä tuotteestasi minkäänlaista 
maksua. En tiedä, miten se perustuslain mukaan onnistuu. Tämäkin nä-
kökulma on yksi huomioon otettava näkökulma. 
 
Toivon, että tässä otetaan järki käteen ja poistetaan täältä tämä lause. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Säde Tahvanainen, Pohjois-Karjala, ja 
valmistautuu Juha Hämäläinen, Pohjois-Karjala. 
 
Säde Tahvanainen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Tämä ohjelma on todella laadukas. Halusin tulla 
tuomaan muutamia eväitä tähän tulevaan jatkotyöskentelyyn. En esitä 
varsinaisesti mitään muutoksia tässä vaiheessa tähän valiokuntatyöhön 
enkä itse paperiin. 
 
Täällä on muutamia sellaisia elementtejä, joita olisi hyvä miettiä kokonai-
suutena tulevassa puoluehallituksen työskentelyssä ja myös työryhmän 
työskentelyssä. Mielestäni yksi asia liittyy joukko- ja kokonaisliikenteen 
toimivuuteen kontra näihin päästömaksukysymyksiin. Näkisin hyvänä, et-
tä sosialidemokraatit tulevaisuudessa, vaikkakin tästä ohjelmasta on 
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poissa lentoliikenteen päästömaksut, eivät hylkäisi sitä ajatusta. Ajatus 
voisi kulkea niin, että meillä olisi lentoliikenteessä nämä päästömaksut, 
ja ne varat suunnattaisiin aidosti näitten vähäpäästöisten muotojen kehit-
tämiseen, kuten ratoihin. Meistä jokaisen tarvitsee päästä Pohjanmaalle, 
Pohjois-Karjalaan tai Lappiin mieluummin nopeasti junalla kuin tuulen ja 
tuiverruksen keskellä tulevaisuudessa ilmastomuutoksen keskellä lennel-
lä pitkin ja poikin maakuntia. Niitä varoja tulisi käyttää myös tähän bussi- 
ja yleisesti joukkoliikenteemme kehittämiseen. 
 
Toinen kysymys, joka liittyy tähän samaan kokonaisuuteen, ovat ruuh-
kamaksut. Henkilökohtaisesti näen järkevänä, että otamme positiivisen 
kannan ruuhkamaksuihin. Mutta mikä on se sosialidemokraattinen näkö-
kulma, miten sosialidemokraattinen näkökulma eroaa siitä vihreästä lin-
jasta, on se sosiaalisuus. Meidän pitää toteuttaa se niin, että me teemme 
samaan aikaan sosiaalipoliittisia lainmuutoksia, esimerkiksi turvaamme 
lapsemme päivähoitopaikan omalta alueeltamme. Jos perheen täytyy tu-
levaisuudessakin kuljettaa lasta päivähoitoon hyvin kauas siltä omalta 
alueelta omalla autolla, niin siinä tulee rahastuksen maksu, kun ruuhka-
maksut tulevat kaiken muun päälle. 
 
Meidän pitää ajatella näitä asioita kokonaisvaltaisesti monelta näkökan-
nalta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Juha Hämäläinen, Pohjois-Karjala, ja val-
mistautuu Matti Niemi, Helsinki. 
 
Juha Hämäläinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjoh-
taja! Puoluekokouksessa tarvitaan luonnonsuojelupuheenvuorokin. Sii-
hen tämä ohjelma antaa hyvän aiheen. Siihen nähden, että Suomen al-
kuperäisestä luonnosta ja tässä tapauksessa suoluonnosta on 50- ja 60-
luvulla ja vielä vähän myöhemminkin ojitettu noin 80 prosenttia, niin tämä 
asiakirja sisältää käsittämättömän myönteisen kannanoton turvepolitiik-
kaan ja turpeen käyttöön energiantuotannossa. Täällä todetaan, että luo-
kittelulobbaus ei ole kestävää ilmastopolitiikkaa, mutta annetaan sitten 
heti perään ymmärtää, että olisi varsin suositeltavaa, että EU:ssa saatai-
siin sellainen määritelmä, että turve onkin biopolttoaine. Tämä ajatus tä-
hän kätkeytyy. 
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En tee tähän mitään muutosehdotusta, koska se olisi niin iso asia, mutta 
esittäisin yhden kohdan korjattavaksi, etteivät kepulaiset, vihreät ja luon-
nonsuojeluväki naura tälle paperille. Täällä sivulla 44 todetaan toisen 
kappaleen lopussa, että ensisijaisesti tulisi tällöinkin käyttää uusina tur-
peennostokohteina jo maatalouskäytössä hyödynnettyjä turvemaita.  
 
Sehän tarkoittaa sitä, että ne pellot, jotka on muutettu aikanaan suosta 
pelloksi, otettaisiin turpeen nostoon, ja sitä ei varmaan kirjoittaja ole alun 
perin ajatellut. Tämä pitää korjata heti. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Niemi, Helsinki, ja valmistautuu Jaa-
na Leppäkorpi, Uusimaa. 
 
Matti Niemi (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Muutama kommentti tästä maksuttomasta joukkoliikenteestä, kun täällä 
liikennevaliokunnan ihmiset rupesivat sitä sorsimaan. Ne argumentit ovat 
täysin käsittämättömiä. Olemmeko oikeasti sitä mieltä, että emme voi 
luottaa meidän alle 16-vuotiaisiin nuoriimme sen vertaa, että he osaisivat 
käyttäytyä hyvin joukkoliikenteessä myös perjantai- tai lauantai-iltoina? 
Kuvittelemmeko, että nuoremme rymyävät siellä yhden, kahden aikaan 
yöllä? Silloin on jossakin muussa vikaa kuin joukkoliikennepolitiikas-
samme, jos nuoremme käyttäytyvät huonosti perjantai- ja lauantai-
iltaisin. 
 
Toinen argumentti koskee näitä terveyskysymyksiä. Olemmeko oikeasti 
sitä mieltä, että me kävelemme ja pyöräilemme ihan vaan sen takia, että 
joukkoliikenteen lipun hinta on niin hirveän kallis? Minä ainakaan en tee 
niin. 
 
Mitä sitten tulee turvekysymykseen, niin minulle on hieman epäselvää, 
että mikä oli se valiokunnan kanta. Minulla on semmoinen käsitys, että 
tätä lausetta, jossa puhuttiin tästä luokittelulobbauksesta, hieman muo-
kattiin, mutta se ei nyt ole täällä valiokunnan esityksissä. Valitettavasti 
tästä täytyy nyt kysellä muiltakin valiokunnan jäseniltä, että asia tulee 
selväksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jaana Leppäkorpi, Uusimaa. 
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Jaana Leppäkorpi (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja! On pakko jatkaa Matti Niemen puheenvuoroon, että kyllä minäkin 
pidän vähän ongelmallisena sitä, jos tässä kokouksessa syntyy semmoi-
nen yleinen käsitys, että nuoret on sosiaalinen ongelma. Itse suhtaudun 
tavallaan kriittisesti ajatukseen julkisen liikenteen maksuttomuudesta, 
mutta kuitenkaan semmoista viestiä ei voi antaa. 
 
Toinen asia on, että tähän työsuhdematkalipun käyttöön pitäisi ottaa 
kannustin työnantajille. En kannata sitä muutosesitystä. Kannustin tar-
koittaa sitä, että meidän pitäisi maksaa työnantajille siitä, että he ottavat 
sen työsuhdematkalipun käyttöön. Näen, että tässä on enemmänkin ky-
symys ajan muutoksesta ja työantajan kuvan muutoksista ja siitä, että 
kilpailu työntekijöistä tulee viemään eteenpäin työsuhdematkalippua. Tie-
tysti kunta- ja muina päättäjinä voimme omalta osaltamme vaikuttaa, että 
julkisella sektorilla työsuhdematkalippu on käytössä. 
 
Kun rahaa on niukasti, niin minä katsoisin, että pitäisi kannustaa muitakin 
asioita ja ohjata sinne rahaa kuin että maksettaisiin työnantajille siitä, et-
tä ne ottavat käyttöön työsuhdematkaliput. 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan puheenjohtaja Antti Vuolanne käyttää vielä 
puheenvuoron. 
 
Antti Vuolanne (ilmasto- ja ympäristö – ohjelmavaliokunnan puheenjoh-
taja): Kiitos keskustelusta. Lyhyesti, että turpeeseen viitannut lause on jo 
poistunut sieltä. Se on alkuperäisessä kirjassa, mutta ei tässä enää. 
 
Valiokunnan varapuheenjohtaja Jenny Lindborg ehdotti tätä syöttötariffi-
en käyttämistä arvostelevan lauseen poistamista. Se todella poistettiin 
valiokunnassa, mutta se on jäänyt kirjaamatta. 
 
Näihin voidaan yhtyä. Muuten valiokunta ei tee muutosehdotuksia. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-
ohjelmasta päättyy. 
 
Keskustelun aikana on tehty kolme kannatettua muutosesitystä. Valio-
kunnan mietintöön on edustaja Matti Niemen esitys, jota on kannattanut 
Jenny Lindborg. Esitys on valiokunnan esityksen kohtaan 2.3., sivulle 45 
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lisätään uusi kappale: ”Globaalin ilmastoratkaisun ohella sosialidemo-
kraattien tulee ajaa myös laajempaa politiikan globalisoimista. Vain yli-
kansallisen politiikan teon demokratisointi ja uudenlaiset ohjauskeinot, 
kuten globaalit ympäristöverot, voivat auttaa maailmaa eteenpäin.” 
 
Tämä olisi uusi kappale ennen pallukoita. 
 
Meidän tulee suorittaa koeäänestys tästä muutosesityksestä. Esitän ää-
nestysmenettelyksi, että valiokunnan pohjaesitystä äänestetään näyttä-
mällä sinistä lippua. Muutosesitystä kannatetaan näyttämällä punaista 
lippua. Onko tämä menettely sopiva? Menettely hyväksytään. 
 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Käymme äänestykseen. Valiokunnan pohjaesityksen 
puolesta äänestävät, olkaa hyvät ja nostakaa sininen lippu! Kiitos. Muu-
tosesityksen puolesta äänestävät, olkaa hyvä ja nostakaa punainen lip-
pu! 
Tulkitsen puheenjohtajana, että punaisten lippujen lukumäärä on enem-
mistönä tässä salissa, ja muutosesitys on tullut näin ollen hyväksytyksi. 
Todetaan. 
 
Seuraavaksi käsittelemme toisen jätetyn kannatetun muutosesityksen, 
joka on valiokunnan esityksen kohtaan 2.5.2. sivulla 50. Esityksen tekijä 
on Matti Niemi, ja sitä on kannattanut Jenny Lindborg. 
 
Muutosesitys kuuluu, että poistetaan toisesta virkkeestä sana ”yksin”. 
Tarvitseeko tästä asiasta äänestää, vai voimmeko hyväksyä? 
 
Tästä asiasta on suoritettava koeäänestys. Esitän, että valiokunnan poh-
jaesityksen puolesta käytetään sinistä lippua ja muutosesityksen puoles-
ta punaista lippua. Tämä hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Menemme äänestykseen. Valiokunnan puolesta äänes-
tävät sininen lippu ylös, olkaa hyvä! Kiitos. Muutosesitystä kannattavat 
punainen lippu ylös, olkaa hyvä! Tulkitsen, että punainen on saanut 
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murskavoiton, ja muutosesitys on tullut näin ollen hyväksytyksi. Tode-
taan. 
 
Seuraavaksi käsittelemme kolmannen muutosesityksen, jonka on jättä-
nyt edustaja Hilkka Ahde, jota on kannattanut Pekka Salmi. Esitys on va-
liokunnan esityksen kohtaan 2.2.4, sivu 18. Esitys kuuluu: pois kohta 
”Sosialidemokraattien tavoitteena on alle 16-vuotiaille maksuton paikalli-
nen joukkoliikenne.” 
 
Meidän on suoritettava koeäänestys. Edelleen esitän äänestysmenette-
lyksi sinistä lippua valiokunnan mietinnölle ja punaista lippua Hilkka Ah-
teen esitykselle. Tämä hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Käymme äänestämään. Sininen lippu valiokunnan puo-
lesta, olkaa hyvä! Punainen lippu Hilkka Ahteen esityksen puolesta. 
Tulkitsen, että sininen on niukasti voittanut tämän äänestyksen, ja valio-
kunnan pohjaesitys on tullut hyväksytyksi. Todetaan. 
 
Tässä oli myös toinen esitys. Kiitoksia sihteerille tarkkaavaisuudesta. 
Hilkka Ahde esittää myös Pekka Salmen kannattamana sivulle 20 lisäys-
tä kappaleeseen ”työsuhdematkalippu”. Tässä tarvitaan lukuapua. Hilk-
ka, tämä on lääkärin kirjoitusta. (Hilkka Ahde puhui salista.) Kuuluiko tä-
mä kokousväelle? Ei kuulunut. Käytämme tähän hetken aikaa, jotta 
saamme tämän esityksen sisällön tarkkaan kuuluvaksi koko puoluekoko-
usväen korviin. 
 
Pyytäisin käyttämään selkeätä, kaunista kirjoitusta työskentelyn nopeut-
tamiseksi. Tämä ei kuitenkaan ollut moite Hilkka Ahteen käsialasta. 
 
Esitys kuuluu: ”Työsuhdelipun käyttöönotto tulee tehdä työnantajalle 
houkuttelevaksi kehittämällä käyttöönottoa tukeva kannustin.” Hilkka, oli-
ko tämä teidän esityksenne? Oli. Onko puoluekokousväki myös ymmär-
tänyt? 
 
Meidän tulee suorittaa koeäänestys. Valiokunnan kannalla olevat nosta-
vat sinisen lipun ja Hilkka Ahteen esitystä kannattavat nostavat punaisen 
lipun. Tämä menettely sopinee. Sopii. 
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Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan esityksen puolella olevat nostavat sinisen 
kortin ylös. Kiitos. Punaiset Ahteen esityksen puolella olevat, olkaa hyvä! 
 
Punainen on ottanut tässä asiassa murskavoiton. Näin Ahteen esitys on 
tullut hyväksytyksi. Todetaan. 
 
Näin olemme käsitelleet Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelmaan 
tulleet muutosesitykset ja valiokunnan mietinnön. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouksessa tehdyin muutoksin puo-
luekokouksen päätökseksi. Hyväksytään.  
 
Esityslistan kohta 17.2. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-
ohjelman. 

 
(Puoluekokouksen hyväksymä Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-
ohjelma on painettu erikseen.) 
 
Puheenjohtaja: Menemme esityslistan kohtaan 18.2. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.2. Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelma  

-aloitteet (13-26) 
 
Puheenjohtaja: Pysyttelemme yhä ilmastoasioissa. Käsittelemme tähän 
asiakirjaan jätetyt aloitteet nro 13 – 26. Tästä asiasta valiokunnan pu-
heenjohtaja Antti Vuolanne käyttää esittelypuheenvuoron. Mahdolliset 
esitykset näytetään valkokankaalla. 
 
Antti Vuolanne (ilmasto- ja ympäristö – ohjelmavaliokunnan puheenjoh-
taja): Kaikissa 13 aloitteessa ilmasto-ohjelman lisäksi yhdyimme puolue-
hallituksen muotoiluun. Puoluehallitus on tehnyt erittäin tarkkaa työtä, 
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siellä on niin hyvät muotoilut, että ne riittivät valiokunnalle. Siksi pohjaesi-
tys on puoluehallituksen muotoilun mukainen. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle. Avaan keskuste-
lun. Ensimmäisen kirjallisen puheenvuoropyynnön asiakohtaan 18.2, 
aloitteet, on pyytänyt Antero Lattu, Kymi, ja valmistautuu Jarkko Harju-
maaskola, Kymi.  
 
Ilmoitusasia 
 
Sihteeri: Puoluekokousväelle tiedoksi, että noin viiden minuutin kuluttua 
alkaa puoluehallituksen jäsenten vaali. 
 
Kari Salmela (Kymen Sosialidemokraatit): Olen Antero Latun varamies. 
Toveri puheenjohtaja, arvoisat edustajat! Puheenvuoroni käsittää Turun 
Sosialidemokraattisen Ursin-seuran aloitetta ”Ympäristöverotuksen kehit-
täminen osana globaalin talouden ja ilmastopolitiikan hallintaa”. Aloitteen 
keskeinen idea on, että tavarakuljetuksille tulisi määrätä maksu, jonka 
suuruus riippuisi siitä, kuinka pitkän matkan tuote on kulkenut ennen kul-
jettajalle päätymistä. 
 
Puoluehallituksen lausunto myötäilee tätä esitystä, ja puoluehallituksen 
päätösesitys kuuluu seuraavasti: ”Puoluekokous yhtyy aloitteen ehdotuk-
seen kehittää ympäristöverotusta osana globaalin talouden ja ilmastopo-
litiikan hallintaa…” jne. 
 
Kymen piiri ehdottaa aloitteen hylkäämistä kokonaan. Perusteena on se, 
että suomalainen hyvinvointi ja sen kehittäminen perustuu vientiin ja 
tuontiin. Kaukana maailman kauppakeskuksista periferian laita-alueilla 
olevana maana Suomi ja suomalaiset kärsisivät kohtuuttomasti aloitteen 
mukaisesta ympäristöverosta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jarkko Harjumaaskola, Kymi. 
 
Jarkko Harjumaaskola (Kymen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjoh-
tajisto, hyvät demariaktiivit! Kannatan edellä mainittua esitystä, eli aloit-
teen hylkäämistä, edellä mainituin perustein. 
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Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. Valiokunnan esitykseen on tehty 
yksi kannatettu muutosesitys. Sen on tehnyt Antero Lattu. Se kuuluu: 
”Aloite 14 hylätään kokonaan.” 
 
Meidän on suoritettava koeäänestys. Esitän, että valiokunnan mietinnön 
puolella olevat käyttävät sinistä lippua ja muutosesitystä kannattavat 
käyttävät punaista lippua. Tämä sopinee. Sopii. 
 
Koeäänestys 
 
Käymme äänestämään. Te jotka olette valiokunnan esityksen kannalla, 
olkaa hyvä ja nostakaa sininen kortti. Kiitos. Te jotka kannatatte tehtyä 
muutosesitystä, olkaa hyvä ja käyttäkää punaista korttia. 
 
Puheenjohtajana tulkitsen, että sininen on tällä kertaa ottanut voiton ää-
nestyksessä, ja valiokunnan pohjaesitys on tullut hyväksytyksi. Tode-
taan. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 18.2. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-
ohjelmaan liittyvien aloitteiden 13-26 päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Sihteerillä on ilmoitusasioita. 
 
Ilmoitusasioita 
 
Sihteeri: Ensinnäkin tiedoksi puoluekokousväelle – ja toivottavasti tämä 
kuuluu myös ulkopuolelle – että työaikafoorumi alkaa. Saattaa olla, että 
tämä puhe ei sinne kuulu, ja siksi toivonkin, että edustajat ja toverit muis-
tuttavat tekstiviestein tai muuten omia piiriryhmätovereitaan siitä, että ru-
peamme hetken kuluttua valitsemaan puoluehallitusta. 
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Puoluehallituksen valinta alkaa kello 10.01. En sano sen tarkempaa ai-
kaa. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajaksi on siirtynyt kello 9.17 Helsingin Piirin 
edustajan Kai Kaliman tultua estyneeksi hänen varamiehensä Sakari 
Kiuru. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Ilmoitusasia 
 
Sihteeri: Muistutan puoluekokousedustajia siitä, että eilen aamulla jae-
tun Yleisradion ajankohtaisjournalismin mielipidekyselyn voi edelleenkin 
palauttaa. Niiden, jotka eivät ole sitä vielä palauttaneet, toivotaan palaut-
tavan sen kello 11:30:een mennessä. Palautusaikaa on jatkettu kello 
11:30:een. 
 
Teen oman johtopäätökseni, että varsinaista ruuhkaa palautusta kohtaan 
ei eilisiltana päässyt syntymään. Palauttakaa kaavake, joka on jaettu teil-
le eilen. Se löytyy varmaan sieltä kansiosta. Palautuslaatikko on sisään-
käynnin edustalla Demari-lehden standin vieressä. 
 
Tällainen samanlainen kyselyhän tehdään myös kokoomuksen ja kes-
kustan puoluekokouksissa. 
 
Puheenjohtaja: Tunnelma sähköistyy. Siirrymme esityslistan kohtaan 
15. valitsemaan Sosialidemokraattisen Puolueen puoluehallitusta. 
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15. VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 
PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
VARAPUHEENJOHTAJAT SEKÄ 
PUOLUEHALLITUKSEN JÄSENET 

 
Puoluehallituksen jäsenten valinta 
 
Puheenjohtaja: Ensimmäiseksi keskustelemme puoluehallituksen koos-
ta, ja puoluehallituksen kokoonpanosta keskustelemme lukumäärän 
päättämisen jälkeen. Asiaa on valmistellut tälle puoluekokoukselle vaali-
valiokunta valiokunnan puheenjohtajan Risto Koiviston johdolla. Onko 
vaalivaliokunnalla esitys? Risto Koivisto, ole hyvä! Esitteletkö ensin puo-
luehallituksen koon. 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Vaalivaliokunta esittää nyt käyttöön otettujen sääntöjen 
pohjalta, että puoluehallitukseen valittaisiin 13 jäsentä. 
 
Puheenjohtaja: Vaalivaliokunta on esittänyt, että puoluehallitukseen tu-
lee puheenjohtajan ja puoluesihteerin lisäksi 13 jäsentä. Käykö salille 
tämä esitys? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Valitaan 13 jäsentä. Onko vaalivaliokunnalla esitystä siitä, keitä nämä 
ovat? Risto Koivisto, ole hyvä ja jatka! 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja! 
Tämä salihan antoi vaalivaliokunnalle tehtäväksi tehdä tästä asiasta esi-
tyksen, ja toki me olemme sen tehneet. Vaalivaliokunta keskusteli tehtä-
väksi annostaan ja totesi aluksi, että päämääränä puoluekokouksella täy-
tyy olla se, että puolueelle valitaan johtoon sellainen joukkue, joka on jo-
ka suhteessa toimiva, tehokas ja sen lisäksi myös alueellisesti ja esimer-
kiksi sukupuoleltaan tasapainoinen. 
 
Sen lisäksi totesimme työn pohjaksi, että tietysti pohjana tässä rakente-
lussa pitää olla ennen kaikkea piiriryhmien esitykset. Eri johtopaikoille-
han on tehty pienempien ryhmien esityksiä, mutta me lähdemme lähtö-
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kohtaisesti siitä, että piiriryhmät ovat se demokraattinen tausta, jonka 
mandaatilla näitä esityksiä pitäisi rakentaa. 
 
Puoluekokous suuressa viisaudessaan päätti, että se ei pyydä vaaliva-
liokunnalta esitystä varapuheenjohtajista tai puoluevaltuuston puheen-
johtajistosta. Vaalivaliokunnassa hyvin äkkiä totesimme, että vaikka em-
me voi tehdä siitä salille suoraa ehdotusta, joudumme kuitenkin keskus-
telussamme ottamaan huomioon, jotta pääsisimme päämääräksi asetet-
tuun tavoitteeseen varapuheenjohtajajoukon samoin kuin puoluevaltuus-
ton puheenjohtajiston koostumuksen suhteen. 
 
Niin kuin sitten eilen kävi ilmi, tämän vaalivaliokunnan keskustelun tulok-
set tuotiin tänne saliin, ja kuinka ollakaan, nehän nyt sitten toteutuivat sa-
lissa, niin että se koostumus, minkä tässä nyt esitän puoluehallitukseksi, 
lähtee siitä, että meille on valittu puheenjohtaja, puoluesihteeri, varapu-
heenjohtajat sekä puoluevaltuuston puheenjohtajisto, ja jos vaalivalio-
kunnan ehdotus puoluehallituksen jäseniksi tulee hyväksytyksi, vaaliva-
liokunnan näkemyksen mielestä tämä kokonaisuus puolueen johtavaksi 
joukkueeksi olisi erinomainen. 
 
Vaalivaliokunta esittää puoluehallituksen jäseniksi aakkosjärjestyksessä: 
Feldt-Ranta Maarit FSD:stä, Halonen Hilkka Lapista, Helminen Harri 
Kymestä, Huovinen Susanna Keski-Suomesta, Hämäläinen Juha Poh-
jois-Karjalasta, Kantola Tarja Helsingistä, Kari Mika Hämeestä, Paatero 
Sirpa Kymestä, Petäkoski-Hult Tuula Pirkanmaalta, Piirainen Raimo Ou-
lusta, Wahlman Esa J. Satakunnasta, Vallittu Timo Uudeltamaalta ja 
Väätäinen Tuula Pohjois-Savosta. 
 
Toveri puheenjohtaja! Vaalivaliokunta toivoo ehdotukselleen menestystä. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia vaalivaliokunnan puheenjohtajalle Risto Koivis-
tolle asian esittelystä.  
 
Keskustelua. Tähän mennessä on pyydetty kirjallisesti kaksi puheenvuo-
roa, joista ensimmäisen käyttää Hanna Isbom, Varsinais-Suomi, ja val-
mistautuu Matti Niemi, Helsinki. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Kuten vaalivaliokunnan puheenjohtaja tuos-



7.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

336 

sa totesikin, niin puoluehallitus valitaan piirien esitysten pohjalta. Tällai-
nen kokoonpano on syntynyt. Halusin kiinnittää salin huomiota siihen, et-
tä siellä ei ole yhtään alle 30-vuotiasta, vaikka meillä onkin tällainen his-
toriallinen puoluekokous siinä mielessä, että alle 30-vuotiaita on enem-
män kuin koskaan. 
 
Tästä syystä olen tekemässä ponsiesitystä. Oikeastaan haluaisin sanoa 
piireille, koska tämä tosiaankin menee niin, että ne esitykset tulevat pii-
reistä, keitä puoluehallituksessa on, niin miettikääpä seuraavaan puolue-
kokoukseen mennessä, että asetatte ehdolle myös niitä nuorempia, jotta 
puoluehallitukseen syntyisi monipuolinen kokoonpano. Meidän piiris-
sämme näin kävikin, että nuorempiakin oli ehdolla, mutta sitten oli jo va-
littu sen verran muita ehdokkaita, että ne esitykset sitten jätettiin pois. 
 
Teen ponsiesityksen, että puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen 
myöntämään Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n ja Sosialidemokraattiset 
Opiskelijat ry:n puheenjohtajille puhe- ja läsnäolo-oikeuden puoluehalli-
tuksen kokouksissa siitä syystä, että saataisiin myös nuorten ääni kuu-
lumaan puoluehallituksessa. 
 
En tiedä, pitääkö pontta kannattaa, jotta siitä äänestettäisiin, mutta pyy-
dän tälle ponnelle kannatusta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Matti Niemi, Helsinki, ja valmistautuu Eero 
Vainio, Häme. 
 
Matti Niemi (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! SDP uudistuu. 
Olemme kääntäneet uuden lehden. Vaan nyt on kyllä niin, että ei aivan 
ole niin, miltä näyttää. Olen erittäin pettynyt, että tähän puoluehallituk-
seen ei olla esittämässä yhtään alle 30-vuotiasta henkilöä, ei sillä, että 
ikä olisi itseisarvo, mutta jo ihan niin kuin kattavuuden ja edustavuuden 
kannalta. Se esitys, joka tuossa äsken nähtiin, ei ole paras mahdollinen.  
 
Me emme kuitenkaan tule tekemään täällä nyt mitään muutosesitystä 
tuohon ehdotukseen. Haluamme, että kokous ja asioiden käsittely jatku-
vat ja SDP uudistuu nyt asioilla, joten emme halua pitkittää tätä proses-
sia. 
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Kannatan Hanna Isbomin tekemää ponsiesitystä. Lopuksi, voisiko hie-
man siteerata erästä Irwin Goodmanin laulua. Hyvät toverit! Ei tippa nuo-
ruutta tapa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eero Vainio, Häme, valmistautuu Lasse 
Eskonen, Pirkanmaa. 
 
Eero Vainio (Hämeen Sosialidemokraatit): No niin toverit puheenjohtaja 
ja hyvä puoluekokous! Olen esittänyt tämän kaikille. No niin, nyt on tilan-
ne, että meillä on valittu 50 nuorta alle kolmekymppistä tänne puolueko-
koukseen. Heidän joukossaan on kohtuullisen monta eduskuntavaalit 
käynyttä. Siellä on ehkä jokunen kymmenentuhatta ääntäkin kansalta. 
Siellä on meidän jäsenkentältämme saatuja ääniä tämän jäsenäänestyk-
sen kautta, mutta tilanne on se, että piireistä ei sinne nosteta ollenkaan 
nuoria. Me olemme valmiita nostamaan kärkeen nuoria, no sehän on 
hienoa. Tosin aikaisemmin 36-vuotiaskin on ollut keski-ikäinen, mutta ei 
enää.  
 
Tässäkin voisi nyt vähän miettiä näitä asioita. Esimerkiksi tuolla Pirkan-
maan piirissä olisi ollut Lepistön Joonas, johon pätisi tämä Plutarkhoksen 
aikanaan kuuluisaksi tekemä sanonta, että villeimmistä varsoista tulee 
parhaita hevosia. Mutta ei! 
 
Kyllä siellä Pirkanmaallakin päädyttiin sitten siihen. Maakunnat jyräävät, 
ja tätä puolueen kokonaisuutta ei tarvitse katsoa. On hyvä, että jatkossa-
kin voidaan mediastakin katsoa uudistumistarvetta ja nuorten ääniä ja 
lähteä sieltä hakemaan agendaa. Kun ei voida puolueen omaan johtoon 
ottaa nuoria henkilöitä, niin sitten tarvitsee tehdä konsulttitutkimuksia. 
 
Tämähän on ihan oma valintansa siellä piireissä miettiä, että emme me 
nuoretkaan ole täällä pahuuttamme, mutta kyllä me pystymme kiusaa te-
kemään, mutta paljon hyvääkin. Voitaisiin tehdä ihan yhdessä näitä juttu-
ja. Ensi kerralla voitaisiin vähän miettiä, että otettaisiin niitä nuoria mie-
hiäkin. Nuorin mies siellä puoluehallituksessa on tämä Mika Kari, joka on 
40. Onhan hän nuorekas, mutta ei hänkään sitten ole kovin nuori. 
 
Ei tästä sen kummempaa. Hauskaa kokousta kaikille ja hauskoja, hyviä 
valintoja, mutta miettikää nyt itse vähän! 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Lasse Eskonen, Pirkanmaa, ja valmistau-
tuu Antti Jehkonen, Pirkanmaa. 
 
Lasse Eskonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Tämä asiahan on ihan täysin tämän salin käsissä. Ei tässä 
ole mitään sellaista sääntöpykälää, jossa pitäisi tätä vaalivaliokunnan te-
kemää esitystä noudattaa. Jos te haluatte sinne nuoren, te äänestätte 
sinne nuoren, ja esitätte, että Joonas Lepistö valitaan sinne Pirkanmaan 
paikalle. Se on se ratkaisu, se ei sotke muitten piirien kuvioita. Pirkan-
maan piiri, aikanaan asettaessaan ehdokkaita tänne, teki sen vajailla tie-
doilla. Ei ollut tietoa tästä kokonaisuudesta, että puoluehallituksesta näyt-
tää tulevan jälleen pöytä, jossa ei ole yhtään alle 30-vuotiasta tulevai-
suuden edustajaa. 
 
Meillä on nuorekas puheenjohtaja, mutta kuten tiedetään, niin puheen-
johtajan homma vanhentaa hyvin nopeasti! Tässä tarvitaan sellaista nä-
kökulmaa, mitä on nuorisolla. (Pieni äänityskatkos) Joonaksen pitäisi us-
kaltaa olla ehdokkaana. Nimittäin koko tämä aamupäivä on käytetty Joo-
naksen painostamiseen, että älä rupea ehdolle, kun tämä piiri ei tykkää 
siitä. Tämmöinen homma ei kerta kaikkiaan enää vetele. Se on niin van-
hanaikaista hommaa. 
 
Emme ole mitään käskyläisiä tai muita sellaisia. Tämä on tällainen pap-
pa, joka tässä puhuu aikamoisella kokemuksella. Älkää nyt antako tämän 
tilaisuuden mennä ohi, hyvät nuoret, joka on historiallinen tilaisuus saada 
jälleen, kun Osku Pajamäestä on jo tullut varhaiskeski-iässä oleva pap-
parainen, yksi virallinen nuori taas tähän touhuun. 
 
Joonas Lepistö puoluehallitukseen! 
 
Puheenjohtaja: Tulkitsenko, että puheenvuoron käyttäjä teki asiasta esi-
tyksen? Teki esityksen. 
 
Keskustelu jatkuu. Seuraavana Antti Jehkonen, Pirkanmaa, ja valmistau-
tuu Miitri Sivonen, Pohjois-Karjala. 
 
Antti Jehkonen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Lasse Eskonen teki 
esityksen. Meillä puoluehallituskysymystä on käsitelty useassa kokouk-
sessa Tampereella ja nyt viimeksi tänä aamuna. Kysyin puoluekokous-
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ryhmältä, että avataanko tämä ja laitetaanko ehdokkaaksi uusi henkilö. 
Meidän päätöstämme ei avattu, jolloinka Pirkanmaan ryhmä päätyi Tuula 
Petäkoski-Hultin ehdokkuuteen. 
 
Kannatan Hanna Isbomin tekemää hyvää esitystä, että nuorille kuuluisi 
paikka. Samalla tavalla viittaan sääntöasioihin, että koska FSD:llä on 
oma paikkansa, niin lisättäisiin puoluehallitukseen tulevaisuudessa yli-
määräinen paikka, joka olisi demarinuorten. 
 
Tuen vaalivaliokunnan esitystä. Me olemme käsitelleet ryhmässä tätä 
asiaa, eikä ryhmässä ole tätä avattu. Pirkanmaan ehdokas on Tuula Pe-
täkoski-Hult. 
 
Puheenjohtaja: Toistaiseksi viimeisen pyydetyn puheenvuoron käyttää 
Miitri Sivonen, Pohjois-Karjala. 
 
Miitri Sivonen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvä kokousväki! Ensin otan kantaa tähän ajatukseen siitä, että puolu-
een nuorisojärjestöllä tai opiskelijajärjestöllä olisi mandaatti puolueen 
päättävään elimeen. Haluan muistuttaa, että nämä kyseiset järjestöt ei-
vät ole puolueen jäsenjärjestöjä, jolloinka tilanne on se, että käytännössä 
tämä mandaattipaikalla puoluehallituksessa istuva henkilö voi olla sellai-
nen henkilö, joka ei ole SDP:n jäsen. Tämä on teoriassa mahdollista, 
joskin hyvin epätodennäköistä. 
 
Toinen asia tähän tilanteeseen, mikä nyt salissa tulee, niin kehottaisin 
laittamaan jäitä hattuun. Ensimmäinen syy siihen on, että ne ovat piirien 
sisäisiä asioita, keitä kukin piiri omalta kohdaltaan ehdottaa. Toki salissa 
voi tehdä niistä esityksen, mutta mielestäni ne ovat piirin asioita.  
 
Toinen on sitten tämä ikäkysymys, että meille on juuri valittu historiallisen 
nuori puoluejohto, joskaan ei alle kolmekymppisiä henkilöitä, mutta kui-
tenkin erittäin nuori. Mielestäni tässä vaiheessa suuri vuodatus pelkästä 
iästä, sitä vastaan ja sen puolesta tehtäviin valituksiin, on aiheetonta. 
 
Toivon, että puoluekokous käyttää harkintaa ja päätäntävaltaa suhtautu-
essaan tähän valiokunnan tekemään pohjaesitykseen, joka on mielestäni 
kaikin puolin hyvä. 
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Puheenjohtaja: Annan vielä puheenvuoron Joonas Lepistölle, Pirkan-
maa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Minulle tämä puolue on koti, ja minä aion elää pitkään. Minulla on vielä 
aikaa, joten kieltäydyn ehdokkuudesta. En halua rikkoa sopua. Tämä on 
demokratiaa, ja näin mennään. 
 
Ei muuta kuin parempia päätöksiä jatkossa! 
 
Puheenjohtaja: Voimme todeta, että tämä puheenvuoro sisälsi sen ver-
ran informatiivista asiaa kokoukselle, että puheenjohtajan menettely 
varmaan sopi tilanteeseen. 
Keskustelu asiasta päättyy. 
 
Vaalivaliokunnan esitykseen ei ole tämän keskustelun aikana tehty sel-
laisia esityksiä, jotka aiheuttaisivat vaalin suorittamista. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti puoluehallituksen jäseniksi 
seuraavat henkilöt: Maarit Feldt-Ranta, Hilkka Halonen, Harri 
Helminen, Susanna Huovinen, Juha Hämäläinen, Tarja Kantola, 
Mika Kari, Sirpa Paatero, Tuula Petäkoski-Hult, Raimo Piirainen, 
Esa J. Wahlman, Timo Vallittu ja Tuula Väätäinen. 

 
Puheenjohtaja: Meillä on tähän asialistan kohtaan 15. jätetty kannatettu 
ponsiesitys, josta meidän on suoritettava koeäänestys. 
 
Ponsiesitys kuuluu: ”Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen myöntä-
mään Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n ja Sosialidemokraattiset Opiske-
lijat ry:n puheenjohtajille puhe- ja läsnäolo-oikeuden puoluehallituksen 
kokouksissa.” Tämän ponsiesityksen on jättänyt Hanna Isbom Varsinais-
Suomesta, ja sitä on kannattanut Matti Niemi Helsingistä. 
 
Meidän on suoritettava koeäänestys ponnesta, vai hyväksymmekö tä-
män ponnen yksimielisesti? Asiasta on erimielisyyttä, joten meidän on 
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suoritettava koeäänestys. Esitän seuraavaa äänestysmenettelyä: ponsi 
hyväksytään jaa, ponsi hylätään ei. Sopiiko tämä menettely? Sopii. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Käydään äänestämään. Te jotka hyväksytte Hanna Is-
bomin tekemän ponnen, nostakaa sininen lappu ylös, olkaa hyvä! Kiitos. 
Te jotka olette ponnen hylkäämisen kannalla, olkaa hyvä ja nostakaa 
punainen lappu ylös. Kiitos. 
 
Puheenjohtajana tulkitsen, että Hanna Isbomin tekemä ponsi on tullut 
murskaluvuin hyväksytyksi. Todetaan. 
 
Esityslistan kohta 15. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi ponnen ”Puoluekokous velvoittaa puolue-
hallituksen myöntämään Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n ja So-
sialidemokraattiset Opiskelijat ry:n puheenjohtajille puhe- ja läs-
näolo-oikeuden puoluehallituksen kokouksissa.” 

 
Ilmoitusasia 
 
Sihteeri: Hyvä puoluekokousväki, hyvät äsken valitut puoluehallituksen 
edustajat ja äsken paikkansa puoluehallituksesta jättäneet edustajat. 
Puoluehallitus esitellään sekä kukitetaan pois jääneet noin klo 11.45. 
Toivon puoluekokousedustajien sekä valittujen että pois jääneiden puo-
luehallituksen jäsenten olevan paikalla. 
 
Puheenjohtaja: Kokouksen työskentely jatkuu. Siirrymme esityslistan 
kohtaan 16. 
 
 
16. VALITAAN KOLME (3) TILINTARKASTAJAA SEKÄ 

KAKSI (2) VARATILINTARKASTAJAA 
 
Puheenjohtaja: Valitaan kolme tilintarkastajaa sekä kaksi varatilintar-
kastajaa. Onko vaalivaliokunnalta esitystä? Pyydämme vaalivaliokunnan 
esityksen tilintarkastajista ja varatilintarkastajista. Vaalivaliokunnan pu-
heenjohtaja Risto Koivisto, ole hyvä! 
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Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Vaalivaliokunta keskusteli lyhyesti tilintarkastajien valinnas-
ta ja totesi, että asiasta tehty puoluehallituksen ehdotus pitäisi hyväksyä 
salissa. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet esityksen, joka heijastetaan kokonai-
suudessaan taululle. Tilintarkastajiksi kaudelle 2008 – 2010 esitetään va-
littavaksi Martti Haapakoski, Marja-Leena Lehtimäki ja Reijo Nuikki sekä 
varatilintarkastajiksi Lotta Kärki ja Veli Vanhanen. 
 
Vaalivaliokunnan tekemä ehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Puoluekokous on suorittanut loppuun kaikki henkilövalinnat. 
 
Kohta 16. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi varsinaisiksi tilintarkastajiksi Martti Haapa-
kosken, Marja-Leena Lehtimäen ja Reijo Nuikin sekä varatilintar-
kastajiksi Lotta Kärjen ja Veli Vanhasen. 

 
Puheenjohtaja: Mennään asialistan kohtaan 11. 
 
 
11. KÄSITELLÄÄN PUOLUEHALLITUKSEN ESITTÄMÄT 

KERTOMUKSET LIITTEINEEN VUOSILTA 2005, 2006 
JA 2007 

 
12. KÄSITELLÄÄN PUOLUEHALLITUKSEN ESITTÄMÄT 

TILIKERTOMUKSET VUOSILTA 2005, 2006 JA 2007 
 
13. PÄÄTETÄÄN TILI- JA VASTUUVAPAUDEN 

MYÖNTÄMISESTÄ PUOLUEHALLITUKSELLE JA 
PUOLUEVALTUUSTOLLE 

 
Puheenjohtaja: Torstaina hyväksyttyjen sääntöjen 16. §:n mukaan puo-
luekokous ei enää käsittele puolueen toiminta- ja tilikertomuksia eikä 
päätä tili- ja vastuuvapauden myöntämisestä, vaan näiden käsittely on 
siirtynyt puoluevaltuustolle. 
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Todettaneen. Todetaan 
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 17.5. 
 
 
17. HYVÄKSYTÄÄN PUOLUEKOKOUKSELLE TEHDYT 

OHJELMAESITYKSET 
 
 
17.5. SDP uudistuu -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme käsittelemään kohtaa 17.5. SDP uudistuu –
ohjelmaa. Valiokunnan puheenjohtaja Matti Tukiainen esittelee valiokun-
nan lausunnon. Onko hän paikalla? 
 
Matti Tukiainen (SDP uudistuu – ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): 
Toveri puheenjohtaja! Seitsemättä kertaa puoluekokouksessa olevana 
lähestulkoon veteraanina voin sanoa nuoremmille semmoisen vinkin, et-
tä kannattaa laittaa se herätyskello soimaan myös lauantaiaamuna. 
SDP uudistuu – ohjelmavaliokunta kävi hyvän keskustelun. Sen pohjal-
tahan jo torstaina hyväksyttiin SDP:lle uudet säännöt. Tämä asiakirja on 
toiminnallinen osa sitä uudistumista, josta tässä kokouksessa on jo mo-
neen kertaan puhuttu. 
 
Haluan tässä aluksi kiittää valiokuntaa rakentavasta ja hyvästä keskuste-
lusta sekä yhteistyöstä, samoin valiokunnan sihteeristöä. 
 
Valiokunta teki muutaman muutosesityksen tähän asiakirjaan ja yhden 
aloitteeksi. Asiakirjaan on ensimmäinen muutosesitys sivulle 9 näihin lin-
jauksiin, linjaukseen 3, jota ehdotetaan sillä tavoin muutettavaksi, että 
tämä avautuminen ulospäin, joka on tärkeä asia, ei kuitenkaan saa ta-
pahtua niin, että ikään kuin jäsenistö jää toissijaiseen rooliin. Sen vuoksi 
tämä muutettiin niin päin kuuluvaksi, että ensisijainen on tämä jäsenistön 
osallistuminen ja sitten tämä avautuminen. 
 
Tämä kohta 3 kuuluu ”Puoluehallituksen tulee antaa oma, vahva panok-
sensa ohjelmatyön kehittämiseen ja jäsenistön osallistumismahdolli-
suuksien merkittävään lisäämiseen puolueen ohjelmatyössä. Työryhmä- 
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ja ohjelmatyö tulee organisoida myös piiri- ja paikallistasolle. Tämän li-
säksi puoluehallituksen tulee päättää tavasta, jolla jokaisella kiinnostu-
neella on niin halutessaan mahdollisuus osallistua puoluekokouksien vä-
lillä tapahtuvaan ohjelmatyöhön. Tämä voi tapahtua kokoustyöskentelyn 
lisäksi mm. järjestämällä aktiivisempaa seminaari- ja kokoustoimintaa 
sekä hyödyntämällä toiminnassa internetin suomia mahdollisuuksia. Työ-
ryhmille annetaan selkeät vastuut ja niiden toiminnan tulee tukea pa-
remmin mm. puoluevaltuuston ohjelmatyötä.” 
 
Seuraava muutosesitys on sivulla 11 kohtaan 10. Viimeinen virke kuului-
si ”Puolueen omassa toiminnassa jäsenverkosta kehitetään tehokas si-
säisen tiedottamisen ja keskustelun väylä.” Keskustelu-sana on tässä 
uusi. 
 
Sivulla 13. kohta 19 oli ehkä hankalin valiokunnassa käsiteltävä asia. Se 
koskee puolueen omaa lehdistöä ja panostamista tietoverkkoihin, verk-
koviestintään. Tämä muutosesitys lähtee siitä, että pitää kehittää sekä 
Uutispäivä Demaria että alueellisesti työväenlehtien asemaa ja toisaalta 
panostaa tulevaisuudessa enemmän tietoverkkoihin. 
 
Tämä muutosehdotus toiseen ja kolmanteen virkkeeseen kuuluu näin: 
”Puolue toimii sen puolesta, että lehdistö- tai puoluetuki mahdollistaa 
pää-äänenkannattajamme Uutispäivä Demarin sekä alueellisten työvä-
enlehtien kehittämisen. Erityisen panostuksen kohteena tulevaisuudessa 
on lehtien kehittäminen tietoverkossa.” 
 
Sivulla 16. kohta 27. uusiksi: ”Tavoitteena on, että puolueen toimipaikat 
on sijoitettava keskeisille paikoille, että SDP näkyisi jatkossa katukuvas-
sa päivittäin.”  
 
Nämä olivat tähän asiakirjaan tehtävät muutosesitykset. 
 
Puheenjohtaja: Käsitellään ensin ohjelma-asiakirja, ja mennään sen jäl-
keen aloitteisiin. 
 
Nyt on tilaisuus käydä keskustelua SDP uudistuu ohjelma-asiakirjasta. 
Puheenvuoropyyntöjä ei ole, joten keskustelu päättyy. 
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Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 17.5 on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi SDP uudistuu –ohjelman. 
 
(Puoluekokouksen hyväksymä SDP uudistuu –ohjelma on painettu erik-
seen.) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme kohtaan 18.14. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.14. Järjestötoiminta-, sääntö- ja järjestötalousaloitteet 

(305-451) 
 
Puheenjohtaja: Pyydän ohjelmavaliokunnan puheenjohtajaa jatkamaan 
SDP uudistuu –ohjelmaa koskevien aloitteiden esittelyä. Ole hyvä! 
 
Matti Tukiainen (SDP uudistuu –ohjelmavaliokunnan puheenjohtaja): 
Ainoa muutos, joka  valiokunnassa hyväksyttiin, koskee aloitetta 321. 
Siihen ehdotetaan lisättäväksi virke: ”Puoluekokous viittaa SDP uudistuu 
-ohjelmaan ja kannustaa puoluetoimistoa käyttämään hyväkseen aktiivi-
sesti tietoverkkoa ja sd-lehdistöä myös jäsentiedotuksen välineenä.” 
 
Tässä on nimenomaan sd-lehdistöä koskeva lisäys, että tietoverkon 
ohella sd-lehdistöä käytettäisiin jäsentiedotuksen välineenä. 
 
Muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Heijastamme valkokankaalle tämän esityksen. 
 
Avaan keskustelun asiakohdasta 18.4. Tänne on tullut yksi kirjallinen pu-
heenvuoropyyntö, ja sen on jättänyt Anna Mäenpää, Helsinki, Ole hyvä! 
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Anna Mäenpää (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Muutosesitykseni koskee aloitteiden 350 - 351 päätösesitystä, eli 
SDP julistautuu feministiseksi liikkeeksi. Ehdotan, että sinne päätösesi-
tykseen lisätään ”Puoluekokous yhtyy aloitteeseen”. Siinä tekstissä si-
nänsä jo ihan hyvin käsitellään tasa-arvoa, mutta tämä selkeyttäisi sitä 
huomattavasti. Itse näen, että SDP on jo nyt feministinen liike, eikä meil-
lä ole estettä todeta tätä asiaa, joka on siinä aloitteesta. 
 
Täällä puoluekokouksessa puhutaan aika paljon rohkeudesta, ja mieles-
täni tämä olisi uudelta SDP:ltä aika rohkea viesti ulos. Jos on sitten pel-
kona, että feminismi ymmärretään jotenkin väärin, niin uskon, että SDP 
on sen verran mahtava kansanliike, että me pystymme kyllä määrittele-
mään tämän ulospäin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, Varsinais-Suomi. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät 
puoluekokoustoverit! Kannatan erittäin lämpimästi Anna Mäenpään te-
kemää muutosesitystä. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy.  
 
Keskustelun aikana on tehty kannatettu muutosesitys valiokunnan mie-
tintöön koskien aloitteita 350 - 351. Esityksen on tehnyt Anna Mäenpää, 
ja sitä on kannattanut Hanna Isbom, ja se kuuluu seuraavasti: ”Lisätään 
päätösesityksen alkuun: ”Puoluekokous yhtyy aloitteeseen.” 
 
Meidän on suoritettava koeäänestys 
 
Esitän, että valiokunnan kannalla olevat käyttävät sinistä äänestyslippua 
ja Mäenpään muutosesityksen kannalla olevat käyttävät punaista äänes-
tyslippua. Sopiiko tämä menettely? Sopii. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Käymme äänestämään. Te jotka olette valiokunnan esi-
tyksen kannalla, nostakaa sininen lappu ylös. Kiitos. Te jotka kannatatte 
muutosesitystä, olkaa hyvä ja nostakaa punainen lappu ylös. 
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Tulkitsen, että valiokunnan esitys on saanut enemmistön. Todetaan. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
Esityslistan kohta 18.14. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi SDP uudistuu -ohjelmaan liittyvien aloit-
teiden nro 305-352 päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Muutokset puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajaksi on siirtynyt kello 10.25 Keski-
Suomen Piirin Heidi Niemisen tultua estyneeksi hänen varamiehensä 
Joel Lehtonen. 
 
Puoluekokousedustajaksi on siirtynyt Helsingin piirin Nestrin Can-
Kurtakon tultua estyneeksi hänen varamiehensä Antti Hytti. 
 
Merkitään pöytäkirjaan 
 
Ilmoitusasia 
 
Sihteeri: Ennen kuin puheenjohtaja julistaa kokouksen keskeytymisen, 
kerron muutaman sanan ohjelmasta, miten tässä jatketaan. Tarkoitus on 
siis, että palaamme saliin kello 11.00 aikaisemmasta ilmoituksesta poike-
ten. Silloin kutsumme kunniajäsenet. Sen jälkeen esittelemme uuden 
puoluehallituksen ja kukitamme vanhan poisjääneen puoluehallituksen. 
Kokous jatkuu näin kello 11.00. 
 
Puheenjohtaja: Kokous keskeytetään. 
 
Kokous keskeytettiin kello 10.31, ja sitä jatkettiin kello 11.06. 
 
Puheenjohtajana toimi Tytti Tuppurainen. 
 
Puheenjohtaja: Kokous jatkuu. Siirrymme esityslistan kohtaan 19. 
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19. KUTSUTAAN UUDET KUNNIAJÄSENET 
 
Puheenjohtaja: Kutsutaan uudet kunniajäsenet. Toveri puolueen pu-
heenjohtaja Jutta Urpilainen, ole hyvä! 
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Aate ei ole mitään ilman ihmisiä. Meillä sosialidemokraateilla on 
takana kunniakas historia, josta me olemme hyvin ylpeitä. Tämä kokous 
on todistanut, että meillä on edessämme myös loistelias tulevaisuus. 
Mutta millään poliittisella liikkeellä ei ole menneisyyttä, ei ole nykyisyyttä 
eikä ole myöskään tulevaisuutta ilman ihmisiä, jotka jaksavat uskoa yh-
teiseen aatteeseen, jaksavat uskoa unelmiin ja myös tehdä työtä sen 
eteen. 
 
Minulla on suuri ilo ja kunnia kutsua joukkoomme uusia kunniajäseniä. 
Täällä on edessämme hieno ja arvokas joukko tovereitamme, jotka ovat 
tehneet pitkän päivätyön tämän yhteisen liikkeemme ja aatteemme hy-
väksi. 
 
Luen teille tämän kunniakirjatekstin. Jokaiselle kunniajäsenelle tullaan 
luovuttamaan kunniakirja, ja kutsun kunniajäsenet yksitellen noutamaan 
oman kunniakirjansa ja ruusunsa. 
 
”Tunnustaen sen pitkän ja suuriarvoisen päivätyön, jonka sinä toveri Eino 
Allen olet sosialidemokratian hyväksi tehnyt, kutsuu Sosialidemokraatti-
sen Puolueen 41. puoluekokous Sinut puolueen kunniajäseneksi. Hä-
meenlinnassa 7. päivänä kesäkuuta 2008. 
Kokouksen puolesta 
 
Jutta Urpilainen    Ari Korhonen” 
 
Eino Allen, tervetuloa! 

 
 
Näillä puheenjohtaja Jutta Urpilaisen sanoilla puoluekokous kutsui 
kunniajäseniksi toverit Eino Allenin, Martti Beloffin, Raija Bergdah-
lin, Mauri Haaralan, Lauri Happosen, Olli Helmisen, Raimo Joki-
sen, Vieno Kallion, Martti Karttusen, Tauno Kiurun, Kari Koivusen, 
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Heikki Kunnarin, Tenho Lamminmäen, Meeri Larssonin, Unto Lau-
rilan, Kirsti Leivon, Eemil Niirasen, Thelma Ollilan, Aili Piitulaisen, 
Raimo Rauhalan, Olavi Rautiaisen, Timo Roosin, Olavi Saarisen, 
Arvo Salon, Nils Sjögrenin, Ritva Sänkiahon, Aarno H. Tahvanai-
sen ja Sakari Tahvanaisen.  

 
 
Puheenjohtaja: Kokoukselle on syytä tuoda tiedoksi, että kunniajäse-
nyyden ovat saaneet myös Vieno Junkkila, Pekka Myllyniemi, Mauno 
Ojaniemi ja Isto Lehtinen. 
 
Lähetämme arvoisille valituille kunniajäsentovereille täältä Hämeenlin-
nasta mitä parhaimmat terveiset. 
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Toverit kunniajäsenet! Ku-
ten huomaatte, minulla on koko puoluekokousväen puolesta suuri ilo kiit-
tää teitä menneistä vuosista. Tässä yksi teistä kuiskasi minulle, että jä-
senyyttä on takana 53 vuotta. Toverit, se on enemmän kuin minä olen 
elänyt. Tiedän, että olette jaksaneet uskoa uuden, paremman huomisen 
syntyyn, oikeudenmukaisemman, tasa-arvoisemman, solidaarisemman 
yhteiskunnan rakentamiseen. Olette niin hyvinä kuin huonoinakin hetkinä 
jaksaneet uskoa tämän liikkeen parempaan tulevaisuuteen. Te olette 
myrskysäällä, sateen sattuessa ja auringonpaisteessa jakaneet esitteitä, 
tehneet vaalityötä, keittäneet kahvia, istuneet kokouksissa, käsitelleet 
monia, monia asioita. 
 
Toverit kunniajäsenet! Ilman teitä Sosialidemokraattinen Puolue ei olisi 
siinä tilassa, jossa me tänään olemme katsomassa uuteen, parempaan 
maailmaan, luomassa uusia yhteiskunnallisia unelmia. 
 
Uuden sukupolven puolesta ja tämän kokousväen ja koko Sosialidemo-
kraattisen Puolueen puolesta haluan vilpittömästi kiittää jokaista teitä te-
kemästänne työstä. Toivon, että jaksatte uskoa yhteisiin unelmiin ja sii-
hen, että me, uusi sukupolvi, yritämme tehdä työtä tämän liikkeen eteen 
vähintään yhtä hyvin kuin te olette tehneet. Kaikkea hyvää teille! 
 
Puheenjohtaja: Kunniajäsenten puolesta käyttää puheenvuoron toveri 
Timo Roos. Ole hyvä! 
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Timo Roos (kunniajäsen): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Äskeinen 
ja nykyinen puhuja ovat opettajia, ja kun opettaja avaa suunta, se on 
kolme varttia ja välitunti, joten olkaa hyvä ja istukaa! Tämä ei ole jälki-
istunto. 
 
Hyvät toverit! Sain luvan – oikeastaan käskyn – kiittää tästä kunnianosoi-
tuksesta, mikä on meitä kohdannut. Teen sen mielelläni. Tingin siihen 
vielä pari bonusta mukaan, saan kehua meitä ja saan kehua teitä. 
 
Koemme tämän kunnianosoituksen, kunniajäseneksi kutsumisen, suure-
na asiana. Täällä salissa oli eilen lehtitietojenkin mukaan suuria tunteita. 
Kyllä me koemme sellaisia tässä itsekin. Tämä kunnianosoitus tuli meille 
erittäin tuoretta vertausta käyttäen yllättäen ja tilaamatta, mutta kestäm-
me kyllä tämän. 
Kun katselen tätä meidän joukkoamme, niin sanon samaa kuin puheen-
johtaja, että merkittävä määrä työtä on takana. Kunniakirjassa puhutaan 
pitkästä päivätyöstä. Kyllä se joskus on heittänyt yön puolellekin, se täy-
tyy tunnustaa. Ihan arvion mukaan, jos lasketaan ne kokousten määrät, 
missä olemme olleet tällä yhteisellä asialla, niin se on kymmenissä tu-
hansissa. Jos lasketaan niiden pykälien määrä, mitä olemme olleet lyö-
mässä lukkoon tai äänestyksen jälkeen häviämässä, niin puhutaan sa-
doista tuhansista, ellei jo miljoonista, samoin kuin se aika, mikä niihin on 
käytetty, se on ollut etupäässä talkootyötä, jostakin muusta työstä pois, 
mutta hyvällä perusteella. Näin me sen koemme. 
 
Ystäväni Paasion Pertti käyttää usein semmoista vertausta, jonka muis-
tan huonosti, mutta tässä nyt tunnen, että se täytyy sanoa, eli että emme 
vaali tuhkaa, vaan me vaalimme liekkiä. Sitä me olemme tehneet ja sitä 
toivon uuden puoluejohdon tekevän, pitkä historiamme jo sitä edellyttää. 
Siihen historiaan on meidän turha palata, varsin edustava otos on edes-
sänne lavalla sosialidemokratian historiasta. 
 
Kun nyt näitä miettii, niin kuin kolmen vuoden välein pitääkin miettiä, 
puolueemme tulevaisuutta ja katsella, mitkä ovat haasteet, niin uusi pu-
heenjohtaja sanoi tähän mukavasti, että aukeaa uusi sivu. Te jotka sillä 
sivulla toimitte, voitte uskoa, että tämä joukko kääntää myös sivua ja on 
teidän mukananne tässä työssä. Tämä on yhteistyötä, joskin tiimityötä. 
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Minun mummuni antoi minulle hyvän ohjeen, kun lähdin opiskelemaan. 
Mummuni oli väsynyt punaleski. Mummu sanoi, että pidä sinä, Timo, ai-
na sen heikomman puolta, niillä vahvemmilla on aina puoltajansa. 
 
Uusi puoluejohto! Emme anna isoja neuvoja, mutta tehkää hyviä, viisaita, 
pitkälle kestäviä, kantavia päätöksiä! Yhden esimerkin siitä sanoisin: 
Tehkää näin hyviä päätöksiä, kuin edellinen puoluejohto teki valitessaan 
kunniajäseniä! 
 
Puheenjohtaja: Arvoisat, hyvät toverit! Lämmin kiitos, Timo Roos, tuosta 
puheenvuorosta. Vielä kerran lämpimät onnentoivotukset ja nöyrimmät 
kiitoksemme kaikesta tekemästänne työstä myös järjestävän valiokun-
nan puolesta teille kaikille, arvoisat kunniajäsenet, yhdessä ja jokaiselle 
erikseen. 
 
Kohta 19. on loppuun käsitelty. 
 
Puheenjohtaja: Valmistaudumme puoluehallituksen kukitukseen. Sitä 
ennen sihteerillä on puheenvuoro. 
 
Muutokset puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Muutama puoluekokousedustaja on vaihtunut. Puoluekokous-
edustajaksi on siirtynyt kello 10.25 Keski-Suomen Piirin edustajan Maija 
Piitulaisen tultua estyneeksi hänen varamiehensä edustaja Keijo Haavis-
to. 
 
Edelleen Keski-Suomen Piirin edustajan Ulla Lauttamuksen tultua esty-
neeksi on puoluekokousedustajaksi siirtynyt kello 10.45 hänen varamie-
hensä edustaja Kalle Sumelles. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puoluehallituksen jäsenten esittely ja kukitus 
 
Puheenjohtaja: Pyydän uutta, vasta valittua puoluehallitusta tänne salin 
eteen lavalle. Valkokankaalla näkyvät nimet, ja jos pääsi unohtumaan, 
voi tarkistaa, että pääseekö kukitettavaksi! Olkaa hyvät, arvoisat Sosiali-
demokraattisen Puolueen uudet puoluehallituksen jäsenet, tervetuloa! 
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Pyydän paikalle myös puolueen vastavalitut uudet varapuheenjohtajat, 
olkaa hyvä, tervetuloa lavalle! Asettautukaa aakkosjärjestykseen!  
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Tässä on SDP:n uusi johto, 
eli tällä tiimillä teemme työtä puolueen eteen. Mielestäni tämä on erittäin 
komea joukko, ja uskon, että ensi viikolla käärimme hihat ja aloitamme 
työnteon. Onnea kaikille valituille! (Kokouksesta välihuuto: Onko siellä 
yhtään meidän vanhusten edustajaa?) 
 
Puheenjohtaja: Sydämelliset onnittelut myös järjestävän valiokunnan 
puolesta kaikille valituille vielä kerran. Seuraavat kaksi vuotta purjehdi-
taan sitten tässä kokoonpanossa. 
 
Kutsumme vanhan puoluehallituksen väistyvät jäsenet huomioitavaksi 
tänne lavalle, samoin puoluevaltuuston edellisen puheenjohtajan Matti 
Ahteen, olkaa hyvä! Pyydän lavalle myös puolueen väistyvän puheenjoh-
tajan Eero Heinäluoman. 
 
Kokouksessa kukitettiin puolueen edellinen puheenjohtaja Eero Heinä-
luoma, puoluevaltuuston edellinen puheenjohtaja Matti Ahde sekä puo-
luehallituksesta pois jäävät henkilöt. 
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Näette edessänne joukon 
henkilöitä, jotka ovat kantaneet vastuuta viimeisen kolmen vuoden aika-
na aika vaikeinakin hetkinä ja vaikeissa tilanteissa. Haluan kiittää jokais-
ta teistä tekemästänne työstä yhteisen liikkeemme hyväksi. Toivon, että 
yhteistyömme tulee jatkumaan ja tulette samalla innolla tekemään työtä 
puolueemme hyväksi uudenlaisissa tehtävissä. Kiitoksia meidän kaikkien 
puolesta. Oikein hyvää jatkoa teille jokaiselle! 
 
Esko Riepula (entinen puoluehallituksen jäsen): Näiden väistyvien, mut-
ta ei poistuvien, puolesta haluan kiittää tästä pienestä tilaisuudesta, joka 
on tähän järjestetty, mutta ennen kaikkea niistä vuosista, jotka olemme 
toimineet, kuka pitemmän ja kuka lyhyemmän ajan, mutta vähintään sen 
kolme vuotta.  
 
Tämä aikahan on ollut poliittisesti todella mielenkiintoinen, koska on ta-
pahtunut näitä muutoksia. Puoluehallituksen työn osalta voin todeta, että 
kun olen sitä seurannut, niin se on parantanut kuin sika juoksuaan. Nyt 
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kun se on saanut tämän uuden lähdön ja tuoreuden, niin toivon, että tä-
mä vauhti jatkuu ja todella nähdään, että alkaa uusi aika myös poliitti-
sessa mielessä, kuten Jutta on luvannut. Kiitoksia vielä kerran ja onnea 
ja menestystä tuleville! 
 
Puheenjohtaja: Myös järjestävän valiokunnan puolesta lämpimät kiitok-
set kaikille teille tehdystä työstä. Toivotamme onnea ja menestystä teille 
jatkoon kaikessa, mitä teette. 
 
Ilmoitusasioita 
 
Sihteeri: Sen jälkeen kun puheenjohtaja keskeyttää kokouksen, on lou-
nas ja suosittelen lämpimästi, että mahdollisimman moni puoluekokous-
edustaja suorittaisi noin 7,5-12 minuutin kävelyn – riippuen kunnosta – 
Hämeenlinnan torille, jossa meillä on yleisötapahtuma. Puheenjohtaja 
puhuu siellä 10 minuutin kuluttua. 
 
Kokous jatkuu kello 13.15. Todennäköisesti ensimmäisenä asiana on 
kansainvälisen julkilausuman käsittely ja sitä mukaa asioita, kun saam-
me niitä valiokunnista saliin. Tämä tiedotus sosiaali- ja terveysvaliokun-
nalle ja suomalaisen työn tulevaisuus – ohjelmavaliokunnalle, joilta on tu-
lossa kovasti tavaraa saliin. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Helsingin piirin edustajan Matti Niemen tultua estyneeksi on 
puoluekokousedustajaksi siirtynyt kello 11.05 hänen varamiehensä edus-
taja Vertti Kiukas. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Kokous keskeytetään. 
 
Kokous keskeytettiin kello 11.43, ja sitä jatkettiin kello 13.10. 
 
Puheenjohtajana toimi Tytti Tuppurainen. 
 
Puheenjohtaja: Sosialidemokraattisen Puolueen puoluekokous jatkuu. 
Ensin muutamia ilmoitusasioita. 
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Ilmoitusasioita 
 
Puheenjohtaja: Aulaan on toimitettu arvoisia puoluekokousedustajia 
varten kierrätyspaperin keräyslaatikko, ja esitän tässä nöyrimmän toivo-
muksen, että edustajat voisivat toimittaa tarpeettomat paperinsa kierrä-
tykseen. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajaksi on siirtynyt kello 12.55 Helsingin pii-
rin edustajan Riitta Prustin tultua estyneeksi edustaja Romeo Pulli. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 20. 
 
 
20. HYVÄKSYTÄÄN KOKOUKSEN JULKILAUSUMAT 
 
20.2. Kansainvälinen julkilausuma 
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme esityslistan kohdan 20.2. kansainvälinen 
julkilausuma. Julkilausuma on käsitelty kansainvälisten asiain valiokun-
nassa. Kuulemme aluksi valiokunnan puheenjohtajan Krista Kiurun pu-
heenvuoron. Hän ei ole saapuvilla, joten asian tulee esittelemään valio-
kunnan varapuheenjohtaja Folke Sundman. Ole hyvä! 
 
Folke Sundman (kansainvälisten asiain valiokunnan varapuheenjohta-
ja): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Valiokunta on käsitellyt esityksen 
ja tehnyt esityksen kansainväliseksi julkilausumaksi puoluehallituksen 
laatiman pohjaesityksen pohjalta. Teille on jaettu valiokunnan esitys. 
 
Aluksi ehkä taustaksi sen verran, että aikaisemmissa, erityisesti viime 
puoluekokouksessa näistä asioista on ollut tapana antaa toisaalta täm-
möinen laajempi kansainvälispoliittinen kannanotto ja lyhyt ajankohtai-
sempi kansainvälinen julkilausuma. Nyt näiden kysymysten valmistelu-
vaiheessa tätä kokousta varten on päädytty siihen, että yritetään erään-
laista välimuotoa. Tämän yrityksen lopputulos, sanotaan formaatin osalta 
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on nyt teidän katsottavissanne. Se on sekä pituudeltaan että luonteel-
taan eräänlainen kannanoton ja julkilausuman välimuoto. 
 
Tästä käytiin myös valiokunnassa lyhyt keskustelu, jossa eräillä jäsenillä 
oli tarvetta hieman lyhentää tätä ja pyrkiä enemmän julkilausuman suun-
taan, mutta valiokunnassa kuitenkin sitten päädyttiin siihen, että pitäydy-
tään tässä pohjaesityksessä, joka nyt on edessänne. 
 
En aio lukea läpi tätä esitystä, mutta muutama sana itse tämän esityksen 
neljästä asiakokonaisuudesta. Kuten huomaatte, se alkaa luvulla, joka 
on otsikoitu ”Globalisaatio murroksessa” ja jossa ydinkohtana on se, että 
tässä murroksessa on kaksi piirrettä, toisaalta tämä talouden vapautta-
minen maailmanlaajuisessa mittakaavassa nykymuodossaan on tulossa 
tietyllä lailla päätepisteeseensä, tai on kasvavia paineita, että pitäisi pys-
tyä ottamaan käyttöön uusia sääntelykeinoja nykymuotoisen globalisaa-
tion hallitsemiseksi, ei vähiten ilmastonmuutoksen aiheuttamien uusien 
haasteiden vuoksi. 
 
Toisaalta maailmanpolitiikassa on menossa varsin perustavaa laatua 
oleva muutos, jossa on syntymässä uusi tämmöinen moninapainen ase-
telma, valtakeskuksia ja voimakeskuksia on useampia. Tämä tekee kan-
sainvälisen politiikan aikaisempaa vähemmän ennustettavaksi, toisaalta 
se kasvattaa myös paineita monenkeskisen yhteistyön vahvistamiseksi. 
Voisiko sanoa, että tämän luvun ydinkohta onkin tässä lause, jossa tode-
taan, että Suomen globaalipolitiikan selkeänä johtotähtenä on oltava sel-
laisen kehityksen edistäminen, jolla vahvistetaan ja vakautetaan meneil-
lään olevien globaalimuutosten myönteisiä piirteitä. Nämä myönteiset 
piirteet siis ovat paineet globalisaation hallinta- ja sääntelykeinojen li-
säämiseksi ja paine monenkeskisen yhteistyön vahvistamiseksi. 
 
Toisessa luvussa puututaan varsin ajankohtaiseen aiheeseen, kansain-
väliseen ruokakriisiin, jossa ehkä eräänä punaisena lankana on se, että 
näemme tänään, ja olemme nähneet viimeviikkoina ja kuukausina, tä-
män kriisin eräitä akuutteja, välittömiä ja jossain määrin suhdanneluon-
toisia piirteitä ruuan hinnankorotusten ynnä muiden muodossa. Mutta 
pinnan alla on paljon monimutkaisempi ja syvempi rakenteellinen ongel-
ma, jonka ratkaisemiseen pitäisi käydä käsiksi. Tämän luvun loppupuo-
lella onkin sekä kauppa- että kehityspolitiikkaan liittyviä niin lyhyen kuin 
pitemmänkin tähtäimen uudistusesityksiä. 
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Kolmannessa luvussa käsitellään Suomen turvallisuuspolitiikkaa. Tässä 
on tietysti taustalla se, että syksyllä on edessä seuraavan turvallisuus- ja 
puolustuspoliittisen selonteon käsittely eduskunnassa, ja tällä pohjuste-
taan SDP:n osallistumista siihen keskusteluun ja päätöksentekoon. Täs-
sä voimme sanoa, että toisaalta alleviivataan, että turvallisuuspoliittisen 
keskustelun tulee jatkua vapaana ja ennakkoluulottomana, mutta toisaal-
ta, kuten voitte nähdä, viesti on myös selvästi se, että SDP:n peruslin-
jaan näissä kysymyksissä ei ole tarvetta tehdä mitään tarkistuksia, kos-
kee se sitten Suomen puolustuksen perusratkaisuja tai vaikkapa Suo-
men suhdetta puolustusliitto Natoon, kuten erityisesti käy ilmi tämän lu-
vun kolmesta viimeisestä kappaleesta. 
 
Lopuksi on Eurooppa-politiikkaa koskeva luku. Tarvitaan aktiivisuutta, 
todetaan otsikossa. Tässä on ehkä erityisenä viestinä se, että nyt olisi 
tarvetta saada tämä Lissabonin sopimus voimaan, ratifioiduksi ja pan-
nuksi täytäntöön, jotta voisimme tästä eteenpäin nyt keskittyä ennen 
kaikkea Eurooppa-politiikan sisältökysymyksiin ja tässä toisaalta EU:n 
roolin vahvistamiseen globaalina toimijana suhteissaan ulospäin ja toi-
saalta EU:n sisäisen politiikan jämäköittämisessä ja ennen kaikkea kan-
salaisten luottamuksen lisäämiseksi Euroopan unionin politiikkaa kohtaa. 
Tällä pohjustetaan luonnollisesti myös vähän pidemmällä tähtäyksellä 
meidän toimintaamme tulevissa EU:n parlamenttivaaleissa. 
 
Näillä saatesanoilla, hyvät toverit, esitän valiokunnan puolesta kansain-
välisen julkilausuman käsittelyä ja hyväksymistä. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan varapuheenjohtajalle, Folke 
Sundmanille, esittelystä. Nyt käymme keskustelua. Ensimmäinen pyydet-
ty puheenvuoro on Hanna Isbomilla, Varsinais-Suomi, ja valmistautuu 
Ulpu Iivari, Helsinki. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Pari muutosesitystä sivuille 3 ja 4 kappalee-
seen ”Suomen turvallisuuspoliittinen asema on vakaa”. 
 
Toiseksi viimeisessä kappaleessa oikeastaan alkaa tämä turvallisuuspo-
liittinen linjaus, ja tässä on tätä Nato-asiaa, ja aloitevastauksissa oli, että 
viitataan tähän kansainvälispoliittiseen julkilausumaan. Mielestäni tässä 
on oikein hyvät linjaukset tästä, että Suomessa on tarve käydä vilkasta 
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keskustelua turvallisuuspolitiikasta, ja toivoisin itse nimenomaan tätä 
keskustelua ja olisin niissä aloitevastauksissa esittänyt, että pitäisi käydä 
laajempaa keskustelua. Minulla on vähän sellainen tunne, ettei tiedetä 
tarpeeksi, ja sitä keskustelua on ehkä suitsittu – en tiedä, onko  – mutta 
jotenkin tarvittaisiin laajempaa kansalaiskeskustelua, jotta tietäisi vähän, 
mihin se mielipide ja kanta tässä turvallisuuspolitiikassa perustuu. 
 
Olen enemmän kallellani Nato-kielteisyyteen, mutta se on monelle ihmi-
selle pitkälti myös tunnekysymys, ettei oikein tiedä, mitä mieltä pitäisi ol-
la. Siksi mielestäni ensin pitäisi käydä keskustelu ja sen jälkeen linjata, 
mitä mieltä ollaan. Tässä on vähän se, että vaaditaan keskustelua, mutta 
vedetään kuitenkin samalla linjalla. Minä en toisaalta ymmärrä sitä, että 
ei ole ajankohtaista hakea Nato-jäsenyyttä, mutta pidetään portti auki. 
Milloin se on ajankohtaista ja mikä tekisi siitä ajankohtaisen? 
 
Tästä syystä mielestäni pitäisi ensin vaatia keskustelua eikä linjata sitä 
sen enempää, koska sehän on itsestään selvää, että se ei ole ajankoh-
tainen niin kauan, kunnes sitä hakemusta on joku ehdottamassa. Tällais-
tahan ei nyt ihan hirveästi ole täällä Suomessa julkisessa keskustelussa 
ehdoteltu. 
 
Esitän poistettavaksi kolmannelta sivulta toiseksi viimeisestä kappalees-
ta kaksi viimeistä lausetta: ”Suomen jäsenyys Natossa ei ole ajankohtai-
nen. Suomi pitää avoinna mahdollisuuden hakea Naton jäseneksi.” Nä-
mä lauseet poistettaisiin. 
 
Esitän myös, että poistetaan neljänneltä sivulta ensimmäisen kappaleen 
viimeinen lause: ”Nyt tällaisille uusille turvallisuuspolitiikan linjamuutoksil-
le ei ole tarvetta”, koska pidän oikein hyvänä tätä keskustelua, että vaa-
ditaan kuitenkin, että tällöin se tapahtuu vain laajan poliittisen prosessin 
kautta, ja tällaisille ratkaisuille tulee olla kansalaisten enemmistön tuki. 
Se on erittäin hyvä vaatimus. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ulpu Iivari, Helsinki, ja valmistautuu Tarja 
Kantola. 
 
Ulpu Iivari (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Hanna Isbom perusteli erinomaisen hyvin nämä 
ehdotuksensa, joita molempia kannatan. Maailmassa on tapahtumassa 
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hurjasti muutosta turvallisuuspoliittisessa ympäristössä. Ilmastomuutok-
sen turvallisuuspoliittinen aspekti on noussut hyvin vahvasti esiin. Jou-
dumme pohtimaan, mitä nationalismin ja muukalaisvihan nousu merkit-
see turvallisuuspolitiikassa. 
 
Nato itsessään muuttuu koko ajan. Mielestäni Sosialidemokraattisen 
puolueen jäsenten pitäisi olla Suomessa parhaiten informoituja siitä, mitä 
maailmassa ja turvallisuuspolitiikassa tapahtuu. Jos halutaan keskuste-
lua, niin on tietysti luonnollista, että meillä ei ole valmiita johtopäätöksiä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tarja Kantola, Helsinki, ja valmistautuu 
Anna Mäenpää, Helsinki. 
 
Tarja Kantola (Helsingin Sosialidemokraatit ja puoluehallitus): Kansain-
välinen julkilausuma on huolellista työtä. Valiokunta on halunnut listata 
tänne suurin piirtein kaikki ne asiat, jotka perinteisestikin on sanottu ja 
sitten uudempana valottaa tätä ruokakriisiä. Tätä paperiahan tarvitaan 
tämän puoluekokouskauden välillä. Meillä täytyy olla puolueiden välises-
sä keskustelussa esimerkiksi tietystä yhteistyöstä tai muusta jotenkin 
paperilla linjattu se, mikä on meidän laajempi kantamme asioihin. Tun-
nemme nämä asiat itse, meidän ei tarvitse kaivaa tätä joka viikko esille ja 
katsoa, mitä on sanottu. Tässä on sinänsä ihan oikeita asioita, ja kaikki-
en näiden kantojen kanssa voi elää. 
 
Joillakin asioilla vaan on semmoinen tärkeä symboliarvo, että niistä täy-
tyy olla jotakin sanottu, ja sen takia en puolestani kannata Hanna Isbo-
min muutosesitystä. 
 
Kun tämä on nyt vähän liian pitkä, niin olisin toivonut, että olisi ollut mo-
dernimpi asenne katsoa maailmaa vielä enemmän ihmisoikeusnäkökul-
masta. Meillä on ollut puheenjohtaja, joka on ollut myös YK-liiton pu-
heenjohtaja, ja luulen, että tähän olisi voinut vielä selkeämmin liittää jo-
tain sen tyyppisiä painotuksia. 
 
Olen tosi tyytyväinen tähän kehitysyhteistyölinjaukseen. Sen kanssa 
pääsemme pitkälle. Kaikki muutkin asiat, jotka tässä ovat, ovat hyviä 
kantoja, mutta ehkä pitäisi olla vähän terävämmin siitä, että maailmassa 
arvoilla pitäisi olla vähän enemmän merkitystä. Sekä Yhdysvalloissa että 
Venäjällä on uusi johto, ja kehitysmaissa tapahtuu paljon, joten pitäisi 
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ehkä vähän miettiä sitä, millä arvopohjalla katsomme näitä asioita. Olin 
toivonut tämän suuntaista lausetta, mutta en esitä enää tässä vaiheessa 
mitään muutoksia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anna Mäenpää, Helsinki. 
 
Anna Mäenpää (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Tuen lämpimästi Hanna Isbomin esitystä. Toivon, että SDP voisi ol-
la nimenomaan se puolue, joka pystyisi jalkauttamaan kansalaisten pa-
riin tämän turvallisuuspoliittisen keskustelun, koska sitä nyt aidosti käy-
dään. En usko, että onnistumme tässä tavoitteessa, jos tarjoamme vas-
taukset ennen kuin keskustelua on käyty. 
 
En tee mitään esitystä, mutta haluan sanoa seuraavia puoluekokouksia 
ajatellen, että mielestäni meillä ei tarvitse olla kaikista asioista pitkiä pa-
pereita. Jos se olisi julkilausuma, niin kaksi kolmasosaa sivuista olisi voi-
nut riittää. Valitaan siihen vaikka yksi aihe, mihin paneudutaan, niin pys-
tymme myös käymään täällä paremmin sitä keskustelua. 
 
Puheenjohtaja: Puheenvuoropyyntö tulee painavalta taholta, eli Eero 
Heinäluoma, ole hyvä! 
 
Eero Heinäluoma (eduskuntaryhmä): Toveri puheenjohtaja! Muutama 
sana, kun tilanne on se, että puolueen vastavalittu puheenjohtaja ei ole 
salissa. On kuitenkin tärkeätä, että kerrotaan, mitä tässä on ajateltu sen 
takia, että tämä on merkitykseltään erittäin suuri asia puolueen linjan 
muodostuksessa ja myös siinä viestissä, joka täältä lähtee. 
 
Tässä on kerrottu se linja, joka oikeastaan kehiteltiin keskustelun jälkeen 
2004 keväällä. Silloin puolueessa käytiin turvallisuuspoliittinen keskuste-
lu ja katsottiin, mikä muuttuu. Todettiin, että eurooppalainen yhteistyö tu-
lee vahvasti mukaan, ja on tärkeätä, että olemme mukana siinä unionin 
yhteistyössä. Silloin nähtiin jo nämä unionin turvatakuut, nähtiin, että se 
on meille erittäin myönteinen asia, ja siltä pohjalta tehtiin ratkaisut 2004 
puoluevaltuustossa ja sitten puoluekokouksessa 2005. 
 
Keskustelua tarvitaan, mutta tämän kokoinen puolue ei voi lopettaa lin-
jaansa turvallisuuspolitiikassa siksi aikaa, että jokin uusi keskustelu on 
tulossa. Joka ikinen päivä täytyy olla olemassa linja turvallisuuspolitiikan 
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alueella, ja se linja on, että emme näe nyt Nato-kysymystä ajankohtaise-
na. Jos sitten keskustelun kuluessa jotain muuta ilmenee, niin sitten siitä 
ilmoitetaan demokraattisella tavalla. 
 
On tärkeätä, kun tämä on sen kokoluokan päätös, että sen täytyy olla 
puoluekokouksen käsissä. Ei voi olla niin, että kevyempi elin, vaikkapa 
puoluevaltuusto, puoluekokousten välillä ottaisi tähän asiaan kantaa. 
 
Pidän tärkeänä, että jokainen tietää, että tätä päätöstä katsotaan, mitä 
puoluekokous tässä asiassa päättää. Jos tähän tekstiin tehdään muutok-
sia ja otetaan virke pois, jossa todetaan, että esitys ei ole ajankohtainen, 
niin tulkitaan, että puoluekokous on muuttanut puolueen linjaa. Se on se 
viesti, jonka te silloin lähetätte suomalaisille. Nyt pitää miettiä, haluatteko 
lähettää sen viestin, vai sen, että nykyinen linja on hyvä, me kannatam-
me sitä, ja sitten keskustellaan ja jokainen voi ottaa siihen keskusteluun 
osaa ihan omien lähtökohtiensa mukaan. Tämä on tärkeä ratkaisu. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu on päättynyt. 
 
Meille on tehty kannatettu muutosesitys kansainvälistä julkilausumaa val-
mistelleen valiokunnan pohjaesitykseen, ja meidän on suoritettava koe-
äänestys. 
 
Esityksen on tehnyt Hanna Isbom, ja sitä on kannattanut Ulpu Iivari, 
myös Hanna Mäenpää. Esitys on seuraava: poistetaan toiseksi viimeisen 
kappaleen kaksi viimeistä lausetta sivulta 3, eli lauseet, jotka alkavat 
”Suomen jäsenyys Natossa..” jne. sekä poistetaan neljänneltä sivulta en-
simmäisen kappaleen viimeinen lause ”Nyt tällaisille..” jne. 
 
Esitän äänestysmenettelyksi, että ne, jotka kannattavat valiokunnan poh-
jaesitystä kansainväliseksi julkilausumaksi, äänestävät sinisellä lipulla, ja 
ne, jotka kannattavat tehtyä muutosesitystä, käyttävät punaista. Sopiiko? 
Sopii. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme äänestykseen. Pyydän teitä, jotka olette va-
liokunnan esityksen kannalla, nostamaan äänestysliput nyt, olkaa hyvä! 
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Kiitos. Te jotka kannatatte tehtyä muutosesitystä, punaiset ylös! Kiitok-
sia. 
 
Tulkitsen puheenjohtajana, että pohjaesitys on voittanut äänestyksessä. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 20.2. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi kansainvälisen julkilausuman. 
 
(Puoluekokouksen hyväksymä kansainvälinen julkilausuma on pöytäkir-
jan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 18.12. 
 
 
18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.12. Sosiaali- ja terveysaloitteet (190-269) 
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme nyt sosiaali- ja terveysaloitteet. Kuulem-
me ensin sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtajan Hanna Tainion 
puheenvuoron. Näiden valiokunnan tekemien muutosesitysten pitäisi olla 
paperilla. Niitä on aulassa sivupöydällä. Ne heijastetaan myös taululle. 
Pyydän sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtajaa Hanna Tainiota 
esittelemään valiokunnan työtä, ole hyvä! 
 
Hanna Tainio (sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtaja): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Sosiaali- ja terveysvaliokunta teki aikamoi-
sen työurakan, taisimme kokoustaa lähemmäs 7 tuntia. Kokous oli välillä 
aika kiivaskin, oli kovia äänenpainoja, ja ovetkin kävivät aika tiuhaan ja 
niitä paiskottiin kiinni kovalla äänellä. Lopulta pääsimme yhteisymmär-
rykseen asioista. 
 
Ensimmäiseksi haluan tuoda valiokunnan terveiset siitä, että pidimme ai-
ka ihmeellisenä, että meillä ei ollut sosiaali- ja terveyspoliittista ohjelmaa, 
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ainoastaan aloitteita käsiteltävänä, ei myöskään sosiaali- ja terveyspoliit-
tista julkilausumaa. Aloitteita oli toki runsaasti, 80 kappaletta, ja tällainen 
nippu on muutosesityksiä. Työsarkaa meillä oli ihan riittävästi. 
 
Mielestämme sosiaali- ja terveyspoliittiset kysymykset ovat todella tärkei-
tä, varsinkin kun kuntavaalit ovat tulossa, ja nämä ovat ne keskeiset asi-
at, jotka varmasti nousevat esille, niin olisimme kaivanneet ohjelmaa. Nyt 
oli hyvin vaikea hakea näistä muista ohjelmista niitä melko vähäisiä viit-
tauksia näihin asioihin. 
 
Sitten lähden käsittelemään näitä meidän esityksiämme, joita on aika 
runsaasti. Mietinnön pohjana on siis esityskirja, joiden sivuihin täällä vii-
tataan. Ne näkyvät taululla heijastettuna. 
 
Otan esille mielenkiintoisia muutosesityksiä. Aloitteet 190 – 199, sivut 
321 – 332. Päätökseen lisätään uudeksi neljänneksi kappaleeksi seu-
raava: ”Lapsilisäjärjestelmää on uudistettava niin, että kaikista lapsista 
maksetaan samansuuruinen lapsilisä. Samalla lapsilisän tasoa tulee nos-
taa. Lapsilisät tulee sitoa indeksiin ja lapsilisää tulee maksaa myös 17-
vuotiaista. Lapsilisää ei yhteen soviteta toimeentulotuen kanssa.” 
 
Vanha neljäs kappale on jatkossa viides jne. 
 
Uuden viidennen kappaleen ensimmäinen virke muutetaan seuraavasti: 
”Lapsiperheiden toimeentulotukea tulee korottaa.” 
 
Päätöksen viimeinen kappale poistetaan. 
 
Aloitteet 200-202, sivut 333-336. Päätösesityksen toista kappaletta muu-
tetaan seuraavasti: ”Puoluekokous toteaa, että sosiaali- ja terveyden-
huollon asiakasmaksujärjestelmää tulee selkeyttää ja kehittää. Esimer-
kiksi hammashoito ja palveluasumisen tukeminen tulee saada maksukat-
tojärjestelmän piiriin. Maksukattoa tulee madaltaa sekä oikeudenmukais-
taa kuntien ja valtion välistä maksuvelvoitetta.” 
 
Aloitteet 204-206, sivut 337-340. Päätöksen toista virkettä muutetaan 
seuraavasti: ”Erityishuomio tulee jatkossa olla varhaisessa tuessa ja en-
naltaehkäisevissä erityisesti lapsiperheitä ja nuoria koskevissa palveluis-
sa.” 
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Päätösesityksen loppuun lisätään uusi kappale: ”Puoluekokous viittaa 
Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan ja kehottaa samalla 
sosialidemokraatteja paikallisella tasolla edistämään lapsiperheiden hy-
vinvointia ja palvelujen kehittämistä.” 
 
Aloitteet 207-208, sivut 340-343. Päätöksen kolmannesta virkkeestä läh-
tien teksti muutetaan seuraavasti: ”Ns. nollamaksuluokka päivähoidossa 
on säilytettävä ja sen tulorajoja tulee nostaa. Pieni- ja keskituloisten päi-
vähoitomaksuja on pienennettävä. Päivähoitoon on lisättävä hyvätulois-
ten osalta lisäportaita maksuihin.”  
 
Päivähoidon maksujen tulee määräytyä tuntiperusteisesti varhaiskasva-
tussuunnitelman mukaisesti.”  
 
Aloitteet 209-212, sivut 343-346. Päätösesitykseen lisätään loppuun seu-
raavaa: ”Isyysvapaa tulee muuttaa lapsikohtaiseksi siten, että esimerkik-
si kaksosten isillä vapaa on kaksinkertainen ja kolmosten isillä kolminker-
tainen.” 
 
Aloitteet 214-217, sivut 347-349. Päätösesityksen ensimmäistä virkettä 
muutetaan seuraavasti: ”Puoluekokous toteaa, että tasokorotusten lisäk-
si on helpotettava vaikeavammaisten ja kaikkein vaikeimmassa asemas-
sa olevien eläkkeensaajien tilannetta esimerkiksi parantamalla asumistu-
kea, hoitotukia ja palveluasumista.” 
 
Aloitteet 218-219, sivut 351-354. Päätösesitystä muutetaan seuraavasti: 
”Puoluekokous toteaa, että ikääntyvien palomiesten tilanteeseen on ha-
ettava yksilöllisiä ratkaisuja selvittäen samalla vastaavat toimialat.” 
 
Aloitteet 220-223, sivut 354-358. Päätösesityksen kolmatta virkettä muu-
tetaan seuraavasti: ”Eläkeuudistus on toteutettava oikeudenmukaisesti ja 
indeksiturva on korjattava tarvittaessa.” 
 
Päätösesitykseen lisätään uusi kappale loppuun: ”Korkean inflaation 
vuosina on perusteltua, että eläkkeitä tarkistetaan kaksi kertaa vuodes-
sa.” 
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Aloite 230, sivut 366-368. Päätösesitykseen lisätään loppuun uusi virke: 
”Hyvä malli olisi esimerkiksi muutaman kunnan yhteinen ”avustajapank-
ki”, josta voi tilata tarvittaviin paikkoihin koulutetun avustajan.”  
 
Aloitteet 234-236, sivut 376-380. Päätösesityksen uudeksi toiseksi virk-
keeksi lisätään: ”Kuntien valtionosuuksia on nostettava siten, että kunnat 
pystyvät lisäämään resursseja perusterveydenhuoltoon.”  
 
Päätösesityksen uusi kolmas virke muutetaan seuraavasti: ”Erityisesti on 
kohdennettava lisää resursseja terveyden edistämiseen ja perustervey-
denhuoltoon.” 
 
Päätösesityksen loppuun lisätään: ”Kunnallista palvelutuotantoa on kehi-
tettävä siten, että se on riittävän kilpailukykyinen esimerkiksi työvoiman 
rekrytoinnissa muuhun palvelutuotantoon verrattuna.” 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
kehittämään perusterveydenhuollon palveluja ja terveyden edistämistä.  
 
Aloitteet 237-239, sivut 380-382. Päätösesityksen ensimmäinen virke 
muutetaan seuraavasti: ”Puoluekokous yhtyy tavoitteisiin vahvistaa ter-
veyskeskusten resursseja ja erikoisosaamista, lisätä perusterveyden-
huollon ja erikoissairaanhoidon yhteistyötä sekä madaltaa niiden raja-
aitoja.”  
 
Päätösesityksen loppuun lisätään seuraava kappale: ”On huolehdittava 
siitä, että palvelujen saatavuus ja valtakunnalliset laatukriteerit toteutuvat 
kunnissa. Kunnallisten terveyspalvelujen houkuttelevuutta työntekijöille 
on lisättävä takaamalla henkilöstöresurssit ja inhimilliset työolosuhteet. 
Tätä voidaan edistää esimerkiksi lääkäri-hoitajatyöpareilla, omalääkäri-
järjestelmää kehittämällä ja työaikojen joustolla. Perusterveydenhuoltoa 
vahvistamalla pyritään eroon terveydenhuollon huolestuttavista kehitys-
piirteistä kuten jatkuvasti vaihtuvien vuokralääkäreiden käytöstä. Vuokra-
lääkäreiden käyttö lisää kunnan terveydenhuollon kustannuksia turhaan 
ja vaarantaa vakavasti hoidon jatkuvuuden.” 
 
Aloitteet 240-244, sivut 383-386. Päätösesityksen toiseksi virkkeeksi lisä-
tään: ”Asiakasmaksut on pidettävä kohtuullisina palvelujen käyttäjille.”  
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Uudesta kolmannesta virkkeestä poistetaan sivulauseet ”mutta palvelui-
den käytön ohjauksessa niillä on joissakin tapauksissa merkitystä ja viit-
taa Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen-ohjelmaan”. 
 
Aloitteet 245-247, sivut 386-389. Päätösesityksen loppuun lisätään virke: 
”Tärkeää on saada vaativaan erikoissairaanhoitoon sairaaloiden välinen 
tehtävien jako.”  
 
Aloitteet 248-253, sivut 389-396. Päätösesityksen toisessa virkkeessä 
korvataan riittävät -sana ilmaisulla ”tarvetta vastaavat”. 
 
Päätösesityksen kolmanneksi virkkeeksi lisätään: ”Myös työsuojelupiirien 
resurssit valvontatyössä tulee säilyttää ennallaan.” 
 
Päätösesityksen loppuun lisätään kaksi uutta kappaletta:  
 
”Vanhusten itsenäistä kotona selviytymistä tuetaan tunnistamalla palve-
lujen ja apuvälineiden tarpeet ajoissa. Ikäihmisillä tulee olla käytettävis-
sään kohtaamispaikkoja, 65+ -neuvoloita, joissa on terveyden edistämi-
sen ja ehkäisevän työn neuvontaa ja palveluohjausta. Neuvolat toimivat 
ikäihmisten palvelukeskuksina, joissa palvelujen lisäksi tuetaan osallis-
tumismahdollisuuksia, verkottumista ja harrastuksia. Ikääntyvän väestön 
palveluasumisen palvelutarjontaa monipuolistetaan virikkeellisillä hyvin-
vointipalveluilla. Hyvinvointi- ja hoitopalveluketjujen saatavuus, toimivuus 
ja palvelujen laatu varmistetaan kansallisilla yhtenäisillä kriteereillä. Kri-
teerien toteutumista seurataan, arvioidaan ja niistä tiedotetaan. 
 
Ikäihmisten palveluiden laatusuosituksia tulee uudistaa siten, että ne lin-
jaavat selkeästi sen, että ikäihmisiä hoitavien henkilöiden tulee olla sosi-
aali- ja terveysalan ammattilaisia.  
 
Vanhustenhuollon palvelu- ja hoitoketjut on saatava sujuviksi. Erityyppi-
sestä asumisesta ja/tai hoidosta on voitava siirtyä tarkoituksenmukai-
sempaan ilman viivytyksiä. Lisäksi on taattava, että vanhuspariskunnat 
voivat asua yhteistaloudessa/laitoshoidossa samassa huoneistossa 
mahdollisimman pitkään.” 
 
Aloitteet 258-259, sivut 400-402. Päätösesityksen toinen virke muutetaan 
seuraavasti: ”Alkoholin kulutusta tulee alentaa tehokkaalla, kansanter-
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veysperusteisella päihdepolitiikalla, nykyaikaisella valistuksella ja var-
haisella puuttumisella.” 
 
Aloitteet 260-262, sivut 403-407. Päätösesityksen kolmas virke muute-
taan seuraavasti: ”Kuntien tulee huolehtia siitä, että ne tarjoavat mielen-
terveyspalveluja eri-ikäisille asukkaille – huomioiden erityisesti lapset, 
nuoret ja maahanmuuttajat - ja että lakisääteinen hoitoon pääsy toteutuu 
käytännössä myös mielenterveyspalveluissa.”  
 
Päätösesityksen loppuun lisätään virkkeet: ”Lasten ja nuorten mielenter-
veysongelmien syihin on puututtava. Lisäksi pitää huomioida mielenter-
veysongelmien ja työstressin ehkäisy.”  
 
Aloite 263, sivut 407-409. Päätösesityksen loppuun lisätään virke: ”SDP 
asettaa terveydenhuollon yleistavoitteeksi väestön terveiden elinvuosien 
lisäämisen ja määrittelee konkreettiset väestön terveystavoitteet, joihin 
pyritään yksilöinä ja yhteiskunnan toimesta ja joita seurataan.” 
 
Toveri puheenjohtaja! Siinä olivat meidän esityksemme. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle Hanna Tainiolle 
esittelypuheenvuorosta. Nyt menemme keskusteluun. Keskustelun aloit-
taa edustaja Ilkka Taipale, Helsinki, ja valmistautuu Johanna Ruoranen, 
Varsinais-Suomi. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja! 
Täällä on puhuttu unelmista. Kauan ei voida puhua unelmista, ellei niitä 
toteuteta. Nyt me toteutamme yhden unelman: maksuton päivähoito kai-
kille lapsille. Täällä tullaan tämä esittämään ja siitä äänestämään. Teillä 
on mahdollisuus toteuttaa sellainen uudistus, joka on konkreettinen, 
täsmällinen ja lapsiperheille äärimmäisen tärkeä. Kaikki lapsilisien koro-
tukset voidaan inflaatio- ja hintojen korotuksilla syödä, mutta maksutonta 
päivähoitoa ei voida syödä. 
 
Olisin muutenkin ollut radikaalisempi, halunnut uudelleen maksuttoman 
kansallisen terveyspalvelun, joka on meidän suuri tavoitteemme 70-
luvulla. Tässä on olemassa vain näitä pieniä viilauksia. 
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Muutenkin:  seuraavaan puoluekokoukseen tuon ilman muuta yksinäisen 
miehen aseman näitten perheellisten ja lasten, nuorten ja kaiken hössö-
tyksen ohella. 
 
Eli: SDP asettaa tavoitteekseen maksuttoman päivähoidon. Tämä on 
meidän helsinkiläisten esitys, ja uskon, että koko kansa on tällä kannalla. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi, ja 
valmistautuu Hanna Isbom, Varsinais-Suomi. 
 
Johanna Ruoranen (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri) Ar-
voisat toverit! Olen työttömyysturvakäsittelijä Metallin työttömyyskassas-
sa. Olen entinen autotehtaan duunari, ja olen ollut myös työtön. Haluan 
tehdä tähän valiokunnan päätösesitykseen poikkeavan esityksen aloittei-
siin 225 - 228 sosiaali- ja työttömyysturvasta. Ikävän yhteen sattumuksen 
takia meidän piirimme edustaja ei ehtinyt tätä asiaa puolustaa valiokun-
nassa, joten toin sen tänne saliin. 
 
Ehdotukseni olisi, että tähän päätösesityksen ensimmäiseen kappalee-
seen liitetään loppuun seuraavaa: ”Työttömyysturvaa on myös uudistet-
tava siten, että työttömyysturvan omavastuuaikaa lyhennetään ja sen 
kertymisaikaa pidennetään.” 
 
Hyvät toverit! Joudun viikoittain puhelimessa tarkistelemaan tätä oma-
vastuuajan kertymistä, ja kuulen jatkuvasti sitä, että ei kannata mennä 
töihin, kun omavastuuaika ei välttämättä kerkeä kertyä. Omavastuuaika 
on 7 arkipäivää ja sen on kuluttava 8 viikon aikana.  
 
Puoluehallituksenkin lausunnossa todetaan, että työttömyysturvan oma-
vastuuaika on ILO:n sopimuksen mukaan enimmäismäärä ja että tätä 
olisi lyhennettävä. Otan sellaisen esimerkin, että yhdellä työttömällä on 
mennyt omavastuuaikaa 5 päivää, sitten hän on ollut jonkun aikaa töissä, 
on tarjottu töitä, ja juuri kun se 8 viikkoa on kulumassa loppuun, tarjotaan 
kahdeksi päiväksi töitä, mutta hän kieltäytyy siitä. Jos hän olisi sen kaksi 
päivää työttömänä, niin hänen omavastuuaikansa olisi sitten otettu. 
 
Varsinkin osa-aikaiset työntekijät ovat pulassa tässä asiassa, koska heil-
lä omavastuuaika muutetaan tunneiksi, koska heillä on niitä työtunteja 
vähemmän kuin pystytään ottamaan kokonaista omavastuuaikapäivää. 
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Sitten se voi siirtyä uudelleen, se voi mennä eteenpäin jopa kuukaudella, 
että saadaan koko omavastuuaikaan se vaadittava tuntimäärä.  
 
Tämä on työttömien unelma, että he voisivat tehdä töitä, kun niitä tarjo-
taan, mutta myös se, että helpotettaisiin sitä hetkeä, jos jää työttömäksi, 
ettei työttömyyden vaikutukset olisi niin kovia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Tuija Pohjola (Oulu): 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Muutosesitys aloitteisiin 209 ja 210. Tämä 
koskee vanhempainvapaajärjestelmän uudistamista. Oikeastaan näissä 
molemmissa on vaatimus ns. Islannin mallista, eli vanhempainvapaan 
jakamista vanhempien kesken kolmeen osaan niin, että äidille yksi osa, 
isälle yksi ja yhdestä osasta vanhemmat saavat päättää keskenään. 
 
Nyt tässä aloitevastauksessa on niputettu yhteen nämä vanhempainva-
paajärjestelmää koskevat asiat, kun taas toisessa aloitteessa vaaditaan 
vanhemmuuden kustannusten jakamista, ja se on hieman eri asia.  
 
Vanhempainvapaajärjestelmä koskettaa nimenomaan hyvin konkreetti-
sesti perheitä ja sitä elämää siellä perheissä ja sitä isän ja lapsen suh-
detta, joka nykyisin edelleen on hieman heikompi, kun äidit pitävät suu-
remman osan siitä vanhempainvapaasta. 
 
Tämä loisi tasa-arvoa työmarkkinoille, mutta toisaalta myös miesten ta-
sa-arvoa siinä mielessä, että miehillä olisi yhtäläinen oikeus lapsen 
kanssa kotona olemiseen. 
 
Esitän siis, että päätökseksi tulisi: ”Puoluekokous toteaa, että vanhem-
painvapaajärjestelmää on uudistettava aloitteiden vaatimusten mukai-
sesti.” 
 
Toisessa aloitteessa vaaditaan vähän pidempää aikaa ja toisessa vähän 
lyhyempää, mutta tämä vastaus jättäisi harkinnan varaan, minkä pituinen 
se vanhempainvapaa voisi olla. Molemmissa vaaditaan kyllä pidempää 
vanhempainvapaata kuin mitä nykyisin on. 
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Pidän äärimmäisen tärkeänä, että puoluekokouksista tulisi välillä hyvin 
konkreettisiakin kantoja, jotta voimme sanoa, että SDP siirtyy joko Islan-
nin mallin kannalle tai että kaikki nämä vastaukset eivät olisi ympäripyö-
reitä, että pidetään tärkeänä, että vanhempainvapaajärjestelmää kehite-
tään tai vastaavaa, vaan otettaisiin joskus ihan napakka kanta jonkun 
konkreettisen aloitteen puolesta. 
 
Pyydän salista kannatusta tälle esitykselleni.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuija Pohjola, Oulu, ja valmistautuu Virpa 
Puisto, Varsinais-Suomi. 
 
Tuija Pohjola (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja! 
Hyvät toverit! Me olemme täällä huomanneet, että meiltä puuttuu ohjel-
mia - täällä on puhuttu sosiaali- ja terveyspoliittisen ohjelman puuttumi-
sesta – mutta itse koen, että olisi tarvittu laaja hyvinvointiohjelma, jota ei 
ole tehty vain kunnan ja kunnan talouden näkökulmasta. Toivon, että jat-
kossa näihin asioihin paneudutaan ja näitä ohjelmia laaditaan, koska ne 
ovat niitä työkaluja, joita kunnissa tarvitaan. 
 
Kiinnitän huomiota kahteen asiaan. Täällä on ihan oikein korostettu ter-
veyskeskusten ja perusterveydenhuollon asiaa. Haluan evästää kansan-
edustajiamme. Tämä hallitus on tehnyt asetusmuutoksen, miten viisi 
vuotta opiskelleet lääkäriopiskelijat samoin hoitajaopiskelijat voivat toimia 
näissä tehtävissä. Porvarihallitus on halunnut huolehtia siitä, että keikka-
firmat voivat ohjata näitä opiskelijoita ostopalveluilla perusterveydenhuol-
lon terveysasemille, mutta se ohjaus ja valvontavastuu kuuluu julkiselle 
puolelle. 
 
Sen takia toivon, että kansanedustajilta löytyisi rohkeutta tehdä esitys sii-
tä, että tämä asetus muutettaisiin niin, että nämä opiskelijat olisivat vain 
julkisen terveydenhuollon palveluksessa. Tällä saataisiin näitä opiskelijoi-
ta perusterveydenhuoltoon, ja he huomaisivat, että kun työnohjaus toimii, 
niin jatkossa löytyisi niitä osaajia perusterveydenhuoltoon. 
 
Nykyhallitus haluaa, että lääkärit ja sairaanhoitajat toimisivat jatkossa 
ammatinharjoittajina. Se ei ole sosialidemokraattisen hyvinvointipolitiikan 
mukaista. 
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Huomasin täältä asian, joka koski ikäihmisten asioita. Täällä todetaan, 
että ikäihmisten palveluiden laatusuosituksia tulee uudistaa ja linjata niin, 
että ikäihmisiä hoitavien henkiöiden tulee olla sosiaali- ja terveysalan 
ammattilaisia. 
 
Meidän tavoitteemme on, että ikäihmiset kykenevät asumaan omassa 
kodissaan mahdollisimman pitkään. Tarvitaanko sosiaali- ja terveystoi-
men osaajia, jos siellä autetaan kauppa-asioissa, siivouksessa, ulkoilut-
tamisessa jne? Sosialidemokraattien esityksestä on saatu tähän maahan 
oppisopimuskoulutus, jossa korostetaan kotityöpalvelun ammattitutkin-
toa. Se ei ole sosiaali- ja terveysalan tutkinto, mutta he ovat ihmisiä, jot-
ka voivat edesauttaa vanhusten inhimillistä kotona selviytymistä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Virpa Puisto, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Juha Mäkilä, Varsinais-Suomi. Muistutan edustajia siitä, että yleis-
keskustelu on jo käyty, ja pyydän keskittymään tässä vaiheessa muutos- 
ja lisäysesityksiin. 
 
Virpa Puisto (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät to-
verit! Kun lähdin tähän kokoukseen, niin valmistauduin siten, että etsin 
pitkään, missä on tämän kokouksen sosiaali- ja terveyspoliittinen ohjel-
makirja, missä ovat ne paperit, joiden pohjalta suurin sosiaaliturvaa yllä-
pitävä puolue käsittelee sosiaalipolitiikan ja terveydenhuollon visioitaan. 
Sitä paperia ei ole. 
 
Nämä asiat on ripoteltu eri papereihin, joko kunnallispoliittiseen paperiin, 
jossa asioita katsotaan kunnan talouden näkökulmalta tai näihin onnelli-
suuspapereihin, mutta meillä ei ole selvää näkökulmaa, mikä on meidän 
sosiaalipoliittinen näkökulmamme. Kuulkaa, ei se ole vanhanaikaista. 
Kyllä se on niin, että ihmiset pakkaavat tulemaan kiveksi, ennen kuin he 
kuolevat, ja toiseksi me tarvitsemme lapsille päivähoitoa, vanhemmil-
lemme hoivaa ja itsellemmekin kotipalveluja. 
 
Eilen ja tänään aamulla tämä sosiaalialoitteita käsitellyt valokunta on teh-
nyt tiiviisti töitä, kuten näette tästä paperista. Vähintään näiden asioiden 
olisi pitänyt olla pohjapaperina, josta lähdetään asioita kehittelemään. 
 
Teen tähän vielä muutamia omia muutosehdotuksiani. Lapsilisäjärjes-
telmästä sanotaan, että lapsilisän pitäisi olla samansuuruinen. Ryhmäs-
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sä käytiin keskustelua siitä, että neljännestä lapsesta eteenpäin sen pi-
täisi olla suurempi, mutta siihen minulla ei ole selvää esitystä. 
 
Eilisissä palavereissa aloitteisiin oli otettu 230 kantaa. Tämä on vakava 
kysymys. Tämä koskee henkilökohtaisen avustajan järjestämistä. Täällä 
on otettu malliksi varmaan sinänsä yksi hyvä malli. On sanottu, että hyvä 
malli olisi avustajapankki, josta voitaisiin kutsua koulutettuja avustajia. 
Meillä on tällä hetkellä eri puolilla maata avustajakeskuksia järjestöjen to-
teuttamana. 
 
Ehdotan, että tämä poistetaan, ja meillä valmistellaan oma näkemyk-
semme vammaispolitiikkaan, näkemyksemme avustajatoimintaan, eikä 
niin, että heitämme jotain ilman, että joku on sitä valmistellut, että mitä 
mieltä me olemme oikeasti. 
 
Sivulla 7 on lapsus ikäihmisten palveluiden laatusuosituksista. Täällä on, 
että ammattihenkilöiden tulee hoitaa vanhuksia. Se tarkoittaa laitosta. 
Emme edellytä sitä, että kaikkien kotona pitäisi olla ammatti-ihmisiä. 
 
Hyvät toverit! Minä toivon, että meistä ei tule niin moderneja, että jättäi-
simme hoitamatta ne asiat, joita ihmisillä on päivittäin iloinaan tai mur-
heinaan eli niihin tarvittavat palvelut. Niissä meihin luotetaan, ja jos lai-
minlyömme ne, se näkyy vaaleissa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Juha Mäkilä, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Anna Mäenpää, Helsinki. 
 
Juha Mäkilä (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Hyvät to-
verit! Minun pitäisi tehdä esitys maksuttomasta päivähoidosta, mutta en 
tee sitä, vaan kannatan Ilkka Taipaleen siitä tekemää esitystä. Se on 
loistava juttu, jos saamme sen lävitse. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anna Mäenpää, Helsinki, ja valmistautuu 
Veikko Simpanen. 
 
Anna Mäenpää (Helsingin Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Kannatan Ilkka Taipaleen esitystä maksuttomasta päivähoidosta. 
Ymmärrän realiteetit ja sen, että tämä on suuri unelma. Olemme puhu-
neet täällä paljon unelmista. Haluaisin, että me annamme niille myös si-
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sältöä. SDP:llä on ennenkin ollut suuria tavoitteita, mitkä ovat tuntuneet 
melkein mahdottomilta, kuten 8 tunnin työaika. Tehdään tästä meidän 
unelmamme. 
 
Sen lisäksi kannatan Hanna Isbomin tekemiä esityksiä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Veikko Simpanen, Uusimaa, ja valmistau-
tuu Ari Tielinen, Pohjois-Karjala. 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Toverit Lapista tietävät, mitä on kirnu. Kirnu on se ai-
taus, jossa porot pyörivät poroerotuksessa. Meillä on kansalaisia Suo-
messa vähän samantapaisessa tilanteessa, he pyörivät eräänlaisessa 
kurjuuden kirnussa. Heidän toimeentulonsa riippuu mm. työttömyystur-
van sisällöstä.  
 
Johanna Ruoranen teki täällä mielestäni erinomaisen esityksen. Tämä 
sisältyy myös tuon paksun raamatun, puoluehallituksen perustelu- ja 
esittelyteksteihin, mutta ehkä se on vahingossa, lapsuksena tai ymmär-
tämättömyyttä jätetty/jäänyt pois siitä puoluekokouksen esityksestä. 
 
Kannatan Johanna Ruorasen esitystä, ja toivon, että salissa ymmärre-
tään se, että meidän on todella toteuttava tätä sosiaaliturvan ja työn yh-
teensovittamista sekin esitys huomioon ottaen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ari Tielinen, Pohjois-Karjala, ja valmistau-
tuu Marko Haakana, Pohjois-Karjala. 
 
Ari Tielinen (Pohjois-Karjalan Sos.dem. Piiri): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Tapansa mukaan Ilkka Taipale puhui erittäin hyvin. Kannatan 
maksutonta päivähoitoa. Ilkka puhui unelmista. Niitähän ihmisillä täytyy 
olla ja täytyy olla myös puolueella. 
 
Puutun kahteen vastaukseen, 218-219, palomiesten eläkeikä. Vastaus 
on enemmänkin valtiovarainministeriön vastaus kuin työväenpuolueen 
vastaus eläkeiän alentamistoimiksi. Kun palomiehet sopeutettiin 65 vuo-
den eläkeikään, silloin oli kysymys ay-politiikasta. Erityiseläkeikiä jäi sen-
kin päätöksen jälkeen, vaikka niitä ei pitänyt jäädä. Niitä jäi vahvojen ay-
järjestöjä omaaville organisaatioille valtiolla, kuten poliiseille ja sotilaille. 
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Kun tarvitset apua, haluatko vierellesi pelastajan, joka tulee ja ottaa nit-
ropurkistasi nitroja ja sanoo, että odota hetki, me alamme toimia, tai sa-
noo, että odota, kun vaihdan kuulokoneeseen patterin, että kuulen, mikä 
sinua vaivaa. Jos meillä on 65- tai 60-vuotiaita palomiehiä todellisessa 
raa´assa palomiehen ammatissa, niin siihen he eivät pysty. Yksilöllisillä 
eläkkeillä sitä asiaa ei ratkaista, se on aivan selvää. 
 
Toinen asia, taitettu indeksi, sama juttu 20-80, sillä koko eläkeläiskaarti 
tuntee sen epäoikeudenmukaiseksi. Epäoikeudenmukaisuuksia pitäisi 
pyrkiä korjaamaan. Korjaajaksi täälläkin olemme lupautuneet, viite nimel-
tä SDP. Kyllä meillä pitää olla niitä unelmia ja pitkänkin aikavälin tavoit-
teita, muuten Forssan ohjelmaakaan ei olisi koskaan hyväksytty eikä sitä 
olisi toteutettu. 
 
Täällä myös sanottiin, että ne, jotka eniten hyötyisivät politiikasta, jättävät 
äänestämättä. Aloitteisiin 218-219 ja 220-223 annetuissa vastauksissa 
on oiva esimerkki, oiva vastaus siitä, miksi nämä ihmiset jättävät äänes-
tämättä. Toivon, että SDP lähtee ajamaan 58-vuotiaitten palomiesten 
eläkeikää ja taitettua indeksiä 50 - 50. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Marko Haakana, Pohjois-Karjala, ja valmis-
tautuu Hildur Boldt, FSD. 
 
Marko Haakana (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Sosiaali- ja terveysasiat kiinnostavat, ja siitä kertoo 
myös tuo valiokunnan pitkä työskentely ja myös se, että aloitteita tälle 
puoluekokoukselle siltä alalta tehtiin varsin paljon. Tuntuu, että tämän 
salissa tapahtuvan keskustelun aikana valiokuntatyöskentelyn pohjalta 
asiat toivottavasti jalostuvat vielä lisää. 
 
Täällä on esitettykin monia asioita, joille on tullut kannatusta. Esitän kan-
natukseni Ari Tielisen äsken lausumalle kahdelle asialle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hildur Boldt, FSD, ja valmistautuu Maria 
Feldt, Uusimaa. 
 
Hildur Boldt (FSD): Toveri puheenjohtaja, bästa kamrater! Några ord 
bara. Pappa har rätt att lära känna sitt barn. Jag understäder Mattis och 
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Hanna Isboms förslag att ställa saken på bordet. Denna gäller föräldra-
ledigheter. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maria Feldt, Uusimaa, ja valmistautuu Joo-
nas Lepistö, Pirkanmaa. 
 
Maria Feldt (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Hyvä puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Kannatan erittäin lämpimästi Ilkka Taipaleen esitystä maksut-
tomasta päivähoidosta. Senhän voi kustantaa vaikka varainsiirtoverolla, 
jonka voimme ottaa takaisin käyttöön. En tiedä, kuinka monella teistä on 
lapsia. Sanotaan, että suomalaisessa perusperheessä on kaksi lasta ja 
vanhemmat. Tiedättekö, paljonko päivähoitomaksu on kunnallisessa päi-
vähoidossa kahdesta lapsesta tänä päivänä? Se on nyt 380 euroa, ja kii-
tos kokoomuksen, elokuun alusta 441 euroa. Se on aika iso raha, sillä 
ostaa kuukauden ruuat. 
 
Emmeköhän panosta enemmän tähän ruokapuoleen, ja hoidetaan lap-
semme kunnialla! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Joonas Lepistö, Pirkanmaa, ja valmistau-
tuu Tapani Eskola, Uusimaa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
tervehdys, hyvät toverit! Tässä meidän kiristysyhteiskunnassamme on 
yhä enemmän pahoinvointia. Nimenomaan nuorten päät ovat kipeitä. It-
sellänikin on paljon kavereita, jotka ovat erilaisissa hoitolaitoksissa, kos-
ka heillä on paha olla. Muutenkin tilanne näyttää kiristyvän. Olemme 
puuttuneet lainsäädännöllä mielenterveyspuolen palveluihin, mutta silti 
viidennes suomalaisista kärsii mielenterveysongelmista. Tämä kasvava 
osuus mielenterveysongelmaisista koskee nimenomaan nuoria ihmisiä. 
Nuoret ihmiset ovat meidän tulevaisuuttamme. Jos nuorilla ihmisillä on 
pää kipeä, myös tulevaisuudella on pää kipeä. 
 
Meidän sosialidemokraatteina pitää ehdottomasti vaikuttaa siihen, että 
hoidamme tässä maassa mielenterveyspalvelut kuntoon. Tämä tarkoittaa 
tiukempaa lainsäädäntöä. 
 
Esitänkin siis, että hoitotakuulakia mielenterveyspuolen osalta tiukenne-
taan. 
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Ajan säästämiseksi: Mirka Oksa kannattaa tätä, ja toivon, että myös tä-
mä sali kannattaa. Me tarvitsemme henkisesti terveemmän Suomen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tapani Eskola, Uusimaa, ja valmistautuu 
Tuula Väätäinen, puoluehallitus. 
 
Tapani Eskola (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Olen tämän kyseisen 
valiokunnan jäsen. Hyvät toverit! Sosiaali- ja terveysasiat ovat aina olleet 
– ja toivottavasti ovat myös jatkossa – yksi meidän ykkösasioistamme. 
Minä monen muun ohella olisin toivonut sosiaali- ja terveysasioita koske-
vaa asiakirjaa, jonka kautta me annamme selkeän viestin siitä, mitä miel-
tä olemme näistä asioista. 
 
Kuten täällä jo todettiin, valiokunta teki paljon töitä, mutta näyttää siltä, 
että edelleenkin monta asiaa jäi hieman kesken. Siksi toivonkin, että näi-
hin asioihin palattaisiin vähintäänkin puoluehallituksen tekemän julkilau-
suman muodossa, jonka pohjana käytettäisiin niitä teemoja, jotka nousi-
vat selkeästi valiokunnassa esille, koska tämmöistä ulostuloa meiltä odo-
tetaan. On kysytty ja ihmetelty, miksi emme hoida näitä asioita. 
 
Siksi kannatankin Virpa Puiston tekemiä esityksiä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuula Väätäinen, puoluehallitus, ja valmis-
tautuu Mirka Oksa, Helsinki. 
 
Tuula Väätäinen (puoluehallitus): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Halusin tulla kertomaan puoluehallituksen ja eduskuntaryhmän keskuste-
lusta päivähoidon maksuihin liittyen. Täällä on esitetty maksutonta päi-
vähoitoa. Olemme miettineet sitä monelta suunnalta, mikä olisi viisasta. 
Eduskuntaryhmässä ja puoluehallituksessa päädyttiin keväällä siihen, et-
tä esitämme uudistuksia päivähoitomaksulakiin. Tämä lakiesitys on jätet-
ty eduskuntaan vajaa kuukausi sitten. Se pitää sisällään sen, että nolla-
maksuluokkaa vahvistetaan sillä tavalla, että sitä kattoa nostetaan, eli 
useampi perhe pääsee tämän nollamaksuluokan piiriin.  
 
Samoin pitää myös katsoa sitä, että missä nyt tämä suurin maksuluokka 
nousee, niin sitä kattoa nostetaan, jotta yhä harvempien perheiden tar-
vitsisi maksaa korkeita päivähoitomaksuja. Samoin pitää katsoa sitä, että 
erittäin varakkaille perheille tulisi oma porrastus. 
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Tähän on päädytty sen vuoksi, että lasten kannalta katsottuna tämä on 
aika iso asia, koska tänä päivänä suomalaiset lapset ovat päivähoidossa 
tavattoman pitkiä päiviä. Itse asiassa lapsen näkökulmasta katsottuna 
olisi parempi niin, että lapset voisivat olla vähän enemmän vanhempien-
sa kanssa. 
 
On oikeasti suuri pelko siitä, että jos päivähoito tulee täysin maksutto-
maksi, niin lasten oleminen päivähoidossa saattaa muuttua vielä pidem-
piaikaiseksi, kuin mitä se on tänä päivänä. Meillä on paljon perheitä, jot-
ka käyttävät päivähoidon palveluja vastuullisesti, mutta meillä on myös 
perheitä, joissa sen vastuun siirtäminen siirtyy helposti myös viranomai-
sille. Olemme ajatelleet niin, että lapsen kannalta katsottuna meidän rat-
kaisumme lakien uudistamiseksi olisi parempi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Mirka Oksa, Helsinki, ja valmistautuu Heli 
Puura, Helsinki. 
 
Mirka Oksa (Helsingin Sosialidemokraatit): Psykiatriassa työskennellee-
nä olen huomannut, että siellä, jos missä, pitää olla kova, jos meinaa jo-
tain saada läpi, mutta samaan aikaan sydämen pitää olla paikallaan, se 
on täällä vasemmalla puolella, tietäen sen, että on pakko olla kova ja 
vaatia oikeuksia. 
 
Psykiatriassa on monesti vaikea vetää rajaa, mutta samaan aikaan siellä 
on helppo unohtaa ja olla näkemättä asioita. Olen todellakin sitä mieltä, 
että tällä puolella pitäisi meidän demareitten olla kovia siinä mielessä, et-
tä takaamme riittävät palvelut. 
 
Kannatan lämpimästi Joonaksen tekemää esitystä oikeastaan kahdesta-
kin syystä. Toinen syy on se, että olen nyt tehnyt töitä psykiatristen van-
husten kanssa, ja toinen syy on se, että minä olen tehnyt töitä aikanaan 
myös psyykkisesti sairaiden nuorten kanssa. Molemmilla puolilla tarvi-
taan juuri tämmöistä kovuutta, että saadaan ihmiset oikeanlaiseen hoi-
toon ja että se hoito riittää oikeasti. 
 
Kannatan lämpimästi Joonaksen tekemää esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heli Puura, Helsinki, ja valmistautuu Ilkka 
Taipale. 
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Heli Puura (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
puoluekokousedustajat! Haluan käyttää puheenvuoron sen suhteen, että 
pidän nykyistä työeläkkeiden indeksiä onnistuneena ja kohtuullisen hy-
vänä. Edustaja Tielinen on ilmeisesti ehdottanut täällä uudenlaista työ-
eläkeindeksiä, jos oikein ymmärsin. 
 
Työeläkkeet ovat osa palkkaa ja niiden rahoittamisesta vastaavat pal-
kansaajat ja työnantajat. Meillähän on tehty merkittäviä työeläkeuudis-
tuksia vuosina 2005 ja 2007. Niissä yhteyksissä on sovittu hyvin isoista 
kokonaisuuksista, joissa tämä indeksi on ollut yksi asia. Indeksiä paran-
nettiin alkueläkkeiden osalta ja heikennettiin eläkekorotusten laskemisen 
osalta. 
 
Kansainvälisesti vertaillen työeläkeindeksimme on ihan kilpailukykyinen 
ja hyvää keskitasoa. Jos indeksiä alettaisiin kovasti parantaa näissä 
maksussa olevissa eläkkeissä, niin tilanne olisi se, että se merkitsisi 
suurta palkansaaja- ja työnantajaeläkemaksujen korottamista ja myös 
paineita tulevaisuuteen. Indeksikorotukset ovat käytännössä hyvin kallis 
potti. Meidän on huolehdittava siitä, että meidän työllisyytemme kehittyy 
hyvin ja että palkansaajien verotusta ja työvoimakustannuksia ei aleta 
kovasti nostaa. Ehkä olisi enemmänkin paineita tuloverotuksen keven-
tämiseen. 
 
Väestön ikärakenne vanhenee ja muuttuu Suomessa nopeasti siten, että 
työntekijöiden määrä suhteessa eläkeläisten määrään alenee, eli eläke-
järjestelmän rahoittajat suhteessa etuuden saajiin siis vähenevät. Eläke-
turvakeskuksen laskelmien mukaan korotuspaine työeläkemaksuissa on 
noin viisi prosenttiyksikköä vuoteen 2030 mennessä ihan nykysääntöjen 
perusteella, eli 21 prosentista 26 prosenttiin. 
 
Palkansaajaliike SDP on pitänyt tärkeänä sitä, että eläkemaksuja korote-
taan tasaisesti pikkuhiljaa ja vastuullisesti vastaamaan kasvavaa rahoi-
tustarvetta tulevaisuudessa. Olen sitä mieltä, että meidän on huolehdit-
tava siitä, että eläkkeet tulevat maksetuksi tänään, mutta myös aikanaan 
lapsille ja lasten lapsillemme. 
 
Olen Sata-komitean jaoston jäsen ja tiedän, että meillä on suuria tarpeita 
ja paineita parantaa perusturvaa, mm. kansaneläkkeitä. Olisi näin, että 
jos työeläkeindeksiä korjataan, niin nämä pienituloiset kansaneläkeläiset 
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eivät hyödy tästä yhtään mitään. Palkansaajathan rahoittavat noin 70 
prosenttia sosiaaliturvastamme, ja meidän onkin tarkkaan harkittava sitä, 
mihin kaikkeen sosiaaliturvan kehittämiseen rahamme riittävät. On pe-
rusteltua parantaa jälkeen jäänyttä perusturvaa ja satsata nimenomaan 
peruspalveluiden laatuun ja saatavuuteen. Peruspalveluista on käytetty 
paljon hyviä puheenvuoroja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Taipale, Helsinki, ja valmistautuu Tuu-
la Haatainen, Helsinki. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja! 
Meillä on oltava selkeä poliittinen viesti lapsiperheille, Me tiedämme hei-
dän tilanteensa. Ei ole sopivaa, että entinen puoluehallitus tai eduskunta-
ryhmä tulee tänne kertomaan, mitä me päätämme täällä. Me päätämme 
tässä kokouksessa, annammeko sen viestin lapsiperheille. Me tarvit-
semme vain kaksi täsmäohjusta, toinen on tämä ehdotus ja toinen olisi 
eläkeläisille kovan luokan ehdotus. Silloin me vastaamme siihen huu-
toon, mitä kansa pyytää. 
 
Kun täällä puhuttiin eläkkeistä, niin sanon vain Heli Puuralle, että työvoi-
makortistoissa on 70 000 ihmistä, joilla ei enää ole mitään asiaa työelä-
mään. Puolueen pitää uusia lex-Taipale ja panna 20 000 kertalaakilla 
eläkkeelle.  
 
Tämä on sosialidemokraattinen suolakaivos, jossa teen töitä, kirjoitan 
jatkuvasti näitä lausuntoja, maanantaina Kemissä, keskiviikkona Järven-
päässä, minkä takia minut on tuomittu tällaiseen työhön, kun yhteiskunta 
ja tämä puolue voisivat hoitaa työn kertalaakilla. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuula Haatainen, Helsinki, ja valmistautuu 
Tarja Tenkula, Helsinki. 
 
Tuula Haatainen (Helsingin Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Ilkka Tai-
pale kävi tuossa puhumassa eläkkeistä ja siitä, miten pitäisi saada eläk-
keelle näitä ihmisiä, jotka eivät enää kykene työelämään, yhä enemmän 
myös eläkejärjestelmän piiriin. Se on tietysti sinänsä hyvä tavoite, mutta 
nyt tämä esitys, joka koskee tätä indeksin muuttamista, on ristiriidassa 
sen kanssa, koska mitä enemmän meillä on ihmisiä eläkkeellä, sitä suu-
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rempi eläkepotti meillä on maksettavana, ja siitä syystä tämä indeksiky-
symys tästä näkökulmasta on entistäkin tärkeämpi. 
 
Se miten tähän nykyiseen indeksijärjestelmään on päädytty, ei ole mi-
kään sattumien summa, vaan se on tehty hyvin laajan yhteisen valmiste-
luprosessin kautta. Hyvin monilla tahoilla myös ihaillaan sitä, miten Suo-
messa on voitu saavuttaa konsensus, niin että siinä ovat mukana työn-
antajat, työntekijäjärjestöt, työmarkkinaosapuolet ja valtiovalta. Tämä so-
vittiin, ja 2005 tehtiin tämä eläkeuudistus. Se oli kokonaisuus. Indeksi on 
osa sitä. Tuo indeksihän koostuu sillä tavalla, että tämän indeksin paino-
tus on 80-20, eli hintojen kehitys vaikuttaa 80 prosentin voimalla ja palk-
kojen kehitys 20 prosentin kertoimella. Näin ollen esimerkiksi tällaisessa 
tilanteessa, kun inflaatio menee voimakkaasti eteenpäin ja hinnat nouse-
vat, se koituu eläkeläisten eduksi. 
 
Nythän puoluekokous edellyttää, että tarkistus tehtäisiin aiemmin. Koska 
inflaatiovauhti on ollut nopea, niin tämä eläkkeiden tarkistaminen ja ko-
rottaminen seuraisi sitten nopeammin, jotta se näkyisi eläkeläisten kuk-
karossa. Se on kestävä lähtökohta. 
 
Pitää muistaa, että se, mitä eläkeindekseihin tehdään, on mittava kus-
tannuksiltaan ja sillä on mittavia vaikutuksia tulevien kymmenien vuosien 
ajan. Kun suuret ikäluokat lähtevät eläkkeelle, meillä on edessämme 
semmoinen parinkymmenen vuoden aika, jolloin suomalaisen yhteiskun-
nan eläkerasitus on huomattavan korkea. Me ikäännymme Euroopassa 
nopeimmin. Meille tulee tällainen nousu voimakkaammin kuin muualla. 
 
Siitä syystä meidän on huolehdittava siitä, että eläkkeiden maksukyky 
säilyy. Hyvät toverit, tässä on kysymys siitä, että teemme sosiaaliturvaa, 
joista eläkkeet ovat yksi keskeinen osa. Me olemme huolehtineet eläke-
lainsäädännön, jossa eläke kertyy kaikille vakuutetuille, kaikesta työstä 
kertyy eläkettä. Monissa maissa näin ei ole, ja indeksit voivat olla korke-
ampia, mutta ne kohdistuvat rajoitetulle osalle työntekijöistä. Siitä syystä 
olkaamme viisaita ja huolehtikaamme siitä, että työssä käyvä väestönosa 
voi maksaa sen eläkerasituksen, joka on meidän edessämme. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tarja Tenkula, Helsinki, ja valmistautuu 
Jukka Gustafsson, Pirkanmaa. Pyydän keskittymään muutos- ja li-
säysesityksiin. Yleiskeskustelulle ei enää ole tässä tilaa, se on käyty. 
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Tarja Tenkula (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät kokousedustajat! Haluan kannattaa Ilkka Taipaleen tekemää esi-
tystä maksuttomasta päivähoidosta. 70-luvulla meillä oli suuri tavoite 
saada maksuton peruskoulu, ja se onnistui. Upeaa, hienoa! Nyt meidän 
on aika hoitaa maksuton päivähoito. 
 
Se huoli eduskuntaryhmässä, mistä Tuula Väätäinen kertoi, että jos päi-
vähoito tulee maksuttomaksi, niin se kuormittaa liikaa kuntiemme päivä-
hoitoa, niin mielestäni meidän kunnallispoliitikkojen, valtuutettujen, on 
huolehdittava siitä, että meillä on kunnissa myös muita vaihtoehtoja, pal-
jon kevyempiä, paljon halvempia vaihtoehtoja, jotka tukevat perheitä, 
ettei se tuki jää vain ja ainoastaan päivähoidon varaan. 
 
Meillä Helsingissä ollaan nyt tekemässä perhekeskusta ja virittämässä 
verkostoon leikkipuistoja. Meillä on haastettu erilaiset järjestöt mukaan 
juuri tähän työhön, että me tuemme vanhempia ja vanhemmuutta, koska 
sehän kertoo juuri siitä, että jos vanhemmat pitävät lapsiaan pitkään päi-
vähoidossa, he tarvitsevat tukea. Se on mielestäni eri asia, kuin että jos 
saamme maksuttoman päivähoidon. 
 
Päättäkäämme siis, että tästä puoluekokouksesta lähtee viesti perheille. 
Me olemme pienten lasten ja lapsiperheiden puolella. Ne ovat tänä päi-
vänä erittäin tiukoilla. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jukka Gustafsson, Pirkanmaa, ja valmis-
tautuu Ilkka Taipale, Helsinki. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjoh-
taja! Puutun kahteen asiaan aivan lyhyesti. Tähän maksuttomaan päivä-
hoitoon ehkä sellainen näkökulma, että useissa Euroopan ja maailman 
maissa on se käytäntö, että lapset aloittavat koulunsa 4-, 5- ja 6-
vuotiaina. Se ei ole ollenkaan harvinaista, ja se on maksutonta. Tästä 
näkökulmasta maksuton esiopetus on myös perusteltu, ja kun näitä 
unelmatavoitteita asetetaan, niin tämä on varmaan hyvin tärkeä asia. 
Henkisesti olen valmis sitä tukemaan, katsotaan sitten äänestyksessä, 
miten sitten poliittisesti! 
 
Toinen asia liittyy taitettu indeksi –kysymykseen. Minulta meni ohi tämän 
toverin nimi, joka sitä esitti. Ylipäätänsä tässä puoluekokouksessamme 
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on jäänyt yllättävän vähäiseksi eläkeläisten asioitten käsittely ja keskus-
telu. Kun ajattelen esimerkiksi viime vaalikamppailua, niin eihän sellaisia 
vaaleja voi voittaa, jos Gustafsson Tammelan torilla 80 prosenttia ajas-
taan keskustelee demarijäsenkirjan omistavien eläkeläisten kanssa, että 
miksi ne asiat on hoidettu huonosti. 
 
Sen takia tämä kysymys on erittäin vakava. En tässä yhteydessä voi 
kannattaa mitään varsinaista siirtymistä 50 - 50, mutta sosialidemokraat-
tisen EKL:n Pirkanmaan eläkeläisjärjestö jätti puoluekokousedustajil-
lemme kirjelmän ja viestin siitä, mikä on EKL:n demarijärjestön näkemys, 
eli että nyt pitää selvittää, onko mahdollisuuksia siirtyä 70 - 30 indeksijär-
jestelmään, jota pidän ihan realistisena niillä tiedoilla, jotka minulla nyt 
on. Tästä asiasta on keskusteltu paljon eduskuntaryhmässä, ja tavallaan 
meillä on nyt semmoinen tahtotila, että selvitämme tämän. Meillä on ta-
voitteena myös se, että kaikkein matalimpiin eläkkeisiin tulee saada ta-
sokorotus, ja se on myös kirjoitettu sisäpoliittiseen julkilausumaan. 
 
Emme voi jäädä ikään kuin vangiksi siihen tilanteeseen, että eläkeläisten 
ostovoima on niin merkittävästi laskemassa suhteessa palkansaajiin. 
Sen takia halusin käyttää puheenvuoron, että tässä pitää voida myös 
ikään kuin liikkua eikä jähmettyä joihinkin vanhoihin asenteisiin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Taipale, Helsinki. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja! 
Tämä on viimeinen puheenvuoroni tässä kokouksessa – toivottavasti. 
Lapsiperheistä on puhuttu hyvin. Muistakaa, että puoluekokouksissa on 
aina tehty suuria päätöksiä, eli minimipalkkalaki, maksuton kansanterve-
ys, mielisairaaloiden hoitomaksujen puolitus, niistä kaikista on tehty pää-
tökset puoluekokouksissa, ilman että puoluehallitus tai eduskuntaryhmä 
on niitä esittänyt.  
 
Nyt sanon Tuula Haataiselle yhden asian tästä eläkeasiasta. Sanon sen 
vakavasti. Lex-Taipaletta ei uusittu eikä päätetty siirtää työkyvyttömiä 
eläkkeelle kertalaakilla silloin, kun Tuula Haatainen oli sosiaaliministerinä 
ja puolueemme puheenjohtaja valtiovarainministerinä. Esitimme tätä voi-
makkaasti Filatotovin kanssa, emmekä saaneet sitä läpi. 
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Kerron nyt vain tämän yhden tapauksen, ja näitä on sadoittain. 57-
vuotias mies, joka on elämässään ollut kolme kuukautta työssä, tarkkai-
luluokat läpikäyneenä jne, jne. Kylmä perustelu vakuutusoikeudesta: tei-
dän katsotaan pärjäävän työhistorianne mukaisessa työssä. 
 
Kävin Lapissa katsomassa 15 tapausta kahden päivän aikana. Heistä oli 
työttömyyskortistossa kolme kehitysvammaista ja kaksi mielisairasta. 
Tämä on täysin hävytöntä, ja sen vuoksi puolueen on otettava vastuu 
tästä. On vaarallinen juttu, kun kokoomuksen hiljaisten miesten entinen 
puheenjohtaja Seppälän Timo – hieno mies – sanoi: ”Ilkka, tehdään ko-
koomuksesta köyhien puolue.” He ovat jo työväenpuolue omassa propa-
gandassaan. Vapaavuori otti esiin asunnottomat. He ottavat nämä asiat 
pian esille, ellemme me hoida niitä! 
 
Puheenjohtaja: Viimeisen puheenvuoron tulee käyttämään, Pia Viita-
nen, puoluehallitus. 
 
Pia Viitanen (puoluehallitus, III varapuheenjohtaja): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! On ihan aidosti hienoa, että tätä työväenliikkeen oloa 
löytyy seiniemme sisältä. Kerron lyhyesti taustan puoluehallituksen puo-
lesta siihen, kun täällä on kysytty, miksi tähän puoluekokoukseen ei ole 
tuotu erillistä sosiaalipoliittista ohjelmaa. Meillähän on kuitenkin ollut 
näissä puoluekokouksissa kautta historian se käytäntö, että joka puolue-
kokoukseen ei tuoda jokaisesta sektorista omaa ohjelmaansa, vaan joka 
kerta erikseen katsotaan, mitkä ovat ne painopisteet, mitkä sillä kertaa 
tuodaan ohjelmiksi. 
 
Viime kerralla meillä oli kaksi visiota, hyvinvointivisio ja kansainvälinen 
visio. Tällä kertaa päädyttiin näihin viiteen tulevaisuusasiakirjaan, jotka 
siis koskivat työtä, ilmastoa, kuntia, henkistä hyvinvointia ja järjestöllistä 
uudistumista. 
 
Sosiaalipoliittinen kokonaisuus on silti hyvin tärkeä. On itsestään selvää, 
että puolue tarvitsee selkeän näkemyksen siitä, mikä on sosiaalipoliitti-
nen linjamme ja mikä on meidän sosiaalipoliittinen vaihtoehtomme. 
Elämme tällä hetkellä siinä poliittisessa tilanteessa, että porvarihallitus 
on tunnetusti – me kaikki tiedämme tämän heidän sata-komiteansa  – 
käynnistänyt sen työn eikä ottanut oppositiota siihen mukaan määrittä-
mään sitä yhteistä isoa sosiaalipoliittista linjaa, minkä tulevaisuuden 
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Suomi tulisi tämän työn kautta omaksumaan. Meitä ei otettu siihen mu-
kaan, ja tämä tietenkin on aiheuttanut sen tilanteen, että olemme poliitti-
sesti miettimässä ja valmistelemassa omaa vaihtoehtoamme tälle työlle, 
mikä hallitukselta ulos tuleekin. 
 
Meille on ollut vähän ongelmallista se, että varsinkaan alkuvaiheessa - 
eikä oikeastaan vieläkään - tietojen saanti sieltä ei ole ollut kovin hyvää. 
Tietenkin olisi äärimmäisen tärkeätä, että sielläkin pysytään kärryillä. 
Hallitukselta tämä oli todella ikävä linjanveto, että oppositio jätettiin ulos. 
 
Kaiken kaikkiaan meillä on sovittu valmistelutyöstä sekä siitä, että tu-
lemme joka tapauksessa esittämään sen oman vaihtoehtomme. Keskus-
telu, joka puoluekokouksessa on käyty, mielestäni osoittaa sen, että lu-
kuisilla tovereillamme on paljon arvostettavaa kokemusta sosiaalipolitii-
kasta. Toivon, että tässä valmistelutyössä löydämme ne kanavat, joissa 
teidän tietotaitonne tulee mukaan kanavoiduksi siihen valmistelutyöhön 
tietenkin näiltä pohjilta ja linjoilta, mitä puoluekokous nyt päättää. 
 
Ilkka Taipale on täysin oikeassa. Te saatte päättää, ja puoluekokous 
päättää sen linjan, jota sitten uusi puoluehallitus valmistelee, jotta kah-
den vuoden päästä voimme täsmentää näitä linjanvetoja niiden päätös-
ten pohjalta. Uskon, että tämä keskustelu on hyvä evästys siihen jatko-
työhön, mitä tämän tärkeän saran osalta jatkossa tulee tapahtumaan. 
 
Tämä on lyhyenä selityksenä sille, miksi tällä kertaa ei ole sosiaalipoliit-
tista ohjelmaa. Samalla tavalla eilen kaivattiin koulutuspoliittista ohjelma-
kokonaisuutta, mutta se ei ole käytännössä mahdollistakaan, että jokai-
seen puoluekokoukseen tulisi jokaisesta oma ohjelmakokonaisuutensa.  
 
Puheenjohtaja: Pyydän valiokunnan puheenjohtajaa Hanna Tainiota 
käyttämään puheenvuoron keskustelun päätteeksi. 
 
Hanna Tainio (Sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtaja): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Teen vielä valiokunnan nimissä yhden muu-
tosesityksen, joka on oikeastaan lapsus, se on sieltä unohtunut.  
 
Sivulla 363 tässä paksussa kirjassamme, jossa puoluehallitus antaa lau-
sunnon aloitteista 225-228, kolmas kappale käsittelee työttömyysturvaa. 
Täällä sanotaan: ”Työttömyysturvan omavastuuaika on nyt 7 päivää, mi-
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kä on ILO:n sopimuksen mukainen enimmäismäärä. Omavastuuaikaa on 
lyhennettävä.” Tämän tekstin ”Omavastuuaikaa on lyhennettävä” pitäisi 
olla tällä seuraavalla sivulla olevassa päätösesityksessä. Se on jäänyt 
siitä pois. 
 
Esitän, että lisätään päätösesitykseen tällainen viimeinen lause: ”Työt-
tömyysturvan omavastuuaikaa on lyhennettävä.” 
Johanna Ruoranenhan teki tästä esityksen, joten meidän ei välttämättä 
tarvitsisi ottaa kantaa tähän, vaan se on jo täällä pohjaesityksessä. 
 
Puheenjohtaja: Tämä on siis valiokunnan esitys. Keskustelu päättyy. 
 
Keskustelun aikana on tehty useita kannatettuja muutosesityksiä, ja mei-
dän tulee suorittaa niistä koeäänestykset. 
 
Esitän kaikkien tehtyjen esitysten käsittelyjärjestykseksi seuraavaa: Ää-
nestämme valiokunnan puolesta sinisillä lipuilla ja muutosesityksen puo-
lesta punaisilla lipuilla. Emme käy tätä menettelytapaehdotusta kunkin 
esityksen kohdalla erikseen. Sopiiko tämä? Sopii. 
 
Menemme nyt käsittelemään yksityiskohtaisesti näitä tehtyjä muutosesi-
tyksiä. 
 
Valiokunnan puheenjohtajalla Hanna Tainiolla on vielä puheenvuoro. 
 
Hanna Tainio (sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät to-
verit! Vielä yksi lisäys pohjaesitykseen, josta valiokunnassa keskusteltiin, 
mutta se jäi pois esityksestä, koska pohjapaperissa puhutaan näistä lap-
silisistä. 
 
Lisätään päätösesitykseen  aloitteista 190-199  vielä lause: ”Suurperhei-
den lapsilisä voisi olla korkeampi.” 
 
Puheenjohtaja: Tämä lisätään valiokunnan esityksenä. 
 
Kysyn Johanna Ruoraselta, käykö sinulle valiokunnan tekemä esitys 
aloitteista 225 - 228, josta teit muutosesityksen, vai äänestämmekö? 
 
(Johanna Ruoranen puhuu salista, joten vastaus ei kuulu.) 
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Puheenjohtaja: Eli esitys vedetään pois, jolloin se raukeaa. 
  
Onko tästä yksimielisyyttä? Haluaako joku äänestää? Todetaan, että va-
liokunnan pohjaesitys puheenjohtaja Tainion äskeisen esittelyn pohjalta 
hyväksytään.  
 
Seuraavaksi äänestämme edustaja Ilkka Taipaleen ja edustaja Anna 
Mäenpään tekemästä esityksestä, joka koskee päivähoitoa. Muutosesi-
tyksessä halutaan: ”SDP asettaa tavoitteekseen maksuttoman päivähoi-
don.” 
 
Hyväksymmekö tämän yksimielisesti? Haluaako joku äänestää? Täällä 
nousee muutama punainen lippu, me äänestämme. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan puolella olevat, olkaa hyvä, käyttäkää si-
nistä lippua, eli että emme hyväksyisi tavoitetta ilmaisesta päivähoidosta. 
Olkaa hyvä! Kiitos. Te jotka kannatatte Ilkka Taipaleen tekemää esitystä, 
käyttäkää punaista. 
 
Tulkitsen puheenjohtajana, että tämä äänestys on tuottanut meille murs-
kavoitolla tuloksen, jonka mukaan tavoitellaan ilmaista päivähoitoa. To-
detaan. 
 
Hanna Isbom on esittänyt Hildur Boldtin kannattamana seuraavaa: ”Puo-
luekokous toteaa, että vanhempainvapaajärjestelmää on uudistettava 
aloitteiden vaatimusten mukaisesti.” Aloitteet ovat 209-210 sivulla 346, 
vanhempainvapaa. Tässä oli se Islannin malli esityksenä, johon puolue-
hallituksen pohjaesityksessä oli hieman väljempi kanta. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän teitä, jotka olette valiokunnan esityksen kannal-
la, nostamaan siniset liput ylös. Olkaa hyvä! Te jotka kannatatte Islannin 
mallia, punaiset ylös, olkaa hyvä! 
 
Tiukalle menee, mutta tulkitsemme täältä pöydän takaa, että valiokunnan 
esitys voitti. Todetaan. 
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Menemme seuraavan muutosesitykseen, jonka on tehnyt Joonas Lepistö 
Mirka Oksan kannattamana. Tämä koskee aloitteita 260-262 sivulla 403-
407. Muutosesitys kuuluu seuraavasti: ”Hoitotakuulakia pitää tiukentaa 
mielenterveyspalveluiden osalta.” 
 
Äänestämmekö tästä? Äänestämme. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Te jotka olette valiokunnan mietinnön kannalla, olkaa 
hyvä ja nostakaa siniset liput ylös, ja te jotka olette Joonas Lepistön esi-
tyksen kannalla, olkaa hyvä ja nostakaa punaiset ylös.  
 
Helppo on todeta, että tämä Lepistön muutosesitys on tullut hyväksytyk-
si. Todetaan. 
 
Seuraavaksi käsittelemme Virpa Puiston tekemän muutosesityksen, jota 
on kannattanut Tapani Eskola. Muutosesitys koskee aloitetta 230, ja sii-
nä esitetään valiokunnan muutosesityksen poistamista. 
 
Koeäänestys 
 
Valiokunnan pohjaesityksen kannalla olevat, olkaa hyvä ja nostakaa sini-
set liput. Tämä koskee tätä avustajapankkia. Kiitos. Te jotka olette Virpa 
Puiston esityksen kannalla, nostakaa punaiset liput. Kiitos. 
 
Punainen otti tällä kertaa enemmistön, joten muutosesitys on tullut hy-
väksytyksi. Todetaan. 
 
Käsittelemme Ari Tielisen tekemän ja Marko Haakanan kannattaman 
muutosesityksen, joka koskee aloitteita 218-219. Se kuuluu seuraavasti: 
”Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen ja eduskuntaryhmän toimi-
maan niin, että palomiesten lakisääteistä eläkeikää alennetaan 58 vuo-
teen.” 
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Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Te jotka olette valiokunnan pohjaesityksen kannalla, ol-
kaa hyvä ja nostakaa siniset liput. Kiitos. Muutosesityksen kannalla ole-
vat nostavat punaiset liput. 
 
Näyttää siltä, että muutosesityksen kannalla ovat enemmistönä, joten 
muutosesitys on tullut hyväksytyksi. Todetaan. 
 
Seuraavaksi käsittelemme edelleen samojen tovereiden tekemän muu-
tosesityksen aloitteisiin 220-223: ”Puoluekokous velvoittaa kaikki sosiali-
demokraattiset toimijat toimimaan niin, että eläkeindeksien suhdeluku 
muutetaan 50 - 50 -suhteeksi.” 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän teitä, jotka olette valiokunnan kannalla, nosta-
maan siniset liput ylös. Kiitos. Muutosesityksen kannalla olevat nostavat 
punaiset. Valiokunnan esitys on tullut hyväksytyksi. Todetaan. 
 
Siinä taisivat olla muutosesitykset, joten olemme käsitelleet sosiaali- ja 
terveysaloitteet. 
 
Kohta 18.12. on loppuun käsitelty. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouksessa tehdyin muutoksin puo-
luekokouksen päätökseksi. Hyväksytään. 
 

Puoluekokous hyväksyi sosiaali- ja terveysaloitteita 190-269 kos-
kevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset ovat pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Siirrymme asialistan kohtaan 8. 
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8. POLIITTINEN TILANNE 
 
Puheenjohtaja: Poliittiseen tilanteeseen ei ole pyydetty enempää pu-
heenvuoroja, joten totean, että kohta 8. on tullut loppuun käsitellyksi. 
Merkitään. 
 
Seuraavaksi siirrymme esityslistan kohtaan 17.1. 
 
 
17. HYVÄKSYTÄÄN PUOLUEKOKOUKSELLE TEHDYT 

OHJELMAESITYKSET 
 
17.1. Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä, 

osaamisella -ohjelma 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on Suomalaisen työn tulevaisuus – 
sisulla, sydämellä, osaamisella –ohjelma sekä valiokunnan muutosesi-
tykset, jotka kokousedustajat näkevät tältä puheenjohtajan takana oleval-
ta valkokankaalta. Näitä on myös tarjolla kirjallisesti oikealla olevalla pöy-
dällä. 
 
Tästä kuulimme torstaina Eero Heinäluoman alustuksen. Pyydän valio-
kunnan puheenjohtajaa Tuula Haataista esittelemään mietinnön. Ole hy-
vä! 
 
Tuula Haatainen (Suomalaisen työn tulevaisuus –ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Suomalaisen työn 
tulevaisuus – sisulla, sydämellä, osaamisella –ohjelmaan tuli koko joukko 
muutoksia. Käyn läpi nämä muutosehdotukset.  
 
Ensimmäinen muutos on sivulla 3, kappaleesta 3 poistetaan 2. virkkees-
tä sana ”ensisijaisesti”.  
 
S. 4, lisäys uudeksi 2. kappaleeksi: ”Globalisaatio on haaste demokratial-
le. Talouspoliittisen päätöksenteon reunaehdot määrittyvät yhä useam-
min kansallisvaltion poliittisen järjestelmän ulkopuolella ja siitä riippumat-
ta. 
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S. 4, 2. kappale, uusi muotoilu: ”Suomen on globalisaation menestyjänä 
pidettävä huolta myös velvollisuuksistaan kehitysmaita kohtaan.” 
 
S. 5, 1. vajaan kappaleen jälkeen tulee uusi kappale: ”Talouden raken-
teiden muuttuminen vaikuttaa meidän kaikkien elämään. Julkiset palvelut 
tukevat muutosta. On tärkeää ymmärtää, että julkisen sektorin matala-
palkka-alojen vaikuttavuus yhteiskunnan ja kansantalouden tuottavuu-
teen on merkittävä.” 
 
S. 5, lisätään 1. kokon. kappaleen loppuun: ”Jakautuvilla työmarkkinoilla 
erityiseksi haasteeksi nousee naisten ja miesten välinen tasa-arvo sekä 
nuorten syrjäytymisen ehkäiseminen.”   
 
S. 5, 3. kokonainen kappaleen 4. virke muotoillaan seuraavasti: ”Kun 
toimialat eivät ole kannattavia, emme voi aina suojella yksittäisiä työ-
paikkoja, mutta meidän on aina tuettava ihmisiä muutoksessa.” 
 
S. 6, 3. punkti muutetaan siten, että lause kuuluu: ”Ellei ongelmia korjata, 
työntekijöiden hyvinvointi, ja myös tuottavuus, laskee” 
 
6. 6, 2. kappaleen. viimeinen virke muutetaan: ”Hyvään työelämään kuu-
luu kilpailukykyinen, tuottava ja toimeentulon turvaava työpaikka sekä 
yksilön tarpeita vastaava työympäristö, jossa työntekijät pysyvät terveinä, 
työkykyisinä ja motivoituneina.   
 
S. 7, 4. kappaleen viimeinen virke muutetaan: ”Nämä voivat johtaa en-
nenaikaiseen terveyden heikkenemiseen, työkyvyttömyyteen ja ennenai-
kaiseen eläkkeelle jäämiseen sekä kokonaishyvinvoinnin laskuun, ellei 
ongelmiin vaikuteta ennakoivasti.” 
 
S. 7 viim. kappale siirretään haaste 8 yhteyteen.  
 
S. 8, 3. kappaleessa korvataan viimeinen lause: ”Kaikkien osaamista ja 
panosta tarvitaan.” 
 
S 8, 4. kappale uudeksi kolmanneksi lauseeksi lisätään: ”Uudistuksessa 
ammatillisesta kuntoutuksesta tuli lakisääteinen oikeus.”  
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S. 8, viimeinen kpl muutetaan alkamaan: ”Lapsiperheitä tukemalla ja 
maahanmuuttoa lisäämällä voidaan tasapainottaa…” 
 
S. 9, 4. kappaleen viim. virke muutetaan: ”Sosiaaliset ongelmat, maa-
hanmuuttajien ja muiden erityisryhmien tarpeiden huomioiminen koulus-
sa ja koulutuksessa on meille haaste.” 
 
S. 10, 2. kappaleessa muutetaan ensimmäinen virke kuuluvaksi: ”Nuor-
ten koulutusta on edelleen kehitettävä sekä varmistettava, että koko ikä-
luokka hankkii ammatin eikä jää syrjään yhteiskunnasta.” 
 
S. 10, 3. kappaleessa muotoillaan toinen virke seuraavasti : ”Se, miten 
kykenemme pitämään vanhemmat ikäryhmät ajan tasalla teknologian, 
tietojen ja taitojen muutoksesta jatkuvan koulutuksen avulla, täytyy rat-
kaista.” 
 
S. 10, Lisäys viimeisen kappaleen loppuun: ”Yliopisto- ja ammattikorkea-
koulukentän ollessa muutoksessa tulee huolehtia siitä, ettei muutoksen 
yhteydessä koulutusjärjestelmää yksityistetä ja vaaranneta varallisuu-
teen katsomatta, jokaisen suomalaisen mahdollisuutta korkeakoulututkin-
toon.” 
 
S. 11, haaste 6 muutetaan haasteeksi 5 ja päinvastoin.  
 
S. 12. 2, kappaleessa muutetaan viimeinen virke kuulumaan seuraavasti: 
”Suomen on lisättävä omavaraisuutta energiantuotannossa samalla kun 
energian tuontia monipuolistetaan.”  
 
S. 12, haaste 6 muutetaan haasteeksi 5 ja päinvastoin.  
 
S. 13, 2. kokonainen kappale muotoillaan seuraavasti: ”Maahanmuutta-
jan syrjäytyminen voi johtua suomen ja ruotsin kielen osaamattomuudes-
ta. Kielen kohtuullinen hallitseminen on avain uuteen asuinmaahan ko-
toutumiseen sekä työllistymiseen.”  
 
S. 13, 3. kokonainen kappale muutetaan viimeinen virke muotoon: 
”Työnantajien ja työyhteisöiden asenteissa on tapahduttava muutoksia.” 
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S. 14, 1. kappaleen 2. virke muutetaan kuulumaan seuraavasti: ”Julkiset 
palvelut tarvitsevat tekijänsä mutta myös riittävän väestö- ja veropohjan, 
jotta palvelut voidaan rahoittaa ja tuottaa tehokkaasti.” 
 
S. 14, 3. kappaleessa muutetaan viimeinen virke kuulumaan seuraavasti: 
”Ratkaisevaa on se, että Helsingin seudun kaupunkien ja kuntien hyvin 
käynnistynyttä yhteistyötä jatketaan.   
 
S. 15, viimeisen kappaleen 2. virke muutetaan: ”Samaan aikaan uhkaa 
pula hoivatyöntekijöistä.”  
 
S. 16, lisätään uudeksi viimeiseksi kappaleeksi - se on siirretty haastees-
ta 2 - ja siinä on uusi muotoilu: ”Julkisen sektorin toimintojen ja hankinto-
jen kilpailuttaminen on yleistynyt, vaikka kilpailutuksen ja laadun määrit-
telyn osaaminen ei aina välttämättä ole riittävää. Kilpailuttaminen ja toi-
mintojen ulkoistaminen työehtoja polkemalla ei ole hyväksyttävää.” 
 
S. 16, 2. punkti muutetaan: ”Massairtisanomiset lisäävät muutosturvan 
tarpeellisuutta.” 
 
S. 16, viimeisen kappaleen 2. virkkeen ”Suomalainen valinta…” loppuosa 
muutetaan siten, että se kuuluu: ”…on osoittautunut hyvin toimivaksi 
malliksi, mutta ei täysin riittäväksi toimeentulon turvaajaksi työntekijöille.” 
 
S. 17, viimeisen kappaleen 3. virkkeen loppu muutetaan ja lisätään lop-
puun uusi lause: ”Ammattijärjestöjen ja työnantajajärjestöjen välisellä so-
pimustoiminnalla tulee edelleen huolehtia siitä, että eri alojen palkkakehi-
tys on oikeudenmukaista, järjestelmä kannustaa tuottavuuden nousuun 
ja ehkäisee palkkaköyhyyttä.” Ja sitten: ”Työmarkkinaopetus tulee saada 
kouluihin yrittäjyyskasvatuksen rinnalle.” 
 
S. 18, viimeisen kappaleen viimeinen virke muutetaan: ”Siksi työhyvin-
vointia on edistettävä.” 
 
S. 19, 1. kappaleen virkkeiden järjestystä muutetaan ja muotoillaan uu-
destaan: ”Työelämän haasteet ovat muuttuneet. Työelämän kehitys on 
kaksijakoista. Osalla työpaikoista voidaan huonosti ja uuvutaan.” Sitten 
tulee muutos: ”Hyvässä työssä viihdytään.” Monen työelämä on pirsta-
leista ja epävarmaa. Sitten tulee muutos: ”Työelämän laatua on paran-
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nettava.” Yritysten vastuuta työntekijöiden osaamisesta ja hyvinvoinnista 
on selkeytettävä.  
 
S. 20, 2. kappale: viimeinen virke muutetaan: ”Viimeaikaiset toimipaikko-
jen alasajot ja joukkoirtisanomiset osoittavat kuitenkin selvän tarpeen 
kehittää uusia keinoja yritysten yhteiskuntavastuun konkretisoimiseksi.” 
 
S. 20, 5. kpl:n loppuun lisätään: ”Kannattavan toiminnan siirtämiselle on 
asetettava nykyistä tehokkaammat työntekijöitä ja yhteiskuntaa suojaa-
vat vaatimukset.” 
 
S. 22, 1. kappaleen 2. virke muutetaan siten, että loppuun tulee ”ja mo-
lemminpuolisen luottamuksen lisääminen. ” 
 
S. 22, viimeiseen kappaleeseen lisätään kappaleen loppuun: ”Vuoro- ja 
yötyön aiheuttamiin terveyshaittoihin tulee suhtautua vakavasti.” 
 
S. 23, 3. kappale, lisätään toiseksi virkkeeksi: ”Työntekijän tarpeet toteut-
tava työelämän jousto on välttämätön myös työvoiman saannin turvaa-
miseksi tulevaisuudessa.” 
 
S. 24 lisätään uusi punkti: ”Toisen asteen koulutusta on uudistettava” 
 
S. 24 2. kappale korvataan: ”Sosialidemokraattien tavoitteena on oppi-
velvollisuuden pidentäminen vuodella. Kunnat ja valtio vastaavat siitä, et-
tä kaikille peruskoulun päättäville löytyy koulutuspaikka. Oppivelvollisuu-
teen kuuluva opetus voi olla lukion ja ammatillisen koulutuksen lisäksi 
työpajatoimintaa, valmentavaa koulutusta, työssä oppimista tai oppiso-
pimuskoulutusta. Kunnilla on oltava riittävät resurssit opetuksen järjes-
tämiseen. Ammatillisen peruskoulutuksen järjestäjäkohtaisesta opiskeli-
japaikkamäärän sääntelystä on luovuttava.”  
 
S. 24, 3. kappale muotoillaan uudelleen siten, että loppu kuuluu: ”Perus-
koulun viimeisten luokkien oppilaanohjaukseen ja erityisopetukseen on 
panostettava nykyistä enemmän.  Nuorten ammatillisen tai yleissivistä-
vän koulutuksen kannalta ratkaisevaa on se, että he saavat riittävää tu-
kea ja opastusta valinnoissaan. ” 
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S. 24, lisätään uusi viimeinen kappale: ”Toisen asteen ammatillisen kou-
lutuksen kehittäminen on jäänyt liian vähälle huomiolle. Ammatillisen 
koulutuksen laatua ja sisältöjä on parannettava huomattavasti vastaa-
maan nykyajan työelämän vaatimuksia.  Toisen asteen koulutuksessa on 
oltava nykyistä joustavammat mahdollisuudet yhdistää ammatillisia ja 
yleissivistäviä opintoja mielekkäällä tavalla tai vaihtaa opintosuuntausta. 
 
S. 25, 1. kappaleen loppuun lisäys: ”Suomalaisten koulutettujen palkan-
saajien riittävyyden kannalta tulevaisuudessa on koulupudokkaiden mää-
rän minimoiminen meille erittäin tärkeää.” 
 
S. 25 ensimmäisen väliotsikon jälkeen lisätään uusi 1. kappale: ”Yliopis-
to- ja ammattikorkeakoulukentän muutoksessa on huolehdittava, ettei 
koulutusjärjestelmää yksityistetä eikä vaaranneta koulutuksellista tasa-
arvoa.” 
 
S. 25, 4. kappale muotoillaan uudelleen: ”Niin ammatti- kuin ammattikor-
keakoulutusta suunniteltaessa on tehtävä tiiviimpää yhteistyötä työelä-
män kanssa, että voidaan taata valmistuville opiskelijoille työllistyminen 
ja yrityksille osaavaa työvoimaa. Koulutuksen suunnittelussa tulee pa-
remmin hyödyntää käytettävissä olevaa ennakointitietoa eri toimialojen 
kehityksestä.” 
 
s. 27, toiseksi viimeinen punkti muotoillaan uudestaan: ”Vanhempainva-
paata on pidennettävä ja osittaisen hoitovapaan mahdollisuuksia lisättä-
vä.” 
 
S. 28, lisäys 1. kokonaisen kappaleen loppuun: ”Yhteiskunnan palvelu-
tarjonta on kehitettävä vastaamaan myös maahanmuuttajien erityisiin 
tarpeisiin.” 
 
S. 28, 2. kokonaisen kappaleen, viimeinen virke muutetaan: ”Hyvinvoin-
tipalvelurakenteiden rahoittamiseksi on kehitettävä uusia toimintamalleja, 
joiden avulla esimerkiksi työeläkevaroja voitaisiin käyttää rahoituksessa.” 
 
S. 28, 3. kokonaisen kappaleen loppuun lisätään: ”Julkiselle sektorille 
luodaan sijaispooleja, jolloin sijaisuudet voidaan hoitaa vakituisilla työ-
suhteilla.”  
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S. 28 uusi kappale: ”Työpaikoilla on myös otettava käyttöön seniorike-
vennykset, jotka tarkoittavat sekä työn uudelleen muotoilua ikääntyvän 
henkilöstön resursseja vastaavaksi sekä kuntoutuksen lisäämistä ikään-
tyville, työnantajan kustannuksella. Lisäksi käyttöön tulee ottaa iän mu-
kaan porrastetut seniorivapaat.” 
 
S. 28 uusi 1. kappale: ”Työelämän muuttuessa ja työvoiman saannin ki-
ristyessä, on yhä tärkeämpää löytää toimivia käytäntöjä työn ja perhe-
elämän yhteensovittamiseksi. Parhaiden ratkaisujen saavuttamiseksi tar-
vitaan kolmikantaista sitoutumista.”    
 
S. 30, viimeiseen kappaleeseen lisätään uusi 6. virke: ”Sosiaaliturvan 
etuudet on maksettava viivytyksettä.” 
 
S. 38, 1. kappaleen jälkeen lisäys: ”Työnantajan on kannettava nykyistä 
enemmän vastuuta henkilöstöstään irtisanomistilanteissa. Tämän lisäksi 
yrityksen tulee riittävästi olla mukana laajennettujen muutosturvatoimen-
piteiden, kuten uudelleen- ja täydennyskoulutuksen toteuttamisessa.” 
 
”Vakausmaksun ohella on harkittava myös työttömyysoptiojärjestelmän 
tyyppisiä malleja, joilla irtisanovan pörssiyhtiön tulevaa arvonnousua voi-
taisiin suunnata irtisanotuille työntekijöille.” 
  
S. 39, 2. kokonaisen kappaleen viimeinen sana muutetaan ”maahan-
muutosta”.  
 
S. 41. Muutetaan otsikko: ”7. Suomi tarvitsee toimivat liikenne- ja tietolii-
kenneyhteydet ” 
 
S. 41. Siirretään kolmanneksi punktiksi: ”Työsuhdematkalippu verova-
paaksi” 
 
S. 42, 5. kappaleen loppuun lisätään virke: ”Harmaan talouden torjumi-
seksi on raskaan liikenteen valvontaa lisättävä ja tehostettava perusta-
malla tehtävään erityinen valvontayksikkö.”  
  
 Liikennevaliokunnan esitys erillisen liikenne- ja logistiikkaohjelman laa-
timisesta SDP:lle; valiokunta esittää, että puoluehallitus ottaa huomioon 
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esityksen, kun päätetään puoluekokouskauden ohjelmatyöstä. Tämä on 
yleinen kanta näihin eri ohjelmatoiveisiin. 
 
S. 43, 5. kappaleeseen lisätään kappaleen viimeisen virkkeen loppuun: 
”…sekä valtakunnallisen rataverkon kunnossapidossa.” 
 
S. 44, 4. punkti muutetaan: ”Energia- ja ympäristöteknologian tutkimus- 
ja kehityspanostusta on lisättävä” 
 
S. 46, 1. vajaa kappale: Kirjoitetaan auki tutkimus- ja tuotekehitys. Täällä 
on näitä T&K, niin ne pannaan tutkimus- ja tuotekehitys –muotoon. 
 
Samoin on sivulla. 46, 2. kokonaisessa kappaleessa.  
 
S. 47, 1 kappale, 1. virke muotoillaan siten, että se loppu kuuluu: ”jotta 
alueellinen kilpailu saman teollisuudenalan sisällä ei vääristy.”  
 
S. 49, 2. kappaleen 2. virkkeen loppu kuluu: ” myös toimiessaan kan-
sainvälisesti.”  
 
S. 52 lisäys uudeksi neljänneksi kappaleeksi: ”Naisten osuutta talous-
elämän johtotehtävissä on lisättävä. Sekä naisten että miesten osallistu-
minen taloudellisen vallan käyttämiseen lisää tuottavuutta, koska laa-
jempi osaamiskapasiteetti saadaan käyttöön.”  
 
Tässä olivat tähän ohjelma-asiakirjaan tehdyt muutosesitykset. 
 
Puheenjohtaja: Käsitellään ensin ohjelma-asiakirja. 
 
Olemme kuulleet valiokunnan puheenjohtajan Tuula Haataisen esittelyn 
valiokunnan muutosesityksistä Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, 
sydämellä, osaamisella -ohjelmaan. 
 
Johanna Ruoranen on pyytänyt puheenvuoron tähän asiakohtaan. Ole 
hyvä! 
 
Johanna Ruoranen (Varsinais-Suomen Sos.-dem. Piiri): Puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Miltä kuulostaa joustavuutta lisää, jatkuvan kouluttautumi-
sen ja itsensä kehittämisen mahdollisuuksia on lisättävä myös perheva-
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paiden aikana, sijaisia työvuorojen kautta, oman valinnanvapauden li-
säämistä osa-aikaisen pätkätyön tai muun ns. epätyypillisen työn teke-
miseen tulee perustua omaan valintaan? Nämä ovat sellaisia asioita, mi-
tä meidän pitäisi vaatia. Me olemme palkansaajien asialla. 
 
Ajattelin, että nämä olisi otettu esiin tässä Suomalaisen työn tulevaisuus 
-ohjelmassa, mutta nämä ovatkin toisessa ohjelmassamme. Onneksi ne 
ovat siellä, mutta kuinka moni sitä tavallaan osaisi sitä katsoa, jos hän 
lukee tätä Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaa. 
 
Haluaisin, että Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmakirjaan kohtaan 1. 
Oikeus reiluun ja hyvään työhön sivulle 34 lisättäisiin loppuun viittaus: 
”Työhyvinvointia edistäviä ja työelämän laatua parantavia esityksiä on 
kirjattu myös Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -ohjelmaan” 
ihan sen takia, että tässä ei ollut toimittu kovin yhdenmukaisesti. Taval-
laan näiden ohjelmakirjojen tekijät eivät ole keskustelleet keskenään. 
 
Nämä ovat niin isoja asioita, mitä hyvinvointiohjelmassa on esitelty, että 
ne olisivat voineet olla myös meidän vaatimuksiamme. Koska tällaisia 
vaatimuksia ei nyt varmaan kannata toistaa, niin silloin tämä viittaus riit-
täisi näihin asioihin. 
 
Puheenjohtaja: Voimmeko lisätä tämän yksimielisesti? Se voidaan lisä-
tä. 
 
Valiokunnan esitys, lisäämällä puoluekokouksen hyväksymä edellä mai-
nittu viittaus, hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hyväksy-
tään.  
 
Esityslistan kohta 17.1. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Suomalaisen työn tulevaisuus - sisulla, 
sydämellä, osaamisella -ohjelman. 

 
(Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä, osaamisella -
ohjelma on painettu erikseen.) 
 
Puheenjohtaja: Menemme esityslistan kohtaan 18.1.  
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18. KÄSITELLÄÄN PUOLUEKOKOUSALOITTEET 
 
18.1. Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä, 

osaamisella -aloitteet (2-11)  
 
Puheenjohtaja: Aloitteita on työstetty valiokunnassa, jonka pohjaesityk-
sen tulee esittelemään valiokunnan puheenjohtaja Tuula Haatainen. Ole 
hyvä! 
 
Tuula Haatainen (Suomalaisen työn tulevaisuus –ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet, että valiokunta yhtyy puoluehallituk-
sen päätösesityksiin, eikä pyydettyjä puheenvuoroja ole.  
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Esityslistan kohta 18.1. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Suomalaisen työn tulevaisuus - sisulla, 
sydämellä, osaamisella -ohjelmaan liittyvien aloitteiden 2-11 pää-
tökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Kaikki ohjelmat ja aloitteet on käsitelty ja hyväksytty. 
 
Siirrytään esityslistan kohtaan 20. ja siinä kohtaan 20.1. 
 
 
20. HYVÄKSYTÄÄN KOKOUKSEN JULKILAUSUMAT 
 
20.1. Sisäpoliittinen julkilausuma 
 
Puheenjohtaja: Ryhdymme käsittelemään sisäpoliittista julkilausumaa. 
Sitä on valmisteltu suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmavaliokunnassa. 
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Pyydänkin valiokunnan puheenjohtajaa Tuula Haataista jatkamaan est-
radilla ja käyttämään puheenvuoron valiokunnan työstä. Ole hyvä! 
 
Tuula Haatainen (suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja! Sisäpoliittisen julkilausuman ot-
sakkeena on ”Tavoitteena reilu Suomi”, ja teksti näkyy siellä taululla. Se 
on myös jaettu teille. Tässä alussa kuvataan näitä yleisiä linjauksiamme 
taloudesta, työllisyydestä, kunnallisvaalien vaihtoehdoista ja ilmastomuu-
toksen torjunnan tärkeydestä, kuntavaaleissa erityisesti ikärakennemuu-
tospalvelujen tarpeen korostumisesta, ikäihmisten tarpeista. Teksti on 
siinä. 
 
Sitten mennään tähän konkreettisempaan osioon, ”Tasa-arvoisempaan 
Suomeen”. Siellä on näitä kohtia yhteensä 11, jotka tämän hetken poliit-
tisesta tilanteesta, tarpeista ja näistä tulevaisuuden olennaisista tämän 
päivän kysymyksistä on päätetty nostaa tähän julkilausumaan. 
 
1. kohtana on ”Eriarvoisuuden ja tuloerojen kasvu pysäytettävä!”. Tässä 
korostuvat palvelut, työllisyys sekä tuloerojen kaventaminen. 
 
2. kohtana on ”Laadukkaat hyvinvointipalvelut kaikille!”. 
 
3. kohtana käsitellään kuntapalveluiden rahoitusta. Se on turvattava, jot-
ta kansalaisille voidaan turvata kunnolliset kattavat sosiaali- ja terveys-
palvelut sekä sivistys- ja kulttuuripalvelut. Keskeinen viesti tässä on, että 
valtion rahoitusosuutta kunnallisiin palveluihin ei pidä alentaa, kuten por-
varihallitus esittää, ja palveluiden laatu ja saatavuus on tarvittaessa tur-
vattava valtiovallan toimin erityisesti vanhuspalveluissa. 
 
4. kohtana on ”Eläkeläisten ja pienituloisimpien toimeentuloa on paran-
nettava!”. Kantana on, että sosiaaliturvauudistuksen tavoitteena on olta-
va, että se on yksinkertaisempi ja kannustavampi sekä nykyistä parempi 
sosiaaliturva ja kannanotto siitä, että kun pidämme huolta sosiaaliturvan 
yhteydestä työhön, eli siis kannustavuudesta, on mahdollista tehdä myös 
tarpeelliset korjaukset lapsiperheiden, ilman työtä olevien ja eläkeläisten 
toimeentuloon. 
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Työikäisille on tarjottava riittävät työllistymis- ja koulutusmahdollisuudet. 
Matalimpia eläkkeitä on korotettava. Eläkkeisiin on tehtävä ylimääräinen 
indeksikorotus tämän vuoden elokuun alusta lukien. 
 
Päinvastoin kuin porvarihallitus on tehnyt, lapsilisien korotusten on tulta-
va kaikille lapsiperheille. Lapsilisiin tarvitaan laajempi rakenneuudistus, 
ja samassa yhteydessä lapsilisät on sidottava indeksiin. Lapsilisiä tulee 
maksaa myös 17-vuotiaista. Työhön menon kynnyksen madaltamiseksi 
SDP esittää, että pitkäaikaistyöttömät voisivat työllistyessään saada kol-
men vuoden ajan osan työmarkkinatuesta. 
 
”Osaaminen kestävän kehityksen moottoriksi” 
 
5. kappaleessa korostetaan, että Suomi tarvitsee kestävää kasvua, joka 
johtaa pysyvään ympäristökuormituksen supistumiseen. Jotta saavu-
tamme nämä ilmastotavoitteet, me tarvitsemme ihan uudenlaista tavoit-
teenasettelua niin yhdyskuntasuunniteluun, energiapolitiikkaan, raken-
tamiseen ja liikenteeseen. Fossiilisten polttoaineiden käyttöä ja päästöjä 
tulee vähentää ja uusiutuvien energiamuotojen osuutta lisätä parantaen 
samalla yhteiskunnan energiatehokkuutta. Kestävän kehityksen tulee 
kattaa sekä ekologinen, sosiaalinen että taloudellinen ulottuvuus. Jouk-
koliikenteeseen on investoitava ja sen käyttö tulee olla edullista. Toi-
menpiteitä Itämeren tilan parantamiseksi on nopeutettava. 
 
Sitten kohta 6. ”Kestävä kasvu perustuu osaamiseen – suomalaisten 
osaamispohjaa on kehitettävä jatkuvasti!”. Tässä on kannanotto oppivel-
vollisuusikään. Sitä on nostettava 17 ikävuoteen, ja erilaisten koulutus- ja 
työpajavaihtoehtojen riittävyys on varmistettava. Nuorisotakuun on tavoi-
tettava jokainen nuori. Yliopistojen ja ammattikorkeakoulujen kehittämis-
työssä on mahdollisuus taata osaaminen läpi Suomen kansainvälisestä 
tasosta tinkimättä. Myös työuran aikana on voitava opiskella. Tavoit-
teenamme on jokaiselle työssäkäyvälle 1-2 viikon koulutusjakso vuosit-
tain työaikana. Näin pystymme huolehtimaan suomalaisesta kilpailuky-
vystä. 
 
”Täystyöllisyyteen nykyistä oikeudenmukaisemmalla verotuksella” 
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7. kohta on ”Suomi tarvitsee kokonaisverouudistuksen – työn verotusta 
on kevennettävä”. Tässä kappaleessa esitetään painopisteen siirtämistä 
näihin muihin veromuotoihin. 
 
Kappale 8. ”Tavoitteenamme on täystyöllisyys”. Jokaisella työikäisellä on 
oltava mahdollisuus tehdä kokoaikaista työtä, jolla tulee toimeen. Maa-
hanmuuttajien työllistymistä on tuettava ja verotuksen ja sosiaaliturvan 
pitää kannustaa työntekoon ja aktiivisen työvoimapolitiikan on ensisijai-
sesti tuettava työllistymistä. Vajaakuntoisten työllistymismahdollisuuksia 
on parannettava ja aktiivisen työvoimapolitiikan voimavaroja on lisättävä 
ja niiden vaikuttavuutta parannettava. Työelämää on kehitettävä entistä 
joustavammaksi työntekijöiden kannalta. Päivähoitomaksuja on uudistet-
tava niin, että osapäivähoito ja osa-aikainen työskentely ovat todellisia 
vaihtoehtoja perheille. 
 
9. kappale on ”Asuntomarkkinat toimiviksi”. Edullisten vuokra-asuntojen 
ja asuntotonttien tarjontaa on lisättävä ja kohtuuhintaisten asuntojen tar-
jontaa lisäämällä voidaan alentaa asumiskustannuksia ja lisätä perhei-
den valinnanmahdollisuuksia. 
 
”Perustuslain uudistusta jatkettava maltillisesti” on tämä viimeinen osio, 
jossa kohta 10: ”Sosialidemokraatit edellyttävät perustuslain tarkastelulta 
avoimuutta ja malttia”, eli että ei mennä eteenpäin hötkyillen vaan mää-
rätietoisesti sillä tavalla, että ensin selvitetään nämä tarpeet. 
 
Kohdan 10 lopussa on tämä, että SDP määrittelee omat kantansa uudis-
tukseen laajan kenttäkäsittelyn jälkeen puoluevaltuustossa keväällä 
2009. 
 
Viimeinen, eli 11. kohta, ”Vaalirahoituksen läpinäkyvyyttä on lisättävä”. 
SDP:n kanta on, että vaalirahoitusta koskevan lainsäädännön uudistami-
nen on välttämätöntä, ja tavoitteena on oltava läpinäkyvyys ja ehdokkai-
den tasavertaisuuden lisääminen. Raha ei saa ratkaista vaalien tulosta, 
ja näille yksittäisille puolueorganisaatioiden ulkopuolelta tuleville lahjoi-
tuksille tulee asettaa katto, ja vaalikampanjoihin käytettävää rahan mää-
rää tulee pyrkiä kohtuullistamaan, jotta ehdokkaaksi asettautuminenkin 
olisi yleinen ja yhtäläinen oikeus. 
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Hyvät toverit! Nämä esitykset, jotka ovat sisäpoliittisessa julkilausumas-
sa, ovat näiden asiakirjojen valiokuntatyöskentelyn pohjalta tehtyjä sisäl-
löllisiä asioita. Muita ulkopuolisia asioita tänne ei juurikaan ole otettu. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet valiokunnan puheenjohtajan Tuula 
Haataisen esittelyn sisäpoliittisesta julkilausumasta. Avaan keskustelun 
asiakohdasta. Ensimmäisen puheenvuoron käyttää Taina Lackman, Uu-
simaa, ja valmistautuu Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala. 
 
Taina Lackman (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Julkilausuma on hyvä, ja on hyvä, että se noudattaa 
puoluekokouksessa käytyä keskustelua ja myös niitä asioita, joita täällä 
on ollut esillä. 
 
Keskustelimme eilen koulutusvaliokuntaa käsittelevien aloitteiden yhtey-
dessä ja tänään juuri äsken suomalaisen työn tulevaisuus -asiakirjasta. 
(Pieni äänityskatkos) 
 
Elinkeinoelämässä on tänä päivänä pulaa ammattikoulupaikoista. Sa-
manaikaisesti me koulutamme akateemisille aloille, myös ns. vaikeasti 
työllistyville aloille. Opiskelijoiden on jopa valittava lukio, kun he eivät 
pääse ammatilliseen koulutukseen. 
 
Jotta ammatillista osaamista voitaisiin laadullisesti ja määrällisesti lisätä, 
on koulutusmahdollisuuksia kehitettävä, ja siksi esitän tähän julkilausu-
man sivulle 2 kohtaan 6. ”Kestävä kasvu perustuu osaamiseen – suoma-
laisten osaamispohjaa on kehitettävä jatkuvasti” toiseen lauseeseen koh-
taan ”Oppivelvollisuusikää on nostettava 17 ikävuoteen ja erilaisten kou-
lutus- ja työpajavaihtoehtojen riittävyys on varmistettava”. Tämän jälkeen 
pilkku ja sitten ”muun muassa poistamalla ammatillisen koulutuksen jär-
jestäjäkohtainen opiskelijapaikkakatto”, eli sama asia, joka tuli koulutus-
valiokunnan esityksessä hyväksytyksi, sama asia, joka on Suomalaisen 
työn tulevaisuus – asiakirjassa. Tämän jälkeen lause jatkuu ihan nor-
maalisti. 
 
Tämä siis tukee näitä aiemmin tehtyjä esityksiä, mutta kyse on siis asian 
nostamisesta selkeämmin esiin myös julkilausumassa. Tilannehan on se, 
että nämä muut asiakirjat ovat niin painavia tiiliskiviä, että epäilen niiden 
lukemista. 
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Puheenjohtaja: Seuraavana Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala, ja val-
mistautuu Veikko Malkki, Etelä-Savo. 
 
Leena Nyyssönen ei ole paikalla, joten seuraavana Veikko Malkki. 
 
Veikko Malkki (SDP Etelä-Savo): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Toisen asteen koulutus on tänä päivänä erittäin tärkeä. Siihen kannattaa 
panostaa nimenomaan siksi, että tieto saadaan viedyksi puolueelta 
eteenpäin. Toinen aste on todella tärkeä myös meillä Etelä-Savossa. 
Siellä on myös tämä tilanne, että lukioon on pakko mennä, kun ammatti-
kouluun ei mahdu. Kannatan Taina Lackmanin tekemää esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hanna Isbom, Varsinais-Suomi, ja valmis-
tautuu Tuija Pohjola, Oulu. 
 
Hanna Isbom (Varsinais-Suomen Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Kaksi muutosesitystä, ensin johdantoon 
kappaleeseen 2 viimeiseksi lauseeksi tuohon ”Myös lapsiperheiden tukia 
ja palveluja on parannettava. SDP:n tavoitteena on maksuton päivähoi-
to”. Sama lause kappaleeseen 2, ”Laadukkaat hyvinvointipalvelut kaikil-
le!”, kappaleen viimeiseksi lauseeksi, eli ”SDP:n tavoitteena on maksuton 
päivähoito”. 
 
Kappale 6. Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmassa vaaditaan oppi-
velvollisuuden pidentämistä vuodella. Täällä taas on, että oppivelvolli-
suusikää on nostettava 17 ikävuoteen. Ehdotan, että se muutetaan sa-
manlaiseen muotoon, kuin se on Suomalaisen työn tulevaisuus -
ohjelmassa, eli ”Oppivelvollisuutta on pidennettävä vuodella ja erilaisten 
koulutus- ja työpajavaihtoehtojen riittävyys on varmistettava…” 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuija Pohjola, Oulu, ja valmistautuu Tapani 
Eskola, Uusimaa. 
 
Tuija Pohjola (Oulun Sosialidemokraatit): Täällä on ristiriita. Neljä vuo-
denaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelmassa todetaan: ”Sosialidemokraattien 
tavoitteena on alle 16–vuotiaitten maksuton paikallinen joukkoliikenne”, 
ja täällä kohdassa 5. todetaan: ”Joukkoliikenteeseen on investoitava, sen 
käytön tulee olla edullista…” . Jos halutaan poistaa nämä ristiriidat, niin 
teen muutosesityksen tähän lauseeseen ”Joukkoliikenteeseen on inves-
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toitava, sen käytön tulee olla edullista ja tavoitteena on alle 16-vuotiaille 
maksuton joukkoliikenne.” 
 
Kannatan Hanna Isbomin tekemiä päivähoitomuutoksia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tapani Eskola, Uusimaa, ja valmistautuu 
Tero Viilto, Satakunta. 
 
Tapani Eskola (Uudenmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Meidän 
tehtävänämme on korottaa näitten tavallisten ammattien arvostusta ja 
meidän on taattava myös tasa-arvoinen koulutus näihin ammatteihin. 
Meillä on pulaa putki-, sähkö- ja rakennusmiehistä jne. Esimerkiksi hotel-
lin pesualtaan putki on nyt vuotanut torstaista asti, eikä siellä ole näkynyt 
putkimiestä. En tiedä, onko kyse tästä pulasta vai mistä. 
 
Kannatan Taina Lackmanin tekemää lisäysesitystä, koska tämä esitys 
asettaa toisen asteen ammatillisen koulutuksen samalle lähtöviivalle lu-
kiokoulutuksen kanssa. Nykyinen järjestelmä ohjaa selkeästi siihen 
suuntaan, että tämä on liikaa lukiopainotteista. Kannatan esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tero Viilto, Satakunta, ja valmistautuu Jou-
ni Mäkelä, Häme. 
 
Tero Viilto (Satakunnan Sosialidemokraatit): Kannatan näitä Hanna Is-
bomin ja Taina Lackmanin tekemiä esityksiä 6. kohtaan, jossa puhutaan 
ammatillisten oppilaitosten koulutuspaikkakatosta ja myös oppivelvolli-
suusiän nostamisesta yhdellä vuodella. Kerron teille sen verran ammatil-
lisesta oppilaitoksesta, että joissakin ammatillisissa oppilaitoksissa järjes-
tetään koulutusta myös isommalle määrälle opiskelijoita, kun niistä saa-
daan sitä valtion rahaa. Ne järjestävät sitä siellä omilla rahoillaan, joka 
on sinänsä hyvä, että sinne pääsee enemmän opiskelemaan, mutta sil-
loinhan tavallaan se opetukseen käytettävä raha oppilasta kohti vähe-
nee, koska sillä pienemmällä rahasummalla koulutetaan enemmän oppi-
laita. Tässä pitäisi ilman muuta poistaa se katto, ja jos on tulijoita sinne 
opiskelemaan, niin otettaisiin heitä, ja saataisiin valtion rahaa sinne sen 
mukaan, miten paljon on kouluttautujia. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jouni Mäkelä, Häme, ja valmistautuu Ari 
Tielinen, Pohjois-Karjala. 
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Jouni Mäkelä (Hämeen Sosialidemokraatit): Puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Päätimme joku aika sitten maksuttomasta päivähoidosta, ja nyt tässä 
sisäpoliittisessa julkilausumassa kohdassa 8. viimeisenä virkkeenä on 
”Päivähoitomaksuja on uudistettava niin, että osapäivähoito ja osa-
aikainen työskentely ovat todellisia vaihtoehtoja perheille.” Esitän, että se 
korjataan niin, että päivähoidon maksuttomuus mahdollistaisi sen, että 
osapäivähoito ja osa-aikainen työskentely ovat todellisia vaihtoehtoja 
perheille. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ari Tielinen, Pohjois-Karjala, ja valmistau-
tuu Marko Haakana, Pohjois-Karjala. 
 
Ari Tielinen (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Ensinnäkin kiitos kokoukselle, että palomiesten eläkeikä-
asia lähtee vihdoin etenemään. Porvarit joutuvat aika vaikeaan paikkaan, 
kun demareilla on tästä selkeä kanta. 
Esitän, että se liitetään myös tähän sisäpoliittiseen julkilausumaan esi-
merkiksi kohtaan 4. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Marko Haakana, Pohjois-Karjala, ja valmis-
tautuu Antti Haapala, Oulu. 
 
Marko Haakana (Pohjois-Karjalan Sos.-dem. Piiri): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Esitän sisäpoliittiseen julkilausumaan kohtaan 9, johon 
se ehkä parhaiten sopisi, sivun ensimmäisen lauseen ”Edullisten vuokra-
asuntojen ja asuntotonttien tarjontaa on lisättävä valtion, kuntien ja ra-
kennuttajien määrätietoisella yhteistoiminnalla…” loppuun lisäyksenä 
”huomioiden myös asunnottomien tilanne”. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Haapala, Oulu, ja valmistautuu Vesa 
Koskinen, Pirkanmaa. 
 
Antti Haapala (Oulun Sosialidemokraattinen Piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kannatan toveri Pohjolan esitystä siitä, että laitetaan julki-
lausumaan tämä maksuton joukkoliikenne alle 16-vuotiaille. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Vesa Koskinen, Pirkanmaa. 
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Vesa Koskinen (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Hämäläinen on hidas puheenpitäjä, ja tässä on hyvä pitää 
puhe, kun kokous on päättymäisillään. Kannatan Jouni Mäkelän tekemää 
esitystä, että kohdasta 8. otettaisiin viimeinen lause pois. Se on ristirii-
dassa päivähoitomaksun, meidän unelmamme, kanssa. 
 
Puheenjohtaja: Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole, joten keskustelu päät-
tyy.  
 
Pyydän valiokunnan puheenjohtajaa Tuula Haataista arvioimaan tehtyjä 
muutosesityksiä valiokunnan ohjeistuksen kannalta. Ole hyvä! 
 
Tuula Haatainen (suomalaisen työn tulevaisuus –ohjelmavaliokunnan 
puheenjohtaja): Tämä julkilausuma on täsmentynyt, koska kokous on 
työskennellyt eteenpäin. Kohtaan 5. ”Joukkoliikenteeseen on investoita-
va, sen käytön tulee olla edullista…” voitaisiin lisätä ”, ”ja tavoitteena on 
alle 16-vuotiaille maksuton paikallinen joukkoliikenne.” Tämä voitaisiin ot-
taa tähän, koska se on siellä asiakirjoissa. 
 
Kohta 6. ”Kestävä kasvu perustuu osaamiseen…”, tämä oppivelvolli-
suusikälause, eli se toinen lause ”Oppivelvollisuusikää on nostettava 
vuodella”, silloin se vastaa sitä, mikä on näissä muissa asiakirjoissa, eli 
se ”17 ikävuoteen” pois ja sen tilalle ”vuodella”. 
 
Kohta 8. ”Tavoitteena täystyöllisyys.” Siellä lopussa on päivähoitomaksu-
jen uudistamisasia. Tämän viimeisen lauseen voisi säilyttää, koska var-
maan on niin, että näihin tavoitteisiin kuitenkin mennään osauudistuksil-
la. Ei jätetä tätä pois, koska kyllä eduskunnassa pitää voida työskennellä 
myös tietyn ohjenuoran mukaan askel askeleelta. Minun logiikkani mu-
kaan voisi olla: ”Päivähoitomaksuja on uudistettava niin, että osapäivä-
hoito ja osa-aikainen työskentely ovat todellisia vaihtoehtoja perheille. 
Tavoitteena on maksuton päivähoito.”, koska se äsken tuossa hyväksyt-
tiin. 
 
Kohta 9. ”Asuntomarkkinat toimiviksi”, siihen esitettiin ensimmäisen lau-
seen loppuun ”huomioiden myös asunnottomien tilanne”. Lause kuuluisi: 
”Edullisten vuokra-asuntojen ja asuntotonttien tarjontaa on lisättävä valti-
on, kuntien ja rakennuttajien määrätietoisilla yhteistoimilla siten, että 
huomioidaan myös asunnottomien tilanne.” 



7.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

406 

Puheenjohtaja: Kiitoksia Tuula Haataiselle tästä esittelystä. Näin on va-
liokunta yhtynyt kannatettuihin muutosesityksiin koskien oppivelvollisuut-
ta, maksutonta päivähoitoa ja joukkoliikennettä alle 16-vuotiaille paikallis-
liikenteen osalta ja myös asunnottomien tilannetta. Voimmeko todeta, et-
tä tämä tulee myös puoluekokouksen päätökseksi? Todetaan. 
Seuraavaksi käsittelemme kannatetun muutosesityksen, jonka on tehnyt 
Taina Lackman. Lisäys on kohtaan 6. sivulla 2. Se kuului: Lisätään kohta 
”mm. poistamalla ammatillisen koulutuksen järjestäjäkohtainen opiskeli-
japaikkakatto”. Voimmeko yhtyä tähän yksimielisesti? 
 
Meidän on äänestettävä. Esitän, että äänestysmenettely on se, että va-
liokunnan pohjaesitystä kannattavat nostavat siniset liput, ja muutosesi-
tystä kannattavat nostavat punaiset liput. Tämä voitaneen hyväksyä. Hy-
väksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Te jotka olette pohjaesityksen kannalla, nostakaa sini-
nen lippu ylös. Kiitos. Te jotka kannatatte tehtyä muutosesitystä, nosta-
kaa punainen lippu ylös.  
 
Näyttää siltä, että punainen on tullut puoluekokouksen kannaksi, eli muu-
tosesitys hyväksytään. 
 
Vielä yksi muutosesitys. Se on Ari Tielisen esittämä, mutta sitä ei ole 
kannatettu, joten se raukeaa, ellei puoluekokous halua hyväksyä sitä yk-
simielisesti. Ei. Esitys raukeaa. 
 
(Salista huomautus päivähoidon maksuttomuudesta) 
 
Esitän, että puoluekokous johdonmukaisesti lisää sen ensimmäiselle si-
vulle. Yhtyykö puoluekokous tähän. Yhtyy. 
 
Olemme käsitelleet puoluekokouksen sisäpoliittisen julkilausuma. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouksessa tehdyin muutoksin puo-
luekokouksen päätökseksi. Hyväksytään.  
 
Kohta 20.1. on loppuun käsitelty. 
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Puoluekokous hyväksyi sisäpoliittisen julkilausuman. 

 
(Puoluekokouksen hyväksymä julkilausumat pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Menemme esityslistan kohtaan 21. 
 
 
21. PÄÄTETÄÄN MUISTA KOKOUKSESSA ESILLE 

OTETTAVISTA ASIOISTA 
 
Puheenjohtaja: Kokoukselle ei ole esitetty muita asioita. Todetaan. 
 
Kohta 21 on loppuun käsitelty. 
 
Siirrymme seuraavaksi esityslistan kohtaan 22. 
 
 
22. PÄÄTETÄÄN KOKOUS 
 
Puheenjohtaja: Päätetään kokous. Järjestävän valiokunnan puolesta 
haluan kiittää teitä, hyvät toverit, ja kaikkia kokouksen onnistumiseen vai-
kuttaneita, Hämeen tovereita, puolueen henkilökuntaa, useita talkoolai-
sia, valmisteluun osallistuneita työryhmäläisiä ja Hämeenlinnan verkateh-
taan henkilökuntaa siitä, että kokous on saatu näin joustavasti ja onnis-
tuneesti viedyksi läpi. Kiitoksia teille kaikille, toverit. Olemme tehneet 
tässä kokouksessa upeita päätöksiä, ja olemme tehneet tässä kokouk-
sessa historiaa. 
 
Pyydän tänne lavalle yhden meistä, eli puolueen puheenjohtajan Jutta 
Urpilaisen. Ole hyvä! 
 
Jutta Urpilainen (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Olen tässä päivän mittaan kuullut aika monia käheitä ääniä. Ni-
mittäin viime yön karaokesalin aikuinen nainen on tainnut tehdä tehtä-
vänsä. Se on oikein. Tunnelma eilisiltana oli kerta kaikkiaan upea. Mie-
lestäni eilinen karaokekuoro edusti kaikkinensa sitä antaumuksellista 
joukkovoimaa, jota kansanliikkeemme tarvitsee. 
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Arvoisat aateveljet ja aatesisaret! Kärä partivänner! Sosialidemokratia on 
osoittanut tässä kokouksessa voimansa. Me kaikki yhdessä olemme 
tehneet historiaa. Tämä kokous on merkittävä virstanpylväs liikkeemme 
uudistamisessa, jos me niin haluamme. 
 
Haluan tässä yhteydessä kiittää, kuten kokouksen puheenjohtajakin, 
puoluetoimistoa, kokouksen talkooväkeä, täällä työssä olevia ihmisiä ker-
ta kaikkiaan upeasta lämminhenkisestä kokouksesta. Useampi vanhempi 
toveri on todennut minulle, että tämmöistä vastaavanlaista henkeä, joka 
tässä kokouksessa on ollut, ei ole ollut sitten 70-luvun jälkeen, ja se ker-
too jotain. Se kertoo siitä, että lähdemme tulevaisuuteen entistä vah-
vempana, entistä yhtenäisempänä joukkona. 
 
Toverit! Haluan, että kiitämme myös kaikki yhdessä edellistä puoluejoh-
toa tämän liikkeemme uudistuksen alulle laittamisesta. Eero, kiitämme 
suurella lämmöllä ja sydämellä sinua, ja toivon, että tulisit tänne eteen. 
 
Eero! Minun täytyy rehellisesti sanoa, että mitä paremmin olen oppinut 
sinut tuntemaan, sitä enemmän sinua arvostan. Minulla on sekä fyysi-
sesti että henkisesti suuret saappaat, joihin olen astunut, ja uskon, että 
on suuri haaste olla yhtä hyvä puheenjohtaja SDP:lle kuin sinä olet ollut. 
Takana on ollut vaikeita paikkoja, on varmasti ollut hienoja onnenhetkiä, 
joita olemme saaneet yhdessä jakaa tässä puoluekokouksessa, mutta 
ennen kaikkea, Eero, minä näen edessäni vastuunkantajan, ja vastuun-
kantajan tämä liike, mutta myös suomalainen yhteiskuntamme tarvitsee. 
Siitä suuresta työstä, jonka olet tehnyt, ei ainoastaan liikkeemme hyväksi 
vaan koko suomalaisen hyvinvointiyhteiskuntamme hyväksi, siitä vas-
tuunkannosta, toveri Eero, haluan kiittää sinua. 
 
Eero Heinäluoma (eduskuntaryhmä): Toverit! Sanon lyhyesti, että todel-
la paljon kiitoksia. SDP:llä on upea kenttä, sen parissa kelpaa tehdä töi-
tä. Luulen, että 2000-luvun ensimmäinen naispuheenjohtaja voi luopua 
saappaista. 
 
Jutta Urpilainen: Toverit! Haluamme kiittää myös sinua, Tarja, omasta 
työpanoksestasi liikkeemme hyväksi, ja Sinua Maarit puoluesihteerinä 
tekemästäsi tärkeästä työstä tämän rakkaan liikkeemme hyväksi, sydä-
mellinen kiitos teille. Pian, kuten myös Maaritin kanssa, yhteistyö jatkuu 
puoluehallituksessa. 
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Toverit! Nyt me katsomme tulevaisuuteen. Uusi SDP on syntynyt, mutta 
uudistustyön jalkautuminen puoluetoiminnan arkeen vaatii meidän kaik-
kien panosta. Kokouksessa päätetyt uudistukset eivät merkitse mitään, 
jos me kaikki emme ryhdy toimintaan niiden viitoittamalla tiellä. 
 
Meidän kaikkien on kaikilla tasoilla vaalittava meitä edeltäneiden suku-
polvien aatteemme hyväksi tekemää valtaisaa työtä. Meidän täytyy pitää 
huolta, että vastuunkantajat jaksavat edelleen ja että uusia vastuunkan-
tajia tulee mukaan ja että he löytävät paikkansa toiminnassa ja näin 
myös ovat osa uudistuvaa liikettämme. 
 
Meidän on oltava myös avoimia uusille virtauksille. Meidän on toivotetta-
va kaikki tulijat tervetulleiksi rakentamaan parempaa yhteiskuntaa. Puo-
lueen on nykyistä enemmän avauduttava kansalaisyhteiskunnalle ja li-
sättävä yhteistyötään eri kansalaisjärjestöjen kanssa. Yhdessä puolue, 
ammattiyhdistysliike ja eri alojen kansalaisjärjestöt voivat muodostaa yh-
teiskuntaa parempaan suuntaan kehittävän voiman. 
 
Puolueen on entistä enemmän tuettava toimijoitaan eri järjestöissä. Toi-
saalta puolueen on omalta osaltaan huolehdittava siitä, että kansalaisyh-
teiskunnan toimintaedellytykset ovat kunnossa. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraattien linjana on jatkaa työllisyyttä ja kasvua 
tukevaa politiikkaa. Suomen tulee panostaa osaamiseen ja sen kehittä-
miseen. Suomi tarvitsee työtä ja yhteistyötä. Panostamme työmarkkinoi-
den yhteistyörakenteisiin, turvaamme nuorille ja aikuisille pääsyn koulu-
tukseen. Me haluamme Suomeen nykyistä vahvemman alueellisesti kat-
tavan yliopistolaitoksen, jossa resurssit jaetaan tasa-arvoisesti ja tulok-
siin perustuen - ei yhtä yliopistoa suosien. 
 
Sosialidemokraattien tehtävänä on näyttää, että työelämästä voidaan 
tehdä inhimillisempi ja että kasvun tulokset voidaan jakaa nykyistä tasai-
semmin. Sellaisen politiikan taakse on helppo koota kansalaisten tuki. 
 
SDP:n yhteiskunta- ja talouspolitiikan linja on niin vahva, että porvarihalli-
tuskaan ei ole pystynyt esittämään siihen vaihtoehtoa. Lyhyessä ajassa 
on kuitenkin pystytty osin suunnitelmallisesti, osin ymmärtämättömyydes-
tä heikentämään tämän mallin pohjaa. Mahdollisuus hillitä inflaatiota tu-



7.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

410 

lopolitiikalla on hukattu, yliopistolaitoksen yhtenäisyys on viety, ja vero-
politiikka on valjastettu palvelemaan pienen liikemiesjoukon etuja. 
 
Sosialidemokraattien mielestä verotuksen painopistettä on siirrettävä tu-
loverotuksesta pääomaverotuksen ja ympäristöverotuksen suuntaan. 
Sosialidemokraatit lähtevät valmistelemaan oikeudenmukaista verouu-
distusta. Me emme hyväksy hallituksen veropolitiikkaa, jossa palkansaa-
jien verot käytännössä kiristyvät ja pääomien ja suurten perinnönsaajien 
verotusta on helpotettu. 
 
Hallitus ja ministeri Katainen! Me tulemme huolehtimaan siitä, että ihmi-
set näkevät teidän silmänkääntötemppunne. Ne tulevat paljastumaan 
suomalaisille, me pidämme siitä huolen. 
 
Pääministeri Vanhanen! Nyt on viimeinen hetki koota suomalaiset yhteis-
työhön. Tarvitaan vuoropuhelua, tarvitaan välineet hillitä inflaatiota, tarvi-
taan sellaista sosiaalipolitiikkaa, joka pitää myös heikoimmista ihmisistä 
huolta. 
 
Hyvät toverit! Uuden SDP:n yksi tärkeimmistä tehtävistä on lähteä raken-
tamaan uutta hyvinvointi-Suomea. Asunnottomuus on yhteiskuntamme 
häpeäpilkku. Tämän päivän hyvinvointi-Suomessa on noin 7 000 ihmistä 
vailla kotia. Ilman kotia ihmisillä ei ole myöskään edellytyksiä rakentaa 
hyvää elämää. Hänen elinympäristönsä on turvaton, hänen työllistymi-
sensä edellytykset ovat olemattomat. Hän on alttiina väkivallalle, taudeil-
le ja päihteille. Näin ei saa olla. Tarvitaan yhteiskunnan yhdensuuntaisia 
ponnistuksia kaikilla tasoilla. 
 
Esitänkin, että jokaiselle maan kansalaiselle säädetään subjektiivinen oi-
keus asuntoon, ihmisarvoiseen elämään.  
 
Hyvät toverit! Ikärakenteen muuttuessa hyvinvointivaltiomme tulevaisuu-
den avainkysymys on se, miten pystymme yltämään korkeaan työlli-
syysasteeseen ja samanaikaisesti edistämään syntyvyyttä. Ikääntyvällä 
yhteiskunnalla ei yksinkertaisesti ole varaa menettää lasten ja nuorten 
osaamisresursseja. Sosiaalisen huono-osaisuuden periytyminen ja ka-
sautuminen on tietoyhteiskunnassa yksi suurimpia kansakunnan eheyttä 
ja siten myös taloudellista menestystä uhkaavia tekijöitä. 
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Aikamme suuria kysymyksiä onkin, onko meillä malttia sijoittaa lapsiin, 
onko meillä varaa olla investoimatta lapsiperheisiin. Lapsiperheiden 
aseman parantaminen on yksi tämän puoluekokouksen pääviesti. 
 
Peruskoulumme saavuttamiin Pisa-tuloksiin on yllettävä koko perhepoli-
tiikassa. Pitkän aikavälin tavoitteena on maksuton päivähoito, kuten tääl-
lä äsken päätimme. Työ on kuitenkin aloitettava lapsilisäuudistuksesta.  
 
Huvudbudskapet från denna partikongress är, att vi skall förbättra barn-
familjernas situation. De Pisa-resultat, som vår grundskolas uppnått 
måste vidgas till hela familjepolitiken. Arbetet måste påbörjas genom att 
förnya barnbidragssystemet. På lång sikt är målet fri dagvård.  
 
Toverit! Lapsilisä on yksi hienoimmista sosiaalipoliittisista innovaatioista. 
Lapsilisä ei erottele saajia köyhiin eikä rikkaisiin, ei perää selvityksiä tar-
peeseen. Lapsilisä universaalina jokaiselle lapselle kuuluvana etuutena 
on kansankodin tärkeimpiä kulmakiviä. Siksi sitä ei saa järjestelmänä 
päästää rapautumaan, vaan lapsilisät on sidottava indeksiin. Kulut en-
simmäisestä lapsesta ovat suurimmat, siis kaikista lapsista tulisi tulevai-
suudessa maksaa yhtä suurta lapsilisää, kunnes lapsi täyttää 18 vuotta. 
 
Meidän tulee myös korjata lapsilisäjärjestelmän epäoikeudenmukaisuu-
det. Lapsilisän korotus ei tänä päivänä automaattisesti kanavoidu toi-
meentulotuen saajille. Me haluamme muuttaa tämän, korotus kuuluu 
myös köyhille. 
 
Hyvät ystävät! Parasta sosiaalipolitiikkaa on nostaa työllisyysastetta, ni-
mittäin hyvinvointi syntyy työstä. Maassamme on kuitenkin lukuisia ryh-
miä, joilla ei ole mahdollisuuksia elättää itseään työllä tilapäisesti tai py-
syvästi, ja monet heistä elävät köyhyydessä. Tätä osaa köyhyydestä ei 
maastamme voi poistaa muutoin kuin rahalla ja etuuksien tasoja nosta-
malla. Samalla tulee yhdenmukaistaa etuuksien tasoja, niiden määräy-
tymisperusteita ja tulojen vaikutuksia niihin. 
 
Sosiaaliturvajärjestelmää täytyy siis uudistaa nykyistä selkeämmäksi säi-
lyttäen sen nykyinen syyperustainen pohja. Periaatteena uudistuksessa 
täytyy olla, että mitä heikommassa asemassa ihminen on, sitä vahvem-
mat ovat hänen oikeutensa. Oleellista on, että järjestelmä ei perustu ih-
miskäsitykseen, jonka mukaan väärinkäytösten minimointi on tärkein. 
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Tärkeintä on perustuslain suojaamien perusoikeuksien toteutuminen. Se 
mahdollistaa sen, että eri elämäntilanteissa on mahdollista saada käyt-
töön ihmisten omia voimavaroja ja potentiaaleja, kun toimeentulo on tur-
vattu, eikä leipä ole pieninä epävarmoina palasina maailmalla. Ihmisille 
on annettava mahdollisuus itse rakentaa elämäänsä. 
 
Hyvät ystävät! Uusi SDP johtavana tulevaisuuspuolueena ryhtyy raken-
tamaan uuden hyvinvointi-Suomen lisäksi myös uutta sivistys-Suomea ja 
uutta ympäristö-Suomea.  
 
Nya SDP som det ledande framtidspartiet börjar bygga nya välfärds-
Finland och också nya utbildnings-Finland och nya miljö-Finland.  
 
Meidän on tunnustettava, että koulutus, sivistys ja osaaminen ovat mei-
dän keinomme pärjätä globalisoituvassa maailmassa. Ilman innovaatioita 
emme voi menestyä työpaikkakilpailussa alhaisen kustannustasomaiden 
kanssa. Tämän vuoksi SDP vaatii tälle vaalikaudelle yliopistojen toimin-
tamenolisäyksen tuplaamista valtion tiede- ja teknologianeuvoston suosi-
tusten mukaisesti. 
 
Koulutus- ja sivistyspolitiikassa on tuettava lahjakkuutta, mutta pidettävä 
myös huolta siitä, että heikommatkin pysyvät mukana ja tuntevat onnis-
tumista. Se on parasta syrjäytymisen ehkäisyä. 
 
Koulupudokkuuden poistamisessa ja opetusryhmien koon pienentämi-
sessä hallitus on ollut ponneton. SDP haluaakin laatia oman työkalupa-
kin nuorten syrjäytymisen pysäyttämiseksi. 
 
Osaamiseen perustuva tulevaisuuslinjamme ei johdu siitä, että puolu-
eemme uusi puheenjohtaja on opettaja. Se tosin varmistaa sen, että uusi 
SDP ei tule unohtamaan koulutusta peruskoulusta ammattioppilaitoksiin, 
ammattikorkeakouluista yliopistoihin. 
 
Hyvät toverit! Uuden ympäristö-Suomen haasteena on osallistuminen il-
maston lämpenemisen pysäyttämiseen. Ilmastomuutoksen torjuminen on 
koko ihmiskunnan suurin haaste. Ilmastomuutoksen haasteeseen voi-
daan vastata vain toimilla, joissa ovat kaikki maanosat ja valtiot mukana. 
On hyvä, että Euroopan unioni on lähtenyt asettamaan konkreettisia ta-
voitteita ilmastomuutoksen estämiseksi. Meidän vauraiden ja runsaasti 
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energiaa käyttävien eurooppalaisten on oltava eturintamassa ilmaston-
muutosta hillittäessä. On luotava tehokkaita toimia, jotta kulutus ja mark-
kinat saadaan toimimaan tähän suuntaan. Esimerkiksi EU-markkinoille ei 
pitäisi päästää enää tänä päivänä laitteita, joita ei saa kytketyksi pois 
valmiustilasta. On nimittäin arvioitu, että Suomessa tämän tyyppisillä 
toimilla saataisiin säästetyksi sähköä yhden hiilivoimalan verran. 
 
SDP myös edellyttää, että ympäristö- ja energiapolitiikassa otetaan vah-
vasti mukaan sosiaaliset näkökulmat. Tavoitteenamme on myös, että 
paikallinen joukkoliikenne on maksutonta alle 16-vuotiaille. 
 
Kära partivänner! SDP har alltid varit ett internationellt parti. Våra goda 
kontakter till den nordiska socialdemokratin har varit ytterst viktiga både 
till oss och till vårt land. Genom dessa kontakter har vi fått idéer till lan-
dets utveckling. Europas Socialdemokratiska Parti är den enda ideolo-
giskt sammanhållande politiska styrkan inom Europeiska unionen. ESP 
har medlemspartier i nästan alla länder. Arbetarrörelsen är den största 
politiska kraften i världen. Över detta är vi stolta och i detta har vi en 
stark grund när vi bygger samhället vidare.  
 
Suomen kansainvälinen asema on hyvä ja turvallinen. Tasavallan presi-
dentti Halonen on onnistunut toimissaan ja ansaitsee tukemme toimin-
nalleen. Vanhasen II hallitus jatkaa siltä pohjalta, joka aktiivisesti luotiin 
sosialidemokraattien johdolla. Maamme tuleva ulko- ja turvallisuuspoliit-
tinen linja määritellään selonteossa tulevan syksyn aikana. SDP on mu-
kana seuraamassa työtä ja ottaa kantaa hallituksen selontekoon, kun se 
aikanaan annetaan eduskunnalle. Suuriin muutoksiin ei ole tarvetta, lin-
jamme on kestävä. 
 
Suomen paikka on Euroopan ytimessä. Oppositio on nyt vuoden odotel-
lut hallituksen aktivoitumista EU-politiikassa. Olemme halunneet antaa 
hallituksen uusille toimijoille aikaa tähän työhön, mutta koko hallituskaut-
ta emme tässäkään asiassa voi käyttää odotteluun. Henkilökohtaisesti 
kuitenkin uskon, että tämäkin hallitus nousee vielä jatkamaan edeltäjien 
perintöä vahvan eurooppalaisen Suomen rakentajana. 
 
Suomen on tuettava vahvasti EU:n neuvotteluita YK:ssa Kioton ilmasto-
sopimuksen jatkosta vuoden 2012 jälkeen. Tämä tarkoittaa panostusta 
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EU:n ilmastovuoropuheluun Kiinan, Intian ja muiden kehitysmaiden 
suuntaan, mutta erityisesti Yhdysvaltojen suuntaan. 
 
Yhdysvaltain presidentinvaalit avaavat tälle ilmastopoliittiselle sillanra-
kennukselle uusia mahdollisuuksia. Uusi SDP toimii aloitteellisesti, jotta 
Euroopan työväenpuolueet tarttuvat yhdessä tämän sillanrakennuksen 
edistämiseen. Ilman Yhdysvaltoja ilmastomuutoksen torjuntatyö jää tor-
soksi. 
 
Olen luottavainen, että Yhdysvaltain uusi johto tarttuu tähän Euroopan 
haasteeseen. Toivoisin myös, että ilmastokysymykset mahtuisivat tämän 
porvarihallituksen transatlanttiselle asialistalle. Nythän sitä tuntuu hallit-
sevan vain halu liittyä Yhdysvaltain kanssa samaan sotilasliittoon. 
 
Hyvät ystävät! Yksi tämän viikonlopun teemoista on ollut uusi SDP avoi-
mena kansalaispuolueena, joka elää jäsentensä ja ihmisten osallistumi-
sesta. Tämä tarkoittaa aktiivista otetta jäsendemokratian kehittämisessä, 
mutta se velvoittaa ihmisten vaikutusmahdollisuuksien parantamiseen 
myös kunnissa ja koko valtakunnassa. 
 
Meitä huolestuttaa äänestysaktiivisuuden alhaisuus vaaleissa ja kansa-
laisten tuntema epäluottamus poliittista järjestelmää kohtaan. Sosialide-
mokratian tehtävänä on toimia niin, että kansalaisten ja päättäjien vuoro-
vaikutus toteutuu aidosti niin vaaleissa kuin vaalien välilläkin. 
 
Haastankin kaikki poliittiset puolueet pohtimaan yhdessä sitä, miten 
saamme huomattavasti suuremman osan suomalaisia osallistumaan po-
litiikan arkiseen aherrukseen. Haluan koota ajattelijoita eri puolilta tarkas-
telemaan sitä, miksi yhä useampi ihminen jää pois poliittisesta toiminnas-
ta. Meidän on tarkasteltava sitä, miten muut kansanliikkeet toimivat ja 
otettava sieltä myös opiksemme. 
 
Minun unelmani on, että tästä alkaa poliittisten tapojen yhteinen taival 
kohti Suomea, jossa yhä useampi kansalainen osallistuu politiikkaan hä-
nelle sopivalla tavalla. Arki on muuttunut, politiikankin on muututtava. 
SDP on astunut tämän muutoksen eturintamaan. 
 
Muutoksen tie on vaikea, raskas ja palkinnot ovat kaukana. Tie on niin 
raskas, että toivon meiltä kaikilta yksituumaisuutta unelmassa ja kriittistä, 
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avointa keskustelua sen toteuttamistavoista. Uskon, että onnistumme. 
Uskon, että uusi SDP kamppailee politiikan uudistajan kärkipaikasta tu-
levaisuudessa. 
 
SDP:n perusarvot ovat suositumpia kuin SDP. Hyvä niin, sillä tämä tarjo-
aa meille onnistumisen edellytykset. Olemme Suomen vanhin työväen-
puolue, mutta meidän täytyy muistaa, että me emme omista työväenpuo-
lueen patenttia. Sen omistaa Suomen kansa, ja heillä on oikeus päättää, 
kuka kelpaa uuden ajan työväenpuolueeksi. 
 
Me sosialidemokraatit olemme valmiita reiluun kisaan, joka ratkaistaan 
politiikan sisällöllä. Näen, että meillä on loistavat mahdollisuudet saada 
myös kansan luottamus. Ihmiset ovat nähneet molempien pääporvari-
puolueiden lähentymisen ja oikeistolaistumisen. SDP on jäänyt yksin po-
liittiseen keskustaan. 
 
Hyvät toverit! Kuntavaalit kolkuttelevat ovelle. Kunnissa päätetään kaik-
kia kansalaisia koskevista peruspalveluista. SDP lähtee kunnallisvaalei-
hin suurella innolla ja tarmolla. Rakennamme hyvän vaaliohjelman, johon 
toivon myös jäsenistöltä näkemyksiä. Me tulemme tavoittelemaan suu-
rimman puolueen asemaa syksyn kunnallisvaaleissa, ja siihen me, tove-
rit, pystymme yhdessä. 
 
Toverit! Koska työväenliikkeeseen on aina kuulunut hyvin vahvasti unel-
mointi paremmasta maailmasta, haluan lopuksi siteerata tässä puhees-
sani Nurmijärven Sosialidemokraattisen Kunnallisjärjestön puheenjohta-
jaa Petra Sinisalo-Katajistoa. Hän kirjoitti unelmakirjaani, jota pidin mu-
kana puheenjohtajakampanjassani yli 60 tilaisuudessa eri puolilla Suo-
mea, seuraavan unelman Suomesta. 
 
”Unelmoin yhteiskunnasta, jossa yhteisöllisyys voittaa itsekkyyden, jossa 
anteliaisuus ahneuden, tasa-arvo ja oikeudenmukaisuus epätasa-arvon 
ja epäoikeudenmukaisuuden, jossa suvaitsevaisuus voittaa suvaitsemat-
tomuuden ja rasismin. 
 
Unelmoin puolueesta, joka uskaltaa muuttua ja muuttaa, joka katsoo tu-
levaisuuteen ja jolla on kyky visioida.” 
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Hyvät toverit! Näillä Petran unelmasanoilla haluan kiittää teitä kaikkia 
erinomaisesta puoluekokouksesta. Tässä puoluekokouksessa on tehty 
historiaa. Tässä puoluekokouksessa on katsottu tulevaisuuteen. Täältä 
me lähdemme entistä vahvempana, entistä yhtenäisempänä kohti syk-
syn kunnallisvaaleja ja uutta nousua. Eläköön SDP! 
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Julistan Suomen Sosialidemokraattisen 
Puolueen 41. puoluekokouksen päättyneeksi.  
 
 
Kokous päätettiin 7.6.2008 kello 16.00 yhteisesti laulettuun Työväen 
marssiin. 
 
 
Kokouksen puolesta 
 
Puoluekokouksen puheenjohtajat 
 
 
 Eero Heinäluoma   Tapani Hellstén
  

 
   
Jukka Mikkola   Anu Rajajärvi 
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Kokouksen sihteerit 
 
 
    

Riikka-Leena Anttilainen   Reijo Jeskanen
  
 
     

Jari Mäkinen   Ari Näätsaari
   

 
 

 
Marita Putkonen 

 
 
 
Olemme tarkastaneet Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen – Fin-
lands Socialdemokratiska Parti rp:n 41. puoluekokouksesta laaditun 
edellä olevan pöytäkirjan ja todenneet sen kokouksen kulun ja siellä teh-
tyjen päätösten kanssa yhtäpitäväksi. 
 
Puoluekokouksen pöytäkirjan tarkistajat: 
 
 
 
 
Markus Aaltovirta   Eero Kippola  
 
 
 
 

Anna Mäenpää  
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Liite 1 
 
LUETTELO ÄÄNIOIKEUTETUISTA EDUSTAJISTA 
 
Helsinki (28 edustajaa) 
 
Ahde Hilkka Niemi Matti 
Anttila Maija Oksa Mirka 
Bergholm Jorma Osman-Sovala Zahra 
Bryggare Arto Paasilinna Reino 
Can-Kurtakko Nesrin Pajamäki Osku 
Donner Jörn Prusti Riitta 
Haatainen Tuula Puura Heli 
Hiltunen Tiina Saksala Harri 
Iivari Ulpu Shakir Ayla 
Kalima Kai Taipale Ilkka 
Kantola Tarja Tenkula Tarja 
Korpinen Pekka Tuomioja Erkki 
Lehtola Kari Vehviläinen Sirkka-Liisa 
Mäenpää Anna Välimäki Heta 
  
Uusimaa  (42 edustajaa) 
 
Aaltovirta Markku Lindberg Arto 
Bergholm Tapio Lindtman Antti 
Eskola Tapani Lumme Jasminiitta 
Feldt Maria Meros Päivi 
Ihalainen Tuija Mölsä Jukka 
Illman Jörgen Niemi-Saari Mari 
Juntumaa Inari Olli Hannele 
Jämsen Tuula Puoskari Pentti 
Jääskeläinen Iiro Päivinen Tiina-Maaria 
Jääskeläinen Markku J Rahkonen Susanna 
Karjalainen Anne Rajajärvi Anu 
Koivunen Karl Ranto Esko 
Koivunen Pentti Räsänen Joona 
Koskenranta Jaana Silvennoinen Pirjo 
Kuisma Risto Simpanen Veikko 
Kuntsi Eeva Sinisalo-Katajisto Petra 
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Kähärä Sirkka-Liisa Sistonen Markku 
Lackman Taina Tani Sari 
Leppäkorpi Jaana Tukiainen Matti 
Letto Pirkko Vauromaa Olavi 
Liimatainen Markku Väänänen Lea 
  
Varsinais-Suomi (30 edustajaa) 
  
Ahonen Risto Linden Aki 
Hellsten Jorma Maaskola Mika 
Hellsten Kristiina Mikkola Jukka 
Helminen Sari Mäkilä Juha 
Ilola Mia Nummelin Anu 
Iltanen Maija Paasio Kirsti 
Isbom Hanna Paasio Pertti 
Karihtala Jutta Puisto Virpa 
Karnisto Saija Rosenlöf Jarmo 
Koikkalainen Leena Ruoranen Johanna 
Korhonen Ari Rönnholm Antton 
Kotti Antti Rönnholm Mikko 
Lahoniitty Armas Strand Eeva 
Lehtinen Seppo Suominen Esa 
Lindeberg Laura Vuori Mikko 
  
Satakunta (27 edustajaa) 
  
Anttila Esa Salonen Kristiina 
Bergroth-Lampinen Diana Santamaa Seppo 
Elo Mikko Suonpää Irma 
Heljakka Helena Sutinen Marjatta 
Kiuru Krista Tiirinen Pyry 
Kujanpää Katri Vahala Ari 
Kulmala Anni Vainio Kai 
Lehti Rainer Vaitiniemi Ari 
Lunden Martti Veijonaho Soili 
Mäkelä Juhani Vesivalo Rauno 
Nieminen Marko Viilto Tero 
Nurmela Jouni Virtanen Seppo 
Pihlajamäki-Smith Eeva Vuolanne Antti 
Raunela Tommi  
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Häme (28 edustajaa) 
  
Appelroth Ulla Löytynoja Reijo 
Enojärvi Sirkku Masalin Kari 
Hellsten Tapani Mäkelä Jouni 
Hilden Raili Niemistö Erkki 
Hämäläinen Matti Rajala Kalevi 
Joenpalo Ilkka Ropponen Ilpo 
Kanerva Jouko Salmi Heikki 
Kari Mika Salmi Kari 
Kauranen Aarne Tamminen Kari 
Kiemunki Iisakki Tanskanen Matti 
Kotirinta Kaisu Tolvanen Kirsti 
Laatunen Kirsti Ulmanen Hannu 
Lampio Eila Vainio Eero 
Luttinen Tapio Viskari Pauli 
  
Pirkanmaa (38 edustajaa)  
  
Eskonen Lasse Nevala Yrjö 
Gustafsson Jukka Ojala Seppo 
Hupanen Pentti Ollila Riitta 
Jehkonen Antti Parkkali Seppo 
Jokinen Alpo Petäkoski-Hult Tuula 
Jokinen Tarja Ruoholahti Pauli 
Järvinen Osmo Ruusunoksa Laura 
Järvinen Raimo Salin Juhani 
Kivistö Anneli Salmi Pekka 
Koivisto Risto Salminen Mauri 
Kortesluoma Tapio Salminen Seppo 
Koskinen Asko Simola Kari 
Koskinen Hannu Tainio Hanna 
Koskinen Vesa Tarvainen Harri 
Kruus Pekka Timonen Pertti 
Laitinen Arja Tirronen Anniina 
Lassila Pekka Tuomi Reino 
Lensu Annikki Viitanen Hannu 
Lepistö Joonas Välimäki Auli 
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Kymi (36 edustajaa)  
  
Aho Timo Lehtinen Esa 
Dufva Hilkka Leinonen Kari 
Frilander-Paavilainen Eeva-Liisa Lindeman Ari 
Hasu Mervi Lindroos Tiina 
Helminen Harri Luukkanen Heikki 
Helvasto Anja Luumi Jari 
Hurtta Pia Malinen Veikko 
Hynninen Markku Melin Heikki 
Häkkinen Risto Melkko Sari 
Ijäs Esko Montonen Tiina 
Iljin Harri Paalanen Raimo 
Kasurinen Outi Pirinen Riku 
Korjus Raimo Pirkka Marita 
Kujala Sanna Porkka Micke 
Kärnä Jukka Posti Pekka 
Laine Keijo Salla Soile 
Laine Raimo Salonen Ville 
Lattu Antero Valtonen Tuomas 
  
Etelä-Savo (15 edustajaa)  
  
Aholainen Markku Mikkonen Anna-Kristiina 
Hirvonen Teemu Ojala Riitta 
Hokkanen Mikko Saukkonen Lauri 
Kähärä Pirjo Seppälä Arto 
Laukkanen Kari Suomalainen Ritva 
Linnamurto Jarmo Taavitsainen Satu 
Malkki Veikko Törrönen Eino 
Metsälä Jouko  
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Pohjois-Savo (11 edustajaa)  
  
Hahtala-Koponen Mia Mäyrä Kaarina 
Hentunen Mika Oksiala Leea 
Katainen Lauri Röppänen Neeta 
Koljonen Veijo Savolainen Tuula 
Korte Niko Vatanen Ensio 
Kosunen Jaakko  
  
Pohjois-Karjala (20 edustajaa)  
  
Eskelinen Seppo Parkkinen Sanna 
Haakana Marko Pennanen Olavi 
Heinonen Eila Pesonen Matti 
Hämäläinen Juha Rämänen Pirjo 
Kanerva Erkki Sallinen Jouni 
Keinänen Osmo Sivonen Miitri 
Kärkkäinen Eero Tahvanainen Säde 
Lehikoinen Heidi Tielinen Ari 
Niemelä-Hytönen Mervi Törnqvist Solja 
Nyyssönen Leena Vallius Leena 
  
Keski-Suomi (23 edustajaa)  
  
Ahonen Merja Ojala Matti 
Hjelt Juha Olin Kalevi 
Juuti Asko Piitulainen Maija 
Koskinen Veijo Pirttinen Jukka 
Käpylä Pirjo Rinne Taisto 
Lampinen Arto Ruoppila Ahti 
Lauttamus Ulla Saastamoinen Ari 
Lindborg Jenny Salmelin Simo 
Manninen Ilpo Sironen Erkki 
Mäkelä Petri Suominen Seppo 
Nieminen Heidi Väliniemi Tuulikki 
Nyholm Rolf  
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Pohjanmaa (17 edustajaa)  
  
Aaltonen Markus Parkkamäki Margit 
Kant Esa Pikkarainen-Haapasaari Jaana 
Kellosalo Anne Riikilä Leena 
Kivimäki Riitta Rönnqvist Milena 
Koskela Markku Salonranta Tytti 
Koskinen Eila Uhlgren Arttu 
Kuusikko Erkki Vehkaoja Marjatta 
Lehtola Markku Wallin Harry 
Lepistö Jaakko  
  
Oulu (14 edustajaa)  
  
Haapala Antti Mustonen Leena 
Hietala Heli Nikkinen Esa 
Karjalainen Tapio Piirainen Raimo 
Keränen Heikki Pohjola Tuija 
Kippola Eero Tuppurainen Tytti 
Kitinoja Ritva Törmi Paavo 
Matero Vuokko Törrö Leena 
  
Lappi (9 edustajaa)  
  
Huhtamella Valtteri Puhalainen Hannu 
Konola Jyrki Rapo Mikko 
Meriläinen Eino Stark-Ryynänen Anne 
Ojala-Niemelä Johanna Väisänen Asta 
Paukkunen Oili  
  
FSD (12 edustajaa)  
 Lindström Ulf 
Björklund Lasse Nuutti Matti 
Boldt Hildur Sundman Folke 
Bredbacka Bernhard Wickström Gustav 
Grundström Camilla Wickström Holger 
Grönqvist Kjell Österholm Maria 
Häggblom Kari  
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Liite 2 
 
KOKOUKSESSA TAPAHTUNEET EDUSTAJAMUUTOKSET 
 
 
Helsinki Kymi 
Hytti Antti Kujala Sanna 
Kiukas Vertti Lindeman Ari 
Kiuru Sakari Ruotsalainen Pekka 
Kolanen Risto Salmela Kari 
Kopra Ville  
Piimies Kari Pirkanmaa 
Pulli Romeo Nurmio Kirsi 
  
Häme Satakunta 
Hämäläinen Matti  Vannemaa Heli 
Piho Lea  
 Uusimaa 
Keski-Suomi Keskitalo Riikka 
Haavisto Keijo  
Koskinen Veijo Varsinais-Suomi 
Lehtonen Joel Kangasniemi Jukka 
Sumelles Kalle  
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Liite 3 
 
PUHE- JA ESITYSOIKEUTETUT 
 
Puoluehallitus 
 
Heinäluoma Eero,  puheenjohtaja 
Viitanen Pia varapuheenjohtaja 
Filatov Tarja varapuheenjohtaja,  

eduskuntaryhmän puheenjohtaja 
Feldt-Ranta Maarit  puoluesihteeri 
 
Anttila Maija 
Backman Jouni 
Eerola Jouni 
Kainulainen Ismo 
Kumpula-Natri Miapetra 
Laitinen Reijo 
Paasio Heli 
Rahkonen Susanna 
Riepula Esko 
Ruoholahti Pauli 
Tuukkanen-Peussa Minna 
Wahlman Esa J 
Vuorenmaa Erkki 
Väätäinen Tuula 
 
Muut puhe- ja esitysoikeutetut 
 
Martti Haapakoski tilintarkastajain puheenjohtaja, HTM 
Tarja Filatov eduskuntaryhmän puheenjohtaja 
Myller Riitta  Suomen valtuuskunta Euroopan  

parlamentissa ryhmän puheenjohtaja 
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Liite 4 
 
LÄSNÄOLO- JA PUHEOIKEUTETUT 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajat 
 
Ahde Matti 
Lehtinen Seppo 
Autio Johanna 
 
Piirijärjestöjen edustajat 
 
Frostdahl Steven, FSD 
Korpimäki Marja-Leena, Pohjanmaa 
Lehtonen Harri, Satakunta 
Piimies Kari, Helsinki 
Säkkinen Risto, Oulu 
Welling Yrjö, Kymi 
 
Sisarjärjestöjen edustajat 
 
Vuohelainen Merja-Hannele, Sosialidemokraattiset Naiset 
Häyhä Jussi, Sosialidemokraattiset Nuoret 
Koskinen Mikko, Sosialidemokraattiset opiskelijat 
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Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä 
 
Ahde Matti Kähkönen Lauri 
Asell Marko Lahtela Esa 
Feldt-Ranta Maarit Laitinen Reijo 
Filatov Tarja Lipponen Päivi 
Gustafsson Jukka Ojala-Niemelä Johanna 
Guzenina-Richardson Maria Paasio Heli 
Heinäluoma Eero Paatero Sirpa 
Hiltunen Rakel Peltonen Tuula 
Huovinen Susanna Rajamäki Kari 
Hurskainen Sinikka Rönni Tero 
Jaakonsaari Liisa Saarinen Matti 
Kallio Reijo Skinnari Jouko 
Kalliomäki Antti Söderman Jacob 
Kantola Ilkka Tabermann Tommy 
Karhu Saara Taimela Katja 
Kiljunen Anneli Taiveaho Satu 
Kiljunen Kimmo Tuomioja Erkki 
Kiuru Krista Urpilainen Jutta 
Koski Valto Viitamies Pauliina 
Koskinen Johannes Viitanen Pia 
Koskinen Marjaana Vuolanne Antti 
Kumpula-Natri Miapetra Väätäinen Tuula 
Kuusisto Merja  
 
SDP:n valtuuskunta Euroopan parlamentissa 
 
Lasse Lehtinen 
Riitta Myller 
Reino Paasilinna 
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Valtuutetut toimitsijat 
 
Eskelinen Juha 
Hirvola Matti 
Parmanne Paula 
Salonen Risto 
Sandell Harri 
Shemeikka Tero 
 
Piirien toiminnanjohtajat 
 
Berg Esko, Uusimaa Mäkinen Jari, Etelä-Savo 
Blom Jari, Keski-Suomi Nordström Seppo, Lappi 
Heikkilä Aarne, Pohjanmaa Paasikallio Jukka, Helsinki 
Hoffren Eero, Pohjois-Savo Pirttinen Jukka, Satakunta 
Jeskanen Reijo, Pohjois-Karjala Pohjola Jyrki, Oulu 
Koskinen Talvikki, Varsinais-Suomi Sjöberg Stefan, FSD 
Kähärä Juha, Kymi Turunen Raimo, Häme  
Lehto Roope, Pirkanmaa  
 
 
Puoluelehtien päätoimittajat 
 
Hämäläinen Reijo  Viikko Eteenpäin 
Kainulainen Anna-Riitta Pohjolan Työ 
Kivioja Pekka, Viikko  Pohjois-Karjala 
Lahikainen Markku  Viikko Vapaus 
Nissnen Jarkko  Viikko Häme 
Peltonen Juha  Uutispäivä Demari 
Tuovinen Hannu  Keski-Suomen Viikko 
Turkki Ulla  Uusi Aika 
Wiik Jan-Erik  Arbetarbladet 
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Kutsutut kunniajäsenet 
 
Allen Eino Lehtinen Isto 
Beloff Martti Leivo Kirsti 
Bergdahl Raija Myllyniemi Pekka 
Haarala Mauri Niiranen Eemil 
Happonen Lauri Ojaniemi Mauno 
Helminen Olli Ollila Thelma 
Jokinen Raimo Piitulainen Aili 
Junkkila Vieno Rauhala Raimo 
Kallio Vieno Rautiainen Olavi 
Karttunen Matti Roos Timo 
Kiuru Tauno Saarinen Olavi 
Koivunen Karl Salo Arvo 
Kunnari Heikki Sjögren Nils 
Lamminmäki Tenho Sänkiaho Ritva 
Larsson Meeri Tahvanainen Aarno 
Laurila Unto Tahvanainen Sakari 
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Kotimaiset kutsuvieraat (kutsutut) 
 
Aalto Riku Lipponen Paavo 
Appelroth Irja Luhtanen Leena 
Arola Kari Luhtanen Juhani  
Burman Leena Lunden Mauri 
Elonen Risto Metsälä Minna 
Eloranta Jarkko Mönkäre Sinikka 
Harjuniemi Matti Neuvonen Tiina 
Harpf Tuomas Nykänen Heikki 
Hyvärinen Markku Paatero Sirpa 
Häkkilä Hilkka Palola Antti 
Ihalainen Maunu Raatikainen Erkki 
Ihalainen Lauri Raitoharju Pertti 
Immeli Pekka Räty Timo 
Kajanto Heikki Salisma Seppo 
Kantola Raimo Salmela Juhani  
Kivistö Mauri Selin Ann 
Kokko Timo Siitonen-Heinäluoma Satu 
Kouri Matti Sorsa Irene 
Lahtinen Esa Sundqvist Ulf 
Laisaari Juha Tammi Visa 
Laitala Elise Turunen Jorma 
Laitinen Sinikka Vanhala Kalevi 
Liikanen Erkki Vilkuna Esa 
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Kansainväliset vieraat (kutsutut) 
 
Aaltonen Kristiina Kassentoft Susanne 
Abdirahman Artyan Konstantinova Maya 
Armstrong Mark Kostic Sâsa 
Avtsinov Viacheslav Králik Tibor 
Ayala Luis Kusen Damir 
Badia Maria Laffeber Marije 
Beljajev Sergei Leendertse Antje 
Bonchev Plamen Lefebvre Alain 
Braud Maurice Levichev Nikolay 
Bucher Josef Linde  Ann 
Bussian Joachim Länts Randel 
Christou Kyriakos Maharaj Kasturie 
Cios Stanislaw Michalis Chrisohoides 
Conesa Lisa B Mngqikana Sobizana 
Cordery Philippe Namtvedv Leidulv 
Dzintare Zane Ni Xiaojing 
Egal Jama Abdillahi Oliveira Gisela 
Egelid Ernst Rune Opdahl Inger Lavik 
Eriksson  Anders Opstad Rune 
Fatu Lucian Orosz Tamás 
Ferrand Joel Pajula Merle 
Girard Claude Palshöj Peter 
González Sergio Parra Carlos 
Graf Peter Pärssinen Raimo 
Granot Avi Royal Segolene 
Grolig Wilfried Salin  Mona 
Guseletov Boris Sisättö Matilda 
Guseletov Mme Skertsos Akis 
Hajdu András Stenström Oscar 
Hakki Abdoulmajid Taviani Cecilia Bonilla 
Hanke Stefanie Veress Jozsef 
Häkkinen Mika Wine Göte 
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LÄSNÄOLO-OIKEUTETUT OSANOTTAJAT 
 
Kokouksen sihteerit 
 
Riikka-Leena Anttilainen 
Reijo Jeskanen  
Jari Mäkinen 
Ari Näätsaari   
Marita Putkonen 
 
Valiokuntien sihteerit 
 
Backman Juha  
Haverinen Kalervo 
Hellsten Tapio 
Juurikko Annika 
Kopra Ville 
Koski Olli 
Leskinen Merja 
Näätsaari Sinikka 
Näätsaari Ari  
October Martta 
Puro Perttu 
Salonen Risto  
Sandell Harri  
Shemeikka Tero  
Siekkinen Saana 
Söder Katri 
Vuorento Reijo 
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Liite 5 

ESITYSLISTA 
 
 
1. Kokouksen avaus 
 
2. Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen 
 Koollekutsumistavan laillisuuden toteaminen 
 Edustajavaltakirjojen hyväksyminen, läsnä olevien kokousedustajien 

merkitseminen ja kokouksen päätösvaltaisuuden toteaminen 
 
3. Läsnäolo-oikeuden myöntäminen tiedotusvälineiden edustajille 
 
4. Kokouksen esityslistan hyväksyminen 
 
5. Kokouksen järjestäytyminen 
 5.1.  Kokouksen puheenjohtajien (4) vaali  
 5.2.  Kokouksen sihteerien (5) vaali  
 5.3. Kokouksen äänestystoimikunnan (6) vaali 
 5.4.  Kokouksen järjestyssäännön hyväksyminen  
 5.5.  Kokouksen pöytäkirjan tarkistajien (3) vaali 
 
6. Päätetään tilintarkastajien palkkioista sekä puoluekokousedustajille, 

puoluevaltuuston ja puoluehallituksen jäsenille aiheutuvien kulujen 
korvauksista  

 
7. Valiokuntien asettaminen 
 7.1. Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmavaliokunta 
 7.2.  Ilmasto- ja ympäristö -ohjelmavaliokunta 
 7.3.  Henkinen hyvinvointi ja kulttuuri -ohjelmavaliokunta 
 7.4.  Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmavaliokunta 
 7.5.  Kansainvälisten asiain valiokunta 
 7.6.  Laki- ja hallintovaliokunta 
 7.7.  Talous-, työllisyys- ja verovaliokunta 
 7.8.  Elinkeinovaliokunta 
 7.9.  Liikennevaliokunta 
 7.10.  Asuntovaliokunta 
 7.11.  Työelämävaliokunta 
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 7.12.  Sosiaali- ja terveysvaliokunta 
 7.13.  Koulutusvaliokunta 
 7.14. SDP uudistuu - ohjelmavaliokunta 
 7.15.  Vaalivaliokunta 
 7.15.  Järjestävä valiokunta 
 
8. Poliittinen tilanne 
  Keskustelu 
 
9. Päätetään SDP:n ja sen piirijärjestöjen sääntömuutoksista 
 
10. Päätetään ehdokkaiden asettamisesta 

Puolueen puheenjohtajaksi, puoluesihteeriksi ja puoluehalli-
tuksen varapuheenjohtajiksi sekä puoluehallituksen jäseniksi  

Puoluevaltuuston jäseniksi ja varajäseniksi, puoluevaltuuston 
puheenjohtajaksi sekä I ja II varapuheenjohtajaksi 

Puolueen tilintarkastajiksi 

 
11. Käsitellään puoluehallituksen esittämät kertomukset liitteineen vuo-

silta 2005, 2006 ja 2007 
 
12. Käsitellään puoluehallituksen esittämät tilikertomukset vuosilta 2005, 

2006 ja 2007 
 
13. Päätetään tili- ja vastuuvapauden myöntämisestä puoluehallitukselle 

ja puoluevaltuustolle 
 
14. Valitaan puoluevaltuuston jäsenet ja varajäsenet, puoluevaltuuston 

puheenjohtaja sekä I ja II varapuheenjohtaja  
 
15. Valitaan puolueen puheenjohtaja, puoluesihteeri, puoluehallituksen 

varapuheenjohtajat sekä puoluehallituksen jäsenet  
16. Valitaan kolme (3) tilintarkastajaa sekä kaksi (2) varatilintarkastajaa 
 
17. Hyväksytään puoluekokoukselle tehdyt ohjelma-esitykset 
 17.1 Suomalaisen työn tulevaisuus - sisulla, sydämellä, osaami-

sella –ohjelma 
 17.2 Neljä vuodenaikaa - SDP:n ilmasto-ohjelma 
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 17.3 Ei vain leivästä - kohti henkistä hyvinvointia -ohjelma  
 17.4 Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen –ohjelma 
 17.5 SDP uudistuu -ohjelma 
 
18. Käsitellään puoluekokousaloitteet 
 18.1  Ohjelmavaliokunta 1 aloitteet 
 18.2.  Ohjelmavaliokunta 2 aloitteet  
 18.3.  Ohjelmavaliokunta 3 aloitteet 
 18.4.  Ohjelmavaliokunta 4 aloitteet  
 18.5.  Kansainvälisten asiain aloitteet  
 18.6.  Laki- ja hallintoaloitteet 
 18.7.  Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet 
 18.8. Elinkeinoaloitteet 
 18.9. Liikennealoitteet 
 18.10.  Asuntoaloitteet 
 18.11. Työelämäaloitteet 
 18.12.  Sosiaali- ja terveysaloitteet 
 18.13. Koulutusaloitteet 
 18.14. Järjestötoiminta-, järjestötalous- ja sääntöaloitteet  
 
19.  Kutsutaan uudet kunniajäsenet 
 
20. Hyväksytään kokouksen julkilausumat 

20.1.  Sisäpoliittinen julkilausuma 

20.2.  Kansainvälinen julkilausuma 

 
21. Päätetään muista kokouksessa esille otettavista asioista 
 
22. Päätetään kokous 
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Liite 6 
JÄRJESTYSSÄÄNTÖ 
 
Järjestävä valiokunta 
 
Puoluekokouksen työtä johtaa kokouksen järjestävä valiokunta, jonka 
muodostavat kokouksen puheenjohtajisto ja sihteeristö. 

 
Kokousedustajan vaihtuminen 
 
Kokousedustajille jaetaan ilmoittautumisen yhteydessä äänestyskortit 
sekä nimilappu, joista ilmenee edustajan nimi ja piiri. Edustajan vaihtu-
essa tulee lähtevän jättää nimilappu ja äänestyskortit kokouskansliaan. 
Uusi edustaja pääsee saliin vasta, kun lähtevä on jättänyt nimilapun ja 
äänestyskortit kokouskansliaan ja tämän jälkeen hän itse on vastaanot-
tanut omansa. Kokouskanslia ilmoittaa edustajan vaihtumisesta kokouk-
sen puheenjohtajistolle. Puheenjohtajisto toteaa edustajan vaihtumisen 
kokoukselle. Kokousedustajan vaihtuessa poistuva edustaja ei voi enää 
palata kokousedustajaksi. 
 
Valiokuntatyöskentely 
 
Kaikki kokousedustajat osallistuvat valiokuntatyöskentelyyn. Valiokunnat 
kokoontuvat järjestäytymiskokouksiinsa torstaina 5.6. klo 19.00.  Koko-
uksen aikatauluun on varattu torstain lisäksi valiokuntatyöskentelyä var-
ten perjantai 6.6. klo 8.00-10.00 välinen aika. Muutoin valiokunnat ko-
koontuvat kokoustyöskentelyn aikana. Valiokunnille on toimitettu nimilista 
henkilöistä, jotka ovat joko puoluehallituksen jäseninä tai puoluehallituk-
sen valtuuttamina osallistuneet ohjelmien, päätösesitysten ja julkilausu-
mien valmisteluun ja ovat valiokuntien käytettävissä asiantuntijoina. Näil-
lä henkilöillä on oikeus osallistua valiokunnan kokoukseen puhe- ja läs-
näolo-oikeuksin. 
 
Yleiskeskustelut 
 
Yleiskeskustelu tulevaisuusohjelmista, Suomalaisen työn tulevaisuus – 
sisulla, sydämellä ja osaamisella, Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-
ohjelma, Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia, Toimiva kunta – 
hyvinvoiva kuntalainen ja SDP uudistuu -ohjelma, käydään poliittisen ti-
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lannekatsauskeskustelun yhteydessä erikseen ilmoitettuna aikana. Em. 
keskustelut ovat lähetekeskusteluja asianomaisiin ohjelmiin. Poliittisesta 
tilannekatsauksesta käytävä keskustelu on samalla lähetekeskustelu jul-
kilausumiin. Aloitteista ei käydä erillistä lähetekeskustelua. 
 
Aloitteisiin liittyvien päätösesitysten ja julkilausumien käsittely 
 
Kokouksessa ei esitellä puoluehallituksen esityksiä julkilausumiksi eikä 
puoluekokousaloitteita. Julkilausumat ja aloitteet lähetetään valiokuntiin 
samassa yhteydessä kuin valiokuntien asettamisista tehdään päätös, ei-
kä niistä käydä lähetekeskustelua. Mikäli edustaja haluaa tehdä muutos-
esityksiä ohjelmiin, julkilausumiin tai aloitteista annettujen lausuntojen 
päätösesityksiin ja haluaa ne kyseistä asiaa käsittelevän valiokunnan kä-
sittelyyn, tulee esitys tehdä kirjallisesti kokouskansioihin jaetulla lomak-
keella. Lomake tulee jättää puheenjohtajistolle torstaihin 5.6. klo 18.00 
mennessä. Lomakkeella tehty muutosesitys kirjataan pöytäkirjaan liit-
teeksi. 
 
Valiokuntakäsittelyn jälkeen ohjelmat ja aloitteet käsitellään ja hyväksy-
tään asiaryhmä kerrallaan. Käsittelyn pohjana on valiokunnan esitys. Oh-
jelmat ja aloitteet hyväksytään kokouksessa kokonaisuudessaan. Jos 
osa valiokunnan esityksestä päätetään palauttaa valiokunnan käsitte-
lyyn, koko asiaryhmä menee sinne kokonaisuudessaan. Valiokunnan 
puheenjohtajalla on oikeus olla ottamatta salissa esitettyä asiaa valio-
kuntakäsittelyyn, jolloin asia käsitellään salissa. Mikäli valiokunnan esi-
tyksiä palautetaan valiokunnan uudelleen käsittelyyn, käsitellään koko-
ussalissa vain ne asiat, jotka valiokunnassa on uudelleenkäsitelty ja ne 
kohdat, joihin uudelleen käsitellyt asiat suoraan vaikuttavat.  
 
Puheenvuoron pyytäminen 
 
Kaikki puheenvuorot on pyydettävä kirjallisesti kokouksen puheenjohta-
jalta. Antaessaan puheenvuoron puheenjohtaja samalla toteaa, kenellä 
on seuraava puheenvuoro. Lista puheenvuoron käyttäjistä on nähtävissä 
myös kokoustiloissa valkokankaalla sekä mahdollisuuksien mukaan käy-
tävillä olevissa monitoreissa. 
 
Puoluehallituksen tai valiokunnan puolesta selvityksiä antaville on kui-
tenkin oikeus saada puheenvuoronsa vuorojärjestyksestä riippumatta. 
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Työjärjestystä koskevia puheenvuoroja voidaan myöntää vuorojärjestyk-
sestä riippumatta. 
 
Puheenvuoron käyttäminen 
 
Kaikki puheenvuorot on käytettävä kokoussalin etuosassa olevalta puhu-
jakorokkeelta. Puhujan on aloitettava puheenvuoronsa sanomalla ni-
mensä ja piirijärjestönsä tai asemansa kokouksessa. Puheenvuorot on 
esitettävä selkeästi ja kuuluvalla äänellä. Puheenvuoroissa tehtävät esi-
tykset tulee jättää kirjallisena puheenjohtajiston pöydälle puheenvuoron 
jälkeen, kuitenkin ennen ko. asiakohdan keskustelun päättyneeksi julis-
tamista. 
 
Puhujan on pitäydyttävä käsiteltävänä olevassa asiassa. Ellei puhuja 
näin tee, kokouksen puheenjohtajan on kehotettava häntä palaamaan 
asiaan uhalla, että puheenvuoro voidaan keskeyttää. Kokousedustaja 
saa puhua käsiteltävänä olevasta asiasta ainoastaan kerran kussakin 
keskusteluvaiheessa. Jos hän haluaa käyttää käsiteltävänä olevasta asi-
asta toisen puheenvuoron, se voidaan myöntää hänelle vasta sen jäl-
keen, kun muut puheenvuoroa pyytäneet ovat puheenvuoronsa käyttä-
neet. 
 
Jos kokouksen osanottaja tahtoo vastata puheenvuoroon ja hän on sitä 
pyytänyt ao. puheenvuoron aikana tai heti sen päätyttyä, puheenjohtaja 
voi myöntää hänelle yhden (1) minuutin puheenvuoron ennen muita pyy-
dettyjä puheenvuoroja. Vastauspuheenvuorossa älköön esitettäkö muuta 
kuin selvityksiä ja oikaisuja toisen puheenvuoron johdosta tai vastine sii-
nä esitettyyn väitteeseen. 
 
Poliittisesta tilannekatsauksesta käytävä keskustelu jakaantuu useam-
malle päivälle.  
 
Puheenvuoron kesto 
 
Puheenvuoro saa kestää enintään kolme (3) minuuttia, paitsi henkilöva-
lintoihin liittyvissä asioissa enintään yhden (1) minuutin. Puhumatta jää-
nyttä kirjoitettua puhetta tai sen osaa ei liitetä kokouksen pöytäkirjaan. 
Asian esittelijöille sekä puoluehallituksen ja puoluetoimiston edustajille 
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voidaan selvitysten esittämistä varten myöntää enintään kymmenen (10) 
minuutin puheenvuoro. 
 
Puheenvuorojen rajoittaminen 
 
Kokouksella on oikeus rajoittaa puheenvuorojen käyttämisaikaa. Kokous 
voi myös päättää puheenvuorojen määrän rajoittamisesta, kuitenkin vain 
käsittelyn alaisena olevan asian osalta kulloinkin erikseen. 
 
Asian esittelijöille ja puoluehallituksen edustajille on annettava puheen-
vuorojen rajoittamisen jälkeenkin tilaisuus lyhyesti vastata niihin huomau-
tuksiin tai tiedusteluihin, joita keskustelun kuluessa on tehty. 
 
Äänestykset ja vaalit 
 
Ennen äänestykseen ryhtymistä puheenjohtajan on selostettava keskus-
telun kuluessa tehdyt kannatuksen saaneet tai kannatuksen puuttuessa 
rauenneet ehdotukset sekä tehtävä sen jälkeen äänestysesitys kannate-
tuista ehdotuksista. 
 
Jokaisella puoluekokousedustajalla on yhdenvertainen äänioikeus. Vaalit 
suoritetaan vaadittaessa suljetuin lipuin. Äänten jakautuessa tasan tulee 
päätökseksi se mielipide, johon kokouksen puheenjohtaja on yhtynyt, 
paitsi vaaleissa, joissa ratkaisee arpa. 
 
Kokouksen puheenjohtaja voi halutessaan esittää koeäänestystä varsi-
naisen äänestyksen sijaan. Koeäänestykset suoritetaan yhdellä äänes-
tyskierroksella, jolla kaikkien ehdotusten kannatukset arvioidaan, minkä 
jälkeen puheenjohtaja ehdottaa näkemänsä perusteella selvän enemmis-
tön saaneen ehdotuksen hyväksymistä kokouksen päätökseksi tai ää-
nestyksen suorittamista tavalliseen tapaan, jos mikään ehdotus ei ole 
selvästi muita suositumpi. 
 
Varsinainen äänestys pitää toteuttaa, jos yksikin sitä koeäänestyksen 
jälkeen vaatii. 
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Ehdotusten tekeminen henkilövaaleihin 
 
Ehdotukset puoluekokouksessa toimeenpantaviin henkilövaaleihin on 
tehtävä kirjallisesti ja toimitettava kokouksen puheenjohtajalle torstaihin 
5.6. klo 15.00 mennessä. Puoluesihteerin, varapuheenjohtajien, puolue-
hallituksen jäsenten ja puoluevaltuuston puheenjohtajien osalta voi ehdo-
tuksia täydentää puheenjohtajavaalin päätyttyä. Ehdotukset tehdään ko-
kouskansioihin jaetuilla lomakkeilla. 
 
Vaalivaliokunnan ehdotusten pyytäminen 
 
Ehdollepanoajan päätyttyä kokouksen puheenjohtaja toteaa tehdyt ehdo-
tukset, minkä jälkeen kokouksen puheenjohtaja tiedustelee kokouksen 
kantaa siihen, halutaanko vaalivaliokunnan tekevän esityksen ko. henki-
lövaalista. Kokous päättää asiasta äänestämällä jaa tai ei ilman, että asi-
asta käydään keskustelua. 
 
Henkilövaalien toimeenpano 
 
Järjestävä valiokunta tekee esitykset henkilövaalien toimeenpanosta ot-
taen huomioon kokouksen teknisen aikataulun. Vaalien käytännön toi-
meenpanon ja äänten laskennan suorittaa kokouksen asettama äänes-
tystoimikunta (ääntenlaskijat) puolueen sääntöjen 35 § ja 40 §:n määrä-
ysten mukaisesti.  
 
Kokouksesta laadittava pöytäkirja 
 
Kokouksessa pidetyt puheenvuorot nauhoitetaan ja ne kirjoitetaan koko-
uksen keskustelupöytäkirjaksi.  
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Liite 7 
 
PUOLUEKOKOUKSEN VALIOKUNTIEN KOKOONPANO 
 
Suomalaisen työn tulevaisuus – ohjelmavaliokunta 
 
Helsinki  Tuula Haatainen pj, Erkki Tuomioja 
Uusimaa Veikko Simpanen, Risto Kuisma, Pentti Puoskari, 

Inari Juntumaa 
Varsinais-Suomi Mikko Rönnholm, Seppo Lehtinen 
Satakunta  Irma Suonpää, Tommi Raunela 
Häme  Reijo Löytynoja, Hannu Ulmanen 
Pirkanmaa Jukka Gustafsson, Lasse Eskonen, Auli Välimäki 
Kymi  Harri Helminen, Pia Hurtta, Jukka Kärnä 
Etelä-Savo Pirjo Kähärä 
Pohjois-Savo Neeta Röppänen 
Pohjois-Karjala Heidi Lehikoinen 
Keski-Suomi Ulla Lauttamus, Arto Lampinen 
Pohjanmaa Erkki Kuusikko vpj 
Oulu  Leena Törrö 
Lappi  Asta Väisänen 
FSD  Hildur Boldt 
vastaava sihteeri Merja Leskinen 
 
 
Ilmasto- ja ympäristö – ohjelmavaliokunta 
 
Helsinki  Matti Niemi, Tarja Kantola 
Uusimaa Anu Rajajärvi, Jaana Koskenranta,  

Jaana Leppäkorpi 
Varsinais-Suomi Armas Lahoniitty, Antti Kotti 
Satakunta  Antti Vuolanne pj, Katri Kujanpää 
Häme  Jouni Mäkelä 
Pirkanmaa Tarja Jokinen 
Kymi  Antero Lattu, Tiina Montonen, Tiina Lindroos 
Etelä-Savo Lauri Saukkonen 
Pohjois-Savo Veijo Koljonen 
Pohjois-Karjala Marko Haakana 
Keski-Suomi Jenny Lindborg vpj 
Pohjanmaa Arttu Uhlgren 
Oulu  Antti Haapala 
Lappi  Hannu Puhalainen 
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FSD  Lasse Björklund 
vastaava sihteeri Ville Kopra  
 
 
Henkinen hyvinvointi ja kulttuuri – ohjelmavaliokunta 
 
Helsinki  Ulpu Iivari, Harri Saksala 
Uusimaa Tapio Bergholm, Joona Räsänen, Jukka Mölsä 
Varsinais-Suomi Johanna Ruoranen, Kirsti Paasio, Eeva Strand 
Satakunta  Esa J. Anttila pj 
Häme  Aarne Kauranen 
Pirkanmaa Alpo Jokinen, Pekka Kruus, Riitta Ollila  
Kymi  Soila Salla, Pekka Posti 
Etelä-Savo Veikko Malkki 
Pohjois-Savo Jaakko Kosunen 
Pohjois-Karjala Solja Törnqvist, Eila Heinonen 
Keski-Suomi Maija Piitulainen, Seppo Suominen 
Pohjanmaa Tytti Saloranta 
Oulu  Leena Mustonen vpj 
Lappi  Oili Paukkunen 
FSD  Gustav Wickström  
vastaava sihteeri Katri Söder 
 
 
Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen – ohjelmavaliokunta 
 
Helsinki  Kai Kalima, Tarja Tenkula 
Uusimaa Sirkka-Liisa Kähärä pj, Markku Sistonen,  

Susanna  Rahkonen 
Varsinais-Suomi Maija Iltanen, Aki Linden, Jutta Karihtala 
Satakunta  Soili Veijonaho, Juhani Mäkelä 
Häme  Tapani Hellsten, Mika Kari  
Pirkanmaa Annikki Lensu, Pauli Ruoholahti, Harri Tarvainen, 

Tuula Petäkoski-Hult, Pekka Lassila,  
Pentti Hupanen                                      

Kymi  Marita Pirkka, Keijo Laine 
Etelä-Savo Mikko Hokkanen, Markku Aholainen vpj 
Pohjois-Savo Tuula Savolainen 
Pohjois-Karjala Pirjo Rämänen 
Keski-Suomi Rolf Nyholm, Veijo Koskinen 
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Pohjanmaa Margit Parkkamäki 
Oulu  Tuija Pohjola 
Lappi  Valtteri Huhtamella 
FSD  Bernhard Bredbacka 
vastaava sihteeri  Reijo Vuorento 
 
 
Kansainvälisten asian valiokunta 
 
Helsinki  Tiina Hiltunen, Reino Paasilinna 
Uusimaa  Lea Väänänen, Markku Aaltovirta 
Varsinais-Suomi Hanna Isbom, Pertti Paasio 
Satakunta  Krista Kiuru pj, Pyry Tiirinen, Mikko Elo 
Häme  Kaisu Kotirinta 
Pirkanmaa Laura Ruusunoksa, Joonas Lepistö 
Kymi  Sari Melkko, Tuomas Valtonen 
Etelä-Savo Anna-Kristiina Mikkonen 
Pohjois-Savo --- 
Pohjois-Karjala Säde Tahvanainen 
Keski-Suomi Heidi Nieminen 
Pohjanmaa Markus Aaltonen 
Oulu  --- 
Lappi  --- 
FSD  Folke Sundman vpj 
vastaava sihteeri Tero Shemeikka 
 
 
Laki- ja hallintovaliokunta 

 
Helsinki  Kari Lehtola, Riitta Prusti 
Uusimaa  Anne Karjalainen vpj, Markku J. Jääskeläinen 
Varsinais-Suomi Jukka Mikkola, Jarmo Rosenlöf 
Satakunta  Marjatta Sutinen 
Häme  --- 
Pirkanmaa Pertti Timonen, Vesa Koskinen 
Kymi  Risto Häkkinen, Ari Lindeman 
Etelä-Savo --- 
Pohjois-Savo Kaarina Mäyrä 
Pohjois-Karjala Miitri Sivonen 
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Keski-Suomi Erkki Sironen 
Pohjanmaa --- 
Oulu  Raimo Piirainen pj 
Lappi  --- 
FSD  --- 
vastaava sihteeri Martta October 
 
 
Talous- työllisyys- ja verovaliokunta 

 
Helsinki  Arto Bryggare vpj, Jörn Donner 
Uusimaa  Iiro Jääskeläinen, Päivi Meros, Pentti Koivunen 
Varsinais-Suomi Esa Suominen  
Satakunta  Eeva Pirhlajamäki-Smith, Jouni Nurmela 
Häme  Jouko Kanerva 
Pirkanmaa Asko Koskinen, Juhani Salin 
Kymi  Anja Helvasto pj, Markku Hynninen 
Etelä-Savo Jouko Metsälä 
Pohjois-Savo Niko Korte 
Pohjois-Karjala Seppo Eskelinen 
Keski-Suomi Matti Ojala 
Pohjanmaa Riitta Kivimäki   
Oulu  Tytti Tuppurainen 
Lappi  --- 
FSD  --- 
vastaava sihteeri Olli Koski 
 
 
Elinkeinovaliokunta 

 
Helsinki  Maija Anttila, Pekka Korpinen 
Uusimaa  Antti Lindtman, Taina Lackman, Markku Liimatainen 
Varsinais-Suomi Jorma Hellsten 
Satakunta  Ari Vaitiniemi, Seppo Virtanen 
Häme  Kari Salmi vpj, Ilpo Ropponen 
Pirkanmaa Seppo Salminen, Raimo Järvinen 
Kymi  Esko Iäs, Esa Lehtinen 
Etelä-Savo Kari Laukkanen 
Pohjois-Savo --- 
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Pohjois-Karjala Eero Kärkkäinen 
Keski-Suomi Ari Saastamoinen 
Pohjanmaa Esa Kant 
Oulu  Esa Nikkinen 
Lappi  Johanna Ojala-Niemelä pj 
FSD  Kari Häggblom 
vastaava sihteeri Tapio Hellsten 
 
 
Liikennevaliokunta 

  
Helsinki  Hilkka Ahde vpj 
Uusimaa  Hannele Olli, Tuula Jämsén, Jörgen Illman 
Varsinais-Suomi Mika Maaskola, Risto Ahonen 
Satakunta  Seppo Santamaa 
Häme  Tapio Luttinen, Matti Hämäläinen, Eila Lampio 
Pirkanmaa Pekka Salmi pj, Yrjö Nevala 
Kymi  Veikko Malinen, Outi Kasurinen 
Etelä-Savo Eino Törrönen 
Pohjois-Savo --- 
Pohjois-Karjala Mervi Nieminen-Hytönen 
Keski-Suomi Juha Hjelt 
Pohjanmaa Markku Koskela 
Oulu  Eero Kippola 
FSD  Kjell Grönqvist 
vastaava sihteeri Perttu Puro   
  
 
Asuntovaliokunta 
 
Helsinki  Ayla Zhakir, Jorma Bergholm 
Uusimaa Arto Lingberg, Tiina-Maaria Päivinen pj,  

Karl Koivunen 
Varsinais-Suomi Anu Nummelin, Mia Ilola 
Satakunta  Anni Kulmala, Marko Nieminen 
Häme   --- 
Pirkanmaa Anneli Kivistö 
Kymi  Reija Lipponen vpj, Timo Aho 
Etelä-Savo --- 
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Pohjois-Savo --- 
Pohjois-Karjala Matti Pesonen  
Keski-Suomi Jukka Pirttinen 
Pohjanmaa Markku Lehtola  
Oulu  Heikki Keränen 
Lappi  --- 
FSD  --- 
vastaava sihteeri Kalervo Haverinen 
 
 
Työelämävaliokunta 
 
Helsinki  Heli Puura pj, Zahra Osman-Sovala 
Uusimaa  Olavi Vauromaa, Sari Tani, Pirjo Silvennoinen 
Varsinais-Suomi Mikko Vuori, Kristiina Hellsten 
Satakunta  Ari Vahala, Martti Lunden 
Häme  Kari Tamminen, Matti Tanskanen, Kari Masalin 
Pirkanmaa Kari Simola, Hannu Koskinen, Osmo Järvinen 
Kymi  Jari Luumi, Micke Porkka, Sanna Kujala vpj 
Etelä-Savo Ritva Suomalainen 
Pohjois-Savo Lauri Katainen  
Pohjois-Karjala Olavi Pennanen, Jouni Sallinen 
Keski-Suomi Petri Mäkelä, Taisto Rinne 
Pohjanmaa Eila Koskinen 
Oulu  Vuokko Matero 
Lappi  --- 
FSD  Ulf Lindström  
vastaava sihteeri Annika Juurikko 
 

 
Sosiaali- ja terveysvaliokunta 
 
Helsinki  Mirka Oksa, Ilkka Taipale 
Uusimaa  Tapani Eskola, Mari Niemi-Saari, Pirkko Letto 
Varsinais-Suomi Laura Lindberg, Juha Mäkilä, Virpa Puisto 
Satakunta  Nina Ojala, Kristiina Salonen, Rauno Vesivalo 
Häme  Sirkku Enojärvi, Raili Hilden, Kalevi Rajala 
Pirkanmaa Hanna Tainio pj, Mauri Salminen, Reino Tuomi, 

Tapio  Kortesluoma 
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Kymi  Hilkka Dufva, Mervi Hasu 
Etelä-Savo Riitta Ojala, Satu Taavitsainen 
Pohjois-Savo Mia Hahtala-Koponen 
Pohjois-Karjala Erkki Kanerva vpj, Leena Vallius 
Keski-Suomi Asko Juuti, Merja Ahonen, Tuulikki Väliniemi 
Pohjanmaa Marjatta Vehkaoja, Anne Kellosalo 
Oulu  Heli Hietala 
Lappi  Anne Stark-Ryynänen 
FSD  Maria Österholm 
vastaava sihteeri Sinikka Näätsaari 
 

 
Koulutusvaliokunta 

 
Helsinki  Sirkka-liisa Vehviläinen, Nesrin Can-Kurtakko 
Uusimaa  Maria Feldt, Eeva Kuntsi, Jasminiitta Lumme 
Varsinais-Suomi Sari Helminen, Saija Karnisto 
Satakunta  Diana Bergroth-Lampinen, Tero Viilto 
Häme  Ulla Appelroth  , Heikki Salmi, Kirsti Laatunen 
Pirkanmaa Arja Laitinen, Seppo Ojala 
Kymi Kari Leinonen, Harri Iljin, Eeva-Liisa Frilander 
Etelä-Savo Jarmo Linnamurto 
Pohjois-Savo Leea Oksiala 
Pohjois-Karjala Sanna Parkkinen 
Keski-Suomi Pirjo Käpylä, Ahti Ruoppila pj, Ilpo Manninen 
Pohjanmaa Leena Riikilä, Milena Rönnqvist 
Oulu  Tapio Karjalainen 
Lappi  Mikko Rapo 
FSD  Camilla Grundström vpj 
vastaava sihteeri Saana Siekkinen 
 
SDP uudistuu – ohjelmavaliokunta 
 
Helsinki  Anna Mäenpää, Heta Välimäki vpj 
Uusimaa Esko Ranto, Petra Sinisalo-Katajisto,  

Matti Tukiainen pj 
Varsinais-Suomi Ari Korhonen, Antton Rönnholm 
Satakunta  Kai Vainio 
Häme  Iisakki Kiemunki, Pauli Viskari, Eero Vainio 
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Pirkanmaa Antti Jehkonen, Anniina Tirronen, Seppo Parkkali, 
Hannu Viitanen 

Kymi Raimo Paalanen, Riku Pirinen, Ville Salonen,  
Heikki Melin 

Etelä-Savo Teemu Hirvonen 
Pohjois-Savo Mika Hentunen 
Pohjois-Karjala Leena Nyyssönen, Ari Tielinen 
Keski-Suomi Simo Salmelin 
Pohjanmaa Jaakko Lepistö, Jaana Pikkarainen-Haapasaari 
Oulu  Paavo Törmi  
Lappi  Eino Meriläinen 
FSD  Holger Wickström 
vastaava sihteeri Harri Sandell 
 
Vaalivaliokunta 

 
Helsinki  Osku Pajamäki 
Uusimaa  Tuija Ihalainen 
Varsinais-Suomi Leena Koikkalainen 
Satakunta  Rainer Lehti 
Häme  Ilkka Joenpalo 
Pirkanmaa Risto Koivisto pj 
Kymi  Heikki Luukkanen 
Etelä-Savo Arto Seppälä 
Pohjois-Savo Ensio Vatanen vpj 
Pohjois-Karjala Juha Hämäläinen 
Keski-Suomi Kalevi Olin 
Pohjanmaa Harry Wallin 
Oulu  Ritva Kitinoja 
Lappi  Jyrki Konola 
FSD  Matti Nuutti 
sihteeri  Risto Salonen 
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Järjestävä valiokunta 
 
Jukka Mikkola, pj Varsinais-Suomi, 
Anu Rajajärvi Uusimaa 
Tytti Tuppurainen Oulu 
Tapani Hellstén Häme, isäntäkaupunki 
Eero Heinäluoma 
sihteeri   Ari Näätsaari    

Reijo Jeskanen 
Jari Mäkinen 
Riikka-Leena Anttalainen 
Marita Putkonen 

 
 

Äänestystoimikunta 
 
Mia Ilola pj Varsinais-Suomi  
Arto Lindberg vpj Uusimaa 
Tarja Tenkula Helsinki 
Veijo Koskinen Keski-Suomi 
Leena Riikilä Pohjanmaa 
Riku Pirinen Kymi 
sihteeri  Juha Backman 
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Liite 8  
 
MUUTOSESITYKSET VALIOKUNNILLE  
 
Suomalaisen työn tulevaisuus –ohjelmavaliokunta 
 
Muutosesitykset Suomalaisen työn tulevaisuus – sisulla, sydämellä 
a ja osaamisella -ohjelmaan 
 
1. Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi: s. 34, s.18-19., s. 23-24 ja s. 

26 työhyvinvoinnista, työelämän laadusta ja oppisopimuskoulutuk-
sen lisäämisestä ja kehittämisestä,  

2. Esa Suominen, Varsinais-Suomi: s. 4, 14, 37, 53 globalisaatio ja 
ylikansallinen politiikka, hyvinvointiprojekti globaalilla tasolla, vuok-
ra-asuntojen alueellinen keskittyminen, verotus 

3. Inari Juntumaa, Uusimaa: s. 5 ja 29 matalapalkka-alojen tuottavuu-
desta ja vaikuttavuudesta sekä naisten asemasta talous- ja työelä-
mässä 

4. Satu Taavitsainen, Etelä-Savo: s. 8 nuorten perheiden kannustami-
nen ja syntyvyyden kohottaminen 

5. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: s. 24 oppivelvollisuudesta 
6. Vesa Koskinen, Pirkanmaan piiri: s. 22. yrityksen henkilöstön tiedon 

saanti ja asioihin vaikuttaminen 
7. Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa: s. 39 työperäinen maahanmuutto 
8. Hilkka Ahde, Helsinki: s. 42 liikenneyhteyksistä ja valvontayksikön 

perustaminen harmaan talouden torjumiseksi  
9. Anni Kulmala, Satakunta: s. 51 pienyrittäjien ongelmat ja aseman 

parantaminen puolueohjelmiin 
10. Tarja Kantola, Helsinki: s. 51-52 naisyrittäjyyden edistäminen, valti-

on työpaikkojen tuottavuusohjelma ja järjestäytyminen kehitysmais-
sa  

 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
11. Veikko Simpanen, Uusimaa: muutosesityksiä aloitepäätöksiin 2-5, 

6-9, 11 
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Ilmasto- ja ympäristö –ohjelmavaliokunta 
 
Muutosesitykset Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelmaan 
 
1. Matti Niemi, Helsinki: s. 45 globaaleista ilmastoratkaisuista, s. 50, 

pois sana yksin viimeisestä kappaleesta sekä 1-53 useita muutos-
esityksiä 

2. Jenny Lindborg, Keski-Suomi: luvusta 2.5.3. kaksi virkettä syöttöta-
riffeista ja tuen tasosta investoinneissa sekä useita muutoksia s. 
42-44 

3. Hilkka Ahde, Helsinki: s. 18 esitys alle 16-vuotiaiden maksuttomas-
ta joukkoliikenteestä ja työsuhdelipun käyttöönotosta, s. 20-21 pois-
toehdotus ruuhkamaksuista ja joukkoliikenteen hinnoista sekä lisä-
ys työsuhdematkalipun houkuttelevuudesta työnantajalle 

4. Antero Lattu, Kymi: s. 11. energianeuvojaverkoston kehittämisestä 
ja lukuun 2.2.5 lisäys luonnonpuistoista taajamien läheisyyteen, lu-
kuun 2.2.7 uusi kohta joukkoliikenteen suosimisesta 

5. Tarja Kantola, Helsinki: lukuun 3.2.3. lisäys Reilu suomaalinen on 
myös siisti 

6. Armas Lahoniitty, Varsinais-Suomi: s. 28-49 useita muutosesityksiä 
7. Haapala Antti, Oulu: muutosesitykset lukuihin 2.23, 2.2.5 ja 2.5.2. 

 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
8. Antero Lattu, Kymi: aloite 14. esitys aloitteen hylkäämiseksi; aloit-

teet 19-20 turpeen kestävän käytön mahdollisuudet 
 
 
Henkinen hyvinvointi ja kulttuuri –ohjelmavaliokunta 
 
Muutosesitykset Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -
ohjelmaan 
 
1. Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi: s. 5, 20, 29-30 lisäykset va-

luutanvaihtovero ja YK:n rooli sekä yhteisöllisyyden vahvistamises-
ta, poisto hiljaiset huoneet ja tilalle uusi teksti sekä liikuntaa koske-
via esityksiä 

2. Hilkka Ahde, Helsinki:  s. 18. ruuhkamaksu -lauseen poistaminen 
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Toimiva kunta –ohjelmavaliokunta 
 
Muutosesitykset  Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -
ohjelmaan 
 
1. Kai Kalima, Helsinki: s. 4 ja 14 lisäysehdotukset kunnallisesta väli-

kysymyksestä ja kunnan kilpailuttamisen käyttämisestä yksinomaan 
yksityistämiseen 

2. Pekka Lassila, Pirkanmaa: s. 10 poistoesitys ja tilalle kaupunkiseu-
tujen asuntotuotantoa koskeva lisäys. 

3. Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi: s. 11 lisäys kuntapaleluja ja 
niiden rahoitusta koskeva peruspalveluohjelman kehittäminen. 

4. Hilkka Ahde, Helsinki: s. 18 poistoesitys jätehuollon järjestämisestä 
5. Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa: s. 18-19 muutosesitys kunnalliset 

liikelaitokset tulee pitää kuntien omistuksessa ja lisäys vammaisten 
lasten ja nuorten opiskelu- ja harrastusmahdollisuuksista 

6. Juha Mäkilä, Varsinais-Suomi: s. 18-19 muutosesitys päivähoidon 
maksuttomuudesta 

7. Tarja Tenkula, Helsinki: s. 19 subjektiivisen päivähoito-oikeuden 
säilyttämisestä sekä perheiden erilaisista tarpeista päivähoidossa ja 
harrastustoiminnassa  

8. Jutta Karihtala, Varsinais-Suomi: s. 9, kolmas kappale, muutoseh-
dotus, valtion ja kuntien on vahvistettava rooliaan tasa-arvoisten 
palvelujen takaamiseksi asuinkunnasta riippumatta 

 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
9. Marita Pirkka, Kymi: aloite 36, s. 68 hyvinvointistrategioiden käyt-

töönotosta ja huono-osaisuuden poistamisesta. Aloite 41, s. 77 lap-
siin ja nuoriin kohdistuvien vaikutusten arvioinnin edistämistä 
(LAVA) ja lasten ja nuorten peruspalvelujen parantaminen laa-
tusuositusten avulla. Aloite 42, s. 79 julkisten liikuntapaikkojen käyt-
tö maksuttomaksi alle 18-vuotiaille. Aloite 45, s. 83, yhteiskunnallis-
ten asioiden käsittelemistä kouluissa nykyistä enemmän ja nuoriso-
parlamenttien tai -valtuustojen toiminnan edistäminen. Aloite 47, s. 
86 ikääntyneiden maahanmuuttajien erityistarpeet vanhuspoliittisis-
sa ohjelmissa.  

10. Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa: aloite 45, s. 82-83 nuorisovaltuusto-
jen roolin selkeyttämisestä ja vaikutusmahdollisuuksien lisäämises-
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tä. Aloite 47, s. 85-86 etnisten ryhmien huomioiminen vanhustyössä 
ja –strategioissa 

11. Tuula Savolainen, Pohjois-Savo: aloite 45, s. 82-83 jokaiseen kun-
taan nuorisovaltuusto tai nuorisoparlamentti 

 
 
Kansainvälisten asiain valiokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Tiina Hiltunen, Helsinki: Aloitteet 48-53 EU:n päätöksentekorakenteen 

demokratisoinnista, PES-sihteerin rekrytoinnista puolueeseen, unionin 
laajuiset verotuskäytännöt sekä Euroopan keskuspankin demokraatti-
nen kontrollointi. Aloite 54. Global Progressive Forumin kehittäminen 
ja toimintaan osallistumisen tukeminen. Aloite 55. Kv-toiminnan muo-
toihin ja resursseihin puoluekokouskaudella erityinen huomio. Aloitteet 
57-58. asevelvollisuuslainsäädännön uudistamisesta ja kansalaispal-
velusta. Aloite 60. pakolaisten määrä 1000 henkeen vuodessa. Aloite 
61. työelämän perusoikeuksien sisällyttäminen globaaleihin pelisään-
töihin ja ILOn roolin vahvistaminen. Aloite 62. pois sana ”tavoittee-
seen”. Aloite 63. ILOn aseman vahvistamisesta, YK:n turvallisuusneu-
voston koon kasvattamisesta, veto-oikeuden poistamisesta ja länsieu-
rooppalaisten maiden paikat EU:lle. Aloite 64. kehitysyhteistyömäärä-
rahojen välittömästä nostamisesta kansainvälisten sitoumusten edel-
lyttämälle tasolle ja kaikkein köyhimpien maiden auttaminen; kehitys-
yhteistyökohteina tulee olla ympäristösuojelu, tasa-arvo- ja hyvä hal-
linto. Aloiteet 67-71. Suomen ulko- ja turvallisuuspoliittisesta asemas-
ta käytävä avointa ja jatkuvaa keskustelua. 

2. Esa Suominen, Varsinais-Suomi: Aloitteet 48-53. Unionin kehittämi-
nen täysimääräisen poliittisen yhteisön suuntaan. Aloitteet 57-58. ylei-
nen asevelvollisuus on perusta puolustamiselle; selvitys painopisteen 
siirtämiseksi kohti kansalaispalvelusjärjestelmää. 

3. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Aloite 49. Euroopan parlamentin jäsenille 
aloiteoikeus. 

4. Antti Haapala, Oulu: Aloite 56. rauhanturvaamista ei tulisi laskea kehi-
tysyhteistyöksi. Aloite 57-58. syrjivän asevelvollisuuslainsäädännön 
uudistaminen. Aloite 60. pakolaiskiintiö on myös pyrittävä täyttämään. 
Aloite 62.  SDP puolustaa ”johdonmukaisesti”… Aloite 63: YK:ta tulee 
vahvista ja ILOn asemaa vahvistaa valvontaroolia ja valmisteluvastuu-
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ta lisäämällä. Aloite 64. alaikärajan sisällyttäminen vastaukseen. Aloi-
te 65. asepalveluksen alaikärajaksi 18 vuotta. Aloitteet 57-71. SDP ot-
taa kielteisen kannan Nato-jäsenyyteen. 

5. Tuomas Valtanen, Kymi: Aloite 58. asevelvollisuuslain kehittämisestä 
kansalaisten, jotta se mahdollistaa osallistumisenmaanpuolustusval-
miuden ylläpitämiseen ja kansalaiskunnon kehittämiseen. Aloite 59. 
aiviilipalvelun huomioiminen oppilaitoksissa. Aloite 65. lapsityövoimal-
la tuotettujen tuotteiden myynnin estäminen Suomessa. Aloitteet 67-
71. kasvaneiden liikennemäärien vuoksi huomiota ja lisäpanostuksia 
raja-alueviranomaisyhteistyöhön Suomen itä- ja etälärajoilla. 

6. Laura Ruusunoksa, Pirkanmaa: Aloite 60. pakolaiskiintiö tuhanteen 
pakolaiseen. Aloite 71. Nato-kansanäänestyksen puoltaminen, jos jä-
senyys tulee ajankohtaiseksi.  

 
 
Laki- ja hallintovaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Aloite 77. puoluekokous yhtyy aloit-

teeseen parlamentarismin vahvistamisesta. 
2. Risto Häkkinen, Kymi: Aloite 77. perustuslian ulko- ja turvallisuuspoli-

tiikan johtamista ei ole tarpeen tarkistaa; presidentin valtaoikeudet ja 
presidentin valinta suoralla kansanvaalilla tulee säilyttää. Aloitteet 82-
84. lähisuhdeväkivalta syytteenalaiseksi rikokseksi ja turvallisuuden li-
sääminen sosiaalipoliittisin keinoin. 

3. Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi: Aloite 81. lasten kanssa työs-
kentelyn estämisestä lapsia vastaan tehtyihin rikoksiin syyllistyneiltä. 

4. Anne Karjalainen, Uusimaa: Aloitteet 72-73. vaaleja koskevien uudis-
tusten tekeminen mahdollisimman laajalla pohjalla. Aloite 78. alueelli-
sen edustavuuden turvaaminen kuntakokonaisuuksissa. Aloite 80. tur-
vakotien toimintaedellytysten parantamisesta ja perustamista verk-
koon sekä kansallisen poikkihallinnollisen toimintaohjelman laatiminen 
naisiin kohdistuvan väkivallan poistamiseksi. Aloite 86. sähköisten 
varmenteiden käyttöönotosta ja kansalaisten sähköisten palvelujen li-
säämisestä. Aloitteet 88-89. yhdistyslain oltava joustava ja väljä eikä 
uudistus saa kohtuuttomasti vaatia resursseja tai lisätä kustannuksia.  

5. Miitri Sivonen, Pohjois-Karjala: Aloite 96. Miina Sillanpäälle liputuspäi-
vä. 
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6. Rauno Vesivalo, Satakunat: Aloite 96. Miina Sillanpään liputuspäiväk-
si 13.12. 

 
 
Talous-, työllisyys- ja verovaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Esa Suominen, Varsinais-Suomi: Aloite 107. EMU-järjestelmän de-

mokratiavajeesta sekä tavoite korkeasta työllisyydestä vakauden 
ohella. Aloitteet 109-111. SDP kannattaa ylikansallista politiikkaa, jolla 
edistetään maailmantalouden tuloerojen kaventamista sekä kansain-
välisen talouden vakautta ja kasvua. Aloitteet 122-123. listaamatto-
mista yrityksistä saatavien osinkotulojen verotuksen uudistaminen se-
kä veroparatiiseja ja harmaata taloutta torjuttava tehokkaasti; pää-
oma- ja ansiotuloverojen progressiivisuuden luominen selvitettävä. 

2. Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala: Aloite 108. talouspolitiikan valmis-
telua on kehitettävä aloitteessa esitettyyn suuntaan.  Aloite 113. vero-
tus oikeudenmukaiseksi, kuten aloitteessa esitetään. Aloite 122. yri-
tyksistä saatavien osinkotulojen verotusta tulee kiristää. 

3. Iiro Jääskeläinen, Uusimaa: Aloitteet 102-103. kuntien verotusoikeu-
den laajentamisesta ja valtionosuusjärjestelmän purkamisesta; aloit-
teet 104-106. verokertymän painottuminen enemmän pääomatulojen 
ja suurten varallisuuksien verotuksen suuntaan samalla tasaten tu-
loeroja. Aloite 108. kehysbudjetoinnin avoimuuden ja läpinäkyvyyden 
lisääminen laskentakaavojen julkisuudella.  Aloitteet 109-111. nk. To-
binin veron käyttöönotolla verokertymän pohjan laajennus. Aloitteet 
112-116. pääomaverotuksen kiristäminen ja ansiotuloverotuksen alen-
taminen ja varallisuuksien verottaminen verokertymää ja oikeuden-
mukaisuutta lisäävänä instrumenttina. Aloitteet 117-118. verokerty-
män pohjan laajentamisesta. Aloitteet 122-123. pääomatulojen vero-
tuksen kiristämisestä ja pienyrittäjien aseman vahvistamisesta. Aloit-
teet 125-126. mahdollisesta arvonlisäverokannan eriyttämisestä kas-
visten ja terveysvaikutteisten elintarvikkeiden osalta. Aloite 132. ra-
kentamattoman kaavoitetun tonttimaan kiinteistöveron korottamisesta. 
Aloite 135. pienyrittäjien sosiaaliturvan kehittämien on myös jatkossa 
”tärkeä osa” jne.  
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Elinkeinovaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Eero Kärkkäinen, Pohjois-Karjala: Aloite 142. työnantajan vastuuta 

henkilöstön uudelleen koulutuksesta ja uudelleen työllistymisestä  
voidaan sulkemistilanteissa lisätä ja edellytetään toimenpiteitä, joilla 
estetään käyttökelpoisten tuotantolaitosten ja infrastruktuurin purka-
minen. 

2. Antti Lindtman, Uusimaa: 142. hallitukselta valmiussuunnitelma äkillis-
ten  alueellisten rakennemuutosten varlata. Aloite 143. tarkistetaan 
sana vaihdetaan ”terävöitetään”. Aloite 146. budjettimenettelyn ”lä-
pinäkyvyyttä” kehitetään. Aloite 147. puoluekokous ”yhtyy aloitteeseen 
ja” katsoo, että… Aloite 149. myös kuluttajatiedon opetusta ja me-
diakasvatusta on lisättävä kouluissa.  

3. Esko Ijäs, Kymi: Aloitteet 144-145. metsäteollisuuden toimintamahdol-
lisuuksien säilymisestä Suomessa, joka edellyttää pitkäjänteistä lii-
kennepolitiikkaa, ratojen peruskunnostusta ja puutavarajärjestelmien 
kehittämistä; rakennemuutoksen hallitsemisesta uusilla tuotteilla ja kil-
pailukykyisen energian saannin turvaamisesta. 

 
 
Liikennevaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Veikko Malinen, Kymi: Aloitteet 154-158: tavarakuljetusten tehostami-

nen ja raidekapasiteetin lisäämisen tarve ”kaikilla” pääradoilla. 
2. Eino Törrönen, Etelä-Savo: Aloite 155. maksuttoman matkustamisen 

ikärajaa tulee nostaa (esim. 15 v.). ratkaisulla on kasvatukselli-
nen/koulutuksellinen erityisarvo. 

3. Meri Niemelä-Hytönen, Pohjois-Karjala: Aloitteet 163. edellytetään toi-
mimaan Kymijoki-Mäntyharju kanavaparin osalta Joensuun Työvä-
enyhdistyksen tekemän aloitteen mukaisesti. 

4. Mervi Niemelä-Hytönen, Pohjois-Karjala: Aloite166. tietullit ulkomaisil-
le ajoneuvoille. 
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Asuntovaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Matti Pesonen, Pohjois-Karjala: Aloitteet 170-177. puolueen vaaditta-

va ja käynnistettävä täydellinen asuntopolitiikan uudistaminen; asu-
miskustannusten hillitsemiseksi ja kohtuullistamiseksi tarvittaessa 
muutettava. 

 
 
Työelämävaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Heli Puura, Helsinki: Aloitteet 178-179. tulee selvittää mahdollisuutta 

eläkeläisten palkkaamiseksi vuorotteluvapaalla olevan työntekijän si-
jaiseksi. Aloite 182. poistetaan päätösesityksestä lause: ”Lailla tulee 
säätää siitä, että luottamushenkilöiden irtisanominen ei ole mahdollis-
ta vasta, kun tuomioistuin toteaa päättämisen lailliseksi.” 

 
 
Sosiaali- ja terveysvaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Mervi Hasu, Kymen piiri: Aloite 190-196. ehkäistään lasten ja nuorten 

syrjäytymistä, lisätään oppilashuoltohenkilöstön määrää tarvetta vas-
taavaksi ja luodaan järkevät toimintaedellytykset; korotetaan lapsilisi-
en määrää, sidotaan indeksiin ja lapsilisäikäraja nostetaan 18 vuo-
teen. Poistetaan ”näin lapset ja nuoret..”. Eläkeläisten rakenteellinen 
köyhyys poistetaan korottamalla kansaneläkettä ja muita pieneläkkei-
tä muun tulokehityksen tasolle. Aloite 202.  sosiaali- ja terveydenhuol-
lon maksukaton selvittämisestä. Aloitteet 204-206. erityishuomio tulee 
jatkossa olla varhaisessa tuessa ja ennaltaehkäisevissä palveluissa 
lapsiperheille. 209-212. vanhempainrahakauden pidentämisestä ja 
monikkoperheille tuleva tuki. Aloitteet 214-217. kansaneläkkeiden sel-
keä korottaminen ja pienen työeläkkeen verotuksen poistaminen. Aloi-
te 230. kuntien yhteinen ”avustajanpankki”, josta voi tilata tarvittaviin 
paikkoihin koulutetun avustajan. Aloitteet 234-236. lisää resursseja 
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terveyden edistämiseen. Aloitteet 248-253. ikäihmisten kotona selviy-
tymisestä ja palveluasumisesta, kohtaamispaikkojen ja 65+ -
neuvoloiden jne. järjestämisestä; hyvinvointi- ja hoivapaleluihin kan-
salliset arviointikriteerit. Aloitteet 258-259. alkoholin kulutuksen alen-
taminen varhaisella puuttumisella.  

2. Laura Lindeberg ja Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Aloite 196. vero-
tuksen perusvähennyksen alarajan nosto yhdessä ensisijaisen etuuk-
sien noston kanssa.  

3. Erkki Kanerva ja Leena Vallius, Pohjois-Karjala: Aloite 190-199. puo-
luehallitus ryhtyy toimeentulotuen, pieneläkkeiden ja työmarkkinatuen 
korottamiseksi ja toimeentulotuen laskennallisen osuuden maksatta-
misen siirtämiseen Kelalle. 190-199. yksityisenä pidetyn terveyden-
huollon valtion tuen siirtäminen kunnallisen terveydenhuollon tueksi. 
Aloitteet  2187-219. palo- ja pelastuspalvelutyöntekijöiden eläkeikä 
reaaliselle tasolle. Aloitteet 223-224. Eläkkeiden laskentaperusteisiin 
palkkojen ja kustannuskehityksen vaikutukset 50/50. Aloite 225. työt-
tömyyskorvauksen maksu heti karenssiajan jälkeen. Aloitteet 237-
239.  erikoissairaanhoidon ja perusterveydenhuollon rajapintojen ma-
daltaminen. Aloitteet 245-247. erikoissairaanhoidon ja vaativan eri-
koissairaanhoidon järjestämisestä. 

4. Tapani Eskola, Uudenmaan piiri: Aloitteet 190-199. sosiaaliturvan tar-
vitaan malli, joka kannustaa työn vastaanottamiseen, toimeentulotuen 
ns. lasten perusosan nosto ja toimeentulotuen käyttöä erityisesti las-
ten harrastustoimintaan; poistetaan virkkeet ”Lasten vähäisten kesä-
työ- yms ansioiden... omaa rahaa.” Aloitteet 234-236. potilasmaksujen 
nostoa ei tule toteuttaa ja kunnallista palvelutuotantoa kehitettävä kil-
pailukykyiseksi työvoiman rekrytoinnisa. Aloittet 237-239. laki tervey-
denhuollon reppufirmojen toiminnan estämisestä. Aloiteet 248-253. 
työsuojelupiirien resurssit säilytettävä ennallaan; ikäihmisten palvelui-
den laatusuosituksiin vaatimus sosiaali- ja terveysalan ammattilaisis-
ta. Aloitteet 260-262. syiden selvittäminen lasten ja nuorten kasvaviin 
mielenterveysongelmiin. 

5. Juha Määttä, Varsinais-Suomi: Aloite 207-208. päivähoidon tulee säi-
lyä subjektiivisena oikeutena ja päivähoidon tulee olla maksutonta 
kaikille. 

6. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Aloite 209. vanhempainvapaa jaetta-
va tasan molempien vanhempien kesken. 

7. Hilkka Dufva, Kymen Piiri: Aloitteet 260-262. mielenterveysongelmien 
ja työstressin ennaltaehkäisystä. 
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8. Harry Wallin, Pohjanmaa: Aloitteet 220-223. ns. puoliväli-indeksin pa-
lauttaminen. 

 
 
Koulutusvaliokunta 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
1. Sanna Parkkinen, Pohjois-Karjala: Aloite 278-280. eheytetty koulupäi-

vä ja resurssien riittävyys. 
2. Ilpo Manninen, Keski-Suomi: Aloite 280. koululiikunnasta, kilpailujen 

lopettamisesta, tilalle liikuntateemapäiviä ja mielekkäitä liikuntamuoto-
ja.  

3. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Aloitteet 270-272. oppivelvollisuuden 
laajentaminen ja sen kattaminen toisen asteen koulutukseen. 

4. Harri Iljin, Kymen piiri: Aloitteet 270-272. oppivelvollisuusikää ei tule 
jatkaa vuodella eikä alentaa sitä; esiopetus velvoittavaksi ennen pe-
rusopetuksen aloittamista. Aloite 281. yksityiskoulujen lisääntyminen 
eriarvoistaa lapsia. Aloite 282. pedagogisesti haastaville ryhmille val-
tion budjetin kautta resursseja, perusopetuksen ryhmäkoot. Aloite 
283. opetuksen projektisointi, konkretisointi, oppijoiden aktiivisuus ja 
toimeliaisuus eli oppimisprosessin kehittäminen ymmärtävän oppimi-
sen suuntaan. Aloitteet 293-294. toisen asteen ammatilliseen koulu-
tukseen resursseja lähiopetukseen ja oppilashuoltoon. Aloite 296. 
opettajakoulutuksen uudistamisesta.  

5. Johanna Ruoranen, Varsinais-Suomi: Aloite 279. 1-2 luokkalaisilla ol-
tava mahdollisuus osallistua aamu- ja iltapäivätoimintaan myös koulu-
jen loma-aikoina ja erityisesti kesällä. 

6. Esa Suominen, Varsinais-Suomi: Aloite 281. koulujen eriytymisen eh-
käiseminen. 

7. Ahti Ruoppila, Keski-Suomi: Aloite 281. yksityiskoulujen määrää ei pi-
dä lisätä. 

8. Sanna Parkkinen, Pohjois-Karjala: Aloite 285-290. valtion huolehditta-
va resurssien riittävyydestä kunnissa, mikäli niille osoitetaan uusia la-
kisääteisiä velvoitteita.  

9. Sirkka-Liisa Vehviläinen, Helsinki: Aloite 300. päätösesitykseen lisäys 
”eduskuntaryhmän tekemään välikysymykseen.”  
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SDP uudistuu –ohjelmavaliokunta 
 
304. SDP uudistuu -ohjelma 
 
1. Heta Välimäki ja Anna Mäenpää, Helsinki: s. 10, kohta 6. osastora-

kennetta jäntevöitettävä 
2. Paavo Törmi, Oulu: s. 13, kohta 19. sosialidemokraattisen lehdistön 

asemasta ja kehittämisestä 
3. Kai Vainio, Satakunta: s. 13, kohta 19. sosialidemokraattisen lehdis-

tön kehittämishankkeesta 
4. Ari Tielinen, Pohjois-Karjala: s. 13, kohta 19. sosialidemokraattisten 

lehtien aseman turvaaminen 
5. Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala: s. 13, kohta 18. perusosastojen 

omien tunnusten käyttäminen 
6. Anna Mäenpää ja Heta Välimäki, Helsinki: s. 14, kohta 21. puolue li-

sää vuoropuheluaan elinkeinoelämän kanssa, s. 15, kohta 23. kan-
sainväliseen toimintaan lisää resursseja, s. 16, kohta 27. puolueen 
toimipaikat sijoitettava niin, että SDP näkyisi katukuvassa,  

 
 
Muutosesitykset aloitepäätöksiin 
 
7. Säde Tahvanainen, Pohjois-Karjala: puolueen säännöt 40 § 1 mom.  
8. Ari Tielinen, Pohjois-Karjala: puolueen säännöt 14 §. Aloite 354. 

Puolueosastojen toiminnan ja rahoituksen turvaaminen 
9. Riku Pirinen, Kymi: puolueen säännöt 38 § 
10. Pirjo Rämänen, Pohjois-Karjala: puolueen säännöt 13 § 
11. Kai Vainio, Satakunta: puolueen säännöt 13 § 2 mom. 
12. Heta Välimäki ja Anna Mäenpää, Helsinki: puolueen säännöt 18 § 
13. Wickström Holger, FSD: puolueen säännöt 18 § 
14. Tapio Bergholm, Uusimaa: puolueen säännöt 18 ja 24 § 
15. Heidi Lehikoinen, Pohjois-Karjala: Aloite 315. puolueen työryhmä-

työskentely 
16. Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala: Aloite 316. puolueen työryhmä-

työskentely. Aloite 321. puolueen jäsentiedottamisen kehittäminen. 
Aloite 342. SDP Reilun kaupan puolueeksi  

17. Joel Lehtonen, Keski-Suomi: Aloite 321. vapaaohjelmistojen käyttöä 
lisättävä 
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Liite 9 
 
 
HYVÄKSYTYT JULKILAUSUMAT JA PÄÄTÖKSET 
 
Sisäpoliittinen julkilausuma 
 
Tavoitteena Reilu Suomi  
 
SDP:n hallituskaudella 1995 - 2007 luotiin edellytykset vakaalle talouden 
ja työllisyyden kasvulle sekä hyvinvointipalvelujen kestävälle rahoituksel-
le. Vanhasen porvarihallitus on nopeasti murentamassa tämän kehityk-
sen. Hyväosaisia suosiva hallitus lisää omilla toimillaan epävakautta ja 
eriarvoisuutta kiihdyttämällä inflaatiota ja korottamalla julkisten palvelujen 
maksuja. 
 
SDP:n mielestä nyt olisi vaaliohjelmamme mukaisesti varaa panostaa 
julkisiin hyvinvointipalveluihin ja tukea heikoimmassa asemassa olevia. 
Myös lapsiperheiden tukia ja palveluja on parannettava. Tavoitteena on 
maksuton päivähoito. 
 
Kunnallisvaaleissakin vaihtoehtoina ovat SDP:n reilu yhteisvastuun linja 
ja hallituspuolueiden kylmä oikeistolainen linja.   
 
Ilmastomuutoksen torjunta edellyttää voimakkaita ja nopeita toimenpitei-
tä kaikilla päätöksenteon tasoilla ja toimialoilla. Laskua ei voi jättää tule-
ville sukupolville, mutta ei myöskään maksattaa muutoinkin heikommas-
sa asemassa olevilla. 
 
Väestön ikärakenteen nopea muutos edellyttää ikäihmisten palvelujen 
laadun parantamista ja palvelurakenteen muuttamista. Lähivuosien suu-
ren eläköitymisen ”aikaikkuna” on hyödynnettävä toimintatapojen muut-
tamiseksi tietoyhteiskunnan mahdollisuuksia hyödyntäen. 
 
SDP ei hyväksy työnantajien ja yhteiskunnan varakkaimpien sekä heitä 
tukevan hallituksen itsekästä sanelupolitiikkaa. Suomen vahvuus on ollut 
ja tulee jatkossakin olla reiluun yhteistyöhön perustuva sopimusyhteis-
kunta. Yhteisten ponnistusten tulokset on myös jaettava oikeudenmukai-
sesti. 
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Tasa-arvoisempaan Suomeen 
 
1. Eriarvoisuuden ja tuloerojen kasvu pysäytettävä! Laadukkaat hy-
vinvointipalvelut, toimiva sosiaaliturva ja tuloeroja tasaava verotus ovat 
yhdessä korkean työllisyysasteen kanssa tehokkaimpia keinoja edistää 
vakaalta hyvinvoinnin kasvua ja vähentää taloudellista ja sosiaalista 
eriarvoisuutta. SDP toimii päättäväisesti tuloerojen pienentämiseksi sekä 
naisten ja miesten palkkatasa-arvon puolesta. 
 
2. Laadukkaat hyvinvointipalvelut kaikille! Julkisia hyvinvointipalveluja 
ja sosiaaliturvaa tulee kehittää tasa-arvoa lisäävästi ja muuttuva palvelu-
tarve huomioiden. Tämä on erityisen tärkeää lähivuosina, kun väestön 
ikääntyminen lisää hoivapalveluiden tarvetta. Hyvinvointipalveluille on 
turvattava riittävät resurssit – tarvitaan lisää rahaa. Sosiaali- ja terveys-
palvelujen maksuja ei tule kaavamaisesti nostaa sillä kiihtynyt inflaatio 
rasittaa muutoinkin pieni- ja keskituloisia. Sosiaali- ja terveydenhuollon 
maksukattojärjestelmää on kehitettävä ja maksukattoa madallettava. 
Vanhustenhuollon palveluiden saatavuus, toimivuus ja palvelujen laatu 
on varmistettava kansallisilla yhtenäisillä kriteereillä. 
 
3. Kuntapalveluiden rahoitus turvattava! Julkisen talouden rahoitus-
pohja tulee turvata. Siihen tarvitaan korkeaa työllisyysastetta sekä laajaa 
ja aukotonta veropohjaa. Samalla kunta- ja palvelurakennetta on uudis-
tettava ja kuntien tulopohjaa vahvistettava. Tavoitteenamme on, että 
elinvoimaiset kunnat pystyvät pääosin omilla verotuloillaan rahoittamaan 
kehittyvät, kattavat ja hyvät sosiaali- ja terveyspalvelut sekä sivistys- ja 
kulttuuripalvelut asukkailleen. Valtion rahoitusosuutta kunnallisiin palve-
luihin ei tule alentaa, kuten porvarihallitus esittää.  Palveluiden laatu ja 
saatavuus on tarvittaessa turvattava valtiovallan toimin erityisesti van-
huspalveluissa.  
 
4. Eläkeläisten ja pienituloisimpien toimeentuloa parannettava! So-
siaaliturvauudistuksen tavoitteena tulee olla yksinkertaisempi ja kannus-
tavampi sekä nykyistä parempi sosiaaliturva. Kun pidämme huolta sosi-
aaliturvan yhteydestä työhön – kannustavuudesta – on mahdollista tehdä 
myös tarpeelliset korjaukset lapsiperheiden, ilman työtä olevien ja eläke-
läisten toimeentuloon. Työikäisille on tarjottava riittävät työllistymis- ja 
koulutusmahdollisuudet. Matalimpia eläkkeitä on korotettava. Eläkkeisiin 
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on tehtävä ylimääräinen indeksikorotus tämän vuoden elokuun alusta lu-
kien. Päinvastoin kuin porvarihallitus on tehnyt, lapsilisien korotusten on 
tultava kaikille lapsiperheille. Lapsilisiin tarvitaan laajempi rakenneuudis-
tus ja samassa yhteydessä lapsilisät on sidottava indeksiin. Lapsilisää 
tulee maksaa myös 17-vuotiaista. Työhönmenokynnyksen madaltami-
seksi SDP esittää, että pitkäaikaistyöttömät voisivat työllistyessään saa-
da kolmen vuoden ajan osan työmarkkinatuesta. 
 
Osaaminen kestävän kehityksen moottoriksi  
 
5. Suomi tarvitsee kestävää kasvua, joka johtaa pysyvään ympäris-
tökuormituksen supistumiseen. Ilmastotavoitteiden saavuttamiseksi 
tarvitsemme uudenlaista tavoitteenasettelua yhdyskuntasuunnittelussa, 
elinkeinopolitiikassa, rakentamisessa, energiapolitiikassa ja liikennerat-
kaisuissa. Fossiilisten polttoaineiden käyttöä ja päästöjä tulee vähentää 
ja uusiutuvien energiamuotojen osuutta lisätä parantaen samalla koko 
yhteiskunnan energiatehokkuutta. Kestävän kehityksen tulee kattaa sekä 
ekologinen, sosiaalinen että taloudellinen ulottuvuus. Toimenpiteitä Itä-
meren tilan parantamiseksi on nopeutettava. Joukkoliikenteeseen on in-
vestoitava, sen käytön tulee olla edullista, ja tavoitteena on alle 16-
vuotiaille maksuton paikallinen joukkoliikenne.  
 
6. Kestävä kasvu perustuu osaamiseen – suomalaisten osaamis-
pohjaa on kehitettävä jatkuvasti. Koulutusjärjestelmäämme on kehitet-
tävä kaikilla tasoilla. Oppivelvollisuusikää on nostettava vuodella ja eri-
laisten koulutus- ja työpajavaihtoehtojen riittävyys on varmistettava, mm. 
poistamalla ammatillisen koulutuksen järjestäjäkohtainen opiskelijapaik-
kakatto; nuorisotakuun on tavoitettava jokainen nuori. Yliopistojen ja 
ammattikorkeakoulujen kehittämistyössä on mahdollisuus taata osaami-
nen läpi Suomen kansainvälisestä tasosta tinkimättä.  Myös työuran ai-
kana on voitava opiskella ja oppia uutta. Tavoitteenamme on jokaiselle 
työssäkäyvälle 1-2 viikon koulutusjakso vuosittain työaikana. Osaami-
seen panostamalla on mahdollisuus huolehtia suomalaisen työn kilpailu-
kyvystä.  
 
Täystyöllisyyteen nykyistä oikeudenmukaisemmalla verotuksella 
 
7. Suomi tarvitsee kokonaisverouudistuksen – työn verotusta ke-
vennettävä. Nykyinen veropohja on rapautumassa hallituksen räätä-
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löidessä sitä vastaamaan yhä paremmin vain rikkaan vähemmistön tar-
peita. Pääomatulojen ja palkkatulojen erilainen ja epäoikeudenmukainen 
verokohtelu on johtanut siihen, että rikkaiden verotus on keveämpää kuin 
keskituloisilla palkansaajilla ja yrittäjillä. Osinkoverotusta ja suurten 
omaisuuksien verotusta on kiristettävä ja ansiotuloverotusta kevennettä-
vä. Veropolitiikassa päähuomion on oltava verorakenteen kehittämisessä 
työllisyyttä lisäävällä, tuloeroja kaventavalla ja ympäristöä suojelevalla 
tavalla niin, että hyvinvointivaltion rahoitus turvataan.    
 
8. Tavoitteenamme on täystyöllisyys. Jokaisella työikäisellä on oltava 
mahdollisuus tehdä kokoaikaista työtä, jolla tulee toimeen. Maahanmuut-
tajaväestön työllistymistä on tuettava. Verotuksen ja sosiaaliturvan tulee 
kannustaa työntekoon ja aktiivisen työvoimapolitiikan on ensisijaisesti tu-
ettava työllistymistä. Vajaakuntoisten työllistymismahdollisuuksia on pa-
rannettava. Aktiivisen työvoimapolitiikan voimavaroja on lisättävä ja nii-
den vaikuttavuutta parannettava. Työelämää on kehitettävä entistä jous-
tavammaksi työntekijöiden kannalta. Päivähoitomaksuja on uudistettava 
niin, että osapäivähoito ja osa-aikainen työskentely ovat todellisia vaihto-
ehtoja perheille. Tavoitteena on maksuton päivähoito. 
 
9. Asuntomarkkinat toimiviksi!  Edullisten vuokra-asuntojen ja asunto-
tonttien tarjontaa on lisättävä valtion, kuntien ja rakennuttajien määrätie-
toisilla yhteistoimilla siten, että huomioidaan myös asunnottomien tilan-
ne. Kohtuuhintaisten asuntojen tarjontaa lisäämällä voidaan alentaa 
asumiskustannuksia, lisätä perheiden valinnanmahdollisuuksia ja 
edesauttaa yhdyskuntarakenteen eheytymistä sekä ehkäistä työllisyys-
kapeikkojen syntymistä. 
 
 
Perustuslain uudistusta jatkettava maltillisesti 
 
10. Sosialidemokraatit edellyttävät perustuslain tarkastelulta avoi-
muutta ja malttia. Suomen kokonaisuudessaan uudistunut perustuslaki 
on ollut voimassa vasta vuodesta 2000. Vanhasen toisen hallituksen oh-
jelman mukaisesti tullaan syksyllä 2008 asettamaan parlamentaarinen 
ohjausryhmä arvioimaan perustuslain toimivuutta ja mahdollisia muutos-
tarpeita. Parlamentarismin vahvistamisen tulee tapahtua nykyisen perus-
tuslain toimivuuden arvioinnin pohjalta. Muutosten toteuttaminen edellyt-
tää laajaa puolueiden välistä yhteisymmärrystä. SDP määrittelee omat 
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kantansa uudistukseen laajan kenttäkäsittelyn jälkeen puoluevaltuustos-
sa keväällä 2009. 
 
11. Vaalirahoituksen läpinäkyvyyttä lisättävä! Vaalirahoitusta koske-
van lainsäädännön uudistaminen on välttämätöntä. Uudistustyössä ta-
voitteena tulee olla vaalirahoituksen läpinäkyvyys ja ehdokkaiden tasa-
vertaisuuden lisääminen. Raha ei saa ratkaista vaalien tulosta. Yksittäi-
sille puolueorganisaatioiden ulkopuolelta tuleville lahjoituksille tulee aset-
taa katto. Vaalikampanjoihin käytettävää rahan määrää tulee pyrkiä koh-
tuullistamaan, jotta ehdokkaaksi asettautuminenkin olisi yleinen ja yhtä-
läinen oikeus. 
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Kansainvälinen julkilausuma 
 
Globalisaatio murroksessa 
 
Talouden globalisaatio on tehnyt mahdolliseksi pitkän taloudellisen kas-
vukauden. Ihmistyö on lisännyt tuntuvasti vaurautta eri puolilla maailmaa. 
Maailmantalouden uudet ongelmatilanteet ja kriisitilanteet, maailmanlaa-
juisen köyhyyden sitkeä jatkuminen sekä yhteiskunnallisen eriarvoisuu-
den ja epäoikeudenmukaisuuden säilyminen ja jopa kärjistyminen ovat 
vahvistaneet haastetta kehittää markkinavoimien uusia ja tehokkaita 
sääntely- ja ohjauskeinoja.  
 
Ilmastomuutoksen pysähdyttämisen haaste ja kasvanut tietoisuus on-
gelmasta asettavat uudet rajat markkinoiden pidäkkeettömälle toiminnal-
le. Talouden ja markkinavoimien vapauttamisen jatkamisen sijasta kan-
sainvälisen yhteisön päähaaste on globalisaatiokehityksen saattaminen 
ekologisesti, sosiaalisesti ja taloudellisesti kestävälle pohjalle.  
 
Maailmanpolitiikassa on menossa valtasuhteiden monisäikeinen muutos. 
Muutoksessa Yhdysvaltain vahva johtoasema on heikkenemässä. Tilalle 
on muotoutumassa hajautetumpi asetelma, johon kuuluu useita kasvavia 
voimakeskuksia: USA, Euroopan Unioni, Venäjä, Kiina, Intia ja muut no-
peasti kehittyvät suuret valtiot eteläisellä pallonpuoliskolla.  
 
Paluuta vanhaan kaksijakoiseen maailmanjärjestelmään ei ole näköpii-
rissä. Eri valtakeskusten keskinäiset yhteistyö- ja mahdolliset liittosuhteet 
elävät ja hakevat vasta muotoaan. Tämä luo kansainvälisen politiikan 
myös epävarmuutta ja rajoittaa globaalikehityksen hallintamahdollisuuk-
sia.  
 
Myönteisellä tavalla uusi kansainvälinen kehitys luo kasvavia paineita ai-
don monenkeskisen yhteistyön elvyttämiselle ja vahvistamiselle. Tämä 
parantaa pidemmällä aikavälillä mahdollisuuksia vahvistaa ja uudistaa 
Yhdistyneitä Kansakuntia monenkeskisen yhteistyön luonnollisena kes-
kipisteenä.  
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Suomen globaalipolitiikan selkeänä johtotähtenä on oltava sellaisen kehi-
tyksen edistäminen, jolla vahvistetaan ja vakautetaan meneillään olevien 
globaalimuutosten myönteisiä piirteitä.  
 
Nyt on vahvistettava talouden globalisaation sääntely- ja ohjausvälineitä 
taloudellisesti, sosiaalisesti ja ekologisesti oikeudenmukaisemman ja tur-
vallisemman kehityksen mahdollistamiseksi. Tarvitsemme näitä tavoittei-
ta edistäviä ratkaisuja kansainvälisen kaupan järjestöissä sekä kansain-
välisessä työjärjestö ILO:ssa. Kansalliset rajat ylittävää ammattiyhdistys-
liikettä vahvistamalla luodaan oikeudenmukaisempia työehtoja. 
 
Nyt on edistettävä entistä tasavertaisempaa ja demokraattisempaa mo-
nenkeskistä yhteistyötä YK:n periaatteiden pohjalta ja jatkamalla määrä-
tietoisesti maailmanjärjestön uudistusprosessia. Tässä hengessä myös 
EU:ta on vahvistettava globaalina toimijana demokratian, hyvinvoinnin, 
tasa-arvon, sivistyksen ja ympäristöpolitiikan kehittämisessä. 
 
Sosialidemokratiaan kuuluu olennaisena osan kansainvälinen solidaari-
suus. Osana yhteisöä olemme kantamassa vastuuta myös kehitysyhteis-
työn kautta köyhyyden poistamiseksi ja elinolojen kohenemiseksi kaikki-
alla maailmassa. SDP:n tavoitteena on kehitysyhteistyömäärärahojen 
BKTL-osuuden nostaminen asteittain 0,7 prosenttiin. Puolueiden tulee 
sopia yhdessä sitovalla tavalla kehitysyhteistyöpanostuksen kasvattami-
sesta kansainvälisten sitoumustemme mukaisesti - ensin 0,51 prosenttiin 
tämän vaalikauden aikana ja seuraavaksi 0,7 prosenttiin vuoteen 2015 
tultaessa. Tämän sopimuksen mukaiset määrärahat tulee ottaa sellaise-
naan kulloiseenkin valtion budjettiehdotukseen ja kehysbudjetteihin. 
 
Kansainvälinen ruokakriisi 
 
Viime aikoina kärjistynyt kansainvälinen ruokakriisi on vakava merkki ny-
kyisen globalisaatiovaiheen ratkaisemattomista ongelmista. Sen seura-
uksena satoja miljoonia ihmisiä on jo vajonnut takaisin köyhyysrajan ala-
puolelle. Jos kansainvälisen yhteisön toimenpiteet eivät ole riittäviä, ne-
gatiivinen kehitys vain syvenee ja ongelmat kumuloituvat.  
 
Riisin, vehnän ja eräiden muiden peruselintarvikkeiden poikkeuksellisen 
heikot sadot ja tuntuvat hinnankorotukset sekä niistä aiheutunut akuutti 
ruokapula ja sen synnyttämät levottomuudet kymmenissä kehitysmaissa 
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ovat tämän kriisin välitön ja suhdanneluontoinen seuraus. Pinnan alla ky-
tee vakava ja moniulotteinen rakenteellinen kriisi. 
 
Uuden ruokakriisin rakenteellisia taustatekijöitä ovat ilmastonmuutoksen 
aiheuttamat pysyvät heikennykset monien ennestään köyhien maiden ja 
alueiden tuotanto-olosuhteissa, nopeasti kehittyvien suurten maiden 
kasvava lihankulutus, erilaisista elintarvikkeista tuotettavan bioenergian 
kysynnän tuntuva kasvu kehittyneissä maissa. Tämän lisäksi syynä on 
erityisesti teollisuusmaiden viljavarastojen tietoinen ylijäämävarastojen 
kustannusten vähentämiseen ja elintarvikemarkkinoiden vapauttamiseen 
tähtäävä supistaminen sekä Yhdysvaltain akuuttien talousongelmien ai-
kaansaama elintarvikkeita koskevien finanssispekulaatioiden lisääntymi-
nen maailmanmarkkinoilla. 
 
Kriisin pitempiaikaisia ja vielä syvempiä rakenteellisia taustatekijöitä ovat 
maatalouden perusinvestointien ja tuotannonalan kehitysyhteistyön lai-
minlyönti monissa kehitysmaissa ja ylikansallisten suuryritysten hallitse-
va asema kansainvälisessä elintarvikekaupassa. Kansainväliset kauppa-
säännöt ovat tähän saakka jättäneet kehitysmaiden maatalouden kehi-
tysmahdollisuudet kohtuuttoman heikkoon asemaan teollisuusmaiden 
vahvasti subventoituun maatalousteollisuuteen nähden.  
 
Välittömän elintarvikepulan torjuminen ja akuutista ruoanpuutteesta kär-
sivien ihmisjoukkojen hädän lieventäminen on ihmiskunnan yhteinen 
humanitaarinen tehtävä. Tähän on YK:n ja sen erityisjärjestöjen johdolla 
haettava ratkaisua. Mutta maailmanyhteisön on tiedostettava, että ruoka 
ei ole vain yksi kauppatavara muiden joukossa, vaan ihmisten ehdoton 
perusoikeus.  
 
Tarvitaan kattavia kansainvälisiä pelisääntöjä, jotka takaavat myös kehi-
tysmaille aitoja mahdollisuuksia kehittää omaa maatalouttaan ja elintar-
vikekauppaansa tavalla, joka nykyistä paremmin turvaa ihmisten oikeu-
den riittävään, turvalliseen ja edulliseen ruokaan. 
 
Erityisesti teollisuusmaiden bioenergian kasvava käyttö osana tavoitetta 
lisätä uusiutuvien energiamuotojen osuutta on osaltaan aiheuttanut lie-
veilmiön, että monissa kehitysmaissa sademetsiä raivataan ja perinteistä 
viljelysmaata valjastetaan bioenergiatuotannossa käytettävien kasvien 
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tuotantoon. Tämä on kestämätön kehityssuunta, joka sekä vauhdittaa il-
mastonmuutosta että kaventaa ruoantuotantoon tarvittava viljelymaita. 
 
Ruokakriisin torjumiseksi tarvitaan kokonaisvaltainen kansainvälinen oh-
jelma, joka vastaa sekä lyhyen että pidemmän aikavälin haasteisiin. 
 
Kehitysyhteistyön ja kauppapolitiikan keinoin on vahvistettava paikallista 
ja pienimuotoista maataloustuotantoa kehitysmaissa. On panostettava 
pientuottajien, erityisesti maanviljelyyn osallistuvien naisten aseman ja 
järjestäytymismahdollisuuksien vahvistamiseen.  
 
On lisättävä taloudellista ja teknologista tukea kehitysmaiden pyrkimyk-
sille sopeuttaa ja suojata maatalouttaan ilmastomuutoksen kielteisiltä 
vaikutuksilta.  
 
Kansainvälistä ruokaturvajärjestelmää on vahvistettava akuuttien ruoka-
kriisien aiheuttaman hädän lieventämiseksi. Teollisuusmaista toimitetta-
van ja ylijäämiin perustuvan elintarvikeavun sijasta voimavaroja on 
suunnattava niin, että hätään joutuneet maat voivat hankkia ruoka-
apunsa mahdollisimman läheltä ja halvalla. 
 
Teollisuusmaiden kauppaa vääristäviä maataloustuotteiden vientituet on 
lopetettava ja maatalouskaupan sääntöjä kehitettävä siihen suuntaan, et-
tä kehitysmailla on riittävät mahdollisuudet suojata erityisesti kotimarkki-
noille suunnattua tuotantoaan ja sen kilpailukykyä. 
 
Suomen turvallisuuspoliittinen asema on vakaa 
 
Valtioiden kuten Suomen turvallisuus rakentuu yhteistyön varaan. Tämä 
on keskeinen kansainvälistä järjestelmää määrittävä piirre tänään. 
Elämme yhteistyövaraisen turvallisuuden maailmassa. Tähän perustuu 
Suomen turvallisuuspoliittisen aseman vakaus. Suomeen ei kohdistu so-
tilaallista uhkaa. Suomi toimii aktiivisesti, osana Euroopan unionia ja 
YK:n jäsenenä.  
 
Viime vuosikymmenininä jännite ja vastakkainasettelu valtioiden välillä 
ovat Euroopassa väistyneet. Euroopan maissa myös puolustusratkaisut 
ja puolustusmenojen taso ovat olleet uudelleen järjestelyjen kohteena. 
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Painopiste on siirtynyt aluepuolustuksesta kansainväliseen kriisinhallin-
taan. 
 
Suomen tulee jatkossakin olla aktiivinen EU:n yhteisen puolustuspolitii-
kan kehittämisessä.  
Euroopan unionin yhteinen turvallisuus- ja puolustuspolitiikka on kehitty-
nyt nopeasti. Lissabonin sopimuksessa oleva turvatakuu ilmaisee EU-
maiden keskinäistä solidaarisuutta ja tiivistyvää pyrkimystä keskinäiseen 
turvallisuuspolitiikan yhteistyöhön ja vastaa Suomen tavoitteita. EU on 
kehittämässä nopean toiminnan joukkoja kriisinhallinnan tarpeisiin. Suo-
mi on mukana kahdessa EU:n nopean toiminnan joukkokokoonpanossa.  
 
Suomessa hallitus valmistelee turvallisuus- ja puolustuspoliittista selon-
tekoa, joka annetaan eduskunnalle syksyn 2008 aikana. Valmistelutyös-
sä on mukana parlamentaarinen seurantaryhmä. Selonteon tulee vahvis-
taa sitoutumisemme laajan turvallisuuden ajatteluun ja perustua nykyisen 
turvallisuuspoliittisen linjan jatkamiseen. Suomen turvallisuus perustuu 
avautumiseen, aktiiviseen turvallisuuspoliittisen tilanteen seurantaan se-
kä laaja-alaiseen yhteistyöhön. 
 
Suomen puolustuspoliittinen linja rakentuu siitä, että Suomi vastaa 
omasta puolustuksestaan. Uskottava puolustuspolitiikka perustuu mies-
ten yleiseen asevelvollisuuteen, aluepuolustusjärjestelmään ja koko 
maan puolustamiseen.  
 
Osallistuminen syvenevään kansainväliseen rauhanturva- ja kriisinhallin-
tatyöhön sekä aktiivinen toiminta EU:n yhteisen turvallisuus- ja puolus-
tuspolitiikan kehittämiseksi ovat tärkeä osa Suomen puolustuspolitiikkaa.  
 
Käytännönläheinen yhteistyö Pohjoismaiden kanssa myös Itämeren alu-
eella tehostaa toimintaa ja lisää laajasti turvallisuutta.  
Tulevassa selonteossa Suomen painopisteen tulee kansainvälisessä 
kriisinhallinnassa olla kokonaiskoordinaation lisäämisessä sekä siviilikrii-
sinhallinnan resurssien vahvistamisessa. 
 
Asejärjestelmien teknistyminen ja aseteknologian kallistuminen tuovat 
paineita puolustusmäärärahojen osalle. On tärkeää että puolustusvoimi-
en hankinnat ja järjestelmistä päättäminen perustuu poliittiseen päätök-
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sentekoon. Entistä tärkeämpää on punnita kustannussäästöjä yhteisten 
pohjoismaisten ja eurooppalaisten hankintapäätösten kautta. 
 
Suomi tekee aktiivista ja käytännönläheistä yhteistyötä Naton kanssa 
rauhankumppanuuden pohjalta. Tämä on hyvä pohja jatkossakin. Suomi 
on myös tehnyt päätöksen olla mukana Naton nopean toiminnan joukko-
jen (NRF) yhteistyössä. Suomi on aktiivisesti mukana Nato-EU -
yhteistyön ja Naton siviilikriisinhallinnan kehittämisessä. Tätä yhteistyötä 
on syytä jatkaa. Suomen jäsenyys Natossa ei ole ajankohtainen. Suomi 
pitää avoinna mahdollisuuden hakea Naton jäseneksi.  
 
Nato-keskustelu ja jäsenyysvaihtoehdon harkinta ovat tulevaisuudessa-
kin täysin omissa käsissämme. Suomessa on tarve käydä vilkasta kes-
kustelua turvallisuuspolitiikasta ja seurata lähiympäristössä sekä globaa-
lijärjestelmässä tapahtuvaa kehitystä aktiivisesti. 
  
Suuret turvallisuuspoliittiset suunnan muutokset kuten päätökset liittou-
tumisesta sotilasliittoon voivat toteutua vain laajan poliittisen prosessin 
kautta. Tämän kaltaisille ratkaisuille tulee olla kansalaisten enemmistön 
tuki. Nyt tällaisille uusille turvallisuuspolitiikan linjamuutoksille ei ole tar-
vetta. 
 
Eurooppa-politiikassa tarvitaan aktiivisuutta 
 
EU:n päätökset ovat poliittisia päätöksiä - poliittisia valintoja. Kesäkuussa 
2009 runsaan vuoden päästä pidetään Euroopan parlamentin vaalit. EU-
vaalit ovat tilaisuus, jossa jokainen EU-kansalainen voi ottaa kantaa 
EU:n tuleviin valintoihin. 
 
Suomen on oltava aktiivisesti mukana rakentamassa EU:ta kokonaisuu-
tena.  
 
EU:n laillisen pohjan vahvistava Lissabonin sopimus tulee saada ratifioi-
tua, saattaa voimaan ja panna täytäntöön. Sopimus antaa eväät kehittää 
yhteisöä kansalaisen parhaaksi. Nyt on aika, että EU keskittyy taas olen-
naisiin politiikan sisältökysymyksiin. 
 
Sosialidemokraatit haluavat sosiaalisemman Euroopan mantereen, joka 
toimii kansalaisen, palkansaajan, kuluttajan ja eläkeläisen parhaaksi. Eu-
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roopan parlamentti on järjestäytyneen palkansaajaliikkeen paras kump-
pani pyrkimyksissä kohti inhimillistä ja ekologista taloudellista kasvua se-
kä oikeudenmukaista tulonjakoa. Tulevaisuudessa on huolehdittava, ett-
eivät EU:n määräykset tai lainsäädäntötulkinnat johda siihen, että niillä 
estetään esimerkiksi kansallisten työehtojen noudattamista. 
 
Eurooppalaisten yhteiskuntien ikääntyminen aiheuttaa koko mantereelle 
uudenlaisen haasteen. Tarvitsemme vahvaa työmarkkinapolitiikkaa, jolla 
tähän haasteeseen voidaan vastata. On luotava todelliset eurooppalaiset 
työmarkkinat, jossa myös maahanmuutto ja työskentely toisessa EU:n 
jäsenmassa perustuu oikeudenmukaisiin työehtoihin ja säällisen elämän 
saavuttamisen mahdollisuuteen kaikille kansalaisille. 
 
Sosialidemokratian tavoitteena on tehokas ja olennaiseen keskittyvä EU, 
joka toimii niin kansalaisyhteiskunnassa kuin kansainvälisessä taloudes-
sakin avoimuuden ja läpinäkyvyyden puolesta.  
 
Ilmastonmuutoksen haittoja on vähennettävä, luotava kestävä ympäris-
töpolitiikkaa, pärjättävä globaalissa talouskilpailussa sekä luotava yhteis-
tä turvallisuutta ja toimittava ihmisoikeuksien toteutumisen puolesta. 
  
Transatlanttiset suhteet tulevat vaatimaan Euroopalta yhä enemmän. On 
yhteinen etu, että niihin panostetaan. Transatlanttisen dialogin avulla tu-
lee vahvistaa eurooppalaisen äänen kuulumista yhä voimallisemmin glo-
baalitasolla. 
 
EU:n ja Venäjän väliset suhteet on saatettava uudelle tasolle. Kump-
panuus tuottaa hyötyä molemmille osapuolille. Neuvottelut uudesta kah-
denvälisestä suhteita määrittävästä sopimuksesta on käynnistettävä.  
 
Tarvitsemme parempaa maailmantalouden säätelyä. Markkinoiden toi-
minta ei ole ollut tähän mennessä oikealla tasolla. Finanssimarkkinoille 
tarvitaan avoimuutta, läpinäkyvyyttä ja valvontaa, jonka tulee tapahtua 
EU:n toimesta. EU:n aktiivinen ote voi olla ensimmäinen askel kohti pa-
rempaa regulaatiota ja markkinoiden avoimuutta myös globaalilla tasolla. 
 
Globaalit ongelmat vaativat ratketakseen eurooppalaista aktiivisuutta. EU 
on suomalaisille yhteisö, jossa voimme toimia myönteisen kehityksen ai-
kaansaamiseksi. EU:ssa voimme suoraan vaikuttaa merkittävällä tavalla 
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ja painoarvolla globaaliin kehitykseen. EU:n yhteinen linja ja EU:n yhtei-
set säännöt muuttavat maailmaa. 
  
Tarvitsemme EU:n tukea ja voimaa myös kansallisissa ulkosuhteissa 
olevien ongelmien ratkaisuun. Tästä esimerkki ovat puutullit, joiden rat-
kaiseminen on pidettävä vahvasti EU:n asialistalla. Jos emme kansakun-
tana toimi vahvasti EU:n tasolla, laiminlyömme parhaan mahdollisuu-
temme olla vaikuttamassa kansainväliseen kehitykseen.  
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1.  Suomalaisen työn tulevaisuus - päätökset (1-11) 
 
 
1. Suomalaisen työn tulevaisuus –  
  sisulla, sydämellä, osaamisella -ohjelma 
 
Puoluekokouksen hyväksymä asiakirja löytyy kotisivuilta osoitteesta: 
http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat 
 
 
Ohjelma-päätökset 
 
2-5. SDP:lle globalisaatiostrategia ja ideologinen  

uudistuminen 
 
Puoluekokous merkitsee tehdyt esitykset tiedoksi ja toteaa, että puolue-
hallitus päättää tulevaa työtään suunnitellessaan, miltä osin se ottaa teh-
dyt esitykset huomioon. Samalla puoluekokous viittaa Suomalaisen työn 
tulevaisuus -ohjelmaan, Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -
ohjelmaan sekä Neljä vuodenaikaa –ilmasto-ohjelmaan, jotka käsittele-
vät aloitteessa esitettyjä teemoja.  
 
6-9. Köyhyyden ja syrjäytymisen poistaminen 
 
Puoluekokous toteaa, että puoluehallitus ottaa aloitteissa tehdyt esitykset 
huomioon suunnitellessaan ohjelmatyötä toimintakaudelleen sekä viittaa 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan, Ei vain leivästä – kohti hen-
kistä hyvinvointia -ohjelmaan sekä Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalai-
nen -ohjelmaan. 
 
10.  Lapsi- ja nuorisopoliittinen ohjelma 
 
Puoluekokous toteaa, että puoluehallitus ottaa aloitteissa tehdyt esitykset 
huomioon suunnitellessaan ohjelmatyötä toimintakaudelleen sekä viittaa 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan, Ei vain leivästä – kohti hen-
kistä hyvinvointia -ohjelmaan sekä Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalai-
nen -ohjelmaan. 
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11.  SDP:lle maahanmuuttopoliittinen ohjelma 
 
Puoluekokous merkitsee tehdyn esityksen tiedoksi ja toteaa, että puo-
luehallitus päättää tulevaa työtään suunnitellessaan, miltä osin se ottaa 
tehdyn esityksen huomioon. Samalla puoluekokous viittaa Suomalaisen 
työn tulevaisuus -ohjelmaan, Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia 
-ohjelmaan sekä Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan, jot-
ka käsittelevät aloitteessa esitettyjä teemoja. 
 
 
 
2. Ilmasto- ja ympäristöpäätökset (12-26) 
 
12.  Neljä vuodenaikaa – SDP:n ilmasto-ohjelma 
 
Puoluekokouksen hyväksymä asiakirja löytyy kotisivuilta osoitteesta: 
http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat 
 
 
Ilmasto- ja ympäristöpäätökset 
 
13.   Kasvihuoneilmiön torjuntakeinoja     
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen, että ruuhkamaksujen tai tietul-
lien käyttöönottoa pääkaupunkiseudun osalta selvitetään tavoitteellisesti. 
Autoverotusta tulee kehittää aloitteen kuvaamaan suuntaan, jossa auton 
päästörasitus on yhä selvemmässä yhteydessä auton omistajan vero-
rasitukseen. Joukkoliikennettä pitää kehittää voimakkaasti.   
 
14.  Ympäristöverotuksen kehittäminen  
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen ehdotukseen kehittää ympäristöverotusta 
osana globaalin talouden ja ilmastopolitiikan hallintaa. Etenkin EU-tasolla 
veroyhteistyötä pitää pyrkiä tiivistämään. Päästöjen vähentämisessä on 
pyrittävä johdonmukaiseen linjaan, joka tukee joukko- ja raideliikennettä 
sekä vähäpäästöisiä kulkuneuvoja.  
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen, että ilmastomuutoksen torjunta 
ja siihen sopeutuminen edellyttävät uudenlaisia keinoja kunta- ja maa-
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kuntatasoilla. Seudullisiin ilmastotalkoisiin tarvitaan uudenlaista aluekehi-
tysvarojen hyödyntämistä ja voimakkaampaa ministeriöohjausta.  
 
16.   Kuudennen ydinvoimalan rakentaminen Suomeen 
 
Suomen tulevaisuuden energiatuotanto on järjestettävä siten, että oma-
varaisuutta lisätään ja kasvihuonekaasupäästöjä leikataan EU-
tavoitteiden mukaisesti. Tällöin kaikki päästöttömät energiatuotantovaih-
toehdot on pidettävä mukana Suomen energiatuotantovalikoimassa, 
myös ydinvoima. 
 
17-18. Ekologiseen rakentamiseen ja lämmittämiseen 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen, että valtion on tuettava uusiu-
tuvien energialähteiden hyödyntämiseen perustuvia lämmitysratkaisuja 
asuinrakentamisessa.  
 
19.  Turpeen kestävän käytön mahdollisuudet selvitettävä 
20.  Torvens klassificering som förnyelsebart bränsle 
 
Puoluekokous viittaa Neljä vuodenaikaa –ilmasto-ohjelmaan ja sen linja-
ukseen, jonka mukaisesti turpeen energiakäytön järkevyyttä on edelleen 
tutkittava ja selvitettävä, ja jos turve osoittautuu koko elinkaaren aikais-
ten vaikutustensa osalta uusiutuviin energialähteisiin verrattavissa ole-
vaksi energialähteeksi, sen hyödyntäminen pitää sallia.  
 
Partikongressen hänvisar till Fyra årstider -klimatdokumentet där linjen är 
att vi också framöver bör utreda det förnuftiga i torven som energikälla, 
och om det visar sig att torven till sina effekter under hela livscykeln kan 
jämföras med de förnyelsebara energikällorna, borde den tillåtas. 
 
21.  Hehkulamppujen myynti on kiellettävä 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen hehkulamppujen myynnin kiel-
tämisestä Suomessa. Hehkulamput on asetettava asteittaiseen myynti-
kieltoon 2-3 vuoden siirtymäajalla. 
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22.  Ilmastonmuutokseen sopeutuminen – puolueen toimet 
 
 Puoluekokous yhtyy aloitteen näkemykseen koulutuksen ja tiedotuksen 
merkityksestä ilmastomuutokseen sopeutumisessa. Kehitysapua on uu-
distettava siten, että sen sekä suorat että epäsuorat ilmastovaikutukset 
huomioidaan jatkossa selvästi.  
 
23.-25 Meriturvallisuus ja öljyntorjunta 
 
Puoluekokous edellyttää, että puoluehallitus toimii sen mukaisesti, että 
Itämeren suojelua edelleen kehitetään ja parannetaan sekä saumatonta 
yhteistyötä muiden Itämeren alueen valtioiden kanssa jatketaan. Suo-
men on myös edelleen lisättävä öljyntorjuntakalustoaan sekä aluskapasi-
teettiaan, jotta voimme varautua myös erityisen suuriin ja vaikeisiin öljy- 
ja kemikaalionnettomuuksiin riittävällä tasolla. 
 
Partikongressen förutsätter att partistyrelsen verkar för att också fram-
över utveckla och förbättra skyddet av Östersjön och fortsätta det intima 
samarbetet med de andra Östersjöstaterna. Finland bör också utöka sin 
oljebekämpningsutrustning och fartygskapacitet för att ha beredskap att 
tillräckligt effektivt kunna bekämpa också särskilt stora och svåra olje- 
och kemikalieolyckor. 
 
26.  Valtakunnallisen vesistöohjelma  
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja velvoittaa puoluehallitusta sekä kan-
sanedustajia toimimaan puoluekokouksen hyväksymän Neljä vuodenai-
kaa -ilmasto-ohjelman mukaisesti niin, että vesistönsuojelua tehostetaan 
ja maahamme saadaan uusi vesistöjen kunnostusohjelma. Puoluekoko-
us edellyttää myös puolueen johtoa toimimaan niin, että vesistöjen kun-
nostamisesta ja käytettävyydestä jatketaan laajaa kansalaiskeskustelua.  
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3.  Henkinen hyvinvointi ja kulttuuripäätökset (27-29) 
 
 
27. Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -ohjelma 
 
Puoluekokouksen hyväksymä asiakirja löytyy kotisivuilta osoitteesta: 
http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat 
 
Kulttuuripäätökset 
 
28.  Kirjastojen toimintaedellytyksiä on parannettava 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen, että kaikkien kansalaisten tasavertai-
set mahdollisuudet käyttää kirjastojen palveluja on jatkossakin turvatta-
va, kirjastojen toimintaedellytyksiä on parannettava ja kirjastopalvelut 
säilytettävä maksuttomina. Valtion tukea kunnille tulee lisätä ja siten 
vahvistaa peruspalveluja kauttaaltaan. Puoluekokous kannustaa kunta-
päättäjiä toimimaan kirjastojen arvostuksen ja resurssien vahvistamiseksi 
kunnissa ja viittaa Ei vain leivästä - kohti henkistä hyvinvointia -
ohjelmaan.  
 
29.  Kulttuuritulkit monikulttuurisuuden tienraivaajiksi 
 
Puoluekokous yhtyy ajatukseen kulttuurien välisen ymmärryksen lisää-
misen tärkeydestä. Puoluekokous viittaa Ei vain leivästä - kohti henkistä 
hyvinvointia -ohjelmaan ja toteaa, että kulttuuritulkkien käyttämistä tulee 
edistää. 
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4. Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -päätökset 
(30-47) 

 
 
30. Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelma 
 
Puoluekokouksen hyväksymä asiakirja löytyy kotisivuilta osoitteesta: 
http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat 
 
 
Kuntapäätökset 
 
31-33. Aluepolitiikka  
 
Aluepolitiikan tulee ensisijaisesti edistää kasvua ja työllisyyttä. Puolueko-
kous viittaa puoluevaltuuston kannanottoihin 7.12.2002 ja 8.3.2006 ja to-
teaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
34.  Kuntien määrää on vähennettävä 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
35.  Metropoliohjelma SDP:lle 
 
Puoluekokous toteaa, että kaupunkiseutujen ja erityisesti pääkaupunki-
seudun kehitys on koko Suomen kannalta keskeistä. Puoluekokous yh-
tyy aloitteen esityksiin ja velvoittaa puoluehallituksen valmistelemaan 
oman metropoliohjelman ja SDP:n oman toiminnan linjaukset pääkau-
punkiseudun kehittämiseksi. 
 
36.  Kunnalliset huono-osaisuuden poistamisohjelmat 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
edistämään hyvinvointistrategioiden käyttöönottoa ja poistamaan huono-
osaisuutta. 
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37.  Valtion ja kuntien rahoitussuhteet 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
38.  Lisää valtionapua kunnille 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
39-40  Kunnallisten palveluiden kehittäminen ja järestäminen 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
41.  Kunta- ja palvelurakenneuudistuksessa parannettava las-

ten peruspalveluja          
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
edistämään lapsiin kohdistuvien vaikutusten arviointia ja olemassa olevi-
en laatusuositusten avulla parantamaan lasten ja nuorten peruspalveluja. 
 
42. Alle 18-vuotiaille julkisten liikuntapaikat maksuttomaksi 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja aktiivisesti edistämään sitä, että 
julkisten liikuntapaikkojen käyttö olisi maksutonta alle 18-vuotiaille. 
 
43.  Avoimuutta kunnalliseen päätöksentekoon 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla toimimaan 
aktiivisesti kunnallisen päätöksenteon avoimuuden lisäämiseksi. 
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44.  Kunnallisten luottamushenkilöiden  
aseman vahvistaminen 

 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että esitys ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
45.  Nuorten yhteiskunnallisen aktiivisuuden parantaminen 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
edistämään sitä, että yhteiskunnallisia asioita käsitellään kouluissa ny-
kyistä enemmän ja, että kouluissa perehdytään demokraattiseen päätök-
sentekoon. Hyvänä keinona on lasten parlamenttien ja nuorisovaltuusto-
jen toiminnan edistäminen. 
 
46.  Kuntien vanhusneuvostot lakisääteisiksi 
 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen toimimaan sen edistämiseksi, 
että jokaiseen kuntaan saataisiin vanhusneuvosto. 
 
47.   Ikääntyvät maahanmuuttajat 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen - ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
edistämään sitä, että ikääntyneiden maahanmuuttajien erityistarpeet ote-
taan huomioon kuntien vanhuspoliittisissa ohjelmissa, kotouttamisen 
suunnittelussa ja muuallakin kunnallisessa toiminnassa. 
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5. Kansainväliset päätökset (48-71) 
 
48-53. Euroopan unioni ja Eurooppa-politiikkaa 
 
Puoluekokous toteaa, että Lissabonin sopimus on hyvä pohja jatkaa 
EU:n toiminnan kehittämistä kansalaisten parhaaksi. Päätöksentekojär-
jestelmän edelleen kehittämisen pohdintaa tulee jatkaa kokemusten poh-
jalta, joita saadaan uuden sopimuksen säädösperustan mukaisesta toi-
minnasta EU:n tasolla. SDP suhtautuu myönteisesti unionin kehittämi-
seen täysmääräisen poliittisen yhteistyön suuntaan. 
 
Suomen Sosialidemokraattisen Puolue tiivistää suhteitaan Euroopan So-
sialidemokraattiseen Puolueeseen sekä Euroopan parlamentin sosiali-
demokraattiseen ryhmään yhä käytännöllisempään ja konkreettisempaan 
yhteistyöhön pyrkien. SDP tulee vaikuttamaan siihen, että Euroopan par-
lamentin sosialidemokraattiset jäsenet työskentelevät aktiivisesti SDP:n 
ajamien asioiden puolesta.  
 
SDP ja sen sisarjärjestöt panostavat jäsenistönsä koulutukseen ja ennen 
kaikkea poliittisen tietoisuuden lisäämiseen Euroopan unionin asioissa. 
Koulutus ulottuu päätöksentekijöistä rivijäseniin. Sosialidemokraattisten 
toimijat tulevat omassa toiminnassaan pitämään esillä kansallisen ja eu-
rooppalaisen päätöksenteon vuorovaikutusta sekä nostamaan puheen-
vuoroissaan säännönmukaisesti esille sosialidemokraattien toimintaa ja 
tavoitteita Euroopan unionissa.      
 
Sosialidemokraateille tärkeitä teemoja, kuten sosiaalista Eurooppaa, 
ympäristöpolitiikkaa ja EU:n merkitystä kansanvälisenä toimijana konkre-
tisoidaan ja kansantajuistetaan kaikessa SDP:n toiminnassa. 
EU-politiikka on yksi tärkeimmistä osista SDP:n poliittista toimintaa. So-
sialidemokraatit tulevat kaikilla politiikan tasoilla nostamaan tavoitetaso-
aan Euroopassa. Lisäksi tuomme esiin, miten SDP:n tavoitteita on saa-
vutettu. SDP luo jatkuvasti ja systemaattisesti uusia käytännön tavoitteita 
suomalaiselle EU-politiikalle. 
 
Valmistauduttaessa vuoden 2009 vaaleihin sosialidemokraattiset toimijat 
osallistuvat Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen vaaliohjelman 
valmisteluun ja työstävät kansalliseen keskusteluun sopivat poliittiset 
kärjet. SDP kehittää yhteistyötä joustavasti eri toimijoiden välillä kana-
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voiden poliittiseen työhön kaikkien sd-toimijoiden ammattitaidon ja asian-
tuntemuksen. Tässä työssä myös europarlamenttivaltuuskunnan ja Eu-
roopan parlamentin sos.dem. ryhmän sihteeristön resurssit ovat tärkeällä 
sijalla. Myös SDP:n puoluetoimiston kansainvälisen ja Eurooppa-työn re-
sursseja tulee lisätä. 
 
54.  Mukaan globaaliin edistyksellisten yhteistyöhön 
 
Puoluekokous toteaa, että puoluehallitus huomioi Global Progressive Fo-
rumin kehittämiseen liittyvät tavoitteet puolueen kansainvälisen toimin-
nan suunnittelussa, toteuttamisessa ja toimeenpanossa.     
 
55.  SDP:n tiivistettävä kansainvälistä yhteistyötään muiden 

maiden sosialidemokraattisiin puolueisiin 
 
Kansainvälinen toiminta on eräs tärkeimmistä SDP:n painopistealueista. 
Kansainvälisen toiminnan muotoihin ja resursseihin tullaan puoluekoko-
uskaudella kiinnittämään erityistä huomiota. Puoluekokouskauden aika-
na vahvistetaan puolueen toimitsijoiden ja aktiivien mahdollisuuksia osal-
listua kansainvälisen toimintaan mukaan lukien toimitsijavaihto veljes-
puolueiden kesken.  
 
56.  Rauhanturvaaminen ei ole kehitysyhteistyötä 
 
Puoluekokous toteaa, että Suomessa noudatetaan vakiintuneita, 
OECD:n kehitysapukomitean (DAC) hyväksymiä määritelmiä kehitysyh-
teistyömenojen luokittelussa ja viittaa myös lausuntoon ja päätösesityk-
seen aloitteesta 64. Puoluekokous velvoittaa SDP:ta toimimaan sen puo-
lesta, että rauhanturvaamista ei lasketa kehitysyhteistyöksi tulevaisuu-
dessakaan. 
 
57.  Asevelvollisuusarmeijan säilyttäminen 
58.  Suomessa on siirryttävä yleiseen kansalaispalvelukseen 
 
Puoluekokous toteaa, että miesten yleinen asevelvollisuus on perusta 
koko maan puolustamiselle. Nykyinen asevelvollisuusjärjestelmä perus-
tuu Suomen turvallisuus- ja puolustuspoliittisten toimintalinjauksiin, eikä 
sitä ole perusteltua muuttaa. 
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59.  Siviilipalveluksen yhdeksi suorittamismuodoksi palomies-
luokan suorittaminen 

 
Puoluekokous toteaa, että vuoden 2008 alusta voimaan tullut siviilipalve-
luslaki selkeyttää siviilipalveluksen asemaa ja tehtäviä ja siinä on selvästi 
mukana myös varautuminen kriisiajan tehtäviin. Siviilipalvelus on yksi ta-
pa hoitaa maanpuolustusvelvollisuus. Siviilipalveluksen sisältöjä ja palve-
lusolosuhteita sekä siviilipalvelusmiesten sosiaalista asemaa tulee edel-
leen kehittää.  Siviilipalveluksen ei ole kuitenkaan tarkoitus toimia amma-
tillisen koulutuksen väylänä. Yleisen koulutusjärjestelmän tehtävä on 
vastata ammatillisen koulutuksen tarpeista. Lisäksi puoluekokous viittaa 
aloitteista 67-71 annettuun vastaukseen.  
 
60.  Pakolaiskiintiötä kasvatettava 
 
Puoluekokous toteaa, että Suomeen vastaanotetaan vähintään 750 ns. 
kiintiöpakolaista vuodessa. Kiintiö on myös pyrittävä täyttämään. 
 
61.  Säällinen työ kaikille maailman ihmisille 
 
Puoluekokous toteaa, että maailmanlaajuinen ammattiyhdistysliike on 
kansainvälisen kansalaisyhteiskunnan tärkeä ja vaikutusvaltainen osa. 
Ay-oikeudet ovat perustavanlaatuisia ihmisoikeuksia, joiden toteutumista 
on edistettävä kaikkialla maailmassa. Suomen on toimittava sen eteen, 
että Kansainvälisen työjärjestön ILO:n työelämän perusoikeuksia nouda-
tetaan kaikkialla maailmassa. Työelämän perusoikeudet on sisällytettävä 
globaaleihin pelisääntöihin ja niiden edistämisen on oltava keskeinen osa 
EU:n ulkopolitiikkaa. ILO:n roolia on tulevaisuudessa vahvistettava. 
 
62.  Työ on oikeus ympäri maailman 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen tavoitteeseen, että SDP puolustaa kaikkial-
la maailmassa heikoimmassa asemassa olevien ihmisten oikeutta koh-
tuulliseen toimeentuloon. 
 
63.  YK:n rakenteita on demokratisoitava 
 
Yhdistyneiden Kansakuntien (YK) toimintatapoja tulee tehostaa ja pää-
töksentekoa demokratisoida. SDP tukee YK:n uudistusprosessia sekä 
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UNEOn perustamista ja toimii sukupuolten välisen tasa-arvon vahvista-
miseksi YK:ssa. YK:n toiminta tarvitsee poliittista tukea ja yhteisesti so-
vittujen päätösten toimeenpanoon tulee taata riittävät resurssit. ILO:n 
asemaa vahvistetaan lisäämällä sen roolia ja vastuuta kansainvälisten 
työehtojen määrittäjänä. YK:n turvallisuusneuvostoa on kasvatettava ja 
veto-oikeus on poistettava. 
 
64.  Kehitys kuuluu kaikille 
 
SDP:n tavoitteena on kehitysyhteistyöhön suunnattujen määrärahojen 
BKTL-osuuden nostaminen asteittain 0,7 prosenttiin. Kuluvan vaalikau-
den aikana Suomen tulee toteuttaa EU-linjauksen mukainen kehitysyh-
teistyömäärärahojen tavoite. Kaikkien ns. rikkaiden kehittyneiden maiden 
on nostettava kehitysapunsa YK:n suosittamaan 0,7 prosenttiin kansan-
tulostaan. Tähän tavoitteeseen myös Suomen tulee olla sitoutunut. Kehi-
tysyhteistyön tulee olla laadukasta ja perustua laaja-alaiseen yhteistyö-
hön avunantajayhteisön kanssa. SDP suhtautuu myönteisesti perinteisis-
tä ratkaisuista poikkeavien rahoituslähteiden etsimiseen kansainvälisen 
kehitysrahoituksen kasvattamiseksi. Resursseja tulee ohjata riittävästi 
myös hallintoon sekä kotimaassa että kentällä. YK:n alajärjestöjä voi-
daan käyttää kasvavien määrärahojen tehokkaaseen kanavointiin. SDP 
tukee innovatiivisten kehitysrahoituslähteiden, kuten valuutanvaihtove-
ron, pääomaveron, lentoveron, asekauppaveron sekä hiilidioksidiveron 
käyttöönottoa. 
 
65.  Lapsen oikeudet – meidän maailmamme 
 
Suomen tulee ratifioida YK:n Yleiskokouksen lisäpöytäkirja Lapsikaupas-
ta, lapsiprostituutiosta ja lapsipornografiasta. Lasten oikeuksien sopi-
muksen täytäntöönpanosta ja seurannasta on tiedotettava laajasti ylei-
sölle, erityisesti lapsia ja nuorisoa edustaville järjestöille ja ryhmille. SDP 
vahvistaa kaikilla toimilla politiikassa sitoutumista lasten oikeuksien suo-
jelemiseen. Alle 18-vuotiaita ei voida käyttää aseelliseen palvelukseen. 
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66.  Jokaiselle lapselle oikeus peruskoulutukseen 
 
SDP tukee vuosituhattavoitteiden toteutumista ja toteaa, että koulutuk-
sen saatavuuden laadun ja tasa-arvoisuuden kehittämisen tulee olla 
keskeisellä sijalla globaalissa kehityspolitiikassa niin YK:n tasolla kuin 
suomalaisessa kehitysyhteistyössä. 
 
67.-71. Nato-kanta 
 
Puoluekokous toteaa, että Suomen ulko- ja turvallisuuspoliittinen asema 
on vakaa ja viittaa muilta osin puoluekokouksen kansainvälispoliittiseen 
julkilausumaan. 
 
 
 
6.  Laki- ja hallintopäätökset (72-97) 
 
72.  Ennakkoäänestysmahdollisuuksien kehittäminen  
73.  Eduskuntavaalit siirrettävä toukokuulle  
 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että ennakkoäänestyspaikkojen tavoi-
tettavuutta edelleen parannetaan lähtökohtana kansalaisten yhdenver-
taisuuden toteuttaminen, ja että eduskuntavaalien ajankohdan siirtämistä 
selvitetään. Suomalaiseen poliittiseen kulttuuriin on kuulunut vaaleja 
koskevien uudistusten tekeminen mahdollisimman laajalla poliittisella 
pohjalla. Tätä linjaa on syytä jatkaa myös tulevissa vaalijärjestelmän uu-
distuksissa, kun haetaan ratkaisua muun muassa vaalien ajankohtaan ja 
poliittiseen suhteellisuuteen vaalijärjestelmässä. 
 
74. Kansanedustajien ja kunnanvaltuutettuja kausien  

maksimimääräksi kolme  
75. Eduskunnan arvovaltaa lisättävä  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että vaaleissa valittujen edustajien yhteys 
ihmisten arkeen säilyy elävänä ja että edustuksellinen demokratia mah-
dollistaa tämän yhteyden ylläpitämisen edustajakauden aikana. Puolue-
kokous hylkää esityksen kansanedustajien ja kunnanvaltuutettujen pe-
räkkäisten kausien rajaamisesta ja korostaa sen sijaan vaalijärjestelmän 
toimivuutta. Vaalijärjestelmää uudistettaessa on varmistettava, että ää-
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nestäjien ja valittavien edustajien yhteys rakentuu aidosti niin, että ää-
nestäjät voivat tuntea valittavan edustajan ja edustaja äänestäjäkuntan-
sa.  
 
76.  Presidentin vaalien ja eduskuntavaalien yhdistäminen ja  

kansanedustajien määrän pienentäminen 
 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin.       
 
77.  SDP:n on vahvistettava parlamentarismia  
 
Puoluekokous pitää perusteltuna tarkastella perustuslain kokonaisuutta 
pitkäjänteisesti. Parlamentarismin vahvistamisen tulee tapahtua nykyisen 
perustuslain toimivuuden arvioinnin pohjalta. Muutosten toteuttaminen 
edellyttää laajaa puolueiden välistä yhteisymmärrystä. SDP määrittelee 
omat kantansa uudistukseen laajan kenttäkäsittelyn jälkeen puolueval-
tuustossa keväällä 2009. 
 
78.  Kunnallisvaaleihin osittainen alueellinen valinta  
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että kunnilla tulee olla mahdollisuudet erilaisiin kokeiluihin, ja 
toteaa, että ehdotetun kunnallisvaalin järjestämismallin perusteita, toteut-
tamisvaihtoehtoja ja vaikutuksia tulee selvittää. Samalla on selvitettävä, 
miten alueellinen edustavuus turvataan entistä suuremmissa kuntakoko-
naisuuksissa. 
 
79.  Kuntaliitoksissa aina kansanäänestys  
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että aloite ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
 
80.  Julkisen palvelutehtävän hoitoa yksityisoikeudellisissa 

yhteisöissä koskevia säädöksiä täsmennettävä  
 
Puoluekokous toteaa, että yksityisoikeudellisten yhteisöjen asemaa ja 
ohjausta tulee selvittää ja tarvittaessa säädellä erityisnormein niiden hoi-
taessa julkisrahoitteisia palvelutehtäviä. Julkisten palvelujen tilaajien ja 
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tuottajien vastuu on järjestettävä siten, että vastuu itse toiminnasta säilyy 
aina demokraattisessa kontrollissa. 
 
81.  Lasten kanssa työskentelyn estämisestä lapsia vastaan 

tehtyihin rikoksiin syyllistyneiltä 
 
Puoluekokous pitää perusteltuna lisätä lasten turvallisuutta ja katsoo tar-
peelliseksi selvittää lasten parissa työskentelevien rikostaustan tarkista-
mista koskevan lain (504/2002) uudistamista siten, että se kokonaan 
kieltäisi ja säätäisi rangaistavaksi lapsen seksuaaliseen hyväksikäyttöön 
tai muuhun lasta vastaan tehtyyn rikokseen syyllistyneen palkkaamisen 
työskentelemään lasten kanssa riippumatta tuomiosta kuluneesta ajasta. 
Myös erilaisten vapaaehtoistyöntekijöiden saattamista lain sovelta-
misalan piiriin tulee selvittää.  
 
82-84 Suomalaisten arki on turvattava ja rikoksentorjuntatyötä 

jäntevöitettävä 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen lisätä arjen turvallisuutta Suomessa 
erityisesti sosiaalipolitiikan keinoin. On poliittisten päätöksentekijöiden 
vastuulla toimia siten, että Suomi säilyy yhtenä maailman turvallisimmiksi 
koetuista yhteiskunnista.  
 
Puoluekokous pitää perusteltuna parantaa turvakotien toimintaedellytyk-
siä ja monipuolistaa niiden palveluja, lisätä vertaistukitoimintaa verkossa, 
selvittää ns. lievien pahoinpitelyjen asianomistajarikos-statuksen poista-
mista ja laatia kansallinen poikkihallinnollinen toimintaohjelma naisiin 
kohdistuvan väkivallan poistamiseksi.  
 
85.  Valtion turvaama oikeudenkäynti pienituloisille  
 
Puoluekokous toteaa, että yleisen oikeusavun kyvystä huolehtia perus-
tehtävistä tulee pitää kiinni ja huolehtia erityisesti kaikkein pienituloisim-
pien oikeusturvan takeista. Valtion varoista maksettavia enimmäispalkki-
oita tulee säädellä erikseen.  
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86.  Sähköinen kansalaisuus  
 
Puoluekokous toteaa, että kansalaisten sähköisiä palveluja tulee lisätä ja 
sähköisten varmenteiden käyttöönottoa edistää merkittävästi. Tavoittee-
na tulee olla Suomen nostaminen uudelleen tietoverkoissa tapahtuvan 
asioimisen kärkimaaksi, jossa jokaisella kansalaisella on käytössään 
sähköinen henkilökortti tai muu varmenne.  
 
87.  Suomen kansalaisuuden saamista takaisin helpotettava  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että Suomen kansalaisuuden saantiin liit-
tyvät asiakasmaksut pysyvät kohtuullisina ja asiaan liittyvä hallintomenet-
tely pidetään yksinkertaisena vähentämällä tarpeetonta byrokratiaa.  
 
88.  Kansalaisjärjestöjen toimintaedellytysten parantaminen  
89.  Kansainvälisten järjestöjen rekisteröityminen Suomen 

yhdistysrekisteriin  
 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden tavoitteeseen turvata kansalaisjärjestöjen 
asema ja pitää perusteltuna arvioida englannin kielen mahdollistamista 
sallittuna sääntökielenä. Uudistettavan yhdistyslain on turvattava jousta-
va kansalaisten yhteistoiminta. Uudistuksessa on huomioitava teknisten 
apuvälineiden käyttö kokouksissa ja muussa päätöksenteossa. Lisäksi 
yhdistyksen kirjanpito, hallinto tai tilintarkastus eivät uudistuksen jälkeen 
saa kohtuuttomasti vaatia resursseja tai lisätä kustannuksia. Puolueko-
kous vetoaa kunnallisiin päättäjiin, jotta kansalaisjärjestöjen käyttöön 
saadaan niiden tarvitsemia toimintatiloja. Erityisesti tämä koskee lapsi-, 
nuoriso- ja eläkeläisjärjestöjen toimintaa.  
 
90.  Siviilivihkimiselle järjestettävä arvokkaat puitteet  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että siviilivihkiminen voidaan toimittaa tilai-
suuden luonteeseen sopivissa paikoissa.    
 
91-92. Seksin oston kriminalisointi lainsäädännöllä sekä prosti-

tuoiduille tukitoimia 
 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että seksin oston kriminalisointia kos-
kevan vuoden 2006 uudistuksen toimeenpanosta ja vaikutuksista teh-
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dään kattava selvitys, jonka jälkeen päätetään mahdollisista jatkotoimis-
ta. Samalla puoluekokous kiirehtii tukipalvelujen kehittämistä prostituuti-
osta irrottautuville.    
 
93.-95.  Samaa sukupuolta oleville pareille adoptio-oikeus  
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen tehdä adoptiosta mahdollinen samaa 
sukupuolta oleville rekisteröidyille pareille.  
 
96.  Miina Sillanpäälle liputuspäivä  
 
Puoluekokous katsoo, että puoluehallituksen tulee selvittää mahdolli-
suuksia Miina Sillanpään liputuspäivän aikaansaamiseksi. 
 
97.  Ansiokkaasta toiminnasta kunniamerkki  
 
Puoluekokous katsoo, ettei aloite anna aihetta toimenpiteisiin.  
 
 
 
7.  Talous-, työllisyys- ja veropäätökset (98-141) 
 
 
98-100. Työttömyyden poistaminen ja aktiivinen talouspolitiikka
  
Puoluekokous asettaa SDP:n suureksi tavoitteeksi 2010-luvulla täystyöl-
lisyyden saavuttamisen. Täystyöllisyyden tulee olla myös seuraavan hal-
litusohjelman päätavoite ja siihen tulee pyrkiä laaja-alaisella talouspolitii-
kan toimenpidekokonaisuudella. SDP:n kannattamaa täystyöllisyyspoli-
tiikkaa on kuvattu Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmassa. 
 
101.  Vaihtoehtoisia mittareita bruttokansantuotteelle 
 
Puoluekokous suhtautuu myönteisesti inhimillistä kehitystä kuvaavien 
mittareiden kehittämiseen ja rohkaisee käyttämään niitä bruttokansan-
tuotteen rinnalla, kun kuvataan elintasoa ja hyvinvointia. 
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102-103. Hyvinvointipalvelujen rahoitus 
 
Puoluekokous toteaa, että kuntien verotusoikeutta on syytä laajentaa ja 
valtionosuusjärjestelmää kehittää siten, että kunnat voivat aiempaa lä-
pinäkyvämmin kerätä hyvinvointipalveluiden vaatiman rahoituksen. Puo-
luekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan. 
 
104-106. Tuloerojen kaventaminen  
 
Puoluekokous toteaa, että oikeudenmukainen tulonjako on yksi SDP:n 
tavoitteista ja oikeudenmukaisuus tulee olemaan keskeinen teema 
SDP:n kuntavaalikampanjassa. SDP ottaa tavoitteekseen oikeudenmu-
kaisen verotuksen, jossa verokertymä kerätään laajalla veropohjalla pai-
nottaen nykyistä enemmän pääomatulojen ja suurten varallisuuksien ve-
rotusta, näin samalla tasaten tuloeroja. 
 
107.  EMU-järjestelmä uudistettava 
 
Puoluekokouksen mielestä eurooppalaista talouskeskustelua on seurat-
tava tarkoin ja SDP:n tulee politiikallaan vaikuttaa EMU-järjestelmän va-
kauden, toimintakyvyn ja läpinäkyvyyden edistämiseksi. Talouspolitiikan 
tavoitteena on vakauden ohella oltava korkea työllisyys. 
 
108.  Valtiovarainministeriö on jaettava kahdeksi ministeriöksi  
 
Puoluekokous katsoo, että talouspolitiikan valmistelua ja kehysbudjetoin-
tia on tarpeen kehittää painottaen erityisesti avoimuuden ja läpinäkyvyy-
den lisäämistä. 
 
 
Veropäätökset 
 
109-111.  Valuutanvaihto ja kansainväliset verot 
 
Puoluekokous toteaa, että SDP kannattaa sellaista kansainvälistä talo-
uspolitiikkaa, jolla edistetään maailmantalouden tuloerojen kaventumista 
sekä kansainvälisen talouden vakautta ja kasvua. Globalisaatio vaatii yli-
kansallista talouspolitiikkaa, jonka osana on vahvistettava kansainvälisiä 
talousinstituutioita sekä otettava käyttöön kansainvälisiä veroja. Puolue-
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kokouksen mielestä Suomen tulee jatkaa aktiivista työtä toimivien kan-
sainvälisten maksu- ja veromuotojen löytämiseksi kehitysyhteistyön ra-
hoittamiseksi. Tämä ei saa heikentää sitoutumista kehitysrahoituksen 0,7 
prosenttiyksikön BKTL-tavoitteeseen. 
 
112-116. Verotus oikeudenmukaiseksi 
 
Puoluekokous asettaa SDP:n tavoitteeksi ansio- ja pääomatuloverotuk-
sen uudistamisen siten, että eri tulolajien veroasteet lähestyvät toisiaan, 
käytännössä kiristämällä pääomatuloverotusta ja alentamalla ansiotulo-
verotusta. Puoluekokous katsoo että myös suurten omaisuuksien verot-
taminen on syytä pitää puolueen tavoitteena verokertymää laajentavana 
ja oikeudenmukaisuutta lisäävänä instrumenttina. 
 
117-118. Varallisuusveron palauttaminen 
 
Puoluekokouksen mielestä pääomatulo- ja omaisuusverotuksen kehittä-
misessä ensisijaista on varmistaa osinkotulojen riittävä verotus. Puolue-
kokouksen mielestä veropohjaa on syytä laajentaa oikeudenmukaisuutta 
lisäten niin, että ansiotuloverotusta voidaan keventää silti samanaikai-
sesti vahvistaen hyvinvointipalvelujen rahoituspohjaa. Pääomatulovero-
tusta on syytä jonkin verran kiristää ja omaisuusverotusta uudistaa. Kiin-
teistövarallisuuden verotusta on edelleen kehitettävä oikeudenmukai-
suutta painottaen. Peritystä yritys-, maatila- ja metsävarallisuudesta on 
maksettava jatkossakin perintöveroa. 
 
119-121. Pieni- ja keskituloisten ja eläkeläisten sekä pääomatulojen 

verotuksesta suhteessa palkkatulojen verotukseen 
 
Pieni- ja keskituloisten verotuksen keventäminen on perusteltua osana 
verotuksen kokonaisuudistusta, jossa verotuksen painopiste siirretään 
muualle kuin työn verotukseen. Palveluiden ja sosiaaliturvan rahoitus on 
turvattava ja veropohja on pidettävä laajana. Eläketulon verotus ei saa 
olla kireämpää kuin vastaavan palkkatulon.  
 
122-123.  Pääomaverotus 
 
Puoluekokouksen mielestä listaamattomista yrityksistä saatavien osinko-
tulojen verotusta tulee uudistaa. Kansainvälistä yhteistyötä veroparatiise-
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ja vastaan on jatkettava ja harmaata taloutta torjuttava tehokkaasti. Yh-
tenäisen, pääoma- ja ansiotuloja koskevan progressiivisen tuloveron 
luomisen mahdollisuudet on selvitettävä verotuksen kokonaisuudistuk-
sen yhteydessä. 
 
124.  Perintöveroa uudistettava oikeudenmukaisemmaksi 
 
Puoluekokouksen mielestä perintöveroa tulee maksaa myös yritys-, 
maatila- ja metsävarallisuudesta. Perintöveron oikeudenmukaisuudesta 
on huolehdittava niin, että myös suurimmista yritysvarallisuusperinnöistä 
maksetaan tulevaisuudessakin veroa. 
 
125-126. Ruoan arvonlisävero 
 
Puoluekokous toteaa, että SDP on johdonmukaisesti ollut sillä kannalla, 
että työpaikkaruokailun ja ravintolapalvelujen arvonlisäverokanta on las-
kettava samalla tasolle kaupparuoan kanssa. Tämä edellyttää toimia 
EU:ssa. Ruoan arvonlisäverokannan eriyttäminen elintarvikkeiden ter-
veellisyyden perusteella on selvitettävä.  
 
127-128.  Valtio edistämään kaupunkiliikennettä ja työmatkakulut 
 
Puoluekokous lausuu, että on tarpeen selvittää matkakuluvähennyksen 
kehittämistä, tavoitteena työllisyyden edistäminen ja joukkoliikenteen 
käytön lisääminen.  
 
130-131. Ajoneuvoverotus 
 
Puoluekokouksen mielestä koko autoilun verotusta on kehitettävä ympä-
ristöä säästävään ja joukkoliikennettä tukevaan suuntaan. Auton hankin-
taveroa on kehitettävä voimakkaammin pienipäästöisiä autoja suosivaan 
suuntaan. Samoin ajoneuvoverossa on tulevaisuudessa vahvistettava 
ympäristönäkökohtia. 
 
Dieselin vuotuinen käyttömaksu tulee porrastaa uudistaen samalla polt-
toaineverotuksen rakennetta. Uusissa diesel-autoissa tulee olla hiukkas-
suodatin matalamman autoveron edellytyksenä. 
 
 



Pöytäkirjan liitteet  
 

 

495 

132.  Kiinteistöverojärjestelmää on uudistettava 
 
Puoluekokouksen mielestä kiinteistöverotusta tulee kehittää oikeuden-
mukaisemmaksi siten, että suurten kiinteistöjen omistajat ottavat kannet-
tavakseen nykyistä suuremman osan kiinteistöveron rasituksesta. Puo-
luekokouksen mielestä rakentamattoman kaavoitetun tonttimaan ylimää-
räisen kiinteistöveron ylärajaa tulee korottaa, jotta tämä verotuksellinen 
keino voisi aiempaa tehokkaammin jouduttaa asuntotuotantoa nopeasti 
kasvavilla alueilla. Korotettu vero tulee säilyttää sellaisena, että se ei 
edelleenkään koske omistajan vakituisessa asuinkäytössä olevia omako-
titontteja. 
 
133.  Alkoholin terveyshaitat kuriin 
 
Puoluekokous toteaa, että alkoholiverotusta on kehitettävä painottaen 
kansanterveydellisistä lähtökohtia ja pitäen samalla huolta siitä, että laa-
jamittainen pimeä alkoholikauppa ei lähde liikkeelle.  
 
134.  Pienyrittäjälle mahdollisuus siirtyä vuosittain tapahtuvan  

arvonlisäveroilmoituksen tekoon 
 
Puoluekokous toteaa, että pienyrittäjien sosiaaliturvan kehittäminen on 
myös jatkossa tärkeä osa puolueen sosiaalipoliittisia tavoitteita. 
 
135.  Yrittäjien sosiaalista asemaa on parannettava 
 
Puoluekokous toteaa, että pienyrittäjien sosiaaliturvan kehittäminen on 
myös jatkossa puolueen sosiaalipoliittisia tavoitteita. 
 
136.  Akateemisen loppututkinnon suorittaneiden verotus 
 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
137.  Asuntojen varainsiirtoveron poistaminen 
 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
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138.  Omavastuuosuuden poistaminen luottamusmiesverosta 
 
Puoluekokous asettaa SDP:n tavoitteeksi tuloverolain muuttamisen siten, 
että luottamusmiesverot voidaan vähentää erillisinä, rinnastamatta niitä 
muihin tulonhankkimiskuluihin.  
 
139.  Katto kunnalliselle veroäyrille 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja toteaa, että aloite ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
140.  Päivähoitomaksuista veroale 
 
Puoluekokous toteaa, että kunnallista päivähoitoa tulee kehittää niin, että 
se ottaa paremmin huomioon lapsiperheiden tarpeet ja edistää siten työl-
lisyyttä sekä viittaa Toimiva kunta - hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan. 
Verotuksen oikeudenmukaisuuden kannalta on tarve käydä läpi sitä, mi-
ten verotus kohtelee eri ryhmiä, kuten esimerkiksi lapsiperheitä.  
 
141.  Asuntolainojen korkojen verovähennyskelpoisuudesta on 

luovuttava 
 
Puoluekokouksen mielestä asumisen erilaisia tukimuotoja tulee kehittää 
pitäen tavoitteena sitä, että vuokra- ja omistusasumisen tukimuodot ovat 
keskenään yhdenvertaisia.  
 
 
 
8.  Elinkeinopäätökset (142-153) 
 
142.  Lakkautettavien teollisuuslaitosten pakkolunastusta har-

kittava 
 
Puoluekokous toteaa, että on selvitettävä, miten yritysten ja työnantajan 
vastuuta henkilöstön uudelleen koulutuksesta ja uudelleen työllistymises-
tä voidaan tuotantolaitosten sulkemistilanteissa lisätä. Puoluekokous 
edellyttää selvitettävän toimenpiteet, joilla voidaan estää käyttökelpoisten 
tuotantolaitosten ja infrastruktuurien purkaminen, jos niille on osoitetta-
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vissa tarkoituksenmukaista käyttöä sekä maan hallitukselta valmius-
suunnitelma äkillisten alueellisten rakennemuutosten varalta.   
 
143.  Valtionyhtiöiden myynti on kiellettävä 
 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että valtionyhtiöiden omistaja- ja ohja-
uspolitiikkaa terävöitetään ja viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -
ohjelmaan.  
 
144-145. Metsäteollisuuden toimintaedellytykset ja kehittäminen 
 
Puoluekokous on huolissaan metsäteollisuuden toimintaedellytyksistä ja 
voimakkaasta rakennemuutoksesta ja katsoo, että näitä on parannettava 
alan teollisuuden, ammattijärjestöjen ja valtion yhteisin toimenpitein. 
Myös metsänomistajien on osallistuttava tähän toimintaan. Suomessa 
tarvitaan myös tulevaisuudessa metsäteollisuuden tuotantoa. 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että Suomen metsäteollisuuden puun-
saanti turvataan ja metsätaloutta kehitetään sekä metsänuudistamisvel-
voitetta vahvistetaan. Puoluekokous toteaa, että puun energiakäytön li-
sääminen edellyttää alan energiatuotantotapojen kehittymistä, jotta tuo-
tanto kansantaloudellisen kannalta on perusteltua ja järkevää sekä viittaa 
Neljä vuodenaikaa -ilmasto-ohjelmaan. 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että metsäteollisuuden toimintamahdolli-
suudet säilyvät Suomessa. Se edellyttää pitkäjänteistä liikennepolitiik-
kaa, ratojen peruskunnostusta ja puutavarajärjestelmien kehittämistä. 
Rakennemuutoksen hallitsemiseksi tulee kehittää uusia tuotteita tutki-
mus- ja kehittämistoiminnalla. Perusteollisuudelle tulee turvata myös kil-
pailukykyisen energian saanti. Puoluekokous pitää kansantaloudellisesti, 
mutta myös aluepoliittisesti tärkeänä turvata metsäteollisuuden toiminta-
edellytykset. 
 
146.  Maataloustukien läpinäkyvyyttä seurattava 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että maataloustuen kokonaisuus on kan-
salaisten arvioitavissa ja pitää perusteltuna, että budjettimenettelyn lä-
pinäkyvyyttä lisätään. 
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147.  Kalastuskortti kännykällä 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja katsoo, että kalastuskortin ja viehe-
lupamaksun maksamisen tulisi olla mahdollisimman helppoa ja että kortti 
ja maksu pitäisi voida lunastaa myös lyhyeksi ajaksi. 
 
148.  Luonnonlohen ja -taimenen kantoihin tehoelvytys 
 
Puoluekokous katsoo, että vaelluskalojen luonnonkantojen säilyttämisen 
ja niiden elinvoimaisuuden turvaamisen tulee olla kalastuspolitiikan kes-
keisiä tavoitteita ja viittaa Neljä vuodenaikaa -ilmasto-ohjelmaan. 
 
149. Lapset kuluttajina ja median käyttäjinä 
 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että kuluttajalakia tulee ajanmukaistaa 
niin, että myös lapset ja nuoret tulevat kuluttajalaissa paremmin huomi-
oiduksi.  
 
150-151.  Pikalaina-alalle tarkempi kontrolli 
 
Puoluekokous pitää perusteltuna pikavippijärjestelmään liittyvän lainsää-
dännön tarkistamista.  
 
152.  Tieto päivittäistavaratuotteiden ekologisesta kuormituk-

sesta kuluttajien saataville 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että kuluttaja voi tehdä tietoisempia osto-
päätöksiä. Tuotteiden merkintöjä on monipuolistettava ja kuluttajaneu-
vontaa lisättävä. 
 
153.  Energialuokituksen laajentaminen kaikkeen kodin elekt-

roniikkaan 
 
Puoluekokous katsoo, että energialuokitus tulee laajentaa kaikkeen ko-
din elektroniikkaan. 
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9. Liikennepäätökset (154-169) 
 
 
154-158. Raideliikenne 
 
Puoluekokous edellyttää, että perusradanpidon ja raideliikenteen kehit-
tämisen määrärahoja lisätään tuntuvasti. Raideliikenteen kehittämisessä 
tavoitteena tulee olla nopeuksien nostaminen, tavarakuljetusten tehos-
taminen ja raidekapasiteetin lisääminen kaikilla pääradoilla. 
 
Puoluekokous edellyttää, että suuntaamalla julkista tukea joukkoliiken-
teeseen, joukkoliikenteen palvelutasoa nostetaan ja lippujen hintoja 
alennetaan.  
 
159-161. Tieverkosto 
 
Puoluekokous kannattaa liikenneväylien ylläpidon, hoidon ja kehittämi-
sen määrärahojen tuntuvaa nostoa nykytasosta. 
 
Puoluekokous yhtyy arvioon E18 -tieyhteyden kansallisesta merkitykses-
tä ja hankkeen toteuttamisen tärkeydestä. Puoluekokous pitää tärkeänä, 
että E18 -yhteysvälin Helsinki-Vaalimaa toteuttaminen nostetaan yhdeksi 
keskeisimmistä tiehankkeista, joita kuluvalla vaalikaudella käynnistetään.  
 
Puoluekokous tukee sähköisen tullauksen käyttöönottoa itärajan rekka-
jonojen helpottamiseksi. 
 
162-163. Vesiliikenne 
 
Puoluekokous edellyttää, että valtiovallan suunnitellessa väylähankkei-
den pitkänaikavälin investointiohjelmaa, meriväylien kunnostus- ja syven-
tämistarpeet otetaan huomioon. Hankkeiden toteuttamisjärjestykseen 
vaikuttavat investointien hyöty-kustannussuhde ja satamien kehittämis-
tarpeet.  
 
Puoluekokous toteaa, että kotimaan kanavahankkeita on syytä arvioida 
Saimaan kanavan vuokrasopimusneuvotteluiden jälkeen.   
164-165. Joukkoliikenne 
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Puoluekokous edellyttää, että suuntaamalla julkista tukea joukkoliiken-
teeseen joukkoliikenteen palvelutasoa nostetaan ja lippujen hintoja alen-
netaan. Tavoitteena tulee olla joukkoliikenteen markkinaosuuden nosta-
minen 15 prosentista 20 prosenttiin. 
 
Puoluekokous tukee harvaan asuttujen alueiden joukkoliikenteen kehit-
tämistä. Tärkeintä on kehittää uudentyyppisiä, eri käyttäjäryhmille suun-
nattuja joukkoliikennepalveluita ja kutsuohjattua joukkoliikennettä. 
 
166-169. Tietullit ja ruuhkamaksut 
 
Puoluekokous katsoo, että joukkoliikenteen kehittäminen on ensisijainen 
keino houkutella yksityisautoilijoita joukkoliikenteen käyttäjiksi ja viittaa 
Neljä vuodenaikaa –ilmasto-ohjelmaan. Ruuhkamaksuja on tarve selvit-
tää. Lainsäädännölliset esteet ruuhkamaksuilta tulee poistaa. Tavoittee-
na tulee olla liikenteen hiilidioksidipäästöjen alentaminen Ruuhkamaksu-
jen käyttöönottoa harkittaessa on otettava huomioon ruuhkamaksujen 
käyttöön liittyvät ongelmat sekä pyrittävä joukkoliikenteen houkuttele-
vuuden lisäämiseen muilla keinoilla mm. tehostamalla bussikaistojen 
valvontaa sekä vähentämällä paikoitusalueita tuntuvasti keskustataaja-
missa. Edellytyksenä on, että päätökset ruuhkamakujen käyttöönotosta 
tehdään paikallisesti. Lisäksi järjestelmän tulot tulee kohdistaa alueen 
joukkoliikenteen kehittämiseen ja turvata suomalaisen ammattiliikenteen 
kilpailukyky.  
 
Puoluekokous edellyttää, että ennen raskaan liikenteen tienkäyttömaksu-
jen käyttöönottoa selvitetään tarkkaan sen vaikutukset suomalaiselle 
ammattiliikenteelle.  
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10.  Asuntopäätökset (170-177) 
 
 
170-171. Asuntopolitiikan linjaukset ja vuokra-asuntotuotanto 
 
Puoluekokous toteaa, että asumiskustannuksia on alennettava ja yhteis-
kunnan on panostettava erityisesti kohtuuhintaisen vuokra-
asuntotuotannon edellytysten turvaamiseen suhdanteista riippumatta. Li-
säksi puoluekokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan ja 
Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan. 
 
173. Yhdyskuntarakennetta tulee tiivistää  
 
Puoluekokous toteaa, että tarvitaan yhteiskunnan vahvaa ohjausta yh-
dyskuntarakenteen hajautumisen estämiseksi. SDP kannattaa julkisen 
liikenteen ja erityisesti raideliikenteen kehittämistä sekä uusien asunto-
alueiden sijoittamista hyvien julkisten liikenneyhteyksien varrelle. Tiivis 
yhdyskuntarakenne ja energiatehokas rakentaminen ovat tärkeitä välinei-
tä ilmastonmuutoksen hidastamisessa. Lisäksi puoluekokous viittaa Toi-
miva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan, Suomalaisen työn tule-
vaisuus -ohjelmaan sekä Neljä vuodenaikaa -ilmasto-ohjelmaan. 
 
174.  Asuntopolitiikkaa pääkaupunkiseudulla uudistettava  
 
Puoluekokous vaatii toimenpiteitä, joilla voidaan turvata edullisten omis-
tus- ja vuokra-asuntojen rakentaminen Helsingin seudulla ja muissa kas-
vukeskuksissa ja että asuntotuotantoa ohjataan hyvien julkisten liiken-
neyhteyksien varrelle. Lisäksi puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hy-
vinvoiva kuntalainen -ohjelmaan, Suomalaisen työn tulevaisuus -
ohjelmaan sekä Neljä vuodenaikaa -ilmasto-ohjelmaan. 
 
175.  Asumiskustannusten nousu saatava kuriin  
 
Puoluekokous toteaa tarvittavan edelleen yhteiskunnan ohjausta ja tuki-
toimenpiteitä, jotta asumiskustannukset saataisiin kohtuullisiksi. Puolue-
kokous päättää, että puoluehallitus valmistelee joko puoluevaltuustolle 
tai seuraavalle puoluekokoukselle konkreettisen asuntopoliittisen toi-
menpideohjelman. Lisäksi puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvin-
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voiva kuntalainen -ohjelmaan sekä Suomalaisen työn tulevaisuus -
ohjelmaan. 
 
176.  Asumisen hinta tulee olla tasapainossa muiden menojen 

kanssa suhteessa kotitalouden tuloihin  
 
Puoluekokous edellyttää puolueen toimivan aktiivisesti, jotta kilpailua ra-
kennusalalla voitaisiin lisätä kuluttajien eduksi ja että alan valvontaa te-
hostettaisiin epäterveiden toimintatapojen poistamiseksi. Lisäksi puolue-
kokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan sekä 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan. 
 
177. Lapsiperheiden asuinolojen parantaminen  
 
Puoluekokous toteaa, että asumistukea on nostettava ja järjestelmää ke-
hitettävä selkeämmäksi. Uudistuksen lähtökohdaksi on otettava lapsi-
perheiden asumistuen parantaminen. Tukea pitää yksinkertaistaa ja ke-
hittää niin, että se toimii aina työntekoon kannustavasti. Samalla tulee 
helpottaa myös yksinhuoltajan asemaa sekä huomioida etävanhemman 
asumistuessa elatusvelvolliset lapset.  Muilta osin aloite ei anna aihetta 
toimenpiteisiin. 
 
 
 
11.  Työelämäpäätökset (178-189) 
 
 
178-179. Vuorotteluvapaa 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen tehdä vuorotteluvapaasta pysyvä jär-
jestelmä kehittäen sitä erityisesti työssä jaksamisen apuvälineenä. Aloite 
opintojensa loppuvaiheessa oleva opiskelijan palkkaamiseksi vuorottelu-
vapaalla olevan työntekijän sijaiseksi tulisi myös selvittää. Lähtökohtana 
tulee kuitenkin olla, ettei vuorotteluvapaalla olevan työntekijän sjiaistami-
nen saa pidentää opiskelijoiden opintojen valmistumista. Samalla tulisi 
selvittää mahdollisuutta eläkeläisten palkkaamiseksi vuorotteluvapaalla 
olevan työntekijän sijaiseksi. 
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180-181. Vuokratyöntekijöiden aseman parantaminen 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen parantaa vuokratyöntekijöiden ase-
maa nopealla aikataululla ja toteaa, että puolueen eduskuntaryhmän tu-
lee ryhtyä toimenpiteisiin kyseisten ongelmien ratkaisemiseksi huomioi-
den myös kolmikantaisen vuokratyötä selvittäneen työryhmän mietintö.  
 
182.  Luottamushenkilöiden työsuhdeturvaa on parannettava 
 
Puoluekokous toteaa, että työpaikkojen luottamushenkilöiden asemaa on 
vahvistettava. On selvitettävä keinot työsuhdeturvan vahvistamiseksi, 
korvausten korottamiseksi ja yhdenmukaistamiseksi sekä luottamusmie-
hen tiedonsaannin sekä koulutusmahdollisuuksien lisäämiseksi. On 
myös harkittava lainmuutosta, jossa säädetään luottamusmiehelle kuulu-
vasta tietynpituisesta irtisanomissuojasta silloin, kun henkilö asettuu eh-
dolle luottamushenkilöksi ja toisaalta sen jälkeen, kun henkilö luopuu 
luottamushenkilön tehtävistä.  
 
183.  Työpoolit helpottamaan sijaisuuksien hoitoa 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja viittaa Toimiva kunta - hyvinvoiva 
kuntalainen -ohjelmaan. Puoluekokous katsoo, että olemassa olevien 
poolimallien toimivuutta ja tähän liittyvien, meneillään olevien hankkeiden 
kehitystä tulee seurata ja päättää tämän jälkeen jatkotoimista.  
 
184.  Sukupuolten väliset palkkaerot on poistettava 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus 
-ohjelmaan. Puoluekokous toteaa, että puolueen on syytä toimia aktiivi-
sesti naisten ja miesten tasa-arvoa edistävien ratkaisujen aikaansaami-
seksi. 
 
185.  Syrjäytyvät nuoret työelämään 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus 
-ohjelmaan.  Puoluekokous pitää tärkeänä toimia eri tavoin valtion ja 
kuntien viranomaisten yhteistyön tehostamiseksi työnantajien kanssa 
nuorten syrjäytymiskehityksen ehkäisemiseksi tarjoamalla työ-, koulutus- 
tai harjoittelupaikka tai kuntoutusratkaisu.  
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186.  Maahanmuuttajien työllistymisen ja kotoutumisen  
edistäminen 

 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja toteaa, että resursseja maahanmuut-
tajien työllistymiseen, kotouttamiseen ja kielikoulutukseen on lisättävä. 
Kotouttamisen yhteydessä on huolehdittava siitä, että maahanmuuttajat 
saavat riittävästi tietoa suomalaisen työelämän pelisäännöistä. Suomes-
sa jo asuvien maahanmuuttajien työllistämisestä ja kotouttamisesta on 
huolehdittava. Maahanmuuttajien työllistyminen tasaisesti eri aloille on 
turvattava mm. tekemällä ammattipätevyyden tunnustamisjärjestelmä 
joustavammaksi.  
 
187-189. Työsuojelupiirien resurssit, halpatyövoima ja  

työhyvinvointiohjelma 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteisiin ja toteaa, että on syytä seurata tiiviisti ny-
kyhallituksen käynnistämän työn, yrittämisen ja työelämän politiikkaoh-
jelman ja Tykes-Tekes -yhteistyön vaikutuksia ja huolehtia siitä, että työ-
hyvinvointiin panostetaan myös valtakunnan tasolla. Kokonaistaloudelli-
sesti tuottavuuden parantaminen on välttämätöntä, mutta siihen on yh-
distettävä työelämän laadun parantaminen. Tuottavuusohjelmia ei ole 
syytä toteuttaa nykyisen kaltaisina. Tietoa työelämän laadun ja tuotta-
vuuden samanaikaisen parantamisen mahdollisuudesta tulee osata käyt-
tää myös julkisen sektorin omassa toiminnassa. Työsuojelupiirien re-
sursseja tulee vahvistaa siten, että työsuojeluviranomaisilla on riittävät 
mahdollisuudet paremmin ohjeistaa ja valvoa työpaikkoja niiden työtur-
vallisuuden ja oikeudenmukaisuuden sekä viihtyisän työympäristön saa-
vuttamiseksi. Työehtojen viranomaisvalvontaa on tehostettava ja lain-
säädännöllä varmistettava ammattiliittojen asiantuntijoiden oikeus sopi-
musten valvontaan työpaikoilla. Puoluekokous viittaa myös Suomalaisen 
työn tulevaisuus -ohjelmaan.  
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12.  Sosiaali- ja terveyspäätökset (190-269) 
 
 
Sosiaalipäätökset 
 
190-199. Eriarvoisuuden vähentäminen, köyhyyden poistaminen, 

sosiaaliturvan uudistaminen, toimeentulon parantaminen 
 
SDP:n toimintaa ohjaa sosiaalisen oikeudenmukaisuuden periaate. Köy-
hyyden ja eriarvoisuuden vähentämiseen liittyviä ehdotuksia tehdään 
mm. eduskunnassa.   
 
Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmassa esitetään erityisesti 
kunnallisten palvelujen parantamista ja niiden toimivuuden lisäämistä. 
 
SDP seuraa sosiaaliturvan uudistamiskomitean työtä ja tekee sosiaali-
turvan parantamiseen, toimivuuteen ja uudistamiseen tähtäävät omat 
ehdotukset. Sosiaaliturvaan tarvitaan malli, jossa kenenkään ei tarvitse 
laskea, kannattaako työtä ottaa vastaa vai ei. 
 
Lapsilisäjärjestelmää on uudistettava niin, että kaikista lapsista makse-
taan samansuuruinen lapsilisä. Suurperheiden lapsilisä voisi olla korke-
ampi. Samalla lapsilisän tasoa tulee nostaa. Lapsilisät tulee sitoa indek-
siin ja lapsilisää tulee maksaa myös 17-vuotiaista. Lapsilisää ei yhteen-
soviteta toimeentulotuen kanssa. 
 
Lapsiperheiden toimeentulotukea tulee korottaa. Myös ehkäisevän toi-
meentulotuen käyttöä erityisesti lasten harrastustoimintaan tulee voida 
lisätä.  
 
200-202. Kelakorvausjärjestelmä, maksuton terveydenhuolto ja  

sosiaali- ja terveydenhuollon maksukatto 
 
Puoluekokous toteaa, että samalla, kun julkisten terveyspalvelujen toimi-
vuutta ja saatavuutta kehitetään, tulee kehittää myös sairausvakuutusta 
niitä täydentävänä järjestelmänä. 
 
Puoluekokous toteaa, sosiaali- ja terveydenhuollon asiakasmaksujärjes-
telmää tulee selkeyttää ja kehittää. Esimerkiksi hammashoito ja palvelu-
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asumisen tukeminen tulee saada maksukattojärjestelmän piiriin. Maksu-
kattoa tulee madaltaa sekä oikeudenmukaistaa kuntien ja valtion välistä 
maksuvelvoitetta.  
 
203.  Kela-kortista Suomessa asuvalle maksuton 
 
Puoluekokous toteaa, että Kela-kortti on jo nykyisin maksuton kaikille.  
 
204-206. Lasten ja nuorten hyvinvointi ja tukeminen 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden vaatimukseen lapsiperheiden hyvinvoin-
nin edistämisestä ja palvelujen kehittämisestä ja viittaa Toimiva kunta – 
hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan, jossa esitetään kunnallisten palvelu-
jen parantamista ja niiden toimivuuden lisäämistä. Erityishuomio tulee 
jatkossa olla varhaisessa tuessa ja ennaltaehkäisevissä erityisesti lapsi-
perheitä ja nuoria koskevissa palveluissa. 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen-ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla edistämään 
lapsiperheiden hyvinvointia ja palveluiden kehittämistä. 
 
207-208 Päivähoito maksuttomaksi ja nollamaksuluokka 
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan. 
Päivähoidon tulee säilyä subjektiivisena oikeutena. Ns. nollamaksuluok-
ka päivähoidossa on säilytettävä ja sen tulorajoja tulee nostaa. Pieni- ja 
keskituloisten päivähoitomaksuja on pienennettävä. Päivähoitoon on li-
sättävä hyvätuloisten osalta lisäportaita maksuihin. Päivähoidon maksu-
jen tulee määräytyä tuntiperusteisesti varhaiskasvatussuunnitelman mu-
kaisesti.  
 
Koululaisten aamu- ja iltapäivähoitoa sekä alakoululaisten kerhotoimin-
taa on kehitettävä ja mahdollistettava toimintaan osallistuminen kaikille. 
 
Lisäksi puoluekokous hyväksyi seuraavan ponnen: SDP asettaa tavoit-
teekseen maksuttoman päivähoidon. 
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209-212. Vanhempainvapaa ja vanhemmuuden kustannukset 
 
Puoluekokous toteaa, että vanhempainvapaajärjestelmää tulee edelleen 
kehittää kannustamalla isiä vapaiden pitämiseen, lisäämällä perheiden 
valinnanmahdollisuuksia, pidentämällä vanhempainrahakautta siihen 
saakka, kun lapsi täyttää vuoden sekä siten, että luodaan vanhempain-
vakuutus, jossa vanhemmuuden kustannuksia tasataan entistä parem-
min mies- ja naisvaltaisten alojen kesken. Perhevapaiden kustannukset 
pitää jakaa nykyistä tasaisemmin kaikkien työnantajien kesken. 
 
Isyysvapaa tulee muuttaa lapsikohtaiseksi siten, että esimerkiksi kaksos-
ten isillä vapaa on kaksinkertainen ja kolmosten isillä kolminkertainen. 
 
213.  Hoitovapaan laajentaminen  
 
SDP edistää käytettävissä olevien keinojensa avulla osittaisen hoitova-
paan laajentamista myös lähiomaisten hoidossa avustamiseen ja on 
aloitteellinen mm. työmarkkinaosapuolten suuntaan asiassa. 
 
214-217. Eläkkeiden taso ja ostokyky 
 
Puoluekokous toteaa, että tasokorotusten lisäksi on helpotettava vaikea-
vammaisten ja kaikkein vaikeimmassa asemassa olevien eläkkeensaaji-
en tilannetta esimerkiksi parantamalla asumistukea, hoitotukia ja palve-
luasumista. Indeksikysymyksessä puoluekokous viittaa päätökseen aloit-
teista 220-223 ja verotuksen osalta veroaloitteita koskeviin päätöksiin. 
 
218-219.  Palomiesten eläkeikä 
 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen ja eduskuntaryhmän toimi-
maan niin, että palomiesten lakisääteistä eläkeikää alennetaan 58 vuo-
teen.  
 
220-223. Työeläkeindeksi  
 
Puoluekokous katsoo, että nykyinen työeläkeindeksi on osa uutta eläke-
järjestelmää. Indeksiturvan muuttaminen yksittäisenä toimenpiteenä il-
man yhteyttä muuhun eläketurvaan ei ole perusteltua. Eläkeuudistus on 
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toteutettava oikeudenmukaisesti ja indeksiturva on korjattava tarvittaes-
sa.  
 
Korkean inflaation vuosina on perusteltua, että eläkkeitä tarkistetaan 
kaksi kertaa vuodessa. 
 
Puoluekokous pitää myös tärkeänä, että eläkeläisjärjestöjen kokemus ja 
tieto eläketurvasta tulisi nykyistä paremmin myös päätöksentekijöiden ja 
eläketurvan toimeenpanijoiden tietoon.    
 
 
224.  Työkyvyttömyyseläkeläisten asemaa kohennettava 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että elinaikakertoimesta työkyvyttömyys-
eläkkeisiin seuraava ongelma ratkaistaan. Indeksikysymyksessä puolue-
kokous viittaa päätökseen aloitteista 220-223. 
 
225-228. Työttömyysturva 
 
Puoluekokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan ja toteaa, 
että työttömyysturvaa on uudistettava siten, että turvataan mahdollisim-
man nopea paluu työelämään. Työttömyysturvan tasoa tulee nostaa työt-
tömyyden alussa ja samalla lisätä sen velvoittavuutta ja kannustavuutta. 
Työttömyysturvan omavastuuaikaa tulee lyhentää. Työttömille on toteu-
tettava aktivointitakuu eli jokaiselle työttömälle tehdään kolmen kuukau-
den kuluessa työttömyyden alussa työllistymiseen tai muuhun aktivointiin 
johtava tarjous. Työvoimahallinnon ohjausta tulee uudistaa niin, että työn 
tai toimenpiteiden vastaanottovelvollisuuden toteutuminen varmistuu ja 
töitä tarjotaan koko työssäkäyntialueelta. Myös muutosturvan mallia tulee 
laajentaa ja syventää.  
 
Työttömien mahdollisuuksia koulutukseen on parannettava ja työvoima-
politiikan määrärahoja lisättävä. Puolison tulojen tarveharkinta työmark-
kinatuessa on poistettava ja samalla kehitettävä työmarkkinatukea aktii-
visen työllistymisen suuntaan. Työmarkkinatuen varassa olevien pitkäai-
kaistyöttömien työllistämiseksi tulee ottaa käyttöön uusia taloudellisia 
porkkanoita, kuten esimerkiksi työhön palaavan työllisyystakuu. 
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229.  Osa-aikainen sairasloma joustavammaksi 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen osa-aikaisen sairausloman kehittämi-
sestä. Osasairauslomasta tulee kerätä kokemuksia ja sitä on edelleen 
kehitettävä työntekijän sairaudesta, työkyvystä, työoloista ja tarpeista 
lähtien. 
 
230.  Vaikeavammaisten henkilökohtainen avustajajärjestelmä 

subjektiiviseksi oikeudeksi 
 
Puoluekokous katsoo, että tavoitteena tulee olla vaikeavammaisen oike-
us henkilökohtaiseen avustajaan asuinkunnasta riippumatta. On aktiivi-
sesti edistettävä vammaislakien uudistamistyötä ja sitä, että uudistamis-
työn yhteydessä selvitetään ja ratkaistaan tämä asia.  
 
231.  Lapsiasiavaltuutetun toimenkuvan muuttaminen  
 
Puoluekokous katsoo, että lasten oikeuksien toteutumista suomalaisessa 
yhteiskunnassa tulee seurata aktiivisesti ja eri viranomaisten lasten oike-
uksia koskevaa asiantuntemusta tulee ylläpitää. Ongelmiin sosiaali-, ter-
veys- ja oikeudellisten palveluiden toimivuudessa on puututtava. Tarvit-
taessa on selvitettävä mahdollisuudet esimerkiksi lasten oikeuksiin liitty-
vän valtakunnallisen oikeudellisen puhelinpalvelun käynnistämiseen. 
Lapsiasiavaltuutetun resurssit tulee turvata. 
 
232.  Sotaveteraanien kuntoutusmäärärahat 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn huoleen, että veteraanikuntou-
tukseen varattaisiin vuosittain riittävän tasoinen määräraha, jotta kaikki 
halukkaat voivat päästä kuntoutukseen. On myös tärkeätä, että kuntata-
solla kiinnitetään riittävästi huomiota toimiviin kuntoutuskäytäntöihin. 
Toimiva avo- ja kotikuntoutus on ikääntyvien veteraanien toimintakyvyn 
kannalta useissa tapauksissa paras vaihtoehto. Sen käyttöä on syytä li-
sätä sekä kiinnittää kuntatasolla riittävästi huomiota yksilöllisesti suunni-
teltuun kuntoutukseen.    
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233.  Kansalaisjärjestöjen voimavarat turvattava 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen, että veteraanien ja heidän puo-
lisoidensa lukumäärän vähetessä näin vapautuvat varat tulee osoittaa 
RAY:n toiminnan alkuperäisen tarkoituksen mukaisesti sosiaali- ja terve-
ysjärjestöille. Vapautuvia varoja ei tule varata valtion talousarvion yleis-
katteeksi tai käytettäväksi muihin valtion menoihin. 
 
 
Terveysaloitteet/Päätökset 
 
234-236. Julkinen terveydenhuolto 
 
Puoluekokous toteaa, että kunnallisen terveydenhuollon asemaa ja re-
sursseja on vahvistettava. Kuntien valtionosuuksia on nostettava siten, 
että kunnat pystyvät lisäämään resursseja perusterveydenhuoltoon. Eri-
tyisesti on kohdennettava lisää resursseja perusterveydenhuoltoon. Yh-
teiskunnan lisäresurssit on suunnattava julkisen terveydenhuollon toi-
minnan vahvistamiseen.  
 
Kunnallista palvelutuotantoa on kehitettävä siten, että se on riittävän kil-
pailukykyinen esimerkiksi työvoiman rekrytoinnissa muuhun palvelutuo-
tantoon verrattuna.  
 
Puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan 
ja kehottaa samalla sosialidemokraatteja paikallisella tasolla aktiivisesti 
kehittämään perusterveydenhuollon palveluja ja terveyden edistämistä.  
 
237-239. Terveyskeskusten lääkäripula, erityispalvelut  

ja terveydenhuollon organisointi 
 
Puoluekokous yhtyy tavoitteisiin vahvistaa terveyskeskusten resursseja 
ja erikoisosaamista, lisätä perusterveydenhuollon ja erikoissairaanhoidon 
yhteistyötä sekä madaltaa niiden raja-aitoja. Puoluekokous pitää välttä-
mättömänä, että kunnat toteuttavat PARAS-lain säännökset peruster-
veydenhuollon järjestämisestä uudelleen nykyistä suurempina kokonai-
suuksina.  
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On huolehdittava siitä, että palvelujen saatavuus ja valtakunnalliset laa-
tukriteerit toteutuvat kunnissa. Kunnallisten terveyspalvelujen houkutte-
levuutta työntekijöille on lisättävä takaamalla henkilöstöresurssit ja inhi-
milliset työolosuhteet. Tätä voidaan edistää esimerkiksi lääkäri-
hoitajatyöpareilla, omalääkärijärjestelmää kehittämällä ja työaikojen jous-
tolla. Perusterveydenhuoltoa vahvistamalla pyritään eroon terveyden-
huollon huolestuttavista kehityspiirteistä kuten jatkuvasti vaihtuvien vuok-
ralääkäreiden käytöstä. Vuokralääkäreiden käyttö lisää kunnan tervey-
denhuollon kustannuksia turhaan ja vaarantaa vakavasti hoidon jatku-
vuuden.  
 
240.  Julkinen terveydenhoito asiakasmaksut 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteisiin siltä osin, ettei kunnallisen terveydenhuol-
lon asiakasmaksuja tule nykyisestään korottaa eikä sitoa indeksiin. Asia-
kasmaksut on pidettävä kohtuullisina palvelujen käyttäjille. Kunnallisten 
palveluiden rahoituksen ei tule nojata asiakasmaksuihin.  
 
245-247. Terveydenhuollon julkisen rahoituksen lisääminen ja  

erikoissairaanhoidon kustannukset valtiolle 
 
Puoluekokous toteaa, että erikoissairaanhoidon ja vaativan erikoissai-
raanhoidon järjestämistä jatketaan PARAS-hankkeen yhteydessä. Tär-
keää on saada vaativaan erikoissairaanhoitoon sairaaloiden välinen teh-
tävien jako.  
 
248-253. Ikäihmisten hoiva ja palvelut 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden esityksiin vanhusten hoivan ja hoidon 
toimivuuden ja laadun parantamiseksi sekä vanhusneuvoloiden perus-
tamisen selvittämiseksi. Puoluekokous pitää välttämättömänä, että sosi-
aali- ja terveyspalvelujen valvontaa uudistettaessa turvataan tarvetta 
vastaavat resurssit, jotta ikäihmisten hoidon laatusuositusten noudatta-
mista vanhustenhuollossa voidaan valvoa kattavasti ja säännöllisesti ko-
ko maassa. Myös työsuojelupiirien resurssit valvontatyössä tulee säilyt-
tää ennallaan. Kunnissa on ammatillisella erityisosaamisella varmistetta-
va ikäihmisten hoidon laadun paraneminen ja se, että palvelujen järjes-
tämiselle on voimavarat jatkoksi palvelutarpeen arvioinnille. Asian hoita-
miseksi tarvitaan sitovampia normeja. Puoluekokous viittaa Toimiva kun-
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ta – hyvinvoiva kuntalainen -ohjelmaan ja toteaa, että hoidon tason mää-
rittäminen vaatii erillisen lain säätämistä hoidon tasosta ja henkilöstöstä 
erityisesti vanhustenhuollossa. 
 
Vanhusten itsenäistä kotona selviytymistä tuetaan tunnistamalla palvelu-
jen ja apuvälineiden tarpeet ajoissa. Ikäihmisillä tulee olla käytettävis-
sään kohtaamispaikkoja, 65+ -neuvoloita, joissa on terveyden edistämi-
sen ja ehkäisevän työn neuvontaa ja palveluohjausta. Neuvolat toimivat 
ikäihmisten palvelukeskuksina, joissa palvelujen lisäksi tuetaan osallis-
tumismahdollisuuksia, verkottumista ja harrastuksia. Ikääntyvän väestön 
palveluasumisen palvelutarjontaa monipuolistetaan virikkeellisillä hyvin-
vointipalveluilla. Hyvinvointi- ja hoitopalveluketjujen saatavuus, toimivuus 
ja palvelujen laatu varmistetaan kansallisilla yhtenäisillä kriteereillä. Kri-
teerien toteutumista seurataan, arvioidaan ja niistä tiedotetaan.  
 
Ikäihmisten palveluiden laatusuosituksia tulee uudistaa siten, että ne lin-
jaavat selkeästi sen, että ikäihmisiä hoitavien henkilöiden tulee olla sosi-
aali- ja terveysalan ammattilaisia.  
 
Vanhustenhoidon palvelu- ja hoitoketjut on saatava sujuviksi. Erityyppi-
sestä asumisesta ja/tai hoidosta on voitava siirtyä tarkoituksenmukai-
sempaan ilman viivytyksiä. Lisäksi on taattava, että vanhuspariskunnat 
voivat asua yhteistaloudessa/laitoshoidossa samassa huoneistossa 
mahdollisimman pitkään. 
 
254-257. Ennaltaehkäisevä terveydenhuolto ja terveyskasvatus 
 
Puoluekokous toteaa, että aloitteiden huomiot terveyskasvatuksen tär-
keydestä ovat oikeita ja esitykset samansuuntaiset kuin se kansallinen ja 
ohjelmallinen terveyden edistämistyö, johon SDP on kannanotoissaan si-
toutunut. Terveyden edistämisen, terveyskasvatuksen ja väestön terve-
yserojen kaventamisen on oltava yksi valtiovallan poikkihallinnollisista 
painopistealueista lähivuosikymmenen yhteiskuntapolitiikassa. 
 
258.  Alkoholin kulutuksen alentaminen sekä  

mainonnan rajoittaminen 
 
Puoluekokous toteaa, että alkoholin kulutus on maassamme vakava on-
gelma. Alkoholin kulutusta tulee alentaa tehokkaalla, kansanterveyspe-
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rustaisella päihdepolitiikalla, nykyaikaisella valistuksella ja varhaisella 
puuttumisella. Puoluekokous pitää perusteltuna kansanterveydellisin pe-
rustein rajoittaa alkoholimainontaa. 
 
260-262. Mielenterveyspalvelut 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden päämäärään mielenterveyspalveluiden 
parantamiseksi. Mielenterveysongelmat ovat yhä vaikeampi kansanter-
veysongelma, mutta mielenterveyspalvelut ovat nykyisellään riittämättö-
mät suhteessa tarpeeseen. Kuntien tulee huolehtia siitä, että ne tarjoavat 
mielenterveyspalveluja eri-ikäisille asukkaille – huomioiden erityisesti 
lapset, nuoret ja maahanmuuttajat – ja että lakisääteinen hoitoon pääsy 
toteutuu käytännössä myös mielenterveyspalveluissa. Lasten ja nuorten 
mielenterveysongelmien syihin on puututtava. Lisäksi pitää huomioida 
mielenterveysongelmien ja työstressin ehkäisy. Hoitotakuulakia pitää tiu-
kentaa mielenterveyspalvelujen osalta. 
 
263.  Tavoitteeksi tasa-arvo terveydessä ja terveyspalveluissa 
 
Puoluekokous toteaa, että aloitteen esitykset ovat samansuuntaiset kuin 
se kansallinen ja ohjelmallinen terveyden edistämistyö, johon SDP on 
kannanotoissaan sitoutunut. Terveyden edistämisen ja väestön terveys-
erojen kaventamisen on oltava yksi valtiovallan painopistealueista lähi-
vuosikymmenen yhteiskuntapolitiikassa. SDP asettaa terveydenhuollon 
yleistavoitteeksi väestön terveiden elinvuosien lisäämisen ja määrittelee 
konkreettiset väestön terveystavoitteet, joihin pyritään yksilöinä ja yhteis-
kunnan toimesta ja joita seurataan.  
  
264.  Eutanasia laillistettava 
 
Puoluekokous ei pidä eutanasian laillistamista tarpeellisena ja hylkää 
aloitteen. Sen sijaan on kehitettävä saattohoitoa, omaisten tukemista ja 
inhimillistä hoitoa kuten tarpeenmukaista kipulääkitystä. Hoitotestamen-
tissa ihminen voi määrätä omasta hoidostaan. Ihmisten tietoisuutta hoito-
testamentin merkityksestä tulee lisätä.  
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265.  Työnohjauksen turvaaminen myös somaattisen hoidon 
alueella 

 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen ja näkee tarpeelliseksi selvitys-
työn siitä, tarvitaanko lainsäädäntöä työnohjauksen turvaamiseksi myös 
somaattisessa hoitotyössä.  
 
266. Hoitoa raiskauksen uhreille 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen edistää seksuaalisen väkivallan 
uhrien tuen vahvistamista ja toteaa, että katkeamaton hoitoketju on to-
teutettava myös perusterveydenhuollossa ja sen on koskettava väkival-
lan uhreja yleensä. 
 
267. Poistettava SPR:n karenssi homomiehille 
 
Puoluekokous edellyttää, että verenluovutuksessa ei perusteetta aseteta 
seksuaalivähemmistöjä eriarvoiseen asemaan.  
 
268. Kilpailun edistäminen lääkemyynnissä 
 
Puoluekokous toteaa, että pitäisi jatkaa kesällä 2007 valmistuneen ap-
teekkityöryhmän muistion perusteella selvitystyötä siitä, miten lääke-
myyntiä voitaisiin vapauttaa hallitusti niin, että lääkkeiden vähittäismyynti 
olisi nykyistä kustannustehokkaampaa ja että lääketurvallisuus säilyisi 
nykyisellä tasolla. 
 
269. Lääkeaineiden pakkauskokoja tutkittava 
 
Puoluekokous toteaa, että terveydenhuollon toimipisteissä epäsopivista 
pakkauskoista syntyvää hävikkiä tulee pyrkiä välttämään.  
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13.  Koulutuspäätökset (270-303) 
 
 
270-272. Oppivelvollisuus 
 
Puoluekokous yhtyy arvioihin ongelmista nuorten toisen asteen koulu-
tukseen siirtymisestä ja tarpeesta jatkaa oppivelvollisuusikää sekä viittaa 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan. Puoluekokous ei yhdy ehdo-
tukseen alentaa oppivelvollisuusikää, mutta katsoo että esiopetus on teh-
tävä velvoittavaksi ennen perusopetuksen aloittamista. Puoluekokous pi-
tää tärkeänä lisätä ennaltaehkäisevää oppilaan ohjausta ja tukitoimia 
syrjäytymisvaarassa olevien nuorten elämään. Oppivelvollisuuteen kuu-
luva opetus voi olla myös työpajatoimintaa, ammatillisen koulutuksen 
valmentavaa koulutusta, työssäoppimista tai oppisopimuskoulutusta. 
 
273-277. Peruskoulujen kansalaiskasvatus ja oppilaskuntatoiminta 
 
Puoluekokous pitää tärkeänä yhteiskunnallisten aineiden opetuksen ja 
kansalaiskasvatuksen roolin vahvistamista ja laadun parantamista pe-
ruskouluissa ja toisella asteella sekä oppilaskuntatoiminnan kehittämistä. 
 
278-280. Taito- ja taideaineiden opetuksen painottaminen, aamu- ja 

iltapäivätoiminnan toteuttaminen sekä koulujen piha-
alueiden virikkeellisyyden ja käytön tehostaminen 

 
Koulutuspoliittiseksi tavoitteeksi tulee asettaa perusopetuksen kokonais-
kehittäminen, eheytetyn koulupäivän uudistus.  Perusopetuksen tuntija-
koa uudistettaessa taito- ja taideaineiden ja liikunnan määrää tulee lisä-
tä. Lisäksi liikunnan opetuksen suorituskeskeisyyttä tulee vähentää ja tu-
tustuttaa lapset monipuolisesti eri liikuntalajeihin. Kaikilla 1-2 -
luokkalaisilla on oltava mahdollisuus osallistua aamu- ja iltapäivätoimin-
taan, jota voidaan järjestää yhteistyössä kolmannen sektorin kanssa. 
Koulujen loma-aikoina, erityisesti kesällä tarvitaan kerhotoimintaa pienille 
koululaisille. Koulupihojen virikkeellisyyttä tulee lisätä. Mikäli perusope-
tusta lähdetään kehittämään kokonaisvaltaisesti eheytettyä koulupäivää 
kohti, tulee valtion huolehtia resurssien riittävyydestä kunnissa. Puolue-
kokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus ja Toimiva kunta - hyvin-
voiva kuntalainen -ohjelmiin. 
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281.  Peruskoulujen segregoitumista on vähennettävä  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä ehkäistä koulujen eriytymistä ja korostaa 
koulutuksellisen tasa-arvon toteutumiseksi tukitoimien merkitystä haas-
teellisessa tilanteessa oleville kouluille. Myös koulujen sisäisessä toimin-
nassa on korostettava yhteisöllisyyttä ja ehkäistävä eriytymistä. Kysees-
sä on ensiarvoisen tärkeä kysymys paitsi koulutuksellisen tasa-arvon, 
myös sosiaalisen oikeudenmukaisuuden näkökulmasta. Lisääntyneet yk-
sityiskoulut eriarvoistavat lapsia. Yksityiskoulujen määrää ei pidä lisätä. 
 
282.  Monikulttuurisuuden haasteisiin vastaaminen kouluissa  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä maahanmuuttajien aseman parantamista 
koulutusjärjestelmässä. Maahanmuuttajien koulutuksellisen tasa-arvon 
toteutumista tulee edistää kohdentamalla resursseja kouluihin, joissa on 
pedagogisesti haastavia oppilasryhmiä. Samalla on taattava, että kaikki-
en erityistukea tarvitsevien oppilaiden opetuksesta huolehditaan riippu-
matta heidän syntyperästään. Opetusryhmien koon osalta viitataan aloit-
teiden 285-290 päätökseen. 
 
283.  Sukupuolisensitiivisen näkökulman huomioon ottaminen 

kaikilla yhteiskunnan osa-alueilla, erityisesti kouluissa  
 
Puoluekokous yhtyy esitykseen sukupuolinäkökulman huomioon ottami-
sesta koulun opetuksessa ja opettajankoulutuksessa sekä korostaa su-
kupuolten yhtäläisten koulutusmahdollisuuksien merkitystä yhteiskunnal-
lisen tasa-arvon toteutumiselle. 
 
284.  Oppilaille kouluun yhteinen tunnustukseton  

elämänkatsomuksen eväiden opetus  
 
Puoluekokous pitää tärkeänä avoimen suomalaisen keskustelun käymis-
tä uskonnon opetuksesta ja uskonnonopetuksen uudistamisesta tavoit-
teena laajasti, kriittisesti, kunnioittavasti ja avoimesti erilaisia katsomuk-
sia käsittelevä opetus.  
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285.  Lisää resursseja koulu- ja opiskelijaterveydenhuoltoon ja 
opinnonohjaukseen tehostamiseen sekä koulukuraattori-
toimintaan 

 
Puoluekokous yhtyy esityksiin lisätä koulu- ja opiskelijaterveydenhuollon 
resursseja sekä turvata oppilaiden mahdollisuudet saada koulukuraatto-
reiden palveluja ja opintojen ohjausta riittävästi. Oppilashuollon palvelu-
jen saatavuuden turvaamiseksi on harkittava palvelujen vähimmäismitoi-
tuksen määrittelemistä lainsäädännössä. Puoluekokous edellyttää, että 
ryhdytään toimenpiteisiin opetusryhmien enimmäiskoon määrittämiseksi 
perusopetuksessa. Paikallistason päättäjiä kunnissa kannustetaan käsit-
telemään ja toimeenpanemaan poliittisella tasolla kouluterveydenhuollon 
laatusuositukset. Muilta osin puoluekokous viittaa Toimiva kunta – hyvin-
voiva kuntalainen ja Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia -
ohjelmiin.  
 
291.  Ihmisen ohjaaminen yhteisöllisempään ja  

yhteisvastuullisempaan käyttäytymiseen  
 
Puoluekokous yhtyy huoleen yhteisvastuun vähenemisestä sekä itse-
keskeisemmän ajattelumallin yleistymisestä yhteiskunnassamme. Puo-
luekokous haluaa edistää yhteisöllisyyttä ja vastuunkantoa lähiympäris-
töstä, mutta ei pidä erillisen tutkimuslaitoksen perustamista tarpeellisena. 
 
292-294.  Toisen asteen ammatillinen peruskoulutus 
 
Puoluekokous yhtyy esitykseen poistaa ammatillisessa peruskoulutuk-
sessa koulutuksen järjestäjäkohtainen opiskelijamäärä. Puoluekokous to-
teaa, että toisen asteen koulutuksen hallintoa ja sisältöjä on uudistettava 
ja lisättävä opiskelijoiden mahdollisuuksia yhdistää ammatillisia ja yleis-
sivistäviä opintoja toisen asteen koulutuksessa. Lisäksi puoluekokous pi-
tää tärkeänä, että toisen asteen ammatillisen koulutukseen lisätään re-
sursseja erityisesti lähiopetukseen ja opiskelijahuoltoon. 
 
295.  Yliopistojärjestelmä on uudistettava koulutuksen  

tasa-arvon periaatteiden mukaisesti 
 
Puoluekokous yhtyy esitykseen yliopistojärjestelmän uudistamisesta ta-
sa-arvoisella tavalla ja yliopistojen opiskelijoiden ja henkilökunnan edus-
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tuksen turvaamisesta kaikilla hallinnon tasoilla. Puoluekokous viittaa 
Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan.   
 
296.  Opettajankoulutus on uudistettava  
 
Puoluekokous pitää tarpeellisena uudistaa opettajankoulutusta sekä 
kannattaa opettajuusopinnoissa yhä vahvemmin huomioitavaksi kulttuu-
risten ja yhteiskunnallisten rakenteiden tunnistamisen sekä sukupuo-
linäkökulman huomioimisen opetustyössä.  
 
297.  Maksuttoman perusopetuksen turvaaminen  
 
Puoluekokous toteaa, että perusopetuksen tulee jatkossakin säilyä mak-
suttomana. 
 
298-299. Oppimateriaali maksuttomaksi toisen asteen opiskelijoille 
 
Puoluekokous katsoo, että toisen asteen koulutuksessa oppimateriaalien 
ja kokeiden tulisi olla opiskelijoille maksuttomia.    
 
300.  Yliopistojen perusrahoituksen turvaaminen  
 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen toimimaan sen puolesta, että 
yliopistojen ja yliopistokeskusten perusrahoitus turvataan. Puoluekokous 
viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan.  
 
301.  Ei lukukausimaksuja korkeakouluopiskeluun  
 
Puoluekokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -ohjelmaan. 
 
302.  Opintotukijärjestelmän uudistaminen ja opiskelijan  

asumisen tukeminen  
 
Puoluekokous yhtyy esitykseen tukea opiskelijoiden asumista ympäri-
vuotisesti. Puoluekokous pitää tärkeänä opintotukijärjestelmän yksinker-
taistamista ja edellyttää, että puoluehallitus jatkaa valmistelua opintotuen 
uudistamiseksi. Puoluekokous viittaa Suomalaisen työn tulevaisuus -
ohjelmaan. 
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14.  SDP uudistuu -päätökset (304-451) 
 
 
304. SDP uudistuu -ohjelma 
 
Puoluekokouksen hyväksymä asiakirja löytyy kotisivuilta osoitteesta: 
http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat 
 
 
Järjestötoimintapäätökset 
 
305.  SDP:n puoluekokous- ja hallintorakenteita uudistettava 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan ja toteaa, että aloitteen 
esitykset tulevat huomioiduiksi ohjelmaa toteutettaessa. 
 
306.  Järjestörakennetta ja -kulttuuria uudistettava 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan sekä toteaa tietoverkois-
sa tapahtuvan toiminnan olevan yksi uudistustyön painopisteistä. Sään-
tömuutosehdotusten osalta kokous viittaa lisäksi sääntöaloitteita koske-
vaan lausuntoon. 
 
307-308. Arvokeskustelun edistäminen ja koulutuksen lisääminen 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan ja sääntömuutosehdotus-
ten osalta lisäksi lausuntoon sääntömuutoksista. 
 
309-316. Puoluetoiminnan kehittäminen, jäsendemokratian paran-

taminen ja  työryhmätyöskentelyn uudistaminen 
 
Puoluekokous toteaa, että puoluehallitus jatkossakin nimeää tarvitse-
mansa työryhmät ja viittaa työryhmätoiminnan osalta SDP uudistuu -
ohjelmaan sekä sääntömuutosehdotusten osalta lausuntoihinsa sääntö-
muutosaloitteista.  
 
Puoluekokous toteaa, että maahanmuuttajille tulee tulevallakin puolue-
kokouskaudella tarjota kohdennettua toimintaa ja luoda sitä silmälläpitä-
en sopivia verkostoja. 

http://www.sdp.fi/fi/puoluekokous/tulevaisuusohjelmat
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317.  Puoluekokousedustajaehdokkaista vaalikone 
 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallitusta harkitsemaan osana seuraavan 
puoluekokouksen valmisteluja myös kokousedustajaehdokkaiden tavoit-
teita ja mielipiteitä esittelevän vaalikoneen rakentamista. 
 
318-320.  SDP:n alueellisen toiminnan ja voimavarojen lisääminen 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan, jonka perusteella vie-
dään eteenpäin myös aloitteissa mainittuja seikkoja. 
 
321.  Puolueen jäsentiedottamisen kehittäminen 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan ja kannustaa puoluetoi-
mistoa käyttämään hyväkseen aktiivisesti tietoverkkoa ja sd-lehdistöä 
myös jäsentiedotuksen välineenä. 
 
322-325. Teematapahtumien ym. tilaisuuksien järjestäminen 
 
Erilaisia teematapahtumia tulee järjestää jatkossakin. Politiikan viikon 
teemoittelua voidaan myös kokeilla. 
 
Puoluehallituksen tulee huolehtia siitä, että jäsenhankintatyön osana 
osallistutaan erilaisille messuille ja kesätapahtumiin.  
 
326.  Piirikokouksia kehitettävä jäsenistölle avoimina 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan. 
 
327.  FSD som samarbetsforum för finlandssvenska  

frågor inom SDP 
 FSD yhteistyöfoorumina Suomen ruotsinkielisten  

kysymyksille SDP:ssä 
 
Finlands Svenska Socialdemokrater rf bör utvecklas till ett samarbetsfo-
rum som på ett bredare plan än för tillfället kan behandla frågor som är 
viktiga för finlandssvenskarna. Partistyrelsen bör i samarbete med FSD 
utveckla en verksamhetsstrategi för hur partiet kan höja sin profil och sitt 
understöd bland den finlandssvenska befolkningen. 
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Finlands Svenska Socialdemokrater ry:stä tulee kehittää yhteistyöfooru-
mi, jossa voidaan nykyistä laajemmin käsitellä suomenruotsalaisille tär-
keitä kysymyksiä. Puoluehallituksen tulee yhdessä FSD:n kanssa raken-
taa yhteinen toimintastrategia sille, kuinka puolue nostaa profiiliaan ja 
kannatustaan suomenruotsalaisen väestön keskuudessa. 
 
328-332. Tietoverkot 
 
Puoluehallitus viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan ja toteaa, että osana yh-
teisöprojektia kiinnitetään erityistä huomiota tietoverkoissa tapahtuvan 
toiminnan tehostamiseen. 
 
333.  Sosialidemokraattisen puolueen työpaikat  

avoimeen hakuun 
 
Puoluekokous toteaa, että jatkossakin sosialidemokraattisen puolueyh-
teisön palvelukseen on valittava parasta mahdollista asiantuntemusta. 
Työpaikat on täytettävä avoimen prosessin kautta. 
 
334-338. Lapsi- ja nuorisotyön koordinointi sekä  

yhteistyön tiivistäminen 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan sekä ehdotuksiin sään-
tömuutoksiksi. 
 
338.  Säännöllisiä tapaamisia yhdistys- ja kunnallisjärjestöta-

solla Eläkkeensaajien, Ensi- ja turvakodin, TSL:n,  
ay-liikkeen ym. kanssa 

 
Puolueen ja sitä lähellä olevien tahojen välistä yhteistyötä parannetaan 
ja haetaan muotoja, joilla käytännön yhteistyö lisääntyisi myös alue- ja 
paikallistasolla. Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan. 
 
339-342. Ympäristöystävällinen ja Reilun kaupan SDP 
 
Puoluekokous kehottaa SDP:n puoluetoimistoa, eduskuntaryhmää, piiri-
toimistoja, nuoriso- ja opiskelijaliittoa, naisliittoa, nuoria kotkia sekä kaik-
kia sosialidemokraattisen yhteisön jäseniä toimimaan ympäristöystävälli-
sesti. Puoluekokous edellyttää, että kaikilla tahoilla on oltava voimassa 
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oleva ohjeistus, jolla ympäristöystävällistä toimintaa liikkeessämme edis-
tetään. Em. tahojen tulee lisäksi mahdollisuuksien mukaan ottaa käyt-
töön työsuhdematkalippu julkisen liikenteen käytön lisäämiseksi. 
 
343.  SDP:n globaaliin toimintaan lisäresursseja 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan sekä velvoittaa puolue-
hallituksen toimimaan sen puolesta, että puolueen valtakunnallinen kan-
sainvälisyystoiminta tarjoaisi osallistumismahdollisuuksia myös piiri- ja 
paikallistason toimijoille. 
344.  Puolueen jäsenhankintamateriaali 
 
Jäseneksi liittyminen pitää tehdä mahdollisimman helpoksi. Jäseneksi 
liittyminen pitää olla jatkossa mahdollista myös internetin kautta. Puolu-
een tulisi myös avata tekstiviestipalvelu, jota kautta puolueen jäsenyy-
destä kiinnostuneet voisivat ilmoittautua. Puoluehallitus päättää kautensa 
alussa, mitä järjestöllisiä työryhmiä puoluekokouskaudella tarvitaan. 
Muilta osin puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan. 
 
345.  Maakunnalliset tavoiteohjelmat  

eduskuntavaalikampanjan tueksi 
 
Vaaleja varten puolueen valtakunnallisen ohjelmatyön on tapahduttava 
riittävän aikaisessa vaiheessa, jotta sen päälinjausten perusteella voi-
daan laatia alueellisia ja paikallisia vaaliohjelmia. Puoluekokous edellyt-
tää, että valtakunnallisissa vaaleissa piirijärjestöjen tulee laatia jatkossa-
kin omat vaaliohjelmansa. 
 
346.  SDP:n kokeiltava uusia tapoja tehdä vaalityötä 
 
Valtakunnallisten vaalien suunnittelussa tulee jatkossakin kiinnittää huo-
miota siihen, miten näymme katukuvassa mahdollisimman hyvin. Muilta 
osin puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan. 
 
347.  Perinnetoiminnan mahdollisuuksia selvitettävä 
 
Aloite erillisen perinneryhmän perustamisesta ei anna aihetta toimenpi-
teisiin. Puoluekokous kannustaa Työväen Arkistoa, Työväenperinne ry:tä 
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sekä Työväen Keskusmuseota arvokkaassa työssään perinnetiedon ka-
saamisessa ja esillä pitämisessä. 
  
348.  SDP:n pääkaupunkiseututason yhteistyö 
  
Puoluekokous toteaa, että kaupunkiseutujen ja erityisesti pääkaupunki-
seudun kehitys on koko Suomen kannalta keskeistä. Puoluekokous vel-
voittaa puoluehallituksen valmistelemaan oman metropoliohjelman ja 
SDP:n oman toiminnan linjaukset pääkaupunkiseudun kehittämiseksi. 
   
349.  Puolueen on aktivoiduttava suhteessa  

uusiin yhteiskunnallisiin liikkeisiin 
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelmaan ja toteaa, että puolueen 
on jatkettava työtä kansalaisjärjestöjen parissa. 
 
350-351. SDP:n julistauduttava feministiseksi puolueeksi 
 
SDP pyrkii kaikessa toiminnassaan edistämään sukupuolten tasa-arvoa. 
Puoluekokous rohkaisee puolueen jäseniä keskusteluun sukupuolten ta-
sa-arvoa lisäävistä toimenpiteistä ja nykypäivän feminismin olemuksesta 
ja suuntauksista. Erityisesti puoluekokous kehottaa pohtimaan, millä kei-
noilla sukupuolten tasa-arvoa elinkeinoelämässä ja yksityisellä sektorilla 
voitaisiin parantaa. 
 
352.  Kansalaisjärjestötoiminta - kolmas sektori 
 
Puoluekokous edellyttää, että kaikki sosialidemokraattiset toimijat toimi-
vat niin, että kansalaisjärjestötoiminnan toimintaedellytykset turvataan 
laajasti. Muilta osin viitataan Ei vain leivästä – kohti henkistä hyvinvointia 
-ohjelmaan. 
 
 
Järjestötalouspäätökset 
 
353. Esitys puolueen jäsenmaksuksi vuosiksi 2009-2010 
 
Puoluekokous edellyttää, että valtuusto päättää jäsenmaksuista niin, että 
tarve piiri- tai osastokohtaisiin ylimääräisiin jäsenmaksuihin poistuu. 
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Puoluekokouskaudella 2009-2010 ovat käytössä seuraavat jäsenmaksu-
luokat: 
 
luokka I Sääntöjen mukaisilla perusteilla jäsenmaksuista vapautetut jä-
senet 
 
luokka II Alennetun jäsenmaksun maksavat jäsen, joko sääntöjen mu-
kaisin perustein määrätyt jäsenet tai puoluevaltuuston erikseen määritte-
lemät alennusperusteet määräajaksi. 
 
luokka III Täyden jäsenmaksun maksavat  
jäsenet 
 
luokka IV Kannatus- ja tukimaksut 
 
354.  Puolueosastojen toiminnan ja rahoituksen turvaaminen 
 
Puoluekokous toteaa, että puoluevaltuusto päättää vuosittaisen talousar-
viopäätöksen yhteydessä puolueen jakamista avustuksista piirijärjestöille 
samoin talousarvion käsittelyn yhteydessä päätetään jäsenmaksujen 
suuruudesta sekä jaosta eri organisaatiotasoille.  
 
355.  Jäsenmaksupalautusprosentin muuttaminen 
 
Puoluekokous viittaa päätökseen jäsenmaksuista sekä SDP uudistuu -
ohjelmaan ja toteaa, että aloite ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
356.  SDP:n jäsenmaksun maksamisen mahdollistaminen  

yhdessä erässä 
 
Puoluekokous toteaa, että aloite ei anna aihetta uusiin toimiin. 
 
357.  Matalan kynnyksen siirtymä puolueen jäseneksi 
 
Puoluekokous viittaa SDP -uudistuu ohjelmaan ja toteaa aloitteessa to-
detun huolen yhteiseksi ja viittaa päätökseen jäsenmaksuista ja niiden 
jakosuhteista liittyvään lausumaan puoluevaltuustolle jäsenmaksupää-
töksiä tehtäessä. 
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358-359. SDP:n vapaajäsenyys 
 
Puoluekokous toteaa, että aloitteet eivät anna aihetta kummankaan aloit-
teen esityksen suuntaan ja viittaa lisäksi SDP uudistuu -ohjelmaan. 
 
360.  Varainhankintatoiminnasta kertyvien tuottojen  

jalkauttaminen jäsenjärjestöjen toiminnan tukemiseen 
 
Puoluekokous toteaa, että arpajaiset ovat edelleenkin tehokas ja tuottava 
tapa hankkia varoja mm. puoluetoimintaan ja kehottaa kaikkia puolueen 
jäseniä ja kannattajia osallistumaan aktiivisesti arpajaisiin. Samalla puo-
luekokous kannustaa Kultareunaa ja Kultanettiä kehittämään toiminta-
muotojaan niin, että perusjärjestöt kokevat mielekkääksi aktiivisen toi-
minnan arpojen markkinoinnissa ja saavat tätä kautta myös tuottoja toi-
mintaansa. 
 
361.  Puolueen vaalityö ja vaalirahoitus 
 
Puoluekokous kehottaa puoluehallitusta toimimaan aktiivisesti niin, että 
eri vaaleissa ehdokkaiden mahdollisuudet käydä tasavertainen vaali-
kampanja turvataan. Puolue pidättäytyy edelleen muissa kuin presidentin 
vaaleissa henkilökohtaisten vaalikampanjojen rahoittamisesta. 
 
362.  Puoluekokouspöytäkirja painettuna 
 
Puoluekokous toteaa, että aloite ei anna aihetta muuttaa kahden edelli-
sen puoluekokouksen pöytäkirjojen toimittamiseen liittynyttä menettelyä. 
 
363.  Taloudellista tukea Nuorille Kotkille 
 
Puoluekokous kehottaa puolueen toimijoita eri tahoilla toimimaan aktiivi-
sesti niin, että aloitteessa mainittuun toimintaan varataan riittävästi julkis-
ta rahoitusta. 
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364.  Sosialidemokraattisen lehdistön  
kehittämishanke käynnistettävä 

 
Puoluekokous kehottaa puoluehallitusta välittömästi linjaamaan sd-
lehdistön tulevaisuutta, jotta mahdolliset toimet voivat sisältyä jo vuoden 
2009 taloussuunnitelmiin. 
 
365-367. Työväentalojen ylläpito 
 
Puoluekokous edellyttää, että SDP:n edustajat jatkavat edelleenkin kor-
jausmäärärahojen kasvattamista ja erillisen isojen kohteiden määrärahan 
saamista valtion talousarvioon. 
 
Puoluekokous ei pidä tarpeellisena uuden erillisen käyttörahaston perus-
tamista, vaan toivoo jo toimivan rahaston kykenevän keräämään varoja 
parempien apurahojen jakamisen mahdollistamiseksi. 
 
368.  Nuorten puolueen jäsenten koulutuksen tukeminen 
 
Puoluekokous pitää äärimmäisen tärkeänä, että puolueen koulutustoi-
minta on tasokasta ja tehokasta ja että eri-ikäiset puolueen jäsenet saa-
vat tarvitsemansa koulutuksen. Samalla on huolehdittava myös siitä, että 
koulutukseen osallistuvat jäsenet antavat koulutuksen jälkeen täyden 
panoksen puolueen järjestö- ja vaalityössä. 
 
Puoluekokous kehottaa puoluehallitusta seuraamaan, että koulutukseen 
käytetään riittävästi voimavaroja.  
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Säännöt 
 
369. Sääntömuutokset 
 
Hyväksytyt säännöt löytyvät SDP:n kotisivuilta 
http://www.sdp.fi/fi/toimintamme/saannot 
 
* * *  
 
Sääntöaloitteet/Päätös 
 
370.-411. Puoluekokouskausi, edustajamäärä ja edustajien valintatapa 
407.-423. Puoluejohdon valinta jäsenvaalilla, neuvoa-antava/sitova jä-

senäänestys puheenjohtajasta 
424.  Puoluehallituksen rakenteen muuttaminen ja presidiumin va-

kinaistaminen 
425.  Puolueen jäsenen tekemän aloitteen käsittely ja toimeenpa-

neminen  
426.  Jäsendemokratian edistäminen jäsenäänestyksellä  
427.  SDP:ssä on siirryttävä suoraan puoluejäsenyyteen 
428-431. Jäsenäänestys 
432.-437. Piirikokousten koollekutsuminen sähköisesti, jäsenäänestys 

postin lisäksi nettiäänestyksinä, edustajaperusteen muuttami-
nen ja määräytymisperusteet, puhe- ja läsnäolo-oikeus kaikille 
SDP:n jäsenille  

438.  Jäsendemokratian vahvistaminen sääntömuutoksella  
439.  Mahdollisuus valita piirihallituksiin myös varajäseniä  
440. Kolmen yhdistyksen kunnassa kunnallisjärjestön tehtävät  

yhdelle yhdistykselle mahdolliseksi  
441. Kunnallisjärjestön edustajiston suoran jäsenvaalin mahdollis-

taminen  
442.-443. Puolueen vapaajäsenyys ja nuorisomaksuluokka poistettava  
444.  SDP:n naisjäsenistä myös Sosialidemokraattisten Naisten jä-

seniä  
445. Sosialidemokraattisilla Naispiireille puoluekokoukseen aloittei-

den esitysoikeus 
446. Eduskuntavaaliehdokkaiden nimeäminen jäsenäänestyksen 

ulkopuolelta  
447.-450. Ehdokkaiden järjestäminen aakkosjärjestykseen vaalilistoilla 

http://www.sdp.fi/fi/toimintamme/saannot


5.-7.6.2008, Hämeenlinna 
 

 

528 

451.  Valtionyhtiöiden edustuksesta päättäminen  
 
Puoluekokous viittaa SDP uudistuu -ohjelman kannanottoihin ja sääntö-
muutoksiin. Muilta osin aloitteet eivät anna aihetta toimenpiteisiin.  
 
Partikongressen hänvisar till ställningstagandena och stadgeändringsför-
slagen i SDP:s förnyelseprogram. För övrigt ger motionerna inte anled-
ning till åtgärder.  
 
 
 
 
PUOLUEKOKOUKSEN HYVÄKSYMÄT PONNET: 
 
 
1) Päivähoidon maksuttomuus 
 
SDP asettaa tavoitteekseen maksuttoman päivähoidon. 
 
2) Nuorisojärjestöjen edustus puoluehallituksessa 
(puoluehallituksen valinnan yhteydessä) 
 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen myöntämään Sosialidemo-
kraattiset Nuoret ry:n ja Sosialidemokraattiset Opiskelijat ry:n puheenjoh-
tajille puhe- ja läsnäolo-oikeuden puoluehallituksen kokouksissa. 
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PUHEENVUOROJEN KÄYTTÄJÄT: 
 
 
Hilkka Ahde; 323 
Matti Ahde; 262 
Markku Aholainen; 176, 225, 309 
Merja Ahonen; 124  
Esa J. Anttila; 170, 293, 298, 300 
Ulla Appelroth; 181 
Luis Ayala; 89 
 
Jouni Backman; 263, 284 
Tapio Bergholm; 134, 145, 295 
Jorma Bergholm; 171, 267 
Diana Bergroth-Lampinen; 170 
Hildur Boldt; 65, 138, 373 
Arto Bryggare; 168 
 
Nesrin Can-Kurtakko; 172, 227 
 
Mikko Elo; 51, 136, 163 
Seppo Eskelinen; 184, 269 
Tapani Eskola; 375, 403 
Lasse Eskonen; 338 
 
Maria Feldt; 221, 374 
Maarit Feldt-Ranta; 46, 142, 243 
Tarja Filatov; 76, 104 
Eeva-Liisa Frilander-Paavilainen; 57, 
173, 267 
 
Jukka Gustafsson; 126, 254, 267, 380 
Maria Guzenina-Richardson; 246 
 
Marko Haakana; 373, 404 
Antti Haapala; 193, 404 
Tuula Haatainen; 378, 388, 397, 398, 405 
Jarkko Harjumaaskola; 331 
Eila Heinonen; 123 
Eero Heinäluoma; 1, 21, 204, 359, 408 
Jorma Hellsten; 181 
Kristiina Hellsten; 219 
Tapani Hellsten; 195 
Anja Helvasto; 237 
Tiina Hiltunen; 175, 278 

Teemu Hirvonen; 72, 177 
Susanna Huovinen; 194 
Kari Hägblom; 180 
Juha Hämäläinen; 68, 197, 325 
Matti Hämäläinen; 283 
 
Ulpu Iivari; 175, 357 
Esko Ijäs; 189 
Hanna Isbom; 64,186, 220, 234, 278, 
309, 335, 346, 356, 368, 402 
 
Antti Jehkonen; 140,190, 223, 270, 338 
Ilkka Joenpalo; 192 
Alpo Jokinen; 39,187 
Tarja Jokinen; 252 
Inari Juntumaa; 186, 220 
Asko Juuti; 192, 258 
Markku J. Jääskeläinen; 138, 223, 255 
 
Ismo Kainulainen; 246 
Kai Kalima; 84, 167, 258 
Erkki Kanerva; 217 
Esa Kant; 191 
Ilkka Kantola; 108 
Tarja Kantola; 45,168, 321, 358 
Tapio Karjalainen; 37,171 
Lauri Katainen; 43 
Aarne Kauranen; 190 
Osmo Keinänen; 197 
Kimmo Kiljunen; 97 
Eero Kippola; 194 
Anneli Kivistö; 251 
Risto Koivisto; 334, 342 
Pentti Koivunen; 167 
Risto Kolanen; 259 
Jyrki Konola; 226, 259 
Ari Korhonen; 42, 208, 242, 244 
Niko Korte; 169, 219 
Valto Koski; 169 
Johannes Koskinen; 102, 198 
Hannu Koskinen; 175 
Vesa Koskinen; 405 
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Risto Kuisma; 184 
Sanna Kujala; 265 
Anni Kulmala; 183 
Miapetra Kumpula-Natri; 59, 106 
Päivö Kuusisto; 136 
Sirkka-Liisa Kähärä; 165, 226, 257, 
301,311 
Eero Kärkkäinen; 138 
 
Taina Lackman; 401 
Armas Lahoniitty; 255 
Pekka Lassila; 182 
Heidi Lehikoinen; 175 
Kari Leinonen; 180 
Joonas Lepistö; 196, 258, 340, 374 
Jaana Leppäkorpi; 164, 327 
Markku Liimatainen; 125,187, 226 
Jenny Lindborg; 185, 322 
Aki Linden; 227 
Antti Lindtman; 210 
Reija Lipponen; 266 
Jasminiitta Lumme; 196 
Martti Lunden; 170 
Heikki Luukkanen; 190 
Jari Luumi; 265 
 
Riku Malinen; 210 
Veikko Malkki; 182, 256, 402 
Heikki Melin; 139 
Sari Melkko; 179 
Päivi Meros; 225 
Riitta Myller; 188 
Anna Mäenpää; 171, 346, 359, 371 
Jouni Mäkelä; 404 
Juha Mäkilä; 371 
Jukka Mölsä; 296 
 
Matti Niemi; 166, 310, 321, 326, 336 
Mari Niemi-Saari; 174, 259 
Anu Nummelin; 195 
Rolf Nyholm; 81, 188 
Leena Nyyssönen; 142, 174, 217 
 
Matti Ojala; 55, 196 
Johanna Ojala-Niemelä; 268, 281 

Mirka Oksa; 74, 172, 376 
Kalevi Olin; 14, 224 
 
Raimo Paalanen; 225, 266 
Reijo Paananen; 212 
Sirpa Paatero; 264 
Osku Pajamäki; 38, 189 
Margit Parkkamäki; 183 
Sanna Parkkinen; 218 
Oili Paukkunen; 270 
Matti Pesonen; 67 
Tuula Petäkoski-Hult; 87, 253 
Raimo Piirainen; 232 
Maija Piitulainen; 122, 178 
Riku Pirinen; 139, 179 
Tuija Pohjola; 188, 269, 369, 402 
Pekka Posti; 266 
Riitta Prusti; 164 
Virpa Puisto; 191, 370 
Pentti Puoskari; 173, 224 
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